
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2206, 2291, 2563 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Μάξιµος Σενετάκης,

σελ. 2297 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 92ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, το 1ο Γενικό Λύ-
κειο Ασπροπύργου,  το δηµοτικό σχολείο Σχολή Μωραΐτη, το
9ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης , το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Λα-
µίας, σελ. 2206, 2209, 2212, 2291, 2294, 2489, 2491 

4. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών όπως ισχύουν την 15η-11-
2022» ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό
Κυριάκο Μητσοτάκη, στον Υπουργό Ναυτιλίας Ιωάννη Πλα-
κιωτάκη, στον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών Στυλιανό
Πέτσα και στον Υφυπουργό Υποδοµών Γεώργιο Καραγιάννη,
σελ. 2212 

5. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση και λήψη απόφασης σύµφωνα µε το άρθρο 62

του Συντάγµατος και τα άρθρα 43Α και 83 του Κανονισµού
της Βουλής για τις αιτήσεις άρσης ασυλίας των Βουλευτών,
των συναδέλφων µας, κ.κ. Χαράλαµπο Μαµουλάκη, Νικόλαο
Μανωλάκο, Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη και Κλέωνα Γρηγοριάδη.
, σελ. 2292 - 2297, 2438 

6. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διά-
ταξης, σελ. 2297 - 2434, 2438 - 2487 

7. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 2297 - 2433 

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2202, 2203, 2205, 2208,
2213, 2216, 2217, 2292, 2293, 2295, 2296, 2297, 2435, 2488,
2489, 2493, 2495, 2496, 2499, 2500, 2502, 2503, 2505, 2509,
2510, 2512, 2513, 2522, 2523, 2524, 2527, 2530, 2563 

9. Η Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής καταθέτει την  Έκ-
θεσή της:

α) στο σχέδιο Προϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής, οι-
κονοµικού έτους 2023 και 

β) στον Απολογισµό Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού
έτους 2021 και του παραρτήµατος αυτού (Απολογισµός 2021
των πεπραγµένων του Ιδρύµατος της Βουλής για τον Κοινο-
βουλευτισµό και τη Δηµοκρατία), σελ. 2437 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση των σχεδίων νόµων του

Υπουργείου Οικονοµικών:
Α. Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού

έτους 2020. , σελ. 2202 - 2217 
Β. Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών χρηµατοοικο-

νοµικών καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης περιόδου
αναφοράς 1-1 2020 έως 31-12-2020, σελ. 2202 - 2217, 2222 

2. Ψηφοφορία δι' εγέρσεως επί των σχεδίων νόµων του
Υπουργείου Οικονοµικών, σελ. 2217, 2222 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
i. Οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού Οικονοµικών

Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Δικαιοσύνης Εσωτερι-
κών και Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών
και Εσωτερικών καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυ-
πουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέκτησαν την

14.11.22 σχέδιο νόµου: «Καθορισµός κανόνων σχετικά µε την
άσκηση των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και των
συγγενικών δικαιωµάτων που ισχύουν για ορισµένες επι-
γραµµικές µεταδόσεις ραδιοτηλεοπτικών οργανισµών και
αναµετάδοσης τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών προγραµµά-
των µε τη διατήρηση υψηλού επιπέδου προστασίας των δι-
καιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και των συγγενικών
δικαιωµάτων στην ψηφιακή ενιαία αγορά και µε το δικαίωµα
του δηµοσίου δανεισµού και την αναπαραγωγή πρόσθετου
αντιτύπου από µη κερδοσκοπικές βιβλιοθήκες ή αρχεία. Τρο-
ποποίηση του ν.2121/1993 και ν. 4481/ 2017 -  Ενσωµάτωση
των οδηγιών (ΕΕ) 2019/789, (ΕΕ) 2019/790 και 2006/115/ΕΚ»,
σελ. 2205 

ii. Οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Οι-
κονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υγείας, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και
Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρι-
σµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι
Υπουργοί Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµι-
κών, Υγείας, Εσωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί στον
Πρωθυπουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν την
16-11-2022 σχέδιο νόµου: «Εξορθολογισµός ασφαλιστικής
και συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας, ενίσχυση ευάλωτων κοινω-
νικών οµάδων και άλλες διατάξεις», σελ. 2495 

4. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Ενσωµάτωση της
Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου 2019, σχετικά µε τις απαι-
τήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών και άλλες
επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης», σελ.
2435 - 2438, 2488 - 2530 

5. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών: 
i. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων «Ενσωµάτωση της οδηγίας (ΕΕ)
2019/882 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 17ης Απριλίου 2019 σχετικά µε τις απαιτήσεις προσβα-
σιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών και άλλες επείγουσες
διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης», σελ.  2205

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενσωµάτωση στην
εθνική έννοµη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απρίλιου
2019 για την τροποποίηση της απόφασης - πλαισίου
2009/315/ΔΕΥ του Συµβουλίου όσον αφορά την ανταλλαγή
πληροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων χωρών και όσον
αφορά το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μη-
τρώου (ECRIS), και για την αντικατάσταση της απόφασης
2009/316/ΔΕΥ του Συµβουλίου (L 151) και λοιπές ρυθµίσεις
του Υπουργείου Δικαιοσύνης»., σελ.  2489

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΛΑΣ Α. , σελ. 2488 - 2504
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ . , σελ. 2215 - 2488

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’
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ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 2504 - 2510
ΚΩΝΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 2510 - 2563
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ.  2202 - 2215

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2294, 2296
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 2292
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 2293
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 2296
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 2292

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 2489, 2493, 2495, 2496, 

2499, 2500, 2502, 2503
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 2216, 2217, 2292, 2293, 

2295, 2296, 2297, 2435, 
2488

ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 2202
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 2435
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 2503
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2293, 2296, 2297
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 2505, 2509, 2510
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 2208
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2435, 2500, 2523, 2524
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 2495
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 2512, 2513, 2522, 2527, 
2530, 2563

ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 2503
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 2202, 2203, 2205, 2208, 

2213
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 2296
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 2202, 2203
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 2208, 2217
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 2496

Γ. Επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 2202
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 2207
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 2214, 2215
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 2212
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 2209
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 2215
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 2208
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 2212
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. , σελ. 2216
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 2203
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 2205
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 2210, 2215
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 2216
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 2213

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων:

ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 2505
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 2437, 2523, 2524
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 2506
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 2435
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 2491
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 2500, 2502, 2503, 2504, 

2513, 2516, 2524, 2526, 
2527

ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 2495

ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 2496
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 2489, 2522, 2524
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 2503, 2504
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 2507
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 2493, 2522
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2511
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 2510
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 2508
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 2500, 2502, 2503
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 2488, 2522, 2526
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 2511, 2512
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 2505
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 2499, 2500, 2501, 2502, 

2503
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 2497, 2498, 2499

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 2295, 2296, 2297
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 2526, 2527



Αθήνα, σήµερα στις 16 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση των σχεδίων νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: 

α. Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους
2020. 

β. Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµι-
κών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης περιόδου αναφοράς
1/1/2020 έως 31/12/2020. 

Η συζήτηση του απολογισµού και του ισολογισµού του κρά-
τους γίνεται όπως ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής, µε ανάλογη
εφαρµογή των άρθρων 122, 123, παράγραφος 8, 107 και 97. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 107 που εφαρµόζεται αναλό-
γως, η Διάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίαση της στις 10 Νο-
εµβρίου 2022 αποφάσισε να διεξαχθεί η συζήτηση σε µία
συνεδρίαση, µε οργανωµένη συζήτηση. 

Ειδικότερα, στη σηµερινή συνεδρίαση θα τοποθετηθούν οι ει-
σηγητές, οι ειδικοί αγορητές, οι Υπουργοί και όσοι τυχόν οµιλη-
τές εγγραφούν ηλεκτρονικά. Δικαίωµα δευτερολογίας στη
διαδικασία αυτή έχουν µόνο οι εισηγητές, µετά την ολοκλήρωση
της οµιλίας του τελευταίου οµιλητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος

Αµανατίδης για οκτώ λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ήµουν έτοιµος για περισσότερα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε, οκτώ

λεπτά για τους εισηγητές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα υπάρξει η δέουσα

ανοχή, κύριε Σκανδαλίδη. Έχετε δει ποτέ κάποιο εµπόδιο; Η επι-
σήµανση γίνεται αποδεκτή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, αγαπητέ Πρόεδρε. Ξέ-
ρουµε ότι πραγµατικά θα δώσετε την ευκαιρία σε όλους µας.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε την
κύρωση του απολογισµού του κράτους σε ό,τι αφορά στα έσοδα
και στα έξοδα του οικονοµικού έτους 2020 και την κύρωση του

ισολογισµού και των λοιπών χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων
της κεντρικής διοίκησης για την περίοδο αναφοράς 1-1-2020 έως
31-12-2020.

Η κατάθεση των ανωτέρω δύο σχεδίων νόµου επί της ουσίας
έγινε στη Βουλή σύµφωνα µε την παράγραφο 7 του άρθρου 79
του Συντάγµατος. Ήδη το Ελεγκτικό Συνέδριο κατά τη συνε-
δρίασή του στις 18 Νοεµβρίου του 2021, αφού έλαβε υπ’ όψιν τα
συνοδευτικά έγγραφα και εκθέσεις, ενέκρινε οµόφωνα τα ανω-
τέρω, τα οποία και παρουσιάστηκαν κατά τη συνεδρίαση της επι-
τροπής µας. 

Επιτρέψτε µου στο σηµείο αυτό να αναφερθώ στα όσα προκύ-
πτουν από τη διεξοδική ανάγνωση των κειµένων και των πινάκων
που τα συνοδεύουν και τεκµηριώνουν τα συµπεράσµατα τα οποία
προκύπτουν. Ο τρόπος παρουσίασης βοηθάει, ακόµη και τους µη
ειδικούς στα συναφή θέµατα, να αντιληφθούν -και αυτό είναι το
ζητούµενο- την πορεία, τις διαφοροποιήσεις, την ταυτότητα, την
αιτιολόγηση και τη σκοπιµότητα των δαπανών, καθώς και των δια-
φοροποιήσεων που προέκυψαν. Η βαθιά γνώση και η αξιοπιστία
στην κρίση και αξιολόγηση των πραγµατικών αυτών στοιχείων
είναι δεδοµένη και αποδεκτή και αυτό αποκτά µεγαλύτερη αξία αν
αναλογιστεί κανείς ότι είναι οι δεύτερες εκθέσεις, αν θυµάµαι
καλά, που συντάσσονται και παρουσιάζονται στο πλαίσιο της λο-
γιστικής µεταρρύθµισης στον δηµόσιο τοµέα, όπως υιοθετήθηκε
µε τον ν.4270/2014 και στη συνέχεια εξειδικεύτηκε. 

Βασικό στόχο αυτού του θεσµικού πλαισίου, καθώς και της χρή-
σης τεχνολογιών πληροφορικής και επικοινωνιών αποτελεί η
γνώση των περιουσιακών στοιχείων του κράτους, αλλά και η κα-
τεύθυνση προς την οποία επενδύονται οι δηµόσιοι πόροι, προκει-
µένου να στηρίξουν την κοινωνία, την οικονοµία, το περιβάλλον,
την καθηµερινότητα και βέβαια την προοπτική της χώρας. Αυτό
βέβαια δεν µπορεί να επιτευχθεί µε τον αυτόµατο, αλλά απαιτείται
να υπάρξει ο αναγκαίος χρόνος. Αυτό έγινε µε την παράταση του
χρονοδιαγράµµατος υλοποίησης της πλήρους ηλεκτρονικοποί-
ησης. Ο στόχος, όπως είναι γνωστό, για συνεχή βελτίωση των συ-
στηµάτων και των µεθοδολογιών προς όφελος των πολιτών γίνεται
εφικτός µέσα από την αξιοποίηση της διεθνούς εµπειρίας, γνώσης
και πρακτικής. 

Ειδικότερα τώρα επί του απολογισµού του κράτους οικονοµι-
κού έτους 2020 έχω να πω ότι τα συνολικά έσοδα µη χρηµατοοι-
κονοµικών συναλλαγών του κράτους παρουσιάζονται µειωµένα
σε σχέση µε τον στόχο του προϋπολογισµού, που ψηφίστηκε για
το 2020 και συγκριτικά µε τα έξοδα για το 2019. Εδώ υπάρχει µια
αιτία: Η παύση της οικονοµικής δραστηριότητας λόγω της υγει-
ονοµικής κρίσης και οι επιπτώσεις από τη λήψη συγκεκριµένων
µέτρων ανακούφισης για τη στήριξη των νοικοκυριών και των επι-
χειρήσεων που επλήγησαν από τον COVID.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’

Τετάρτη 16 Νοεµβρίου 2022



Ωστόσο η υστέρηση αυτή αντισταθµίστηκε εν µέρει από τις
αυξηµένες σε σχέση µε τον προϋπολογισµό εισπράξεις από µε-
ταβιβάσεις και λοιπά τρέχοντα έξοδα. Εδώ είχαµε µια θετική
υπέρβαση κατά 825, περίπου, εκατοµµύρια ευρώ. Να τονίσουµε,
όµως, ότι σηµαντικός είναι και ο συντελεστής βεβαιωµένων και
εισπραχθέντων εσόδων, αξιολογούµενος διαχρονικά. Γιατί είναι
σηµαντικός; Διότι αποτυπώνει τρία πράγµατα: πρώτον, την ικα-
νότητα που έχουν οι υπόχρεοι να καταβάλλουν τους φόρους
τους, την ικανότητα αποτύπωσης διεκδίκησης και είσπραξης από
το κράτος, αλλά και τα συµπεράσµατα που µπορούν να προκύ-
ψουν για την ακολουθητέα στρατηγική για βελτίωση της ικανό-
τητας και της εισπραξιµότητας. Στόχος θα πρέπει να είναι η
µείωση σε απόλυτους αριθµούς, αλλά και σε ποσοστά, του ει-
σπρακτέου υπολοίπου σε σχέση µε το ΑΕΠ της χώρας. 

Τα ανωτέρω έχουν σηµασία εάν αναλογιστούµε ότι η υπό κύ-
ρωση χρήση χαρακτηρίστηκε από την έντονη επίδραση του
COVID τα αποτελέσµατα της οποίας αντιµετωπίσαµε, έτσι ώστε
να έχουµε µία κοινωνία υγιή και την οικονοµία όρθια. Και αυτό
το πετύχαµε µέσα από τους έξι συµπληρωµατικούς προϋπολο-
γισµούς 15, περίπου, δισεκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς βέβαια να
αποστερούµε τη χώρα από τη δυναµική της ανάπτυξης σε ένα
αντικειµενικά δυσχερές οικονοµικά και υγειονοµικά περιβάλλον,
µε διεθνή και τελικά παγκόσµια διάσταση.

Ο έκτος συµπληρωµατικός προϋπολογισµός -ο ένας από τους
έξι δηλαδή- συνέβαλε επιπλέον και στην ενίσχυση των Ενόπλων
Δυνάµεων, για την οποία δεν µπορεί να διαφωνήσει κανείς, στην
αντιµετώπιση των µεταναστευτικών - προσφυγικών ροών, για την
οποία επίσης δεν µπορεί να διαφωνήσει κανείς, στην ειδική χρη-
µατοδότηση των φορέων γενικής κυβέρνησης για την εξόφληση
ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων προς τους ιδιώτες, στην οποία
επίσης δεν µπορεί να διαφωνήσει κανείς, όπως και στην επιχο-
ρήγηση προς τον ΕΦΚΑ για συµβολή στις κύριες συντάξεις. 

Οι προαναφερθείσες αναθεωρήσεις έλαβαν χώρα παράλληλα
µε την υλοποίηση των προγραµµάτων κάτω από διαφορετικές
συνθήκες και των νοµοθετικών πρωτοβουλιών και διοικητικών αλ-
λαγών που έχουν προγραµµατιστεί, που αντιµετωπίζουν την
πραγµατικότητα και δίνουν προοπτική. Έγιναν όλα ταυτόχρονα,
συνδυαστικά και µεθοδικά, κρατώντας ψηλά την αξιοπιστία της
χώρας και απελευθερώνοντας τη δυναµική της, κάτι που θα
φανεί παρακάτω.

Όσον αφορά στη σύνθεση των εσόδων, καθώς και των εξό-
δων, παρατηρούµε τα εξής: Έσοδα εισπραχθέντα: 47,25 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, δηλαδή το 29% του ΑΕΠ, που το 2020 ήταν 165,5
δισεκατοµµύρια ευρώ αντί του στόχου των 53,75 δισεκατοµµυ-
ρίων. Άρα είχαµε µία υστέρηση 9,5 δισεκατοµµυρίων. Αν αναλο-
γιστεί όµως κανείς την αύξηση, την υπέρβαση στις µεταβιβάσεις
κατά 2,7 δισεκατοµµύρια, τελικά είχαµε µία υστέρηση 6,5 δισε-
κατοµµυρίων.

Ας µην σπαταλήσω τον χρόνο. Δεν θα πω αναλυτικά από πού
προέκυψαν τα έσοδα αυτά. Να πω µόνο ότι από φόρους ήταν
37,7 δισεκατοµµύρια, από ΦΠΑ 12,6 δισεκατοµµύρια, από φό-
ρους εισοδήµατος φυσικών και νοµικών προσώπων 11,9 δισεκα-
τοµµύρια.

Όσον αφορά στα έξοδα, ήταν περίπου 70 δισεκατοµµύρια. Και
επ’ αυτού έχω να πω ότι είναι πολύ σηµαντικό ότι οι πολίτες επι-
θυµούν και έχουν δικαίωµα να γνωρίζουν όχι µόνο την πηγή προ-
έλευσης των εσόδων, αλλά και την κατεύθυνση επένδυσης των
εξόδων, θέλουν να αισθάνονται ότι είναι παραγωγοί και κατανα-
λωτές-χρήστες ταυτόχρονα, να αισθάνονται ότι αποτελούν ανα-
πόσπαστο τµήµα της κοινωνίας και µιας χώρας που αλλάζει. Μια
αλλαγή στην οποία και αυτοί επιθυµούν να συµµετέχουν. 

Για τον λόγο αυτό, ο τρόπος αποτύπωσης των εξόδων είναι ξε-
κάθαρος. Οι πολίτες γνωρίζουν πού επενδύθηκαν οι πόροι της
χώρας και βέβαια σε ποιον βαθµό τους αφορούν, κάτι που αποτε-
λεί συνεχή στόχο και κατάκτηση σε ένα κράτος πολιτοκεντρικό,
δηλαδή που βάζει στο επίκεντρο τον πολίτη και τις ανάγκες, αλλά
και την προοπτική του. 

Αυτό, παραδείγµατος χάριν, αποτυπώθηκε στον απολογισµό
του 2019, όπου παρατηρήθηκε σηµαντική αύξηση προς το τέλος
των κοινοτικών δαπανών. Στον απολογισµό του 2020 η αύξηση
των εξόδων έναντι του στόχου που κατέστη εφικτή, όπως είπα

νωρίτερα, µε τους έξι συµπληρωµατικούς προϋπολογισµούς,
οφείλεται στις στοχευµένες παρεµβάσεις που υλοποιήθηκαν
προκειµένου να στηριχθούν νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Τα συγκεκριµένα µέτρα ελήφθησαν από την Κυβέρνηση, αξιο-
ποιώντας τη γενική ρήτρα διαφυγής την οποία δεν θα αναλύσω.
Οι κυριότερες τώρα υπερβάσεις έχουν σχέση µε αυτό που λέµε,
το κοινωνικό πρόσωπο του κράτους, αλλά και τη στήριξη της οι-
κονοµίας, όπως είπα νωρίτερα. Όπως είπα, παρατηρήθηκαν µε-
ταβιβάσεις στον ενιαίο φορέα κοινωνικής ασφάλισης, στον
ΕΟΠΥΥ για κάλυψη παροχών υγείας, στις λοιπές µεταβιβάσεις
στην αυτοδιοίκηση, αλλά και στην ενίσχυση τελικά των επιχειρή-
σεων µε τη µορφή της επιστρεπτέας προκαταβολής. 

Στο σηµείο αυτό τονίζω ότι οι µεταβιβάσεις από µόνες τους
αποτελούν θετική επιλογή, εφόσον στηρίζουν πραγµατικές ανάγ-
κες της κοινωνίας και της οικονοµίας που συγκυριακά αυξήθηκαν
και απαιτούν ισοδύναµη παρέµβαση. Κανείς άλλωστε δεν θα
µπορούσε να διαφωνήσει µε τις δαπάνες στήριξης των ευάλω-
των συµπολιτών µας -εισόδηµα αλληλεγγύης-, την καταβολή του
επιδόµατος θέρµανσης, την επιχορήγηση παραγωγικών επενδύ-
σεων και µια σειρά άλλων µεταβιβάσεων, που ενισχύουν την κοι-
νωνική συνοχή και την οικονοµική κινητικότητα. 

Συµπεραίνουµε, λοιπόν, ότι ένας ισορροπηµένος απολογισµός
ως προς τα έσοδα και τα έξοδα µπορεί να είναι αναπτυξιακός και
ταυτόχρονα να έχει κοινωνικό αποτύπωµα.

Στο σηµείο αυτό, επειδή έγινε λόγος, επιτρέψτε µου να ανα-
λύσω και το έλλειµµα των 22,7 δισεκατοµµυρίων, τονίζοντας ότι
είναι καθαρά λογιστικό, καθόσον αυτό θα φανεί από την παρα-
κάτω ανάλυση.

Από µεταβιβάσεις του κράτους 10,4 δισεκατοµµύρια ευρώ σε
επιχειρήσεις και οικονοµία, λόγω των έκτακτων ασφαλώς συνθη-
κών, 7 δισεκατοµµύρια ευρώ από την αύξηση αποµείωσης των
απαιτήσεων -αυτό οφείλεται κυρίως στο ότι τα έσοδα των τελω-
νείων ενσωµατώθηκαν για πρώτη φορά στις απαιτήσεις του κρά-
τους και στη συνέχεια σαν έσοδα µε χαµηλή εισπραξιµότητα
αποµειώθηκαν και προστέθηκαν στις ζηµίες-, 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ αποµείωση της επιστρεπτέας προκαταβολής που λόγω δυ-
σµενών συνθηκών στην οικονοµία λόγω του COVID, θεωρήθηκε
ότι δεν θα καταβληθούν τελικά, δηλαδή οι αποδέκτες τους δεν
θα είναι σε θέση να καταβάλουν το ποσό αυτό και περίπου 1 δι-
σεκατοµµύριο από εύλογη αύξηση της αξίας των παραγώγων. 

Εποµένως, 22,7 δισεκατοµµύρια το έλλειµµα, 20 περίπου δι-
σεκατοµµύρια είναι αυτό το οποίο πριν από λίγο ανέλυσα, υπο-
λογίζαµε υπέρβαση 2,3 δισεκατοµµύρια και ακριβώς τα νούµερα
µάς βγαίνουν. Άρα είναι σε συγκεκριµένες κατευθύνσεις οι
οποίες ήταν αναγκαίες. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο µέρος που είναι η κύρωση του ισολο-
γισµού και των λοιπών χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων για το
διάστηµα 1-1-2020 έως 31-12-2020. 

Στο σηµείο αυτό, για να επιταχύνω, να πω ότι η αποµείωση των
συσσωρευµένων απαιτήσεων στις 31-12-2020 προσδιορίστηκε
µε βάση τον µέσο όρο εισπραξιµότητας για τις περιόδους 2016-
2020, έτσι ώστε αυτές να προσαρµοστούν στο ύψος που εύλογα
αναµένεται να εισπραχθεί. Στις λοιπές απαιτήσεις αναγνωρί-
στηκε η λειτουργία του Ταµείου Εγγυοδοσίας Επιχειρήσεων
λόγω του COVID-19 για την παροχή εγγυήσεων προς το τραπε-
ζικό σύστηµα, µε σκοπό -και το ζήσαµε- τη δηµιουργία µόχλευ-
σης για την παροχή δανείων προς τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
που πλήττονται από την πανδηµία.

Στα λοιπά χρηµατοοικονοµικά στοιχεία αναγνωρίστηκε επίσης
και το ανακτήσιµο µέρος της επιστρεπτέας προκαταβολής. Θυ-
µίζω ότι η επιστρεπτέα προκαταβολή συνιστά χρηµατοοικονο-
µικό περιουσιακό στοιχείο και για τον λόγο αυτό αναγνωρίστηκε
αρχικά ως µακροπρόθεσµο δάνειο συνολικής αξίας 5,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων 4,5 δισεκατοµµύρια διατέθηκαν
µέσω του τακτικού προϋπολογισµού και 1 δισεκατοµµύριο µέσω
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Ποσόν 2,5 δισεκα-
τοµµυρίων από αυτό θεωρείται ότι δεν θα επιστραφεί από τις επι-
χειρήσεις, που πληρούν, βέβαια, τις προβλεπόµενες στο σχετικό
θεσµικό πλαίσιο προϋποθέσεις για τη µη επιστροφή της επιστρε-
πτέας προκαταβολής και όπως νωρίτερα ανέφερα στην ανάλυση
του ελλείµµατος, περίπου 1 δισεκατοµµύριο εκτιµάται ότι θα
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προκύψει από αθέτηση της υποχρέωσης όσων έχουν υποχρέωση
να επιστρέψουν τα ποσά αυτά λόγω αντικειµενικών πολλές
φορές δυσκολιών. 

Συµπερασµατικά, για το 2020 πρώτον µε βάση την έκθεση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, ο κίνδυνος αναχρηµατοδότησης εξακο-
λουθεί να είναι περιορισµένος, το δηµόσιο χρέος κρίνεται βιώ-
σιµο, η πιστοληπτική ικανότητα της χώρας σύµφωνα µε
εκτιµήσεις διεθνών οίκων αξιολόγησης εµφανίζεται βελτιωµένη
και µάλιστα, µε σταθερή ή και θετική προοπτική. Αυτά τα επό-
µενα χρόνια επιβεβαιώθηκαν απολογιστικά και επίσης επιβεβαι-
ώθηκαν και από την αυξηµένη εµπιστοσύνη των πολιτών στην
Κυβέρνηση, την αποδοχή της αποτελεσµατικότητας των µέτρων
που λήφθηκαν και την ανάγκη αναγνώρισης της βελτίωσης της
πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας από τους διεθνούς οίκους
αξιολόγησης. 

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου
είναι ένα βαρύ νοµοθέτηµα που µπορεί να κριθεί, αλλά δεν µπο-
ρεί να αµφισβητηθεί. Οι αριθµοί, όταν χρησιµοποιούνται σωστά,
αποτυπώνουν την εικόνα, αποτυπώνουν τη στρατηγική, τα µέσα
και τον βαθµό επίτευξης των στόχων. Ταυτόχρονα δείχνουν και
τον δρόµο για λήψη συµπληρωµατικών ή διορθωτικών µέτρων
και αποφάσεων, αρκεί κανείς να τους βλέπει ως εργαλείο και όχι
ως κάλυµµα, να έχει τη διάθεση να τους ερµηνεύει, να τους αξιο-
λογεί και τελικά, να αναπροσαρµόζεται έτσι ώστε να αποτυπώ-
νουν τις ανάγκες και τις προοπτικές των πολιτών. 

Πέρα, λοιπόν, από τη λογιστική αποτύπωση των στοιχείων που
έχει την αξία της, θα πρέπει να εστιάσουµε και στη ζώσα πραγ-
µατικότητα, να την υπηρετούµε µέσα από την αξιολόγηση του
παρόντος και µε το βλέµµα στο µέλλον, προσαρµόζοντας αντί-
στοιχα και την πολιτική µας. Ένα είναι σίγουρο, ο τρόπος της λο-
γιστικής αποτύπωσης είναι µία εξελικτική διαδικασία, συνεχώς
βελτιούµενη και ευελπιστούµε να συγκλίνει µε την αποτύπωση
της πραγµατικής κατάστασης και µε τους στόχους της κοινωνίας
και της οικονοµίας, µιας κοινωνίας µε συνοχή και µιας οικονοµίας
µε όσο το δυνατόν λιγότερες επιβαρύνσεις που θα παράγει
πλούτο προσβάσιµο από τους περισσότερους, ένα ακαθάριστο
εθνικό προϊόν, που θα πρέπει να διαχέεται για να συναντήσει µια
διευρυµένη κατανάλωση και οικονοµική κινητικότητα. 

Με τον τρόπο αυτό θα επιτευχθεί βελτίωση των δεικτών και
των αριθµών, όπως η αύξηση των εσόδων χωρίς πρόσθετη φο-
ρολόγηση, ως αποτέλεσµα βελτίωσης του παραγωγικού περι-
βάλλοντος που θα πρέπει να αποτελεί στρατηγική µας επιλογή. 

Μόλις ανέφερα την επιτυχηµένη συνταγή που ήδη εφαρµόζε-
ται, αποτυπώνει τη φιλοσοφία δράσης της Κυβέρνησης και µπο-
ρεί να οδηγήσει προς το καλύτερο τις βασικές παραδοχές τού
προς κύρωση σχεδίου νόµου. 

Για τους λόγους αυτούς, θα πρέπει να συγκλίνουµε στην υπερ-
ψήφισή του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όπως βλέπετε όλοι,
ο χρόνος που πήρε ο πρώτος εκ των εισηγητών αυτός θα απο-
τελέσει και το όριο για όλους τους υπόλοιπους. Ελπίζω να είναι
ικανοποιητικός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Και η δευτερολογία µαζί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, δεν υπάρχει

κανένα πρόβληµα. 
Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, η κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ο απολογισµός

ενός προϋπολογισµού πρέπει να συνοδεύεται και µε έναν απο-
λογισµό των πολιτικών της Κυβέρνησης, ώστε να είναι και η συ-
ζήτησή µας πλήρης. Αυτό προσπαθήσαµε να κάνουµε και στην
επιτροπή, αυτό θα προσπαθήσουµε να κάνουµε και τώρα.

Οι αρµόδιοι υπουργοί όµως δεν ενδιαφέρονται γι’ αυτό. Μιλάω
για τον Υφυπουργό Οικονοµικών, που για άλλη µία φορά δια-
στρέβλωσε την πραγµατικότητα και µάλιστα φωνασκώντας στο
κλείσιµο, µη µπορώντας να πάρουµε τον λόγο από κει και πέρα
στην επιτροπή.

Κατανοούµε την πίεση των ηµερών, αλλά πρέπει να ηρεµή-
σετε. Ειλικρινά δεν καταλαβαίνω, νοµίζετε επειδή ανεβάζετε τον
τόνο της φωνής σας -δεν είναι βέβαια εδώ ο κ. Υφυπουργός- θα
κρύψετε την αλήθεια ή θα φοβηθούµε; Πιστεύω να µας βλέπει
από το γραφείο του. 

Κατ’ αρχάς δεν πέσατε από τον ουρανό τον Ιούλιο του 2019.
Κυβερνήσατε και πριν και µην το ξεχνάτε. Να θυµίσουµε εδώ ότι
ο ΕΝΦΙΑ είναι νόµος του 2013 και µάλιστα δηµοσιονοµικά βαρύς
που αντικατέστησε τον εξίσου βαρύ ΕΕΤΗΔΕ – ΕΕΤΑ. 

Να πούµε µερικά στοιχεία για τη βεβαίωση του φόρου ακίνη-
της περιουσίας. Ο ΕΕΤΗΔΕ - ΕΕΤΑ είχε συνολική βεβαίωση από
το 2011 έως το 2014 περίπου στα 7,1 δισεκατοµµύρια. Την επό-
µενη χρονιά εφαρµόσατε τον ΕΝΦΙΑ µε βεβαίωση 3,7 δισεκατοµ-
µύρια το 2014 κι από εκεί κι έπειτα η βεβαίωση βαίνει µειούµενη,
3,3 το 2015, 3,288 το 2016, 3,273 το 2017 και 3,238 το 2018. 

Πώς αυξήθηκε ο ΕΝΦΙΑ, λοιπόν και ποιους επιβάρυνε περισ-
σότερο; Να µιλήσουµε καθαρά γι’ αυτά που δεν κάναµε, αλλά να
µιλήσουµε ακόµη πιο καθαρά γι’ αυτά που κάναµε. 

Επίσης, να τονίσουµε ότι οι παρεµβάσεις σας το 2019 δεν έρ-
χονται από το πουθενά. Ακολουθούν πληθώρα παρεµβάσεων της
Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Είπε ο κύριος Υπουργός ότι ναι,
υπήρχε διάταξη του ΣΥΡΙΖΑ µε κάποιες µικρές µειώσεις και ότι
όλη την δουλειά την έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Αλήθεια; Στα τέλη του 2018 και τον Μάιο του 2019 προχωρήσαµε
σε µια διπλή νοµοθετική τροποποίηση του ΕΝΦΙΑ. Διασφαλίσαµε
για το 2019 µείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά 10% µε έµ-
φαση στις χαµηλές περιουσίες έως 60.000 ευρώ στο 30% και µε
σταδιακό περιορισµό του ποσοστού αυτού για µεγαλύτερες πε-
ριουσίες µέχρι λίγο πάνω από τις 200.000 ευρώ. 

Το εν λόγω µέτρο είχε αποτιµηθεί δηµοσιονοµικά στα 270 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτό καταργήσατε τον Ιούλιο του 2019. Συµπλη-
ρώσατε άλλα 200 εκατοµµύρια και κάνατε τα εξής: Πρώτον
κρατήσατε την µείωση 30% στις έως 60.000 ευρώ περιουσίες,
όπως ακριβώς και η δική µας ρύθµιση. Δεύτερο για τις έως
80.000 ευρώ θεσπίσατε έκπτωση δύο στα δύο στο 27% και στο
25%, κοντά στη δική µας ρύθµιση. Κάποιοι ευνοούνταν µε την
δική µας ρύθµιση περισσότερο, κάποιοι λιγότερο. Από 80.001
ευρώ περιουσίας µέχρι 999.999 ευρώ, λίγο πριν το ένα εκατοµ-
µύριο δηλαδή, ωφελούνταν από την ίδια µείωση φόρου ύψους
20% οριζόντια. Ήταν οριζόντιο. Τέταρτον, δώσατε και µια µεί-
ωση, το χρωστούσατε άλλωστε, 10% στις περιουσίες άνω του
1.000.000 ευρώ που αφορούσε δεκατέσσερις  συµπολίτες µας.
Αυτή είναι η αλήθεια και η διαφορά µας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την έκθεση από τις τροποποιούµενες
διατάξεις που δείχνει τις δικές µας µειώσεις, µικρές, όπως ανέ-
φερε, χωρίς να ντραπεί ο κύριος Υφυπουργός. Ήταν 270 εκα-
τοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια αργότερα έγιναν κι άλλες αλλαγές µε βάση τον ανα-
προσδιορισµό των αντικειµενικών αξιών, προς όφελος κυρίως
και πάλι των µεγάλων περιουσιών.

Το πλάνο µας, όπως είχε εξαγγελθεί από τον πρόεδρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τότε Πρωθυπουργό της χώρας στις προεκλογικές δη-
λώσεις του στο Ζάππειο, εκτεινόταν σε δύο φάσεις και
αφορούσε µια µεσοσταθµική µείωση του ύψους του 30%, η
οποία για τις µικρές και µεσαίες περιουσίες θα έφτανε στο 50%. 

Το 2019 αποτέλεσε το πρώτο έτος εφαρµογής της οικονοµι-
κής πολιτικής, εκτός προγραµµάτων οικονοµικής προσαρµογής
από το 2009, καθώς κι ένα έτος σταδιακής µετάβασης σε µια πε-
ρίοδο ευνοϊκότερων οικονοµικών συνθηκών. 

Το δεύτερο έτος ο προϋπολογισµός του 2020, αυτό που συ-
ζητάµε σήµερα, κλείνει µε έξοδα στα 70 δισεκατοµµύρια και
έσοδα 47 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων από φόρους προέρ-
χονται τα 37,7 δισεκατοµµύρια, επηρεασµένα σαφώς από την
πανδηµία. Μειωµένα ήταν και τα έσοδα από τον ΦΠΑ και προφα-
νώς αυξηµένο και το έλλειµµα. 

Κατά την διάρκεια του έτους κατατέθηκαν έξι συµπληρωµατι-
κοί προϋπολογισµοί, από το Ελεγκτικό Συνέδριο να προσθέτει
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σειρά σοβαρών ερωτηµατικών. Τέσσερις συµπληρωµατικοί προ-
ϋπολογισµοί δεν πέρασαν από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Σε ένα απ’
αυτούς ποσά που ο έκτακτος προϋπολογισµός προόριζε για την
ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων και την αντιµετώπιση των µε-
ταναστευτικών ροών δαπανήθηκαν αλλού. Περιµένουµε µια
απάντηση, γιατί µπορεί τα ποσά να κατευθύνθηκαν για τον «Ιανό»
και τις τιµητικές συντάξεις αλλά τι έγινε µε τα ποσά που έπρεπε
να πάνε στις παραπάνω δράσεις; Και µάλιστα κλήθηκε και η
Βουλή να ψηφίσει µέσω τροπολογιών. Και δεύτερον, γιατί δεν
υπήρχε εξαρχής πρόβλεψη για τις εν λόγω συντάξεις ή τι έγιναν
εκείνες οι πιστώσεις, αλλά και τα ποσά για το Ταµείο Αρωγής των
πληγέντων από τον «Ιανό»; 

Παράλληλα τίθενται σοβαρά ερωτηµατικά για το Εθνικό Απο-
θεµατικό καθώς ποσά του έκτακτου προϋπολογισµού κατευθύν-
θηκαν στο Υπουργείο Οικονοµικών αλλά δεν δαπανήθηκαν σε
δράσεις, που όπως ορίζει το Εθνικό Αποθεµατικό δεν ήταν δυ-
νατό να προβλεφθούν. Αντίθετα ανακατευθύνθηκαν σε άλλες δα-
πάνες, όπως η επιχορήγηση παρόχου ταχυδροµικής υπηρεσίας.
Ποιος ήταν και γιατί του δόθηκαν τα χρήµατα; Επίσης περιµέ-
νουµε και εξηγήσεις για το ερώτηµα που σας έκανα και στην επι-
τροπή για τη διαγραφή του λάθους, τα 69 δισεκατοµµύρια από
την ΔΟΥ Πειραιά. 

Ο προϋπολογισµός του 2019 αποτέλεσε ένα πρώτο βήµα για
την αλλαγή του µείγµατος δηµοσιονοµικής πολιτικής, ώστε να
ενισχυθεί το διαθέσιµο εισόδηµα νοικοκυριών και επιχειρήσεων.
Γι’ αυτόν τον λόγο ενσωµάτωνε επέκταση της τάξης του 0,5%
του ΑΕΠ για πρώτη φορά από το 2008 µε τρόπο ισόρροπο µε-
ταξύ µείωσης φόρων και αύξησης δαπανών. 

Εσείς µε τον προϋπολογισµό του 2020 επιδιώξατε επίσης µια
επέκταση περίπου στο 1,2 δισεκατοµµύριο, δηλαδή 0,6% του
ΑΕΠ. µε µείωση του φόρου των κερδών και των µερισµάτων των
νοµικών προσώπων, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, πιστή στην
ταξική της πολιτική, ξόδεψε δηµοσιονοµικό χώρο πάνω από 600
εκατοµµύρια ευρώ για να µειώσει τους φόρους κατά προτεραι-
ότητα στις επιχειρήσεις, µείωση φόρου από τα 28 στα 24 και τα
µερίσµατα που αυτές διανέµουν, µείωση φόρου από το 10% στο
5%. Οι φοροελαφρύνσεις αυτές αφορούν σχεδόν αποκλειστικά
τις µεγάλες επιχειρήσεις. 

Εκ του αποτελέσµατος τώρα πια, πρώτον το 80% του οφέλους
της µείωσης του συντελεστή από το 28 στο 24, το καρπώνονται
περίπου έξι χιλιάδες επιχειρήσεις ή 2,5% του συνόλου των επι-
χειρήσεων. 

Ακόµη πιο χαρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι το σχεδόν 40%
από το όφελος το καρπώνονται περίπου διακόσιες επιχειρήσεις,
0,07% του συνόλου, µε ετήσια κέρδη πάνω από 7,5 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Παράλληλα, πριν την κατάθεση του τότε προϋπολογισµού εί-
χατε καταθέσει το φορολογικό σας νοµοσχέδιο γεµάτο φοροα-
παλλαγές για τους λίγους, όπως η µείωση της φορολόγησης
εταιρειών, που επενδύουν σε ακίνητη περιουσία, τη µείωση της
φορολόγησης εταιρειών επενδύσεων χαρτοφυλακίου, τη µείωση
της φορολόγησης αµοιβαίων κεφαλαίων ακινήτων και των ναυτι-
λιακών εταιρειών. 

Τα οφέλη, που αποκόµισε η χώρα από την έξοδό της από τα
µνηµόνια και η διαρκής ανάπτυξη επί δέκα συνεχόµενα τρίµηνα
που πέτυχε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, εξανεµίστηκαν το 2020,
πριν ακόµα ξεσπάσει η πανδηµία στην Ελλάδα. Το τέταρτο τρί-
µηνο του 2019 η µείωση του ΑΕΠ ήταν ήδη στο 0,9% σε σχέση
µε το τρίτο τρίµηνο του 2019. Αντίστοιχα το πρώτο τρίµηνο του
2020 παρουσίασε µείωση κατά 0,7% σε σχέση µε το τέταρτο τρί-
µηνο του 2019. 

Αναφορικά µε τις επενδύσεις. Η µείωση έφτασε το 8,4% το
πρώτο τρίµηνο του 2020, πριν ξεκινήσει η πανδηµία. 

Τι βλέπαµε στον προϋπολογισµό του 2020; Βλέπαµε το πιο επι-
θετικό ετήσιο πλάνο αποκρατικοποιήσεων δηµόσιας περιουσίας
από το ΤΑΙΠΕΔ. Είδαµε υπέρµετρη µείωση της κατηγορίας αγο-
ρές αγαθών και υπηρεσιών µεταξύ άλλων και οι αγορές φαρµά-
κων και εµβολίων, αγορές συγγραµµάτων για σπουδαστές
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, αγορές καυσίµων θέρµανσης. Είδαµε
µείωση των δαπανών για την πρόνοια.

Αντιµετωπίζαµε µείωση της κρατικής επιχορήγησης προς τον

ΕΦΚΑ. Ενώ στην Προεδρία της Κυβέρνησης στο Μαξίµου το συ-
νολικό κόστος είναι υπερτριπλάσιο του κόστους όλων των υπη-
ρεσιών και των µονάδων που υπάγονταν στο Γραφείο του
Πρωθυπουργού του 2019. 

Αυτό που δεν είδαµε είναι η αύξηση στο βασικό µισθό στο δι-
πλάσιο της ανάπτυξης -αυτό είχατε πει- η στήριξη των ασθενέ-
στερων, η ενίσχυση του ΕΣΥ, αλλά είδαµε την κατάργηση της
δέκατης τρίτης σύνταξης, τις απλήρωτες υπερωρίες και συνο-
λικά την απορρύθµιση της αγοράς εργασίας. 

Μιλήσατε για στήριξη των χαµηλών και µεσαίων στρωµάτων.
Τους εξαπατήσατε και η µόνη στήριξη που προσφέρατε είναι
στους λίγους και εκλεκτούς. Ο ΣΥΡΙΖΑ από τον Σεπτέµβριο του
2018 δεσµεύτηκε σε συγκεκριµένες µειώσεις φόρων τις οποίες
και υλοποίησε µέχρι τον Μάιο του 2019, όταν και δεσµεύτηκε σε
δεύτερο πακέτο φοροελαφρύνσεων. Με αυτό το θετικό προ-
ηγούµενο και µε βάση το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο και τη σύσταση
του ειδικού λογαριασµού -το µαξιλάρι που συνηθίζεται να λέγε-
ται- ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δηµιουργήσει όλες τις προϋποθέσεις για την
δίκαιη ανάπτυξη και τη σταθεροποίηση της οικονοµίας. Στα µέσα
του 2020 ήρθε και η πανδηµία και σας έπιασε απροετοίµαστους
σε δύο συνεχόµενους προϋπολογισµούς. Είχατε µειώσει τον
προϋπολογισµό για την υγεία ακόµη και το 2021. Η διαχείρισή
σας ήταν και είναι καταστροφική. Ψεύδη για τις υπάρχουσες
ΜΕΘ, απόκρυψη µελετών που έδειχναν τα υψηλά ποσοστά θα-
νάτων εκτός ΜΕΘ, πριµοδότηση της λίστας Πέτσα, ανεπαρκής
στήριξη των εισοδηµάτων µε το πρόσχηµα της ενίσχυσης των
καταθέσεων και σχόλια του τύπου «Τι να τα κάνουν τα λεφτά και
τις ενισχύσεις; Τριακόσια κιλά θα γίνουν;». 

Η EUROSTAT εµφάνισε τότε τη χώρα µας να έχει τη δεύτερη
µεγαλύτερη εισοδηµάτων και την τρίτη µεγαλύτερη µείωση στα
εισοδήµατα των εργαζοµένων. Δεν ρυθµίσατε επαρκώς τα χρέη
που δηµιουργήθηκαν τότε, µε αποτέλεσµα σήµερα η καθηµερι-
νότητα να είναι δυσβάσταχτη για νοικοκυριά και επιχειρήσεις.
Δεν ακούσατε την πρότασή µας για την επανεκκίνηση της οικο-
νοµίας που περιελάµβανε µέτρα για το ειδικό χρέος της πανδη-
µίας, µέτρα για την ενίσχυση της ρευστότητας των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, αλλά και ένα µόνιµο ολιστικό πλαίσιο διαχείρισης
του ιδιωτικού χρέους. Όπως και στο παρελθόν οι κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας διαχειρίστηκαν άνισα και άδικα προς τα
λαϊκά στρώµατα τη δηµοσιονοµική κρίση, µε τον ίδιο τρόπο δια-
χειρίστηκαν άνισα και άδικα την πανδηµία. 

Πάλι διασώζετε οικονοµικά τα µεγάλα συµφέροντα και αφήνε-
ται στη φτώχεια και την καταστροφή τους υπόλοιπους. Γι’ αυτό
και ο κόσµος ανάκαµψη ακούει κι ανάκαµψη δεν βλέπει στα δικά
του οικονοµικά και βλέπει µόνο ακρίβεια. Δυστυχώς, η πορεία
προς µια πιο δίκαιη µετάβαση στην µεταµνηµονιακή εποχή διε-
κόπη µε την εκλογή της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας µε τους
αντεργατικούς σας νόµους, τον νέο Πτωχευτικό Κώδικα, τις αν-
τιδηµοκρατικές και αντιλαϊκές σας πρακτικές όσο δεν υιοθετείτε
τις προτάσεις µας για συνολική διευθέτηση των χρεών και κάνετε
τον τροχονόµο στην αγορά ενέργειας και την άνοδο των τιµών,
αλλά και όσο προχωράτε µε χειρουργική ακρίβεια στην εκκαθά-
ριση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, τόσο τα πράγµατα θα δυ-
σκολεύουν για την κοινωνική πλειοψηφία, αλλά αντίστοιχα ο
κυβερνητικός σας χώρος θα λιγοστεύει. 

Ο κόσµος της εργασίας, οι πολίτες αυτού του τόπου, αυτό το
τριήµερο µνήµης και αντίστασης για την επέτειο της εξέγερσης
του Πολυτεχνείου θα απαιτήσει άλλη µια φορά την λέξη βάλσαµο
που εσείς έχετε ξεχάσει, δηµοκρατία. Πρέπει να υπάρξει πολιτική
αλλαγή για να επανέλθει η οµαλότητα στη χώρα, για να µπορούν
οι πολίτες να ζουν κι όχι απλά να επιβιώνουν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Παπανάτσιου.

Τον λόγο τώρα θα λάβει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης. 

Αν µου επιτρέπετε κύριε Σκανδαλίδη πριν ανέβετε να κάνω δύο
ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Παρακαλώ να κλείσει και το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγρα-
φής. 
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Ανακοίνωση προς το σώµα. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Ενσωµάτωση της
οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 17ης Απριλίου 2019 σχετικά µε τις απαιτήσεις
προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών και άλλες επείγου-
σες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης». 

Θα κάνω και µια δεύτερη ανακοίνωση. 
Οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού Οικονοµικών Ανάπτυ-

ξης και Επενδύσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Δικαιοσύνης Εσωτερικών και Επικρα-
τείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εσωτερικών
καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυπουργό και Πολιτισµού και
Αθλητισµού κατέκτησαν την 14-11-22 σχέδιο νόµου: «Καθορι-
σµός κανόνων σχετικά µε την άσκηση των δικαιωµάτων πνευµα-
τικής ιδιοκτησίας και των συγγενικών δικαιωµάτων που ισχύουν
για ορισµένες επιγραµµικές µεταδόσεις ραδιοτηλεοπτικών ορ-
γανισµών και αναµετάδοσης τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών προ-
γραµµάτων µε τη διατήρηση υψηλού επιπέδου προστασίας των
δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και των συγγενικών δικαιω-
µάτων στην ψηφιακή ενιαία αγορά και µε το δικαίωµα του δηµο-
σίου δανεισµού και την αναπαραγωγή πρόσθετου αντιτύπου από
µη κερδοσκοπικές βιβλιοθήκες ή αρχεία - Τροποποίηση του
ν.2121/1993 και ν.4481/2017 - Ενσωµάτωση των οδηγιών (ΕΕ)
2019/789, (ΕΕ) 2019/790 και 2006/115/ΕΚ». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα εννιά χρόνια µετά την

εξέγερση του Πολυτεχνείου γιορτάζουµε το γεγονός που επιτά-
χυνε την πτώση της χούντας, ένα γεγονός όχι στιγµιαίο αλλά η
κορωνίδα όσων προηγήθηκαν και που είχαν την µεγάλη αντί-
σταση και εξέγερση µιας µεγάλης µερίδας της πλειοψηφίας του
ελληνικού λαού. Είναι το γεγονός που άνοιξε το δρόµο για την
Μεταπολίτευση. Τα αιτήµατα του ενέπνευσαν την πορεία της
χώρας που έζησε την πιο καλή περίοδο της σύγχρονης ιστορίας
της. 

Η ιστορία, λοιπόν, το σφράγισε το γεγονός στη συνείδηση του
λαού ανεξίτηλα. Όσοι προσπαθούν να την αναθεωρήσουν, να τη
διαστρεβλώσουν, να την υποβαθµίσουν ή ακόµα και να την οι-
κειοποιηθούν, κυνηγούν χίµαιρες. Η ιστορία το κατέγραψε και η
µνήµη του λαού το συντηρεί αλώβητο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι συζητάµε σήµερα την κύρωση
του απολογισµού του κράτους του οικονοµικού έτους 2020 και
του ισολογισµού της αντίστοιχης περιόδου. Πώς καταρτίστηκε
αυτός ο προϋπολογισµός; Καταρτίστηκε ακριβώς µε την ίδια λο-
γική που βασίζονταν οι προϋπολογισµοί των κυβερνήσεων του
ΣΥΡΙΖΑ. Τον είχαµε χαρακτηρίσει αντιαναπτυξιακό και κοινωνικά
άδικο, µε βασικά θύµατα τα µικροµεσαία εισοδηµατικά στρώ-
µατα αφού στηριζόταν µονοµερώς στη διαρκή φορολογική επι-
βάρυνση, στις χαµηλές δηµόσιες επενδύσεις και στην τεχνητή
συγκράτηση των δαπανών που είχε επιβάλει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Θυµίζουµε ότι τέθηκε στόχος το 2020 για πρωτογενές πλεό-
νασµα γενικής κυβέρνησης της τάξης του 3,8% σε όρους ευρω-
παϊκού συστήµατος λογαριασµών, δηλαδή σχεδόν 7,5
δισεκατοµµύρια ευρώ και µε πλεόνασµα κρατικού προϋπολογι-
σµού 1,8% του ΑΕΠ δηλαδή 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή
ήταν ένας προϋπολογισµός, που υπηρετούσε απολύτως τις δε-
σµεύσεις της προηγούµενης κυβέρνησης τις οποίες δεν τόλµησε
να αµφισβητήσει ο κ. Μητσοτάκης, όπως είχε υποσχεθεί. 

Άλλωστε, φάνηκε από την πρώτη µέρα ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας δεν είχε πρόθεση να επαναδιαπραγµατευτεί
καµµία από τις βαριές κληρονοµιές που παρέλαβε. Το παράλογο
πρωτογενές πλεόνασµα του 3,5%, την υπέρογκη αύξηση των
φόρων κατανάλωσης, την υποθήκευση της δηµόσιας περιουσίας
µέσω του Υπερταµείου για ενενήντα χρόνια, την κατάργηση του
ΕΚΑΣ, την άρση της προστασίας της πρώτης κατοικίας, µετά την
κατάργηση του νόµου του ΠΑΣΟΚ για τη διαχείριση των κόκκινων
δανείων από τα fund και από ό,τι φαίνεται και άλλους επιτήδειους,
έως και Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, µε τη γαλαντόµα εγ-

γυοδοσία του ελληνικού δηµοσίου, όπως ζήσαµε τις τελευταίες
µέρες, µέσω του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ».

Οι πολυδιαφηµισµένες φοροελαφρύνσεις, που ευαγγελιζόταν
προεκλογικά το 2019 η Νέα Δηµοκρατία δεν αφορούσαν στα ει-
σοδήµατα όσων υπέστησαν µεγάλη φορολογική αφαίµαξη τα
προηγούµενα έτη. Αφορούσαν κυρίως στις µεγάλες επιχειρή-
σεις, τους µετόχους τους και τα µπόνους των στελεχών τους,
αλλά χωρίς αναπτυξιακή στόχευση, αφού ήταν οριζόντιες και δεν
ενθάρρυναν τις άµεσες επενδύσεις σε νέες τεχνολογίες και την
έρευνα ούτε την ποιοτική απασχόληση. Αντίθετα, η αύξηση των
φορολογικών εσόδων είχε βασική πηγή για ακόµα µια χρονιά,
όπως έγινε συστηµατικά την προηγούµενη πενταετία, την πρό-
σθετη επιβάρυνση των λαϊκών στρωµάτων µέσω της έµµεσης
φορολογίας.

Δεύτερον, πώς εφαρµόστηκε ο προϋπολογισµός; Τελικά, ο
προϋπολογισµός δεν εφαρµόστηκε. Ανατράπηκε λόγω της έξαρ-
σης της πανδηµίας και µια εντελώς διαφορετική δηµοσιονοµική
εικόνα διαµορφώθηκε, αφού η Ευρωπαϊκή Ένωση ενεργοποίησε
στις 20 Μαρτίου του 2020 τη ρήτρα διαφυγής του Συµφώνου
Σταθερότητας.

Ο προϋπολογισµός ανατράπηκε. Δεν ανατράπηκαν οι άξονές
του, ανατράπηκαν οι στόχοι του, όπως θα πω παρακάτω. Στο
πλαίσιο αυτό, όπως αποτυπώνεται και στην έκθεση του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, ψηφίστηκαν έξι συµπληρωµατικοί προϋπολογι-
σµοί, συνολικού ποσού περίπου 15 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μια
απόκλιση της τάξης περίπου 30% επί των προϋπολογισθέντων
εξόδων του αρχικού προϋπολογισµού, ποσού 50 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, που συνοδεύεται από εισπραχθέντες φόρους 20%
των προϋπολογισθέντων, αποτελεί µια ανατροπή του προϋπολο-
γισµού.

Θέλω να επισηµάνω ότι εµείς δεν κατηγορήσαµε την Κυβέρ-
νηση για την ανατροπή των αρχικών δεσµεύσεων. Υπερψηφί-
σαµε και τους έξι συµπληρωµατικούς προϋπολογισµούς, γιατί
δεν πιστεύουµε ούτε σε αόρατα χέρια της αγοράς, ούτε σε µα-
γικά ελατήρια των αγορών, ούτε σε άλλα παραµύθια της Χαλι-
µάς, όσους επιστηµονικοφανείς µανδύες και αν φορέσουν.

Ξέρουµε καλά ότι, ειδικά στις καταστάσεις έκτακτης ανάγκης,
είναι το κράτος που έχει το µέγεθος, τη νοµιµοποίηση, αλλά και
τα θεσµικά εργαλεία για να δώσει λύσεις στις προκλήσεις που
αντιµετωπίζουν οι κοινωνίες. Και αυτό το επιβεβαιώνει αναντίρ-
ρητα η οικονοµική ιστορία.

Τρίτον, υπήρξε ευρωπαϊκή παρέµβαση. Γι’ αυτόν τον λόγο
ακριβώς πήραν τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έστω και
µε τις απογοητευτικά αργές διαδικασίες, τις αποφάσεις για τη
ρήτρα διαφυγής από το Σύµφωνο Σταθερότητας για τους πό-
ρους του Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάπτυξης, αλλά και για
τον ίδιο λόγο που πάρθηκαν οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας για το έκτακτο πρόγραµµα αγοράς τίτλων.

Η παράταξή µας έµεινε µακριά από τον λαϊκισµό και βάλαµε
πλάτη στα µέτρα της πανδηµίας, τα οποία υπερψηφίσαµε, όπως
κάναµε και µε τους συµπληρωµατικούς προϋπολογισµούς. Πα-
ράλληλα, όπως κάνουµε πάντα, ασκήσαµε έντονη κριτική στην
Κυβέρνηση σε δύο επίπεδα. Το πρώτο ήταν η ταχύτητα και τα
αντανακλαστικά της και το δεύτερο ήταν η στόχευση των µέτρων
της.

Φαντάζοµαι ότι θυµάστε πόσες φορές αλλάξετε, κύριοι της
Κυβέρνησης, την περίµετρο των ωφελούµενων κλάδων και δρα-
στηριοτήτων της οικονοµίας από τα µέτρα, αλλά εστιάσαµε και
στη λάθος στόχευση των µέτρων και για τη διαχείριση της παν-
δηµίας και για τη στήριξη της οικονοµίας, αλλά και του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Πιο στοχευµένα και λιγότερο οριζόντια δη-
µοσιονοµικά µέτρα θα αύξαναν, σηµαντικά, την προστιθέµενη
αξία τους στην οικονοµία και σε αυτό το πεδίο, δυστυχώς, δι-
καιωθήκαµε για την κριτική µας.

Ψάχνοντας έναν τελικό απολογισµό, η Κυβέρνηση διαφηµίζει
το δηµοσιονοµικό κόστος των 47 δισεκατοµµυρίων, που δαπα-
νήθηκαν εκτάκτως για την πανδηµία. Αυτά, όµως, όντως, φαίνε-
ται να αντιστοιχούν σε ένα από τα µεγαλύτερα δηµοσιονοµικά
πακέτα παγκοσµίως. Γιατί, όµως, ήταν τόσο χαµηλή η απόδοσή
τους; Γιατί το 2020, ενώ τα έκτακτα µέτρα λόγω COVID υπολο-
γίζονταν στα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ και το έλλειµµα της χώρας
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ήταν το δεύτερο µεγαλύτερο σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση των
είκοσι επτά, τελικά η Ελλάδα σηµείωσε τη δεύτερη υψηλότερη
ύφεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Γιατί, ενώ στη διετία 2020-2021
η Ελλάδα είχε τα υψηλότερα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, η οικονοµία της είχε την όγδοη χειρότερη
επίδοση στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά, κατάφερε να
είναι ανάµεσα στις δέκα χώρες που δεν κάλυψαν το 2021 την
απώλεια του ΑΕΠ που συνέβη το 2020;

Η ελληνική οικονοµία πλήρωσε µάλλον το πιο ακριβό δηµοσιο-
νοµικό εισιτήριο στην Ευρώπη, αλλά και από τα πιο ακριβά στον
κόσµο, για ένα ταξίδι ανάκαµψης, το οποίο υστερεί σε σχέση µε
τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Το πρόβληµα, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι αριθ-
µητικό και µέσου όρου. Η υστέρηση που περιέγραψα έχει άµεση
αποτύπωση στους κοινωνικούς δείκτες. Πανηγυρίζατε για τη µεί-
ωση του ποσοστού ανεργίας µέσα στην υγειονοµική κρίση. Είναι
αληθές. Όντως, τα µέτρα στήριξαν σε έναν βαθµό την απασχό-
ληση. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τον κίνδυνο φτώ-
χειας του έτους 2021, µε περίοδο αναφοράς εισοδήµατος το
έτος 2020 για το οποίο συζητάµε τον προϋπολογισµό, ο πληθυ-
σµός που βρίσκεται σε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικού αποκλει-
σµού ανέρχεται στο 28,3% του πληθυσµού της χώρας, δηλαδή
δύο εκατοµµύρια εννιακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες άτοµα, παρου-
σιάζοντας αύξηση σε σχέση µε το 2020 κατά 0,9 ποσοστιαίες µο-
νάδες.

Τι λένε, δηλαδή, τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ; Την ώρα που ξο-
δεύατε δισεκατοµµύρια ή ένα από τα µεγαλύτερα δηµοσιονοµικά
πακέτα, την ώρα που, όντως, η ανεργία υποχωρούσε, εκατό χι-
λιάδες επιπλέον συµπολίτες µας βρέθηκαν κάτω από το όριο της
φτώχειας, δίπλα στα 2,8 εκατοµµύρια του 2018. Διότι και σήµερα
µε την ενεργειακή κρίση κάνετε περίπου το ίδιο. Επιδοτείτε ορι-
ζόντια την κερδοσκοπία κάποιων µεγάλων και επιτρέπετε πολλά
νοικοκυριά να πέσουν κάτω από τα επίπεδα της ενεργειακής
φτώχειας.

Συµπέρασµα για τον προϋπολογισµό του 2020. Σας είπα ότι
δεν ανατράπηκαν οι άξονες του προϋπολογισµού, αλλά οι στόχοι
του. Οι άξονές του βασίζονται στην υπερφορολόγηση των νοι-
κοκυριών, µέσα από φόρους κατανάλωσης, που συνεχίζουν και
σήµερα να αυξάνουν την ανισοκατανοµή και τη φορολογική αδι-
κία. Είναι γεγονός ότι τα αυξηµένα φορολογικά έσοδα χρησιµο-
ποιούνται για την επιδότηση ενεργειακών υπερκερδών και
υπερµπόνους, µετατρέποντας τον προϋπολογισµό σε έναν µη-
χανισµό αντίστροφης αναδιανοµής εισοδήµατος.

Εµείς απορρίπτουµε αυτή την πολιτική, γιατί αντίκειται σε θε-
µελιώδεις αρχές µας. Την απορρίπταµε όπως την εφάρµοζε και
ο ΣΥΡΙΖΑ την περίοδο 2015-2019. Την απορρίπτουµε όπως την
κλιµακώνετε εσείς από το 2019 και µετά και γι’ αυτό, προφανώς,
δεν µπορεί να εγκριθεί από την παράταξή µας ούτε και ο απολο-
γισµός ούτε ο ισολογισµός του κράτους για το έτος 2020.

Θέλω να µείνω πριν τελειώσω στο τι συµβαίνει σήµερα, δύο
χρόνια µετά. Το τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα, που η Κυβέρνηση
αδυνατεί να αντιµετωπίσει είναι το κόστος ζωής, ιδίως για τα ευά-
λωτα κοινωνικά στρώµατα, αλλά και για τα µεσαία εισοδήµατα,
τα οποία άρχισε όχι απλώς να ακουµπά, αλλά να τα φτωχαίνει.
Το κόστος ζωής εξανεµίζει τα εισοδήµατα, διευρύνει τις κοινω-
νικές ανισότητες. Ο πληθωρισµός εξακολουθεί να τρέχει µε υψη-
λούς ρυθµούς και από µήνα σε µήνα να επιβαρύνει ακόµη
περισσότερο τα νοικοκυριά, καθώς, παρά τη σχετική µείωση του
ετήσιου ρυθµού σε 9,1%, όπως ανακοίνωσε η ΕΛΣΤΑΤ, η αύξηση
του µηνιαίου δείκτη είναι ελάχιστη.

Είναι χαρακτηριστικό για το µέγεθος της επιβάρυνσης των νοι-
κοκυριών και ιδίως των πιο ευάλωτων, που αναλώνουν το µεγα-
λύτερο µέρος του διαθέσιµου εισοδήµατός τους στα βασικά είδη
κατανάλωσης, ότι ο ρυθµός αύξησης κυµαίνεται µεταξύ 12% και
24,2%. Τα είδη αυτά µε τις υπέρογκες αυξήσεις τους, όπως οι
τιµές για το ψωµί και τα δηµητριακά, τα γαλακτοκοµικά και τα
αυγά, για το κρέας, για τα έλαια και τα λίπη, τα λαχανικά και τα
λοιπά τρόφιµα και για είδη άµεσης κατανάλωσης του νοικοκυ-
ριού, όλα αυτά κυµαίνονται ανάµεσα στο 16% και στο 24%.

Συµπεριλαµβάνονται, λοιπόν, αυτά στο πολυδιαφηµισµένο κα-
λάθι του νοικοκυριού, που, όπως αποδεικνύεται, ήρθε για να νο-

µιµοποιήσει την ακρίβεια σε µια ατελέσφορη προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης να ρίξει στάχτη στα µάτια του δοκιµαζόµενου κατανα-
λωτή, καθώς αρνείται συστηµατικά και αδυνατεί πολιτικά να
λάβει τα αναγκαία µέτρα για την αντιµετώπιση της ακρίβειας.

Λέω, λοιπόν, ότι αρνείστε να αντιµετωπίσετε την κερδοσκοπία
των µεγάλων σουπερµάρκετ, του χονδρεµπορίου, του µεγάλου
εισαγωγικού εµπορίου. Ένας πληθωρισµός κερδών µε ανεξέλεγ-
κτα ποσοστά στο µεικτό κέρδος είναι αυτό που καθορίζει τελικά
την πορεία και τις ανατιµήσεις. Καθηλώνει τα µικρά και µεσαία
εισοδήµατα, τα οποία όχι µόνο δεν παρακολουθούν αντίστοιχα
την αύξηση του πληθωρισµού, αλλά παραµένουν κυριολεκτικά
στάσιµα. 

Έχω αναφερθεί ξανά στις εκτιµήσεις του Ινστιτούτου Εργα-
σίας της ΓΣΕΕ, όπου ο κατώτατος µισθός µέσα σ’ ένα εξάµηνο,
από τον Απρίλιο µέχρι σήµερα, µειώθηκε κατά 19% µόνο στο εξά-
µηνο, όταν σε ετήσιο επίπεδο η Κυβέρνηση δίνει αυξήσεις 2%
συν 8%, δηλαδή συνολικά 10%, όταν τα εισοδήµατα µέχρι 750
ευρώ µειώνουν την αγοραστική τους δύναµη κατά 40% και όταν
τα εισοδήµατα ανάµεσα στα 750 και στα 1.100 ευρώ µειώνουν
την αγοραστική τους δύναµη κατά 9% ως 14%. 

Έχω µιλήσει ξανά στη Βουλή για µια οικογένεια µε µεσαίο ει-
σόδηµα. Τι σηµαίνει γι’ αυτή το µηδενικό επιτόκιο καταθέσεων
έναντι του 8% του επιτοκίου δανεισµού; Τι σηµαίνουν γι’ αυτή οι
ανεξέλεγκτοι πια λογαριασµοί; Πρόσφατα πέφτει το κόστος
ενέργειας και ανεβαίνουν οι τιµές του ρεύµατος. Τι σηµαίνει γι’
αυτή το κόστος της ιδιωτικής υγείας; Τι σηµαίνουν γι’ αυτή οι
πλειστηριασµοί; Είναι µια «χιονοστιβάδα» προβληµάτων που συµ-
πιέζουν τα εισοδήµατα, τα εξανεµίζουν και η Κυβέρνηση µοιράζει
δισεκατοµµύρια χωρίς αυτά να έχουν καµµία επίπτωση σ’ αυτό.
Γιατί; Διότι οι πολιτικές της είναι οριζόντιες, διότι ευνοούν πάντα
τα µεγάλα κέρδη, διότι δεν ελέγχει το σύστηµα. 

Λέει η Κυβέρνηση: «Όλα είναι εισαγόµενα κι εµείς τα υπερκα-
λύπτουµε, εξαντλώντας κάθε δυνατότητα». Είναι λάθος και είναι
ψέµατα. Γιατί; Να πω δυο-τρία παραδείγµατα. Αν µειωνόταν ο
ΦΠΑ στο 4% µε 6%, θα ξεκινούσε η τιµή από πολύ πιο χαµηλά, θα
ήταν ελεγχόµενη, γιατί είναι δοµική απάντηση. Δεν θα περίµενε
τον κύριο Άδωνι να τρέχει από σουπερµάρκετ σε σουπερµάρκετ
και θα µπορούσε να διασφαλίσει µια τιµή που να είναι πιο σταθερή
και µε τους αναγκαίους ελέγχους να κρατηθεί. Όταν το πλαφόν
στη λιανική τιµή της ενέργειας θα µπορούσε αντί να δίνει τη δυ-
νατότητα µε τη χονδρική να πηγαίνει στην αλυσίδα ανεξέλεγκτα
µέχρι τη λιανική, να ξεκινάει από το πάνω ράφι, από το πάνω πλα-
φόν, έτσι ώστε να µην µπορεί να κερδίζει ο άλλος, να µην κάνει
υπερκέρδη, όταν το ΕΚΑΣ των συνταξιούχων για τριακόσιες πε-
νήντα χαµηλοσυνταξιούχους δεν είναι πάνω από 600 εκατοµµύρια
ευρώ, όταν δίνει δισεκατοµµύρια η Κυβέρνηση για διάφορα, όταν
η έµµεση φορολογία συνεχώς αυξάνεται µε τρόπο που ουσιαστικά
τρώει τα εισοδήµατα των ευάλωτων στρωµάτων. 

Τώρα τι έχουµε; Τον Υπουργό Ανάπτυξης ως Ιπτάµενο Ολ-
λανδό να πηγαίνει από σουπερµάρκετ σε σουπερµάρκετ, να
ελέγχει δήθεν τις τιµές που παίρνουν την ανηφόρα κάτω από τα
µάτια του και να έχουµε µέσα µαζικής ενηµέρωσης που παίζουν
κάθε µέρα την κολοκυθιά, πόσο πήγε εδώ, πόσο πήγε εκεί,
µήπως έκλεψε εδώ ο ένας, µήπως έκλεψε εκεί ο άλλος. Τα προ-
βλήµατα αυτά απαιτούν δοµικές λύσεις και όχι εική και ως έτυχε
µε αποσπασµατικές και πειραµατικές πολιτικές, πάντα στη λογική
τού «βλέποντας και κάνοντας», που είναι το σήµα κατατεθέν της
Κυβέρνησης. 

Νοµίζω ότι ο προϋπολογισµός που έρχεται θα µας επιτρέψει
να κάνουµε άλλη µια φορά αυτή την κριτική που κάνουµε αυτά
τα χρόνια, δηλαδή ότι και λάθος πάει το καράβι και σε λάθος λι-
µάνια προσπαθεί να πλευρίσει και η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
δώσει λύση στα προβλήµατα του λαού και του τόπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα πέντε
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
92ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Βα-
σίλειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως είπαµε στην επιτροπή, είναι

απαράδεκτος ο τρόπος, που διεξάγονται οι συζητήσεις για τον
απολογισµό και τον ισολογισµό του κράτους, αφού είναι τουλά-
χιστον το ίδιο σηµαντικά µε τον προϋπολογισµό, αν όχι σηµαντι-
κότερα. Ακόµη πιο απαράδεκτος είναι ο χρόνος που δίνεται
στους εισηγητές στην Ολοµέλεια, µόλις πέντε λεπτά για δύο
πολύ σηµαντικά απολογιστικά θέµατα της οικονοµίας της χώρας
µας, όπως αποφάσισε, τουλάχιστον, η Διάσκεψη των Προέδρων,
αν και έγιναν οκτώ λεπτά σήµερα από τον Προεδρεύοντα και
σωστά, µε αρκετή ανοχή. 

Ο απολογισµός του 2020 είναι ο πρώτος ολόκληρης χρήσης
που έκλεισε η Νέα Δηµοκρατία. Εκτός αυτού, πρόκειται για τη
χρονιά που ξέσπασε η πανδηµία, όπου η Ελλάδα κατέγραψε µια
από τις µεγαλύτερες υφέσεις και αυξήσεις χρέους στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, καθώς επίσης από τις µεγαλύτερες δαπάνες και
ελλείµµατα ως προς το ΑΕΠ της, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά, όπου πρέπει να ερευνηθεί αναλυτικά πώς χρησιµοποι-
ήθηκαν, πόσω µάλλον όταν τα ελλείµµατα της διετίας 2020-2021
υπερέβησαν τα 30 δισεκατοµµύρια, κάτι που δεν έχει συµβεί από
καµµία άλλη κυβέρνηση. Για σύγκριση, τα ελλείµµατα της προ-
βληµατικής πενταετίας 2015-2019 ήταν, µόλις, περί τα 5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ σωρευτικά. Τα θηριώδη αυτά ελλείµµατα
οφείλονται στη λανθασµένη πολιτική απόφαση των lockdowns.
Επρόκειτο, άλλωστε, για µια καθαρά πολιτική απόφαση, όταν
πλούσιες χώρες όπως η Ελβετία και η Σουηδία δεν εφάρµοσαν
κάτι ανάλογο. 

Σύµφωνα µε τα απολογιστικά στοιχεία, το ΑΕΠ της Ελλάδας
σε τρέχουσες τιµές υποχώρησε από 183,25 δισεκατοµµύρια το
2019 στα 165,32 δισεκατοµµύρια το 2020, χάνοντας 18 ολόκληρα
δισεκατοµµύρια που δεν ανέκτησε η χώρα µας το 2021, έχοντας
κλείσει τελικά στα 181,67 δισεκατοµµύρια, ενώ η αναφορά του
Αναπληρωτή Υπουργού στην επιτροπή, σύµφωνα µε την οποία η
Κυβέρνηση κατάφερε το 2022 να µειώσει εν µέσω κρίσης τον δεί-
κτη χρέους προς ΑΕΠ, µόνο θυµηδία µπορεί να προκαλέσει. Η
αιτία είναι το ότι ο τρόπος που αυξήθηκε το ΑΕΠ είναι στο συν-
τριπτικά µεγαλύτερο µέρος του εξωγενής, αφού οφείλεται στην
κατακόρυφη άνοδο των τιµών, στον πληθωρισµό προσφοράς δη-
λαδή, µε τον οποίο η κρίση δηµοσίου χρέους µετατράπηκε σε
κρίση επιβίωσης για τους Έλληνες που κυριολεκτικά ληστεύον-
ται φορολογικά µε τη διατήρηση των ίδιων φορολογικών συντε-
λεστών, κυρίως του ΦΠΑ, στις αυξηµένες τιµές. 

Συνεχίζοντας, θα πω ότι η χρήση του λογιστικού πλαισίου της
γενικής κυβέρνησης µε βάση τα διεθνή λογιστικά πρότυπα που
εισήχθη µε το π. δ. 54/2018 δεν είναι πλήρης, αφού δεν έχουν
λειτουργήσει τα αναγκαία λογιστικά συστήµατα, δεν έχουν διε-
νεργηθεί οι αναγκαίες απογραφές και καταγραφές των περιου-
σιακών µας στοιχείων, ενώ η καταληκτική ηµεροµηνία που κατά
τη σύνταξη του παρόντος ήταν η 1η Ιανουαρίου του 2013 -τόσο
είχε ειπωθεί από την αρχή από την Κυβέρνηση- παρατάθηκε απα-
ράδεκτα έως την 1η Ιανουαρίου του 2025. Ελπίζουµε να τηρηθεί,
τουλάχιστον, αυτή η προθεσµία και να µην παραταθεί ξανά. 

Τονίσαµε, λοιπόν, πως η διαδικασία όσον αφορά το λογιστικό,
καθώς επίσης και την αποτίµηση των συµµετοχών και των παγίων
του δηµοσίου, πρέπει να ολοκληρωθεί άµεσα, ενώ όσον αφορά
στο Υπερταµείο των ξένων έπρεπε να είχε ήδη γίνει, αφού είναι
εκτός δηµοσίου και ελέγχεται από διεθνείς ελεγκτικές. Το Υπερ-
ταµείο είναι εκτός του ελληνικού δηµοσίου.

Εν προκειµένω, θεωρούµε απαράδεκτη την µεταφορά του
συντριπτικά µεγαλύτερου µέρους της δηµόσιας περιουσίας µας
στο Υπερταµείο χωρίς την παραµικρή εκτίµησή της, καθώς από
αυτήν έχει εκτιµηθεί ελάχιστη. Μεταφέραµε µέσω της θυγατρι-
κής του Υπερταµείου της ΕΤΑΔ ακόµη και το κτήριο της Βουλής
-µαζί µε τα ανθοπωλεία απ’ ό,τι γνωρίζουµε- σύµφωνα µε όσα
είπε ο Πρόεδρος της Βουλής, που φανταζόµαστε ότι έχει δίκιο. 

Η πρώτη µας παρατήρηση τώρα ξανά, όπως κάθε χρόνο, ήταν
η αρνητική καθαρή θέση των πολιτών στα -340 δισεκατοµµύρια

το 2020 από -318 δισεκατοµµύρια το 2019 και -217 δισεκατοµ-
µύρια το 2018 -όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά- δηλαδή,
αυξάνεται συνεχώς η αρνητική καθαρή θέση. Κάτι τέτοιο σηµαί-
νει πως αν πουλήσουµε ό,τι έχουµε και δεν έχουµε, θα µείνουµε
χρεωµένοι µε 340 δισεκατοµµύρια και που, κατά τη γνώµη µας,
ασφαλώς δεν ισχύει. Εποµένως, λογικά αναφέραµε πως αυτό και
µόνο είναι αρκετό για να µην προσυπογράψουµε τον ισολογισµό,
ούτε φυσικά τον απολογισµό και να ψηφίσουµε, δηλαδή, «όχι»
και στα δύο. 

Η καθαρή χρήση επιβαρύνθηκε µε 22,4 δισεκατοµµύρια, όσο
περίπου το έλλειµµα των 22,59 δισεκατοµµυρίων που, ασφαλώς,
δεν είναι λογιστικό, όπως ισχυρίστηκε ξανά ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας. Είναι δυνατόν να λέει τέτοια πράγµατα; Το
χρέος αυξήθηκε κατά 17,8 δισεκατοµµύρια ευρώ και έφτασε στα
374,1 δισεκατοµµύρια από 356,3 δισεκατοµµύρια το 2019, χωρίς
την παραµικρή δηµιουργία πλούτου στο ενεργητικό. Δεν δηµι-
ουργείται καθόλου πλούτος στο ενεργητικό της χώρας µας. Προ-
φανώς ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας θα πει πως και αυτό
το χρέος είναι λογιστικό, αφού αυτή την εντύπωση έχει. 

Το έλλειµµα των 22,59 δισεκατοµµυρίων ακολούθησε αυτό
των 5,4 δισεκατοµµυρίων από τη χρήση του 2019, η µισή από την
οποία ήταν µε τη Νέα Δηµοκρατία, όπου δεν υπήρχε πανδηµία
και είχε ήδη ξεκινήσει η επιβράδυνση της οικονοµίας µας µε τη
µείωση τότε του ρυθµού ανάπτυξης. 

Από την επισκόπηση πάντως των οικονοµικών καταστάσεων
των ετών 2011 έως 2018 -που θα τα καταθέσουµε και αυτά στα
Πρακτικά- φαίνεται η εξέλιξη όλων των µεγεθών, ενώ οι περισ-
σότερες µνηµονιακές χρήσεις ήταν ελλειµµατικές και σε µεγα-
λύτερο βαθµό ήταν αυτές µε κυβερνήσεις που συµµετείχε η Νέα
Δηµοκρατία. Προφανώς το µόνο που γνωρίζει η Νέα Δηµοκρατία
είναι να σπαταλάει ασύστολα χρήµατα και να δανείζεται χρεώ-
νοντας τις επόµενες γενιές των Ελλήνων, ενώ τα δάνεια όλοι
γνωρίζουµε ότι είναι φόροι, όπως άλλωστε ο πληθωρισµός -και
ο πληθωρισµός είναι φόροι και πρέπει να το γνωρίζουµε όλοι
µας. 

Συνεχίζοντας, ο προϋπολογισµός του 2020 κατέληξε στα
σκουπίδια -όπως είχαµε προβλέψει πολύ πριν- κυρίως λόγω του
κακού χειρισµού της οικονοµίας µας, αλλά και των αχρείαστων
lockdown. Σηµειώθηκε δε υπο-απόδοση εσόδων κατά 6,3 δισε-
κατοµµύρια και υπέρβαση εξόδων κατά 13,6 δισεκατοµµύρια,
ενώ το έλλειµµα καλύφθηκε µε την εκτόξευση του δανεισµού,
καθώς επίσης και µε τα repos που στην ουσία µεταφέρουν έσοδα
από το δηµόσιο στις τράπεζες. 

Η υστέρηση στα έσοδα κατά 6,3 δισεκατοµµύρια οφείλεται κυ-
ρίως στις µειωµένες εισπράξεις φόρων κατά 9,49 δισεκατοµµύ-
ρια, ενώ o φόρος προστιθέµενης αξίας, ο ΦΠΑ, παραµένει το
υψηλότερο µέρος των φόρων και συνεχίζεται εν µέσω πληθωρι-
σµού επιβαρύνοντας προφανώς τους ασθενέστερους συµπολί-
τες µας. 

Η Κυβέρνηση όµως επιµένει, προφανώς για να αυξάνει πλη-
θωριστικά το ΑΕΠ και τα φορολογικά έσοδα εις βάρος των πολι-
τών, επιστρέφοντας τους τελικά κάποια ψίχουλα µε τη µορφή
επιδοµάτων και εφαρµόζοντας ως εκ τούτου µια αδιέξοδη πολι-
τική που έχει ασφαλώς ανώτατα όρια. 

Ποια είναι αυτά τα ανώτατα όρια; Είναι η µείωση της κατανα-
λωτικής και επενδυτικής δαπάνης σταδιακά -θα το διαπιστώ-
σουµε τον επόµενο χρόνο- σηµειώνοντας πως δεν είναι τόσο
σηµαντικές οι άµεσες ξένες επενδύσεις µε το ξεπούληµα της
χώρας. Επίσης µε την παροχή γης και ύδατος στους ξένους, ενώ
ο ακαθάριστος σχηµατισµός του παγίου κεφαλαίου παραµένει
κάτω από το µισό της εποχής πριν από τα µνηµόνια, δηλαδή, στα
27 δισεκατοµµύρια από τα 62 δισεκατοµµύρια που ήταν πριν την
εποχή των µνηµονίων, χωρίς να καλύπτει καν τις αποσβέσεις. Αν
θυµόµαστε καλά, αυξήθηκε µόλις κατά 1,5 δισεκατοµµύρια το
2021 σε σχέση µε το 2020. 

Όσον αφορά στις δαπάνες, αυτές εκτοξεύτηκαν στα 64,69 δι-
σεκατοµµύρια έχοντας αυξηθεί κατά 15,06 δισεκατοµµύρια ή πο-
σοστιαία κατά 30%, κυρίως λόγω των παροχών της πανδηµίας
-αύξηση των δαπανών κατά 30! Για την κάλυψη των έκτακτων δα-
πανών ψηφίστηκαν έξι συµπληρωµατικοί προϋπολογισµοί συνο-
λικού ύψους 14,947 δισεκατοµµύρια. Δεν είναι εντυπωσιακό;
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Ψηφίστηκαν έξι συµπληρωµατικοί προϋπολογισµοί! 
Εν προκειµένω, µεταξύ άλλων ψηφίστηκαν συνολικά 600 εκα-

τοµµύρια για την ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς επί-
σης για την αντιµετώπιση των µεταναστευτικών και προσφυγικών
ροών, όπου όµως το ποσό των 514,99 εκατοµµυρίων διατέθηκε
για σκοπούς διαφορετικούς από τους ανωτέρω. Για παράδειγµα,
αυτά τα χρήµατα διατέθηκαν για τους πληγέντες από τον «Ιανό»,
για συντάξεις θυµάτων τροµοκρατικών ενεργειών και για το ει-
δικό αποθεµατικό. Το γεγονός αυτό σηµαίνει πως, ενώ ψηφί-
ζουµε αµυντικές δαπάνες, πληρώνουµε πληµµυροπαθείς. Δεν
είναι απαράδεκτο; 

Σηµειώνεται πάντως ότι κατά την παρούσα περίοδο ενσωµα-
τώθηκαν οι απαιτήσεις από βεβαιωθέντα και µη εισπραχθέντα
έσοδα των τελωνείων ύψους 6 δισεκατοµµυρίων, το οποίο απο-
τελούσε πάγιο αίτηµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου και είναι σωστό.
Όσον αφορά στο τακτικό αποθεµατικό, συνεχίζει δυστυχώς να
χρησιµοποιείται για να κλείνει τρύπες των Υπουργείων, αντί για
έκτακτες και µη προβλέψιµες δαπάνες, αφού αυτός είναι άλλω-
στε ο λόγος που υπάρχει. 

Οι πληρωµές του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
ανήλθαν σε 10,65 δισεκατοµµύρια, δηλαδή είναι αυξηµένες κατά
3,9 δισεκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό των 6,75 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ που είχε ψηφιστεί. Δυστυχώς όµως, ως συνήθως,
δεν ήταν όλες οι επενδύσεις κατά τον χρυσό κανόνα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όπου το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
πρέπει να διατίθεται αποκλειστικά για επενδύσεις. 

Από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων διατέθηκαν για την
πανδηµία 4,58 δισεκατοµµύρια, όχι µόνον από τις συµπληρωµα-
τικές πιστώσεις, αλλά και από τον αρχικό προϋπολογισµό των
δηµοσίων επενδύσεων. Είναι δυνατόν να ξεφύγει έτσι ποτέ η Ελ-
λάδα από την κρίση, από τη δίδυµη παγίδα του χρέους και των
ελλειµµάτων; Αποκλείεται. 

Όσον αφορά στις συµµετοχές και την καταγραφή τους είναι
εντελώς αναξιόπιστα, όπως το παράδειγµα της αµυντικής µας
βιοµηχανίας που καταγράφεται µε σχεδόν µηδενική αξία, µε εξαί-
ρεση την ΕΑΣ που εκτιµάται στα µόλις 21,6 εκατοµµύρια ευρώ
µε την ανάλυση που δίνεται στο παράρτηµα του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. 

Για παράδειγµα έχουµε τα εξής: 
Η σηµαντικότερη συµµετοχή είναι η «ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟΣ» µε 6,1

δισεκατοµµύρια ευρώ, η οποία όµως προωθείται ως παραχώ-
ρηση, που στην ουσία είναι επίσης ξεπούληµα. 

Δεύτερον, ο ΟΣΕ µε τις τεράστιες και συνεχιζόµενες ζηµίες
που επιβαρύνουν τους φορολογούµενους, έχει αξία 97,8 εκατοµ-
µύρια, ενώ η υπηρεσία µεταφέρθηκε, όπως γνωρίζουµε, στην
ιταλική κρατική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» -δεν είναι ιδιωτικοποίηση, κρατικο-
ποίηση από άλλη χώρα είναι, η οποία επιδοτείται- και ξεπουλή-
θηκε στην ουσία έναντι 45 εκατοµµυρίων µε επιπλέον προίκα 750
εκατοµµυρίων -στα 45 εκατοµµύρια τον ξεπούλησε ο ΣΥΡΙΖΑ και
η Νέα Δηµοκρατία του έδωσε προίκα 750 εκατοµµύρια. 

Τρίτον, η «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» που έχει αξία µόλις 4,4 εκατοµµύ-
ρια -οπότε εδώ ρωτήσαµε περί τίνος πρόκειται, χωρίς να πά-
ρουµε απάντηση. 

Τέταρτον, τα λιµάνια που καταγράφονται κυριολεκτικά µε
εξευτελιστικές αξίες και ξεπουλιούνται. 

Πέµπτον, όπως είπαµε, η αµυντική µας βιοµηχανία που κατα-
γράφεται µε µηδενική αξία. 

Έκτον, η «ΛΑΡΚΟ» που εµφανίζεται επίσης µε µηδενική αξία,
ενώ το Υπερταµείο -η ΕΣΥΠ, δηλαδή- µε µόλις 2,3 δισεκατοµµύ-
ρια. Το Υπερταµείο έχει αξία 2,3 δισεκατοµµύρια, όταν έχει θυγα-
τρικές την ΕΤΑΔ, το ΤΧΣ, δηλαδή, το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας και το ΤΑΙΠΕΔ. Είναι δυνατόν; 

Το χρέος αυξήθηκε επίσης ως ποσοστό του ΑΕΠ στο 226%
από 194%, ενώ όσον αφορά στη βιωσιµότητά του το Ελεγκτικό
Συνέδριο δεν ανέφερε τίποτα. Κατά την άποψή µας και την κοινή
λογική, ασφαλώς δεν είναι βιώσιµο, είναι απλά εξυπηρετήσιµο. 

Παράλληλα, αυξήθηκαν τα χρηµατοοικονοµικά έξοδα κατά
670 εκατοµµύρια. Όσον αφορά δε στο µεσοσταθµικό κόστος
εξυπηρέτησης του χρέους, το 2020 ανήλθε στο 1,72% από 1,68%
το 2019, ενώ η µεσοσταθµική διάρκεια του χρέους µειώθηκε στα
19,43 έτη από 20,53 το 2019. Τι συµβαίνει εδώ; Οφείλουµε να

σηµειώσουµε πως η µεσοσταθµική διάρκεια µειώνεται συνεχώς
από το νέο δανεισµό, ενώ το µέσο επιτόκιο αυξάνεται. Έτσι ακρι-
βώς οδηγείται µια χώρα στην επόµενη χρεοκοπία της, προς την
οποία δυστυχώς βαδίζουµε ξανά µε γρήγορους ρυθµούς. 

Τέλος, το ανεξόφλητο υπόλοιπο των εγγυήσεων σε δάνεια στις
31-12-2020 ανερχόταν στα 14,23 δισεκατοµµύρια, µε τα περισ-
σότερα να αφορούν τις ΔΕΚΟ, όπως τη ΔΕΗ και τα δάνεια της
πανδηµίας. 

Για το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» δε, µε το οποίο το δηµόσιο εγ-
γυήθηκε µε περίπου 19 δισεκατοµµύρια την πώληση των κόκκι-
νων δανείων των τραπεζών, για να εκπλειστηριάσουν τα σπίτια
των Ελλήνων, ήταν τότε µόλις 2,4 δισεκατοµµύρια, αφού δεν είχε
εξελιχθεί πλήρως το πρόγραµµα. Όπως σηµειώνει πάντως το
Ελεγκτικό Συνέδριο, οι εγγυήσεις αυτές ενέχουν µεγάλους κιν-
δύνους, ενώ έχουν αυξηθεί έκτοτε λόγω του προγράµµατος
«ΗΡΑΚΛΗΣ» στα 30 δισεκατοµµύρια -προσέξτε, από 14 στα 30
δισεκατοµµύρια-, µε κίνδυνο ένα µεγάλο µέρος τους να µετα-
φερθεί στο χρέος. 

Πιθανότατα, πάντως, οι εγγυήσεις του προγράµµατος «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» θα µεταφερθούν στο δηµόσιο χρέος, ιδίως µετά την από-
φαση του Αρείου Πάγου σε σχέση µε τους servisers και µε τον
νόµο του 2003 που χρησιµοποίησαν σκόπιµα, αντί τον νόµο του
2015, προφανώς για να αποφύγουν την υποχρέωσή τους να
δοθεί η δυνατότητα συµβιβαστικής επίλυσης στους δανειολή-
πτες. Σωστά, πάντως, αποφάσισε ο Άρειος Πάγος, σηµειώνοντας
πως το νούµερο ένα πρόβληµα της χώρας µας είναι το ιδιωτικό
χρέος, που στα τέλη του Ιουνίου του 2022 είχε εκτοξευθεί στα
406 δισεκατοµµύρια. Προσέξτε, 406 δισεκατοµµύρια, εκ των
οποίων τα 258 δισεκατοµµύρια ήταν στο κόκκινο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Βασί-

λειος Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25, ο κ. Γεώργιος Λογιάδης και
αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο κ. Καραθανασόπουλος µε
διπλή ιδιότητα, και ως ειδικός αγορητής και ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Πόσοι οµιλητές είναι εγγεγραµµένοι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπάρχουν και πέντε

εγγεγραµµένοι οµιλητές, συνάδελφοι Βουλευτές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Πλέον αυτών, κύριε Πρόεδρε, θα µιλή-

σουν και οι Κοινοβουλευτικοί που επιθυµούν να πάρουν τον λόγο,
έτσι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι Κοινοβουλευτικοί,
όποτε το επιθυµούν, µπορούν να µιλήσουν και γι’ αυτό είπα ότι
ο κ. Καραθανασόπουλος θα έχει διπλή ιδιότητα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Και ο Υπουργός, προφανώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός πάλι,

όποτε θελήσει, µπορεί να µιλήσει, µετά τον κ. Καραθανασό-
πουλο... 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Όταν τελειώσουν οι εισηγητές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, µετά τον κ.
Καραθανασόπουλο που σας είπα ότι µιλάει µε δύο ιδιότητες.
Γιατί, ξέρετε, τα µικρά σε δύναµη κοινοβουλευτικά κόµµατα
έχουν δυσκολία µε την καθηµερινή λειτουργία της Βουλής και το
πλήθος των κοινοβουλευτικών τους υποχρεώσεων.

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε σήµερα για τον

απολογισµό του κράτους και τον ισολογισµό της κεντρικής διοί-
κησης για το έτος 2020. Για άλλη µια χρονιά, όπως και πέρυσι,
το Ελεγκτικό Συνέδριο επισήµανε ότι και πάλι δεν έγινε η απο-
γραφή των παγίων στοιχείων του κράτους. 

Το 2020 εκδόθηκαν έξι συµπληρωµατικοί προϋπολογισµοί,
δύο από αυτούς αφορούσαν τακτικούς συµπληρωµατικούς προ-
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ϋπολογισµούς µε θετική γνωµοδότηση του Ελεγκτικού Δηµοσιο-
νοµικού Συµβουλίου, ενώ για τους υπόλοιπους τέσσερις δεν
έχουµε τέτοια γνώµη, ανέφερε η Αντιπρόεδρος του Ελεγκτικού
Συνεδρίου. 

Το 2020 ήταν έτος πανδηµίας. Η Κυβέρνηση προέβη σε τρεις
εκδόσεις οµολογιακού χρέους, συνολικής αξίας 14 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, βάσει των στοιχείων του Οργανισµού Διαχείρισης
Δηµοσίου Χρέους. Το χρέος αυτό επιδότησε άπαξ επιδοµατικές
πολιτικές και ορισµένου χρόνου συµβάσεις και επ’ ουδενί δεν κα-
τευθύνθηκε για την ουσιαστική και µόνιµη ενίσχυση του δηµό-
σιου Εθνικού Συστήµατος Υγείας, µε τα ολέθρια αποτελέσµατα
και τις µακάβριες πρωτιές της χώρας µας στους θανάτους λόγω
COVID.

Το δηµόσιο χρέος ξεπέρασε το 226% του ακαθάριστου ΑΕΠ
το 2020.

Όσον αφορά τα φορολογικά έσοδα, οι έµµεσοι φόροι είχαν
πάλι την τιµητική τους και φέτος. Ο φόρος προστιθέµενης αξίας
έφθασε τα 12,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τονίζουµε ότι οι έµµεσοι
φόροι είναι οι πλέον ταξικοί, καθώς είναι αντιστρόφως προοδευ-
τικοί αναφορικά µε το εισόδηµα. Αυτό σηµαίνει ότι νοικοκυριά µε
υψηλότερο εισόδηµα καταβάλλουν λιγότερο φόρο στο κράτος
ως ποσοστό του εισοδήµατός τους. Άρα, πλήττουν πρωτίστως
τα χαµηλά εισοδήµατα δηµιουργώντας µεταφορά από τους φτω-
χότερους προς τους πλουσιότερους, φοροδιαφυγή, αθέµιτο αν-
ταγωνισµό και µειώνουν τα έσοδα του δηµοσίου.

Όταν όµως µιλάµε για τα δηµοσιονοµικά, πρέπει να µιλήσουµε
για τον ελέφαντα στο δωµάτιο και αυτό δεν είναι τίποτα άλλο,
παρά το µη βιώσιµο δηµόσιο χρέος.

Αναφέρατε, κύριε Υπουργέ, τις κρίσεις που αντιµετώπισε η Κυ-
βέρνηση και ψηφίσατε αυτούς τους τέσσερις συµπληρωµατι-
κούς προϋπολογισµούς, για να αντιµετωπίσετε αυτές τις κρίσεις.
Πίσω από τους αριθµούς του απολογισµού και ισολογισµού, σε
αυτούς τους αριθµούς που ήταν ελλιπείς, υπάρχουν συγκεκρι-
µένες πολιτικές. Ας δούµε µία-µία αυτές τις προκλήσεις και πώς
τις διαχειρίστηκε η Κυβέρνηση. 

Τι κάνατε µε τη διαχείριση της πανδηµίας� Αποδοµήσατε πε-
ραιτέρω το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Ούτε αναισθησιολόγοι υπάρ-
χουν, ούτε νοσηλευτές και ελάχιστες ΜΕΘ, που δεν ήταν µέσα
αρκετές στην πανδηµία. Είχαµε τεράστιο αριθµό θανάτων. Διαι-
ρέσατε τον λαό µε τις πολιτικές σας. Σας είχε προειδοποιήσει
τότε ο Γιάνης Βαρουφάκης να µην βάλετε πρόστιµο στους ανεµ-
βολίαστους και εσείς κάνατε ακριβώς το αντίθετο, µε τα κατα-
στροφικά αυτά αποτελέσµατα.

Τι κάνατε µε τα εθνικά θέµατα� Να θυµίσω ότι ξεκίνησε η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε τη συµφωνία µε το Ισραήλ και την Κύπρο.
Ως αντίδραση τότε η Τουρκία ανακήρυξε ΑΟΖ µε τη Λιβύη. Συ-
νέχισε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε χάραξη ΑΟΖ µε
την Ιταλία και την Αίγυπτο. Η συµφωνία µε την Ιταλία περιόρισε
σηµαντικά την ΑΟΖ των νησιών, διότι η ελληνική Κυβέρνηση πα-
ραδέχθηκε ότι ακόµα και µεγάλα νησιά, όπως η Κεφαλλονιά, που
βρίσκονται µάλιστα µακριά από τα παράλια της Ιταλίας, έχουν
επήρεια µόνο κατά 70% στην ΑΟΖ. Το λιλιπούτειο Καστελόριζο,
µε αυτή τη λογική που υιοθέτησε η ελληνική Κυβέρνηση και είναι
δίπλα στα τουρκικά παράλια, πόση επήρεια έχει στην ΑΟΖ�

Όσον δε αφορά την υιοθέτηση ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, δεν έγινε
αναφορά στο Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας αλλά στο Διεθνές
Δίκαιο για την επίλυση διαφορών µεταξύ δύο µερών. Άλλο ένα
αυτογκόλ της ελληνικής Κυβέρνησης!

Όλα αυτά οδηγούν σε εντάσεις, σε εξοπλισµούς, σε εργαλει-
οποίηση µεταναστευτικών ροών. Μόνη εναλλακτική αυτή που
προσφέρει το ΜέΡΑ25: πολυµερής διάλογος και όχι διµερείς δια-
πραγµατεύσεις µε επιδιαιτητές. 

Τι κάνατε µε την ακρίβεια και την ενεργειακή κρίση, που ανα-
φέρατε� Συνεχίσατε την ίδια πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, που δηµιούρ-
γησε το χρηµατιστήριο ενέργειας, για να υπάρχει -λέει-
µεγαλύτερος ανταγωνισµός και να πέσουν οι τιµές. Τι βλέπουµε
σήµερα� Εκτόξευση τιµών και σούπερ ακρίβεια!

Τι κάνατε για τον πόλεµο της Ουκρανίας, που αναφέρατε,
κύριε Υπουργέ� Στείλατε όπλα στην Ουκρανία, αντί για ανθρωπι-
στική βοήθεια και καλέσατε τον Πρόεδρο Ζελένσκι για να µιλήσει
εδώ, στην ελληνική Βουλή και να µας δείχνει τους φασίστες του

Αζόφ. Εµείς, ως ΜέΡΑ25, αποχωρήσαµε αυτόµατα. 
Αναφέρατε, επίσης, ότι η χώρα ξεκινάει τώρα µια µεγάλη, σο-

βαρή προσπάθεια για ανεύρεση κοιτασµάτων φυσικού αερίου.
Εµείς, το ΜέΡΑ25, είµαστε η µοναδική πολιτική παράταξη στο
Κοινοβούλιο που είναι ενάντια σε κάθε µορφής εξόρυξη, απ’
όπου και αν γίνεται και για όποιον και αν γίνεται. 

Η Γαλλία, η Ιταλία, η Ισπανία, η Πορτογαλία απαγορεύουν τις
εξορύξεις υδρογονανθράκων στις θάλασσές τους. Ο Πρόεδρος
Μακρόν δε, πολύ πρόσφατα τάχθηκε κατά της εκµετάλλευσης
των πηγών των θαλασσών. Εσείς, όµως, έτσι δηµιουργείτε τερά-
στιους περιβαλλοντικούς κινδύνους, δηµιουργείτε εντάσεις, µε
συνέπεια νέα εξοπλιστικά προγράµµατα, µε τεράστιο επιπλέον
κόστος και συνεχή αύξηση του χρέους. Συνεπώς, θα είµαστε
εξαρτηµένοι και υπόδουλοι πάντα.

Υποδαυλίζετε τα προβλήµατα, αντί να προσπαθήσετε να τα
αποτρέψετε. Και µετά δανείζεστε και ξαναδανείζεστε, όπως ανα-
φέρατε, για να αντιµετωπίσετε τις κρίσεις. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 είµαστε ξεκάθαροι µπροστά στα δήθεν δι-
λήµµατα που θέτουν τα συνθηκολογηµένα κόµµατα διαχείρισης
της δυστοπίας, από την σκληρή Νέα Δηµοκρατία µέχρι τον καλό
δήµιο ΣΥΡΙΖΑ. Προτάσσουµε τη ρήξη. Προτάσσουµε το σχέδιο
«ΔΗΜΗΤΡΑ» δηµοσιονοµικών συναλλαγών. Προτάσσουµε την
απελευθέρωση της Ελλάδος από τα δεσµά της χρεοδουλοπα-
ροικίας. Προτάσσουµε την αντιπροσωπευτική και αµεσοδηµο-
κρατική αντιµετώπιση των µεγάλων ζητηµάτων µε ευρείες
κοινωνικές συναινέσεις και µακροπρόθεσµο σχεδιασµό, µε την
καινοτόµο πρόταση που µόνο το ΜέΡΑ25 καταθέτει για τη δηµι-
ουργία διαβουλευτικών συµβουλίων κληρωτών και εκλεγµένων
πολιτών –τα ΔΙΑΣΚΕΠ- και τα οποία θα αποτελούνται κατά το ένα
τρίτο από εκλεγµένους Βουλευτές, κατά το ένα τρίτο από κλη-
ρωτούς επαγγελµατίες και γνώστες για τα ανάλογα θέµατα και
κατά το ένα τρίτο από κληρωτούς πολίτες. 

Το ΜέΡΑ25 τάσσεται κατά της υποδούλωσης και της αναξιο-
πρέπειας της Ελλάδας, λόγω των πολιτικών που ακολουθείτε.
Καταψηφίζουµε και τον απολογισµό και τον ισολογισµό του 2020. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Λογιάδη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Ασπροπύρ-
γου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
Ιδιαίτερα δε, σας καλωσορίζω εγώ που είµαι Βουλευτής στην

περιοχή σας, στη δυτική Αττική και πολλοί και µε ξέρουν και τους
ξέρω. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και

ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ.
Νίκος Καραθανασόπουλος.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Καλό είναι να προσφεύγουµε και λίγο στο παρελθόν, δηλαδή

κατά τη διάρκεια της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισµού
για το 2020, µιας και σήµερα συζητάµε τον απολογισµό και ισο-
λογισµό αυτού του οικονοµικού έτους. 

Τι έλεγε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κατά τη διάρκεια
της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισµού του 2020; Τα Πρα-
κτικά είναι συγκεκριµένα. Θα πω ορισµένα από τα βασικά σηµεία
της εισήγησης του γενικού εισηγητή του. Έλεγε ότι ο κρατικός
προϋπολογισµός που κατέθεσε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας για το 2020 είναι ακριβώς ίδιος µε αυτούς που είχε κα-
ταθέσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τα προηγούµενα χρόνια. Δεν
αλλάζει σε τίποτε και δεν θα µπορούσε να γίνει διαφορετικά από
τη στιγµή που ήταν σε ισχύ οι δεσµεύσεις που έχει αναλάβει η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για «µατωµένα» πρωτογενή πλεονά-
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σµατα µέχρι το 2065, ύψους 3,5% και σταδιακής αποµείωσης
γύρω στο 2,5%. 

Άρα, λοιπόν, το πρώτο στοιχείο είναι τα «µατωµένα» πρωτο-
γενή πλεονάσµατα που χαρακτήριζαν τον προϋπολογισµό του
2020 και µπορεί τυπικά, όπως είπε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, να
βγήκαµε έξω από τα προγράµµατα σταθερότητας, αλλά τα µνη-
µόνια, οι νόµοι τους και οι δεσµεύσεις παρέµεναν και παραµέ-
νουν ακόµη. Δεν έχει αλλάξει κάτι για τον λαό και τα λαϊκά
στρώµατα. Ένα ζήτηµα είναι αυτό. 

Δεύτερο θέµα. Ο προϋπολογισµός -λέγαµε τότε- είναι ενταγ-
µένος στο Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Σταθε-
ρότητας 2019-2022 που είχε καταθέσει η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Άρα υλοποιούσε αυτές
τις κατευθύνσεις, τις κατευθύνσεις της προηγούµενης κυβέρνη-
σης. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό -λέγαµε και τότε-
από ποιον τα παίρνει ο κρατικός προϋπολογισµός και σε ποιον
τα δίνει. Γιατί ο κρατικός προϋπολογισµός, ανεξαρτήτως µνηµο-
νίων ή όχι, στο καπιταλιστικό σύστηµα είναι ένα εργαλείο ανα-
διανοµής του κοινωνικά παραγόµενου πλούτου. Τα παίρνει από
τους πολλούς, για να τα δώσει στους λίγους. Αυτό επιβεβαιώνε-
ται τόσο από το σκέλος των εσόδων όσο και από το σκέλος των
εξόδων. Τα έσοδα παρέµεναν να τα σηκώνουν τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα, µέσα από την άδικη φορολογία, τους έµµεσους φό-
ρους -που είναι κατ’ εξοχήν άδικη φορολογία-, αλλά και τα υπό-
λοιπα φορολογικά µέτρα. 

Εδώ χρειάζεται και µια σεµνότητα από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους ει-
σηγητές του όταν κάνουν κριτική για τη φορολογική πολιτική της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί τα δύο εµβληµατικά
µέτρα, αµέσως µετά την τυπική έξοδο των µνηµονίων, της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ ήταν να µειώσει τους φορολογικούς συν-
τελεστές στα νοµικά πρόσωπα, δηλαδή, για τους µεγάλους
επιχειρηµατικούς οµίλους, από το 28% στο 26%και σταδιακά στο
24%, και να µειώσει τα µερίσµατα, δηλαδή αυτά που παίρνουν
τα «παρασιτικά» της οικονοµίας από το 15% στο 10%. Αυτά ήταν
τα δύο εµβληµατικά µέτρα της τότε κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ στη
φορολογία. Και την ίδια στιγµή άφηνε τον φορολογικό συντελε-
στή για τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους και τα λοιπά
λαϊκά στρώµατα στο 22%, δηλαδή, πλήρωνε 22% ο συνταξιούχος
και ο εργαζόµενος και οι µεγάλοι ραντιέρηδες, δηλαδή οι µεγα-
λοµέτοχοι των επιχειρηµατικών οµίλων, πλήρωναν µόνο 10%. 

Να, λοιπόν, το ταξικό αντιλαϊκό πρόσηµο και της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ, που βεβαίως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήρθε
να το εκτοξεύσει, γιατί µείωσε περαιτέρω τους συντελεστές για
τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και για τα µονοπώλια
στο 24% και για τους συγκεκριµένους µεγαλοµετόχους στο 5%
µόλις. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε ένα άδικο φορολογικό σύστηµα και από
την άλλη µεριά οι δαπάνες οι οποίες κατευθύνονταν δεν εξυπη-
ρετούσαν την κάλυψη των λαϊκών αναγκών. Λέγαµε, για παρά-
δειγµα, για τις δαπάνες για την υγεία, ένα σύστηµα υγείας πριν
την πανδηµία το οποίο βρισκόταν στα όρια του. Και τότε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µείωνε ακόµη περισσότερο τη
χρηµατοδότηση προς τα νοσοκοµεία. 

Αποτέλεσµα όλων αυτών των πολιτικών επιλογών και του προ-
ϋπολογισµού ήταν επί της ουσίας να επιδεινωθεί ραγδαία η θέση
των λαϊκών στρωµάτων και αυτό επιβεβαιώνεται από την ίδια την
κατάσταση, γιατί ακριβώς η πολιτική που ακολούθησε και η νέα
τότε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν η λογική των επιδο-
µάτων, δηλαδή, µια αναδιανοµή του πλούτου από τους λιγότερο
φτωχούς στους περισσότερο, για να καλύψουν στοιχειώδεις ανάγ-
κες τους, αφήνοντας στο απυρόβλητο τα κέρδη των µεγάλων επι-
χειρηµατικών οµίλων και τα συµφέροντά τους. Ταυτόχρονα,
αποτελούσε και εργαλείο συµπίεσης των απαιτήσεων του κόσµου,
να µπορεί να βολεύεται, δηλαδή, και να επιβιώνει µε τη φτώχεια
του. 

Από αυτή την άποψη να θυµίσουµε και στον εισηγητή του
ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ που µιλάει τώρα υποκριτικά για το ΕΚΑΣ για τους
συνταξιούχους, ότι το τρίτο µνηµόνιο που το ψήφισαν ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και κάποια άλλα κόµµατα που
υπήρχαν τότε στη Βουλή, µίλαγε για την κατάργηση του ΕΚΑΣ.

Δηλαδή είναι ένα µέτρο ψηφισµένο από όλα τα κόµµατα που ψή-
φισαν το τρίτο µνηµόνιο, το οποίο δεν το είχε ψηφίσει το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Αυτό ακριβώς είχε ως αποτέλεσµα να αυξηθεί το ιδιωτικό
χρέος, δηλαδή, τα χρέη των λαϊκών στρωµάτων προς την εφο-
ρία, γιατί δεν µπορούν να αντέξουν τη φορολογική επίθεση, και
προς τις τράπεζες λόγω ακριβώς της τεράστιας συµπίεσης των
εισοδηµάτων που δεν µπορούν να καλύψουν τις δανειακές τους
ανάγκες. 

Και βέβαια τότε είχαµε κάνει και δύο προβλέψεις. Είχαµε πει
ότι στη µεγάλη εικόνα οξύνονται οι αντιθέσεις ανάµεσα στις µε-
γάλες ιµπεριαλιστικές χώρες, µία όξυνση των αντιθέσεων που
καθιστά -λέγαµε τότε συγκεκριµένα- υπαρκτό τον κίνδυνο εκδή-
λωσης ιµπεριαλιστικού πολέµου. Πότε εκδηλώθηκε ο ιµπεριαλι-
στικός πόλεµος; Έναν χρόνο αργότερα µε τον πόλεµο ανάµεσα
στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής από τη µια µεριά και στους
συµµάχους τους και στη Ρωσία από την άλλη, στο έδαφος της
Ουκρανίας. 

Ταυτόχρονα, τονίσαµε τότε ότι πλησιάζει πολύ πιο γοργά η εκ-
δήλωση µιας νέας καπιταλιστικής κρίσης. Το λέγαµε τον Δεκέµ-
βρη του 2019 και τον Μάρτη του 2020 εκδηλώθηκε πραγµατικά
η νέα καπιταλιστική κρίση, την οποία εκδήλωση επιτάχυνε η παν-
δηµία. Να, λοιπόν, τα δεδοµένα τα οποία υπήρχαν και στα οποία
βεβαίως η Κυβέρνηση τότε ακολούθησε την ίδια λογική, δηλαδή,
να φορτώνει τα βάρη στους πολλούς προς όφελος των λίγων.
Μάλιστα στην εκδήλωση της πανδηµίας στην πρώτη φάση και το
Κίνηµα Αλλαγής, όπως είπε ο εισηγητής του, έβαλε πλάτη, ψη-
φίζοντας τους συµπληρωµατικούς προϋπολογισµούς που λει-
τουργούσε στη λογική των επιδοµάτων και όχι στήριξη του
δηµόσιου συστήµατος υγείας µε δηµιουργία ΜΕΘ, µε προσλή-
ψεις µόνιµου ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και µια
σειρά άλλα µέτρα τα οποία προέβαλε το ταξικό κίνηµα. Καθώς
και ο ΣΥΡΙΖΑ έλεγε τότε ότι θα λογαριαστούµε µετά και πρότεινε
µάλιστα στην Κυβέρνηση Υπουργό Υγείας κοινής αποδοχής.

Απ’ αυτή την άποψη, λοιπόν -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µένοντας συνεπές στις θέσεις
τις οποίες είχε καταθέσει κατά τη διάρκεια του κρατικού προ-
ϋπολογισµού του 2020 -που επιβεβαιώθηκαν και ταυτόχρονα επι-
δεινώθηκαν και λόγω της επιδείνωσης της πανδηµίας- στη βάση
αυτή καταψηφίζουµε τόσο τον ισολογισµό του κράτους όσο και
τον απολογισµό του κράτους για το 2020.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Καραθανασόπουλο και για την οικονοµία του χρόνου. 
Κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα
συζητούµε τον απολογισµό και ισολογισµό του κράτους για το
2020 και εκ των πραγµάτων κάνουµε µία συζήτηση όπως έκαναν
όλοι οι συνάδελφοι όχι τόσο στους συγκεκριµένους αριθµούς και
στη διαχείριση και στα στοιχεία του Ελεγκτικού Συνεδρίου τα
οποία είναι γνωστά σε όλους, αλλά στην αποτίµηση της χρονιάς
η οποία πέρασε και ήταν µια από τις πιο κρίσιµες δηµοσιονοµικές
χρονιές –θα έλεγα- των τελευταίων δεκαετιών, η χρονιά του
2020. 

Με την ευκαιρία, κάνουµε και µια αποτίµηση των τριών µεγά-
λων κρίσεων που αντιµετώπισε αυτή η Κυβέρνηση. Αυτή η Κυ-
βέρνηση ήρθε στην εξουσία σε µία φαινοµενικά ανέφελη εποχή
και µπροστά της βρήκε τη µεγαλύτερη υγειονοµική και µε άµεση
τεράστια οικονοµική επίπτωση κρίση της πανδηµίας. Βρήκε µία
ακραία συµπεριφορά της Τουρκίας από την πρώτη στιγµή που
ανέβηκε –θυµίζω πριν αρχίσει η υγειονοµική κρίση, είχαµε την
κρίση στον Έβρο-, η οποία συµπεριφορά της Τουρκίας δυστυ-
χώς, δεν σταµάτησε σε όλη αυτή την περίοδο, µε αποκορύφωµα
τις ευθείες απειλές που εξαπολύει τον τελευταίο καιρό η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση στην Τουρκία. Στη συνέχεια, βρήκε µια πολύ µε-
γάλη ενεργειακή κρίση, η οποία µαζί µε την κρίση των αλυσίδων
προσφοράς που ακολούθησε µετά τον COVID και τον πόλεµο
της Ουκρανίας, έχει προκαλέσει µια πρωτοφανή πληθωριστική
κρίση στην Ευρώπη προπαντός και στον κόσµο γενικότερα και
οδηγεί σε ύφεση και επιβράδυνση, που οφείλεται στην απόφαση
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των κεντρικών τραπεζών για να ελέγξουν τον πληθωρισµό να αυ-
ξήσουν πολύ σηµαντικά τα επιτόκια. 

Και οι τρεις κρίσεις που αντιµετωπίσαµε ήταν εξωγενείς, που
σηµαίνει ότι προήλθαν στην πραγµατικότητα από γεγονότα που
δεν µπορούσαµε να ελέγξουµε. Αυτό είναι σε πλήρη διαφορο-
ποίηση µε την κρίση του 2015, που ήταν πολύ µεγάλη και µε πολύ
µεγάλο κόστος. Οι θεσµικοί παράγοντες της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής λένε ότι µας κόστισε από 100 έως 200 δισεκατοµµύρια,
αλλά η κρίση του 2015 οφειλόταν αποκλειστικά και µόνο στις αυ-
ταπάτες του προγράµµατος της Θεσσαλονίκης και στην προσπά-
θεια να «παντρευτεί» η πραγµατικότητα µε τις έωλες υποσχέσεις
οι οποίες δόθηκαν προεκλογικά. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα της δικής µας θητείας; Αποτυπώνε-
ται εν µέρει στον απολογισµό του 2020 και πολύ περισσότερο
στον προϋπολογισµό που θα συζητήσουµε στις επόµενες ηµέ-
ρες. 

Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω από το πιο ουσιώδες που είναι το δη-
µόσιο χρέος. Άκουσα τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να
λένε ότι αυξήθηκε, ότι κάναµε ένα πολύ µεγάλο δανεισµό. Πα-
ρέλειψαν να πουν ότι ο πολύ σηµαντικός αυτός δανεισµός που
ήταν αναγκαίος, σε συνδυασµό µε την πρωτοφανή ανάπτυξη που
σηµειώνουµε φέτος, οδηγεί σε µείωση του δηµοσίου χρέους ως
ποσοστού του ΑΕΠ, που είναι και το µόνο µέτρο που λαµβάνεται
υπ’ όψιν στη Συνθήκη του Μάαστριχτ και είναι και αυτό µε το
οποίο κρίνεται η βιωσιµότητα του χρέους µας. Το χρέος ήταν
186% του ΑΕΠ το 2018 και θα είναι 169% του ΑΕΠ φέτος και θα
πέσει, µε βάση το προσχέδιο, στο 161% το 2023. 

Όµως, η µείωση του δηµοσίου χρέους δεν προήλθε από την
πίεση και την εξόντωση στα εισοδήµατα, που υπήρξε στην προ-
ηγούµενη φάση µέσω της υπερβολικής φορολογίας και των φο-
ρολογικά λειτουργουσών ασφαλιστικών εισφορών. Η µείωση του
χρέους προήλθε από την ανάπτυξη. Κάναµε µια ανάκαµψη, παρά
τα όσα προέβλεπε η Αντιπολίτευση, τύπου V το 2021. Είχαµε 9
ύφεση και 8,4 ανάκαµψη, παρά το γεγονός ότι χάσαµε 8 δισεκα-
τοµµύρια περίπου από έσοδα στο ΑΕΠ τουρισµού, διότι ο τουρι-
σµός στο 2021 δεν ανέκαµψε πλήρως. Παρά το γεγονός αυτό,
λοιπόν, κάναµε µια ανάκαµψη τύπου V. 

Είχαµε µια µείωση της ανεργίας σε όλη αυτή την περίοδο,
πολύ σηµαντική µείωση της ανεργίας, παρά το γεγονός ότι όλοι
προέβλεπαν -από πλευράς Αντιπολίτευσης- ότι µετά την κρίση
πανδηµίας θα είχαµε λουκέτα και ανεργία. Αντί να έχουµε λου-
κέτα και ανεργία, είχαµε ανάπτυξη και µείωση της ανεργίας. 

Και όλα αυτά γίνονται µε επάνοδο στα πρωτογενή πλεονά-
σµατα που είναι αναγκαία για τη βιωσιµότητα του χρέους το
2023, ενώ την ίδια στιγµή και το 2023 -στον προϋπολογισµό-
έχουµε πρόσθετες µειώσεις φόρων και βοήθεια πολύ σηµαντική
σε ό,τι αφορά ειδικά τις συντάξεις. 

Οι µόνιµες µειώσεις φόρων που είχαµε αυτή την περίοδο ήταν
πολύ µεγάλες και σας τις θυµίζω ενδεικτικά: Είχαµε τον ΕΝΦΙΑ
και τους φόρους µεταβίβασης, είχαµε τους φόρους των επιχει-
ρήσεων, των µερισµάτων και την εισφορά αλληλεγγύης τόσο
στις επιχειρήσεις όσο πλέον και στους µισθωτούς και στους συν-
ταξιούχους και τους δηµοσίους υπαλλήλους. Είχαµε πάνω από
τέσσερις µονάδες µείωση των ασφαλιστικών εισφορών και πολύ
σηµαντική αποδέσµευση των ασφαλιστικών εισφορών των ελεύ-
θερων επαγγελµατιών από το εισόδηµα, που αυτή η σύνδεση λει-
τουργούσε ασφυκτικά για τους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Είχαµε µια δραστική µείωση της προκαταβολής φόρου εισοδή-
µατος, που επίσης προκαλούσε ασφυξία στους επαγγελµατίες
αλλά και στις επιχειρήσεις. Είχαµε και µείωση του ΦΠΑ σε αρκε-
τές περιπτώσεις, όπως τις µεταφορές, τα µη αλκοολούχα ποτά
κ.λπ.. 

Το δηµοσιονοµικό αποτύπωµα της περιόδου είχε πράγµατι ένα
σηµαντικό έλλειµµα το 2020 και το 2021, αλλά φέτος το πρωτο-
γενές έλλειµµα µειώθηκε πολύ σηµαντικά -θα κλείσει κάτω από
το 1,7%- και του χρόνου θα πάµε σε πρωτογενές πλεόνασµα, το
οποίο θα καταγράφεται στον προϋπολογισµό, 0,7% έχουµε πει
στο προσχέδιο. 

Ταυτόχρονα, φέτος ξεπεράσαµε τα 210 δισεκατοµµύρια ΑΕΠ,
µε τη βοήθεια µιας ανάπτυξης η οποία για φέτος λέει η Κοµισιόν
θα είναι κοντά στο 6 -η Κοµισιόν λέει 6, εµείς λέµε κοντά στο 6-

και διπλάσια περίπου –λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή- από το µέσο
όρο της ανάπτυξης στην υπόλοιπη Ευρώπη και θα είµαστε –προ-
βλέπει- πάνω από το µέσο όρο της ανάπτυξης στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη και το 2023 και το 2024.

Γιατί πέτυχε αυτά τα αποτελέσµατα η οικονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης; Πέτυχε διότι κάναµε κάτι αντίθετο από αυτό που
έκανε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, δώσαµε δηλαδή κίνητρα στην οικο-
νοµία. Τι έκανε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ποια ήταν η βασική της
αδυναµία στο να κατανοήσει πώς λειτουργεί µια σύγχρονη οικο-
νοµία; Όπου υπήρχε κίνητρο για παραγωγή, για πληρωµή
φόρων, για επενδύσεις και για εργασία πήγε και φορολόγησε,
πήγε και πίεσε και διέλυσε τα κίνητρα στην οικονοµία. Το αποτέ-
λεσµα, βέβαια, ήταν η υπανάπτυξη. Αυτό συνέβη στην περίοδό
του. Διότι όταν χτυπάς τα κίνητρα, χτυπάς αυτό που είναι ο κινη-
τήρας της οικονοµίας, ο µοχλός λειτουργίας της οικονοµίας.

Μία οικονοµία της αγοράς δουλεύει µε βάση τα κίνητρα. Αν εί-
χαµε Κοµµουνισµό, θα δούλευε µε βάση τις κρατικές εντολές.
Δεν δουλεύουν οι οικονοµίες της αγοράς µε βάση κρατικές εν-
τολές. Και όποιος πάει να χρησιµοποιήσει κρατικές εντολές και
την επιβολή σαν βασικό εργαλείο σε µία οικονοµία της αγοράς,
αποτυγχάνει. Αυτό βιώσαµε την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ και γι’ αυτό
τον καταψήφισε ο κόσµος. Τον καταψήφισε και για πολλά άλλα,
αλλά κατά κύριο λόγο γι’ αυτό. Και γι’ αυτό πέτυχε η δική µας
προσπάθεια. Πέτυχε διότι έχοντας αντίληψη ότι µία οικονοµία
της αγοράς δουλεύει µε βάση τα κίνητρα, όλη µας η προσπάθεια
στηρίχθηκε στην αλλαγή των κινήτρων στη δοµή της οικονοµίας.
Και αυτό είχε αποτέλεσµα. Είχε αποτέλεσµα µια αύξηση επενδύ-
σεων 30% την περίοδο 2020, 2021, 2022. Εν µέσω αυτών των
τροµακτικών κρίσεων, είχαµε αύξηση των επενδύσεων, ενώ στην
υπόλοιπη Ευρώπη είχαµε µείωση των επενδύσεων ως συνει-
σφορά στο ΑΕΠ. Εµείς, λοιπόν, είχαµε αύξηση. 

Επίσης, έχουµε µια πρώτη επιστροφή ανθρώπων στην Ελλάδα,
ενώ ως οικονοµία έχουµε µπροστά µας -γιατί αυτή η µείωση του
χρέους σηµειώθηκε χωρίς ακόµη να έχουµε τον µεγάλο όγκο του
Ταµείου Ανάκαµψης- ένα πολύ µεγάλο ποσό, περίπου 30 δισε-
κατοµµύρια, περίπου 17 δισεκατοµµύρια επιδοτήσεις και περί-
που 12 δισεκατοµµύρια δάνεια, τα οποία θα κινητοποιήσουν
πάνω από 55 έως 60 δισεκατοµµύρια ευρώ σε επενδύσεις και
δράσεις. Αυτά δε είναι µπροστά µας και το βλέπουµε ήδη στα
δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης. Έχουµε κατατεθειµένα επενδυ-
τικά σχέδια που έχουν ξεπεράσει τα 8 και πλησιάζουν τα 8,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ µόνο στο κοµµάτι των δανείων. Άλλα
τουλάχιστον 3 δισεκατοµµύρια είναι κατατεθειµένα επενδυτικά
σχέδια αν λάβουµε υπ’ όψιν και τις επενδύσεις των νοικοκυριών
στο «Εξοικονοµώ». Και αυτά είναι από µόνα τους ένα εργαλείο
χωρίς να λάβουµε υπ’ όψιν το ΕΣΠΑ και χωρίς να λάβουµε υπ’
όψιν άλλες µεγάλες επενδύσεις τύπου «Ελληνικό» που είναι σε
πλήρη εξέλιξη, χωρίς να λάβουµε υπ’ όψιν το τι συµβαίνει στην
κατασκευαστική και κτηµατική αγορά και χωρίς να λάβουµε υπ’
όψιν το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης που ξεκινάει τώρα δυ-
ναµικά. Υπάρχει µια πραγµατική επενδυτική άνθηση στη χώρα
και αυτή η επενδυτική άνθηση θα µας κρατήσει έξω από την
ύφεση το 2023 και θα µας δώσει κυριολεκτικά εξαιρετική δυνα-
µική από το 2024 και µετά. 

Συνεπώς, µπορεί κανείς να είναι αισιόδοξος για την πορεία της
ελληνικής οικονοµίας και η αισιοδοξία αυτή δεν βασίζεται, όπως
συνέβη στο παρελθόν και σε άλλες φάσεις σε πλασµατικά στοι-
χεία ή αδυναµίες, αλλά στηρίζεται στην αλλαγή του παραγωγι-
κού µοντέλου που ήδη συντελείται. Η αλλαγή του παραγωγικού
µοντέλου στη χώρα δεν είναι κάτι θεωρητικό, αλλά είναι κάτι συγ-
κεκριµένο. Μεταβαίνουµε από την εσωστρέφεια στην εξωστρέ-
φεια, εξ ου και έχουµε ρεκόρ εξαγωγών και ρεκόρ τουρισµού
φέτος. Φέτος θα κάνουµε ρεκόρ τουρισµού, παρά το γεγονός
ότι µεγάλες αγορές, όπως η Κίνα ή η Ρωσία, είναι κλειστές. 

Επίσης, η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου στηρίζεται στη
µετάβαση από το γκρίζο στο άσπρο. Κάνουµε τεράστια προσπά-
θεια σε αυτό τον τοµέα, δίνουµε κίνητρα και έχουµε και µια µε-
γάλη αύξηση ηλεκτρονικών συναλλαγών, γεγονός που
αποτυπώνει ότι αυτή η στροφή είναι πραγµατική. Μας βρίσκει
και η πανδηµία εκεί -ουδέν κακόν αµιγές καλού, όπως έλεγαν οι
αρχαίοι-, αλλά η στροφή είναι πραγµατική. 
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Τέλος, στηρίζεται προπαντός στην αύξηση της παραγωγικό-
τητας, διότι καλώς ή κακώς στα χρόνια της περιόδου των µνη-
µονίων είχαµε µια δραστική µείωση των επενδύσεων. Για µια
δεκαετία φτάσαµε να είµαστε στο µισό από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο και για µια δεκαετία οι αποσβέσεις ήταν µεγαλύτερες από
το φυσικό κεφάλαιο που δηµιουργείτο. Και αυτό έγινε για µια
ολόκληρη δεκαετία! Την ίδια στιγµή που χάναµε φυσικό κεφά-
λαιο, χάναµε και εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους που έφευγαν
εξαιτίας της υπερβολικής φορολογίας, της έλλειψης ευκαιριών
και της υψηλής ανεργίας, µε αποτέλεσµα η χώρα να συρρικνώ-
νεται οικονοµικά. Η συρρίκνωση αυτή, λοιπόν, τελείωσε. Η χώρα
σηκώνει κεφάλι, παρά τις θύελλες που αντιµετωπίζει και τα επό-
µενα χρόνια θα πάει πολύ καλύτερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Χρήστος Μπουκώρος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε τον ισολογι-

σµό-απολογισµό του 2020. Αναµφίβολα η αποτύπωση των λογι-
στικών στοιχείων του κράτους έχει µια σπουδαία σηµασία, αλλά
θα πρέπει να βλέπουµε και το πολιτικό περιβάλλον µέσα στο
οποίο διαµορφώθηκαν αυτά τα λογιστικά στοιχεία.

Θέλω να θυµίσω ότι το 2020 ήταν µια χρονιά µεγάλων κρίσεων.
Ήταν το πρώτο µεγάλο crash test της τότε νέας Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Ας δούµε, λοιπόν, ποιες είναι αυτές οι κρίσεις οι οποίες δια-
µόρφωσαν το λογιστικό αποτύπωµα που συζητάµε σήµερα. Κατ’
αρχάς το 2020 ξεκίνησε µε την υβριδική επίθεση στον Έβρο, στα
σύνορα µας. Ήταν µια πρωτοφανής επίθεση όµοια της οποίας
δεν είχαµε ξαναδεί, γιατί ήταν εµφανής η πρόθεση Ερντογάν και
Τουρκίας να παραβιάσουν τα σύνορά µας µαζικά διά της βίας. Η
Ελλάς αντιστάθηκε µε όλες τις δυνάµεις της και κατόρθωσε να
µην υλοποιηθούν οι γεωστρατηγικοί σχεδιασµοί της Τουρκίας και
να µην τελεσφορήσει αυτή η επίθεση. Αυτό δεν ήταν χωρίς κό-
στος. Το γνωρίζουµε και µπορούµε να το αντιληφθούµε όλοι.

Στη συνέχεια, ήρθε η µεγαλύτερη πανδηµική κρίση των τελευ-
ταίων δεκαετιών και η Κυβέρνηση έκανε τότε την επιλογή να στη-
ρίξει την κοινωνία και την οικονοµία και πραγµατικά δαπα-
νήθηκαν απίστευτοι πόροι, ώστε να ενισχυθεί η εργασία και να
κρατηθεί όρθια η επιχειρηµατικότητα. Θυµόµαστε όλοι τα προ-
γράµµατα επιστρεπτέων προκαταβολών και τα προγράµµατα
αναστολής εργασίας, τα οποία στοίχισαν δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Στη συνέχεια -γιατί είναι κάτι που διέφυγε από τη σηµερινή συ-
ζήτηση, αλλά και από τη συζήτηση που έγινε στις επιτροπές,
όπου συζητήσαµε τον ισολογισµό του 2020-, το καλοκαίρι του
2020 υπήρξε η κρίση στην Ανατολική Μεσόγειο, όπου οι προκλή-
σεις της Τουρκίας εντάθηκαν και το ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό
και η ελληνική µας Αεροπορία ήταν συνεχώς σε «κόκκινο» συνα-
γερµό επί σαράντα πέντε µέρες. Θέλουµε να ξεχάσουµε τις τότε
προκλήσεις του «ORUC REIS»; Θέλουµε να ξεχάσουµε τον
ηρωικό κυβερνήτη της φρεγάτας «Λήµνος» και τον αντιπλοίαρχο
Γιάννη Σαλιάρη, ο οποίος πραγµατικά αντεπεξήλθε στην επίθεση
του «Κεµάλ Ρέις» και ανάγκασε τους Τούρκους να βάλουν την
ουρά στα σκέλια και να µαζευτούν στο ναύσταθµό τους; Όλα
αυτά ήταν ανέξοδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 

Εγώ καταλήγω στο πολιτικό συµπέρασµα ότι το 2020 ήταν και
είναι η χρονιά στην οποία εδράζεται η µετέπειτα πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας, διότι αν τότε,
στην τριπλή κρίση, δεν είχε αντέξει η Ελλάδα, δεν είχε αντέξει η
οικονοµία, σήµερα, εν έτει 2022, δεν θα µπορούσαµε να µιλάµε
για ρυθµούς ανάπτυξης 6%, αλλά θα τρέχαµε να µαζέψουµε τα
συντρίµµια µας. Aυτό δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. 

Με την αντιµετώπιση των τριών κρίσεων, της τριπλής εξωγε-
νούς κρίσης που έπληξε την Ελλάδα του 2006, ουσιαστικά χτί-
στηκε η βάση για την περαιτέρω πορεία:

Πρώτον, η χώρα έµαθε να αντιµετωπίζει πρωτοφανείς κρίσεις. 
Δεύτερον, έµαθε να εκπονεί εργαλεία για την αντιµετώπιση

των κρίσεων χωρίς να καθυστερεί την ανάπτυξη της οικονοµίας

και χωρίς να δηµιουργεί ανυπέρβλητα εµπόδια στην κοινωνία.
Και το 2021 είχαµε κορωνοϊό, αλλά η αρχή της αντιµετώπισης
έγινε το 2020 και η ενεργειακή κρίση ήρθε το 2022, αλλά έχουµε
µια πολιτεία, µια Κυβέρνηση η οποία αντεπεξέρχεται στις κρί-
σεις. Αυτό είναι το θεσµικό απόθεµα που έχει µείνει στη χώρα
για να µπορεί να αντεπεξέλθει. Το 2020 έγιναν οι πολύ µεγάλες
προσπάθειες για να µπορούµε να αντεπεξέλθουµε και στη συνέ-
χεια και να είµαστε, µετά τις κρίσεις του 2020, µια χώρα περισ-
σότερο κανονική από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Εγώ δεν λέω ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα και κανένας δεν
το ισχυρίζεται αυτό. Δείτε όµως, η Ελλάδα επιτυγχάνει το 2020
ανάπτυξη διπλάσια από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η πρόβλεψη της
Κοµισιόν για το 2023 είναι ότι θα έχει η Ελλάδα ανάπτυξη µεγα-
λύτερη από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Να δούµε και τα άλλα στοιχεία;
Όσον αφορά το ΑΕΠ -συγκριτικά προσεγγίζουµε το ΑΕΠ- ποια

ήταν τα επιτεύγµατα της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ επί τέσσερα και
πλέον χρόνια; Τι πέτυχε σε σχέση µε τις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες; Δεν πέτυχε ούτε τους στόχους που η ίδια είχε θέσει και
ήταν πολύ κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Αντίθετα, η σηµερινή Κυβέρνηση αντιµετώπισε τις κρίσεις και
επιτυγχάνει ρυθµούς ανάπτυξης µεγαλύτερους από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο, µεγαλύτερη µείωση της ανεργίας επίσης που
είναι σηµαντικό, µια βιωσιµότητα του χρέους, η οποία το 2023,
όπως είπε και ο Υπουργός προηγουµένως, θα βελτιωθεί σηµαν-
τικά και επίσης αξιολογήσεις της ελληνικής οικονοµίας που βελ-
τιώνονται χρόνο µε τον χρόνο και πιστοληπτική ικανότητα
σηµαντικότερη από πολλές ευρωπαϊκές χώρες. Αυτά είναι τα
στοιχεία που πρέπει να κοιτάξει κανείς µετά από έναν ισολογισµό
εν όψει των νέων προϋπολογισµών και στο πλαίσιο της πορείας
της οικονοµίας.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι το 2020 τον ισολογισµό
του οποίου κυρώνουµε σήµερα, ήταν ίσως από τις πιο κρίσιµες
χρονιές της Μεταπολίτευσης και η Ελλάδα αντεπεξήλθε µε επι-
τυχία, τόσο στην αντιµετώπιση των προκλήσεων και των κρίσεων
όσο και στην επίτευξη των οικονοµικών στόχων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι τέσσερις µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Δηµοτικό Σχολείο Σχολή Μωραΐτη. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουρ-
γών όπως ισχύουν την 15η-11-2022» ποινική δικογραφία που
αφορά στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, στον Υπουργό
Ναυτιλίας Ιωάννη Πλακιωτάκη, στον Αναπληρωτή Υπουργό Εσω-
τερικών Στυλιανό Πέτσα και στον Υφυπουργό Υποδοµών Γεώρ-
γιο Καραγιάννη.

Συνεχίζουµε τον κατάλογο των οµιλητών και καλώ στο Βήµα
τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Αθανάσιο Καββαδά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του

νοµοσχεδίου για την κύρωση του απολογισµού και του ισολογι-
σµού του κράτους για το 2020 διεξάγεται σε µια συγκυρία κατά
την οποία εκδηλώνεται µια απροκάλυπτη προσπάθεια δηµιουρ-
γίας κλίµατος τεχνητής όξυνσης, ένα κλίµα τοξικότητας που δεν
συνεισφέρει τίποτα το θετικό στη δηµόσια ζωή, αλλά και στην
ίδια τη χώρα, γιατί καταγγελίες χωρίς αποδείξεις, χωρίς στοιχεία,
το µόνο που κάνουν είναι να δυσφηµούν το σύνολο του πολιτικού
κόσµου. 

Παράλληλα, το ζήτηµα της ασφάλειας των επικοινωνιών είναι
υπαρκτό και πρέπει να γίνουν παρεµβάσεις θεσµικού χαρακτήρα.
Η Κυβέρνηση έχει έτοιµη νοµοθετική πρωτοβουλία για την αυ-
στηροποίηση του πλαισίου, αλλά και για τη δηµιουργία ασφαλι-
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στικών δικλίδων. Αυτό καταδεικνύει τη σταθερή προσήλωσή µας
στη νοµιµότητα, τη διαφάνεια και την αλήθεια. 

Πρέπει να συνεχίσουµε µε την ίδια σταθερότητα, την οποία δια-
τηρήσαµε τα τρία τελευταία χρόνια, παρά τις πρωτόγνωρες κατα-
στάσεις και δοκιµασίες που περάσαµε, διότι τα πραγµατικά
προβλήµατα των πολιτών που δηµιουργούνται από µια παγκόσµια
οικονοµική και ενεργειακή κρίση ζητούν απαντήσεις. Προφανώς
όσοι δεν έχουν απαντήσεις σε αυτά τα προβλήµατα, θέλουν να
στραφεί αλλού η συζήτηση. Θέλουν µέσα από ένα κλίµα τοξικό-
τητας να φθείρουν την Κυβέρνηση. Δυστυχώς για τους ίδιους, η
Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης συνεχί-
ζουν να διατηρούν την εµπιστοσύνη των πολιτών.

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο απολογι-
σµός του 2020 αποτυπώνει την πραγµατικότητα, αλλά και τις
πρωτόγνωρες δυσκολίες που κατάφερε να αντιµετωπίσει αυτή η
Κυβέρνηση. Αναφέροµαι στη διαχείριση των επιπτώσεων της
πανδηµίας, στην προσπάθεια να στηρίξει την πραγµατική οικο-
νοµία, τα νοικοκυριά, τις επιχειρήσεις και τους εργαζόµενους και
η οποία αποτυπώνεται στον απολογισµό. 

Πράγµατι καταγράφεται µια σηµαντική αύξηση δαπανών, που
αναπόφευκτα οδηγεί σε αύξηση του ελλείµµατος, όπως συνέβη
σε όλες τις άλλες χώρες. Ταυτόχρονα, σε εκείνη τη συγκυρία
υπήρξε και αύξηση του δηµόσιου χρέους αφού αυξήθηκε ο δα-
νεισµός. Το έλλειµµα όµως στη συνέχεια µειώθηκε, γεγονός στο
οποίο συνέβαλαν οι αυξηµένοι ρυθµοί ανάπτυξης, αλλά και η
στήριξη της οικονοµίας. 

Σε ό,τι αφορά στο δηµόσιο χρέος η εικόνα διαρκώς βελτιώνε-
ται. Υπολογίζεται ότι φέτος θα µειωθεί στο 169% του ΑΕΠ και το
2023 στο 161% του ΑΕΠ. Και έχει σηµασία αυτό, γιατί η µείωση
του δηµόσιου χρέους επιτυγχάνεται εν µέσω παγκόσµιας οικο-
νοµικής και ενεργειακής κρίσης. Και αυτό συµβαίνει διότι οι ρυθ-
µοί ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας είναι από τους
υψηλότερους και κινούνται πάνω από τον µέσο όρο της Ευρω-
ζώνης. Παράλληλα, τα υψηλά ταµειακά διαθέσιµα σε συνδυασµό
µε τις περιορισµένες χρηµατοδοτικές ανάγκες του ελληνικού δη-
µοσίου για το 2020 δηµιούργησαν τις προϋποθέσεις για να κα-
λύπτονται χωρίς προβλήµατα οι χρηµατοδοτικές ανάγκες της
χώρας στο µέλλον. Μάλιστα η πιστοληπτική ικανότητα της Ελλά-
δας, όπως επιβεβαιώνεται και από τις εκτιµήσεις των διεθνών
οίκων αξιολόγησης, έχει βελτιωθεί και η βελτίωση αυτή θα έχει
µόνιµα και διαχρονικά χαρακτηριστικά. 

Αναλυτικά για τον απολογισµό του 2020: 
Οι δαπάνες ανήλθαν σε 70,178 δισεκατοµµύρια ευρώ, γεγονός

που οφείλεται, όπως είπα, στις αυξηµένες ανάγκες στήριξης της
πραγµατικής οικονοµίας και της κοινωνίας, προκειµένου να αν-
τιµετωπίσουν τις αρνητικές επιπτώσεις της πανδηµίας.

Υπήρξαν πράγµατι υπερβάσεις στις δαπάνες. Όµως έχει ση-
µασία να δούµε τις κατηγορίες στις οποίες έγιναν υπερβάσεις,
αφού αναδεικνύουν την κοινωνική στόχευση που είχαν. 

Αναφέροµαι συγκεκριµένα: Πρώτον, στις ενισχύσεις µε τη
µορφή επιστρεπτέας προκαταβολής που δόθηκαν σε επιχειρή-
σεις και ανήλθαν σε 5,13 δισεκατοµµύρια ευρώ χωρίς να έχουν
αρχικώς προβλεφθεί. Δεύτερον, στις πληρωµές µέσα από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων που έγιναν µε στόχο τη λει-
τουργία του Ταµείου Εγγυοδοσίας Επιχειρήσεων. Τρίτον, στις
επιχορηγήσεις προς τον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης για
την κάλυψη παροχών κύριας σύνταξης ασφαλισµένων και ασφα-
λισµένων του δηµοσίου, οι οποίες ανήλθαν σε 11,16 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ αντίστοιχα. Τέταρτον,
στην πρόσθετη επιχορήγηση προς τον Εθνικό Οργανισµό Παρο-
χής Υπηρεσιών Υγείας για την κάλυψη παροχών υγείας, η οποία
ανήλθε σε 600,22 εκατοµµύρια ευρώ. Πέµπτον, στις πληρωµές
για µεταβιβάσεις σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης οι
οποίες ανήλθαν στο ποσό των 2,82 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Σε ό,τι αφορά τα έσοδα, ανήλθαν στο ποσό των 47,25 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ κάτω από τον στόχο που είχε τεθεί, λόγω προ-
φανώς της πανδηµίας και της αναστολής λειτουργίας πολλών
οικονοµικών δραστηριοτήτων που είχε ως αποτέλεσµα µειωµέ-
νες εισπράξεις φορολογικών εσόδων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Ο αρχικός στόχος του προϋπολογισµού ήταν έσοδα 53,75 δι-

σεκατοµµυρίων ευρώ. Η υστέρηση όµως αυτή καλύφθηκε κατά
ένα µεγάλο µέρος από τις αυξηµένες σε σχέση µε τον προϋπο-
λογισµό εισπράξεις, από µεταβιβάσεις στις οποίες καταγράφηκε
υπέρβαση εσόδων κατά 2,66 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπως και
από την υπέρβαση εσόδων από λοιπά τρέχοντα έσοδα κατά
824,75 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα έζησε στο πετσί της τις
συνέπειες από τις εύκολες λύσεις που υπόσχονταν κάποιοι. Οι
εύκολες λύσεις και ο λαϊκισµός πληρώθηκαν πολύ ακριβά από
τους πολίτες. Ξέρουµε τα ζητήµατα της ακρίβειας, τις συνέπειες
που είχε στην οικονοµία και την κοινωνία µας η παγκόσµια ενερ-
γειακή κρίση και ο πόλεµος στην Ουκρανία. Αναζητούµε και δί-
νουµε διαρκώς λύσεις. Εξαντλούµε όλα τα δηµοσιονοµικά
περιθώρια και θα συνεχίσουµε στο πλευρό των Ελλήνων πολιτών
να βρίσκουµε διέξοδο στα προβλήµατα. 

Πλέον µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη βαδίζουµε µε στέρεα βήµατα, µε υπευθυνό-
τητα και πρόγραµµα, αλλά και υψηλό αίσθηµα κοινωνικής
ευθύνης και δικαιοσύνης. Και βαδίζουµε µπροστά µαζί µε όλο
τον ελληνικό λαό που ως µόνος αρµόδιος σε µερικούς µήνες θα
αποφασίσει και πάλι ότι η Ελλάδα δεν θα ξαναγυρίσει στο χθες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-
ποιηθεί το Βήµα και τον λόγο θα πάρει ο Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης. Αµέσως µετά θα µιλή-
σει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κ. Βρούτσης, και στη συνέχεια ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης
και έπεται η συνέχεια. 

Ορίστε, κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που η

χώρα µας, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Κοµισιόν, προβλέπεται
για φέτος να έχει ρυθµό ανάπτυξης 6%, διπλάσιο από τον µέσο
όρο της Ευρωζώνης, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση συνεχίζει εµ-
µονικά να µιλάει για πλήρη κυβερνητική αποτυχία στην οικονο-
µία, ξεχνώντας ότι έχει ήδη αυξηθεί κατά 5 µονάδες το ΑΕΠ σε
σχέση µε αυτό του 2019, ξεχνώντας πάλι σε σύγκριση µε το 2019
ότι έχουν προστεθεί στην αγορά εργασίας περίπου διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας και ότι η ανεργία έχει µει-
ωθεί κατά 5,5 µονάδες, καταγράφοντας τη µεγαλύτερη πτώση
ανεργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ξεχνώντας ότι πλέον οι ελλη-
νικές εξαγωγές υπερβαίνουν το 40% του ΑΕΠ της χώρας µας, κι-
νούµενες πολύ ψηλότερα από τις υπόλοιπες χώρες του
ευρωπαϊκού Νότου, ότι ξένες άµεσες επενδύσεις στην Ελλάδα
σηµειώνουν ιστορικό ρεκόρ εικοσαετίας, ότι υπάρχει µεγάλη αύ-
ξηση των καταθέσεων από τους πολίτες και ότι τα κόκκινα δάνεια
έχουν µειωθεί σε µονοψήφιο ποσοστό στα τραπεζικά χαρτοφυ-
λάκια. 

Ασφαλώς όλα αυτά δεν έγιναν τυχαία, διότι σε πείσµα των αν-
τιπολιτευτικών αφορισµών της προηγούµενης τριετίας και ασφα-
λώς σε πλήρη αντίθεση µε τις ακροβασίες και τα γονατογρα-
φήµατα της προηγούµενης διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρ-
νηση αντιτάσσει διαρκώς τη συστηµατική δουλειά και τον σοβαρό
προγραµµατισµό, εφαρµόζοντας τολµηρές µεταρρυθµίσεις και
στεκόµενη δίπλα στον πολίτη µε κάθε απόφασή της, χωρίς να
αφήνει κανέναν πίσω σε αυτούς τους πολύ δύσκολους καιρούς.

Μια πτυχή αυτής της τιτάνιας προσπάθειας καλείται σήµερα
η Ολοµέλεια της Βουλής να κυρώσει και η οποία αφορά στον
απολογισµό του κράτους οικονοµικού έτους 2020 και στον ισο-
λογισµό και των λοιπών χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων της
κεντρικής διοίκησης για την ίδια περίοδο, ένας απολογισµός που
καταδεικνύει περίτρανα ότι η διακυβέρνησή µας διαχειρίστηκε
εξαιρετικά την τεράστια οικονοµική κρίση που προκάλεσε η παν-
δηµία, κατορθώνοντας να περιορίσει το αυξηµένο έλλειµµα των
20,48 δισεκατοµµυρίων ευρώ, έλλειµµα ασφαλώς που προκλή-
θηκε λόγω του δανεισµού της χώρας, προκειµένου να λάβει όλα
τα απαραίτητα και αναγκαία µέτρα ανακούφισης των νοικοκυ-
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ριών και των επιχειρήσεων που επλήγησαν.
Αυτό το κατόρθωµα υλοποιήθηκε χάρη σε µια δυναµική πολι-

τική κινήτρων και βελτίωσης του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος
που όχι µόνο, όπως αποδείχθηκε, απέτρεψε την εκτόξευση του
δηµοσίου χρέους, αλλά αντιθέτως έθεσε τις βάσεις για τη µετέ-
πειτα µείωσή του, αφού το 2019 ως ποσοστό του ΑΕΠ το δηµό-
σιο χρέος ήταν άνω του 181%, ενώ τη φετινή χρονιά θα πέσει
στο 169% και το 2023 στο 161% και ακόµη χαµηλότερα. 

Και αυτό παρά την «τέλεια καταιγίδα» αρχικά της υγειονοµικής
κρίσης, της κρίσης στον Έβρο και µετέπειτα αυτών στην ενέρ-
γεια και τον πληθωρισµό ως δυσµενέστατες επιπτώσεις της ρω-
σικής εισβολής στην Ουκρανία που µαστίζουν διεθνώς τις
κοινωνίες και τις οικονοµίες. 

Η δικαίωση αυτής της πολιτικής στοχευµένων παρεµβάσεων
που εφαρµόστηκε µέσω της ψήφισης, διαρκούντως του έτους,
έξι συνολικά συµπληρωµατικών προϋπολογισµών, συνολικού
ύψους 15 περίπου δισεκατοµµυρίων ευρώ, υπήρξε πλήρης.
Υπήρξε όµως και απόλυτα συµβατή τόσο µε τη θωράκιση της κοι-
νωνικής συνοχής µπροστά στις ιδιαίτερες συνθήκες που προκά-
λεσε η πανδηµία όσο και µε την πάνδηµη απαίτηση για
µεγέθυνση της εθνικής ισχύος απέναντι σε έναν προκλητικό και
εριστικό εξ Ανατολών γείτονα που σε κάθε ευκαιρία αµφισβη-
τούσε και αµφισβητεί την εθνική µας κυριαρχία. 

Να, γιατί συνολικά 12,9 δισεκατοµµύρια ευρώ ψηφίστηκαν ει-
δικά για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και να, γιατί 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ ψηφίστηκαν για την ενίσχυση των Ενόπλων
Δυνάµεων και την αντιµετώπιση των µεταναστευτικών-προσφυ-
γικών ροών, την ώρα που ο στόχος της βιωσιµότητας των επαγ-
γελµατιών και των επιχειρήσεων και σε δεύτερο χρόνο, της
διασφάλισης της αναπτυξιακής τους προοπτικές, παρά τα διογ-
κωµένα εµπόδια, επιτεύχθηκε και αυτός µέσω των ενισχύσεων
µε τη µορφή επιστρεπτέας προκαταβολής σε επιχειρήσεις και
οργανισµούς µε νοµική µορφή, ενισχύσεις οι οποίες ανήλθαν σε
5,13 δισεκατοµµύρια ευρώ και οι οποίες αποτέλεσαν βαθιά
ανάσα για το σύνολο της οικονοµίας της αγοράς.

Και ενώ αυτή η τιτάνια προσπάθεια στέφθηκε µε επιτυχία, οι
φωνές από τον ΣΥΡΙΖΑ ακόµη και τώρα, εργαλειοποιώντας
ακόµη και τις υπέρµετρες δυσκολίες που γέννησαν οι απανωτές
κρίσεις, µιλάνε για δήθεν ταξική πολιτική της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, για ανεπαρκή δήθεν στήριξη των εισοδηµάτων και για
φοροελαφρύνσεις που τάχα αφορούσαν κατά κύριο λόγο τις µε-
γάλες επιχειρήσεις και άλλα τέτοια φαιδρά. 

Μιλάει, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ που επί δικής του διακυβέρνησης
έκλεισε τις τράπεζες και έφερε τα capital controls. Μιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ
που επέβαλε είκοσι εννέα νέους φόρους, που µείωσε δύο φορές
το αφορολόγητο, που περιέκοψε δεκαεπτά φορές τις συντάξεις,
που πετσόκοψε το ΕΚΑΣ, που κατήργησε την επιδότηση του αγρο-
τικού πετρελαίου, που έπνιξε την παραγωγική Ελλάδα, που κυνή-
γησε ανηλεώς την υγιή επιχειρηµατικότητα, που «στραγγάλισε»
τον κόσµο της πρωτογενούς παραγωγής, που δέσµευσε τη χώρα
σε υπέρογκα υπερπλεονάσµατα.

Και τα λέτε αυτά ψέγοντας την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας που κράτησε και συνεχίζει να κρατάει όρθια τη χώρα στα
πιο επίπονα χρόνια διεθνώς µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Αλλά
τόσοι είστε και µέχρι εκεί φτάνετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γιάννης Βρούτσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετηθώ από
το έδρανο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που διεξάγεται σή-
µερα για να γίνει κατανοητό και στους πολίτες, δεν είναι µια αφη-
ρηµένη και γενική συζήτηση για την οικονοµία. Παρ’ ότι όταν
συζητάς για την οικονοµία τοποθετείσαι πολύ σωστά και για γε-
νικούς οικονοµικούς και δηµοσιονοµικούς δείκτες που είναι απα-
ραίτητοι να γίνουν γνωστοί και ευρύτερα γνωστοί. 

Συζητάµε στην βάση του ν.4270/2014 που σωστά τότε ο νοµο-
θέτης είπε ότι πέρα από τη συζήτηση που διεξάγεται ετήσια για

τον προϋπολογισµό του κράτους, πρέπει να διαµορφώσουµε και
ένα πλαίσιο έτσι ώστε να κάνουµε απεικόνιση των πραγµατικών
στοιχείων απολογιστικά για έτη τα οποία παρήλθαν, για να µπο-
ρεί να γνωρίζει η ελληνική Βουλή, για να µπορεί να γνωρίζει ο
ένας πολίτης το τι συνέβη σε δύο χρόνια προγενέστερα, στη
βάση των πραγµατικών στοιχείων, όπως έχουν διαµορφωθεί δη-
µοσιονοµικά. 

Ήταν σωστή αυτή η νοµοθετική ρύθµιση; Ήταν απόλυτα
σωστή. Γιατί τώρα πλέον µπορούµε, µε βάση αυτόν τον νόµο, να
γνωρίζουµε δύο χρόνια πριν αυτά τα οποία συζητάµε την ώρα
του προϋπολογισµού πώς αποτυπώνονται και πώς διαµορφώνον-
ται σε πραγµατικούς δείκτες οικονοµίας, όχι σε επίπεδο προβλέ-
ψεων. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα είναι η τρίτη συζήτηση που διεξάγεται
µε βάση αυτόν τον νόµο, το ‘18 το 19’ και το 20’. Σήµερα είναι τα
απολογιστικά στοιχεία του 2020 που τα φέρνουν στη Βουλή δύο
πολύ σηµαντικοί θεσµικοί φορείς. Ένα είναι εισηγητικά ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών και Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών δια-
µέσου των στοιχείων που εισηγείται το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους -αδιάψευστος θεσµός- και το δεύτερο είναι το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο. 

Σήµερα, λοιπόν, είχαµε την ευκαιρία να ακούσουµε τους ειση-
γητές των κοµµάτων, αλλά επιτρέψτε µας και τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Γιώργο Αµανατίδη, ο οποίος παρέ-
θεσε, µε βάση τα στοιχεία τα οποία προκύπτουν από τα δύο θε-
σµικά όργανα που προανέφερα, την πραγµατική εικόνα της
οικονοµίας για το 2020. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να µην µπω στη διαδικασία της τόσο
αναλυτικής και τεκµηριωµένης ανάλυσης του εισηγητή µας κ.
Αµανατίδη, διότι ήδη έχει γίνει και από τον Υπουργό κ. Σκυλα-
κάκη, αλλά να κάνω µερικές πολιτικές παρατηρήσεις µε οικονο-
µική διάσταση. 

Το 2020, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το οποίο αφορά και
η σηµερινή συζήτηση στη Βουλή, ήταν µια κρίσιµη χρονιά, µια
χρονιά η οποία ήταν πρωτόγνωρη αφ’ ενός, µια χρονιά µε ένα
αχαρτογράφητα οικονοµικό περιβάλλον που δεν είχε προηγού-
µενο και µια χρονιά στην οποία δοκιµάστηκε στην καρδιά της η
εθνική µας οικονοµία. 

Γιατί όλα αυτά; Θυµίζω, γιατί πρέπει και ο κόσµος που παρα-
κολουθεί να καταλαβαίνει. Το 2020 ήταν η χρονιά στην οποία συ-
νέβη η πανδηµία. Δεν είχε προηγούµενο. Αχαρτογράφητο
γεγονός για µία οικονοµία η οποία τράβηξε shut down, δηλαδή,
έκανε το ονοµαζόµενο lockdown. Σταµάτησαν όλα. Δεν λειτουρ-
γούσε η οικονοµία, ενώ ταυτόχρονα η Κυβέρνηση είπε -θυµίζω
για να επαναφέρουµε τον χρόνο πίσω, από εδώ γίνονταν οι συ-
ζητήσεις είτε διαµέσου τηλεκάµερας- ότι πρέπει να στηριχθούν
τα νοικοκυριά, οι επιχειρήσεις και οι εργαζόµενοι, να στηρίξουµε
την οικονοµία. 

Με ποιους τρόπους έγινε; Αναφέρω τα πιο σηµαντικά γεγο-
νότα. Πρώτον, ήταν η αναστολή συµβάσεων εργασίας. Δώσαµε
προτεραιότητα, κύριε Πρόεδρε, στη διατήρηση της αγοράς ερ-
γασίας να παραµείνει ζωντανή, να κρατήσουµε τους εργαζόµε-
νους µέσα στις επιχειρήσεις, να µην απολυθούν και το δεύτερο
ήταν να κρατήσουµε ζωντανές τις επιχειρήσεις µέσα από τις επι-
στρεπτέες προκαταβολές. Δύο τεράστιες παρεµβάσεις. Πολιτική
απόφαση. 

Σήµερα, κάνοντας τον απολογισµό, αλλά βλέποντας και τη ση-
µερινή εικόνα της οικονοµίας τι µπορούµε να πούµε; Ότι το εγ-
χείρηµα αυτό πέτυχε. Το λέγαµε και τότε, αλλά σήµερα µε την
καταγραφή των στοιχείων, λέµε ότι πέτυχε. 

Για να δούµε, ποια ήταν η παρέµβασή µας, µε βάση τα στοι-
χεία του Λογιστηρίου, όχι της Κυβέρνησης αυθαίρετα, του Λογι-
στηρίου; Η συνολική παρέµβαση για το διάστηµα 2020-2022 ήταν
43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή να ξέρει ο ελληνικός λαός
ότι τα χρήµατα τα οποία κατευθύναµε προς την στήριξη της οι-
κονοµίας ήταν 43,3 δισεκατοµµύρια συνολικά. Από αυτά τα 23,1
δισεκατοµµύρια ήταν για το 2020. Άρα το 2020 δώσαµε τα πε-
ρισσότερα χρήµατα και ποσοστιαία, αν δεν κάνω λάθος, τα πε-
ρισσότερα σε επίπεδο Ευρώπης για να στηρίξουµε νοικοκυριά,
επιχειρήσεις και εργαζόµενους. Και προσέξτε, όλα αυτά συνέ-
βαιναν µε αυτό τον πακτωλό χρηµάτων που διοχετεύσαµε για τη
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στήριξη της οικονοµίας που ήταν κλειστή εκείνη την περίοδο,
διατηρώντας όλα τα επιδόµατα στήριξης κοινωνικής πολιτικής
και για την υγεία και για τους αδύναµους και τα επιδόµατα ανερ-
γίας και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Τα διατηρήσαµε όλα. 

Σήµερα τι βλέπουµε; Σήµερα, βλέπουµε αυτή την παρέµβαση
που κάναµε τότε. Η παρέµβαση αυτή αµφισβητήθηκε και δικαιο-
λογηµένα, στο πλαίσιο της πολιτικής από την Αντιπολίτευση, Μεί-
ζονα και Ελάσσονα. Η Αντιπολίτευση έχει τη δική της πολιτική
πρόταση, την εναλλακτική, η οποία αξιολογείται, αλλά σήµερα
αξιολογείται και η οικονοµική πολιτική που ακολουθήθηκε αν πέ-
τυχε ή όχι. Για να δούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας κρίσιµος δείκτης, ίσως ο
πιο κρίσιµος για να καταλάβει κάποιος το πώς πηγαίνει η οικο-
νοµία είναι ο δείκτης του ποσοστού του χρέους ως προς το ΑΕΠ,
που είναι ένα κρίσιµο στοιχείο για να δούµε πώς πάει η οικονο-
µία. Το 2018 το χρέος σε επίπεδο κεντρικής Κυβέρνησης ήταν
186% του ΑΕΠ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Γενικής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Γενικής, το είπα, της γενικής κυβέρνη-
σης. 

Το 2022 169% του ΑΕΠ -το είπε και ο Υπουργός- και το 2023
προβλέπεται, µε βάση τον προϋπολογισµό στο 161% του ΑΕΠ.
Δηλαδή βλέπουµε µείωση του χρέους, συνδυαστικά µε το ΑΕΠ,
όταν αυτή η βελτίωση του πολύ κρίσιµου οικονοµικού δείκτη συµ-
περιλαµβάνει όλα τα χρήµατα, τον πακτωλό των χρηµάτων που
δώσαµε για να στηρίξουµε την οικονοµία, περιλαµβάνει µείωση
της εισφοράς και κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης που
στοιχίζουν δηµοσιονοµικά, µείωση φόρων, µείωση ΦΠΑ, στήριξη
της ανεργίας και µια σειρά από άλλους κρίσιµους κοινωνικούς
δείκτες, οι οποίοι συνεχώς αυξήθηκαν. 

Άρα, παρ’ ότι χρησιµοποιήθηκαν τόσοι πολλοί πόροι, βλέ-
πουµε ότι η βελτίωση της οικονοµίας αυξάνεται. Μειώνουµε φό-
ρους και αυξάνεται η επίδοση της οικονοµίας. Τι σηµαίνει αυτό;
Ότι το µοντέλο το οικονοµικό πέτυχε ή είναι στο σωστό δρόµο.
Είµαστε σε ένα πολύ σωστό και καλό δρόµο, όσον αφορά την οι-
κονοµική πολιτική της Κυβέρνησης κι αυτό δεν επιβεβαιώνεται
από τις δικές µας προθέσεις ή εκτιµήσεις που µπορεί να είναι και
υποκειµενικές. Είναι τα αντικειµενικά γεγονότα, τα οποία απεικο-
νίζονται µέσα από τους δηµοσιονοµικούς δείκτες. Άρα, κύριε
Υπουργέ, η οικονοµική πολιτική που ασκήθηκε είναι στη σωστή
κατεύθυνση. 

Ένας ακόµα κρίσιµος δείκτης, είναι ο δείκτης ανάπτυξης. Το
2020 είχαµε ύφεση 9%, είµασταν στο µείον 9% την περίοδο που
είχαµε το συνολικό lockdown. Το ‘21 εκτινάσσεται η οικονοµία
στο συν 8,4%, το ‘22 συν 6%. Φέτος είναι στο συν 6%. Και για το
‘23 προβλέπεται ανάπτυξη που θα προσεγγίσει το συν 1,5%, ένας
από τους µεγαλύτερους δείκτες, όπως λέει η EUROSTAT που θα
έχει η Ελλάδα σε επίπεδο ανάπτυξης. Άρα είναι ένας συνδυα-
σµός στοιχείων που επιβεβαιώνουν την ορθότητα της οικονοµι-
κής πολιτικής. 

Και σήµερα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε µία οικονοµία η οποία συνεχίζει να στηρίζει τις ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες µε έναν πολύ αποτελεσµατικό τρόπο, συγκρι-
τικά πάντα και µε το παρελθόν. Έχουµε µία οικονοµία η οποία
έχει µειώσει στην αγορά εργασίας την ανεργία σε επίπεδα πολύ
κάτω και από το 2009. Έχουµε µια οικονοµία που η πιστοληπτική
της ικανότητα διατηρείται σε πολύ υψηλό επίπεδο. Έχουµε µια
οικονοµία που το δηµόσιο χρέος παραµένει βιώσιµο. 

Άρα ο απολογισµός τον οποίο η δική µας εκτίµηση σήµερα δι-
καιώνει τις πολιτικές µας επιλογές, τις οικονοµικές και τις δηµο-
σιονοµικές, είναι στα κείµενα τα οποία σήµερα εισηγείται το
Υπουργείο Οικονοµικών. Εκτιµούµε ότι πρέπει να ψηφιστεί. 

Όµως, πέρα από την τοποθέτηση της Αντιπολίτευσης Μείζο-
νος και Ελάσσονος, που κρατά τη δική της άποψη, εµείς απέναντι
στον ελληνικό λαό δείχνουµε τα στοιχεία, δείχνουµε την εικόνα
της οικονοµίας που είναι αδιάψευστη και στη βάση αυτή της
αδιάψευστης εικόνας που επιβεβαιώνει την ορθότητα της οικο-
νοµικής πολιτικής λέµε προς την ελληνική Βουλή ότι αυτός ο
απολογισµός πρέπει να ψηφιστεί. 

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Βρούτση.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία, κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι κι όµως συνδέονται. Συνδέονται οι υποκλοπές µε την
καθηµερινότητα, µε την καθηµερινότητα την οποία βιώνει ο πο-
λίτης σήµερα στη χώρα µας. 

Πώς συνδέεται; Όταν µια Κυβέρνηση αφηγείται -σύµφωνα µε
το τελευταίο αφήγηµα- ότι υπάρχει το λογισµικό, το οποίο αξιο-
ποιούν µυστικά ιδιωτικά κέντρα και παρακολουθείται το µισό
Υπουργικό Συµβούλιο, το ερώτηµα που ανακύπτει -αν το δε-
χτούµε αυτό το αφήγηµα- είναι ότι από τη στιγµή που ο επικεφα-
λής της Κυβέρνησης δεν µπορεί να προστατεύσει τα µισά µέλη
του Υπουργικού Συµβουλίου, πώς θα προστατεύσει τους πολίτες
από τους κερδοσκόπους της ενέργειας, από τους κερδοσκόπους
των τροφίµων, από τους κερδοσκόπους των καυσίµων; 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα για ανά-
πτυξη. Όλοι οι οµιλητές από την κυβερνητική πλειοψηφία και ο
κύριος Πρωθυπουργός είπαν ότι είδαµε αποτελέσµατα. Πού
είναι αυτή η ανάπτυξη; Ποιους αφορά; Αφορά στην πλειοψηφία;

Η ΑΑΔΕ σας διαψεύδει: Αύξηση 171,8% τον Σεπτέµβριο στο
νέο ληξιπρόθεσµο χρέος. Το ΙΟΒΕ πάλι σας διαψεύδει: Ισχυρή
επιδείνωση του Δείκτη Οικονοµικού Κλίµατος τον Οκτώβριο. Ταυ-
τόχρονα, βέβαια, τα έσοδα από τον ΦΠΑ είναι αυξηµένα κατά 5
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Ποια είναι η ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και ποι-
ους αφορά, όταν την τριετία 2020 έως 2023 χάθηκαν ογδόντα
τρεις χιλιάδες κατοικίες; Κάποιος ο οποίος το ακούει περιµένει
και τη σύγκριση µε το παρελθόν. Είναι πολλές ή είναι λίγες;

Σύµφωνα µε τη µελέτη της EUROSTAT και του πανελλαδικού
δικτύου real estate, η ιδιοκατοίκηση στη χώρα µας το 2019 ήταν
75,4%. Το 2016 ήταν 73%. Δηλαδή, σε µνηµονιακά χρόνια αυξή-
θηκε η ιδιοκατοίκηση στη χώρα µας. Και το 2022 είναι 73,3%.
Αυτό σηµαίνει ότι χάθηκαν ογδόντα τρεις χιλιάδες σπίτια, όχι
επαγγελµατικά ακίνητα, αλλά ογδόντα τρεις χιλιάδες σπίτια.
Αυτό -για να καταλάβω- το θεωρείτε εσείς ανάπτυξη; Μπορεί να
θεωρείτε και ανάπτυξη το να εγκαταλείπει ο άλλος το σπίτι του
είτε µέσω πλειστηριασµού είτε µέσω αναγκαστικής πώλησης και
να µένει σε µισθωµένο. Θεωρείτε ανάπτυξη ότι µειώθηκε ρα-
γδαία η ιδιοκατοίκηση στη χώρα µας την τελευταία τριετία;

Συνεχίζω: Καλάθι του νοικοκυριού. Νοµίζω ότι εδώ είναι η
άµεση παραδοχή της Κυβέρνησης ότι, δυστυχώς, δεν µπορεί να
κάνει τίποτα µε την αισχροκέρδεια και δεν µπορεί, γιατί τον Απρί-
λιο του 2022 ψηφίστηκε η συγκεκριµένη τροπολογία που έβαζε
πλαφόν στο µεικτό κέρδος.

Ποια είναι τα αποτελέσµατα αυτής της τροπολογίας, αυτού
του νόµου, όταν αναγκάζεται η Κυβέρνηση να λάβει µια πρωτο-
βουλία µε τα σουπερµάρκετ; Διότι µιλάµε µόνο για πρωτοβουλία
να µιλήσει για το καλάθι του νοικοκυριού. Πώς είναι δυνατόν να
πετύχει αυτή η πρωτοβουλία, όταν δεν προβλέπεται υποχρεωτι-
κότητα; Δεν προβλέπεται υποχρεωτικότητα στη διατήρηση της
τιµής.

Θα πει κάποιος: Μα, τι λέτε τώρα; Σε ελεύθερη αγορά δεν
προβλέπεται υποχρεωτικότητα παρέµβασης στην αγορά. Ναι, γι’
αυτό υπάρχει και η άλλη πρόταση, που λέει για µείωση του ΦΠΑ
στο 6%.

Υπάρχουν λύσεις. Δεν θέλετε να τις ακολουθήσετε.
Αύξηση ασφαλιστικών εισφορών για τους ελεύθερους επαγ-

γελµατίες. Από 1-1-2023 όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες θα
πληρώνουν το λιγότερο 30 µε 35 ευρώ τον µήνα. Οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες είναι η µεσαία τάξη στην οποία στηριχτήκατε για
να εκλεγείτε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρο ότι το αφήγηµά
σας ότι για όλα φταίει ο πόλεµος δεν µπορεί να περπατήσει.
Είναι ξεκάθαρο ότι η πολιτική σας είναι µονόδροµος. Η πολιτική
σας είναι καταδικασµένη να αποτύχει, διότι υπάρχουν άλλες λύ-
σεις, τις οποίες εσείς σκοπίµως δεν επιλέγετε.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Κόκκαλη.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Χαράλαµπος Παπαδηµητρίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Μάλλον µας διαφεύγει τι συνέβη το 2020. Μάλλον δεν έχουµε
καταλάβει ότι το 2020 είναι µια χρονιά από αυτές που λες «να
πάνε και να µην ξανάρθουν», κυρίως, επειδή ήρθε µια κρίση
υγείας -οι υγειονοµικές κρίσεις είναι διαλυτικές όσο οτιδήποτε
άλλο- µοναδική στη διάρκεια ενός αιώνα.

Αυτό που θα έπρεπε να προσέξουµε είναι το εξής: Εγώ είχα
πολλές αντιρρήσεις, κύριε Υπουργέ -το ξέρετε εσείς, το είχαµε
συζητήσει και κατ’ ιδίαν- αν η επιδοµατική, η µεταβιβαστική λο-
γική που επικράτησε ήταν ο σωστός τρόπος.

Αποδεικνύεται ότι, τελικώς, ήταν σωστό για έναν απλό λόγο:
Ξεχνάµε ότι ανά τρίµηνο τότε, δηλαδή αν κόψουµε σε τεταρτη-
µόρια το έτος εκείνο, βγάλουµε το πρώτο τρίµηνο, η πτώση ήταν
τροµακτική. Τώρα κοίταξα ξανά τα νούµερα, το δεύτερο τρίµηνο
του έτους εκείνου πήγαµε 16% κάτω, το τρίτο 10% και πλέον, το
τέταρτο 7%.

Ήταν σωστή, όµως, η πολιτική, γιατί αποσκοπούσε στο να κρα-
τήσει την κοινωνία όρθια, προκειµένου να αντλήσει τις ικανότη-
τες που µε την οικονοµική πολιτική και τη φορολογική πολιτική
θέλαµε να βάλουµε στην οικονοµία και να τις χρησιµοποιήσει για
να αναταχθεί πάλι. Και αυτό έγινε, διότι το δεύτερο τρίµηνο του
2021 η ανάκαµψη ήταν 15%, το τρίτο 12%, το τέταρτο 7,5%. Άρα,
δείχνει ότι η οικονοµία αντέδρασε πολύ γρήγορα. Και αντέδρασε
γρήγορα, διότι πίστευε ότι τα ανακλαστικά της αυτά θα πιάσουν
τόπο. Και έτσι ακριβώς έγινε.

Με αυτή την έννοια, συζητώντας τώρα τον απολογισµό εκείνης
της χρονιάς, µπορούµε να πούµε ότι και ο δανεισµός άξιζε τον
κόπο -έπρεπε να γίνει και έγινε- και δεν διατάραξε την πιστολη-
πτική θέση της χώρας. Αντιθέτως, συνεχίστηκε η βελτίωση της
αξιολόγησής της. Άρα, µε λίγα λόγια, περάσαµε µια µείζονα
κρίση, µια τροµακτική κρίση. Την περάσαµε µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο. Σε αυτό, τουλάχιστον, στη Βουλή των Ελλήνων, που
υπερψήφισε τους διαδοχικούς τροποποιητικούς προϋπολογι-
σµούς, αλλά βεβαίως και στην Κυβέρνηση και προφανώς, στην
ηγεσία του Υπουργείου των Οικονοµικών αξίζουν συγχαρητήρια
και όταν κάνουµε έναν απολογισµό, καλό είναι να το σκεφτόµα-
στε.

Το παράδοξο, που έρχεται τώρα κάποιος να κοιτάξει, είναι -
ότι επειδή οι κρίσεις δεν τελειώνουν τελικώς, από ό,τι φαίνεται
και επειδή η µία διαδέχεται την άλλη- το γεγονός ότι το 2020 αν-
τιµετωπίστηκε η κρίση µε τρόπο αποτελεσµατικό και αυτό µάς
λέει κάτι για το πώς αντιµετωπίζεται η κρίση που ζούµε από το
τέλος του 2021 και µετά και σε όλη τη διάρκεια του 2022.

Αυτό -το είχα πει και τις προάλλες σε µία παρόµοια συζήτηση,
κύριε Πρόεδρε- που δεν έχουµε αντιληφθεί είναι ότι, όταν λέµε
ότι αναπτύχθηκε το πραγµατικό ΑΕΠ, πήγε µε 6% στην πραγµα-
τικότητα, η ζωή µας λόγω και του πληθωρισµού που ενσωµατώ-
νεται, «τρέχει» αυτή την στιγµή µε πάνω από 15%-16%. Πρόκειται
για µια τροµακτική ταχύτητα.

Πώς πήρε η ελληνική οικονοµία τέτοια µεγάλη ταχύτητα και
προχωράει τόσο γρήγορα; Αυτό οφείλεται πρακτικά σε δύο βα-
σικές συνιστώσες. Η µία είναι η ανάκαµψη που ήρθε σε µία βάση
στέρεη. Δεν έπεσε η οικονοµία, δεν καταστράφηκε η κοινωνία.
Άρα, υπήρχε µια στέρεη βάση για να στηριχθούµε. Η δεύτερη
είναι η αξιοποίηση από την Ελλάδα της ικανότητας της ανάκαµ-
ψης του διεθνούς τουρισµού, του διεθνούς εµπορίου, αλλά ιδίως
της εµπιστοσύνης στο ζήτηµα των επενδύσεων.

Ποτέ άλλοτε τα τελευταία πάρα πολλά χρόνια δεν είχαµε τόσο
µεγάλη επενδυτική δαπάνη και αυτή είναι που άλλαξε το βασικό
πρόσηµο της οικονοµίας, εξ ου και αυτή την στιγµή το πρόβληµα
που αντιµετωπίζουµε σε πολύ µεγάλο βαθµό είναι ότι έχουµε
εξαντλήσει πρακτικώς τα χέρια που έχει η οικονοµία. Χρειάζονται
περισσότερα κίνητρα για να έλθουν περισσότερα χέρια να δρα-
στηριοποιηθούν, περισσότεροι άνθρωποι στην οικονοµία για να

πιάσουν δουλειά, άρα χρειάζεται βελτίωση των εισοδηµάτων των
εργαζοµένων, η οποία είναι σε εξέλιξη και πρέπει να γίνει ακόµη
πιο έντονη. Αυτό είναι το βασικό στοίχηµα που έχουµε να αντι-
µετωπίσουµε τους αµέσως επόµενους µήνες. 

Άρα, το µήνυµα είναι ότι παρ’ όλο που η Αντιπολίτευση επιµέ-
νει σ’ ένα αφήγηµα καταστροφής, δεν υπάρχει αυτή η κατα-
στροφή. Το πρόβληµα που έχουµε να αντιµετωπίσουµε είναι να
αξιοποιηθούν καλύτερα οι δυνατότητες της οικονοµίας, οι δυνα-
τότητες της κοινωνίας και αυτό είναι το στοίχηµα των επόµενων
µηνών και του Προϋπολογισµού που θα ψηφίσουµε σε λίγο καιρό
και φυσικά των επόµενων εκλογών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον
κ. Παπαδηµητρίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι ο
τελευταίος οµιλητής.

Ορίστε, κύριε Σπανάκη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση αφορά

στην κύρωση του απολογισµού και του ισολογισµού του κρά-
τους, καθώς και των λοιπών χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων
της κεντρικής διοίκησης για το οικονοµικό έτος 2020. 

Φυσικά θα αναρωτηθεί κάποιος γιατί µετά από ενάµιση χρόνο
-γιατί πάει µετά τη λήξη- έρχεται ο απολογισµός. Διότι υπάρχουν
κάποιες διαδικασίες, υπάρχει έλεγχος από το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο, υπάρχει συγκεκριµένη έκθεση από το Ελεγκτικό Συνέδριο.
Αυτές τις απόψεις, καθώς και τη συγκεκριµένη έκθεση είχαµε την
ευκαιρία να τα συζητήσουµε στις αρµόδιες επιτροπές της Βου-
λής.

Μελετώντας, όµως, τα αποτελέσµατα του απολογισµού και
του ισολογισµού, παρατηρούνται κάποιες αποκλίσεις στο συνο-
λικό αποτέλεσµα του κρατικού προϋπολογισµού λόγω της υγει-
ονοµικής κρίσης -µιλάµε πάντα για το 2020- όπου πλην της
υστέρησης των εσόδων κατέστη επιβεβληµένη η σηµαντική αύ-
ξηση των κρατικών εξόδων. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψήφισε το 2020
έξι συµπληρωµατικούς προϋπολογισµούς συνολικού ύψους
14,95 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Γιατί το έκανε αυτό; Για να κρα-
τήσει τη µηχανή της οικονοµίας ανοικτή. Είναι κάτι που έπρεπε
να γίνει και εκ του αποτελέσµατος αποδεικνύονται απολύτως
ορθοί οι χειρισµοί της Κυβέρνησης, οι χειρισµοί της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Για όλα αυτά νοµίζω ότι σήµερα επιβεβαιωνόµαστε. Όλοι οι
συµπληρωµατικοί προϋπολογισµοί ψηφίστηκαν για την αντιµε-
τώπιση των αρνητικών συνεπειών της υγειονοµικής κρίσης, ενώ
ο ένας τακτικός εξ αυτών ψηφίστηκε για την ενίσχυση των Ενό-
πλων Δυνάµεών µας, για την αντιµετώπιση των µεταναστευτικών-
προσφυγικών ροών, για την ειδική χρηµατοδότηση φορέων
γενικής κυβέρνησης, για την εξόφληση ληξιπρόθεσµων υποχρε-
ώσεων προς τρίτους και την επιχορήγηση προς τον ΕΦΚΑ για
την καταβολή ποσών µειώσεων κύριων συντάξεων.

Οι πληρωµές ανήλθαν σε 64,69 δισεκατοµµύρια ευρώ, υπερέ-
βησαν τον αρχικό προϋπολογισµό, ο οποίος προέβλεπε έξοδα
50,81 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα, λοιπόν, έχουµε υπέρβαση
κατά 13,89 δισεκατοµµύρια ή 27,3% ως ποσοστό. Το µεγαλύτερο
µέρος των πληρωµών αφορούσε σε µεταβιβάσεις ποσού 46,9 δι-
σεκατοµµυρίων, δηλαδή ποσοστό 72,5% επί των πληρωµών και
ιδίως σε τρέχουσες εγχώριες µεταβιβάσεις, δηλαδή σε νοσοκο-
µεία, υγειονοµικές περιφέρειες, Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, Οργανισµούς Κοινωνικής Ασφάλισης και λοιπά νοµικά και
φυσικά πρόσωπα και φυσικά και άλλους φορείς, ποσού 38,76 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ σε επιχορηγήσεις επενδύσεων, ποσού 5,25
δισεκατοµµυρίων και λοιπές κεφαλαιακές µεταβιβάσεις ποσού
728,88 εκατοµµυρίων ευρώ, καθώς και σε παροχές σε εργαζό-
µενους ποσού 13,39 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή ποσοστό
20,7% επί των πληρωµών. 

Θα αναφέρω µόνο µία κατηγορία πληρωµών που αφορούσε
πολλές επιχειρήσεις και τις βοήθησε και τις βοηθά ουσιαστικά
να παραµείνουν ζωντανές σε µία δύσκολη οικονοµική συγκυρία,
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τις πληρωµές για ενίσχυση µε τη µορφή της επιστρεπτέας προ-
καταβολής. Οι πληρωµές για ενίσχυση µε τη µορφή επιστρε-
πτέας προκαταβολής σε επιχειρήσεις και οργανισµούς µε νοµική
µορφή ανήλθαν σε 5,13 δισεκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να έχουν
αρχικώς προβλεφθεί στον προϋπολογισµό. Η υπέρβαση καλύ-
φθηκε κατά 1,06 δισεκατοµµύρια και 3,52 δισεκατοµµύρια ευρώ
αφ’ ενός από την ψήφιση συµπληρωµατικών τακτικών προϋπο-
λογισµών, αφ’ ετέρου κατά ποσοστό των 557,20 εκατοµµυρίων
ευρώ από πιστώσεις του προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύ-
σεων. 

Με λίγα λόγια στηρίξαµε, αναµορφώσαµε προϋπολογισµούς,
δεν είπαµε ψέµατα, πήραµε την ανάγκη της αγοράς και ήλθαµε
και την τροποποιήσαµε και την κάναµε πράξη µέσα από τους
αριθµούς του προϋπολογισµού και σήµερα µπορούµε να λέµε
ότι ενισχύσαµε και µε τη µορφή επιστρεπτέας προκαταβολής σε
ατοµικές επιχειρήσεις µε 420,40 εκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να
έχουν αρχικώς προβλεφθεί ούτε αυτά στον κρατικό προϋπολο-
γισµό.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, κλήθηκε να διαχειριστεί µία πρωτό-
γνωρη κρίση που οδήγησε την παγκόσµια οικονοµία σε ύφεση
και το σηµαντικότερο -να µην το ξεχνάµε αυτό- µε κόστος της
πανδηµίας και σε ανθρώπινες ζωές.

Μια πρωτόγνωρη κατάσταση, µία άλλου είδους κρίση όχι υγει-
ονοµική αλλά ενεργειακή, ζούµε σήµερα µε την παράνοµη ρω-
σική εισβολή στην Ουκρανία και την εκτίναξη διεθνώς των τιµών
της ενέργειας. Ωστόσο, παρά τις δυσκολίες, η ελληνική οικονο-
µία αποδεικνύεται ιδιαίτερα ανθεκτική. Η θετική πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας έχει καταγραφεί και αναγνωριστεί απ’ όλους
και δεν παρατηρούνται σηµάδια αλλαγής της τάσης αυτής, παρά
το ότι τα σύννεφα έχουν πυκνώσει στη διεθνή οικονοµία. Η Κυ-
βέρνηση εξαντλεί κάθε δηµοσιονοµικό περιθώριο για τη στήριξη
των πολιτών, προτάσσοντας τους οικονοµικά αδύναµους και ση-
µειώνοντας, την ίδια ώρα, καλύτερες επιδόσεις και από τις ισχυ-
ρότερες ευρωπαϊκές χώρες µέσα σ’ αυτόν τον «τυφώνα».

Αναφέρω ενδεικτικά ότι για το 2022 η ανάπτυξη στη χώρα µας
είναι υπερδιπλάσια του ευρωπαϊκού µέσου όρου και θα είναι
πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και το 2023 και το 2024. Το
ΑΕΠ της χώρας µας συνεχίζει να αυξάνεται και διαµορφώνεται,
όπως είπε προηγουµένως και ο Υπουργός, στα 210 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Η προσέλκυση επενδύσεων σπάει ρεκόρ δεκαετιών
και η ανεργία έχει µειωθεί κατά 5,5 µονάδες από τα ύψη που την
άφησε η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Αυτές οι θετικές εξελίξεις είναι αποτέλεσµα της πετυχηµένης
οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και σε λίγες
µέρες, κατά τη συζήτηση του κρατικού µας προϋπολογισµού για

το 2023, θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε διεξοδικότερα για
το έργο που έχει γίνει και να αντιπαρατεθούµε πολιτικά πάνω σ’
αυτό και όχι πάνω σε µια µονοθεµατική «γκρίζα» ατζέντα που
θέλει να µας επιβάλει µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο η Αντι-
πολίτευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αύξηση των επενδύσεων ήταν
ένα γεγονός που δεν µπορεί να αµφισβητήσει κανείς κατά το
2020 και έγινε διότι ήλθε ένα κλίµα σταθερότητας οικονοµικής,
σταθερότητας φορολογικής, σταθερότητας πολιτικής, διότι η
αξιοπιστία αυτής της Κυβέρνησης έφερε αυτό το κλίµα, µε απο-
τέλεσµα αυτή η αύξηση των επενδύσεων να φέρει µια αύξηση
και του πραγµατικού εισοδήµατος. Όλα αυτά βλέποντας και το
2022, αλλά και τις προβλέψεις για το 2023 και το 2024, δείχνουν
ότι η Ελλάδα µας θα έχει ένα λαµπρό µέλλον και για την οικονο-
µία αλλά και για την κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Σπανάκη.

Θα ήθελα να ρωτήσω τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
εν όψει τού ότι εξαντλήθηκε ο κατάλογος των οµιλητών. Ο κ. Αρ-
σένης δεν θα µιλήσει, ο κ. Χήτας δεν θα µιλήσει, η κ. Γιαννακο-
πούλου δεν είναι εδώ. 

Συνεπώς, Υπουργέ κύριε Σκυλακάκη, µήπως θα θέλατε να
συµπληρώσετε κάτι; Έχουµε ολοκληρώσει.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Όχι, έχουµε ολοκληρώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κηρύσσεται πε-
ραιωµένη η συζήτηση επί των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: «Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους,
οικονοµικού έτους 2020» και «Κύρωση του Ισολογισµού και των
λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοί-
κησης, περιόδου αναφοράς 1-1-2020 έως 31-12-2020» και προ-
χωρούµε στην ψήφισή τους ξεχωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους, οι-
κονοµικού έτους 2020»;

Οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου παρακαλώ να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου)

Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-

ρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 2020»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση και έχει ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ερωτάται το
Σώµα: Γίνεται δεκτό το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονο-
µικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου
αναφοράς 1-1-2020 έως 31-12-2020»;

Οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου παρακαλώ να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου)

Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-

ρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Κατα-
στάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου αναφοράς 1/1/2020
έως 31/12/2020» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση
και έχει ως εξής:
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2246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ το
Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του
επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης ως προς
τη συζήτηση και ψήφιση του απολογισµού και του ισολογισµού
και των λοιπών χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων της κεντρικής
διοίκησης, περιόδου αναφοράς από 1-1-2020 έως 31-12-2020. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-

ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πε-
νήντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το του 1ο Γενικού Λυκείου Ασπροπύργου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε
τη συνεδρίαση της Βουλής για πέντε λεπτά και στη συνέχεια θα
εισέλθουµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη για τις αιτήσεις άρσης
ασυλίας Βουλευτών.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών: συζήτηση και λήψη από-
φασης σύµφωνα µε τα άρθρα 61 παρ.2-1 και 62 του Συντάγµα-
τος και το άρθρο 83 του Κανονισµού της Βουλής για τις αιτήσεις
άρσης ασυλίας των Βουλευτών συναδέλφων µας κυρίων Χαρά-
λαµπου Μαµουλάκη, Νικόλαου Μανωλάκου, Μιλτιάδη Χατζηγιαν-
νάκη και Κλέωνος Γρηγοριάδη. 

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεσή της στις 19-10-2022, σύµ-
φωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµόφωνα
τη µη άρση ασυλίας του κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη. 

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεσή της στις 26-10-2022, σύµ-
φωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν επίσης οµό-
φωνα τη µη άρση της ασυλίας του κ. Νικολάου Μανωλάκου. 

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεσή της στις 10-11-2022, σύµ-
φωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµόφωνα
την άρση της ασυλίας του κ. Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη. Σηµει-
ωτέον, ο κ. Χατζηγιαννάκης ζήτησε την άρση ασυλίας του. 

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεσή της στις 2-11-2022, σύµ-
φωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν κατά πλει-
οψηφία την άρση της ασυλίας του κ. Κλέωνος Γρηγοριάδη.
Θυµίζω ότι και ο κ. Γρηγοριάδης στην επιτροπή µας ζήτησε και
αυτός την άρση ασυλίας του. 

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83, παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής κατά τη διαδι-
κασία του άρθρου 108, παράγραφος 1, εδάφιο 2 του Κανονι-
σµού. 

Ο λόγος δίνεται πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή στον
οποίον αφορά η αίτηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων ή στους αναπληρωτές τους. 

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε την απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων της 7ης Μαρτίου του 2018 για τη διαδικασία αυτή
έχει ενεργοποιηθεί το νέο σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής
ψηφοφορίας. 

Υπενθυµίζω, επίσης, ότι η ψήφος σας αφορά στο αίτηµα του
εισαγγελέα. Δηλαδή, όσοι επιθυµούν ψηφίζουν υπέρ ή κατά της
άρσης. Για όποιον το επιθυµεί, µπορεί να ψηφίσει «παρών».

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουµε
σε ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία, όπως προανέφερα. 

Η πρώτη υπόθεση αφορά στον συνάδελφο κ. Χαράλαµπο Μα-
µουλάκη. Να υπενθυµίσω ότι για τον κ. Μαµουλάκη η κατηγορία
ήταν υποβάθµιση του περιβάλλοντος όταν ήταν Αντιδήµαρχος
Ηρακλείου, πράγµα για το οποίο βεβαίως η επιτροπή είπε ότι ενέ-
χει πολιτική σκοπιµότητα η δίωξη και συνεπώς αποφάσισε οµό-
φωνα τη µη άρση. Θέλει κάποιος συνάδελφος για την υπόθεση
αυτή που αφορά τον συνάδελφο, τον κ. Χαράλαµπο Μαµουλάκη,
να πάρει τον λόγο; Όχι.

Η δεύτερη απόφαση αφορά στο συνάδελφο κ. Νικόλαο Μα-
νωλάκο. Επί της αιτήσεως αυτής, η οποία είχε απασχολήσει ξανά
την επιτροπή µας, η κατηγορία είναι από συνυποψήφιά του στις
βουλευτικές εκλογές ότι την δυσφήµισε. Είναι συκοφαντική δυ-
σφήµιση, ηθική αυτουργία σε ψευδή βεβαίωση κατ’ εξακολού-
θηση και παράβαση καθήκοντος. Η επιτροπή οµόφωνα
αποφάσισε τη µη άρση της ασυλίας. Υπάρχει κάποιος συνάδελ-
φος που ενδιαφέρεται να µιλήσει για αυτή την υπόθεση; Όχι.

Η τρίτη υπόθεση αφορά στον συνάδελφο κ. Μιλτιάδη Χατζη-
γιαννάκη. Η κατηγορία για τον κ. Χατζηγιαννάκη είναι συνέργεια
σε ψευδή βεβαίωση, διότι παρεστάθη ως µάρτυρας σε µία κα-
τάρτιση ενός συµβολαιογραφικού πωλητηρίου εγγράφου, όταν
ο κ. Χατζηγιαννάκης ήταν τότε δήµαρχος. Ο ίδιος ζήτησε την

άρση της ασυλίας του και οµόφωνα η επιτροπή αποφάσισε την
άρση. Υπάρχει συνάδελφος που θέλει να µιλήσει για την υπό-
θεση αυτή; 

Ο κ. Χατζηγιαννάκης θέλει να µιλήσει και έχει τον λόγο.
Είπα, νοµίζω, κύριε Χατζηγιαννάκη, ότι ζητήσατε την άρση της

ασυλίας σας. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, και

αυτό θα επαναλάβω µόνο για ένα λεπτό. 
Η συγκεκριµένη υπόθεση, κατά την εκτίµησή µου και νοµίζω

και κατά των συναδέλφων, ιδίως των νοµικών που τη µελέτησαν
και την είδαν, δεν αντέχει καν σε ποινική αξιολόγηση. Αν και στη
συγκεκριµένη υπόθεση οι ακυρότητες του Κώδικα Ποινικής Δι-
κονοµίας από την ίδια την εισαγγελική λειτουργό είναι τόσες
πολλές που δεν ξέρω τι να πρωτοπροβάλουµε, παρ’ όλα αυτά, η
Βουλή δεν έχει δικαίωµα να µην άρει την ασυλία µου στη συγκε-
κριµένη υπόθεση, γιατί πράγµατι δεν άπτεται της ασκήσεως των
πολιτικών µου καθηκόντων. Οφείλει, λοιπόν, και γι’ αυτό το ζή-
τησα, η Βουλή να άρει την ασυλία µου. Ούτως η άλλως, εκτιµώ
ότι δεν πρόκειται καν να φτάσει σε διαδικασία ποινική, αλλά θα
τελειώσει στα συµβούλια και για λόγους ουσίας, γιατί είναι µία
υπόθεση που δεν έχει καµµία ουσία στην ποινική της αξιολό-
γηση, όσον αφορά στο πρόσωπό µου. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, παρακαλώ τους συναδέλφους να είναι θετικοί
στην άρση της ασυλίας, γιατί είναι ορθό. Θέτω µόνο έναν προ-
βληµατισµό. Εµείς, που είµαστε µέλη του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, έχουµε πράγµατι µία µεγαλύτερη προστασία απ’ ό,τι έχουν
οι συµπολίτες µας. Όµως, θα πρέπει και οι δικαστικές αρχές και
οι εισαγγελικές αρχές να δείχνουν µία πολύ µεγαλύτερη επιµέ-
λεια. Εάν δηλαδή, δεν µπορούν να δείξουν επιµέλεια σε εµάς που
έχουµε τη µεγαλύτερη προστασία, φανταστείτε τι συµβαίνει στον
κάθε Έλληνα πολίτη που πηγαίνει εκεί και µία σειρά ακυρότητες
βαρύνουν και τις δικές του υποθέσεις.

Άρα αυτή είναι η δική µου θέση. Ζητώ την άρση της ασυλίας
µου, γιατί δεν έχω να φοβηθώ τίποτα. Τα αρµόδια δικαστικά όρ-
γανα θα την κρίνουν και είµαι σίγουρος ότι θα την κρίνουν όπως
πρέπει και θα τη βάλουν στη θέση που πρέπει. Νοµίζω ότι πρέπει
να αρθεί, γιατί εµείς πρώτοι απ’ όλους πρέπει να σεβόµαστε το
θεσµικό πλαίσιο, που οι ίδιοι έχουµε ψηφίσει, γιατί εάν δεν σε-
βαστούµε εµείς το θεσµικό πλαίσιο, δεν µπορούµε να το ζητάµε
από κανέναν άλλον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε Χατζηγιαννάκη. 
Η τέταρτη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Κλέωνα Γρηγο-

ριάδη. Η κατηγορία είναι εξύβριση και συκοφαντική δυσφήµιση,
αδίκηµα το οποίο φέρεται να έλαβε χώρα εντός του Κοινοβου-
λίου, σε µία αγόρευσή του κατά επιχειρηµατιών. Ο ίδιος ζήτησε
την άρση της ασυλίας του και η επιτροπή αποφάσισε κατά πλει-
οψηφία την άρση.

Κύριε Γρηγοριάδη, θα µιλήσετε�
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Γρηγοριάδης

έχει τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, που µόλις µου

δώσατε τον λόγο.
Ευχαριστώ, όπως πάντα, τον κύριο που ενώ δεν όφειλε, πήρε

τα ρίσκα του, για να µου βάλει το νεράκι µου εδώ πέρα.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σκεφθείτε µόνο πόσο καλά γνω-

ρίζουν οι Έλληνες εφοπλιστές πόσο βρώµικη, ανήθικη και απάν-
θρωπη είναι η δουλειά που κάνουν από το ξέσπασµα του
πολέµου µε το πετρέλαιο του κ. Πούτιν, που αρκεί και µόνο να
την περιγράψεις δηµόσια, για να σου κάνουν µήνυση για συκο-
φαντική δυσφήµιση. Όµως, δυστυχώς, για τους Έλληνες εφο-
πλιστές δεν τους συκοφαντήσαµε, τους αποκαλύψαµε απλώς
στον ελληνικό λαό, όπως είχαµε χρέος να κάνουµε και εάν δεν
τους αρέσουν οι αποκαλύψεις µας, θα πρέπει να βρουν έναν
άλλον τρόπο, εντιµότερο και πιο ηθικό, ελληνικέ λαέ, για να κά-
νουν τις δουλειές τους. 

Ποια ήταν η αποκάλυψη του ΜέΡΑ25, όµως, που τόσο ενό-
χλησε τους Έλληνες εφοπλιστές� Ήταν ότι ενώ πριν από την
έναρξη του ρωσοουκρανικού πολέµου οι Έλληνες εφοπλιστές
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µετέφεραν και διακινούσαν παγκοσµίως µε τα καράβια τους
µόλις το 20% του πετρελαίου του κ. Πούτιν, έναν µόλις µήνα
µετά, βρέθηκαν -ω του θαύµατος!- να µεταφέρουν το µισό, το
50% αυτού του πετρελαίου, του αιµατηρού πετρελαίου.

Είπε ο κ. Μπούγας επί λέξει µιλώντας στην Επιτροπή Δεοντο-
λογίας: «Κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο θα ήθελα να επισηµάνω
είναι ότι µε αυτή τη στάση τα κόµµατα δίνουν το δικαίωµα σε
οποιονδήποτε θέλει να κάνει ένα σόου, να χρησιµοποιεί το Βήµα
της Βουλής, να εκτοξεύει ύβρεις και συκοφαντίες εναντίον οποι-
ουδήποτε και στη συνέχεια να µη µπορεί να προστατευθεί ως συ-
κοφαντούµενος».

Με αυτή σας τη δήλωση, αγαπητέ κύριε Μπούγα, εκπροσω-
πώντας τη Νέα Δηµοκρατία, προσπαθείτε να υποβαθµίσετε το
όλο θέµα και να παρουσιάσετε ποιον� Τον κ. Γιάννη Αλαφούζο,
θυµίζω, έναν Έλληνα ολιγάρχη παρασιτικό και µιντιάρχη παρα-
σιτικό και παράλληλα εφοπλιστή παρασιτικό και παράλληλα πρό-
εδρο µίας από τις δύο µεγαλύτερες ιστορικές ποδοσφαιρικές
οµάδες της χώρας µας. Δεν είναι, όµως, για κακή σας τύχη στη
Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Γιάννης Αλαφούζος ο οποιοσδήποτε Έλ-
ληνας, είναι ένα από τα δεκαπέντε µεγάλα αφεντικά. Και εννοώ
-µιλώντας- αφεντικά της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», της ανώ-
νυµης εταιρείας δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, που εδώ και τρεισήµισι
χρόνια προσποιείται την Κυβέρνηση της χώρας.

Και επειδή εκπροσωπώντας την «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.»,
είπατε στην Επιτροπή Δεοντολογίας ότι αναφέρθηκα µόνο σε συ-
κοφαντίες, χωρίς να στοιχειοθετώ τίποτα απ’ όσα είπα, θέλετε
στοιχεία, κύριε Μπούγα µου� Ανοίξτε τον παγκόσµιο Τύπο,
ανοίξτε το «BLOOMBERG», ανοίξτε το «ECONOMIST», ανοίξτε
το «BBC», να δείτε ότι είναι επίσηµα ευρωπαϊκά στοιχεία. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση καταγγέλλει ότι έφθασαν στο 50% της µεταφο-
ράς του ρωσικού πετρελαίου οι Έλληνες εφοπλιστές. 

Πώς πέτυχαν, όµως, άραγε, αυτό τον άθλο οι Έλληνες εφο-
πλιστές� Σπάζοντας το εµπάργκο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη
διακίνηση του ρωσικού πετρελαίου. Το εµπάργκο -θυµίζω- που
επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση, για να αποδυναµώσει τη στρατιω-
τική µηχανή του κ. Πούτιν και να οδηγήσει έτσι, να βοηθήσει, να
συντελέσει στη λήξη του πολέµου. 

Πώς µπόρεσαν, όµως, άραγε, να σπάσουν αυτό το εµπάργκο
χωρίς κυρώσεις οι Έλληνες εφοπλιστές� Μπόρεσαν µόνο χάρις
στο βέτο που βάλατε εσείς, ναι, εσείς, το πολιτικό προσωπικό
τους, των Ελλήνων εφοπλιστών, στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
είστε τώρα εδώ πέρα σήµερα απέναντί µου και κανείς σας δεν
φαίνεται να ντρέπεται ιδιαίτερα γι’ αυτό το επαίσχυντο βέτο που
βάλατε. Αλλά κυρίως κανείς σας δεν φαίνεται να ντρέπεται ιδιαί-
τερα για όλα τα βέτο που δεν βάλατε όλοι σας ανεξαιρέτως, όσοι
κυβερνήσατε µνηµονιακά αυτή τη χώρα, τόσα χρόνια για να µην
κοπούν οι συντάξεις και οι µισθοί των συµπατριωτών µας. Για να
µην καταλήξουν στο Ντελαγουέρ και στα Νησιά Κέιµαν τα σπίτια
των συνανθρώπων µας, για να µην ξεπουλιέται η εθνική περιου-
σία µας από το ΤΑΙΠΕΔ και το Υπερταµείο σας και βέβαια και
πάνω απ’ όλα, για να µην αναγκάζονται εκατοντάδες χιλιάδες
νέων συµπολιτών µας -είναι ήδη παραπάνω, θυµίζω, από επτα-
κόσιες χιλιάδες- να µεταναστεύουν εξαιτίας σας στο εξωτερικό,
για να επιβιώσουν.

Θα µας πει κανείς: Καλά, δεν έχουν το δικαίωµα οι Έλληνες
εφοπλιστές να θησαυρίζουν µε κάθε ανήθικο τρόπο που τους
περνάει από το µυαλό, ακόµα και πατώντας επί πτωµάτων; Κα-
πιταλισµό έχουµε, ένα εξ ορισµού ανήθικο κοινωνικοοικονοµικό
σύστηµα, το οποίο επιτρέπει στους ανθρώπους να πατάνε επί
πτωµάτων. Μέχρι να ανατρέψουµε τον απάνθρωπο καπιταλισµό
σας, έχουν και θα συνεχίσουν να έχουν το δικαίωµα να πλουτί-
ζουν πατώντας επί πτωµάτων. 

Το ηθικό δικαίωµα που δεν έχουν, είναι την ίδια ακριβώς
στιγµή που πλουτίζουν πατώντας επί πτωµάτων -και µάλιστα ου-
κρανικών πτωµάτων αµάχων- να κατακεραυνώνουν από τους τη-
λεοπτικούς σταθµούς τους, όπως είναι ο «ΣΚΑΪ», και από τα sites
τους και να αποκαλούν «Πουτινάκι» και να περιγράφουν περίπου
ως εθνικό µειοδότη όποιον τολµάει να πει ότι εκτός από τον Πού-
τιν στον ρωσικοουκρανικό πόλεµο, φταίει και το ΝΑΤΟ. Εκτός
από τον Πούτιν, φταίει και η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτή την τεράστια υποκρισία είναι που καταγγείλαµε πριν από

µερικούς µήνες από αυτό εδώ το Βήµα, αποκαλύπτοντας όλη την
αλήθεια στον ελληνικό λαό. Αυτή η τεράστια υποκρισία αποδει-
κνύεται περίτρανα και σήµερα από την κάλυψη της µήνυσης του
κ. Αλαφούζου εναντίον µου και εναντίον του ΜέΡΑ25. Από τους
δηµοσιογράφους του «ΣΚΑΪ» . Γιατί; Σκεφτείτε το! Για τους δη-
µοσιογράφους του «ΣΚΑΪ» και της εφηµερίδος «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»,
δεν αποτελεί άραγε είδηση ότι ο ιδιοκτήτης του οµίλου τους µη-
νύει Βουλευτή και κόµµα; Όχι, δεν θεωρούν ότι τους συµφέρει
και δεν θα δώσουν καµµία δηµοσιότητα σε αυτό το θέµα. Το έθα-
ψαν και συνεχίζουν να το θάβουν συνειδητά, γιατί γνωρίζουν ότι
τόσο ο ιδιοκτήτης όσο και τα µέσα του έχουν λερωµένη βαθιά τη
φωλιά τους. Γιατί γνωρίζουν ότι η δηµοσιοποίηση κάθε µήνυσης
παρασιτικού ολιγάρχη κατά του ΜέΡΑ25 ενισχύει γεωµετρικά τη
λαϊκή απήχηση του ΜέΡΑ25. 

Κλείνοντας, ενηµερώνουµε κάθε ενδιαφερόµενο ότι το
ΜέΡΑ25 και εγώ προσωπικά, θα συνεχίσουµε να αποκαλύπτουµε
µε ονοµατεπώνυµα τους δεκαπέντε παρασιτικούς ολιγάρχες που
κλέβουν συστηµατικά χρόνια τώρα τους συνανθρώπους µας.
Σας ενηµερώνουµε πως όταν το ΜέΡΑ25 αποκαλύπτει τις ανο-
µίες των Ελλήνων παρασιτικών εφοπλιστών, µιντιαρχών, κανα-
λαρχών αισθάνεται και ξέρει πως έχει παραστάτη του και
στήριγµά του ολόκληρο τον ελληνικό λαό, ανεξαρτήτως ιδεολο-
γίας και πολιτικής τοποθέτησης. 

Αισθανόµαστε πως σε αυτό το πεδίο µιλούµε εξ ονόµατος
όλων, ανεξαιρέτως, των τιµίων Ελλήνων. Θα τους αντιµετωπί-
σουµε τους παρασιτικούς ολιγάρχες εδώ στη Βουλή, στα δικα-
στήρια, αλλά κυρίως θα τους αντιµετωπίσουµε και θα τους
νικήσουµε στις πλατείες και τους δρόµους αγκαλιασµένοι µε χι-
λιάδες συµπολίτες µας. Η µάχη µόλις άρχισε και θα είναι όµορφη
και γενναία. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ζητώ την άρση της κοινοβουλευτικής µου
ασυλίας. Την απαιτώ, για να πάω στον φυσικό µου δικαστή και
να συντρίψω τον παρασιτικό σας ολιγάρχη. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα στοιχεία που αµφισβήτησε ο κ.
Μπούγας και είναι τόσα πολλά. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγο-

ριάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Ο κ. Μπούγας ζήτησε τον λόγο επειδή αναφερθήκατε σε προ-

σωπικό επίπεδο.
Ορίστε, κύριε Μπούγα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναγκάζοµαι να ζη-

τήσω τον λόγο για προσωπικό θέµα, διότι ο συνάδελφος που κα-
τέρχεται του Βήµατος σκοπίµως διαστρέβλωσε όσα είπα στην
επιτροπή. Και µε έµφαση υπογραµµίζω τη λέξη «σκοπίµως «. 

Στην επιτροπή -και επικαλούµαι τη µαρτυρία όσων συµµετεί-
χαν στην Επιτροπή Δεοντολογίας και υµών προσωπικώς, κύριε
Πρόεδρε- δεν αναφέρθηκα στη συγκεκριµένη υπόθεση, αλλά
στον λόγο θέσπισης της διάταξης του άρθρου 61 του Συντάγµα-
τος, λέγοντας συγκεκριµένα ότι ο συνταγµατικός νοµοθέτης θέ-
σπισε τη διάταξη του άρθρου 61 προκειµένου να µην γίνεται
κατάχρηση του Βήµατος της Βουλής έτσι ώστε να έχουµε ένα
επικοινωνιακό σόου των Βουλευτών, εκτοξεύοντας δεξιά και αρι-
στερά συκοφαντίες, χωρίς ο συκοφαντούµενος να µπορεί να
αµυνθεί. Αυτό είπα στην επιτροπή και επαναλαµβάνω ότι ήταν
µία προσέγγιση επιστηµονική, θεσµική µε τη βουλευτική µου ιδιό-
τητα, αναφορικά µε τη διάταξη του Συντάγµατος που προανέ-
φερα, χωρίς να έχει να κάνει µε την συγκεκριµένη υπόθεση. 

Κατά τα λοιπά, εφόσον ο συνάδελφος έχει στοιχεία για τη συγ-
κεκριµένη υπόθεση, θα έχει την ευκαιρία να τα προσκοµίσει στο
δικαστήριο και σας εύχοµαι καλή επιτυχία. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σας δώσω,
κύριε Πρόεδρε, αφού κάνω µία αναφορά στα παιδιά που µας πα-
ρακολουθούν.
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Να υπενθυµίσω ότι το άρθρο 61, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν αναθεωρήθηκε. Η συκοφαντική δυσφήµιση, η οποία είναι η
εξαίρεση της παραγράφου 2 του άρθρου 61, ίσχυε πάντοτε, η
οποία λαµβάνει χώρα κατά την ενάσκηση των καθηκόντων εντός
της Βουλής. Είναι διαφορετικά τα θέµατα. Δεν έχει σχέση µε τη
συκοφαντία του άρθρου 62. Να το ξεκαθαρίσουµε και απλώς να
ενισχύσουµε αυτό το οποίο είπε ο κ. Μπούγας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο ζήτησε και έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΜέΡΑ25 ο κ. Βαρουφάκης. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µία µαύρη
µέρα για τον κοινοβουλευτισµό στη χώρα µας. Ταυτόχρονα,
όµως, είναι και µία καλή µέρα για όσες και όσους από εµάς µας
ενδιαφέρει να χρησιµοποιήσουµε αυτή την ευκαιρία για να βά-
λουµε φρένο σε αυτόν τον ιδιαίτερα ολισθηρό δρόµο που έχει
πάρει ο κοινοβουλευτισµός µας. 

Πριν αναφερθώ στους λόγους για τους οποίους χρησιµοποιώ
αυτά τα βαριά λόγια, να κοιτάξουµε λίγο την πραγµατικότητα;
Να κοιτάξουµε λίγο τα στοιχεία; Γιατί µπορεί ο κ. Μπούγας να
θέλει τα στοιχεία αυτά να παρουσιαστούν στο δικαστικό ρεπορ-
τάζ, αλλά νοµίζω ότι, επειδή έχουν να κάνουν µε την εικόνα της
χώρας µας παγκοσµίως, µε την πεµπτουσία της άσκησης πολιτι-
κής και εξουσίας εντός της χώρας, νοµίζω ότι αφορούν και το
Κοινοβούλιο, κύριε Μπούγα. 

Θέλω να ξεκινήσω µε µία σειρά από δηµοσιεύµατα τα οποία
θα καταθέσω στα Πρακτικά. Στο πρώτο που -τυχαίως σχεδόν-
είναι από τις 14 Οκτωβρίου τώρα το 2022 στην «GUARDIAN»,
αναφέρεται ξεκάθαρα ότι οι βασικές πλοιοκτήτριες ελληνικές
εταιρείες µετέφεραν δεκαεννιά εκατοµµύρια τόνους ρωσικού πε-
τρελαίου αξίας 16 δισεκατοµµυρίων δολαρίων, το ένα τρίτο της
συνολικής παραγωγής της Ρωσίας µόνο στους πρώτους µήνες
από το ξέσπασµα του πολέµου στην Ουκρανία. 

Δεύτερο δηµοσίευµα από τις 14 Μαΐου -πάµε λίγο πιο πριν-
στο «POLITICO». Σύµφωνα -αναφέρει το «POLITICO»- µε τη λίστα
«LLOYD’S», οι Έλληνες πλοιοκτήτες αύξησαν σηµαντικά κατά τη
διάρκεια του πολέµου τις µεταφορές ρωσικού πετρελαίου. Συγ-
κεκριµένα τον Απρίλιο εβδοµήντα έξι από τα εκατόν ογδόντα τάν-
κερς ήταν ελληνικά, ενώ την αντίστοιχη περίοδο της
προηγούµενης χρονιάς ήταν µόνο τριάντα. Το λέει στο «POLI-
TIKO» στις 14 Μαΐου. 

Πάµε σε µια ιστοσελίδα, την Hellenic Shipping News, που είναι
µία από τις πιο σηµαντικές ιστοσελίδες ενηµέρωσης του χώρου
της ναυτιλίας. Στις 16 Νοεµβρίου αναφέρεται σε µία έρευνα που
έκανε ο Οίκος ΝIKKEI «Ερευνητική δηµοσιογραφία», σύµφωνα
µε την οποία τους έξι µήνες που προηγήθηκαν τον Αύγουστο που
µας πέρασε, ο Οίκος ΝIKKEI διαπίστωσε εκατόν εβδοµήντα
πέντε µεταφορές πετρελαίου έξω από τα παράλια της Λακωνίας
από τάνκερ που προέρχονταν από τη Ρωσία, έξω από τα χωρικά
ύδατα της Ελλάδας, νότια της Πελοποννήσου. 

Ενώ τέτοιες µεταφορές είχαν γίνει από πλοίο σε πλοίο µόνο
εννέα φορές την προηγούµενη χρονιά, από την αρχή του πολέ-
µου -σύµφωνα µε το γνωστό Οίκο Nikkei- είχαµε τριάντα τέσσε-
ρις τέτοιες µεταφορές έξω από τα παράλια της Λακωνίας.
Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό για τον κ. Αλαφούζο, τον κ.
Βαρδή Βαρδινογιάννη και την παρέα τους. 

Στις 29 Σεπτεµβρίου του 2022 το Investigate Europe καταγρά-
φει τους πλοιοκτήτες που συµµετείχαν µε αυξανόµενες ποσότη-
τες στη µεταφορά ρωσικού πετρελαίου. Μέσα σε αυτούς
αναφέρεται φαρδιά πλατιά όχι µόνο ο κ. Αλαφούζος αλλά η οι-
κογένεια Αλαφούζου. Βέβαια, αναφέρεται και ο κ. Βαρδής Βαρ-
δινογιάννης, ο κ. Γιώργος Οικονόµου, ο κ. Μαρινάκης. 

Όµως, για τον κ. Αλαφούζο τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα και
γράφει το Investigate Europe -σας µεταφράζω το κείµενο και θα
το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής να το διαβάσετε κι εσείς-
το εξής: Ο κ. Ιωάννης Αλαφούζος, Πρόεδρος στις «KYKLADES
MARITIME», µία εταιρεία στην οποία ανήκουν είκοσι δύο τάνκερς
και βεβαίως ο ραδιοφωνικός και τηλεοπτικός σταθµός «ΣΚΑΪ», ο
οποίος ήταν ιδιαίτερα κριτικά ιστάµενος απέναντι στον Πρόεδρο
Πούτιν και εκ των σταθµών που εναντιώθηκαν στην εισβολή των
ρωσικών στρατευµάτων στην Ουκρανία. 

Την ίδια στιγµή οι σταθµοί αυτοί απέκρυψαν το γεγονός ότι η
οικογένεια Αλαφούζου συνεχίζει να µεταφέρει ορυκτά καύσιµα
της Ρωσίας και µάλιστα, σύµφωνα µε το CIA, από την ώρα που
τα στρατεύµατα του κ. Πούτιν εισέβαλαν στην Ουκρανία, είχαµε
δεκαπέντε νέες επιπλέον µεταφορές αργού πετρελαίου από τη
Ρωσία διεθνώς από τον Όµιλο Αλαφούζου. Αυτά δεν τα λέµε
εµείς, στο ΜέΡΑ25, το Investigate Europe τα λέει. 

Κλείνοντας -θα µπορούσα να σας δώσω τριάντα, αλλά δεν
θέλω να καταχραστώ το χρόνο- θα σας δώσω ένα στοιχείο
ακόµα, µία αναφορά της 29ης Σεπτεµβρίου του Reporters United
-των Ενωµένων Ρεπόρτερς- µε τίτλο «Οι Ευρωπαίοι µεγιστάνες
της ναυτιλίας µεταφέρουν το πετρέλαιο του κ. Πούτιν». 

Στη σελίδα 8 υπάρχει µια λίστα µε τις δεκαπέντε εταιρείες διε-
θνώς µε τη µεγαλύτερη συµµετοχή στη µεταφορά ρωσικού πε-
τρελαίου. Πρώτη είναι η «TMS Tankers» του κ. Οικονόµου.
Δεύτερη είναι µία από τα Αραβικά Εµιράτα. Τρίτη είναι η ελληνική
«MINERVA MARINE». Τέταρτη είναι η «Sun Ship Management»
από τα Αραβικά Εµιράτα. Έκτη η «Eastern Mediterranean Hellas».
Ένατη είναι ελληνική εταιρεία. Δέκατη είναι ελληνική εταιρεία.
Ενδέκατη είναι ελληνική εταιρεία. Δέκατη τρίτη είναι ελληνική
εταιρεία. Δέκατη τέταρτη είναι ελληνική εταιρεία. 

Στη σελίδα 9 οι δηµοσιογράφοι Reporters United λένε: «Όµως,
από όλα τα συµφέροντα της διεθνούς ναυτιλίας, οι εταιρείες ελ-
ληνικής ιδιοκτησίας έχουν συµµετάσχει µε τη µεγαλύτερη συχνό-
τητα». Αναφέρεται στον κ. Γιώργο Οικονόµου ως τον πρωταθλητή
και στην επόµενη σελίδα -µεταφράζω- αναφέρεται: «Οι υπόλοιποι
συµπεριλαµβάνουν την οικογένεια Αλαφούζου µε 2,1 εκατοµµύρια
τόνους και τον κ. Βαρδή Βαρδινογιάννη µε 1,64 εκατοµµύρια τό-
νους. Μεταξύ τους ελέγχουν τρία από τα µεγαλύτερα ιδιωτικά κα-
νάλια της τηλεόρασης και παρά το γεγονός ότι τα κανάλια αυτά
καθηµερινά καταδικάζουν την επίθεση του κ. Πούτιν στην Ουκρα-
νία, οι επιχειρήσεις τους συνεχίζουν να κερδίζουν µε όλο και αυ-
ξανόµενα ποσά µεταφέροντας ορυκτά καύσιµα των κυρίων αυτών. 

Αυτά είναι µερικά από τα δηµοσιεύµατα. Τα καταθέτω στα
Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 κ. Γιάνης Βαρου-
φάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βρισκόµαστε εδώ σήµερα επειδή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΜέΡΑ25 µετέφερε στο Κοινοβούλιο, από αυτό το
Βήµα της Βουλής, αυτά που γράφει ο διεθνής Τύπος. Συνειδη-
τοποιείτε ότι τα αφεντικά σας διασύρουν τη χώρα; Συνειδητοποι-
είτε ότι υπονοµεύετε την ίδια θέση της Κυβέρνησής σας εναντίον
της ρωσικής εισβολής; 

Και έρχεστε εδώ σήµερα για να υπερασπιστείτε το Σύνταγµα,
τους νόµους και την ηθική, µιλώντας για τον ανυπεράσπιστο κ.
Αλαφούζο σαν να είναι ένας πολίτης της χώρας, ο οποίος χρει-
άζεται την προστασία σας και χρειάζεται την αρωγή των δικα-
στηρίων. Γιατί; Για να αποδειχθεί η αλήθεια; Η αλήθεια είναι
δεδοµένη. Θέλετε να αµφισβητήσετε όλες αυτές τις πηγές;

Η αλήθεια είναι ότι ο κ. Αλαφούζος έχει ένα κανάλι, το οποίο
από το πρωί µέχρι το βράδυ δαιµονοποιεί οποιονδήποτε τολµήσει
να µιλήσει για εξειρήνευση στην Ουκρανία, ακόµα κι εµάς που ταχ-
θήκαµε από την πρώτη στιγµή εναντίον του εγκληµατία πολέµου
που λέγεται Πούτιν, αλλά ταυτόχρονα λέµε ότι κάθε ένας θάνατος
αυτή τη στιγµή πηγαίνει χαµένος, πέφτει µέσα σε ένα πηγάδι
χωρίς πάτο, χωρίς ειρµό, χωρίς καµµία διαδικασία ειρήνευσης που
είναι απαραίτητη, γιατί αυτός ο πόλεµος δεν θα έχει πολεµικό νι-
κητή. Δαιµονοποιούµαστε από το κανάλι, από τον «ΣΚΑΪ» του κ.
Αλαφούζου, την ώρα που ο κ. Αλαφούζος αισχροκερδεί µεταφέ-
ροντας το αργό πετρέλαιο του κ. Πούτιν. Αυτό είπαµε. 
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(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΜέΡΑ25 και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

Κυρίες και κύριοι, υπάρχει ένα θέµα νοµιµότητας και συνταγ-
µατικής διαδικασίας. Υπάρχουν φίλοι, συνοδοιπόροι, σύντροφοι
εκεί έξω που µας άσκησαν κριτική στο ΜέΡΑ25, επειδή σήµερα
απαιτούµε την άρση της ασυλίας του Κλέωνα τώρα, αύριο τη
δική µου, µεθαύριο της Μαρίας. Γιατί αυτό δεν σταµατάει τώρα,
κάτι ξεκινάει τώρα. Και µας λένε, καλή τη πίστει, πολλοί σύντρο-
φοι, φίλοι, συνοδοιπόροι, ότι δεν είναι σωστό να δέχεστε την
άρση της ασυλίας για πράγµατα τα οποία ειπώθηκαν από το
Βήµα της Βουλής.

Και πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν ήµασταν στο
βρετανικό Κοινοβούλιο, στη µητέρα των κοινοβουλίων, σήµερα
αυτή η συζήτηση δεν θα γινόταν. Γιατί δεν διώκεται ποτέ κανένας
βουλευτής, καµµία βουλεύτρια στο βρετανικό Κοινοβούλιο ή στο
αµερικανικό Κογκρέσο -γιατί µπορεί να είναι πιο κοντά στην ψυχή
σας το αµερικανικό Κογκρέσο, εσάς, της Νέας Δηµοκρατίας- δεν
υπάρχει περίπτωση να διωχθεί βουλευτής της Βουλής των Αντι-
προσώπων ή γερουσιαστής για πράγµατα που είπε από το Βήµα
της Γερουσίας ή το Βήµα της Βουλής. 

Το µήνυµά µας στους φίλους συντρόφους και φίλες που µας
λένε ότι είναι λάθος να δεχόµαστε τόσο εύκολα την άρση της
ασυλίας γιατί αποτελεί παραβίαση βασικών αρχών του κοινοβου-
λευτισµού -που είναι αλήθεια- και η απάντησή µας είναι η εξής:
Δεν υπάρχει ασυλία βουλευτική για το τι λέµε εδώ από το Βήµα
της Βουλής. Εδώ υπάρχει απλά οµηρεία προς την κυβερνητική
πλειοψηφία. Η κυβερνητική πλειοψηφία µπορεί να αποφασίσει
να άρει την ασυλία οποιουδήποτε. 

Εµείς ως ΜέΡΑ25 πιστεύουµε ότι αυτό είναι ένα απαράδεκτο
καθεστώς. Καµµία κυβερνητική πλειοψηφία δεν έπρεπε να έχει
το δικαίωµα να κρίνει τι λέει ο Βουλευτής ή η Βουλεύτρια που
έχουν εκλεγεί για να είναι εδώ και να εκφράζουν τους πολίτες.
Μόνο οι πολίτες έχουν το δικαίωµα να κρίνουν τα λόγια µας από
αυτό το Βήµα. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΜέΡΑ25 και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

Όµως, όσο ισχύει το σηµερινό καθεστώς συνταγµατικά, νο-
µικά, σιγά που θα τους κάνουµε τη χάρη να κρυφτούµε πίσω από
τη βουλευτική ασυλία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας βλέπω κάπως ανακουφι-

σµένους εσάς της Νέας Δηµοκρατίας που εµείς απαιτούµε την
άρση της ασυλίας µας. Μη γελιέστε! Δεν µπορείτε να κρυφτείτε
τόσο εύκολα γιατί η τεράστια διαφορά είναι η εξής: Άλλο εµείς
να απαιτούµε την άρση της ασυλίας µας για να πάµε στα δικα-
στήρια να ξεµπροστιάσουµε τον Αλαφούζο και άλλο να κρύβεστε
εσείς πίσω από τη δική µας την απαίτηση ως ορντινάντσες του
Αλαφούζου, ως συµπαραστάτες, ως πλήρωµα του Αλαφούζου
για να συγκαλύπτετε τα εγκλήµατά του και τα ψέµατά του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Κύριε Μπούγα, µπορεί να µην αναφερθήκατε στην επιτροπή

στον κ. Αλαφούζο, αλλά µιας και αναφερθήκατε σε ανυπεράσπι-
στο πολίτη, εγώ θέλω να σας πω ότι ο κ. Αλαφούζος δεν θεωρεί
τον εαυτό του ανυπεράσπιστο. Δεν είναι µόνο αυτό που είπε ο
Κλέωνας, ότι σιγά µην είναι ανυπεράσπιστος πολίτης ο ολιγάρ-
χης. 

Θα µπορούσε ο ίδιος να νιώθει ανυπεράσπιστος. Δεν το νιώθει.
Κι αν θέλετε να το διαπιστώσετε µόνος σας, σας προσκαλώ, όλες
και όλους της Νέας Δηµοκρατίας, να δείτε το εξαιρετικό ντοκιµαν-
τέρ «Αγορά Ι» -γιατί υπάρχει και το «Αγορά ΙΙ»- του Γιώργου Αυγε-
ρόπουλου, γιατί εµφανίζεται ο κ. Αλαφούζος να δίνει συνέντευξη
στον Γιώργο Αυγερόπουλο. Αν δείτε τη συγκεκριµένη στιγµή -και
κοιτάξτε το, γιατί νοµίζω ότι ακόµα κι εσείς θα ντραπείτε εκ µέρους
του- λέει -έχει ένα επιχείρηµα, δεν έχει σηµασία ποιο είναι το επι-
χείρηµά του- «εµείς οι ιδιοκτήτες της Ελλάδας». Αυτός είναι ο κ.
Αλαφούζος! Είναι και θεωρεί τον εαυτό του ιδιοκτήτη της Ελλά-
δας. Σε αυτόν ανήκετε εσείς! Και αυτόν εµείς θα τον αντιµετωπί-
σουµε στα δικαστήρια, θα τον αντιµετωπίσουµε στους δρόµους,
θα τους αντιµετωπίσουµε όλους αυτούς εδώ µέσα!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΜέΡΑ25 και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

Μίλησα για «µαύρη» µέρα του κοινοβουλευτισµού. Επιτρέψτε
µου, λοιπόν, να εξηγήσω τι εννοώ. Δεν είναι µόνο αυτή η περί-
πτωση. Κοιτάξτε, ο δικαστικός δρόµος προς τον ολοκληρωτισµό,
ο δικαστικός δρόµος προς τη δικτατορία είναι πεπατηµένος.
Είναι γνωστό από το εξωτερικό πώς χρησιµοποιείται το δικαστή-
ριο, η αγωγή, η µήνυση για να πάει µια κοινωνία από τη δηµο-
κρατία, έστω και την αστική δηµοκρατία, στη δικτατορία, στον
ολοκληρωτισµό.

Ο πρώτος διδάξας, για να κάνουµε και µία ιστορική αναδροµή,
ήταν ο Λι Κουάν Γιου, ο δικτάτορας-ιδρυτής της Σιγκαπούρης,
ένας σπουδαίος δεξιός, αλλά ενδιαφέρων τύπος, ο οποίος εξόν-
τωνε τους πολιτικούς του αντιπάλους κάνοντάς τους αγωγή για
πράγµατα που είπαν εναντίον του µέσα στο κοινοβούλιο, πτω-
χεύοντάς τους και τελικά στερώντας τα πολιτικά τους δικαιώ-
µατα στη βάση τού ότι ήταν πτωχευµένοι. Ο Λι Κουάν Γιου! 

Εδώ στην Ελλάδα αυτή η διαδικασία πολιτικής εξόντωσης και
εκφοβισµού µέσα από τη δικαστική οδό ξεκίνησε από κάποιον κ.
Ξενοκώστα. Τον ξέρετε κι εσείς, του δώσατε τα Ναυπηγεία της
Σύρου και µετά όλοι µαζί του δώσατε και τα Ναυπηγεία της Ελευ-
σίνας. Ξεκινάει η πρακτική της στρατηγικής αγωγής, τα λεγόµενα
«slapp», µε οικολογικές οργανώσεις στη Σύρο. Ευτυχώς το Δικα-
στήριο της Σύρου πέταξε πρόσφατα στα σκουπίδια τη συγκεκρι-
µένη στρατηγική αγωγή του συγκεκριµένου κ. Ξενοκώστα. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, η νεοφασίστρια Τζόρτζια Μελόνι,
την οποία συγχαρήκατε για την εκλογή της στην πρωθυπουργία
-καλά κάνατε!- σέρνει στα δικαστήρια τον Ροµπέρτο Σαβιάνο. Ο
Ροµπέρτο Σαβιάνο είναι ερευνητής δηµοσιογράφος, ο οποίος το
2006 είχε βγάλει εκείνο το φοβερό βιβλίο για την Καµόρα στη
Νάπολη και από τότε κρύβεται για να µην τον σκοτώσουν οι µα-
φιόζοι της Καµόρα. Αυτόν τον κ. Σαβιάνο η Τζώρτζια Μελόνι τον
τρέχει σήµερα στα δικαστήρια, επειδή τόλµησε να ασκήσει κρι-
τική στις πολιτικές της Μελόνι και του Σαλβίνι που οδηγούν στον
πνιγµό µικρών παιδιών, συγκεκριµένα ενός µωρού έξι µηνών,
στην θάλασσα της Ιταλίας. Είναι ολισθηρότατος ο δικαστικός
δρόµος προς τη δικτατορία και τον ολοκληρωτισµό, κι εσείς
πάνω σε αυτόν τον δρόµο βαδίζετε σήµερα. 

Η ονοµαστική ψηφοφορία που θα γίνει είναι µια µικρή ευκαιρία
για εσάς, για να µπορείτε να πείτε µετά από δέκα, είκοσι χρόνια
στα παιδιά σας, στα εγγόνια σας ότι είπα και ένα «όχι» σε αυτόν
τον ολισθηρό δρόµο της ολιγαρχίας. Δεν θα έχετε πολλές ευκαι-
ρίες. Ξέρω ότι δεν θα την αδράξετε, αλλά είναι µία ευκαιρία που
σας δίνει η κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, απευθυνόµενος στους φίλους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του ΚΚΕ. 

Φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, η σύγκρουση µε την ολιγαρχία δεν
µπορεί να είναι αλά καρτ. Σήµερα συγκρουόµαστε µε τον Αλα-
φούζο. Με τον Βαρδινογιάννη θα συγκρουστούµε; Με τον Μυτι-
ληναίο; Με τη CVC; Με το Περιστέρι; Με τον Λάτση; Διότι
προοδευτική διακυβέρνηση δεν µπορεί να γίνει χωρίς τη σύγ-
κρουση µε όλους αυτούς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και τώρα απευθύνοµαι προς το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-

δας. Ναι, το πρόβληµα δεν είναι τα άτοµα. Δεν είναι ο Αλαφού-
ζος, δεν είναι ο Βαρδινογιάννης. Συµφωνούµε ότι το πρόβληµα
είναι η εξουσία του κεφαλαίου, είναι ο καπιταλισµός. Όµως,
φίλες και φίλοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ιδίως
στη χώρα αυτή η λεηλασία, η εξουσία δεν είναι αφηρηµένες έν-
νοιες. Δέκα οικογένειες είναι, δέκα άτοµα είναι! Πιστέψτε µε,
στον καπιταλισµό δεν τους ενοχλεί η κριτική. Ξέρετε τι τους ενο-
χλεί; Το να τους ονοµατίζουµε και να ξεµπροστιάζουµε τα εγκλή-
µατά τους!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΜέΡΑ25 και του ΣΥ-

ΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. Όµως, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι
αυτή η υπόθεση έρχεται µε το άρθρο 61 του Συντάγµατος που
δεν ήταν αντικείµενο αναθεώρησης. Όµως, και το άρθρο 62 που
ήταν αντικείµενο αναθεώρησης ήταν µια απαίτηση του ελληνικού
λαού να αναθεωρηθεί και έγινε µε επιφυλάξεις σεβαστές µόνο
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας -µιλάω για το άρθρο 62,
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παράγραφο 3, το σχετικό εδάφιο- και από κανένα άλλο κόµµα.
Δεν είδα κανένα άλλο κόµµα να ζητήσει την αναθεώρηση του άρ-
θρου 61, κατά την αναθεώρηση του Συντάγµατος. Και το λέω
απλώς για την ιστορία. 

Δεν υπάρχει κάποιος άλλος οµιλητής…
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Σακοράφα,

κατά τον Κανονισµό, όταν µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας, δεν µιλάνε οι υπόλοιποι. Όµως, αν θέλετε τώρα
τον λόγο κατ’ εξαίρεση για δύο λεπτά στην περίπτωση που θέ-
λετε να συµπληρώσετε κάτι, παρακαλώ να είστε σύντοµη.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε
Πρόεδρε, πρόκειται για σηµαντική στιγµή του κοινοβουλευτι-
σµού και δεν θα δεχθώ από εσάς παρατήρηση για το αν θα
έπρεπε να µιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πρόεδρε,
δεν έκανα παρατήρηση. Προς θεού! Ξέρετε πόσο σας σέβοµαι,
όπως τον κάθε συνάδελφο εδώ µέσα και πολύ περισσότερο εσάς
ως Αρχηγό! Όφειλα απλώς να υπενθυµίσω τις διατάξεις οι
οποίες αυτές είναι αναλλοίωτες και για τις οποίες κανένα κόµµα
δεν έθεσε θέµα αναθεώρησης του άρθρου 61. 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να εκθέσω δύο σκέψεις που νοµίζω ότι θα προβληµατί-

σουν λίγο το Σώµα. Δεν ζήτησα τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος για να εκθέσω τη θέση του ΜέΡΑ25 -άλλωστε, τις
θέσεις µας τις εξέφρασε ο Γραµµατέας µας, ο κ. Βαρουφάκης-
ούτε για να υπερασπιστώ τον κ. Γρηγοριάδη γιατί, όπως πολύ
καλά αντιλαµβάνεστε, δεν έχει ανάγκη από συνήγορο, µπορεί να
υπερασπιστεί ο ίδιος τον εαυτό του. Το θέµα σήµερα, κύριε Πρό-
εδρε, δεν είναι η άρση ασυλίας του Κλέωνα Γρηγοριάδη. Ο ίδιος,
άλλωστε, απαιτεί την άρση της ασυλίας του. Το θέµα είναι πως
δεν επιτρέπεται να έρχεται στην Ολοµέλεια η άρση ασυλίας Βου-
λευτή για την έκφραση γνώµης από το Βήµα της Βουλής. Αυτό
για µας είναι απαράδεκτο. Δεν θα έπρεπε καν να έρθει στην Ολο-
µέλεια. Θα έπρεπε να έχει ήδη τελειώσει το θέµα στην επιτροπή.
Αυτή την αγωνία θέλω να εκφράσω µε τη σηµερινή µου παρέµ-
βαση. Πού θα σταµατήσει αυτός ο κατήφορος; 

Διαβάζω χαρακτηριστικά, κύριε Πρόεδρε, από τα Πρακτικά της
επιτροπής. Λέει ο Πρόεδρος, δηλαδή εσείς: «Εγκαλούµενος
αυτή τη φορά είναι ο συνάδελφος κ. Γρηγοριάδης του ΜέΡΑ25,
ο οποίος σε οµιλία του στη Βουλή αναφέρθηκε σε εφοπλιστές
τους οποίους κατονοµάζει, τον κ. Βαρδινογιάννη, τον κ. Αλα-
φούζο, τον κ. Μαρινάκη, τους συκοφαντεί και τους εξυβρίζει».
Γνωρίζετε, βέβαια, ότι η άρση ασυλίας αφορά µόνο στη συκο-
φαντική δυσφήµηση, αλλά εσείς εκδίδετε εξ αρχής πανηγυρική
ετυµηγορία και για τα δύο δήθεν αδικήµατα, και για την εξύ-
βριση, αλλά και για τη συκοφαντία. 

Στη συνέχεια, ο κ. Δελής εκφράζει τη θέση του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας και λέει ότι για λόγους αρχής είναι εναν-
τίον της άρσης ασυλίας, γιατί δεν µπορούν να ανεχθούν τη
φίµωση του Βουλευτή. Τότε, παρεµβαίνετε και λέτε τα εξής:
«Έστω και αν συκοφαντεί οποιονδήποτε και λέει καθάρµατα και
κλέφτες και αυτά; Καλώς.». Αν καταλαβαίνω καλά, κύριε Πρό-
εδρε, είστε πρώην Αεροπαγίτης µε πλήρη νοµική γνώση, αλλά
και υπερβάλλοντα ζήλο και δεν προεδρεύετε απλώς σε µια κοι-
νοβουλευτική επιτροπή, αλλά έχετε ήδη βγάλει µέσα από τα όσα
λέτε και απόφαση. Όµως, το πρόβληµα δεν αφορά µεµονωµένα
εσάς. Σύσσωµη η Αντιπολίτευση εκτρέπεται και εκτίθεται,
θεωρώ, ανεπανόρθωτα σε αυτή τη διαδικασία. Είναι σαν να
υπάρχει ένα σχέδιο πλήρους ευτελισµού της δηµοκρατίας και
του Κοινοβουλίου, το οποίο υπηρετεί µε πλήρη συνέπεια και ευ-
συνειδησία η κυβερνητική πλειοψηφία. Φτάσαµε πια, κύριε Πρό-
εδρε, στην πλήρη απαξίωση των θεσµών. Η αντίδραση του λαού,
η περιφρόνηση προς το πολιτικό σύστηµα και το πολιτικό προ-
σωπικό είναι το άµεσο και απόλυτα δικαιολογηµένο αποτέλεσµα
της πολιτικής πρακτικής σας. Και δεν ξεµπερδεύετε, κύριοι συ-
νάδελφοι, µε το να βαφτίζετε «λαϊκισµό» οτιδήποτε αναφέρεται
από το Βήµα της Βουλής.

Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Βουλευτές, θέλω να σας υπενθυ-
µίσω ότι Βουλευτές προπηλακίζονται δηµοσίως και για τη Βουλή
«πέρα βρέχει!

Επίσης, να σας υπενθυµίσω ότι πριν από δύο χρόνια, στην επέ-
τειο του Πολυτεχνείου, Βουλευτές του ΜέΡΑ25 παρεµποδίζονται
από την Αστυνοµία εντελώς και προφανώς αντισυνταγµατικά να
πραγµατοποιήσουν πορεία. Και πάλι για τη Βουλή «πέρα βρέχει»! 

Πρόσφατο ακραίο παράδειγµα είναι αυτό της κατάπτωσης της
διαδικασίας της εξεταστικής επιτροπής για τις υποκλοπές. Μία
ολόκληρη παράταξη παραµένει δέσµια µίας διαπλεκόµενης οµά-
δας για την παράταση της παραµονής της στην εξουσία. 

Ένα σύστηµα, λοιπόν, που θέλει να είναι ανέλεγκτο και ανεξέ-
λεγκτο και γι’ αυτό χρησιµοποιεί ή µάλλον καταχράται θα έλεγα
τις διαδικασίες της δηµοκρατίας. Δεν διστάζει να λειτουργεί
ακόµα και σαν παρακρατική οργάνωση. 

Σήµερα, όµως, δεν είναι «πέρα βρέχει», κύριε Πρόεδρε, σή-
µερα «βραχήκατε». Γιατί; Διότι θίξαµε την ολιγαρχία, τους εφο-
πλιστές, τους επενδυτές, τους συνεργούς, τους χρηµατοδότες
σας, τους προπαγανδιστές σας. 

Ο κ. Αλαφούζος, στον οποίο αναφέρθηκε ο κ. Γρηγοριάδης,
πίσω από τη µήνυση του οποίου έχει στοιχηθεί όλη η κυβερνητική
πλειοψηφία, εκτός από τις άλλες επιχειρηµατικές δραστηριότη-
τές του, είναι και κάτοχος µέσων µαζικής ενηµέρωσης και για την
ακρίβεια είναι ιδιοκτήτης ενός µηχανισµού προπαγάνδας, που
περιλαµβάνει µία ιστορική εφηµερίδα, ένα τηλεοπτικό κανάλι πα-
νελλαδικής εµβέλειας, ραδιοφωνικό σταθµό και άλλα πολλά.

Όλος αυτός ο µηχανισµός δεν ασχολείται ουσιαστικά µε την
ενηµέρωση. Ασκεί στοχευµένη προπαγάνδα υπέρ της Κυβέρνη-
σης και µε την καθηµερινή προπαγάνδα εκδίδει καθηµερινά
«γραµµάτια» σε βάρος σας, τα οποία και πρέπει κάποια στιγµή
να αποπληρώσετε. Ένα από αυτά θέλει να εξοφλήσετε σήµερα
και γι’ αυτό και κόπτεσθε σε αυτή τη διαδικασία να δώσετε άπαν-
τες τα διαπιστευτήριά σας στον κ. Αλαφούζο, όµως ας µη γελιέ-
στε, στην κυβερνητική παράταξη. Ο κ. Γρηγοριάδης δεν είναι ένα
βότσαλο στη λίµνη, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι µεµονωµένο περι-
στατικό και όπως είπε και ο γραµµατέας µας, όπως είπε και ο κ.
Γρηγοριάδης, όλοι εµείς στο ΜέΡΑ25 είµαστε εδώ να ταράζουµε
όσο µπορούµε τα νερά γιατί αυτό που παλιά µπορεί να ήταν
λίµνη και εσείς το έχετε κάνει βούρκο. Αυτόν τον βούρκο δεν τον
αξίζει ούτε η χώρα ούτε ο λαός µας, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Πρόεδρε,
είµαι υποχρεωµένος να υπενθυµίσω, πρώτον, ότι ο Κανονισµός
στο άρθρο 83 παράγραφος 4 δεν επιτρέπει στην επιτροπή µας
να εξετάζει τη νοµική και ουσιαστική βασιµότητα της κατηγορίας.
Μόνο στην Ολοµέλεια µπορεί να γίνει λόγος. Δεύτερον, ο πρό-
εδρος οφείλει..

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ποια
είναι η δική σας πρόταση η δικαστική; Εξευτελιστήκατε µέσα
στην επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ
µην διακόπτετε, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

Ο Πρόεδρος οφείλει να ενηµερώσει την επιτροπή για την κα-
τηγορία. Δεν βάζει προσωπικές του…

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): …εξευ-
τελισµός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα δεν ακούγε-
στε, αλλά αφήστε µε σας παρακαλώ. Δεν βάζει προσωπική του
άποψη. Αυτό µπορεί να σας το βεβαιώσει ο κ. Γρηγοριάδης ή και
το µέλος του κόµµατός σας που είναι στην επιτροπή µας, εάν
ποτέ αυτή η επιτροπή ή ο πρόεδρος ή µέλη της επιτροπής από
όλα τα κόµµατα…

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Εξευτε-
λιστήκατε πραγµατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας συµφέ-
ρουν, κύριε Πρόεδρε, αυτά που λέω, αλλά εγώ θα τα πω.

Και το τρίτο, κυρία Πρόεδρε, είναι άλλο η συκοφαντική δυσφή-
µιση του άρθρου 61 που έγινε στη Βουλή… 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Δεν θα
µας κάνετε µάθηµα εσείς, ο επίορκος.
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(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πρόεδρε,
εγώ δεν θέλω να δηµιουργούνται εντυπώσεις. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Προχω-
ρήστε τη διαδικασία. Είστε ο τελευταίος που θα µας κάνει µά-
θηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τι λέει το άρθρο
61 στην παράγραφο 1; Ότι ο Βουλευτής έχει ελευθερία γνώµης
και ψήφου στη Βουλή. Εξαιρεί τη συκοφαντική δυσφήµιση η
οποία δεν αλλοιώνεται. Όσον αφορά την εξύβριση πολύ σωστά
είπατε ότι µπήκαν ενιαία, αλλά η εξύβριση για τη λέξη «καθάρ-
µατα» πάει στο 62 παράγραφος 3. Είναι εντελώς διαφορετικό το
πράγµα. Και αν είχατε την καλοσύνη να διαβάσετε λίγο στο πρα-
κτικό πώς το έχω διατυπώσει θα δείτε ότι κάνω τον διαχωρισµό
στο 61 και το 62. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Φτάνει
το µάθηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η ψηφοφορία περιλαµβάνει τέσσερις υποθέσεις
άρσης ασυλίας. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυ-
νατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη
λήξη της ψηφοφορίας. Για οποιαδήποτε απορία µπορείτε να
απευθύνεστε στο Προεδρείο προκειµένου να σας συνδράµουν
οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ τώρα να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας και οι Βουλευτές να ψηφίσουν επί των αιτήσεων
άρσης ασυλίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µέχρι να ολοκληρωθεί η ψηφοφορία, έχω να κάνω
τις παρακάτω ανακοινώσεις:

Ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Σενετάκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας από 23-11-2022 ως 27-11-2022, καθώς θα βρίσκεται
στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Ασπροπύργου (τρίτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ενηµερώσω το
Σώµα ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα κατα-
χωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και θα συ-
νυπολογιστούν στην ηλεκτρονική καταµέτρηση, η οποία θα
ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΑΛΛΑΓΗ ΣΕΛΙΔΑΣ
(Να µπουν οι επιστολές σελ.140 Α)

ΑΛΛΑΓΗ ΣΕΛΙΔΑΣ
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2300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2337



2338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2339



2340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2341



2342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2343



2344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2345



2346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2347



2348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2349



2350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2351



2352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2353



2354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2355



2356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2357



2358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2359



2360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2361



2362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2363



2364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2365



2366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2367



2368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2369



2370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2371



2372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2373



2374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2375



2376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2377



2378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2379



2380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2381



2382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2383



2384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2385



2386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2387



2388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2389



2390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2391



2392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2393



2394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2395



2396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2397



2398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2399



2400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2401



2402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2403



2404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2405



2406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2407



2408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2409



2410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2411



2412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2413



2414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2415



2416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2417



2418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2419



2420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2421



2422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2423



2424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2425



2426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2427



2428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2429



2430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2431



2432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2433



2434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εφόσον έχει ολοκληρωθεί η ψηφοφορία, παρακαλώ
να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Για λόγους οικονοµίας χρόνου θα προχωρήσουµε στο δεύ-

τερο νοµοσχέδιο που έχει προγραµµατιστεί προς συζήτηση σή-
µερα. 

Σας ενηµερώνω ότι το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας για την
άρση ασυλίας θα ανακοινωθεί µόλις ολοκληρωθεί η καταµέ-
τρησή της.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου
2019, σχετικά µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και
υπηρεσιών και άλλες επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της
ανάπτυξης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 10 Νοεµβρίου τρέχοντος έτους τη συνεδρίαση του νοµο-
σχεδίου σε µία συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, των άρ-
θρων, των τροπολογιών και του συνόλου. Η εγγραφή των
οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του
δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλης

Βασιλειάδης για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

των οµιλητών.
Κύριε Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ για µισό

λεπτό να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βεβαίως. Είστε και

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ήθελα από τον κύριο Υπουργό να

µας πει από πλευράς τροπολογιών -επειδή έχει φέρει δύο- αν θα
φέρει και άλλες. Αυτό είναι το ένα θέµα.

Και το δεύτερο, επειδή τελειώνοντας τη συζήτηση στην επι-
τροπή δεσµεύθηκε ότι τα αιτήµατα των αναπήρων θα ενσωµα-
τωθούν στο νοµοσχέδιο, πρέπει οπωσδήποτε όσο γίνεται
γρηγορότερα, να το έχουµε στα χέρια µας για να µπορούµε και
εµείς να τοποθετηθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα ρωτήσω τον
Υπουργό.

Κύριε Υπουργέ, επί του αιτήµατος του κυρίου εισηγητή...
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Επί του αιτήµατος του κυρίου εισηγητή, ουδέποτε Υπουργός

εδώ και ενάµιση χρόνο, ίσως παραπάνω, της δικής µας Κυβερ-
νήσεως έχει φέρει τροπολογία εν µέσω της συνεδριάσεως. Οι
τροπολογίες που βλέπετε έχουν κατατεθεί εµπροθέσµως από
χθες και είναι γνωστές.

Δεύτερον, είπα χθες στην επιτροπή ότι θα κάνουµε δεκτά όσα
περισσότερα µπορούµε από τα αιτήµατα της ΕΣΑΜΕΑ, τα οποία
θα κατατεθούν ως νοµοτεχνικές βελτιώσεις, όχι ως τροπολογία,
γιατί είναι κοµµάτια του νοµοσχεδίου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν είπα εγώ τροπολογίες…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μόλις µου τις φέρει η Γενική Γραµµατεία της
Κυβερνήσεως, που κάνει αυτή τη στιγµή τον τελικό έλεγχο, θα
τις καταθέσω αµέσως στο Σώµα. Ό,τι σας είπα χθες αυτό κανο-
νικά ισχύει.

Όταν µιλήσω, θα εξηγήσω τις τροπολογίες που έχω φέρει -δεν
έχουν πολιτικό διακύβευµα πλην µιας ή δύο, που µάλλον θα συµ-
φωνήσετε- και θα πάµε ήρεµα και ωραία το νοµοσχέδιό µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Λοιπόν, ο κ. Βασι-
λειάδης έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα να ανοίξω τη συζήτηση αυτή, τονίζοντας πως το υπό
εξέταση νοµοσχέδιο, εφόσον ψηφιστεί, θα επηρεάσει ουσιαστικά
τις ζωές χιλιάδων συµπολιτών µας µε αναπηρίες.

Οφείλουµε, λοιπόν, να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων,

να δείξουµε τον δέοντα σεβασµό και να αποφύγουµε τη στείρα
πολιτική αντιπαράθεση γύρω από την επικαιρότητα, όπως δυστυ-
χώς είδαµε -για πολύ λίγο, ευτυχώς- σε συνεδρίαση της Επιτρο-
πής Παραγωγής και Εµπορίου.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, που έχω την τιµή να ει-
σηγούµαι από την πλευρά της Συµπολίτευσης, έχει ως βασικό
κορµό την ενσωµάτωση στο Εθνικό Δίκαιο της ευρωπαϊκής οδη-
γίας 882, σχετικά µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων
και υπηρεσιών, ενώ στις λοιπές διατάξεις ρυθµίζονται ειδικότερα
ζητήµατα που αποσκοπούν µε γενικότερους όρους στην ενί-
σχυση της ανάπτυξης.

Η λήψη µέτρων για τη διασφάλιση της προσβασιµότητας απο-
τελεί υποχρέωση για τη χώρα µας τόσο σε επίπεδο κοινοτικό,
µιας και µιλάµε για προσαρµογή του Εθνικού Δικαίου σε ευρω-
παϊκή οδηγία, όσο και σε παγκόσµιο πλαίσιο µέσα από τις δε-
σµεύσεις της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για τα δικαιώµατα
των ατόµων µε αναπηρία, αλλά και του Χάρτη των θεµελιωδών
δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η εφαρµογή της οδηγίας, λοιπόν, έχει ως στόχο να συµβάλει
στη βελτίωση της λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς και στην
άρση και αποτροπή των φραγµών στην ελεύθερη κυκλοφορία
προσβάσιµων προϊόντων και υπηρεσιών µεταξύ των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, φραγµοί οι οποίοι προκύπτουν
από τις µη εναρµονισµένες εθνικές προσεγγίσεις όσον αφορά το
ζήτηµα της προσβασιµότητας.

Στοχεύει επίσης στην προώθηση της ανεξάρτητης διαβίωσης
και της αυτόνοµης επιλογής των ατόµων µε αναπηρίες, καθώς
και στην ενίσχυση της προσπάθειας πλήρους και ισότιµης συµ-
περίληψης των ατόµων αυτών στην οικονοµική και κοινωνική ζωή,
έκφανση της οποίας είναι και η εφαρµογή της αρχής της ίσης
µεταχείρισης αναφορικά µε τις δυνατότητες πρόσβασης σε
αγαθά και υπηρεσίες.

Η ενσωµάτωση της οδηγίας έχει ενταχθεί επίσης στο εθνικό
σχέδιο δράσης για τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρίες και
µάλιστα πριν από λίγες µέρες αποτέλεσε ένα από τα θέµατα συ-
ζήτησης του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη µε τα µέλη
της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία στο Μέγαρο
Μαξίµου, καταδεικνύοντας ότι τα ζητήµατα αυτά αποτελούν κυ-
βερνητική προτεραιότητα και γι’ αυτό η Κυβέρνηση έχει προχω-
ρήσει ήδη σε µια σειρά οριζόντιων πολιτικών για την επίλυσή
τους. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου εφαρµόζονται ειδικές απαιτήσεις
προσβασιµότητας σε όλα τα προϊόντα και τις υπηρεσίες που κα-
λύπτονται απ’ αυτό, υπό την προϋπόθεση ότι οι εν λόγω απαιτή-
σεις δεν προκαλούν µεταβολή του βασικού χαρακτήρα ή ότι δεν
επιβάλλουν δυσανάλογη επιβάρυνση στους φορείς. Οι ρυθµίσεις
αυτές διέπουν το σύνολο της επιχειρηµατικής δραστηριότητας
γύρω από την προσβασιµότητα στα προϊόντα και τις υπηρεσίες,
από την κατασκευή, την εισαγωγή, τη διακίνηση, την πώληση
µέχρι και την υποστήριξη.

Μερικά από τα προϊόντα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
του σχεδίου νόµου είναι: Υλικά συστήµατα πληροφορικής γενι-
κής χρήσης από τους καταναλωτές, τερµατικά πληρωµών, αυτό-
µατες ταµειακές µηχανές, µηχανήµατα έκδοσης ή ελέγχου
εισιτηρίων, διαδραστικά τερµατικά αυτοεξυπηρέτησης που πα-
ρέχουν πληροφορίες, τερµατικός εξοπλισµός καταναλωτών µε
διαδραστικές υπολογιστικές δυνατότητες που χρησιµοποιείται
για την παροχή υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών ή οπτι-
κοακουστικών µέσων, συσκευές ανάγνωσης ηλεκτρονικών βι-
βλίων και άλλα. 

Σύµφωνα µε µερικές ενδεικτικές διατάξεις του παρόντος σχε-
δίου νόµου, τα προϊόντα αυτά πρέπει να φέρουν σήµανση CE,
να σχεδιάζονται και να παράγονται µε τέτοιο τρόπο ώστε να µε-
γιστοποιείται η χρήση τους από άτοµα µε αναπηρίες, να είναι
σύµφωνα µε τους κανόνες εφαρµογής όσον αφορά τις οδηγίες
και τις πληροφορίες, τη διεπαφή χρήστη και τον λειτουργικό σχε-
διασµό της υπηρεσίας υποστήριξης, αλλά και τη συσκευασία.

Πέρα από τα προϊόντα, όµως, στην οδηγία και συνεπώς στο
σχέδιο νόµου προβλέπονται διατάξεις που αφορούν υπηρεσίες
και συγκεκριµένα: Υπηρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, υπη-
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ρεσίες που παρέχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες οπτικοακουστι-
κών µέσων, υπηρεσίες επιβατικών µεταφορών όπως ιστοσελίδες,
υπηρεσίες για φορητές συσκευές, ηλεκτρονικά εισιτήρια και δια-
δραστικά αυτοεξυπηρέτησης, τραπεζικές υπηρεσίες για κατανα-
λωτές, ηλεκτρονικά βιβλία και υπηρεσίες ηλεκτρονικού
εµπορίου. 

Βεβαίως, όπως ανέφερα ήδη και προβλέπεται στο άρθρο 14
της οδηγίας, οι απαιτήσεις προσβασιµότητας του σχεδίου νόµου
δεν εφαρµόζονται σε περίπτωση που συνεπάγονται θεµελιώδη
µεταβολή του βασικού χαρακτήρα των προϊόντων και υπηρεσιών
και σε περίπτωση που συνεπάγονται δυσανάλογη επιβάρυνση
των ενδιαφερόµενων οικονοµικών φορέων. 

Σε άλλες διατάξεις του σχεδίου νόµου περιγράφεται η διαδι-
κασία εκτίµησης που διενεργείται από τους οικονοµικούς φορείς
για την τεκµηρίωση των παραπάνω και ορίζεται ότι η εκτίµηση
που διενεργείται πρέπει να τεκµηριώνεται και τα αποτελέσµατά
της να διατηρούνται για περίοδο πέντε ετών από την ηµεροµηνία
τελευταίας διάθεσης του προϊόντος στην αγορά ή της τελευ-
ταίας παροχής υπηρεσίας. Επιπλέον, ορίζεται η απαλλαγή των
πολύ µικρών επιχειρήσεων από την υποχρέωση τεκµηρίωσης της
εκτίµησής τους, εκτός της περίπτωσης που το ζητήσει η αρµόδια
Αρχή Εποπτείας της αγοράς για επιχειρήσεις που δραστηριοποι-
ούνται κυρίως στον τοµέα των προϊόντων. 

Η ενσωµάτωση της οδηγίας 882 ολοκληρώνεται µε τα επτά πα-
ραρτήµατα που συµπεριλαµβάνονται στο σχέδιο νόµου και στα
οποία καταγράφονται οι απαιτήσεις προσβασιµότητας για τα
προϊόντα και τις υπηρεσίες, ενδεικτικά µη δεσµευτικά παραδείγ-
µατα δυνητικών λύσεων που συµβάλλουν στην εκπλήρωση των
απαιτήσεων προσβασιµότητας, ειδικευµένες απαιτήσεις προσβα-
σιµότητας σχετικά µε το δοµηµένο περιβάλλον όπου παρέχονται
υπηρεσίες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής, η διαδικασία
αξιολόγησης της συµµόρφωσης για τα προϊόντα, πληροφορίες
σχετικά µε υπηρεσίες που πληρούν τις απαιτήσεις προσβασιµό-
τητας, τα κριτήρια για την εκτίµηση της δυσανάλογης επιβάρυν-
σης και τέλος, όπως προείπαµε, η δήλωση συµµόρφωσης.

Πριν περάσω στις λοιπές διατάξεις, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
να αναφερθώ στο ιστορικό της υιοθέτησης της οδηγίας 882 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου
του 2019. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τελική µορφή της οδηγίας την
οποία συζητάµε σήµερα είναι αποτέλεσµα µιας µακράς διαδικα-
σίας εκτενών διαπραγµατεύσεων µεταξύ των εµπλεκόµενων φο-
ρέων, της κοινωνίας των πολιτών και βεβαίως των ευρωπαϊκών
πολιτικών παρατάξεων, όπως αντικατοπτρίζεται στην πολύ µε-
γάλη πλειοψηφία κατά την υιοθέτησή τους από το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο. Εµείς εδώ σήµερα ουσιαστικά είµαστε ο τελευταίος
κρίκος µιας µακράς αλυσίδας συναίνεσης για ένα τόσο σηµαν-
τικό και ευαίσθητο θέµα όπως η προσβασιµότητα των συµπολι-
τών µας µε αναπηρίες. Η δουλειά που έχει γίνει για την
ενσωµάτωση της οδηγίας τόσο από τον Υπουργό κ. Γεωργιάδη
όσο και από τους συνεργάτες του και τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων είναι εξαιρετική. Ελπίζω, κύριε
Πρόεδρε, πως αυτή η ευρεία συναίνεση που ανέφερα µπορεί να
υπάρξει και σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Πέρα, όµως, από την οδηγία, το σχέδιο νόµου περιέχει και επι-
µέρους διατάξεις που αποσκοπούν στην ενίσχυση της ανάπτυ-
ξης στα άρθρα 29 έως και 34.

Με το άρθρο 29 επεκτείνεται η αρµοδιότητα της Διυπηρεσια-
κής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και στον έλεγχο της εφαρµογής της απαγόρευσης
διάθεσης πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης από τις επιχειρή-
σεις λιανικού εµπορίου µαζικής εστίασης και τροφοδοσίας, δη-
λαδή catering.

Με το άρθρο 30 µεταβάλλεται η ιδιότητα του Προεδρεύοντος
της εφορευτικής επιτροπής για τη διενέργεια κατά τις εκλογικές
διαδικασίες επαγγελµατικών οργανώσεων και ορίζεται πλέον ότι
στην εφορευτική επιτροπή αντί για δικαστής προεδρεύει δικηγό-
ρος του οικείου δικηγορικού συλλόγου. 

Αναφορικά µε το άρθρο 31, στο πλαίσιο του σχεδίου της δί-
καιης αναπτυξιακής µετάβασης δίνει τη δυνατότητα παραχώρη-
σης εδαφών τα οποία τελούν υπό τη διαχείριση του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης προς την εταιρεία «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» και
βρίσκονται εντός ζωνών απολιγνιτοποίησης µε έκδοση σχετικής
υπουργικής απόφασης κατόπιν αίτησης της ως άνω ανώνυµης
εταιρείας.

Στο άρθρο 32 προβλέπεται η παράταση της προθεσµίας απο-
µάκρυνσης νοµίµως υφισταµένων µεταποιητικών δραστηριοτήτων
και δραστηριοτήτων εφοδιαστικής, µε την προϋπόθεση ότι διαθέ-
τουν εγκεκριµένους περιβαλλοντικούς όρους και πληρούν κάθε
άλλη προϋπόθεση λειτουργίας εκτός από τη συµβατότητα της
χρήσης γης. Όπως είπα και στην επιτροπή, η ρύθµιση αυτή απο-
σκοπεί στο να δοθεί η δυνατότητα ενίσχυσης των επιχειρήσεων
µέσω αναπτυξιακών προγραµµάτων, καθώς χορηγείται εύλογος
χρόνος υπαγωγής σε αυτά, προκειµένου να εκσυγχρονιστεί ο πα-
λαιωµένος τους εξοπλισµός προς µείωση του περιβαλλοντικού
τους αποτυπώµατος.

Στο άρθρο 33 προβλέπεται η δυνατότητα ανάθεσης αρµοδιο-
τήτων σχετικών µε την ενηµέρωση του επενδυτικού κοινού προς
τον ενδιάµεσο φορέα του επιχειρησιακού προγράµµατος «Αντα-
γωνιστικότητα και Επιχειρηµατικότητα» στο πλαίσιο της υποστή-
ριξης της Γενικής Διεύθυνσης Αναπτυξιακών Νόµων και Άµεσων
Ξένων Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
καθώς και αρµοδιότητες σχετικές µε την εκπαίδευσης των µελών
του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολογητών και του
Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Ελεγκτών.

Τέλος, το άρθρο 34 προβλέπει ότι µέχρι την 31η Δεκεµβρίου
του 2022, δηλαδή στο τέλος του έτους, στο πλαίσιο υποβολής
των εκθέσεων ελέγχου των ορκωτών ελεγκτών, λογιστών ή ελεγ-
κτικών εταιρειών εκ µέρους των επενδυτών, δίνεται η δυνατότητα
για συνυποβολή βεβαιώσεων υλοποίησης της επένδυσης από
πρόσωπα υπό την ιδιότητα του πολιτικού µηχανικού και των λοι-
πών επαγγελµατικών ειδικοτήτων προσώπων τα οποία δεν είναι
µέλη του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Ελεγκτών. Μετά την
ηµεροµηνία αυτή οι εν λόγω βεβαιώσεις θα εκδίδονται µόνο από
τα µέλη του µητρώου και θα συνυποβάλλονται µε τις εκθέσεις
ελέγχου.

Σ’ αυτό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εξετάσω κατά
πόσο το προτεινόµενο σχέδιο νόµου είναι αναγκαίο, χρήσιµο και
επαρκές.

Ως προς την αναγκαιότητα είναι σαφές ότι αποτελεί υποχρέ-
ωση της χώρας µας η εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας. 

Ως προς την χρησιµότητα κατά τις συνεδριάσεις της αρµόδιας
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου παρατέθηκαν αναλυτικές
πληροφορίες για τον αντίκτυπο των προτεινόµενων ρυθµίσεων.
Οι ρυθµίσεις αυτές διέπουν το σύνολο της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας γύρω από την προσβασιµότητα στα προϊόντα και
τις υπηρεσίες από την κατασκευή, την εισαγωγή, τη διακίνηση
και την πώληση µέχρι και την υποστήριξη. Αντιµετωπίζονται ζη-
τήµατα που αφορούν το κόστος της προσβασιµότητας και την
εξασφάλιση της βιωσιµότητας των προϊόντων για τους ενδιαφε-
ρόµενους οικονοµικούς φορείς. Προβλέπονται αναλυτικές πλη-
ροφορίες αναφορικά µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας, τη
διαδικασία αξιολόγησης συµµόρφωσης των φορέων και τα κρι-
τήρια για την εκτίµηση της δυσανάλογης επιβάρυνσης. 

Με αυτές τις προβλέψεις εξαλείφονται ουσιαστικά εµπόδια
στη χρήση βασικών προϊόντων και υπηρεσιών από άτοµα µε ανα-
πηρίες ή λειτουργικούς περιορισµούς και διευκολύνεται η διακί-
νησή τους ενιαία µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Είναι ένα ακόµη βήµα προς την ισότιµη συµµετοχή στην
κοινωνική και οικονοµική ζωή της χώρας που τους οφείλουµε. 

Ερχόµαστε έτσι, λοιπόν, στην επάρκεια. Λύνει το σχέδιο νόµου
τα προβλήµατα των ατόµων µε αναπηρία; Προφανώς και όχι.
Αποτελεί, όµως, ένα από τα πολλά εργαλεία που θα έχουν από
εδώ και πέρα στα χέρια τους για µια καλύτερη, ισότιµη ζωή. Και
επιτρέψτε µου να πω πως η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έχει κάνει µεγάλα βήµατα για να εκπληρώσει αυτή ουσια-
στικά την υποχρέωση του κράτους προς τους συµπολίτες µας
µε αναπηρίες. 

Υπάρχουν προκλήσεις ως προς την εφαρµογή των προτεινό-
µενων διατάξεων; Φυσικά και υπάρχουν. Θα ήθελα να επανα-
λάβω αυτό που ανέφερα και στην επιτροπή για τον κίνδυνο να
εστιάσουν οι φορείς αποκλειστικά ή σε µεγάλο βαθµό στις µορ-
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φές κινητικής και αισθητηριακής αναπηρίας. Δεν θα πρέπει να
παραβλέψουµε, κύριε Υπουργέ, την προσβασιµότητα των ατό-
µων µε νοητική αναπηρία ή µε διαταραχές του φάσµατος του αυ-
τισµού. Η παράβλεψη της ψυχοκοινωνικής αναπηρίας είναι ένα
φαινόµενο που έχουµε δει να επαναλαµβάνεται αρκετές φορές
στο παρελθόν και πρέπει πραγµατικά να το αποφύγουµε. 

Άρα κύριε Πρόεδρε -και κλείνω µε αυτό- κατά τη γνώµη µας
το σχέδιο νόµου είναι αναγκαίο, χρήσιµο και επαρκές να ρυθµίσει
µια σειρά κρίσιµων ζητηµάτων που αφορούν τους συµπολίτες
µας µε αναπηρίες, αλλά και ειδικά αναπτυξιακά θέµατα που ανέ-
φερα. 

Θεωρώ, λοιπόν, επιβεβληµένη την υπερψήφισή του και καλώ
τις συναδέλφους και τους συναδέλφους των παρατάξεων που
εξέφρασαν επιφύλαξη στην ψηφοφορία στην επιτροπή να υπερ-
ψηφίσουν το σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε συνάδελφε. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Επιτροπή Οι-
κονοµικών της Βουλής καταθέτει την έκθεσή της: α) στο σχέδιο
Προϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού έτους 2023
και β) στον Απολογισµό Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού έτους
2021 και του παραρτήµατος αυτού (Απολογισµός 2021 των πε-
πραγµένων του Ιδρύµατος της Βουλής για τον Κοινοβουλευτισµό
και τη Δηµοκρατία).

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευάγγελος Αποστόλου, έχει τον
λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος της οδηγίας που συζη-

τάµε σήµερα είναι η ορθή λειτουργία της εσωτερικής αγοράς
όσον αφορά στις απαιτήσεις της προσβασιµότητας των αναπή-
ρων για ορισµένα προϊόντα και υπηρεσίες. Πρόκειται, δηλαδή,
για µια οδηγία που αναµένεται να φέρει σε αυξηµένη διαθεσιµό-
τητα τα προσβάσιµα προϊόντα και τις υπηρεσίες και να βελτιώσει
την προσβασιµότητα των σχετικών πληροφοριών. 

Τα κράτη-µέλη, συµπεριλαµβανοµένης και της χώρας µας,
είχαν ήδη αναλάβει την υποχρέωση για τον έλεγχο συµµόρφω-
σης µε τους κανόνες σήµανσης και έχουν ήδη οργανώσει ένα
σχετικό σύστηµα εποπτείας, διαδικασίες και µηχανισµούς της
αγοράς. 

Με τον ν.4512/2018 που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ προώθησε, στό-
χευε στην αναµόρφωση αυτού του πλαισίου και στη διαφάνεια
και αποτελεσµατικότητα του ελεγκτικού έργου µέσω της τυπο-
ποίησης και της δηµοσιοποίησης των διαδικασιών ελέγχου. Με
τον εκσυγχρονισµό δε της εποπτείας των οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων προβλεπόταν και ένα πλέγµα υπηρεσιών για τον έλεγχο
και τη συµµόρφωση προϊόντων στην εφαρµογή των ευρωπαϊκών
προδιαγραφών και απαιτήσεων για το σήµα CE µε στόχο την
ασφάλεια των προϊόντων και την πρόσβαση των χρηστών µε ανα-
πηρίες. 

Με αυτά τα δεδοµένα, η ενσωµάτωση της οδηγίας 2019/882
στο Εθνικό Δίκαιο πρέπει να στοχεύει µεταξύ άλλων και στην ενί-
σχυση των ήδη υφιστάµενων δοµών που µεριµνούν για την τή-
ρηση και την ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου εποπτείας που έχει
ήδη αναπτύξει το κράτος για την παρακολούθηση της συµµόρ-
φωσης και των απαιτήσεων στο συγκεκριµένο σήµα. 

Ως αποτέλεσµα της ενσωµάτωσης της οδηγίας και της ενίσχυ-
σης του υφιστάµενου συστήµατος εποπτείας είναι σκόπιµο να
δηµιουργηθεί ένας ισχυρός πυλώνας για την τήρηση των απαι-
τήσεων της προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία. 

Ειδικότερα για τα προϊόντα αναφέρεται η υποχρέωση των πα-
ραγωγών, των κατασκευαστών, αλλά και των διανοµέων µεταπω-
λητών να εφαρµόσουν πλήθος µέτρων στην κατασκευή τους, στη
συσκευασία, στη διανοµή, στις λειτουργίες χρήσης ή συναρµο-
λόγησης και συντήρησης που τα καθιστούν προσβάσιµα στους
αναπήρους. 

Μάλιστα, αναφέρεται στο κείµενο ότι αν ο κατασκευαστής του
προϊόντος δεν έχει φροντίσει ώστε αυτό να είναι σύµφωνο µε τις
διατάξεις του νόµου, η ευθύνη µεταβιβάζεται στον διανοµέα µε-
ταπωλητή. Από τα σχόλια, όµως, µεγάλων εταιρειών σχετικά µε

την ευθύνη αυτή προκύπτει ότι ο διανοµέας δεν έχει την απαραί-
τητη τεχνογνωσία και τα εργαλεία, ώστε να παρέµβει στο προϊόν
και η ευθύνη δεν βαρύνει εκείνον. Εποµένως, η διάταξη αυτή
είναι κενή περιεχοµένου. 

Σε ό,τι αφορά στις υπηρεσίες, στο ίδιο το άρθρο 5 εξαρχής πε-
ριλαµβάνει δύο µεγάλες εξαιρέσεις: Πρώτον, εξαιρούνται από τη
συµµόρφωση οι υπηρεσίες αστικών, προαστιακών και περιφερει-
ακών µεταφορών που σε µεγάλο βαθµό οι δηµόσιες και δεύτερον,
εξαιρούνται οι πολύ µικρές επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών που
µπορούν να µην προσαρµοστούν µε καµµία προδιαγραφή ή και
γενικότερη υποχρέωση τήρησης απαιτήσεων. Γι’ αυτό και η Εθνική
Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία προτείνει τουλάχιστον να
µην απαλλαγούν από τις προδιαγραφές προσβασιµότητας των
υποδοµών τους που είναι απορρέουσα υποχρέωση από τη σχετική
συµµόρφωση που περιµένουµε, όπως υποσχεθήκατε. 

Εκεί, όµως, που όλο το πνεύµα του νόµου ανατρέπεται είναι
στο άρθρο 14 που προβλέπει ρητά ότι όλοι οι φορείς οικονοµικού
ενδιαφέροντος προµήθειας προϊόντων και υπηρεσιών του δηµο-
σίου ή ιδιωτικού τοµέα καταθέτοντας µια αίτηση όπου να τεκµαί-
ρεται ότι το κόστος των ενεργειών εφαρµογής του νόµου τους
επιβαρύνει δυσανάλογα, µπορούν να µην προβούν στις επιβαλ-
λόµενες προσαρµογές. Μάλιστα, οι µικρές επιχειρήσεις προϊόν-
των µπορούν να επικαλεστούν το δυσβάσταχτο κόστος χωρίς
καν να συντάξουν αυτή την έκθεση. 

Από τα σχόλια δε στη διαβούλευση ακόµη και πολύ µεγάλων
εταιρειών είναι ολοφάνερο ότι καµµία δεν προτίθεται να εφαρ-
µόσει τον νέο νόµο, βλέποντας στο άρθρο 14 το εργαλείο που
τους προσφέρει ο ίδιος ο νόµος γι’ αυτό. Ο ΟΤΕ µάλιστα ήδη δη-
λώνει ένα υπέρογκο ποσό 8 εκατοµµυρίων ευρώ τον χρόνο από
πιθανή ανάγκη προσαρµογής του τηλεοπτικού υλικού της συν-
δροµητικής του πλατφόρµας, για να στηρίξει εκ προοιµίου την
έκθεση που θα καταθέσει. 

Σε κάθε περίπτωση, στο σχέδιο νόµου δεν γίνεται καµµία συγ-
κεκριµένη µνεία σε πιθανή χρηµατοδότηση από πλευράς του
κράτους σε µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, για να φέρουν σε
πέρας τις απαραίτητες προσαρµογές. Και αυτό, κύριε Υπουργέ,
είναι δηλωτικό τόσο της δικής σας διάθεσης για την εφαρµογή
του νόµου που προτείνετε, όσο και της έλλειψης πραγµατικής
διάθεσης από το κράτος να επιχορηγήσει την προσβασιµότητα
των αναπήρων πολιτών σε προϊόντα και υπηρεσίες που πραγµα-
τικά είναι απαραίτητες. Άλλωστε, από το σχέδιο «ΕΛΛΑΔΑ 2.0»
είναι φανερό ότι τα πολλά χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης
δεν προορίζονται σε µέτρα κατοχύρωσης της προσβασιµότητας,
αλλά σε γενικές δράσεις ενηµέρωσης για θέµατα αποφυγής δια-
κρίσεων και σεβασµού της διαφορετικότητας.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ ότι η οδηγία δεν αφορά
στα τρόφιµα, στις ζωοτροφές, στα φυτά, στα ζώα και στα προ-
ϊόντα τους, υπάρχει µια πραγµατικότητα που βιώνει ο αγροτικός
χώρος, που µας υποχρεώνει να ασχοληθούµε και µε αυτόν. Και
η πραγµατικότητα αυτή είναι πολύ σκληρή για τους αγρότες µας,
που βλέπουν την παραγωγή τους να συρρικνώνεται και τα παιδιά
τους να εγκαταλείπουν τη δραστηριότητά τους. 

Βλέπουν, κύριε Υπουργέ -και θα το επαναλάβω για πολλοστή
φορά-, στο «καλάθι του νοικοκυριού» το δικό τους προϊόν να επι-
βαρύνεται την οποιαδήποτε µείωση τιµής και την ίδια ώρα να µην
µπορούν να ανταποκριθούν στο υψηλότατο κόστος παραγωγής.
Βλέπουν, επίσης, τα ποιοτικά τους προϊόντα να δέχονται επιθέ-
σεις παραπλάνησης στις διεθνείς αγορές, που φθάνουν ακόµη
και σε επίπεδα σφετερισµού και δεν αντιδρούν ούτε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ούτε η χώρα µας, Ωστόσο, υπάρχουν κι άλλες
οδηγίες και ρυθµίσεις υπεράσπισης, που δυστυχώς δεν εφαρµό-
ζονται. Και θα αναφέρω δύο χαρακτηριστικές.  

Εµείς επιβάλαµε, κύριε Υπουργέ, ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, πε-
ριορισµό στην ασυδοσία των µεσαζόντων µε την υποχρεωτική
πληρωµή των εξήντα ηµερών για τα νωπά και ευαλλοίωτα προ-
ϊόντα και δυστυχώς οι αγρότες εξακολουθούν και σήµερα να
χρηµατοδοτούν τα σουπερµάρκετ και τους µεσάζοντες του
χώρου µε τις οκτάµηνες και δωδεκάµηνες επιταγές.  

Κατοχυρώσαµε µε νόµο, µετά από έντονη και επίπονη διαβού-
λευση στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, την υποχρεωτική
αναγραφή προέλευσης του γάλακτος και του κρέατος στα ζωικά
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προϊόντα, µε σκοπό τη διαφάνεια της αγοράς και την αποφυγή
παραπλάνησης του καταναλωτή. Είναι σπάνιες, όµως, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, οι περιπτώσεις εφαρµογής τους και µάλιστα
µε ψιλά γράµµατα, για να µην διαβάζονται.

Και έρχοµαι στο άρθρο 31 που αφορά στην απολιγνιτοποίηση.
Το ζητούµενο, βέβαια, για τη δυτική Μακεδονία είναι, εάν είναι
έτοιµη και η ίδια να δεχθεί εκείνες τις επενδύσεις που θα υπηρε-
τήσουν όχι µόνο την απολιγνιτοποίηση, αλλά και την απασχό-
ληση όλων των κατοίκων που είχαν συνδέσει τη διαβίωσή τους
στην περιοχή µε το λιγνίτη. Όλα δείχνουν ότι αυτή την απασχό-
ληση µπορεί να προσφέρει µόνο ο πρωτογενής τοµέας. 

Το γράφετε, το λέτε και εσείς, αλλά δυστυχώς αυτό που έρ-
χεται στις επενδύσεις είναι µόνο η εγκατάσταση ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας και µάλιστα φωτοβολταϊκών, αφού ήδη ένα µε-
γάλο ποσό του Ταµείου Ανάκαµψης προορίζεται για αυτές. Επεν-
δύσεις, βέβαια, που δεν απαντούν στην αγωνία για απασχόληση
των εργαζοµένων την επόµενη µέρα. Ασφαλώς, ούτε και η λει-
τουργία της «ΜΕΤΑΒΑΣΗΣ Α.Ε.», ενός προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου µπορεί να απαντήσει. 

Είναι θετικό να µιλάµε για την παραγωγική ανασυγκρότηση µε
εργαλείο τον αγροτικό χώρο, αλλά όχι γενικά και αόριστα, όπως
αναφέρεται στα συγκεκριµένα άρθρα του νοµοσχεδίου.  

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, τι κάναµε εµείς ως κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε δεδοµένη την υποχρέωση της χώρας µας για λήψη µέ-
τρων υπηρέτησης της µετάβαση στη µεταλιγνιτική περίοδο.
Αναδείξαµε και εκείνες τις παρεµβάσεις που θα συνέβαλλαν ου-
σιαστικά. 

Ξεκινήσαµε από την Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης, που έχει
ήδη τις προϋποθέσεις, όπως πολλές εκτάσεις που υλοποίησαν
ήδη την αποστολή τους στο λιγνιτικό πεδίο και αυτή την ώρα
είναι αποκατεστηµένες ή υπό αποκατάσταση, όπως νέους αν-
θρώπους που ενδιαφέρονται να εισέλθουν στην αγροτική οικο-
νοµία, οι οποίοι και µία παράδοση έχουν και τεχνογνωσία σε µία
καινοτόµο καλλιέργεια, στα αρωµατικά και φαρµακευτικά φυτά.

Στο πλαίσιο της παραγωγικής ανασυγκρότησης των περιφε-
ρειών, µία βασική αναπτυξιακή πρωτοβουλία της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ που έθεσε επιτακτικά ο Αλέξης Τσίπρας, ως Πρωθυ-
πουργός, στο Πρώτο Περιφερειακό Συνέδριο της δυτικής Μακε-
δονίας, τον Ιούλιο του 2017, ήταν το ζήτηµα της αξιοποίησης των
αποκατεστηµένων εκτάσεων των λιγνιτωρυχείων και της απόδο-
σής τους για συστηµατική αξιοποίηση από την τοπική κοινωνία.

Πρώτη µας στόχευση ήταν η καλλιέργεια αρωµατικών και φαρ-
µακευτικών φυτών σε µία έκταση πέντε χιλιάδων στρεµµάτων
εντός τριών ετών. Η πρώτη αξιοποίηση αφορούσε χίλια πεντα-
κόσια στρέµµατα σε εκατό νέους αγρότες σε παραχωρούµενη
και αποκατεστηµένη από τη ΔΕΗ έκταση, που βρίσκεται στην ενι-
αία περιοχή της γεωγραφικής ενότητας Εορδαίας. Τα υπόλοιπα
στρέµµατα από τα πέντε χιλιάδες, µείον τα χίλια πεντακόσια,
µόλις και αυτά αποκαταστηθούν, θα δίνονταν την επόµενη πε-
ρίοδο στην Ενότητα Κοζάνης. Γι’ αυτή την πρότασή µας, µάλι-
στα, είχαµε εξασφαλίσει και τους απαραίτητους πόρους µέσα
από το πρόγραµµα για την περίοδο 2014 - 2020.

Ξέρετε γιατί δεν περπάτησε η προσπάθειά µας� Γιατί η ΔΕΗ
ήδη µε νόµο από το 2001 είχε εντάξει στην κυριότητά της τις
συγκεκριµένες εκτάσεις που είχε παραχωρήσει το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, για να βοηθήσουν µε το λιγνίτη τους την
περιοχή. Αυτές, λοιπόν, τις εκτάσεις δεν µπορούσαµε να τις
έχουµε στη διάθεσή µας, γιατί έπρεπε να εξασφαλίσουµε και κά-
ποιο µίσθωµα για νέους αγρότες που ήταν µάλιστα και επιλαχόν-
τες και τους εντάξαµε σε αυτή την περιοχή και τελικά η ιστορία
αυτή λειτούργησε ως αντικίνητρο.  

Σήµερα, όµως, κύριε Υπουργέ, αυτή η δραστηριότητα αποτε-
λεί πραγµατικά τη βέλτιστη λύση και µπορείτε εύκολα να την
αναζητήσετε στα συρτάρια του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, γιατί έχουν δουλέψει πολλοί άνθρωποι, επιστήµονες και
έχουν καταλήξει σε ένα στρατηγικό σχέδιο για τα αρωµατικά και
φαρµακευτικά φυτά, που αποτελεί υπόδειγµα για επενδύσεις σε
χιλιάδες στρέµµατα σε όλη τη χώρα.  

Τι να κάνετε� Να επαναφέρετε την κυριότητα των συγκεκριµέ-
νων εκτάσεων στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και τα υπό-
λοιπα θα περπατήσουν πάρα πολύ εύκολα.  

Άρα, λοιπόν, εµείς βλέπετε ότι θέλουµε να υπηρετήσουµε τις
ανάγκες της δίκαιης απολιγνιτοποίησης, όχι τις ανάγκες της βί-
αιης απολιγνιτοποίησης, που µε τα φωτοβολταϊκά θα καταστρέ-
ψουν αυτή την προοπτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε το άρθρο 34, που αναφέρεται στη µη υποχρέωση
υποβολής βεβαιώσεων υλοποίησης από µέλη του Εθνικού Μη-
τρώου Πιστοποιηµένων Ελεγκτών. Υπάρχει ένα πρόβληµα µε τη
διαδικασία των ελέγχων. Είναι διάτρητη. Θα µπορούσαµε να ψη-
φίσουµε το άρθρο 34, εάν προσθέτατε ότι οι λογιστές φοροτε-
χνικοί πρώτης τάξης του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλάδας
µπορούν να εκδίδουν κι αυτοί βεβαιώσεις υλοποίησης της επέν-
δυσης.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά που προηγουµένως
σας είπα είναι αυτά που µας οδηγούν στο «παρών», που δηλώνει
τη θετική µας προσέγγιση στην οδηγία αλλά ταυτόχρονα και την
ανησυχία για τη σωστή λειτουργία και εφαρµογή της οδηγίας. 

Για τις τροπολογίες και τις νοµοθετικές βελτιώσεις, όταν πα-
ρουσιαστούν από τους Υπουργούς ή κατατεθούν από εσάς,
κύριε Υπουργέ, θα σας πούµε περισσότερα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή

να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονο-
µαστικής ψηφοφορίας των αιτήσεων άρσεως ασυλίας των συνα-
δέλφων Βουλευτών κυρίων Χαράλαµπου Μαµουλάκη, Νικόλαου
Μανωλάκου, Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη και Κλέωνος Γρηγοριάδη. 

Για την υπόθεση του κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη ψήφισαν συ-
νολικά 273 Βουλευτές. 

Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισε ουδείς.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 273 Βου-

λευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται οµό-

φωνα. 
Για την υπόθεση του κ. Νικόλαου Μανωλάκου ψήφισαν 273

Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 2 Βουλευ-

τές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 271 Βου-

λευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται κατά

πλειοψηφία.
Για την υπόθεση του κ. Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη ψήφισαν συ-

νολικά 272 Βουλευτές. 
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 260 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 12 Βου-

λευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για την υπόθεση του κ. Κλέωνος Γρηγοριάδη ψήφισαν συνο-

λικά 271 Βουλευτές. 
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 180 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 91 Βου-

λευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία. 
Το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ηλεκτρονικής

ψηφοφορίας καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζουµε τώρα τη συζήτηση επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

Παρακαλώ να κλείσει ο κατάλογος εγγραφής των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής κ.

Απόστολος Πάνας.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, η Ελληνική Στατιστική Αρχή κατέγραψε
πρωτοφανείς αυξήσεις στις τιµές των τροφίµων ακριβώς την
ηµέρα που τα στοιχεία του Υπουργείου Ανάπτυξης µιλούσαν για
συγκράτηση και µειώσεις στις τιµές των προϊόντων του «καλα-
θιού του νοικοκυριού». Και αναρωτιόµαστε: Άραγε µπορούν να
συµβαίνουν και τα δύο ταυτόχρονα; Από τη µία, δηλαδή, η ΕΛ-
ΣΤΑΤ να µιλάει για αυξήσεις κοντά στο 15% και από την άλλη τα
στοιχεία του «Καλαθιού» να αποτυπώνουν συγκράτηση; Συµβαί-
νουν και τα δύο και µάλιστα ταυτόχρονα;

Η αλήθεια είναι ότι οι τιµές των τροφίµων έχουν ανατιµηθεί µε
το µεγαλύτερο ποσοστό που έχει καταγραφεί εδώ και περίπου
τρεις δεκαετίες, δηµιουργώντας πολύ µεγάλο πρόβληµα στα νοι-
κοκυριά. Από το 2020 µέχρι σήµερα, στην καρδιά της πανδηµίας,
δηλαδή που η ζήτηση για τα τρόφιµα παρέµενε στο ύψος της και
η λειτουργία των σουπερµάρκετ κανονική, οι τιµές των τροφίµων
έχουν αυξηθεί κατά µέσο όρο πάνω από 20%. Δηλαδή, µε σαφές
ταχύτερο ρυθµό και από τον µέσο πληθωρισµό της χώρας.

Αυτή η µεταβολή αφορά στην περίοδο µέχρι και το τέλος
Οκτωβρίου του 2022. Τα στοιχεία του Υπουργείου Ανάπτυξης µε-
τρούν τις µεταβολές µέσα στο πρώτο δεκαήµερο του Νοεµ-
βρίου, που απλά στην προκειµένη περίπτωση σηµαίνει ότι το
πρόβληµα είναι ήδη εδώ και µε το «Καλάθι του Νοικοκυριού» επι-
διώκεται να περιοριστεί η έκταση του προβλήµατος. 

Είναι, επίσης, σαφές ότι το «Καλάθι του Νοικοκυριού» αποτελεί
µία στοχευµένη προσπάθεια συγκράτησης τιµών σε επιλεγµένα
είδη, ώστε κυρίως οι έχοντες οικονοµική αδυναµία -διότι ο πλη-
θωρισµός στα τρόφιµα πλήττει κυρίως τα φτωχότερα νοικοκυ-
ριά- να έχουν πρόσβαση σε ένα τουλάχιστον βασικό είδος µε όσο
το δυνατόν πιο συγκροτηµένη τιµή. Το ερώτηµα, όµως, είναι: Γί-
νεται; Πετυχαίνεται αυτό; 

Σε γενικές γραµµές αυτό που αποτυπώνει η ΕΛΣΤΑΤ είναι η
ζηµιά εκατοντάδων ευρώ στον οικονοµικό προϋπολογισµό από
τις ανατιµήσεις στα τρόφιµα, η οποία µάλιστα φαίνεται να έγινε
πολύ µεγαλύτερη µέσα στον Οκτώβριο, λίγες εβδοµάδες πριν
από το λανσάρισµα του «Καλαθιού». Και τι εννοούµε συγκεκρι-
µένα; Το ψωµί ακρίβυνε 2% µέσα στον Οκτώβριο και τα µακαρό-
νια 7,2%. Το γάλα ανατιµήθηκε 3,5% µέσα σε ένα µήνα, τα
λαχανικά 5,5%, οι πατάτες 3,5%, το αρνί και το κατσίκι 2% και τα
τυριά 1,8%. Αυτές είναι οι µεταβολές στις τιµές του Οκτωβρίου
συγκριτικά µε τον Σεπτέµβριο και είναι πολύ υψηλά ποσοστά για
µηνιαίες µεταβολές. 

Αν µάλιστα δούµε τις ετήσιες αυξήσεις σε νούµερα, θα δούµε
ότι αυτές είναι πολλαπλάσιες. Το ψωµί είναι 19,3% ακριβότερο
σε σχέση µε πέρυσι. Το κρέας είναι 17,3% ακριβότερο, το γάλα
και τα αυγά 24,2%, τα λάδια 16,6%, τα λαχανικά 13,2% και τα
υπόλοιπα τρόφιµα 12%, ενώ ο καφές και το κακάο 13,4%. Οι πο-
λίτες, λοιπόν, έρχονται αντιµέτωποι µε ανατιµήσεις σε βασικά
αγαθά και συγχρόνως µε ραγδαία µείωση της αγοραστικής τους
δύναµης, ενώ από την πλευρά τους οι επιχειρήσεις παλεύουν µε
το υψηλό λειτουργικό κόστος. 

Η ακρίβεια -όσο κι αν δεν το παραδέχεται η Κυβέρνηση- έχει
κάνει την αγοραστική δύναµη του Έλληνα να καταρρεύσει. Αντί
να έχουµε πολιτικές επιλογές, όπως η µείωση του ΦΠΑ στα βα-
σικά αγαθά, το πλαφόν στη λιανική τιµή του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος, η µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης -έστω και για τις
περιοχές στη χώρα που περνούν ήδη ένα βαρύ χειµώνα, προέρ-
χοµαι από µία τέτοια, την Χαλκιδική- η Κυβέρνηση συνεχίζει να
επιδοτεί τα υπερκέρδη των µεγάλων παραγωγών ενέργειας. 

Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα είναι το εξής: Είµαστε αισιόδοξοι
για την οικονοµική πορεία της χώρας; Ρωτώ, γιατί η στάση και οι
δηλώσεις σας δεν ήταν ξεκάθαρες. Και αναφέροµαι σε δήλωσή
σας κατά την οποία αναφέρατε πως ο χειµώνας που έρχεται θα
είναι ο πιο δύσκολος για την Ελλάδα και τους Έλληνες από το

1942. Μια περίοδο, δηλαδή, από τις πιο τραγικές που έζησε και
έγραψε η ελληνική ιστορία. Μια περίοδο ακραίας ανέχειας και
φτώχειας που οδήγησαν ολόκληρο τον λαό σε µια επισιτιστική
κρίση διαρκείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Τι από τα δύο τελικά ισχύει; Γιατί αν παροµοιάσατε τον χειµώνα
τούτο µε εκείνο του 1942, τότε ασφαλώς και αδυνατούµε να πι-
στέψουµε πως επιδιώκετε να περιοριστεί η έκταση του προβλή-
µατος µε το «καλάθι του νοικοκυριού», τις προσφορές ουσιαστικά
των σουπερµάρκετ, το οποίο ακόµα δεν ξέρω και εσείς αν έχετε
πειστεί για την αναγκαιότητα του, αλλά προσπαθείτε να το συντη-
ρήσετε σε µία συζήτηση γύρω από ένα αµφιλεγόµενο επικοινω-
νιακό µέτρο, µε επουσιώδεις τροποποιήσεις οι οποίες αρχίζουν
και τελειώνουν στη σήµανση των προϊόντων που περιλαµβάνει το
«καλάθι».

Επιµένουµε, λοιπόν, ότι αν δεν γίνουν άµεσα γενικές και εστια-
σµένες παρεµβάσεις στην αγορά και στην αντιµετώπιση του πλη-
θωρισµού, τότε το επόµενο στάδιο είναι η επιβράδυνση της
ανάπτυξης, η µείωση της παραγωγής και γενικότερα οι επιπτώ-
σεις στα δηµοσιονοµικά της χώρας σε ό,τι αφορά την απασχό-
ληση.

Είναι κάτι που ασφαλώς το απευχόµαστε, αλλά λογικά και βλέ-
ποντας τις σπασµωδικές κυβερνητικές κινήσεις για τα επιδοµα-
τικού τύπου µέτρα θεωρώ ότι θα έρθει µια πολύ δύσκολη στιγµή
για τα ελληνικά νοικοκυριά και τις ελληνικές κυρίως µικροµεσαίες
επιχειρήσεις που µόνες τους πλέον δεν µπορούν να τα βγάλουν
πέρα. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα -γιατί η συγκεκριµένη κουβέντα
όσο και αν την κάνουµε δεν θα τελειώσει ποτέ-, αδιαµφισβήτητα
η Ελλάδα κατά τη διάρκεια της οικονοµικής κρίσης προέβη σε
µεταρρυθµίσεις που την έφεραν πιο κοντά στα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα πολιτικής διαχείρισης της αναπηρίας. Ωστόσο, η πορεία για
την πλήρη δικαιωµατική κατοχύρωση των ατόµων µε αναπηρίες
που έχει να διανύσει τόσο η χώρα µας όσο και η ίδια η Ευρώπη
φαίνεται πως ακόµα είναι µεγάλη. 

Αναγνωρίζουµε βέβαια πως κάθε ευρωπαϊκή χώρα αντιµετω-
πίζει τα δικά της προβλήµατα στον τοµέα της αναπηρίας. Υπάρ-
χουν ευρωπαϊκές χώρες πολλών ταχυτήτων. Άλλοι αλλού είναι
πιο µπροστά, άλλοι βρίσκονται πιο πίσω. Επίσης, αναγνωρίζουµε
ότι η Ελλάδα έχει ανάγκη από ένα εθνικό πρόγραµµα δηµοσίων
πολιτικών για την αναπηρία και αυτό γιατί η αναπηρία αποτελεί
ένα οριζόντιο ζήτηµα που θα πρέπει να συµπεριλαµβάνεται σε
όλες τις πολιτικές τόσο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και
σε εθνικό. 

Η παράταξή µας, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, συνεχίζει να
υποστηρίζει πως ο τρόπος µε τον οποίο µια κοινωνία αντιµετω-
πίζει τα άτοµα µε αναπηρία είναι το πραγµατικό µέτρο του πολι-
τισµού. Για να κατανοήσουµε τη σχέση της αναπηρίας µε το
περιβάλλον, ας αναλογιστούµε ότι ένα άτοµο µε κάποιο σωµα-
τικό πρόβληµα µπορεί να βιώνει την αναπηρία σε ένα περιβάλλον
και όχι σε κάποιο άλλο ανάλογα µε το αν το περιβάλλον διαθέτει
ή έχει εµπόδια αλλά και βοηθήµατα ή µορφή ζωντανής βοήθειας
και ενδιαµέσους. 

Εποµένως, αυτό που καθορίζει τη δυνατότητα κίνησης, ακοής
ή όρασης και συνεπώς τη συµµετοχή τους δεν είναι η αναπηρία,
αλλά ο σχεδιασµός του περιβάλλοντος και η πρόβλεψη ή µη των
κατάλληλων βοηθηµάτων ή µορφών ζωντανής βοήθειας και κατ’
επέκταση η σύγχρονη οργάνωση της κοινωνίας. 

Σήµερα ακόµη τα άτοµα µε αναπηρία είναι δέσµια των εµπο-
δίων που ορθώνει το περιβάλλον, επιλέγουν τον τρόπο ζωής
τους τον χώρο των αγορών ή της διασκέδασης, της εκπαίδευ-
σης, της διαµονής, της εργασίας τους µε µόνο κριτήριο τη δυ-
νατότητα πρόσβασης σε αυτόν, όταν όλοι οι πολίτες µπορούν να
επιλέξουν αξιοποιώντας δεκάδες άλλα κριτήρια, όπως το κό-
στος, την εγγύτητα του χώρου κατοικίας, το είδος της διασκέ-
δασης. Και βέβαια η προσβασιµότητα µέχρι σήµερα έχει
ταυτιστεί µε τα άτοµα µε αναπηρία, για τα οποία πράγµατι απο-
τελεί την ικανή και αναγκαία συνθήκη αυτόνοµης, ασφαλούς και
αξιοπρεπούς διαβίωσης. 

Όµως, στην πραγµατικότητα, η προσβασιµότητα αφορά στο
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σύνολο του πληθυσµού, δεδοµένου ότι η αναπηρία µπορεί να αγ-
γίξει τον καθένα σε οποιοδήποτε στάδιο της ζωής του, η αναπη-
ρία -όπως αναφέρθηκε παραπάνω- είναι άµεσα συνυφασµένη µε
το περιβάλλον, δεδοµένου ότι υπάρχουν δυσκολίες στην προ-
σέγγιση και χρήση των υποδοµών, των υπηρεσιών και των αγα-
θών και ότι πλέον πρέπει να υπάρξει ένα δοµηµένο περιβάλλον,
που θα αποτελεί το θεµέλιο για µία κοινωνία βασισµένη στην ισό-
τητα παρέχοντας στους πολίτες της την αυτονοµία, καθώς και
τα µέσα να επιδιώξουν µια ενεργή κοινωνική και οικονοµική ζωή.
Άλλωστε, προκειµένου ένα άτοµο να απολαµβάνει τα δικαιώµατά
του ως πολίτης, πρέπει να έχει πρόσβαση σε κτίρια, χώρους,
προϊόντα και υπηρεσίες. 

Προσβάσιµο, λοιπόν, περιβάλλον σηµαίνει πως τα άτοµα είναι
σε θέση να αναζητούν εργασία, να λάβουν εκπαίδευση και κα-
τάρτιση και να επιδιώκουν µια ενεργό κοινωνική και οικονοµική
ζωή. Η προσβασιµότητα σε όλους πρέπει εφεξής να αντιµετωπί-
ζεται ως µια διαδικασία ένταξης. 

Μια τέτοια µεταστροφή στην πολιτική επιδιώκουµε ως παρά-
ταξη, η οποία να είναι αποτελεσµατική µέσω των δηµόσιων διοι-
κήσεων και του ιδιωτικού τοµέα, να απαιτεί την ανάµιξη πολλών
µερών, καθώς και στον προσδιορισµό µιας ατζέντας βασισµένης
σε πολλά µέσα που ποικίλουν, από τη νοµοθεσία έως την οικο-
νοµική στήριξη. 

Εύκολα λοιπόν καταλαβαίνουµε ότι η λήψη ειδικών πρόσθετων
µέτρων σε µια ήδη διαµορφωµένη συµβατική κατάσταση είναι
πολύ σηµαντική και πέρα από το γεγονός ότι η προσβασιµότητα
θεωρείται το κλειδί για την εξίσωση των ευκαιριών όλων των πο-
λιτών, συµπεριλαµβανοµένων των πολιτών µε αναπηρία, ο ρόλος
της προσβασιµότητας στις σηµερινές κοινωνίες είναι πολλαπλός
και αυτό συµβαίνει γιατί αφ’ ενός διασφαλίζει την ενσωµάτωση
και ίσες ευκαιρίες για τα άτοµα µε αναπηρία και αφ’ ετέρου παί-
ζει ρόλο και στην οικονοµική ανάπτυξη. 

Θέλουµε λοιπόν να πιστεύουµε ότι µέσα στο πλαίσιο της όλης
προσπάθειας, επεξεργασίας και δηµιουργίας ενός νοµοθετήµα-
τος για τα άτοµα µε αναπηρία, είναι και η συγκεκριµένη ευρω-
παϊκή οδηγία. Υπάρχουν βέβαια ορισµένες ρυθµίσεις στο υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο, όπου τα µέτρα θα πρέπει να ανταποκρίνον-
ται στις δυσκολίες της εποχής και να είναι ρεαλιστικά και µε την
εξασφαλισµένη επιτυχία της προσπάθειας, η οποία καλείται να
ικανοποιήσει τις απαιτήσεις προσβασιµότητας των προϊόντων και
υπηρεσιών για την ανάπτυξη και την ενίσχυσή της. 

Υπό το πρίσµα αυτό και συνυπολογίζοντας το αποκλειστικό
εθνικό οικονοµικό µας περιβάλλον τονίζουµε πως, αντί της πα-
ράτασης που θέτετε στο άρθρο 32, θα έπρεπε για αυτές τις επι-
χειρήσεις που η µεταγενέστερη από την εγκατάστασή τους
αλλαγή χρήσεων γης τις αναγκάζουν να µετοικήσουν, να δοθούν
κίνητρα µετεγκατάστασης, δεδοµένου ότι η επένδυση που ήδη
έχει κάνει µηδενίζεται και επιπλέον για τις µικρότερες εξ αυτών
µπορεί να σηµαίνει και σοβαρή απώλεια πελατών. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως ανέφερα και στην αρχή της τοποθέτησής µου, η αναπηρία
φαίνεται πως συνιστά ένα αναπόσπαστο κοµµάτι της ανθρώπινης
υπόστασης, καθώς όλο και πιο πολλοί άνθρωποι αναµένεται να
έρθουν αντιµέτωποι µε αυτή τη συνθήκη κάποια στιγµή στη ζωή
τους, όταν βιώσουν διάφορα περιβαλλοντικά εµπόδια ή αλλά-
ξουν ορισµένα από τα προσωπικά τους χαρακτηριστικά. Η κατά-
κτηση της διάστασης της προσβασιµότητας είναι λοιπόν
απαραίτητη προϋπόθεση για την επίτευξη της πλήρους και ου-
σιαστικής συµµετοχής των αναπήρων πολιτών στην κοινωνία. 

Η ενσωµάτωση της οδηγίας 2019/882 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου σχετικά µε τις αιτήσεις προσβασιµότητας και υπηρεσιών
είναι σε θετική κατεύθυνση και γι’ αυτό θα την ψηφίσουµε ως πα-
ράταξη. 

Παρά ταύτα, σας ζητώ, κύριε Υπουργέ, να δεχτείτε την τρο-
πολογία που σας έχουµε καταθέσει, η οποία εµπεριέχει θέµατα
και προτάσεις που η ίδια η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε
Αναπηρία έχει θέσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλό µεσηµέρι και από εµένα.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται «καλή πρόοδο»!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σηκώσει το χέρι του ο νεαρός Χειµάρας, γιος του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεµιστοκλή Χειµάρα, να τον δω
ποιος είναι!

Θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Δικαιοσύνης: «Ενσωµάτωση στην εθνική έννοµη τάξη της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2019/884 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 17ης Απρίλιου 2019 για την τροποποίηση της
απόφασης - πλαισίου 2009/315/ΔΕΥ του Συµβουλίου όσον
αφορά την ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων
χωρών και όσον αφορά το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών
Ποινικού Μητρώου (ECRIS), και για την αντικατάσταση της από-
φασης 2009/316/ΔΕΥ του Συµβουλίου (L 151) και λοιπές ρυθµί-
σεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Το λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας και ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώρ-
γιος Λαµπρούλης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Τόσο από την αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, όσο και
από τους πολιτικούς στόχους της οδηγίας φαίνεται ότι η προ-
σβασιµότητα σε υπηρεσίες και προϊόντα για τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες αντιµετωπίζεται ως ευκαιρία, ώστε µε ορισµένες προ-
σαρµογές να λειτουργήσει αποτελεσµατικά η ενιαία εσωτερική
αγορά, να αποκατασταθούν οι κανόνες της ανταγωνιστικότητας
και της κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµίλων που σχετίζονται
ιδιαίτερα µε την παραγωγή εµπορευµάτων και υπηρεσιών γι’
αυτές τις κατηγορίες του πληθυσµού. Μάλιστα, η επίκληση της
εξάλειψης των εµποδίων που έχουν τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες
για την αξιοποίηση εµπορευµάτων και υπηρεσιών αποτελεί ξε-
κάθαρα τον µανδύα, προκειµένου να συγκαλυφθεί η πραγµατική
στόχευση, όπως εξάλλου δηλαδή αναφέρει και το κείµενο, ότι τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες και οι ηλικιωµένοι αποτελούν µία
αγορά εκατόν είκοσι και πλέον εκατοµµυρίων ατόµων, η οποία
για να αξιοποιηθεί από τη βιοµηχανία όσον αφορά τις ιδιαίτερες
πρόσθετες ανάγκες τους απαιτούνται µέτρα προσαρµογής, προ-
κειµένου να µπορούν τα εµπορεύµατα να διεισδύσουν απρόσκο-
πτα σε αυτή την αγορά. 

Μάλιστα, εντοπίζουν ότι µε τις υπάρχουσες διαφορές που
υπάρχουν στο θεσµικό πλαίσιο, στους κανόνες και άλλα από κρά-
τος σε κράτος δηµιουργείται υψηλότερο κόστος στους µονοπω-
λιακούς οµίλους. Τους εµποδίζει, δηλαδή, να επωφεληθούν από
το δυναµικό της εσωτερικής αγοράς. Στρεβλώνεται, δηλαδή, ο
ανταγωνισµός και παρεµποδίζεται η οικονοµική µεγέθυνση.

Επιπλέον, σε αυτή την οδηγία έχει περίοπτη θέση και η πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενεργό γήρανση. Η προ-
σβασιµότητα σε υπηρεσίες και προϊόντα σε ανάπηρους και
ηλικιωµένους αντιµετωπίζεται µε το κριτήριο να επιτευχθεί ο στό-
χος στα άτοµα αυτά, να διευκολύνονται στη δουλειά µέχρι τα
βαθιά γεράµατα -πρόκειται για τη λεγόµενη «ενεργό γήρανση»-,
προκειµένου να συµπληρώσουν τις πετσοκοµµένες συντάξεις και
κοινωνικές παροχές και να στοιχίζουν αντίστοιχα όσο το δυνατόν
λιγότερο στο κράτος και το κεφάλαιο που αυτό υπηρετεί. Αυτό
το περιεχόµενο έχει η εξασφάλιση της αυτόνοµης διαβίωσης που
αναφέρει η οδηγία για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και τους ηλι-
κιωµένους. 

Ουσιαστικά η προσφορά των µέτρων που προωθούνται µε την
οδηγία για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και τους ηλικιωµένους
είναι να διαµορφωθούν οι ενιαίοι κανόνες και προδιαγραφές
στην παραγωγή εµπορευµάτων και υπηρεσιών, όπως τεχνικά
βοηθήµατα, νέες τεχνολογίες, προϊόντα κ.λπ., τα οποία θα αγο-
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ράζουν αυτά τα άτοµα, προκειµένου να είναι αυτόνοµα και αξιο-
ποιήσιµα από το κράτος και τις επιχειρήσεις για να δουλεύουν.

Βγαίνει, δηλαδή, στην επιφάνεια όλη η απανθρωπιά αυτού του
εκµεταλλευτικού συστήµατος. Η αναπηρία, δηλαδή, αναπηρία
αντιµετωπίζεται ως πεδίο κερδοφορίας και εκµετάλλευσης.
Εξάλλου, η ίδια η οδηγία δεν αναφέρει πουθενά για οικονοµική
συµβολή του κράτους γι’ αυτές τις κοινωνικές ανάγκες. Παράλ-
ληλα, το κράτος αναδεικνύεται σε ρόλο τροχονόµου και ρυθµι-
στή των κανόνων που καθορίζουν τα σύγχρονα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Και εδώ στην ουσία η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την οδηγία αυτή
δεν αποσκοπεί στην εξασφάλιση παροχής των αναγκαίων προ-
ϊόντων και υπηρεσιών για την κάλυψη των πρόσθετων αναγκών
των ΑΜΕΑ, αλλά στο πώς τα εµπορεύµατα των οµίλων θα έχουν
πρόσβαση στους πελάτες ΑΜΕΑ. Αυτός είναι ο καηµός τους! Κι
εδώ γίνεται ακόµη πιο ξεκάθαρο ότι στο επίκεντρο του συγκεκρι-
µένου σχεδίου νόµου, στο επίκεντρο της οδηγίας που συζητούµε
δεν είναι τα ΑΜΕΑ και οι αυξηµένες ανάγκες που προκύπτουν
από την αναπηρία τους, αλλά η λογική του νόµου της αγοράς
και το πώς αυτή θα λειτουργήσει πιο αποτελεσµατικά, πώς οι µε-
γάλοι όµιλοι θα µπορέσουν να βάλουν πόδι και στο αγοραστικό
κοινό που ονοµάζεται «ΑΜΕΑ» πουλώντας τα προσαρµοσµένα
προϊόντα τους από τη µία και από την άλλη και πώς αυτό θα γί-
νεται µε µεγαλύτερη ευκολία από τους οµίλους ενιαιοποιώντας
τους όρους και τους κανόνες της ενιαίας ευρωπαϊκής αγοράς,
ώστε να καθίσταται ευκολότερη η διακίνηση αυτών των προϊόν-
των σε περισσότερες αγορές. 

Επιπλέον, η λογική της δυσανάλογης επιβάρυνσης που προ-
βλέπεται βάζει τις ανάγκες των ΑΜΕΑ για πρόσβαση σε προϊόντα
και υπηρεσίες στη λογική του κόστους-οφέλους για τις επιχειρή-
σεις και κατά συνέπεια αναιρεί εκ προοιµίου την όποια ευαισθη-
σία -που κατά τα άλλα την ακούµε και σήµερα, όπως την
ακούσαµε και στις επιτροπές- του νοµοσχεδίου, µιας και για άλλη
µια φορά το ζητούµενο είναι να µην θιγούν τα κέρδη που τελικά
θα αποκοµίσουν οι όµιλοι από αυτή την προσαρµογή.

Από την άλλη, είναι και µια διάταξη που ευνοεί τη συγκεκρι-
µένη συγκέντρωση και συγκεντροποίηση, µιας και µια µεγάλη
επιχείρηση έχει σαφέστατα καλύτερη δυνατότητα να προσαρµό-
σει την παραγωγή του σε σχέση µε µια µικρή ή µεσαία επιχεί-
ρηση. Όµως, και ο καπιταλιστής που τελικά θα προσαρµόσει το
προϊόν του για να το πουλήσει στον πελάτη-ΑΜΕΑ, στον πελάτη-
άτοµο µε ειδικές ανάγκες σε ποιον θα µετακυλίσει τελικά το κό-
στος της προσαρµογής; Φυσικά στον ανάπηρο πελάτη
πουλώντας του πανάκριβες υπηρεσίες και προϊόντα. 

Όµως, η πρόσβαση σε προϊόντα και υπηρεσίες δεν πρόκειται
να αναιρέσει το γεγονός ότι χιλιάδες ανάπηροι και οι οικογένειές
τους βιώνουν µια τραγωδία δίχως τέλος σε θεραπείες που δεν
γίνονται, σε χιλιάδες παιδιά µε ειδικές ανάγκες που πετιούνται
έξω από οποιαδήποτε εκπαιδευτική διαδικασία, όπως δεν πρό-
κειται να αναιρέσει και το γεγονός ότι πάνω από το 95% των ικα-
νών προς εργασία αναπήρων είναι άνεργοι, είτε ότι ειδικά
σχολεία υπολειτουργούν και το ότι δοµές κλείνουν. Όλα όσα βα-
σανίζουν τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες όχι µόνο παραµένουν
άλυτα, αλλά οξύνονται, αφού το κράτος αποσύρεται όλο και πε-
ρισσότερο από την πρόνοια, µε τις κυβερνήσεις τη µία µετά την
άλλη να παραπέµπουν στην ατοµική ευθύνη, τη φροντίδα και την
εκπαίδευση των ατόµων µε ειδικές ανάγκες. 

Όµως, αλήθεια, τι εµπόδιζε όλους σας, όλους όσοι κυβερνή-
σατε και κυβερνάτε, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ κ.λπ., να
αντιµετωπίσετε εδώ και δεκαετίες τα µεγάλα προβλήµατα των
ατόµων µε ειδικές ανάγκες; Διότι δεν χρειάζεται να έχει κανείς
ντοκτορά για να καταλάβει τις ανάγκες και τα προβλήµατα των
ατόµων µε αναπηρία. Αντίθετα, ψηφίσατε και νόµους -και η Νέα
Δηµοκρατία, και το ΠΑΣΟΚ, και ο ΣΥΡΙΖΑ- που δεν εµπόδισαν τα
όσα βιώνουν οι ανάπηροι σήµερα, τους οποίους µάλιστα εµφα-
νίζετε ως επαναστατικές τοµές. Ενδεικτικά αναφέρω την υποχρε-
ωτικότητα της ειδικής αγωγής, την καταπολέµηση της ανεργίας
των ΑΜΕΑ, την υποχρεωτικότητα ύπαρξης ενός συγκεκριµένου
ποσοστού αναπήρων στη σύνθεση προσωπικού σε δηµόσιο και
ιδιωτικό τοµέα κ.λπ.. Όµως, επαναλαµβάνω, αυτοί οι νόµοι, αλλά
και άλλοι δεν εµπόδισαν τα όσα βιώνουν οι ανάπηροι σήµερα. 

Μάλιστα, στη συζήτηση στις επιτροπές περίσσεψε η πολιτική
υποκρισία και ο εµπαιγµός από όσους κυβερνήσατε, Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, παίζοντας κλοτσοσκούφι τα δικαιώµατα
των ΑΜΕΑ που από κοινού διαλύσατε προσπαθώντας να κρύψετε
τη σύγκλισή σας στα βασικά, το γεγονός δηλαδή πως Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, υλοποιήσατε έως σήµερα µέχρι
κεραίας τη βάρβαρη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
µονοπωλίων µε στόχο τη µεγαλύτερη δυνατή απαλλαγή του κε-
φαλαίου και του κράτους από το κόστος της στήριξης και των
ατόµων µε αναπηρία.

Αλήθεια, θυµάστε την έκθεση του ΟΟΣΑ του 2013 που αφο-
ρούσε την Ελλάδα; Θυµίζω ότι συµπεριλήφθηκε στο τρίτο µνη-
µόνιο και την ψηφίσατε µαζί, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ,
ΑΝΕΛ και Ποτάµι τότε, µε αποτέλεσµα τη µείωση της συνολικής
δαπάνης για τα επιδόµατα και τις συντάξεις αναπηρίας από το
1% του ΑΕΠ τότε στο 0,3%. 

Αντίστοιχη είναι και η επίθεση στα επιδόµατα και τις συντάξεις
αναπηρίας των ΑΜΕΑ και των οικογενειών τους που έρχονται αν-
τιµέτωποι µε την υποχρηµατοδότηση και την εµπορευµατοποί-
ηση της υγείας, της πρόνοιας, της παιδείας, της ειδικής αγωγής,
τον αθλητισµό και τον πολιτισµό. Δικά σας έργα, έργα όλων σας,
δεν είναι αυτά; 

Δικό σας, επίσης, έργο δεν είναι το αντιλαϊκό µέτρο απέναντι
στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες που αποτυπώθηκε στο αντιδρα-
στικό µέτρο της λειτουργικότητας δηµιουργώντας πρόσθετα φίλ-
τρα, ώστε οι παροχές να χορηγούνται µόνο σε όσους βρίσκονται
στα όρια της εξαθλίωσης; Με ευθύνη ΣΥΡΙΖΑ, Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΠΑΣΟΚ χιλιάδες ΑΜΕΑ ζουν µε την αγωνία αν θα περισώ-
σουν το πενιχρό εισόδηµα και τη σύνταξη αναπηρίας από το
σφαγείο των ΚΕΠΑ.

Δικό σας δηµιούργηµα δεν είναι η διαχρονική απαξίωση και
υποβάθµιση που επικρατεί και στον τοµέα της δηµόσιας αποκα-
τάστασης, µε αποτέλεσµα εδώ και χρόνια να σπρώχνετε αυτόν
τον κρίσιµο τοµέα της αποκατάστασης στον ιδιωτικό τοµέα; Την
ώρα, δηλαδή, που στη χώρα µας θα έπρεπε να υπάρχουν δύο χι-
λιάδες δηµόσια κρεβάτια αποκατάστασης, σήµερα υπάρχουν
διακόσια και από αυτά δεν λειτουργούν όλα, ενώ ο ιδιωτικός το-
µέας γιγαντώνεται από το 2000 και εντεύθεν και µετράει πάνω
από δύο χιλιάδες κρεβάτια, εξαναγκάζοντας όµως τους πάσχον-
τες και τις οικογένειές τους να ξεπουλούν ό,τι έχουν και δεν
έχουν για να βρουν τα µέσα της αποκατάστασης. 

Και όλα αυτά συµβαίνουν σε µία περίοδο που οι κατακτήσεις
της επιστήµης, της τεχνολογίας και της παραγωγικότητας είναι
σε τέτοια επίπεδα που θα µπορούσαν να συµβάλουν στην ικανο-
ποίηση των αναγκών των αναπήρων και των οικογενειών τους,
ώστε να ζουν αξιοπρεπώς και όχι να βιώνουν µία σύγχρονη κό-
λαση, γεγονός που οφείλεται στις πολιτικές επιλογές που δια-
χρονικά ακολουθήθηκαν από όλες τις κυβερνήσεις και στον
χώρο της αναπηρίας, αλλά Και της ειδικής αγωγής των ατόµων
µε ειδικές ανάγκες.

Αυτές οι πολιτικές είχαν και έχουν ως κριτήριο τη διαχείριση
του προβλήµατος µε όσο το δυνατόν λιγότερες δαπάνες για το
κράτος, µε όσο το δυνατόν λιγότερη κρατική ευθύνη και κατά
συνέπεια τη µείωση για το αστικό κράτος του κόστους για την
εκπαίδευση, περίθαλψη, αποκατάσταση των αναπήρων και συγ-
χρόνως η ανάδειξη της αναπηρίας σε ευκαιρία για τους επιχει-
ρηµατίες του χώρου και η παροχή φυσικά ενός ελάχιστου
πακέτου παροχών για λίγους, όπως για παράδειγµα, η θεσµοθέ-
τηση, επειδή αναφέρθηκε και στις επιτροπές και είναι και σχετικά
πρόσφατο, από το καλοκαίρι, του «Προσωπικού Βοηθού» που
δεν ξεφεύγει από αυτήν τη λογική. Μάλιστα ο τρόπος µε τον
οποίο θα υλοποιηθεί αποτελεί µία αποσπασµατική και επιµέρους
παρέµβαση χωρίς καθολικό χαρακτήρα και µε ηµεροµηνία λήξης
µε χρηµατοδότηση που δεν προκύπτει από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό.

Να γιατί, λοιπόν, οι διακηρύξεις, οδηγίες -όπως θέλετε πείτε
το- της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των κυβερνήσεων περί
ίσων ευκαιριών καταπολέµησης των διακρίσεων δεν έχουν καµία
πρακτική αντανάκλαση, καµία πρακτική αξία και για τους ανάπη-
ρους, τους χρόνια πάσχοντες των φτωχών λαϊκών στρωµάτων
γιατί αντικειµενικά δεν µπορούν και δεν θέλουν να υπερβούν τη

2490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µεγάλη ανισότητα που αναπαράγει και διευρύνει το ίδιο το σύ-
στηµα, το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα. Έτσι, τόσο η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και οι προηγούµενες, ακόµα
και να θέλατε -που δεν θέλετε-, δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε
τα µεγάλα και διαρκώς διογκούµενα προβλήµατα και των ατόµων
µε ειδικές ανάγκες που δηµιουργεί η ίδια η πολιτική σας ανεξάρ-
τητα από τις όποιες µικροδιαφορές παρουσιάζετε στη διαχείριση
αυτής της πολιτικής το ότι δεν µπορείτε οφείλεται στο γεγονός
των στρατηγικών σας δεσµεύσεων και του πλαισίου, των κατευ-
θύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για στήριξη της ανταγωνιστι-
κότητας, στήριξη των αναγκών του κεφαλαίου, των
επιχειρηµατικών οµίλων για κερδοφορία. Στον βωµό αυτής της
στρατηγικής θυσιάζονται ανάγκες, δικαιώµατα των ατόµων µε ει-
δικές ανάγκες, συνολικά των εργαζοµένων.

Το ΚΚΕ υποστηρίζει ότι οι ανάπηροι, οι ηλικιωµένοι των λαϊκών
στρωµάτων και οικογενειών έχουν ανάγκη από ένα αποκλειστικά
δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας και πρόνοιας, µε υπηρεσίες
σύµφωνα µε τις σύγχρονες κατακτήσεις της επιστήµης και της
τεχνολογίας. Σε όλους τους τοµείς που αφορούν στην ικανοποί-
ηση των αναγκών των ΑΜΕΑ και των ηλικιωµένων δεν χωράει
καµµία επιχειρηµατική δράση, καµµία εµπορευµατοποίηση. Όλα
πρέπει να είναι κατοχυρωµένα και δωρεάν από το κράτος. Εµείς
δεν µιλάµε για πρόσβαση η οποία εξαρτάται από την οικονοµική
δυνατότητα του καθενός, αλλά για καθολικό και δωρεάν δι-
καίωµα εξασφαλισµένο από το κράτος. 

Φυσικά κανείς δεν λέει ότι, για παράδειγµα, το δοµηµένο πε-
ριβάλλον, τα δηµόσια κτήρια, τα σχολεία, τα µέσα µεταφοράς,
οι υπηρεσίες και πάει λέγοντας δεν είναι σωστό να είναι προσβά-
σιµα. Δεν αντιλέγει κανένας. Λέµε ναι στην προσβασιµότητα, για
παράδειγµα στο δοµηµένο περιβάλλον, αλλά όχι ως πρόσχηµα
για τους µεγαλοεργολάβους για υπερκοστολόγηση των έργων.
Λέµε ναι στην προσβασιµότητα, αλλά να έχει ο ανάπηρος σχο-
λείο να πάει, δουλειά, χρήµατα για να καλύψει τις ανάγκες του,
την ψυχαγωγία του, διακοπές και κοινωνική ζωή. Πρώτα απ’ όλα,
όµως, να επιδοτείται και να καλύπτεται το κόστος, για παρά-
δειγµα ανακατασκευής του σπιτιού που πολλές φορές χρειάζεται
να γίνει λειτουργικό για τον κινητικά ανάπηρο, ζήτηµα βέβαια που
ούτε κατά διάνοια δεν το θίγουν οι αστικές κυβερνήσεις. 

Ουσιαστική απάντηση σε αυτή την κατεύθυνση µπορεί να
δώσει µόνο η θέση του ΚΚΕ για την ίδρυση δηµόσιου τεχνολογι-
κού ινστιτούτου το οποίο θα έχει την αποκλειστική ευθύνη για
την έρευνα, την παραγωγή, αλλά και την εισαγωγή εκεί που χρει-
άζεται τεχνολογικών προϊόντων που έχουν ανάγκη οι ανάπηροι
και φυσικά τη δωρεάν διάθεση σε αυτούς. Μιλάµε για προσβα-
σιµότητα στον τουρισµό για τα άτοµα µε αναπηρία. Ακούσαµε
και στις επιτροπές, το λέτε, θα ακουστεί και σήµερα εδώ στην
Αίθουσα. Πείτε µας όµως πώς ο ανάπηρος ο άνεργος µε το επί-
δοµα των 300 ευρώ ή το παιδί µε αναπηρία του εργάτη, του αυ-
τοαπασχολούµενου µπορεί να κάνει διακοπές; Δεν µπορεί να
κάνει διακοπές.

Το ΚΚΕ στηρίζει τους στόχους πάλης του ριζοσπαστικού κινή-
µατος, του αναπηρικού κινήµατος και µαζί µε τον λαό συνεχίζει
τον αγώνα για µαζικές προσλήψεις εργαζοµένων, µε µόνιµη και
σταθερή εργασιακή σχέση και πλήρη στήριξη σε εξοπλισµό και
υπηρεσίες, ώστε τα άτοµα µε αναπηρία όχι µόνο να αυτοεξυπη-
ρετούνται, αλλά να είναι όσο το δυνατόν πιο αυτοδύναµα οικο-
νοµικά και κινητικά. Ταυτόχρονα αναδεικνύουµε την αναγκαιό-
τητα ενός δηµόσιου συστήµατος υγείας - πρόνοιας µε πλήρη
ανάπτυξη, στελέχωση, εξοπλισµό των δοµών αυτών που θα πα-
ρέχεται δωρεάν σε όλους τους αναπήρους µε µοναδικό κριτήριο
τις ιδιαίτερες ανάγκες τους, µε κατάργηση της επιχειρηµατικής
δράσης, χωρίς ΜΚΟ και ιδιώτες. Μέσα από αυτό το πλαίσιο η κα-
τάκτηση των ανωτέρω µπορεί όντως να συµβάλει ουσιαστικά στη
βελτίωση της ποιότητας ζωής, στην ικανοποίηση των µόνιµων και
διαρκών αναγκών των αναπήρων και των οικογενειών τους.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, δυο λόγια για κάποια από τα
τελευταία άρθρα του τρίτου µέρους του νοµοσχεδίου.

Το άρθρο 31 αναφέρεται στην παραχώρηση των εκτάσεων
στις περιοχές απολιγνιτοποίησης. Παραχωρούνται λοιπόν κατά
χρήση, χωρίς δηµοπρασία ακίνητα του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, ανεξαρτήτως έκτασης. Η δήθεν ανα-

βάθµιση είναι η ανάπτυξη της επιχειρηµατικής δράσης στον πρω-
τογενή τοµέα, στον τοµέα µεταποίησης και εφοδιαστικής αλυσί-
δας, για καινοτόµες και νεοφυείς δραστηριότητες, καθώς και για
επενδύσεις, όπως η ίδρυση ή επέκταση βιοτεχνικών, βιοµηχανι-
κών και λοιπών εγκαταστάσεων, η ίδρυση ή επέκταση ξενοδοχει-
ακών µονάδων και οι επενδύσεις σε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας ή και σε συστήµατα αποθήκευσης. Δηλαδή η δήθεν
αναβάθµιση δεν είναι του περιβάλλοντος, αλλά ανάπτυξη της
πράσινης επιχειρηµατικής εκµετάλλευσης της γης και του περι-
βάλλοντος και στόχος και επιδίωξη να αποτελέσει κερδοφόρο
διέξοδο για τους πράσινους οµίλους. 

Οι διατάξεις, λοιπόν, αυτές είναι αντιφατικές αφού συνεχίζεται
ακόµη η λειτουργία των σταθµών ηλεκτροπαραγωγής από λι-
γνίτη και φυσικά αποτελούν προσπάθεια υλοποίησης της πράσι-
νης µετάβασης και της ευρωπαϊκής κοινωνικής συµφωνίας, που
λειτουργεί σε βάρος της ζωής και της δουλειάς των λαϊκών
στρωµάτων, των εργαζοµένων, αφού ήδη πετάχτηκαν στον
δρόµο εργαζόµενοι, αλλά και οι όποιες περιορισµένες νέες θέ-
σεις εργασίας θα είναι πολύ φθηνότερες και µε χειρότερους ερ-
γασιακούς όρους και συνθήκες. 

Εµείς είπαµε και στην επιτροπή ότι επί της αρχής καταψηφί-
ζουµε στη βάση συγκεκριµένων άρθρων που αναφέρονται στην
οδηγία, άρθρα δηλαδή που είναι ο πυρήνας ακριβώς της πολιτι-
κής, που αφορούν τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και φυσικά µια
σειρά από άρθρα που είναι στα επόµενα κεφάλαια του νοµοσχε-
δίου. Με βάση αυτά τα άρθρα, βαραίνει η ψήφος κατά επί της
αρχής. Φυσικά υπάρχουν άρθρα που θα ψηφίσουµε διαφορετικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ τον κ. Λαµ-

προύλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα δύο
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο

Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας (δεύτερο τµήµα).
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,

ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η αλήθεια είναι πως το να µιλάει κανείς για προσβασιµότητα

των ατόµων µε ειδικές ανάγκες σε προϊόντα και υπηρεσίες, όταν
τα χρήµατα που έχουν στη διάθεσή τους είναι ελάχιστα, αφού
δεν στηρίζονται από την πολιτεία, είναι οξύµωρο και πόσω µάλ-
λον µε τον πληθωρισµό στα ύψη, που εξανεµίζει τα εισοδήµατα
των πολιτών, που τα µειώνει περί το 40% σε όρους αγοραστικής
αξίας για τους αµειβόµενους κάτω των 750 ευρώ, σύµφωνα µε
πρόσφατη µελέτη. Είναι, πραγµατικά, θλιβερό για τη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, όπως αναφέραµε
στην επιτροπή µε τα δύο πρώτα µέρη του σχεδίου νόµου ενσω-
µατώνεται η οδηγία 882/2019 της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά
µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών
προς διευκόλυνση των ατόµων µε ειδικές ανάγκες.

Με το τρίτο µέρος ρυθµίζονται σηµαντικά θέµατα, όπως ο
έλεγχος διάθεσης πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης στις επι-
χειρήσεις λιανικού εµπορίου, µαζικής εστίασης και catering, επι-
πλέον η παραχώρηση ακινήτων ευρισκόµενων εντός των ζωνών
απολιγνιτοποίησης, καθώς επίσης η παράταση της προθεσµίας
αποµάκρυνσης των µεταποιητικών δραστηριοτήτων λόγω αλλα-
γής χρήσης γης, για κάποιους που θα εξυπηρετηθούν από το
συγκεκριµένο. 

Για το πολλαπλό έγκληµα της απολιγνιτοποίησης πάντως,
όσον αφορά στην ανεργία, την ερήµωση των περιοχών, την ενερ-
γειακή εξάρτηση της χώρας µας και ούτω καθεξής, δεν χρειάζε-
ται να επαναλαµβανόµαστε, το έχουµε αναλύσει και τεκµηριώσει
πάρα πολλές φορές. Τεράστιο λάθος. 

Τέλος, από τις ανωτέρω διατάξεις δεν λείπουν οι παρατάσεις
προθεσµιών, καθώς επίσης οι εξουσιοδοτικές διατάξεις, µε τις
οποίες ο εκάστοτε υπουργός µπορεί να ρυθµίζει θέµατα κατά το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2491



δοκούν, κάτι µε το οποίο ούτε συµφωνήσαµε ποτέ ούτε πρόκειται
να συµφωνήσουµε. 

Είναι γεγονός πάντως ότι ο σεβασµός των δικαιωµάτων των
ατόµων µε αναπηρία, η εξασφάλιση της ισότιµης πρόσβασής
τους, καθώς επίσης, γενικότερα, της συµµετοχής τους στην κοι-
νωνική και οικονοµική ζωή της χώρας µας αποτελεί βασική µας
υποχρέωση, ενώ πρέπει να αποτελεί τη θεµελιώδη αρχή του
οποιουδήποτε πολιτισµένου κράτους, πόσω µάλλον της Ελλά-
δας, ειδικά της Ελλάδας. Εντούτοις, γνωρίζουµε όλοι πως ως
χώρα βρισκόµαστε πολύ πίσω στον συγκεκριµένο τοµέα, ακόµη
και σε ό,τι αφορά στις βασικές ανάγκες της καθηµερινότητας. 

Ειδικότερα, δεν υπάρχει σχεδόν καµµία ουσιώδης βοήθεια σε
σχέση µε την προσβασιµότητα στις δηµόσιες υπηρεσίες, ενώ
διαπιστώνεται η απουσία κατάλληλων πεζοδροµίων και ραµπών,
η έλλειψη ειδικών χώρων στάθµευσης, η ανυπαρξία ελέγχων και
κυρώσεων για τους παραβάτες και ούτω καθεξής. Τα λέµε συ-
νεχώς. Τα παραπάνω ακόµη και στις µεγάλες πόλεις, ενώ η κα-
τάσταση είναι κατά πολύ χειρότερη στην επαρχία και στις
νησιωτικές περιοχές, στις οποίες δίνεται συνήθως ελάχιστη ση-
µασία. 

Δυστυχώς, το νοµοθετικό πλαίσιο που κατατέθηκε, παρά το
ότι πρόκειται για ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας, χαρα-
κτηρίζεται από γενικότητες και αοριστίες. Οι οδηγίες βέβαια είναι
νοµοθετικές πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες ορίζουν
στην ουσία στόχους που πρέπει να επιτευχθούν, ενώ εισάγουν
κάποιες κατευθυντήριες γραµµές. Εναπόκειται όµως στην κάθε
χώρα µέλος να θεσπίσει τους δικούς της νόµους για την επίτευξη
αυτών των στόχων, κάτι που δεν διαπιστώσαµε δυστυχώς που-
θενά.

Πρόκειται, δηλαδή, για ένα ευέλικτο µέσο που χρησιµοποιείται
κυρίως για την εναρµόνιση των εθνικών νοµοθεσιών, καθιστών-
τας υποχρεωτική την επίτευξη ενός συγκεκριµένου αποτελέσµα-
τος. Αφήνει όµως ελεύθερες τις χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, παρά τα όσα λένε οι εκάστοτε κυβερνήσεις µας, να επι-
λέξουν πώς θα το επιτύχουν, ενώ µε το σηµερινό σχέδιο νόµου
ενσωµατώνεται µεν η οδηγία, χωρίς να θεσπίζονται ουσιώδεις
και αποτελεσµατικές ρυθµίσεις. 

Ειδικότερα, ναι µεν ορίζονται γενικά κάποιες απαιτήσεις προ-
σβασιµότητας που πρέπει να τηρούνται για τα προϊόντα και τις
υπηρεσίες, χωρίς όµως έστω κάποια ενδεικτική εξειδίκευση. Ει-
σάγεται δε εξαίρεση από την εν λόγω υποχρέωση για τις πολύ
µικρές επιχειρήσεις που παρέχουν υπηρεσίες, χωρίς να διευκρι-
νίζεται καν η έννοια της πολύ µικρής επιχείρησης, ειδικά όσον
αφορά στις ανάγκες του παρόντος σχεδίου νόµου.

Στην περίπτωση τώρα που οι συγκεκριµένες υποχρεώσεις
συµπεριλαµβάνουν τις µικρές επιχειρήσεις, θα πρέπει να φρον-
τίσει το κράτος να τις ενισχύσει για τη συµµόρφωσή τους στις
διατάξεις που υιοθετούνται, αφού είναι ήδη αντιµέτωπες µε τε-
ράστια οικονοµικά προβλήµατα, ενώ οι τράπεζες αποκλείουν από
τον δανεισµό τη συντριπτική τους πλειοψηφία. Ακόµη και αν τις
δανείζουν, απαιτούν επιτόκια κατά πολύ υψηλότερο από αυτά µε
τα οποία οι ίδιες δανείζονται ή έχουν δανειστεί από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα, παρέχοντας παράλληλα σχεδόν µηδε-
νικά επιτόκια στους καταθέτες τους που µε τον πληθωρισµό θα
χάσουν περί τα 17 δισεκατοµµύρια από τις αποταµιεύσεις τους
µόνο το 2022. Δεν συνέβη ποτέ ούτε καν την εποχή των µνηµο-
νίων!

Πού είναι, αλήθεια, εδώ το κράτος; Πώς αντιµετωπίζει το τρα-
πεζικό καρτέλ; Με το να εγγυάται τα κόκκινα δάνεια που πουλούν
οι τράπεζες µε 19 δισεκατοµµύρια, αυξάνοντας το δηµόσιο
χρέος µας, για να πλειστηριάζουν οι τράπεζες τα σπίτια των Ελ-
λήνων;

Περαιτέρω, προβλέπονται στο σχέδιο νόµου οι έννοιες της θε-
µελιώδους µεταβολής και της δυσανάλογης επιβάρυνσης ως
λόγοι εξαίρεσης από τη συµµόρφωση προς τις απαιτήσεις προ-
σβασιµότητας που αναφέρονται στις διατάξεις του. Δυστυχώς
όµως και εδώ γενικόλογα και εντελώς αόριστα, χωρίς να γνωρί-
ζουµε ποιοι και πώς θα εξαιρούνται. 

Συνεχίζοντας, είναι ασφαλώς αρνητικό το ότι δεν καθορίζονται
ρητά στις διατάξεις του σχεδίου νόµου, έστω ως γενικό πλαίσιο,
οι επιβαλλόµενες κυρώσεις για τις περιπτώσεις παραβάσεων.

Υιοθετείται µόνο νοµοθετική εξουσιοδότηση, χωρίς καν να ανα-
φέρεται ως ενδεικτικό µέτρο η επιβολή προστίµου. 

Εκτός αυτού, όπως µας έχει συνηθίσει δυστυχώς η σηµερινή
Κυβέρνηση, διαπιστώνουµε δύο νοµοθετικές εξουσιοδοτήσεις
για τον καθορισµό των ουσιωδέστερων ζητηµάτων του σχεδίου
νόµου, ειδικότερα όσον αφορά στον καθορισµό της υποδοµής
για την άσκηση της εποπτείας της αγοράς, τη συγκρότηση κλι-
µακίων ελέγχου για την εξειδίκευση των περιπτώσεων επιβολής
κυρώσεων του ύψους των διοικητικών προστίµων για κάθε πα-
ράβαση, καθώς επίσης της διαδικασίας και των οργάνων επιβο-
λής τους µε κοινή υπουργική απόφαση και έκδοση προεδρικού
διατάγµατος, κατόπιν πρότασης των αρµόδιων υπουργών. 

Θα ήταν προτιµότερο και σίγουρα πολύ πιο δηµοκρατικό, µε
σεβασµό στην αρχή της διαφάνειας, να καθορίζονται αυτά τα ζη-
τήµατα από τις διατάξεις του σχεδίου νόµου και όχι από τους
εκάστοτε υπουργούς µε τέτοιου είδους αποφάσεις που εµείς
ούτε καν γνωρίζουµε. 

Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι, επίσης, το γεγονός ότι δεν τοποθε-
τούνται καν χρονικά περιθώρια για την έκδοση των προβλεπόµε-
νων κανονιστικών πράξεων. Εκτός αυτού, διαπιστώνουµε πως η
προσαρµογή των παρόχων υπηρεσιών στις διατάξεις του σχε-
δίου νόµου θα συντελεστεί τον Ιούνιο του 2030 ή του 2035, ενώ
ειδικά για τα τερµατικά αυτοεξυπηρέτησης, η προσαρµογή µπο-
ρεί να επιτευχθεί ακόµη και το 2045. 

Ουσιαστικά, λοιπόν, ψηφίζουµε σήµερα το 2022 κάτι για να
εφαρµοστεί µετά από οκτώ, δεκατρία, έως και είκοσι τρία χρόνια
αργότερα, κάτι που προφανώς είναι παράδοξο, ειδικά όταν δεν
µπορούµε να προβλέψουµε ούτε τον επόµενο προϋπολογισµό.
Αν είναι δυνατόν! 

Από την άλλη πλευρά, δεν µπορούµε να είµαστε αντίθετοι -και
δεν το κάνουµε- σε οποιαδήποτε ρύθµιση διευκολύνει την προ-
σβασιµότητα των συµπολιτών µας µε αναπηρίες σε προϊόντα και
υπηρεσίες. Ακόµη δεν έχουµε φροντίσει ως πολιτεία ουσιωδώς
για τη βελτίωση της καθηµερινότητάς τους στα απλά και βασικά
ζητήµατα. 

Εντούτοις, δεν µπορούµε να µην κατακρίνουµε τα λάθη που
διαπιστώνουµε, καθώς επίσης και να µην αναφέρουµε πως το
σηµερινό σχέδιο νόµου δεν θα έχει πιθανότατα καµµία πρακτική
εφαρµογή. Δεν το θέλουµε, αλλά αυτό προβλέπουµε.

Όπως επισηµαίνεται, πάντως, στην αιτιολογική έκθεση, µέχρι
σήµερα η πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία σε βασικές υπη-
ρεσίες, όπως είναι οι τραπεζικές, η έκδοση εισιτηρίων, η ανά-
γνωση ηλεκτρονικών βιβλίων και οι διαδικτυακές υπηρεσίες, είναι
από δύσκολη έως αδύνατη, εγείροντας ουσιαστικούς περιορι-
σµούς στην ανεξάρτητη διαβίωση των συγκεκριµένων συµπολι-
τών µας. 

Σε κάθε περίπτωση, µε πρόχειρες λύσεις και µε βεβιασµένες
κινήσεις, όπως αυτές της Κυβέρνησης, είναι πολύ πιθανόν να κα-
ταπατηθεί το δικαίωµα στην προσβασιµότητα, οπότε να καταδι-
καστεί η Ελλάδα από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου. 

Στο άρθρο 4 θεωρήσαµε προβληµατικό τον ορισµό των ΑΜΕΑ
και ενδεχοµένως αντισυνταγµατικό, ενώ ως ΑΜΕΑ πλέον µπο-
ρούν να συµπεριληφθούν πολλές άλλες κατηγορίες πολιτών. Για
παράδειγµα, οι ηλικιωµένοι µε άνοια που στα αρχικά τουλάχιστον
στάδια είναι παρόντες στην κοινωνία, αλλά δεν µπορούν να λει-
τουργήσουν δυστυχώς στο ίδιο επίπεδο. Το αποτέλεσµα είναι να
χάνονται και να θέτουν σε κίνδυνο τόσο τον εαυτό τους όσο και
τρίτους.

Πιστεύουµε πως υπάρχει η σχετική πρόβλεψη στον νόµο που
καταθέσαµε στην επιτροπή στα πρακτικά, µε την έννοια πως συµ-
περιλαµβάνονται στους ΑΜΕΑ ως νευροεκφυλιστική ασθένεια,
µε ποσοστά αναπηρίας που κυµαίνονται από 10% έως και άνω
του 80% ανάλογα µε το στάδιο. Εάν ισχύει, σηµαίνει πως θα πρέ-
πει να προσαρµοστούν οι υπηρεσίες, έτσι ώστε να µπορούν να
τους εξυπηρετούν. Οπότε η ερώτησή µας εδώ ήταν εάν έχει λη-
φθεί υπ’ όψιν στο παρόν νοµοσχέδιο. Δεν απαντήθηκε, αλλά ελ-
πίζουµε να απαντήσει σήµερα ο Υπουργός.

Υπάρχει, πάντως, για παράδειγµα µια τέτοια πρωτοβουλία της
εταιρείας «ALZHEIMER» για τη δηµιουργία κοινοτήτων και επι-
χειρήσεων φιλικών σε αυτούς τους ασθενείς, οι οποίοι πλέον
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υπολογίζονται στις διακόσιες χιλιάδες στην Ελλάδα. Είναι ένα τε-
ράστιο νούµερο. Ενδεχοµένως, είναι περισσότεροι από όλους
τους άλλους ΑΜΕΑ, ενώ χρειάζονται µεγάλη υποστήριξη από το
περιβάλλον τους και από την πολιτεία.

Στη δε Ολλανδία λειτουργεί ένα πιλοτικό πρόγραµµα για τη
δηµιουργία ενός χωριού ειδικά προσαρµοσµένου στους συγκε-
κριµένους ασθενείς. Αυτός είναι πολιτισµός.

Στο άρθρο 5 µας προκάλεσε εντύπωση το ότι εξαιρούνται των
απαιτήσεων ειδικών προσβάσεων ΑΜΕΑ, στο Παράρτηµα ΙΙΙ, οι
αστικές προαστιακές και περιφερειακές µεταφορές, οπότε εύ-
λογα ρωτήσαµε εάν θα υπάρχει πρόσβαση µόνο στα διεθνή αε-
ροδρόµια, ενώ η ΕΣΑΜΕΑ ζήτησε να µην υπάρξει αυτή η
εξαίρεση στα µέσα µαζικής µεταφοράς.

Εάν, πάντως, αυτή η αδιαφορία στις αστικές, προαστιακές και
περιφερειακές µεταφορές οφείλεται στο κόστος ή στη στενό-
τητα χώρου, θα µπορούσε να υπάρχει δηµοτική υπηρεσία µετα-
φοράς, όπως συµβαίνει στη Νέα Υόρκη. Πάντοτε κοιτάζουµε τι
συµβαίνει σε άλλες χώρες και δεν εφευρίσκουµε εµείς τον κύκλο.

Από την άλλη πλευρά, θα µπορούσαν να δοθούν σε ΑΜΕΑ που
έχουν τη δυνατότητα οδήγησης µικρά σκούτερ και αυτοκίνητα
µε πολύ απλές προδιαγραφές, σηµειώνοντας πως υπάρχουν ήδη
κάποια. Στο παρελθόν, όπου είχαµε εγχώρια αυτοκινητοβιοµη-
χανία, υπήρχαν ανάλογα δικά µας µοντέλα ελληνικά, ενώ υπάρ-
χουν τέτοιες προτάσεις σήµερα ειδικά για µικρά ηλεκτρικά
αυτοκίνητα πόλης.

Αποτελεί, δε, ευκαιρία για εγχώρια παραγωγή, όπως του µι-
κρού ηλεκτρικού αυτοκινήτου Kenguru, που χρησιµοποιείται στη
Μαδρίτη για µεταφορά ατόµων µε ειδικές ανάγκες, ενώ µπορούν
να κατασκευαστούν στην Ελλάδα τρίκυκλα και αµαξίδια.

Η εγχώρια τέτοια παραγωγή, που θα καλυπτόταν από παροχές
υγείας, είναι ευκαιρία για την Ελλάδα, ενώ θα πρέπει να συµµε-
τέχουµε στη νέα τεχνολογία για την παραγωγή εγχώριας προ-
στιθέµενης αξίας. Άλλωστε, αυτό που πρέπει να µας ενδιαφέρει
πάντοτε είναι η εγχώρια παραγωγή, µε την εκµετάλλευση κάθε
είδους συνεργιών µε άλλους τοµείς. Μόνο έτσι θα καταφέρει η
Ελλάδα να ξεφύγει από τις διπλές παγίδες των χρεών και των ελ-
λειµµάτων, που αυξάνονται και τα δύο συνεχώς, δηµιουργώντας
επιπλέον ποιοτικές και σωστά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, µε-
ταξύ άλλων για να γυρίσουν πίσω οι εξακόσιες πενήντα χιλιάδες
νέοι µας που εγκατέλειψαν την πατρίδα τους για να επιβιώσουν,
κυρίως όµως για να σταµατήσει η γάγγραινα της συνεχιζόµενης
µετανάστευσης των Ελλήνων. Δεν έχει µειωθεί καθόλου η τάση.

Τέλος, αναφέρθηκε από τους φορείς η χρησιµότητα των νέων
συσκευών για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, οι οποίες νέες συ-
σκευές θα έπρεπε να µπορούν να κατασκευαστούν και στην Ελ-
λάδα -αυτό είπαν οι φορείς- για να στηρίζεται η εγχώρια παρα-
γωγή και να µειώνεται το κόστος. Το ανέδειξε ο εκπρόσωπος της
ΣΕΑΑΝ, αναφέροντας την έλλειψη θερµοµέτρων για όσους
έχουν προβλήµατα όρασης κατά την πανδηµία ή την ακριβή τιµή
των εισαγοµένων, ενώ θα µπορούσαν να παραχθούν στην Ελ-
λάδα. Όπως τόνισε ακριβώς -επαναλαµβάνω τα δικά του λόγια-
η τεχνολογία έχει δώσει λύσεις στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Αυτό
είπε. Όµως, πέραν του ότι είναι πανάκριβα -35 ευρώ, ενώ ένα
κοινό θερµόµετρο κοστίζει 2 ευρώ- αυτή τη στιγµή στη χώρα µας
δεν υπάρχουν, γιατί δεν διαθέτουµε εγχώρια παραγωγή και
επειδή εξαντλήθηκαν στην παγκόσµια αγορά. Κοστίζει 2 ευρώ
στην αγορά ένα κοινό θερµόµετρο, 35 µε 40 ευρώ να το πληρώ-
σει ο τυφλός και δεν καλύπτεται από πουθενά.

Αυτά ήταν ακριβώς τα λόγια του, που εµείς απλώς επαναλά-
βαµε, γιατί τα θεωρήσαµε απόλυτα σωστά.

Κλείνοντας, µε το Μέρος Γ’, το σηµαντικότερο είναι η παρα-
χώρηση ακινήτων ανεξαρτήτως έκτασης για σαράντα έτη έναντι
τιµήµατος και χωρίς δηµοπρασία, εφόσον τα ακίνητα ευρίσκον-
ται εντός των ζωνών απολιγνιτοποίησης για δραστηριότητες,
όµως, του πρωτογενή τοµέα, του τοµέα µεταποίησης και εφο-
διαστικής αλυσίδας, για καινοτόµες και νεοφυείς δραστηριότη-
τες, καθώς επίσης για επενδύσεις, όπως είναι η ίδρυση ή η
επέκταση βιοτεχνικών, βιοµηχανικών και λοιπών εγκαταστάσεων,
η ίδρυση ή επέκταση ξενοδοχειακών µονάδων, οι επενδύσεις σε
ΑΠΕ ή και συστήµατα αποθήκευσης.

Τέλος, ακούσαµε πραγµατικά µε ικανοποίηση τον Υπουργό -

είµαστε πάντα εποικοδοµητικοί στις συζητήσεις- να δηλώνει στην
επιτροπή πως θα υιοθετήσει στο νοµοσχέδιο µε νοµοτεχνικές
όλα όσα ζήτησε η ΕΣΑΜΕΑ και είναι νόµιµα. Ακριβώς αυτό είπε:
«Όλα όσα ζήτησε η ΕΣΑΜΕΑ και είναι νόµιµα».

Ελπίζουµε να τηρήσει την υπόσχεσή του, που είναι άκρως ση-
µαντική για εµάς όσον αφορά στην ψήφιση του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Γεώργιος Λογιάδης από το ΜέΡΑ25 θα είναι ο τελευταίος
οµιλητής από τους κεντρικούς αγορητές. Στη συνέχεια είχα
σκοπό να πάω στους οµιλητές. Ωστόσο, µου ζήτησαν δύο Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τον λόγο. Αν έρθει ο κ. Τσακαλώτος
και παραχωρήσει στην κ. Γιαννακοπούλου, η οποία «καίγεται» και
µας έχει παρακαλέσει όλους εδώ για να πάρει τον λόγο, θα τον
δώσω στην κ. Γιαννακοπούλου. Πιστεύω ότι θα δεχθεί ο κ. Τσα-
καλώτος, που ξέρω ότι είναι ευγενής και ασπρόµαλλος.

Ορίστε, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων απο-
τελείται ουσιαστικά από δύο ασύνδετα µεταξύ τους µέρη. Το
πρώτο τµήµα αναφέρεται στην ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
οδηγίας σχετικά µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων
και υπηρεσιών. Το δε δεύτερο, εντελώς ανεξάρτητο τµήµα, ανα-
φέρεται κατ’ όνοµα µόνο σε άλλες επείγουσες διατάξεις για την
ενίσχυση της ανάπτυξης.

«Οι ταχύτατες διαδικασίες του σχεδίου νόµου δεν συνάδουν
µε δηµοκρατικούς θεσµούς, αλλά παραπέµπουν σε περιόδους
ψήφισης µνηµονιακών νόµων», καυτηριάζει η Συνοµοσπονδία
Ατόµων µε Αναπηρία, η ΕΣΑΜΕΑ, η οποία θα έπρεπε να είχε συµ-
περιληφθεί, αλλά δεν έγινε, στη διαβούλευση για το σηµερινό
νοµοσχέδιο.

Στο πρώτο τµήµα το σχέδιο νόµου αναφέρεται στα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες µόνο από την πλευρά της προσβασιµότητας. Κα-
θόλου, όµως, αν, κατά πόσο η πολιτεία ανταποκρίνεται στις
ανάγκες, ακόµα και στις πιο απλές, τις πιο καθηµερινές, τις πιο
ανθρώπινες των ατόµων αυτών. Κάθε µέρα που βγαίνουµε και
πάµε στη δουλειά µας ή περπατάµε ή κάνουµε οποιαδήποτε δρα-
στηριότητα πόσα τέτοια άτοµα βλέπουµε; Ούτε στα δάχτυλα του
ενός χεριού δεν µετριούνται. Σαν να µην υπάρχουν όλοι αυτοί οι
συµπολίτες µας, σαν να τους έχει καταπιεί η γη, σαν να τους
έχουµε διαγράψει από τη ζωή. Αυτή είναι η πολιτεία µας, αυτή
είναι η κοινωνία µας.

Μου έλεγε ο αείµνηστος πατέρας µου ότι µια κοινωνία είναι
όπως ένα δίχτυ, όπως µια αλυσίδα. Αυτό το δίχτυ, αυτή η αλυ-
σίδα αντέχει όσο ο ασθενέστερος κρίκος της. Αυτόν πρέπει να
στηρίζουµε, αυτόν πρέπει να βοηθήσουµε, αυτούς που πρέπει
να δυναµώσουµε, σε αυτούς πρέπει να δώσουµε απόλυτη προ-
τεραιότητα.

Να, λοιπόν, εδώ ποιοι είναι οι πιο αδύναµοι κρίκοι.
Αναφέρει µία από τις πέντε ανεξάρτητες αρχές που ορίζει το

άρθρο 101Α του Συντάγµατος, η Ανεξάρτητη Αρχή του Συνηγό-
ρου του Πολίτη, τα χίλια µύρια προβλήµατα των ΑΜΕΑ, προβλή-
µατα προσβασιµότητας των ΑΜΕΑ στα µέσα µαζικής µεταφοράς,
προβλήµατα σε κοινόχρηστους χώρους, παραδείγµατος χάριν
ανύπαρκτα πεζοδρόµια, προβλήµατα πρόσβασης των ΑΜΕΑ σε
πάρα πολλά δηµόσια κτήρια, ακόµη και στα δικαστήρια όπου
πρέπει να πάνε για να πάρουν νοµικές πληροφορίες. Είναι δια-
κρίσεις που υφίστανται λόγω της ειδικής τους κατάστασης κυ-
ρίως στον δηµόσιο τοµέα, συµβάντα τα οποία αυξάνονται,
προβλήµατα µε τις αλλεπάλληλες αλλαγές στην ασφαλιστική νο-
µοθεσία από τις τρεις µνηµονιακές κυβερνήσεις που επιδεινώ-
νουν περισσότερο τη θέση τους, προβλήµατα λόγω της
σηµερινής αφόρητης ακρίβειας, που τσακίζει αυτούς µε τις ειδι-
κές ανάγκες και κάνει τη ζωή τους ακόµη πιο αφόρητη, προβλή-
µατα από τις αλλαγές που επήλθαν στους κανόνες απόδοσης
ποσοστών αναπηρίας και συρρίκνωσης δικαιούχων, προβλήµατα
πρόσβασης στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, διότι οι υπηρεσίες
υγείας δεν εξειδικεύονται σε παροχές πρόληψης και αποκατά-
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στασης των ΑΜΕΑ. Εδώ αναισθησιολόγοι και νοσηλευτές λεί-
πουν και ζητάµε εξειδικευµένο προσωπικό για τα ΑΜΕΑ; Πού
ζούµε;

Εάν αυτά τα άτοµα είναι και χωρίς ασφάλιση, τότε ακόµα χει-
ρότερα. Τα προβλήµατα µε το υψηλό κόστος για τις φαρµακευ-
τικές τους δαπάνες, τα προβλήµατα µε την πρόσβαση στο
ψηφιακό περιβάλλον και στις ιστοσελίδες δηµοσίων οργανισµών,
όπως παραδείγµατος χάριν στον ΟΑΕΔ, τα προβλήµατα µε τα
παιδιά µε ειδικές ανάγκες. Αυτά είναι παιδιά ενός κατώτερου
θεού, εάν αναλογιστώ τις συνθήκες του ειδικού σχολείου στον
Άγιο Ιωάννη τον Χωστό στο Ηράκλειο της Κρήτης απ’ όπου είµαι.
Τα προβλήµατα από την ανυπαρξία κοινωνικών δοµών για τα παι-
διά αυτά που αφού τελειώσουν το ειδικό σχολείο, οι γονείς τους
δεν ξέρουν τι να τα κάνουν. Την έλλειψη υπηρεσιών ψυχικής
υγείας και κοινωνικής προστασίας για τα παιδιά και τις οικογέ-
νειές τους που τα καθιστά περισσότερο ευάλωτα, παραµεληµένα
και περιθωριοποιηµένα. 

Ανέφερε ο κ. Σκορδάκης από τη Συντονιστική Επιτροπή Αγώνα
Αναπήρων ότι σήµερα εργάζονται πολύ λιγότεροι ανάπηροι απ’
ό,τι πριν από σαράντα ή πενήντα χρόνια. Στα τέλη της δεκαετίας
του ’70 µε αρχές του ’80 εργάζονταν χίλιοι τυφλοί καταγεγραµ-
µένοι, ενώ σήµερα εργάζονται µόνο περίπου εκατό. 

Στο πρώτο τµήµα του σχεδίου νόµου που αναφέρεται στην
προσβασιµότητα, στο άρθρο 5 ορίζονται δύο κατηγορίες που
απαλλάσσονται από τη διαδικασία συµµορφώσεως προς τις
απαιτήσεις σχετικά µε την προσβασιµότητα προϊόντων και υπη-
ρεσιών. Εξαιρούνται βάσει αυτής της ευρωπαϊκής οδηγίας. 

Πρέπει να ενηµερώσουµε τον κόσµο που µας παρακολουθεί
ότι οι απαιτήσεις της οδηγίας αυτής, όπως και κάθε άλλης ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας, είναι απολύτως δεσµευτικές και πρέπει να
εφαρµόζονται όπως προκύπτουν από την Ευρώπη, όπως ανέφε-
ραν και οι Υπουργοί. Είναι απολύτως εκβιαστική όπως έρχεται
στο Κοινοβούλιο κάθε ενσωµάτωση τέτοιων οδηγιών. Είναι σα να
λέµε «take it or leave it». Ιδιαίτερη εντύπωση µάς προξενεί πώς
ψηφίζονται τέτοιες οδηγίες από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αυτές οι δύο κατηγορίες που απαλλάσσονται από τις απαιτή-
σεις προσβασιµότητας, όπως ορίζει το σχέδιο νόµου, είναι: Πρώ-
τον, οι αστικές, προαστιακές και περιφερειακές υπηρεσίες
µεταφορών, όπως τις ορίζει η παράγραφος 2 του άρθρου 2 και
-δεύτερον- οι πολύ µικρές επιχειρήσεις που παρέχουν υπηρε-
σίες, όπως τις ορίζει η παράγραφος 2 του άρθρου 5. Αυτές οι
δύο κατηγορίες απαλλάσσονται από την τήρηση των απαιτήσεων
προσβασιµότητας, κάτι το οποίο δηµιουργεί πολλά προβλήµατα. 

Πρώτον, οι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις στην Ελλάδα
αποτελούν το 99,6% των ελληνικών επιχειρήσεων και η απαλ-
λαγή αυτή από την υποχρέωση της διασφάλισης προσβασιµότη-
τας στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και µε αναπηρία θα οδηγήσει
στον πλήρη αποκλεισµό των ατόµων αυτών, αναφέρει η Εθνική
Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία. Δεύτερον, διότι µε τον
τρόπο αυτό θα στραφούν οι συµπολίτες µας µε ειδικές ανάγκες
προς τις υπηρεσίες εκείνες οι οποίες θα προσφέρουν τις ανάλο-
γες υπηρεσίες και τα ανάλογα προϊόντα εις βάρος αυτών που
δεν θα ανταποκρίνονται σε τέτοια θέµατα προσβασιµότητας. 

Μπορεί, λοιπόν, κάποιος να σκεφτεί ότι το σχέδιο νόµου µε το
άρθρο αυτό, απαλλάσσοντάς τες, βοηθά τις επιχειρήσεις αυτές,
διότι δεν τους επιβάλλει να σηκώσουν το οικονοµικό βάρος των
προσαρµογών και των απαιτήσεων του σχεδίου νόµου. Από την
άλλη πλευρά, όµως, τις οδηγεί ουσιαστικά σε περιθωριοποίηση,
µαρασµό και εξαφάνιση, διότι οι πολίτες θα στραφούν σ’ αυτές
τις επιχειρήσεις που θα προσφέρουν τα προϊόντα και τις υπηρε-
σίες, ανταποκρινόµενες στις ανάγκες των ειδικών αυτών πολι-
τών.

Αυτό το άρθρο είναι πολύ επικίνδυνο και ύπουλο για τις πολύ
µικρές και µικρές επιχειρήσεις που δεν θα ανταποκρίνονται στις
απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών. Αυτές
µακροπρόθεσµα θα µαραζώσουν ή θα καταστραφούν προς όφε-
λος των µεγάλων και των πολύ µεγάλων που θα διαθέτουν τις
προϋποθέσεις και θα προσφέρουν τα προϊόντα τους και τις υπη-
ρεσίες τους στα άτοµα αυτά.

Όταν αναφερόµαστε σε θέµατα προσβασιµότητας, µιλάµε επί-
σης για το σχετικά µεγαλύτερο τµήµα του πληθυσµού, το οποίο

αυξάνεται συνεχώς, για τους συµπολίτες µας της τρίτης ηλικίας,
οι οποίοι και αυτοί χρειάζονται ειδική προσβασιµότητα σε υπη-
ρεσίες και προϊόντα. Με τον τρόπο αυτό θα εξαφανίζονται οι µι-
κροί, θα µεγαλώνουν οι µεγάλοι, το µεγάλο ψάρι θα τρώει το
µικρό, οι µικροί θα γίνονται µικρότεροι και οι µεγάλοι µεγαλύτε-
ροι. 

Ποια είναι η λύση, ποια είναι η πρόταση του ΜέΡΑ25; Άµεση
στήριξη χρηµατοδότησης και ενίσχυσης µε µηδενικό κόστος για
τις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις για να µπορέσουν να εκ-
συγχρονιστούν και να εφαρµόσουν τα µέτρα της ευρωπαϊκής
οδηγίας τα οποία είναι δεσµευτικά. Αυτές οι πολύ µικρές και µι-
κρές επιχειρήσεις δεν έχουν προσβασιµότητα σε δανεισµό και
τεχνογνωσία. Έχουν πολύ περιορισµένες δυνατότητες. Αυτά,
λοιπόν, στην περίπτωση των επιχειρήσεων του άρθρου 5 παρά-
γραφος 4.

Όσον αφορά την άλλη κατηγορία του άρθρου 5 παράγραφος
2 που αναφέρεται στην εξαίρεση από τη συµµόρφωση των υπη-
ρεσιών αστικών, προαστιακών και περιφερειακών µεταφορών,
αυτές οι µεταφορές σε πολύ µεγάλο βαθµό είναι δηµόσιες. Είναι
φανερό ότι µε την εξαίρεση αυτή αυτές οι δηµόσιες δοµές δεν
θα εκσυγχρονιστούν και δεν θα ανταποκρίνονται ούτε στο σηµε-
ρινό σχέδιο νόµου ούτε στις ανάγκες των ΑΜΕΑ και των ηλικιω-
µένων. Αυτό θα έχει ως συνέπεια οι άνθρωποι µε ειδικές ανάγκες
να στραφούν σ’ αυτούς που θα καλύπτουν τις ανάγκες των ατό-
µων αυτών. Μ’ αυτό τον τρόπο θα επέλθει και εδώ µαρασµός των
δηµόσιων δοµών και υπηρεσιών προς όφελος των ιδιωτών, οι
οποίοι θα εκπληρώνουν αυτά τα κριτήρια του σχεδίου νόµου και
βεβαίως τις ανάγκες των ΑΜΕΑ. Ιδιωτικοποίηση, λοιπόν, «από την
πίσω πόρτα». 

Το ίδιο ακριβώς σκεπτικό ισχύει και για το άρθρο 14 του σχε-
δίου νόµου. Αυτό ακριβώς είναι το µοντέλο που ακολουθεί σή-
µερα όπως έχει εξελιχθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, ιδιωτικοποιήσεις
και γιγαντισµοί επιχειρήσεων. Δεν είµαστε κατά των ιδιωτικών
επιχειρήσεων, αλλά θέλουµε ίσες ευκαιρίες για όλους µέσα σ’
ένα κοινωνικό πλαίσιο ευηµερίας. Επιταγές άνωθεν και έξωθεν
γίνονται εδώ, διότι κουµάντο στην Ευρωπαϊκή Ένωση κάνουν τα
λόµπις των Βρυξελλών, όπως αναφέρουν η «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»
και η Γερµανική «TAGESSPIEGEL». Ρεαλιστικά ανυπάκουοι εί-
µεθα απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως έχει εξελιχθεί σή-
µερα.

Συµπερασµατικά, τόσο τις ιδιωτικές πολύ µικρές και µικρές
επιχειρήσεις όσο και τις αστικές, προαστιακές και περιφερειακές
υπηρεσίες µεταφορών που είναι κυρίως δηµόσιες, οφείλει η πο-
λιτεία να τις στηρίξει και να τις εκσυγχρονίσει πάση θυσία για
τους προαναφερόµενους λόγους. 

Αυτή την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης τη βλέπουµε και
σ’ έναν άλλον τοµέα, τον πρωτογενή, όπου η Ευρωπαϊκή Ένωση
µέσω της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, της ΚΑΠ, υπακούοντας
στα πολύ µεγάλα συµφέροντα του αγροτοδιατροφικού τοµέα,
επιδοτεί την εκχέρσωση καλλιεργειών, την καταστροφή αλιευτι-
κών σκαφών, επιδοτεί εκτάσεις και αριθµούς ζώων, ενώ θα
έπρεπε να επιδοτεί την παραγωγή ποιοτικών προϊόντων και να
στηρίζει την επιβίωση των περιφερειών της και µάλιστα ακόµα
παραπάνω στην Ελλάδα, χώρα µικρή, πολυνησιακή, µε πολλούς
ορεινούς όγκους, µε µικρούς και πολύ µικρούς κλήρους. Με την
ΚΑΠ, όµως, που εφαρµόζει καταστρέφει ουσιαστικά ανθρώπους,
περιφέρειες, παραγωγή και δηµιουργεί εξαρτήσεις από εισαγω-
γές και όχι αυτάρκεια ποιοτικών προϊόντων και επιβίωση των πε-
ριφερειών και των πολιτών τους.

Σχετικά µε το δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου που καµµία
σχέση δεν έχει µε τα ΑΜΕΑ, µε το άρθρο 21 υποτίθεται ότι αυ-
στηροποιείται ο έλεγχος εφαρµογής απαγόρευσης της διάθεσης
πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης. Πιστεύει, όµως, πραγµατικά
η Κυβέρνηση ότι η κλιµατική καταστροφή µπορεί να αντιµετωπι-
στεί απλώς και µόνο µε τη µείωση χρήσης των πλαστικών καλα-
µακίων, ενώ την ίδια στιγµή όχι απλώς τάσσεται υπέρ των
περιβαλλοντοκτόνων εξορύξεων που θα αποφέρουν κέρδη σε
ξένες πολυεθνικές και ντόπιους ολιγάρχες µε µηδενικό όφελος
για την ελληνική οικονοµία και µε καταστροφή των οικοσυστη-
µάτων µας, αλλά επιπλέον επαίρεται συνεπικουρούµενη από τον
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ για την έναρξη ερευνών στην ανατολική
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Μεσόγειο, προκειµένου να πραγµατοποιηθούν εξορύξεις από
την πολυεθνική αµερικανική εταιρεία «EXXON MOBIL» στα κοι-
τάσµατα φυσικού αερίου; 

Υπενθυµίζουµε ότι το ΜέΡΑ25 είναι το µοναδικό ελληνικό
κόµµα στο Κοινοβούλιο που εναντιώνεται σε όλες τις εξορύξεις
ανεξαρτήτως από ποιον και για ποιον γίνονται. Οι χώρες της Με-
σογείου, Γαλλία, Ιταλία, Ισπανία, Πορτογαλία απαγορεύουν τις
έρευνες για εξορύξεις υδρογονανθράκων στις θάλασσές τους.
Ο Πρόεδρος Μακρόν ετάχθη µόλις πρόσφατα κατά της εκµετάλ-
λευσης των βυθών των θαλασσών µας. 

Οι εξορύξεις όχι µόνο δεν προσφέρουν τίποτα στην ενεργει-
ακή επάρκεια της χώρας και ο ελληνικός λαός δεν θα λάβει ούτε
ένα ευρώ από τα κέρδη των κολοσσών, αλλά επιπροσθέτως εγ-
κυµονούν τεράστιους περιβαλλοντικούς κινδύνους, δηµιουργούν
νέες εντάσεις στην ευρύτερη περιοχή και άρα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα µε νέες υποχρεώσεις.

Με το άρθρο 31 παραχωρούνται προς χρήση χωρίς δηµοπρα-
σία ακίνητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
για σαράντα συν είκοσι χρόνια. Είναι προφανές εδώ ότι πρόκειται
για µια ακόµα σειρά δώρων, για χάρισµα δηµόσιας περιουσίας
στους ολιγάρχες. 

Με το άρθρο 32 παρατείνεται για σχεδόν τριάµισι χρόνια η
προθεσµία αποµάκρυνσης υφιστάµενων επιβαρυντικών για το
περιβάλλον µεταποιητικών δραστηριοτήτων. Πρόκειται για διά-
ταξη καθαρά προεκλογικού χαρακτήρα. 

Κάτι αντίστοιχο φαίνεται να ισχύει και για την πρόβλεψη του
άρθρου 30 βάσει του οποίου θεσµοθετείται η δυνατότητα να
προεδρεύει δικηγόρος αντί δικαστή στην εφορευτική επιτροπή
κατά τις εκλογικές διαδικασίες επαγγελµατικών οργανώσεων. 

Όσον αφορά τους συµπολίτες µας τα ΑΜΕΑ, εν αντιθέσει µε
τα ηµίµετρα από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης και ελληνικών
µνηµονιακών κυβερνήσεων, το ΜέΡΑ25 έχει επεξεργαστεί ένα
ολοκληρωµένο πλαίσιο για άτοµα µε αναπηρία µε βάση την αρχή
ότι ο πολιτισµός µιας κοινωνίας κρίνεται από τον τρόπο που αν-
τιµετωπίζει τα δικαιώµατα των ατόµων µε ειδικές ανάγκες. 

Ειδικότερα για το θέµα της προσβασιµότητας το ΜέΡΑ25 µε
ευαισθησία απέναντι στα δικαιώµατα των ατόµων µε εµφανή και
µη αναπηρία και περιορισµένης κινητικότητας είτε είναι παιδιά,
ηλικιωµένοι ή έγκυες στοχεύει στο να φέρει νέα ώθηση στη δια-
σφάλιση της προσβασιµότητας κατά την παροχή υπηρεσιών και
µεταφορών και την κατασκευή ή τη βελτίωση των υποδοµών. 

Η ανάπτυξη χωρίς αποκλεισµούς αποτελεί βασική προτεραι-
ότητα για εµάς στο ΜέΡΑ25 και είναι σηµαντικός ο σχεδιασµός
των προϊόντων και των περιβαλλόντων που µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν από όλους τους ανθρώπους στο µεγαλύτερο δυνατό
βαθµό, χωρίς την ανάγκη προσαρµογής ή εξειδικευµένου σχε-
διασµού. Η επιδίωξή µας είναι να επιτραπεί στα άτοµα µε ανα-
πηρία να ζουν ανεξάρτητα και να συµµετέχουν πλήρως σε όλες
τις πτυχές της ζωής. 

Συνοπτικά προτείνουµε, συν τοις άλλοις, τα εξής: σχεδιασµό
ολοκληρωµένων διαδροµών στα µέσα µαζικής µεταφοράς εντός
αστικού ιστού και βελτίωση των δηµόσιων συγκοινωνιών, ώστε
να εξασφαλίζεται η ανεµπόδιστη πρόσβαση σε όλους τους δη-
µόσιους χώρους, τις παραλίες, τα πάρκα, τις δηµόσιες υπηρε-
σίες, τα κέντρα πολιτισµού και λοιπά και, εν προκειµένω να
µπορούν τα άτοµα µε αισθητηριακές διαταραχές και κινητικά
προβλήµατα να κινηθούν µε άνεση και ασφάλεια. 

Οικονοµικά κίνητρα για την προσαρµογή υπαρχόντων κτηρίων
για άτοµα µε ειδικές ανάγκες, ώστε τα άτοµα αυτά να δύνανται
να κατοικήσουν ή να εργαστούν ή να φιλοξενηθούν. 

Ελεύθερη πρόσβαση σε όλους τους χώρους των συνοδών
σκύλων-οδηγών για τα άτοµα µε προβλήµατα όρασης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Λογιάδη.

Ανακοινώνεται στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη,
Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανά-

στευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Του-
ρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι Υπουρ-
γοί Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Υγείας,
Εσωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυπουργό και
Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν την 16-11-2022 σχέδιο
νόµου: «Εξορθολογισµός ασφαλιστικής και συνταξιοδοτικής νο-
µοθεσίας, ενίσχυση ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και άλλες δια-
τάξεις». 

Θα πάµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, µιας και
όλοι παραχώρησαν τη θέση τους στην κ. Γιαννακοπούλου, η
οποία καλείται στο Βήµα. 

Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Κωνσταντίνα - Νάντια Γιαννακοπούλου έχει τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά ποιοι είµαστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μετά είστε εσείς, ο κ.

Φάµελλος και µετά ο κ. Τσακαλώτος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και όλους τους συναδέλ-
φους για την παραχώρηση της θέσης τους. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,
πληροφορηθήκαµε πριν από λίγες ηµέρες στα στοιχεία που
έδωσε στη δηµοσιότητα η ΕΛΣΤΑΤ ότι ο πληθωρισµός παραµένει
σε πολύ υψηλά επίπεδα, καθώς, αν και ελαφρά χαµηλότερα, δια-
µορφώθηκε στο 9,1% για τον µήνα Οκτώβριο. 

Ταυτόχρονα, όµως, ο γενικός δείκτης τιµών καταναλωτή µπο-
ρεί τον περασµένο µήνα σε σύγκριση µε τον Σεπτέµβριο του
2022 να παρουσίασε µείωση της τάξης του 1,2 %, ωστόσο, κύριε
Υπουργέ ο µέσος δείκτης τιµών καταναλωτή του δωδεκάµηνου
Νοεµβρίου 2021-Οκτωβρίου 2022 παρουσίασε αύξηση –αύξηση!-
κατά 9,2%. 

Σηµειώνω δε ότι σε επιµέρους τοµείς οι αυξήσεις στις τιµές
είναι απολύτως σαρωτικές. Ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ ο κ.
Πάνας παρουσίασε πάρα πολύ στοιχειοθετηµένα τις αυξήσεις
στα βασικά τρόφιµα τα οποία τρέχουν µε ρυθµό διπλάσιο του
επίσηµου πληθωρισµού. Παραδείγµατος χάριν, µόνο τα γαλα-
κτοκοµικά είναι ακριβότερα κατά 24% -θα σας το πω ως µητέρα
που αγοράζουµε γάλα για τα παιδιά µας. Το δε φυσικό αέριο κο-
στίζει 68% υψηλότερα σε σχέση µε την ίδια περίοδο πέρυσι. Το
πετρέλαιο θέρµανσης είναι ακριβότερο κατά 20,8%. Στα καύσιµα
και τα λιπαντικά οι τιµές είναι κατά 17,8% πιο ακριβές. 

Τα στοιχεία αυτά αναδεικνύουν το πολύ µεγάλο κύµα ακρί-
βειας το οποίο παραµένει αµείωτο, παρά τα όποια µέτρα λαµβά-
νονται και τα οποία αποδεικνύονται ηµίµετρα και αναποτε-
λεσµατικά. Θύµα τους είναι ο οικογενειακός προϋπολογισµός,
τα πιο ευπαθή οικονοµικά στρώµατα και οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις. 

Τα αποτελέσµατα είναι τα εξής: Ολοένα και περισσότερες οι-
κογένειες να µην µπορούν να τα βγάλουν πέρα, περισσότερα νοι-
κοκυριά να φτωχοποιούνται, να επιδοµατοποιούνται, κύριε
Υπουργέ, και περισσότερες µικρές και µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις να κινδυνεύουν µε λουκέτο. Και αυτά δεν τα λέµε εµείς. Το
τελευταίο, παραδείγµατος χάριν, το λένε όλες οι µετρήσεις που
κάνει το επιµελητήριο, το ΕΕΑ. 

Συγνώµη, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αλλά είναι -και το λέω πραγ-
µατικά- απολύτως ακατανόητη η δογµατική προσήλωσή σας, η
δογµατική προσήλωση της Κυβέρνησής σας στο να αρνείστε να
µειώσετε τον φόρο προστιθέµενης αξίας στα είδη ευρείας κατα-
νάλωσης, τον ειδικό φόρο κατανάλωσης που θα µπορούσε να
φέρει άµεσα και απτά αποτελέσµατα στην τσέπη των Ελλήνων
πολιτών. 

Και βεβαίως, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι είναι απολύτως
αδιανόητο να γίνεται επίκληση της επιβάρυνσης του προϋπολο-
γισµού και των δηµοσιονοµικών κινδύνων από ποιους; Από την
Κυβέρνηση της µεγαλύτερης δηµοσιονοµικής επέκτασης των τε-
λευταίων τριών ετών. Εσείς το λέτε αυτό και εσείς επαίρεστε γι’
αυτό! 

Ταυτόχρονα, είναι επίσης αδιανόητο να γίνεται µια διαρκής
επίκληση των ελέγχων της αγοράς και την ίδια ακριβώς ώρα και
στιγµή, κύριε Υπουργέ, να άρχει η αίσθηση ότι οργιάζει η αισχρο-
κέρδεια σε πάρα πολλά προϊόντα. 
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Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση -και το λέµε διαρκώς από το
Βήµα της Βουλής και από όλα τα βήµατα του δηµοσίου διαλό-
γου- να αλλάξετε ρότα. Ο χειµώνας είναι µπροστά, το κύµα ακρί-
βειας ανεβαίνει και χρειάζονται µέτρα. Χρειάζονται µέτρα τώρα,
µέτρα πραγµατικά, µέτρα ουσιαστικά και όχι άλλα ηµίµετρα, όχι
άλλες επιδερµικά παρεµβάσεις, οι οποίες φαίνεται ότι έχουν συγ-
κεκριµένα όρια. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο πραγµατεύεται την ενσωµάτωση οδη-
γίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου σχετικά µε τις απαιτήσεις
προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών, περιλαµβάνοντας
και άλλες επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναπηρία βρίσκεται -και το
ξέρουµε όλοι αυτό- µεταξύ των τριών πρώτων θέσεων στην κα-
τάταξη συχνότητας διακρίσεων στη χώρα µας και όλοι αναγνω-
ρίζουµε ότι τα άτοµα µε αναπηρία και µε χρόνιες παθήσεις,
καθώς και οι οικογένειές τους συγκροτούν µία από τις οµάδες
του πληθυσµού οι οποίες έχουν πληγεί περισσότερο από την
κρίση σε όλους τους τοµείς της ζωής τους. 

Οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ άλλωστε, ανέκαθεν ήταν εκείνες
οι οποίες είχαν στηρίξει τα άτοµα µε αναπηρία και τα έβγαλαν
από το περιθώριο µε πρωτοβουλίες και µε ολοκληρωµένο σχέδιο
κοινωνικής επανένταξης. Σταθερά, συνεπώς, από µέρους µας ως
παράταξη παραµένουµε δίπλα στους συµπολίτες µας οι οποίοι
φέρουν αναπηρία. Αυτή τη θέση την υποστηρίζουµε και έµπρα-
κτα µε µία σειρά πρωτοβουλιών που έχουµε αναλάβει. Ο κεντρι-
κός µας στόχος είναι η από-ιδρυµατοποίηση, η πλήρης
προσβασιµότητα των ΑΜΕΑ και η αλλαγή των αντιλήψεων υπέρ
της κοινωνίας του πλουραλισµού, της κοινωνίας της πραγµατι-
κής και ουσιαστικής ισοτιµίας. 

Η πλέον, λοιπόν, πολυπληθής µειονότητα σε παγκόσµιο επί-
πεδο, αλλά και στη χώρα µας, δικαιούται ίσες ευκαιρίες και δι-
καιούται ισότιµη πρόσβαση. Η δε πλήρης απόλαυση των δικαιω-
µάτων τους θα πρέπει κάποια στιγµή να γίνει πραγµατικότητα,
το οποίο είναι απολύτως αυτονόητο, χωρίς αστερίσκους και
χωρίς άλλες προϋποθέσεις. Ακόµη περισσότερο, η πλήρης και
ισότιµη απόλαυση των δικαιωµάτων των ατόµων ΑΜΕΑ θα
έπρεπε να αποτελούσε κάτι το οποίο θα είχε ήδη λυθεί, όπως σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες και να µην χρειάζεται να συµµετέχουµε
σε επιτροπές, σε υποεπιτροπές και να αναζητούµε τις όποιες
τέλος πάντων λύσεις για τα θέµατα αυτά. 

Η παρούσα οδηγία κατά τις κείµενες διατάξεις θα έπρεπε ήδη
να έχει ενσωµατωθεί εδώ και περίπου ένα εξάµηνο, γεγονός που
δεν έγινε -βεβαίως αυτό αποτελεί πλέον µια πάγια τακτική για
την Κυβέρνηση. Σε κάθε περίπτωση πάντως, τα ΑΜΕΑ είναι ισό-
τιµα µέλη της κοινωνίας µας, ο καθένας τους µε τη δική του προ-
σωπικότητα και µε τις δικές του ανάγκες. Θα πρέπει, λοιπόν, η
πολιτεία να ενδιαφερθεί για αυτά τα άτοµα και να πάρει τα απα-
ραίτητα µέτρα, ώστε όλοι να έχουν ισότιµη πρόσβαση σε αγαθά
και υπηρεσίες, να υπάρχει πρόβλεψη ότι και αυτά τα άτοµα θα
µπορούν να απολαύσουν ισότιµα το σύνολο των προσφερόµενων
αγαθών και υπηρεσιών. Και αυτό µπορεί να γίνει µόνο µέσα από
ένα πλέγµα αποφάσεων, νοµοθετικών, κανονιστικών, διοικητικών,
προκειµένου να υπάρχει εξάλειψη των εµποδίων στην ελεύθερη
κυκλοφορία ορισµένων προσβάσιµων προϊόντων και υπηρεσιών
και την αύξηση της διαθεσιµότητας των προσβάσιµων αυτών
αγαθών και υπηρεσιών στην εσωτερική αγορά.

Η συµµετοχή, όµως, των διαφόρων φορέων, εµπόρων, επιχει-
ρήσεων, στο εγχείρηµα αυτό προϋποθέτει επιπλέον έξοδα, επι-
πλέον κόστος, το οποίο ενδεχοµένως µέχρι στιγµής τους
αποθάρρυνε από το να κάνουν, να παράξουν, να διαθέσουν, εάν
θέλετε, προσβάσιµα προϊόντα και υπηρεσίες. 

Εδώ, λοιπόν, είναι που οφείλει να έρθει η πολιτεία και να δώσει
κίνητρα στον επιχειρηµατικό κόσµο, προκειµένου να τονώσει την
εξωστρέφειά τους προς τα άτοµα µε αναπηρία. Να δώσει κάποια
αντισταθµίσµατα, προκειµένου ακόµα και µια µικρή επιχείρηση
να µπορέσει να ανταπεξέλθει στο επιπλέον κόστος παραγωγής.
Γιατί, ως έχει η διαµορφωµένη τρέχουσα κατάσταση, ελάχιστες
είναι οι προσφερόµενες προσβάσιµες υπηρεσίες και αγαθά, µε
αποτέλεσµα λόγω του περιορισµένου ανταγωνισµού µεταξύ των
προµηθευτών οι καταναλωτές ΑΜΕΑ να αντιµετωπίζουν πολύ
υψηλότερες τιµές και περιορισµένα αγαθά και υπηρεσίες. Τε-

λικά, οι µόνοι πραγµατικά ζηµιωµένοι µέσα από όλο αυτό είναι
τα ίδια τα άτοµα µε αναπηρία, τα οποία δεν µπορούν να έχουν
την προσβασιµότητα στα αγαθά και στις υπηρεσίες όπως οι
άλλοι.

Άρα, λοιπόν, η οδηγία υπάρχει. Η δέσµευσή µας πλέον είναι
και δέσµευση ενώπιον της Ευρώπης. Ας λάβουµε, συνεπώς,
αφορµή από αυτό το γεγονός και ας φτιάξουµε ένα καλύτερο
και ισότιµο αύριο για όλους, γιατί, στην τελική, η προσβασιµό-
τητα των ατόµων που φέρουν κάποια µορφής αναπηρία σε
αγαθά και υπηρεσίες, εκτός από αναφαίρετο δικαίωµά τους απο-
τελεί, εάν θέλετε, και υποχρέωση όλων µας για την ουσιαστική
πραγµάτωσή της. Και σε αυτό, άλλωστε, συνηγορεί και η θεµε-
λιώδης αρχή της µη διάκρισης, η οποία προϋποθέτει και µέριµνα,
δηλαδή λήψη θετικών µέτρων από την πολιτεία.

Ανέφερε, κύριε Υπουργέ, και ο ειδικός αγορητής µας την τρο-
πολογία, την οποία έχουµε καταθέσει και η οποία διευρύνει
ακόµα περισσότερο το πεδίο εφαρµογής της οδηγίας. Σας κα-
λούµε και σας ζητούµε να τη λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν και να την
κάνετε αποδεκτή.

Θέλω να κλείσω µε έναν πολύ σύντοµο σχολιασµό για τη µε
αριθµό 1461 υπουργική τροπολογία η οποία έρχεται σήµερα. Η
τροπολογία αυτή και ειδικότερα το πρώτο της άρθρο αποτελεί -
και αυτή είναι η πραγµατικότητα- την παραδοχή της αποτυχίας
της Κυβέρνησης στη φορολόγηση των υπερεσόδων, καθώς τι
κάνετε; Θεσπίζετε έναν νέο µηχανισµό επιστροφής µέρους των
υπερκερδών τους, των υπερκερδών των προµηθευτών ηλεκτρι-
κής ενέργειας, προκειµένου να µπορέσετε να καλύψετε τις αστο-
χίες του προηγούµενου συστήµατος το οποίο φέρατε. Στην
πράξη, όµως, φοβόµαστε πάρα πολύ -και σας το λέµε- ότι αυτό
για µία ακόµα φορά θα αποδειχθεί ανεπαρκές απέναντι στην τρο-
µακτική υπερκερδοσκοπία στη λιανική, που δηµιούργησε ο υφι-
στάµενος µηχανισµός τον οποίο φέρατε. 

Η τροπολογία που καταθέσατε σήµερα, ουσιαστικά τι κάνει;
Επιχειρεί να απαντήσει µε συµψηφισµό ανά τρίµηνο, µε ορισµό
εύλογης τιµής λιανικής και µε µεσοσταθµική ονοµαστική χρέωση
και άλλα τέτοια, τα οποία µε τον τρόπο µε τον οποίο τα φέρνετε
είναι και γκρίζα και ασαφή. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς λέµε ότι η µόνη απάντηση που θα
έπρεπε να έχετε δώσει από την πρώτη στιγµή, θα έπρεπε να ήταν
το πλαφόν στη λιανική. Είναι καθαρή, ξεκάθαρη θέση, η οποία
λύνει το πρόβληµα από τη ρίζα και µόνο το καθαρό και διαφανές
αυτό πλαφόν, το οποίο σας προτείνουµε, θεωρούµε ότι θα µπο-
ρούσε να απαντήσει πραγµατικά και ουσιαστικά στις ανάγκες
των Ελλήνων πολιτών.

Αντί γι’ αυτό, όµως, δυστυχώς η Κυβέρνηση φτιάχνει άλλον
έναν µηχανισµό ανάκτησης υπερεσόδων, στον οποίο κατά τα
γνωστά απουσιάζει η ΚΥΑ η οποία θα ορίσει τις λεπτοµέρειες,
θα ορίσει τον τρόπο υπολογισµού των ποσών και πάλι η µπάλα
πάει στην κερκίδα, πάει στη ΡΑΕ, µε τα γνωστά για όλους απο-
τελέσµατα.

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η κυρία συνάδελφος
είπε ότι θα τηρήσει τον χρόνο. Έδωσε τον λόγο της και τον κρά-
τησε. Κυρία µε όλα τα γράµµατα κεφαλαία! 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµο-
κρατία, για  να ξεκινήσουµε µε τους οµιλητές. Μετά θα µιλήσει ο
κ. Τσακαλώτος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος θα µιλήσει ο κύριος συνάδελφος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι, ως οµιλητής.
Έχει επτά λεπτά. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κοντά στα µεγάλα µέτωπα, στα µεγάλα θέµατα της κοι-
νωνίας και της οικονοµίας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
δεν παραλείπει να φροντίζει και κάποια που φαίνονται, αλλά δεν
είναι µικρότερα, γιατί να έχουν να κάνουν µε τις συνθήκες διαβίω-
σης εκατοντάδων χιλιάδων συνανθρώπων µε αναπηρία. Έχουν να
κάνουν µε την ισότιµη µεταχείρισή τους όχι µόνο ως πολιτών αλλά
και ως καταναλωτών αγαθών και χρηστών υπηρεσιών.
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Η οδηγία, που µε το σηµερινό νοµοσχέδιο εισάγεται στο
Εθνικό µας Δίκαιο, έχει διπλό σκοπό: Από τη µία, να διασφαλιστεί
ότι τα κράτη-µέλη προσεγγίζουν µε κοινό τρόπο τις ρυθµιστικές
απαιτήσεις προϊόντων και υπηρεσιών, ώστε να µπορούν να χρη-
σιµοποιηθούν από άτοµα µε αναπηρία. Από την άλλη, να ενισχυ-
θεί η δυνατότητα αυτών των ανθρώπων να αυτοεξυπηρετούνται
στον µεγαλύτερο δυνατό βαθµό και να αποφασίζουν οι ίδιοι για
επιλογές στην καθηµερινότητά τους. Είναι, δηλαδή, η ενσωµά-
τωση µίας οδηγίας µία αυτονόητη, στοιχειώδης και αναγκαία
πράξη, που προκύπτει από τις διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας
µας για την εφαρµογή της σύµβασης του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα
ανθρώπων µε αναπηρίες, όπως αυτή ενσωµατώθηκε στην εθνική
µας νοµοθεσία µε τον ν.4074�2012 και εφαρµόζεται ειδικότερα
µε τον ν.4488�2017. Είναι, επίσης, η ενσωµάτωση της οδηγίας
µέρος του σχετικού Εθνικού Σχεδίου Δράσης που υλοποιεί η Κυ-
βέρνηση από τον περασµένο χρόνο µε χρονικό ορίζοντα µέχρι
και το 2029. 

Εάν θέλει κανείς, αγαπητοί συνάδελφοι, να συνοψίσει την
ουσία των ρυθµίσεων που φέρνει η συγκεκριµένη οδηγία, θα
έλεγε ότι αυτή είναι να κάνει προσιτά στο µεγαλύτερο δυνατό
βαθµό συγκεκριµένα συστήµατα και εξοπλισµό, καθώς και συγ-
κεκριµένες υπηρεσίες στα άτοµα µε αναπηρία, προβλέποντας γι’
αυτό προδιαγραφές, καθώς και υποχρεώσεις για τους σηµαντι-
κούς κρίκους της αγοράς, κατασκευαστές, εισαγωγείς, παρό-
χους και διανοµείς.

Ο συνάδελφος εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Βασι-
λειάδης, παρουσίασε νωρίτερα αναλυτικά το περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου. Από τη µεριά µου, θα ήθελα να σταθώ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σε κάποια ζητήµατα που αναφέρθηκαν κατά
τη συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή. 

Ένα ζήτηµα είναι η εξαίρεση των απαιτήσεων του νοµοσχε-
δίου, όταν αλλοιώνεται σηµαντικά ο χαρακτήρας ενός προϊόντος
ή µίας υπηρεσίας και παράλληλα, όταν αυτοί που καλούνται να
την εφαρµόσουν, µπορούν να αποδείξουν ότι για να συµµορφω-
θούν µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας, επιβαρύνονται µε δυ-
σανάλογα κόστη.

Ένα άλλο ζήτηµα είναι ότι η υποχρέωση απόδειξης του δυσα-
νάλογου κόστους δεν αφορά τις πολύ µικρές επιχειρήσεις στον
τοµέα των προϊόντων, παρά µόνο εάν το ζητήσει η αρµόδια κάθε
φορά εθνική εποπτική αρχή.

Για τις προβλέψεις αυτές εκφράστηκε ένας προβληµατισµός
σχετικά µε το κατά πόσο οι απαιτήσεις προσβασιµότητας τελικά
θα εφαρµοστούν από το µεγαλύτερο δυνατό κοµµάτι των επιχει-
ρήσεων, µε τις οποίες κάνουµε συναλλαγές.

Πρώτα απ’ όλα, να θυµίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι πρόκειται για ουσιώδεις προβλέψεις της οδηγίας και η υιο-
θέτησή τους οφείλει να γίνεται χωρίς παρεκκλίσεις.

Δεύτερον, η εξαίρεση των πολύ µικρών επιχειρήσεων είναι δι-
καιολογηµένη, αφού σπανίως αυτές κατασκευάζουν προϊόντα
που περιλαµβάνονται στην οδηγία. 

Να πούµε, επίσης, ότι υπάρχει ήδη κοινοτική νοµοθεσία για
την προσβασιµότητα διαφόρων υπηρεσιών από τα άτοµα µε ανα-
πηρία, όπως είναι οι θαλάσσιες µεταφορές και οι αεροµεταφο-
ρές, αλλά και ότι διάφορες υποχρεώσεις που αναλαµβάνει ο
κατασκευαστής, ο εισαγωγέας και ο πάροχός τους προστα-
τεύουν σωρευτικά και συνολικά τον ίδιο τον καταναλωτή.

Σε κάθε περίπτωση διασφαλίζεται ότι οι επιχειρήσεις δεν θα
φορτώσουν το κόστος από τη συµµόρφωσή τους στην τελική
τιµή του προϊόντος ή της υπηρεσίας, ώστε αυτό στο τέλος της
ηµέρας να επιβαρύνει τους καταναλωτές. Έχουµε, λοιπόν, ένα
νοµοσχέδιο µε νέες προβλέψεις που η εφαρµογή τους υπόσχε-
ται να βοηθήσει την ισότιµη πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία
σε αγαθά και υπηρεσίες που σε αρκετές περιπτώσεις είναι απα-
ραίτητα για την καθηµερινή τους διαβίωση. 

Είναι ένα νοµοθέτηµα που είναι µέρος του εθνικού σχεδίου για
τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία και συγκεκριµένα του
τρίτου πυλώνα που αφορά την προσβασιµότητα. Προσβασιµό-
τητα στο φυσικό και δοµηµένο περιβάλλον, προσβασιµότητα στις
µεταφορές, ψηφιακή προσβασιµότητα, προσβασιµότητα σε
αγαθά και υπηρεσίες, προσβασιµότητα στην πληροφόρηση και
την ενηµέρωση. 

Με το εθνικό αυτό σχέδιο, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας δείχνει τη δέσµευσή της στη συνταγµατική επιταγή για πο-
λιτικές που εξασφαλίζουν την αυτονοµία, την επαγγελµατική
ένταξη και τη συµµετοχή των ατόµων µε αναπηρία στην κοινω-
νική, οικονοµική και πολιτική ζωή της χώρας µας. Ελπίζουµε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο
κάνουµε ένα βήµα από τα πολλά που µένει ακόµα να γίνουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, θα τοποθετηθώ

για την τροπολογία των υπερκερδών στην προµήθεια ρεύµατος,
που ήρθε ξηµερώµατα σήµερα στη Βουλή. Είναι και αυτό στοι-
χείο αριστείας! Τι λέει η Κυβέρνηση µε την τροπολογία; Μας λέει
ότι θα µπει προσωρινός µηχανισµός επιστροφής µέρους των
εσόδων από τους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας. Άρα, πρώ-
τον, παράγονται υπερκέρδη. Δεύτερον, δεν αναστέλλεται ο µη-
χανισµός παραγωγής τους, αλλά θα παίρνετε τα λεφτά από τους
καταναλωτές και θα επιστρέψετε άγνωστο τµήµα τους σε άγνω-
στο χρόνο, µε έναν προσωρινό µηχανισµό -όχι τελικό-, ο οποίος
δεν περιλαµβάνεται στην τροπολογία και παραπέµπεται σε
υπουργική απόφαση. Αυτό µάλλον για Όσκαρ αριστείας πηγαί-
νει, είναι σίγουρο! Είναι σίγουρο ότι στα επόµενα ‘Οσκαρ θα το
προτείνουµε!

Ας τα πάρουµε, όµως, µε τη σειρά τους. Πρώτο ζήτηµα: Τελικά
υπάρχουν υπερκέρδη στην προµήθεια ρεύµατος, κύριε Υπουργέ,
στην εµπορία και αυτά παράγονται από τον Ιούλιο - Αύγουστο
που αλλάξατε το µοντέλο της αγοράς. Τότε πέρασαν τα υπερ-
κέρδη στην προµήθεια. Άρα η Κυβέρνηση είναι υπεύθυνη για τη
νέα γενιά υπερκερδών. Γιατί µε το αλαλούµ, το µοντέλο-Φραν-
κενστάιν, όπως λένε κάποιοι, που φτιάξατε µετά την υποκριτική
κατάργηση της ρήτρας που µπήκε δύο και τρεις φορές στην
τιµή, υπάρχει νέα γενιά υπερκερδών. 

Πρώτο συµπέρασµα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Η
πολιτική Μητσοτάκη παράγει υπερκέρδη στην προµήθεια. 

Δεύτερον: Πώς γίνεται να µας λέτε ότι έχουµε υπερκέρδη στην
προµήθεια, ενώ από την άλλη µεριά λέτε ότι είµαστε οι δεύτεροι
πιο φτηνοί στην Ευρώπη; Φαίνεται λογικό να είµαστε οι δεύτεροι
πιο φτηνοί στην Ευρώπη στο ρεύµα και από την άλλη να έχουµε
υπερκέρδη στην προµήθεια, τα οποία σήµερα έρχεστε να φορο-
λογήσετε; Λέτε ότι θα φορολογήσετε, αλλά θα δούµε. 

Έχει δίκιο η EUROSTAT, η οποία λέει ότι για το πρώτο εξά-
µηνο του 2022 η Ελλάδα είναι η χώρα µε την πιο ακριβή χρέωση
ρεύµατος στην Ευρώπη. Ο ΣΥΡΙΖΑ τα υπερκέρδη αυτά τα είχε
βρει και τα είχε εντοπίσει πάρα πολύ νωρίς. Στις 19 Σεπτεµβρίου,
πριν από µήνες, σας είπαµε για τα νέα υπερκέρδη στην προµή-
θεια, τότε που τάχατες καταργήσατε τη ληστρική ρήτρα. Για να
καταλάβετε το πόσο τουρλού είναι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη,
όπως ο ίδιος έχει πει δηµόσια κατηγορώντας άλλους. 

Το δεύτερο συµπέρασµα είναι ότι δεν είµαστε οι πιο φθηνοί
στην Ευρώπη. Έχει δίκιο ο ACER, o Ευρωπαίος Οργανισµός των
Ρυθµιστικών Αρχών, που λέει ότι µε όρους αγοραστικής δύναµης
η Ελλάδα είναι η τρίτη πιο ακριβή χώρα για τους πρώτους εννέα
µήνες του 2022 στο ρεύµα για τα νοικοκυριά. Ενώ, δυστυχώς για
την επιχειρηµατικότητα, που θεωρητικά ο κ. Γεωργιάδης καλείται
να υποστηρίξει πολιτικά από το Υπουργείο, είµαστε η δεύτερη
πιο ακριβή χώρα στην Ευρώπη µετά τη Δανία σε κόστος ρεύµα-
τος για τις επιχειρήσεις, λαµβάνοντας υπ’ όψιν φόρους και επι-
δοτήσεις. 

Τρίτον, έρχεται η Κυβέρνηση εκ των υστέρων να φορολογήσει
τα υπερκέρδη.

Κύριε Τσακαλώτο, επειδή έχετε κάνει και καθηγητής οικονοµι-
κών, σας ρωτώ: Μήπως θα ήταν πιο χρήσιµο να προλάβει την πα-
ραγωγή υπερκέρδη, αφού εδώ και παραπάνω από έναν χρόνο ο
παρατηρητής βλέπει τα υπερκέρδη να περνούν από µπροστά
του; Είναι και ταινίες όλα αυτά που λέµε. 
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Δεν κάνει τίποτα η Κυβέρνηση, όµως, όπως παραδείγµατος
χάριν, να βάλει έναν ανώτερο συντελεστή κέρδους στα υπερ-
κέρδη του ρεύµατος. Τι λογική έχει να αφαιρείτε, κύριε Γεωρ-
γιάδη, από την αγορά και από τα νοικοκυριά δισεκατοµµύρια
υπερκέρδη, για να σκεφτείτε πως θα επιστρέψετε ένα τµήµα
τους, ενώ ταυτόχρονα πολλά δισεκατοµµύρια µπαίνουν στα τα-
µεία των ενεργειακών εταιρειών; 

Τρίτο συµπέρασµα, λοιπόν: Η Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτα για
να αποτρέψει τα υπερκέρδη, αλλά στηρίζει την αισχροκέρδεια,
γιατί µόνη προτεραιότητα είναι να πηγαίνουν τα λεφτά στα τα-
µεία των ενεργειακών εταιρειών, που είναι ακόµα σήµερα. 

Τέταρτον, ποιος παράγει τα υπερκέρδη; Πρωταθλητής της µε-
λέτης της ΡΑΕ φαίνεται ότι είναι η ΔΕΗ µε 70% και 80% συντε-
λεστή στα υπερκέρδη που παράγονται, όπως λέει η Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας. Άρα ο κ. Στάσσης, που διόρισε ο κ. Μητσοτάκης
στη ΔΕΗ, είναι ο πρωταθλητής των υπερκερδών. Δεν πιστεύουµε
ο κ. Στάσσης να κάνει του κεφαλιού του. Δηλαδή, δεν ακούει τον
Υπουργό Ανάπτυξης και τον Πρωθυπουργό που του λένε –φαν-
τάζοµαι- να µην παράγονται τα υπερκέρδη; Λέτε ο κ. Στάσσης να
αγνοεί τον κ. Γεωργιάδη; Θα µας πει. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Γιατί δεν κάνει η ΔΕΗ τιµολογιακή
πολιτική προς όφελος των καταναλωτών; Πολύ απλά, γιατί η εν-
τολή του κ. Μητσοτάκη στον κ. Στάσση, που υλοποιεί ο κ. Στάσ-
σης αφού τον κρατάνε -αλλιώς δεν είχαν αλλάξει- είναι τα οφέλη
των εταιριών ρεύµατος. 

Συµπέρασµα τέταρτον: Τα υπερκέρδη δεν αφήνονται απλά να
παράγονται από την Κυβέρνηση, αλλά σχεδιάζεται η παραγωγή
τους και παράγονται µε επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πέµπτον, ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε για τα υπερ-
κέρδη. Ξέρει ο κ. Γεωργιάδης -ή αν έρθει ο κ. Σκρέκας να µας
πει- πόσα είναι τα υπερκέρδη που θα φορολογηθούν µε αυτό τον
µηχανισµό; Δηλαδή, έχετε υπολογίσει πόση ζηµιά έχει κάνει στην
αγορά και στα νοικοκυριά το νέο µοντέλο τιµολόγησης ρεύµατος
που έχετε επιλέξει; Είναι δείκτης ανεπάρκειας µιας Κυβέρνησης
να έρχεται να µιλάει για φορολόγηση ή για είσπραξη υπερεσό-
δων και για παρακράτηση εσόδων από την αγορά, την οικονοµία
και την κοινωνία, χωρίς να ξέρει για ποια µιλάµε. 

Εµείς, λοιπόν, που τα έχουµε υπολογίσει, σας λέµε ότι τα
υπερκέρδη στην προµήθεια ρεύµατος είναι πάνω από 500 εκα-
τοµµύρια για κάθε µήνα, Σεπτέµβριο και Οκτώβριο, και βλέ-
πουµε. Θέλετε νούµερα; Θα τα καταθέσω, αν θέλετε, κύριε
Γεωργιάδη, γιατί µάλλον η Κυβέρνηση δεν τα έχει, γιατί δεν τα
έχει ανακοινώσει µέχρι τώρα.

Η τιµή χρέωσης του Σεπτεµβρίου ήταν 788 ευρώ τη µεγαβα-
τώρα στη λιανική της ΔΕΗ. Πόσο ήταν η χονδρεµπορική; Ήταν
418 ευρώ τη µεγαβατώρα. Δηλαδή η εµπορία προσθέτει 370
ευρώ τη µεγαβατώρα µε το µοντέλο Φρανκενστάιν που έφτιαξε
η Κυβέρνηση. 

Θέλετε να σας κάνουµε και λίγο καλύτερη ανάλυση; Εµείς
έχουµε νούµερα τα οποία τα βρήκαµε από τη ΔΕΗ και τον
ΑΔΜΗΕ, γιατί η Κυβέρνηση µάλλον δεν µπορεί. Θυµίζω ότι είναι
η Κυβέρνηση των αρίστων. Λοιπόν: Η λιανική τιµή της ΔΕΗ είναι
788, το σύνολο του κόστους ηλεκτροπαραγωγής και του κέρ-
δους εµπορίας, εξισορρόπησης, εισαγωγών και της ενδοηµερή-
σιας αγοράς είναι µε αρκετά περιθώρια 340 ευρώ. Και πόσο το
«καπέλο» Μητσοτάκη; Από τα 340 ευρώ για να φτάσουµε στα
788, είναι 440 µε 450 ευρώ. Έτσι παράγονται τα υπερκέρδη και
αυτό είναι το «καπέλο» που έχει βάλει στην αγορά και στην κοι-
νωνία για τον Σεπτέµβριο η Κυβέρνηση, εκ των οποίων τα 275 σί-
γουρα -σας λέµε για τη λιανική στη χαµηλή τάση- είναι
υπερκέρδη προµήθειας και τα 150 είναι λεφτά που δίνουν οι κα-
ταναλωτές και οι επιδοτήσεις και παρακρατούνται για να γίνουν
νέες επιδοτήσεις. 

Φανταστείτε το βραχυκύκλωµα, τον φαύλο κύκλο! Χρεώνουν
κόστος για να το εισπράξουν, να το κρατήσουν για επόµενες επι-
δοτήσεις. 

Αν τα βάλουµε όλα αυτά στη χαµηλή τάση, έχουµε -για τη χα-
µηλή µόνο που έχουµε στοιχεία- 690 εκατοµµύρια ευρώ για τον
Σεπτέµβριο κόστος και λογικά κέρδη, που µπορούν στην κρίση
να περιοριστούν κι άλλο, πάνω από 300 εκατοµµύρια µόνο στη
χαµηλή τάση είναι η παρακράτηση για επιδοτήσεις και πάνω από

500 εκατοµµύρια τα υπερκέρδη της εµπορίας. 
Θέλετε να σας πω και για τον Οκτώβριο; Στη χονδρεµπορική

ρεύµατος τον Οκτώβριο ήµασταν οι πρώτοι στην ακρίβεια στην
Ευρώπη µε τιµή η οποία ήταν 232 ευρώ.

Προσέξτε. Παρ’ ότι ήµασταν πρώτοι στην ακρίβεια της χον-
δρεµπορικής, η ΔΕΗ τον Οκτώβριο πουλούσε 595 ευρώ. Δηλαδή
δεν µας φτάνει που ήµασταν οι πιο ακριβοί στην Ευρώπη, ο κ.
Στάσσης είχε βάλει «καπέλο» 156% πάνω στη χονδρεµπορική και
πουλούσε 595, αν δεν κάνω λάθος. Νά τα τα υπερκέρδη. 

Άρα δεν είναι µόνο ότι είστε ανεπαρκείς -δεν ξέρετε τα υπερ-
κέρδη- είναι και ότι δεν έχετε τίποτα συγκεκριµένο να πείτε. Μας
φέρνετε µια διάταξη που τα παραπέµπει σε υπουργική απόφαση
και το πέµπτο συµπέρασµα είναι ότι είναι απόλυτη ανεπάρκεια
της Κυβέρνησης να διαχειριστεί ακόµα και το θέµα της ενεργει-
ακής κρίσης. 

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Δεν σας δίνουµε λευκή επιταγή για να
κουκουλώσετε τα υπερκέρδη. Για ποιον λόγο; Επειδή έχουµε
τραγική εµπειρία από τα υπερκέρδη της ηλεκτροπαραγωγής.
Σας εντοπίσαµε τον Οκτώβρη του 2021 τα κέρδη της ηλεκτρο-
παραγωγής. Ο Αλέξης Τσίπρας ανακοίνωσε εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα ότι είναι τουλάχιστον 1,4 δισεκατοµµύριο τον Μάρτιο.
Δεχθήκατε τον Μάρτιο του 2022 να τα φορολογήσετε και ακόµα
δεν έχουν φορολογηθεί. Ανακοινώθηκαν πρόσφατα, αλλά δεν
έχει έρθει ούτε 1 ευρώ από τη φορολόγηση των υπερκερδών για
τους προηγούµενους δώδεκα µήνες µέχρι τον Ιούνιο. 

Το πόρισµα της ΡΑΕ που ήρθε στη Βουλή -αν δεν κάνω λάθος,
τον Μάιο- έλεγε ότι είναι 927 εκατοµµύρια τα υπερκέρδη της ηλε-
κτροπαραγωγής για έξι µήνες και το νέο πόρισµα λέει ότι είναι
415 εκατοµµύρια για εννέα µήνες. Δηλαδή, µεγαλώνουν οι µήνες
υπολογισµού, µικραίνουν τα υπερκέρδη. 

Αυτό είναι µαγικό, κύριε Τσακαλώτε. Νοµίζω πάει κι αυτό για
Όσκαρ ή τουλάχιστον για ένα διδακτορικό. 

Ποια είναι η ουσία, κύριε Πρόεδρε; Από τα 2,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ υπερκέρδη των ηλεκτροπαραγωγών µέχρι τέλος Ιουνίου,
η Κυβέρνηση χάρισε 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ στους ηλεκτρο-
παραγωγούς κλέβοντάς τα από τις τσέπες των καταναλωτών-νοι-
κοκυριών και από τα ταµεία των ελληνικών επιχειρήσεων που
πάνε για λουκέτα. Αυτό είναι.

Άρα το έκτο συµπέρασµα, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι η Κυβέρ-
νηση και µαγειρεύει και καλύπτει τα υπερκέρδη και ο υπολογι-
σµός της -το λέµε δηµόσια, το έχουµε δώσει και εγγράφως στο
Υπουργείο καταθέτοντας τη δική µας µελέτη- της Κυβέρνησης
πλήττει το δηµόσιο συµφέρον, µε ό,τι σηµαίνει αυτό για τη λει-
τουργία της πολιτείας και της οικονοµίας. 

Και το τελευταίο ερώτηµα, για να κλείσω, είναι: και τώρα µε τα
υπερκέρδη της προµήθειας πόσο θα τους χαρίσουν άραγε; Τα
υπερκέρδη της παραγωγής που σταµάτησαν τέλος Ιουνίου ήταν
1,8 δισεκατοµµύριο. Τώρα πόσα;

Προσέξτε τι λέει η τροπολογία. Θα υπολογιστούν µε υπουρ-
γική απόφαση, αλλά επειδή το µοντέλο είναι καινούργιο -αυτό
που λέµε «Φρανκενστάιν», γιατί κυριολεκτικά είναι ένα παζλ τε-
λείως λανθασµένων επιλογών, από το κακό στο χειρότερο πάει
το ντόµινο αποτυχίας των «αρίστων»- δηµιουργείται ένα ρίσκο
γιατί προανακοινώνονται τιµές και δεν µεταφέρεται στον επό-
µενο µήνα τουλάχιστον το κόστος του προηγούµενου, αλλά προ-
εισπράττεται. Αυτό το ρίσκο λοιπόν -λέει µέσα η τροπολογία- ότι
η υπουργική απόφαση θα το χρεώνει όλο στον καταναλωτή. Δη-
λαδή η Κυβέρνηση έχει φτιάξει ένα σύστηµα αγοράς ενέργειας
που δηµιουργεί κινδύνους και µεταφέρει τους κινδύνους αυτούς
προκαταβολικά όλους στον καταναλωτή. 

Άρα το τελευταίο συµπέρασµα είναι µονά-ζυγά χαµένοι οι κα-
ταναλωτές, είτε µιλάµε για νοικοκυριά είτε µιλάµε για επιχειρη-
µατικότητα. Μονά-ζυγά χαµένοι, µε τον κ. Μητσοτάκη, οι
καταναλωτές, πληρώνουν όλο το ρίσκο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το συµπέρασµα; Έρχονται οι λογα-
ριασµοί, γονατίζουν τα νοικοκυριά, γονατίζουν οι επιχειρήσεις.
Όµως, έρχεται πολύ πιο γρήγορα -απ’ ό,τι φαίνεται- ένας άλλος
λογαριασµός, ο πολιτικός λογαριασµός για την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη και πρέπει να γίνει το συντοµότερο ο λογαριασµός µε
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κάλπες στη χώρα µας, για να προλάβουµε τα λουκέτα, για να
προλάβουµε τη φτωχοποίηση, γιατί ο χειµώνας θα είναι δύσκο-
λος. Για να προλάβουµε, λοιπόν, τη φτώχεια και να ανοίξουµε
ένα παράθυρο προόδου, ας κάνουµε αυτό το βήµα όσο γίνεται
πιο σύντοµα και το βήµα αυτό θα γίνει µόνο µε τη φωνή του
λαού. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Φάµελλε. 
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος και να
ετοιµάζεται η Ευαγγελία Λιακούλη για επτά λεπτά. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σκέφτηκα, κύριε Πρόεδρε, για να βοηθήσω τον κ. Γεωργιάδη

-επειδή τον τελευταίο καιρό όπου πάει σε κανάλι έχει την τάση
να στέλνει µια διαστρέβλωση αµέσως στην οµάδα αλήθειας- να
ετοιµάζω την οµιλία µου από πριν, να του την δίνω, για να µην
κουράζεται να σκέφτεται εκεί που είναι -στο «OPEN», στο «ΣΚΑΪ»,
τυχαία τα παραδείγµατα- να πρέπει να στέλνει στην οµάδα αλή-
θειας τη διαστρέβλωση. 

Δεν νοµίζω ότι βοηθάτε την προσταγή του Πρωθυπουργού για
το τοξικό κλίµα, κύριε Γεωργιάδη, µε αυτές τις πρακτικές, όπως
δεν βοηθάτε όταν λέτε ότι οι συριζαίοι είναι πράκτορες. 

Θεωρείτε ότι είµαι πράκτορας του Ερντογάν, κύριε Γεωρ-
γιάδη; Θα ήθελα την άποψή σας. Θα ήθελα να το ξέρω. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και για εµάς εάν νοµίζετε ότι είµα-
στε πράκτορες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φάµελλε, παρα-
καλώ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα ήθελα να ξέρω ποιους θεω-
ρείτε ότι είναι πράκτορες και αν µε αυτό βοηθάτε σε αυτό το
κλίµα. Γιατί ο λόγος που το κάνετε είναι για να µη γίνει συζήτηση,
για να µη γίνει αντιπαράθεση προγραµµάτων και επιχειρηµάτων.
Γι’ αυτό το κάνετε. 

Νοµίζετε ότι µπορείτε να ξεφύγετε από τη µεγάλη κρίση δη-
µοκρατίας που έχουµε µε τέτοιους χειρισµούς; Το έχετε κατα-
λάβει ότι κανείς δεν πιστεύει ότι ο κ. Μητσοτάκης είναι το
τελευταίο οχυρό ενάντια στα συµφέροντα; Θεωρείτε, δηλαδή,
πραγµατικά ότι υπάρχει ένας ελληνικός λαός εκεί έξω που λέει
ότι ξέρουµε ότι υπάρχουν τα συµφέροντα αλλά ευτυχώς υπάρχει
ο κ. Μητσοτάκης που βάζει το στήθος του µπροστά ενάντια σε
αυτά τα συµφέροντα; 

Και η Επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι ξένες εφηµε-
ρίδες λένε ότι δεν υπάρχει σοβαρή έρευνα για τις υποκλοπές και
έχουµε έναν Πρωθυπουργό που λέει ότι θα υπάρχει άπλετο φως!
Τι µας είπε ο κύριος Πρωθυπουργός; Ότι θα σας πω όλα αυτά,
εκτός από αυτά που δεν θα σας πω. Αυτό είναι το ίδιο σαν να
πείτε εσείς, κύριε Γεωργιάδη -που είστε των προβλέψεων- ότι
αύριο ή θα βρέξει ή δεν θα βρέξει! Δεν λέει απολύτως τίποτε
αυτό το πράγµα. 

Δεν µπορείτε µε αυτούς τους χειρισµούς να αντιµετωπίσετε
αυτή την κρίση, που είναι πολύ βαθιά για τη δηµοκρατία µας.
Ούτε µπορείτε, µε αυτούς τους τρόπους, να κρυφτείτε από την
ακρίβεια. Η ακρίβεια είναι το βασικό πρόβληµα της ελληνικής οι-
κονοµίας και κοινωνίας αυτή τη στιγµή. 

Γι’ αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κάνει συγκεκριµένες προτάσεις και βρα-
χυπρόθεσµα για τις ανάγκες των πολλών και πράγµατα που θα
είναι µόνιµα και πράγµατα που θα είναι προσωρινά µέχρι να ξε-
φύγουµε από την κρίση, ένα ολοκληρωµένο σχέδιο γι’ αυτά και
αυτό δεν αντιµετωπίζεται λέγοντας ότι αυτοί που το λένε αυτό
είναι πράκτορες. 

Άρα η ακρίβεια, παρ’ όλο που είναι το άµεσο πρόβληµα του
ελληνικού λαού, αναδεικνύει από κάτω όλα τα άλλα προβλήµατα.
Γιατί µέσα από την ακρίβεια καταλαβαίνουµε πόσο σοβαρό πρό-
βληµα είναι η ανισότητα, οι ανισότητες όλων των ειδών: του µι-
σθού, του πλούτου, της πρόσβασης των κοινωνικών αγαθών, των
περιφερειακών ανισοτήτων. 

Καταλαβαίνουµε τώρα που έγινε ένας κλυδωνισµός στην ακρί-
βεια ότι οι απλοί, οι κανονικοί, οι πραγµατικοί άνθρωποι δεν τα
βγάζουν πέρα και αυτό αναδεικνύει ότι οι ανισότητες πρέπει να
αντιµετωπιστούν µαζί µε την ανάπτυξη. Το µοντέλο «µειώνουµε

τους φόρους στους πλούσιους, κάνουν επενδύσεις, έρχεται η
ανάπτυξη και κάποια στιγµή θα αποζηµιώσουµε τους φτωχούς
και τους µεσαίους» δοκιµάστηκε και απέτυχε. 

Και εσείς επιµένετε. Τώρα έπεσε και η Λιζ Τρας στη Βρετανία,
οπότε είστε οι µόνοι πια που περιµένετε να λυθεί το πρόβληµα
βοηθώντας τους πλούσιους και κάποια στιγµή θα βοηθηθούν και
οι άλλοι. Είναι η διαχωριστική γραµµή ανάµεσα στη δικιά σας τη
Δεξιά και µιας κυβέρνησης προοδευτικής, που θα συνδυάσει από
την πρώτη στιγµή την κοινωνία µε την οικονοµία, µε τους κατώ-
τατους µισθούς, µε µια κοινωνική πολιτική. 

Όµως, η ακρίβεια αναδεικνύει και ένα δεύτερο ζήτηµα. Ανα-
δεικνύει, δηλαδή, το παραγωγικό µοντέλο που υποστηρίζετε. Νο-
µίζω ότι ο κ. Φάµελλος ήταν γλαφυρότατος για το µοντέλο τού
πώς στηρίζετε τις επιχειρήσεις να συνεχίζουν να έχουν υπερ-
κέρδη, να µην πηγαίνετε στην πηγή, γιατί είναι οι δικοί σας άν-
θρωποι και έχετε αποφασίσει ότι δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε
αυτό το πρόβληµα πηγαίνοντας στην πηγή. 

Αυτό το παραγωγικό µοντέλο φαίνεται ακόµα περισσότερο
στο Ταµείο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας που, πρώτον, δεν κά-
νετε διαβούλευση για το πώς θα ξοδευτούν αυτά τα χρήµατα,
κάτι που έκαναν και κυβερνήσεις που δεν είναι αριστερές. Ο
Ντράγκι δεν είναι αριστερός -τον ξέρω και καλά και ήµασταν στο
Eurogroup για χρόνια-, αλλά ο άνθρωπος ως Πρωθυπουργός
άκουσε τις ευρωπαϊκές οδηγίες και κάνει σοβαρή διαπραγµά-
τευση µε την κοινωνία για το πού είναι οι ανάγκες. 

Και αν τον είχατε ακούσει, αν είχατε ακούσει την οδηγία και εί-
χατε εφαρµόσει τη διαβούλευση, δεν θα φτάναµε στο σηµείο σή-
µερα µια χώρα σαν την Πορτογαλία, µια χώρα παρόµοια µε τη
δική µας, να παίρνει από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας δισεκατοµµύρια για τη στέγαση κι εσείς να παίρνετε 1,3 εκα-
τοµµύριο. Κοροϊδεύετε τον κόσµο, όταν λέτε ότι υπάρχει σοβαρό
πρόβληµα στέγασης. Βλέπετε µε τα νοίκια πόσος κόσµος πλη-
ρώνει 40% και 50% του εισοδήµατός του για τη στέγαση. Και
όταν µιλάµε για τη στέγαση, δεν αναφερόµαστε µόνο στο νοίκι
αλλά και στο ηλεκτρικό ρεύµα και στο νερό και στα κοινόχρηστα.
Κι εσείς παίρνετε από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
1 εκατοµµύριο, 1,3 για να µη σας αδικώ. 

Τρίτον, η ακρίβεια φέρνει στην επιφάνεια µια ολόκληρη διακυ-
βέρνηση, και οικονοµική και πολιτική, γιατί αυτό είναι που ανα-
δεικνύουν οι παρακολουθήσεις. Το πρόβληµα µε τις
παρακολουθήσεις είναι πρωτίστως πρόβληµα δηµοκρατίας και
διαφάνειας, αλλά και οικονοµικής διακυβέρνησης της χώρας,
είναι το πώς εννοείτε εσείς ότι πρέπει να ξοδευτεί το δηµόσιο
χρήµα. 

Και εδώ υπάρχει µια άλλη διαχωριστική γραµµή. Έχουµε αυ-
τούς και αυτές που έχουν πάνω από όλα την πεποίθηση του δη-
µοσίου συµφέροντος και το πώς πρέπει να µοιραστούν τα
χρήµατα, πώς µπορούµε να βοηθήσουµε τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις και την ανθεκτικότητα, να πάει µαζί η κοινωνική µε την
οικονοµική ανάπτυξη και αυτούς που θεωρούν ότι έχουν ανθρώ-
πους που τους στηρίζουν µε τα κανάλια τους, µε τις επιχειρήσεις
τους και άρα πρέπει να υποστηριχθούν. Όπως φαίνεται, δεν µπο-
ρείτε να τους υποστηρίξετε όλους και δηµιουργούνται κάποια µι-
κροπροβλήµατα όταν δεν µπορείτε να τους υποστηρίξετε όλους.
Όµως, κάνετε ό,τι µπορείτε και το έχετε αποδείξει!

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, αυτό αφορά την προσβα-
σιµότητα. Εγώ νοµίζω ότι το θεωρητικό πλαίσιο για το θέµα των
ανθρώπων µε αναπηρίες αντιµετωπίστηκε καλύτερα από τον νοµ-
πελίστα Αµάρτια Σεν και τη φιλόσοφο Μάρθα Νούσµπαουµ. Μά-
λιστα, είχαν και συνεργασία µεταξύ τους για να δουν πώς
αντιµετωπίζονται αυτά τα προβλήµατα, η οποία ήταν διεπιστη-
µονική. Ήταν µια συνεργασία µεταξύ µιας φιλοσόφου και ενός
οικονοµολόγου. 

Όλοι έχουµε τις ίδιες ανάγκες, λένε οι δύο οικονοµολόγοι, και
όλοι θέλουµε να έχουµε τις ίδιες λειτουργίες πρόσβασης και µε-
ταφοράς, αλλά δεν αρχίζουµε από το ίδιο σηµείο και άρα οι
πόροι και οι θεσµικές αλλαγές πρέπει να πάνε προς αυτούς τους
ανθρώπους όχι γιατί έχουν ειδικές ανάγκες -ίδιες είναι οι ανάγ-
κες-, αλλά γιατί έτσι όπως είναι φτιαγµένο το σύστηµα, δεν µπο-
ρούν να έχουν τις ίδιες λειτουργίες. Η λέξη που χρησιµοποιούν
αυτοί οι δύο επιστήµονες είναι η λέξη «functionings». 
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Όταν είσαι Έλληνας του εξωτερικού και έρχεσαι µεγάλος στην
Ελλάδα, νοµίζω ότι το πρώτο σοκ που υφίστασαι αφορά το πώς
αντιµετωπίζουµε εδώ στην Ελλάδα τους ανθρώπους µε αναπη-
ρίες. Είναι το πρώτο που βλέπεις, αφού τα καρότσια δεν µπο-
ρούν να πάνε στους δρόµους και δεν υπάρχουν υποδοµές για
προσβασιµότητα σε νοσοκοµεία. Είναι µεγάλο το σοκ, όταν έρ-
χεσαι από µια άλλη χώρα και βλέπεις πώς είναι τα πράγµατα
στην Ελλάδα. 

Τώρα, λοιπόν, έχουµε µια οδηγία που προσπαθεί πραγµατικά
να λύσει κάποια από αυτά τα προβλήµατα, να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα της προσβασιµότητας. Το ερώτηµα είναι αν θα λύσει
προβλήµατα ο τρόπος µε τον οποίο φέρνετε το νοµοσχέδιο. Θα
δούµε, άραγε, µεγάλες διαφορές; Φοβάµαι πως η απάντηση
είναι όχι. Και είναι όχι, γιατί η οδηγία έχει αρκετές λεπτοµέρειες
για τις προδιαγραφές που διασφαλίζουν την προσβασιµότητα,
αλλά ταυτόχρονα εισάγετε τόσες εξαιρέσεις που στην πράξη
πολύ λίγα είναι αυτά που θα αλλάξουν. Και αυτό ισχύει και για
τα προϊόντα και για τις υπηρεσίες, είτε γιατί δηµιουργείτε ένα
πλαίσιο που οι παραγωγοί και οι µεταπωλητές θα πετάνε το µπα-
λάκι ο ένας στον άλλον για το γιατί δεν τηρούνται οι προδιαγρα-
φές είτε γιατί αφήνετε ένα τεράστιο παράθυρο µέσω του οποίου
οι φορείς µπορούν να ζητήσουν εξαίρεση, γιατί είναι υπέρογκο
το κόστος συµµόρφωσης µε τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου.
Επίσης, δεν κάνετε καµµία προσπάθεια να βρείτε πόρους.

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το Προεδρείο να επιβάλει πρό-
στιµο σε κάθε Βουλευτή, όταν λέει «Ταµείο Ανάκαµψης» και δεν
λέει «Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας» και αυτό το πρό-
στιµο να πάει για έναν καλό σκοπό. Η ανθεκτικότητα είναι σηµαν-
τικό κοµµάτι. Άρα, όταν µιλάµε για ανθεκτικότητα, σας έδωσα το
παράδειγµα της στέγασης και το αστείο ποσό του 1,3 εκατοµµυ-
ρίου. Νοµίζω ότι υπάρχουν κάποιοι CO φίλοι σας που ούτε τη
βίλα τους δεν χτίζουν µε 1,3 εκατοµµύριο! Έτσι δεν είναι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι και 1,7 δισεκατοµµύριο από
τον πρώην ΟΕΚ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ναι, ναι, είναι! 
Όµως, το άλλο παράδειγµα είναι εδώ, γι’ αυτό που συζητάµε.

Όταν έχετε ένα πακέτο από το Ταµείο Ανάκαµψης -ελπίζω να µη
στέλνετε τώρα αυτό που σας είπα στην αρχή για την οµάδα αλή-
θειας, κύριε Γεωργιάδη!-, το ίδιο ισχύει και για την προσβασιµό-
τητα. Δηλαδή, όταν νοµοθετήσατε χωρίς διαβούλευση το πού
πρέπει να πάνε τα λεφτά, ήταν πέρα από τη φαντασία σας να πά-
ρετε κάποια χρήµατα γι’ αυτό το θέµα; Γιατί είναι και η ανθεκτι-
κότητα. Είναι κοινωνική ανθεκτικότητα να µπορούν να
συµµετέχουν οι άνθρωποι µε αναπηρίες στην οικονοµική ζωή.
Γιατί δεν συµβάλλετε σ’ αυτό, αφού βλέπετε κι εσείς -δεν µπορεί
να µη το βλέπετε- ότι υπάρχει πρόβληµα, όταν µεγάλες επιχει-
ρήσεις σου λένε ότι είναι πολύ µεγάλο το κόστος; Άρα θα µπο-
ρούσατε να είχατε ένα οικονοµικό σχέδιο αν το είχατε σκεφτεί κι
αν δεν είχατε ξεχάσει το «ανθεκτικό» στο Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. 

Όµως, δεν είναι αυτό το οικονοµικό µοντέλο διακυβέρνησης
του επιτελικού άριστου κράτους. Το επιτελικό κράτος που εσείς
χτίσατε φτιάχτηκε για άλλο πράγµα και όλες οι αντιφάσεις φαί-
νονται τώρα µε την ανικανότητα να αντιµετωπίσετε την ακρίβεια,
µε την ανικανότητα να µπορείτε να δηµιουργήσετε την εντύπωση
ότι τουλάχιστον ψάχνετε για το ότι υπάρχει πρόβληµα διαφά-
νειας και δηµοκρατίας, µε την ανικανότητά σας να µπορείτε να
βρείτε πόρους για τα µεγάλα κοινωνικά ζητήµατα που αντιµετω-
πίζει αυτή η χώρα.

Νοµίζω ότι δεν µπορείτε να ξεφύγετε µε τις πρακτικές που
έχετε µάθει, όταν δυσκολεύεστε. Και θα σας δυσκολεύουµε συ-
νεχώς όλο και πιο έντονα, όλο και περισσότερο, γιατί αυτή η Κυ-
βέρνηση πρέπει να πέσει όσο το δυνατόν πιο γρήγορα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Τσακαλώτε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, θα ήθελα λίγο την
προσοχή σας. Καλόπιστα, όπως κάνουµε συνήθως εµείς οι δύο,
µήπως µπορέσουµε και συνεννοηθούµε.

Πρώτα απ’ όλα µε ρωτήσατε αν σας θεωρώ πράκτορες των
Τούρκων. Η απάντηση είναι «όχι». Δεν θεωρώ πράκτορα των
Τούρκων κανέναν συνάδελφό µου στο Κοινοβούλιο και κανέναν
πολιτικό µου αντίπαλο. Ακούστε, όµως, πώς έγινε η συζήτηση. Ο
συνάδελφός σας, αλλά και δικός µου, εν τω Κοινοβουλίω κ. Σπίρ-
τζης, στην προσπάθειά του να συνδέσει τον Πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη µε τις ενδεχόµενες κατ’ αυτόν υποκλοπές, είπε
«αυτό πιστεύει όλος ο κόσµος» και θεώρησε το «αυτό πιστεύει
όλος ο κόσµος» ως επαρκή απόδειξη για το τι είναι πραγµατικό-
τητα. Και του απάντησα: «Και όλος ο κόσµος πιστεύει ότι ο Τσί-
πρας είναι πράκτορας των Τούρκων». Σηµαίνει ότι αυτό είναι
απόδειξη; Είναι τόσο απλό! Πιστεύω ότι καταλαβαίνετε τη διά-
κριση. Εάν, δηλαδή, στον πολιτικό µας διάλογο εισάγουµε ως
τεκµήριο απόδειξης το τι λέει ο κόσµος, δεν θα βγάλουµε άκρη.

Ως προς το τοξικό κλίµα τώρα το οποίο αναφέρατε, το τοξικό
κλίµα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ίδιος είναι δυστυχώς καθ’ ολοκληρίαν το-
ξικός. Και θα σας πω την απόδειξη. Εσείς, ένας ευπρεπής άν-
θρωπος, κλείσατε την οµιλία σας λέγοντας πως η Κυβέρνηση
πρέπει να πέσει. Η Κυβέρνηση, κύριε Τσακαλώτε, είναι εκλεγ-
µένη Κυβέρνηση µε τετραετή θητεία. Το πότε θα λήξει η θητεία
της το ορίζει το Σύνταγµα, ενώ το ποια Κυβέρνηση θα ακολου-
θήσει το ορίζει ο ελληνικός λαός και όχι εσείς. Το ότι δεν σας
αρέσει αυτή η Κυβέρνηση δεν σηµαίνει καθόλου ότι η Κυβέρ-
νηση πρέπει να πέσει ή ότι πάσχει από κάποιο έλλειµµα πολιτικής
νοµιµοποίησης.

Τρίτον, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, γιατί δεν είναι εδώ η κ. Φω-
τίου σήµερα; Η κ. Φωτίου ήταν στην κυβέρνησή σας υπεύθυνη
για τα ΑΜΕΑ. Σήµερα εσείς ήρθατε ως επικεφαλής των «πενήντα
τριών». Η κ. Φωτίου είναι µία εξ αυτών -αν κάνω λάθος περί των
κοµµατικών σας συγχωρείστε µε, δεν είµαι τόσο ειδικός- και είπε
ενώπιον του ελληνικού λαού -είναι στα Πρακτικά της Βουλής,
στην κάµερα, παντού και ο κ. Πάνας ήταν παρών και µπορεί να
σας το πει- ότι ο λόγος που οι ολιγάρχες, τα µεγάλα συµφέροντα
χτυπούν την Κυβέρνηση µε τα σκάνδαλα είναι γιατί δεν είναι ευ-
χαριστηµένοι από τη µοιρασιά του Ταµείου Ανάκαµψης και του
ΕΣΠΑ. 

Γιατί δεν ήρθε σήµερα να εξηγήσει τη θέση της; Γιατί την κρύ-
ψατε; Στο νοµοσχέδιο για την ενσωµάτωση της προσβασιµότη-
τας για τα ΑΜΕΑ λείπει η αρµόδια Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ για τα
ΑΜΕΑ; Προφανώς άνωθεν εντολή, κύριε Τσακαλώτε. «Κρύψτε
την, για να µη φαίνεται η πραγµατικότητα». Δόξα τω Θεώ, από
Κοινοβούλιο ξέρουµε. Βέβαια προσπαθήσατε να τη σώσετε,
αλλά δεν µπορέσατε γιατί και εσείς περίπου το ίδιο είπατε. Εί-
πατε ότι τελικά η µοιρασιά δεν ευχαρίστησε κάποιους και αυτοί
οι κάποιοι µας χτυπάνε. Άρα grosso modo το ίδιο είπατε και
εσείς, όπως και η κ. Φωτίου.

Όσον αφορά το τοξικό κλίµα, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κύριε
Τσακαλώτε, για να το τελειώσουµε, να ρωτήσω το εξής: Όταν µι-
λάτε για κρίση δηµοκρατίας εσείς, ο ευπρεπής Τσακαλώτος,
µπορείτε, σας παρακαλώ πολύ, να πάρετε τον λόγο και να µου
πείτε ποια είναι η κρίση δηµοκρατίας που έχει η Ελλάδα σήµερα;
Ποια είναι; Δεν λειτουργούν οι θεσµοί, το Κοινοβούλιο; Πάσχει η
Κυβέρνηση από κάποιο έλλειµµα πολιτικής νοµιµοποίησης; Δεν
είµαστε νόµιµα εκλεγµένη κυβέρνηση; Ποια είναι η κρίση δηµο-
κρατίας; Αν µου πείτε ότι «κρίση δηµοκρατίας» είναι η λίστα υπο-
κλοπών που δηµοσίευσε ο κ. Βαξεβάνης, τότε υιοθετείτε το τι
λέει το καφενείο, γιατί απόδειξη µέχρι σήµερα περί σύνδεσης
του Κυριάκου Μητσοτάκη µε τις λίστες που δηµοσιεύει ο ΣΥΡΙΖΑ,
δηλαδή ο Βαξεβάνης, ακόµα δεν έχει παρουσιαστεί. 

Και όχι µόνο δεν έχει παρουσιαστεί αυτό, αλλά γίνεται κάτι
ακόµα χειρότερο. Και θα σας το πω τώρα και λίγο επί προσωπι-
κού, γιατί µιλάτε για τοξικότητα. Βγήκε ο κ. Μαντζουράνης και
είπε ότι δεν υπάρχουν αποδεικτικά στοιχεία και ότι είναι αδύνατο
να ανακτηθούν, αλλά υπάρχουν δυο-τρεις που είναι πρόθυµοι να
καταθέσουν, εάν πάρουν τον χαρακτηρισµό του µάρτυρα δηµο-
σίου συµφέροντος. Πρώτα απ’ όλα δεν ήξερα ότι τέτοιου είδους
προτάσεις και χαρακτηρισµούς δίνει ένας δικηγόρος, έστω και
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ένας δικηγόρος του κ. Βαξεβάνη και του ΣΥΡΙΖΑ. Πίστευα ότι σε
ένα ευνοµούµενο κράτος την απόφαση για το ποιος θα γίνει µάρ-
τυρας δηµοσίου συµφέροντος ή όχι τον έχουν ακόµα οι εισαγ-
γελικές αρχές. Εκτός αν ο κ. Βαξεβάνης και ο κ. Μαντζουράνης
έχουν γίνει κάτι σαν εθνικοί εισαγγελείς!

Οφείλω, όµως, να σας ρωτήσω και το εξής, κύριε Τσακαλώτε:
Δεν µου λέτε, εσείς, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που ψηφίσατε
εδώ και βάλατε δέκα κάλπες και στείλατε δέκα πολιτικούς αντι-
πάλους στο ειδικό δικαστήριο -πρώτα στην προκαταρκτική επι-
τροπή και µετά στη δικαιοσύνη, δεν µας πήγατε στο ειδικό
δικαστήριο για να τελειώσουµε γρήγορα- µε βάση τότε τους
τρεις και στη συνέχεια δύο κουκουλοφόρους µάρτυρες δηµο-
σίου συµφέροντος, µάθατε ποτέ ότι και οι δέκα αθωωθήκαµε; Το
ξέρετε; 

Ξέρετε ότι ο τελευταίος και ο µόνος που του είχε ασκηθεί
δίωξη, ο Ανδρέας Λοβέρδος, αθωώθηκε µε πανηγυρικό οµόφωνο
βούλευµα, µε ψήφους δέκα-µηδέν; Ότι δεν υπήρχε ούτε ένα
αποδεικτικό στοιχείο γι’ αυτά για τα οποία µας κατηγορούσαν οι
κουκουλοφόροι µάρτυρες δηµοσίου συµφέροντος; 

Ζητήσατε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ να φύγει η κουκούλα τους τώρα;
Τώρα που αποδείχθηκε ότι λένε ψέµατα και ότι δεν υπήρχε το
παραµικρό στοιχείο για κανέναν από εµάς τους δέκα, εσείς ως
ΣΥΡΙΖΑ, που είστε υπέρ των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, της δι-
καιοσύνης, της δηµοκρατίας, ζητήσατε να αρθεί η κουκούλα
τους για να δούµε ποιοι είναι αυτοί µας κατηγόρησαν ψεύτικα; 

Όχι µόνο δεν το ζητήσατε, όχι µόνο εξακολουθείτε να µας κα-
τηγορείτε για τη «NOVARTIS», ενώ έχουµε αθωωθεί πανηγυρικά
και οι δέκα, µε διάφορες ειρωνείες, αδιευκρίνιστα και άλλα,
απλώς για να κάνετε φασαρία στα social media, αλλά ακούστε
και το ακόµα χειρότερο, κύριε Τσακαλώτε: Πάτε να στήσετε «NO-
VARTIS» νούµερο δύο. Αφού οι πρώτοι κουκουλοφόροι µάρτυ-
ρες την γλίτωσαν, πουλάτε στους δυο-τρεις, που λέει ο
Μουντζουράνης, ότι «θα τη γλιτώσετε και εσείς, ελάτε και εσείς
να πείτε ψέµατα». Αυτό που κάνετε, εσείς δεν το λέτε τοξικό; Τι
το λέτε; Ευπρεπές; Το λέτε δηµοκρατικό; Το λέτε πολιτισµένο
δηµοκρατικό διάλογο; Ή το λέτε λάσπη, συκοφαντία, ψέµα και
συνωµοσία για άλλη µία φορά; Εγώ λέω το δεύτερο! 

Και για να το κλείσω, να πω το εξής: Θέλω να είµαι ειλικρινής,
για να ξέρετε το ύφος µου και να µη µου κάνετε συνεχώς παρα-
τηρήσεις. Εγώ θαυµάζω τον Γκάντι πάρα πολύ, αλλά δεν µπορώ
να τον µιµηθώ, δεν είµαι Γκάντι. Εµένα το ύφος µου πάντα προ-
σαρµόζεται στο ύφος του πολιτικού µου αντιπάλου. 

Εάν ο ΣΥΡΙΖΑ επιλέξει την τοξικότητα, τη λάσπη και τη συκο-
φαντία, µην περιµένετε να σας αντιµετωπίσω µε «το σεις και µε το
σας». Αυτό ξεχάστε το. Εάν θέλετε εσείς να κάνετε χτυπήµατα, θα
είστε έτοιµοι και να δέχεστε χτυπήµατα. Εγώ προτιµώ, πράγµατι,
να έχουµε πολιτισµένο διάλογο, µε επιχειρήµατα. Το προτιµώ,
πραγµατικά. Σε αυτή την περίπτωση ούτε κρίση δηµοκρατίας
υπάρχει, όπως είπατε, αλλά µία νόµιµα εκλεγµένη Κυβέρνηση,
ούτε καν µια Κυβέρνηση που είναι να πέσει, αλλά θα έλθουν οι
εκλογές όπως ορίζει το Σύνταγµα και ο ελληνικός λαός θα απο-
φασίσει. Επίσης, ούτε θα υιοθετεί το κόµµα σας τη λάσπη του Βα-
ξεβάνη ή του οποιουδήποτε άλλου, επειδή «έτσι πιστεύει ο
κόσµος», όπως είπε ο κ. Σπίρτζης. Για να µη θυµηθώ -και να
κλείσω- το τελευταίο µε τον κ. Σπίρτζη, που ήµουν σε µια άλλη εκ-
ποµπή πριν από δύο εβδοµάδες και έλεγε ονοµαστικά ότι ο Θεο-
δωρικάκος κρύβει τη λίστα µε αυτούς που πήγαιναν και βίαζαν το
δωδεκάχρονο κορίτσι στον Κολωνό, γιατί πρόκειται περί στελεχών
της Νέας Δηµοκρατίας, τα οποία ήθελε να κρύψει ο Θεοδωρικά-
κος. Αυτά έλεγε στον αέρα και στις ανακοινώσεις του. Και όταν
βγήκαν τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ µεταξύ των δώδεκα, αποσύρθηκαν
και τα tweets του κ. Σπίρτζη και όλη η χυδαιότητα στο διαδίκτυο.
Θυµάστε φαντάζοµαι όλοι το «Ν.Δ. παιδοβιαστές». 

Άρα, λοιπόν, όταν µιλάτε εσείς για τοξικότητα που είστε η το-
ξικότητα προσωποποιηµένη σε κόµµα, πρέπει να είστε πολύ προ-
σεκτικός προς εµένα. 

Τώρα εάν θέλετε να µην υπάρχει τοξικότητα θα αποσύρετε τα
περί κρίσεως δηµοκρατίας που είπατε και θα κάνουµε πολιτι-
σµένο δηµοκρατικό διάλογο, όπως θα κάνω σε λίγο που θα µι-
λήσω για τον πληθωρισµό, που θα µιλήσω για το καλάθι του
νοικοκυριού. 

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί τα πολλά θα τα πω µετά.
Σας δίνω και λίγη άσκηση για να ασχοληθείτε ως οικονοµολόγος,
γιατί µε ενδιαφέρει να το πω ειδικά σε εσάς, κύριε Τσακαλώτε.
Ακούστε κάτι, επειδή ανησυχείτε για την οικονοµία, τις επιχειρή-
σεις και την ανθεκτικότητα για την οποία µας είπατε να µας µπει
και πρόστιµο αν δεν τη λέµε. Υπουργός Τσακαλώτος, Πρωθυ-
πουργός Τσίπρας, 2015: ανάπτυξη -0,2%, 2016: -0,5%, 2017:
+1,1%, 2018: +1,7% και 2019, ας το κόψουµε µισό-µισό γιατί
ήσασταν έξι µήνες εσείς, έξι µήνες εµείς, +1,9%. Αν αθροίσετε
τα πέντε χρόνια, να σας χαρίσω και όλο το 2019, που ήσασταν
Υπουργός εσείς, ο ένας χρόνος το 2022 σας ρίχνουµε double
score. 

Αφήστε, λοιπόν, τους ειδικούς, που τα έχουν καταφέρει στην
ανάπτυξη το double score σε έναν χρόνο από όσο εσείς σε
πέντε, να ανησυχούν καλύτερα και να ξέρουν καλύτερα για το
πώς αντέχουν οι επιχειρήσεις, πώς προσελκύονται επενδύσεις,
πώς πέφτει η ανεργία και µην ανησυχείτε καθόλου για την ανθε-
κτικότητά τους. Ένα απλό google search να κάνετε στο ΓΕΜΗ,
θα βλέπατε ότι και το 2022 είναι εξαιρετικά περισσότερες οι επι-
χειρήσεις που άνοιξαν και που ανοίγουν από τις επιχειρήσεις που
έκλεισαν.

Άρα όχι µόνο αντέχουν οι επιχειρήσεις, αλλά αυξάνονται και
πληθύνονται σε µια οικονοµία που το 2022, κύριε Τσακαλώτε, απ’
ότι φαίνεται -µπορούµε πια να το πούµε, τα στοιχεία µέχρι τον
Νοέµβριο το έχουν ήδη πιστοποιήσει-, πετυχαίνει φέτος, κύριε
Τσακαλώτε, κι αν θέλετε να περάσετε να σας µάθουµε και πώς
γίνεται. 

Ρεκόρ επενδύσεων όλων των εποχών. Μόνο φέτος έχουµε πε-
ρισσότερες επενδύσεις από όλη σας τη θητεία. Δεύτερον, ρεκόρ
εξαγωγών. Μόνο φέτος έχουµε περισσότερες εξαγωγές από όλη
σας τη θητεία. Τρίτον, ρεκόρ τουριστικών εισπράξεων. Η πρώτη
και µοναδική χώρα στην Ευρώπη που θα έχει περισσότερες του-
ριστικές εισπράξεις από το 2019. 

Αφήστε, λοιπόν, εµάς να ανησυχούµε γιατί τη δουλειά που
όπως απεδείχθη στην πράξη δεν την ξέρετε και πολύ καλά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν τα άκουσα όλα, γιατί φώναζε

λίγο ο κ. Γεωργιάδης. Είµαι σίγουρος ότι άλλοι τον ακούνε κα-
λύτερα. Θα ήθελα να πω να µην έχει άγχος ότι θεωρεί κάποιος
ότι πάντα µιλάει µε επιχειρήµατα και δεν έχει τοξική αντιµετώ-
πιση. Αυτό το άγχος να σας φύγει.

Είπατε, κύριε Γεωργιάδη, ότι αν πάρουµε το 2015, 2016, 2017,
2018, 2019 και το συγκρίνουµε µε έναν χρόνο µετά, θα κάνουµε
double score. Αν το κάνουµε όµως αντίθετα και πάρουµε 2015,
2017, 2018 και 2019 και το συγκρίνουµε µε το 2013 και το 2014,
όχι double score, όχι triple score, όχι quadruple score, αλλά pen-
druple score θα υπάρχουν. Γιατί κύριε Γεωργιάδη, δεν άρχισε η
οικονοµική ιστορία του τόπου του 2015. Η οικονοµική ιστορία, η
πρόσφατη, άρχισε το 2009 και 2010 που φαλιρίσατε τη χώρα,
συνέχισε µε πτώση του εισοδήµατος 26%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άρα µη µου κάνετε µαθήµατα για να συγκρίνουµε ανάπτυξη.

Η δικιά σας κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας χρεοκόπησε τη
χώρα και µαζί µε το ΠΑΣΟΚ στα πρώτα δύο µνηµόνια µειώσατε
το εισόδηµα του ελληνικού λαού 25%, η µεγαλύτερη µείωση που
έχει δει η χώρα µετά τον δεύτερο παγκόσµιο πόλεµο σε καιρό
ειρήνης.

Υπάρχει κρίση δηµοκρατίας; Όχι, δεν υπάρχει αν αυτό που νο-
µίζετε ότι είναι η δηµοκρατία είναι ότι ψηφίζουµε στις εκλογές,
περνάνε τέσσερα χρόνια και µετά ξαναψηφίζουµε. Μόνο που κα-
νένας πολιτικός επιστήµονας δεν θεωρεί ότι αυτό είναι η δηµο-
κρατία. Η δηµοκρατία είναι ένα πολύ πιο πλούσιο πράγµα και
στηρίζεται σε πολλά περισσότερα πράγµατα. Όταν το Δικαστικό
Σώµα κυνηγάει τους µαρτυριάρηδες που µαρτυρούν και όχι τους
κατεργάρηδες που κάνουν το αρχικό παράπτωµα, υπάρχει κρίση
για το πώς αντιµετωπίζει η δικαιοσύνη αυτά τα σοβαρά. Όταν Ο
Πρωθυπουργός της χώρας λέει «θα ρίξω άπλετο φως» και δεν
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µας λέει τίποτα και στήνετε επιτροπές, των επιτροπών για να µη
µάθει ο ελληνικός λαός τίποτα και έρχεται µια ευρωπαϊκή επι-
τροπή και λέει ότι δεν γίνεται ουσιαστική έρευνα, τότε υπάρχει
κρίση της δηµοκρατίας. Όταν παρακολουθούνται Αρχηγοί της
Αντιπολίτευσης και δεν ξέρουµε γιατί και πώς και ποιος έδωσε
άδεια και γιατί δεν υπάρχει πολιτική ευθύνη, τότε υπάρχει κρίση
στη δηµοκρατία. Γιατί, για µας η δηµοκρατία δεν είναι ένας δια-
γωνισµός ανάµεσα σε ολιγαρχίες που θα ψηφίζουµε µια φορά
στα τέσσερα χρόνια. Για µας η δηµοκρατία είναι πολύ πλούσιο
πράγµα. Είναι πλούσιο και στο δικό σας το Υπουργείο, που δεν
κάνετε διαβούλευση για το ταµείο ανάκαµψης και ανθεκτικότη-
τας. Αν είναι ευθύνη του κ. Σκυλακάκη να µας το πείτε. Και αυτό
είναι θέµα δηµοκρατίας. Είναι θέµα δηµοκρατίας όταν σε νοµο-
σχέδια για το περιβάλλον αφαιρείτε την τοπική αυτοδιοίκηση από
το να έχει λόγο. Είναι θέµα δηµοκρατίας όταν στην τοπική αυτο-
διοίκηση ψηφίζουµε την απλή αναλογική, δεν το αφήνετε ούτε
µια φορά να δουλέψει και όλα περνούν µέσα από επιτροπές ή
κάποιος µε 42% µπορεί να κάνει ό,τι θέλει χωρίς συναινέσεις,
χωρίς συζητήσεις. 

Γι’ αυτό σας λέω προσέξτε, γιατί η κρίση δηµοκρατίας συνή-
θως χτυπάει και αυτούς που δεν είχαν τα µάτια και τα αυτιά τους
ανοιχτά και άφησαν να περάσουν πράγµατα που µετά κέρδισαν
κάποιοι άλλοι. Η κρίση της δηµοκρατίας δεν είναι µόνο απειλή
για µας, είναι απειλή και για εσάς και για τους δικούς σας Βου-
λευτές. Γιατί µπορεί σε µια κοινωνία µε τεράστιες ανισότητες, η
οικονοµική πραγµατικότητα να µην έχει καµµία σχέση µε αυτή
που περιγράφετε. Πάτε σε οποιαδήποτε λαϊκή να δείτε αν συν-
δυάζονται αυτά που µόλις είπατε για την οικονοµία και τα τερά-
στια επιτεύγµατά της µε το πώς αισθάνεται ο ελληνικός λαός.
Πολύ συχνά στην ιστορία του 20ου αιώνα και µετά, ήρθαν στρα-
τηγοί µε άσπρα άλογα. Και αν όλοι µαζί δεν θωρακίσουµε τη δη-
µοκρατία και αν όλοι µαζί δεν υποστηρίξουµε τη διαφάνεια και
τη λογοδοσία και την αίσθηση ότι «εγώ δεν µπορώ να πληρώσω
το ρεύµα µου και κάποιος άλλος κάνει απευθείας αναθέσεις,
περνάνε έναν πτωχευτικό ή κάτι για τα κόκκινα δάνεια και ένας
Βουλευτής µπορεί να κερδίσει απ’ αυτό», τότε υπάρχει κρίση της
δηµοκρατίας και επηρεάζει το πώς σκέφτεται ο κόσµος, την ελ-
πίδα που έχει αυτός ο κόσµος, τη δυνατότητα της πολιτικής να
βελτιώσει τη ζωή αυτού του κόσµου.

Άρα έχουµε µεγάλη κρίση. Kαι σας λέω είναι κρίση όλων µας
και πρέπει να αποδείξουµε ότι η πολιτική µπορεί να είναι µέρος
της λύσης και όχι µέρος του προβλήµατος. Και µε αυτά που κά-
νετε και µε τον τρόπο που τα υποστηρίζετε, δηµιουργείτε σε όλο
και περισσότερο κόσµο την εντύπωση ότι η πολιτική είναι το πρό-
βληµα και όχι η λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
Μόνο, σας παρακαλώ, να είστε όσο µπορείτε πιο σύντοµος.

Έχετε αφήσει µία κυρία να περιµένει. Σας το επισηµαίνω. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Σας είπα, κύριε Υπουργέ, εάν µιλήσουµε κα-
λόπιστα, στο τέλος θα συνεννοηθούµε. 

Κρατάω τη φράση σας: «κρίση δηµοκρατίας είναι όταν κλείνεις
τα µάτια σου και αφήνεις πράγµατα να περνούν». Τη φράση του
κ. Παύλου Πολάκη: «πρέπει να κλείσουµε έναν-δύο πολιτικούς
µας αντιπάλους στη φυλακή, για να κερδίσουµε τις εκλογές»,
που είπε στο συνέδριό σας -πολιτική επιτροπή, τι είχατε;- την
ακούσατε, κύριε Τσακαλώτε; Και αν την ακούσατε, αν έχετε το
θάρρος, πάρτε τον λόγο µετά και πείτε µου εσείς τι κάνατε, όταν
ένας συνάδελφός σας είπε, σε κοµµατικό σας όργανο: «πρέπει
να κλείσουµε έναν-δύο αντιπάλους µας στη φυλακή για να κερ-
δίσουµε τις εκλογές». Και αν δεν κάνατε τίποτα γι’ αυτό και εµένα
µε ψάχνατε τεσσεράµισι χρόνια µέχρι να αθωωθώ και τον Λο-
βέρδο πέντε, δεν είναι δική σας ευθύνη που το δεχτήκατε και το
αφήσατε να γίνει; Δεν είστε µέρος αυτής της απειλής της δηµο-
κρατίας από την οποία µας γλίτωσε ο ελληνικός λαός στις 7 Ιου-
λίου του 2019; Εγώ περιµένω να δω αν θα πάρετε τον λόγο να
καταδικάσετε αυτή τη φράση του Πολάκη, αφού έχει ευθύνη,
όπως τα βλέπει και δεν αντιδρά. 

Θα µου επιτρέψετε και δύο πράγµατα ακόµα. Είστε πολύ πο-

νηρός. Σας µιλάω για την ανάπτυξη και την οικονοµία και τι εί-
πατε; Το ’13, ’14 η µείωση 25%, κ.λπ.. Μπα; Για ξαναδείτε τα στοι-
χεία σας τώρα µε ένα «google» να κάνουµε δεύτερο ηµίχρονο.
Το ’13, ’14, κύριε Τσακαλώτε, ήταν η µείωση 25% ή το ’10, ’11,
’12; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είπα στα δύο µνηµόνια.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Να πάµε λίγο στο πρώτο µνηµόνιο, λοιπόν,
όταν έγινε πράγµατι η µείωση του 25%. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Το ’12, ’13 έγινε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Στο πρώτο µνηµόνιο ’10, ’11, ’12 έγινε η µεί-
ωση του 25%. Για πείτε µου λίγο, κύριε Τσακαλώτε, να σας πω
µερικά ονόµατα εγώ, για να συνεννοηθούµε: Μαριλίζα Ξενογιαν-
νακοπούλου, την ξέρετε; Ήταν Υπουργός Υγείας εκείνη την πε-
ρίοδο. Γιάννης Ραγκούσης, σας λέει τίποτα; Ήταν Γραµµατέας
του ΠΑΣΟΚ και στη συνέχεια Υπουργός Εσωτερικών. Παναγιώ-
της Κουρουµπλής, Θεοδώρα Τζάκρη, Θάνος Μωραΐτης;

Η µισή κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου είναι στην Κοι-
νοβουλευτική σας Οµάδα. Με συγχωρείτε, αν ευθύνονται περισ-
σότερο αυτοί που δεν ήταν στην εξουσία τότε, όπως εµείς, δεν
ευθύνονται αυτοί που κυβερνούσαν τότε, δηλαδή, εσείς; Εσείς
µε άλλο όνοµα, οι συνάδελφοί σας. Όλη η κυβέρνηση του Γιώρ-
γου Παπανδρέου, ο πυρήνας της, είναι σήµερα στον ΣΥΡΙΖΑ.
Από τον κ. Κοτσακά, από την κ. Τζάκρη, τον κ. Μωραΐτη. Όλους.
Με συγχωρείτε! Η κ. Λούκα Κατσέλη; Στο δικό µου χαρτοφυλάκιο
ήταν η κ. Λούκα Κατσέλη. Πού είναι η κ. Λούκα Κατσέλη; Δεν
είναι στον ΣΥΡΙΖΑ; Θα µε τρελάνετε; Δηλαδή, έχω εγώ ευθύνη,
που επί Λούκας Κατσέλη έπεσε το ΕΑΠ 25% και δεν έχει ευθύνη
η Λούκα Κατσέλη, που είναι στον ΣΥΡΙΖΑ; 

Εδώ, πολύ έξυπνα το πήγατε ’13, ’14 για να κρύψετε ποια
πραγµατικότητα, κύριε Τσακαλώτε; Ποια πραγµατικότητα πή-
γατε να κρύψετε; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Και στο ’09 το πήγα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Από το ’09 είπε. Από

το ’09.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν υπήρχε µείωση το ’09, κάνετε λάθος,
υπήρχε ανάπτυξη. Λοιπόν, δεν υπήρχε µείωση το ’09. Το ’10 είναι
η µείωση. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα τα νούµερα τα θυµάµαι καλά. Εγώ ήµουν
Βουλευτής εδώ. Τα θυµάµαι. Ακούστε, κύριε Τσακαλώτε. Πάλι
είπατε τη µισή αλήθεια. Γιατί το ’14 η Ελλάδα, έστω και αµυδρά,
πέρασε σε ανάπτυξη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι, αµυδρά, 1,8%.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αµυδρά, για το 6% που θα έχουµε φέτος.
Αλλά, πάντως, το ’14 η Ελλάδα πέρασε σε ανάπτυξη, κύριε Τσα-
καλώτε. Και, µάλιστα, βγήκε στις αγορές και µε αρκετά χαµηλά
επιτόκια. Και αυτό δεν το είπατε. Και αυτό το ξεχάσατε. Γιατί, τι
κάνατε; Αθροίσατε το ’10, ’11, ’12, ’13 που σας συνέφερε, που
ήταν όλοι δικοί σας, -όπως σας είπα προηγουµένως- και κρύψατε
το γεγονός ότι λίγο πριν ρίξετε την κυβέρνηση Σαµαρά, µαζί µε
την Χρυσή Αυγή, εδώ πέρα µέσα, η ελληνική οικονοµία είχε στρί-
ψει ήδη σε ανάπτυξη.

Αν δεν είχε έρθει ο Βαρουφάκης και εσείς αν θυµάµαι καλά
ήσασταν και εσείς αναπληρωτής Υπουργός του και επειδή θέλω
να είµαι δίκαιος κάπου τον Μάρτιο µήνα του ’15 ο κ. Τσίπρας
αφαίρεσε την αρµοδιότητα του µνηµονίου από τον Βαρουφάκη,
την έδωσε σε εσάς, γιατί στον Βαρουφάκη δεν είχαν εµπιστο-
σύνη οι ξένοι, τους έγραφε µε τα κοινά, δεν ξέρω τι έκανε, άλλη
τοξικότητα αυτή, το προσπερνάω. Δεν µας είπατε, όµως, πώς κα-
τορθώσατε και παραλάβατε την Ελλάδα το ’14 µε συν 1% και την
πήγατε κατευθείαν στο µείον 0,5%, µείον 0,8%; Γιατί γι’ αυτό σας
κατηγορούν. Σπουδαγµένος άνθρωπος είστε, ευγενής άνθρωπος
είστε, καλής καταγωγής άνθρωπος είστε, εγώ πρέπει να το ξε-
καθαρίσω για τη Βουλή τον παππού σας, τον Θρασύβουλο Τσα-
καλώτο, τον αείµνηστο στρατηγό τον σέβοµαι, τον υπολήπτοµαι,
τον θεωρώ µεγάλο ήρωα του ελληνικού έθνους, νικητής των Δε-
κεµβριανών, ο βασικός άνθρωπος χάρη στον οποίο σώθηκε η Ελ-
λάδα από τον κοµµουνισµό και θα τον τιµώ για πάντα γι’ αυτό,
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το δε δίτοµο έργο του «Σαράντα χρόνια στρατιώτης», το έχω δια-
βάσει δεκαπέντε φορές στη ζωή µου, το συστήνω σε εσάς και
σε όλους τους συναδέλφους να το διαβάσετε. Μεγάλο πράγµα
να είσαι εγγονός του Θρασύβουλου Τσακαλώτου και το λέω ει-
λικρινά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ανιψιός. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ακόµα καλύτερα. 
Έρχοµαι, λοιπόν, και λέω το εξής. Είστε από καλή οικογένεια

και αυτή σας η καλή αστική ευγένεια σάς δίνει κάτι να κερδίζετε.
Δεν φερθήκατε όµως τίµια, γιατί, όπως σας είπα και αποκρύψατε
το γεγονός ότι η µεγάλη µείωση του ΑΕΠ έγινε µε τους δικούς
σας ανθρώπους, που είναι τώρα συνάδελφοί σας στον ΣΥΡΙΖΑ
και ότι το ’14 η Ελλάδα είχε περάσει στην ανάπτυξή της, την
οποία εσείς σταµατήσατε µε τις χαζοµάρες το 2015.

Κύριε Τσακαλώτε, όλα όσα είπατε για τις ενστάσεις σας για
το πώς κυβερνάµε την Ελλάδα, µε συγχωρείτε, δεν είναι κρίση
δηµοκρατίας, κάνετε λάθος. Εσείς µπορεί να διαφωνείτε µε τον
εκλογικό µας νόµο στους δήµους, να διαφωνείτε µε το πώς περ-
νάµε τα νοµοσχέδια, να διαφωνείτε µε ό,τι θέλετε, δικαίωµα σας
είναι, δηµοκρατία έχουµε. Το αν το κάνουµε σωστά ή λάθος δεν
θα το αποφασίσετε εσείς, θα το αποφασίσει το µεγάλο αφεντικό,
που είναι ο ελληνικός λαός. Πότε; Στις εκλογές.

Και επειδή µε προκαλέσατε να πάω σε µία λαϊκή, δεν είστε
µάλλον, όπως εγώ, συχνός θαµώνας των social media, γιατί θα
είχατε δει ότι έχω πάει σε περίπου τριάντα λαϊκές ήδη, αλλά θα
κάνω κάτι ακόµα καλύτερο τώρα και αν θέλετε πάµε µαζί. Αύριο,
όχι αύριο γιατί είναι 17η Νοεµβρίου, µεθαύριο, τη Δευτέρα, δια-
λέξτε µέρα, πάµε οι δυο µας σε µια λαϊκή µε κάµερα, µε όλα τα
κανάλια. Πάµε να περπατήσουµε οι δυο µας σε µια λαϊκή. Εγώ,
ο Υπουργός Ανάπτυξης Γεωργιάδης του 6% συν και ο Τσακαλώ-
τος του 0,8%. Και να πάει τώρα ο 0,8% Τσακαλώτος µε το 6%
στη λαϊκή. Θέλετε να το κάνουµε; Εγώ σας προκαλώ. Να πάµε
µε την κάµερα ανοιχτή και όλα τα κανάλια και την «ΑΥΓΗ» µαζί
να γράφει, για να δείτε τι πραγµατικά λέει ο κόσµος.

Άκουσε, λοιπόν, κύριε Τσακαλώτε, εγώ γυρνάω και στις λαϊκές
και στα σουπερµάρκετ και στα µαγαζιά, δόξα τω Θεώ, δεν είµαι
και τόσο του σαλονιού, έχω κουβαλήσει βιβλία στη ζωή µου, έχω
πουλήσει βιβλία, έχω στήσει πάγκους. Εσείς ήσασταν τυχερός,
δεν χρειάστηκε να κάνετε τίποτα από αυτά στη ζωή σας. Γι’ αυτό
δεν σας κατηγορώ, ήταν η µοίρα. Εγώ τα έχω κάνει όλα. Πάµε
µαζί σε µια λαϊκή να δούµε τι λέει ο κόσµος στ’ αλήθεια.

Και κλείνω και θα καταθέσω δύο πίνακες και θα τους εξηγήσω
µετά την οµιλία µου. Σας δίνω µόνο δύο πίνακες, είναι πολύ πε-
ρισσότεροι, δύο πρόλαβα να µου ετοιµάσουν και να µου τυπώ-
σουν, µε τις εκατοντάδες, περίπου εκατόν ογδόντα έξι, προϊόντα
που έχουν µειωθεί σε σύνολο οκτακοσίων στο «καλάθι του νοι-
κοκυριού» από εβδοµάδα σε εβδοµάδα. Όσο εσείς µε κατηγο-
ρείτε για σόου, όσο µε κατηγορείτε για το ύφος µου, όσο
κατηγορείτε για όσα µε κατηγορείτε, µε αυτό το ύφος και µε
αυτό το σόου εγώ φέρνω 20% µείωση στο «καλάθι του νοικοκυ-
ριού» από βδοµάδα σε βδοµάδα. Για να δω, λοιπόν, εσείς πόσο
καλύτερα θα τα καταφέρνατε, αφού είστε τόσο ικανοί. Τα κατα-
θέτω για τον κ. Πάνα, έχουµε ανοιχτό λογαριασµό, θα απαντήσω
στην κυρίως οµιλία µου. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τους
προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε τον λόγο για

ένα λεπτό. Δεν καλυφθήκατε µε τόσα που ακούσατε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, είναι µε-

γάλη τιµή να µιλάς µετά τον κ. Γεωργιάδη, γιατί δεν έχω να προ-
σθέσω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Του κ. Γεωργιάδη
αυτή η διαδικασία του αρέσει πολύ, γι’ αυτό µην τον προκαλείτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θέλω να δηλώσω, όµως ότι ήταν
πολύ καλού επιπέδου ο διάλογος -έφυγε, βέβαια, ο κ. Τσακαλώ-
τος- µεταξύ του κ. Γεωργιάδη και του κ. Τσακαλώτου. Πραγµα-
τικά υπήρξε µια ανταλλαγή επιχειρηµάτων, όσο κι αν συµφωνεί
ή όχι o καθένας, εκατέρωθεν.

Εγώ θέλω να θίξω ένα θέµα σηµαντικό που έθεσε ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος και είναι αυτό της ακρίβειας στη στέγη,
που είναι υπαρκτή σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες και
είναι υπαρκτή, γιατί όπως πρώτοι έχουµε αναγνωρίσει και γι’
αυτό αυξάνουµε συνεχώς και κάθε χρόνο µισθούς και για πρώτη
φορά συντάξεις, γιατί τα έσοδα των Ελλήνων, οι µισθοί τους είναι
χαµηλοί σε σχέση µε τους ευρωπαϊκούς, µε αποτέλεσµα να δα-
πανάται ένα πολύ µεγάλο µέρος για τη στέγαση. Πράγµατι, κι-
νείται στο 35%, 40% και αυτό είναι στόχος της Κυβέρνησης να
πέσει οπωσδήποτε. 

Ήρθε εδώ ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και λέει
«για το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας εγγράψατε κον-
δύλια µόνο 1,3 εκατοµµύριο». Αυτό είναι γεγονός, αλλά είναι η
µισή αλήθεια, γιατί αυτή εδώ η Κυβέρνηση είναι που εκπόνησε
το µεγαλύτερο πρόγραµµα στέγασης των τελευταίων δεκαετιών. 

Πώς; Αξιοποιώντας εισφορές εργαζοµένων που λίµναζαν από
το 2011, που ο Οργανισµός Εργατικής Κατοικίας ανέστειλε τη
λειτουργία του και ενσωµατώθηκε µε τον ΟΑΕΔ, έρχεται η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, και λέει αυτό το 1,7 δισεκατοµµύριο που έχει συγ-
κεντρωθεί, θα αξιοποιηθεί για ένα εκτεταµένο πρόγραµµα ενί-
σχυσης της στέγασης για νέους ανθρώπους µέχρι τριάντα εννιά
ετών. Είναι ένα πρόγραµµα που περιλαµβάνει ανακατασκευές
κτηρίων, χαµηλότοκα δάνεια, αξιοποίηση δηµοσίων κτιρίων. Είναι
1,7 δισεκατοµµύριο. 

Άρα αυτή είναι η σχέση του ΣΥΡΙΖΑ µε την ειλικρίνεια. Λέει «για
ανάγκες στέγασης έχετε εξασφαλίσει 1,3 εκατοµµύριο», ενώ η
Κυβέρνηση υλοποιεί ήδη ένα πρόγραµµα 1,7 δισεκατοµµυρίου.
Ένα χιλιοστό έχει σχέση µε την πραγµατικότητα η πολιτική θέση
του ΣΥΡΙΖΑ και λιγότερο. 

Θα ρωτούσα, λοιπόν, τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ το εξής.
Γιατί επί τεσσεράµισι χρόνια δεν αξιοποίησε µια αριστερή κυβέρ-
νηση σαν κι εσάς αυτά τα κονδύλια που ήταν εισφορές των ερ-
γαζοµένων και έρχεται η "κακιά" Δεξιά Κυβέρνηση του
Μητσοτάκη και του Άδωνι Γεωργιάδη να κάνει το πιο γιγαντιαίο
πρόγραµµα ενίσχυσης της στέγασης των τελευταίων δεκαετιών,
ιδιαίτερα για νέους ανθρώπους; 

Σε αυτό το πραγµατικά πολιτικό ζήτηµα και υπαρκτό κοινωνικό
πρόβληµα µπορείτε µε ειλικρίνεια και επιχειρήµατα να τοποθε-
τηθείτε; Προφανώς όχι. Γι’ αυτό και έχετε έλλειµµα αξιοπιστίας,
γι’ αυτό και παρά τα όποια προβλήµατα ο ελληνικός λαός συνε-
χίζει να εµπιστεύεται τη σηµερινή Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ -

Κίνηµα Αλλαγής. Μετά κανονικά έχει τον λόγο ο κ. Αρσένης, ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25. Θα τον παρακα-
λέσω -είναι προσωπική παράκληση- επειδή αγχώθηκε η κ. Αλε-
ξοπούλου γιατί έχουµε µια συγκέντρωση µετά, να της δώσουµε
τον λόγο; Έχετε κάνει ήδη δύο παραχωρήσεις, το παραδέχοµαι.
Αν θέλετε, αν όχι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Και µετά, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μετά τον κ. Αρσένη

είστε εσείς, κύριε Λιούπη. 
Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω γιατί αναφέρεστε τόσο συχνά στο

ύφος σας και λέτε ότι σας κατηγορούν για το ύφος. Εγώ µε το
ύφος σας δεν έχω κανένα πρόβληµα. Να το δηλώσω κι αυτό,
γιατί οι διάλογοι οι δικοί µας τουλάχιστον αποτελούν αγαπηµένη
ύλη πολλών δικών σας φίλων κυρίως. 

Εγώ δεν έχω πρόβληµα µε το ύφος σας. Μια χαρά ύφος έχετε,
τα λέτε όπως τα λέτε. Κάθε άνθρωπος εκφράζεται µε το δικό του
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τρόπο, εξάλλου. Είναι και αυτό δηµοκρατία. Έχω πρόβληµα µε
αυτά που λέτε. Με το περιεχόµενο έχουµε πρόβληµα, όχι µε το
ύφος. Και αυτό για να ξεκαθαρίσουµε κατ’ αρχάς ότι δεν υπάρχει
από τη δικιά µας πλευρά τουλάχιστον τέτοιου είδους ευθύνη να
σας καταλογίσουµε. 

Μετά τον διάλογο βέβαια που κάνατε µε τον κ. Τσακαλώτο
περί της δηµοκρατικής κρίσης -το ανεβάσατε το επίπεδο σή-
µερα- πάλι «παίξατε µπάλα» βέβαια στα αγαπηµένα γήπεδα µε-
ταξύ ελιτισµού και λαϊκισµού άκρατου. Ο άκρατος ελιτισµός
παλεύει µε τον άκρατο λαϊκισµό και δώσ’ του και πάρ’ του πάλι
στο ταγκό του βούρκου, να δούµε ποιος θα µιλήσει για τη δηµο-
κρατία περισσότερο και ποιος θα αρνηθεί την κρίση της. 

Έχετε καµµία αµφιβολία, κύριε Υπουργέ, ότι ο λαός απαντά
σε αυτό ήδη, δηλαδή στο αν η δηµοκρατία έχει κρίση, για δια-
φορετικούς λόγους από αυτούς που πιστεύετε εσείς ότι δεν έχει
ή ο κ. Τσακαλώτος ότι δεν έχει; Ο λαός πιστεύει µάλλον ότι υπάρ-
χει κρίση στη δηµοκρατία και υπάρχει διότι συµβαίνουν απίθανα,
πρωτοφανή, αλλά και ταυτόχρονα θλιβερά πράγµατα στη δική
µας δηµοκρατία. 

Ξέρετε τι πιστεύω ότι συµβαίνει; Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι
έχετε έναν καθρέφτη στην Κυβέρνησή σας, παραµορφωµένο κα-
θρέφτη, επί τούτω παραµορφωµένο καθρέφτη, τον οποίο στή-
νετε απέναντί σας και αυτοθαυµάζεστε. Σε αυτόν τον
παραµορφωτικό, λοιπόν, καθρέφτη βλέπετε ότι όλα τα κάνετε
τέλεια, ότι όλα τα έχετε πράξει µέχρι τώρα απίθανα και ότι βε-
βαίως πρέπει να χειροκροτούµε και εµείς για το πόσο αποτελε-
σµατικοί είστε. Και πιάνετε και στο στόµα σας τη δηµοκρατία. 

Ο κόσµος βοά και εσείς εκεί, στον παραµορφωτικό καθρέφτη
σας. Δεν βλέπετε τίποτα; Εσείς, κύριε Γεωργιάδη, όπως λέτε
τουλάχιστον -και εγώ ξέρω- είστε άνθρωπος της πιάτσας. Εσείς
ως άνθρωπος της πιάτσας δεν βλέπετε τι γίνεται τώρα µε τις πα-
ράνοµες παρακολουθήσεις; Δηλαδή ότι βοά ο τόπος εσείς δεν
το ξέρετε; Να είµαστε τίµιοι, όπως λέτε, µεταξύ µας. Δεν ξέρετε
ότι εκτός από το «DOCUMENTO» -εγώ δεν φοβάµαι να πω τα διά-
φορα δηµοσιεύµατα- έγραψε και «ΤΟ ΒΗΜΑ», έγραψαν και «ΤΑ
ΝΕΑ»; Γράφει ο Τύπος, τα σάιτ κ.λπ., οι δηµοσιογράφοι της ερευ-
νητικής δηµοσιογραφίας. Αυτά δεν θα απαντηθούν; Πώς να
απαντηθούν, λέει. Δεν υπάρχουν αποδείξεις.

Πώς να υπάρχουν αποδείξεις; Μέλος της εξεταστικής επιτρο-
πής ήµουν, κύριε Υπουργέ, όπως ήµουν και µέλος της προανα-
κριτικής της «NOVARTIS». Και άκουσα και αυτά που λέγατε εδώ
τώρα. Και, βεβαίως, γνωρίζω πάρα πολύ καλά και το παρακράτος
πώς λειτούργησε και τον τρόπο µε τον οποίο προσπάθησαν να
υπονοµεύσουν προσωπικότητες, που έγινε και σε προηγούµενες
περιόδους. 

Όµως τώρα δεν θα µιλήσουµε για την ταµπακιέρα; Πάλι θα πε-
τάξουµε την µπάλα στην κερκίδα; Δεν θα πούµε ότι όλα αυτά τα
πράγµατα δεν είναι δυνατόν να υπάρχουν και να δηλητηριάζουν
την πολιτική και την επιχειρηµατική ζωή του τόπου; Δεν θα το
πούµε αυτό; Δεν θα πούµε πώς θα ξεµπερδέψουµε αυτό το κου-
βάρι; Το θέλουµε το παρακράτος ή δεν το θέλουµε; Αν το θέ-
λουµε και είναι χρήσιµο, θα το συγκαλύψουµε. Αν δεν το
θέλουµε, θα το αποκαλύψουµε. 

Τι κάνατε στην εξεταστική επιτροπή; Μιλάτε για την κρίση της
δηµοκρατίας µε τον κ. Τσακαλώτο και περί άλλα τυρβάζετε και
οι δύο, ενώ η ουσία είναι µία, ο πυρήνας και αν θέλεις κάτι να το
δεις στην ουσία του. Ποια είναι; Το ότι φτιάξαµε µια εξεταστική
επιτροπή και τα συγκαλύψετε όλα. Μάρτυρες δεν δεχτήκατε, έγ-
γραφα δεν δόθηκαν καν στα µέλη της επιτροπής, δεν συνεχίσατε
την έρευνα, fast track διαδικασία να τα κουκουλωσκεπάσετε όλα
και την ώρα που έχουµε να κάνουµε ανένδοτο αγώνα για τη δη-
µοκρατία, εσείς µαδάτε τις µαργαρίτες, «να το κάνω ή να µην το
κάνω, να το πω τον παρακολουθούσαµε τον Ανδρουλάκη ή δεν
τον παρακολουθούσαµε»; Ήρθε η ΑΔΑΕ και είπαµε τον παρακο-
λουθούσατε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Ψέµατα στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Στην εξετα-
στική ήρθατε να το παραδεχτείτε, αλλά για να το κουκουλώσετε.
Άρα ως προς την κρίση της δηµοκρατίας, όταν µιλάµε γι’ αυτή
την ιερή τουλάχιστον λέξη για όλους, δεν µπορούµε να τα συζη-

τάµε αυτά, αγαπητέ µου κύριε Υπουργέ, όταν ακόµα η γίδα είναι
στην πλάτη! Δεν έχει κατέβει ούτε κάτω. Στην πλάτη την έχετε
ακόµη και την κουβαλάτε γύρω-γύρω. 

Και, βεβαίως, όταν αυτά συµβαίνουν και στον χώρο της οικο-
νοµίας και της κοινωνίας, όταν φτωχοποιείται ο πληθυσµός, όταν
κάνετε µε ξένα κόλλυβα τρισάγιο, κάνετε οριζόντια επιδοµατική
πολιτική παίρνοντας τα λεφτά από τον λαό και δεν τα παίρνετε
από τους µεγάλους και τους τρανούς. Διαλέξατε πλευρά. Είναι
ψέµα ότι µέσω των στοιχείων της ΡΑΕ, αλλά και µέσω των τιµο-
λογίων που βάλατε στους προµηθευτές ηλεκτροπαραγωγούς,
φαίνεται αυτή τη στιγµή ότι έχουν τον Σεπτέµβρη και τον Οκτώ-
βρη 1 δισεκατοµµύριο ευρώ έσοδα; Γιατί δεν τα φορολογείτε
αυτά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ζητήσαµε εδώ και τόσον καιρό να δηµοσιοποιήσετε τη λίστα,
τι πήρατε από ποιον. Κρυφοί είναι οι άνθρωποι, παράνοµοι είναι;
Τι είναι; «Predator» είναι; Επιχειρηµατίες είναι, επιχειρήσεις είναι.
Τι έχετε πάρει από τον καθένα; Δεν επαρκούν, λοιπόν, αυτά τα
οποία µας λέτε, µόνο και µόνο για να κατευνάζετε το αίσθηµα
του άδικου που πνίγει τον ελληνικό λαό, για το ότι δεν τα βγάζει
πέρα, είναι µε την πλάτη στον τοίχο, δεν µπορεί να στείλει τα παι-
διά του να σπουδάσουν. 

Οι αγρότες έρχονται και µας ζητούν, κύριε Υπουργέ, θέσεις
εργασίας στον ιδιωτικό χώρο, σε σουπερµάρκετ τετράωροι, στα
γραφεία υπάλληλοι, εργάτες γης, όχι οι ίδιοι επιχειρηµατίες
αγρότες γιατί δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. 

Και την ίδια ώρα παρακολουθώ το τουρ που κάνετε, την πε-
ριοδεία σας, τη δικιά σας περιοδεία, που εγώ δεν θεωρώ ότι είναι
µόνο µία διαφηµιστική καµπάνια. Ο Υπουργός πρέπει να πηγαίνει
και να βλέπει. Προτείνατε στον κ. Τσακαλώτο να πάτε µια βόλτα
µαζί στη λαϊκή αγορά. 

Εγώ πήγα το προηγούµενο Σάββατο. Αν µε καλέσετε, θα έρθω
µαζί σας, αλλά θα επιλέξω εγώ τη λαϊκή. Δεν θα την έχετε ειδο-
ποιήσει πριν. Θα έρθετε να πάµε λαϊκή µαζί στη Λάρισα; Έρχε-
στε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είναι λίγο µακριά για µένα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα πάµε µαζί παρέα, δεν θα σας
φανεί τίποτα ο δρόµος. Θα έρθετε να πάµε σε αυτούς που συ-
νάντησα εγώ την προηγούµενη εβδοµάδα και έκλαιγαν; Αληθινό
δάκρυ, όχι έκλαιγαν µε τα λόγια. Αυτούς θα τους δείτε;

Πάτε στις προθήκες στα σουπερµάρκετ. Δεν θα το σχολιάσω
εγώ. Λέτε «το καλάθι του νοικοκυριού». Δεν θα το σχολιάσω
ξανά, τα είπε ο εισηγητής µας, έδωσε τα νούµερα, έδωσε τα
στοιχεία, τα είπε όλα.

Θα πάµε και στη λαϊκή; Θα έρθετε να πάµε µαζί και στο µαντρί,
στον στάβλο, στο χωράφι; Θα έρθετε να δείτε την περιφέρεια
που τη χτύπησε ο «Ιανός» και είναι ακόµη πληµµυρισµένα και τα
εδάφη δεν σηκώνουν τίποτα; Δεν λαϊκίζω, µακριά από εµένα
αυτά. Πιστεύω ότι ξέρετε µε ποιους µιλάτε κάθε φορά.

Όµως, υπάρχει και αυτή η πλευρά. Πού είναι; Πού είναι µέσα
στο πρόγραµµά σας; Πού είναι µέσα στο σχέδιό σας; Πού είναι
όλοι αυτοί οι άνθρωποι; Πού είναι τα νοικοκυριά που ενισχύονται;
Πού είναι οι µεγάλοι, οι οποίοι καλοταϊσµένοι τρίβουν τις κοιλιές
τους αυτή τη στιγµή;

Και αν όλα πέτυχαν, γιατί ο κ. Σκέρτσος µάς έφερε τροπολο-
γία, κύριε Υπουργέ, µε την οποία αλλάζετε τον µηχανισµό µε τον
οποίο θέλετε να φορολογήσετε τους µεγάλους; Γιατί τη φέρνετε
αυτή την τροπολογία; Δεν είναι οµολογία αυτή ότι αποτύχατε να
εισπράξετε; Δεν είναι; Φέρνετε σήµερα τροπολογία µε την οποία
µας λέτε ότι αλλάζετε τον τρόπο µε τον οποίο θα εισπράττετε τα
έσοδα, ενώ σας είπαµε «κλιµακωτό πλαφόν στην τιµή της λιανι-
κής».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Λιακούλη, ολοκλη-
ρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ
για την ανοχή σας.

Εµµονικά λέτε «όχι», χωρίς εγώ, κύριε Γεωργιάδη, που σας πα-
ρακολουθώ και τους υπόλοιπους Υπουργούς, να έχω καταλάβει
µέχρι τώρα, Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου που δια-

2504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βάζω αυτά που λέτε, που γράφετε, που αναλύετε, για ποιον λόγο
το αρνείστε. Το αρνείστε γιατί έχετε τάξει τον εαυτό σας σε συγ-
κεκριµένη πλευρά στην ιστορία και τώρα έχετε επίσης πάρει
θέση απέναντι στα πράγµατα, όπως τα λέω και σε εκείνους και
στην πλευρά των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όταν κυβέρνησαν που κόπτονται
δήθεν περί των δικαίων, αλλά βεβαίως το 34% είναι µέρος του
δηµοσίου της ΔΕΗ και εσείς το πήγατε στο «Υπερταµείο», να µην
ξεχάσω και τα δικά σας.

Άρα, ο λαός, ο λαός µας, ο ελληνικός λαός δεν έχει πολλά να
διαλέξει µεταξύ των δύο, µοιάζετε τόσο πολύ!

Είµαστε διαφορετικοί και αυτή τη διαφορετικότητά µας να ξέ-
ρετε ότι θα την κρατήσουµε.

Όµως, κύριε Γεωργιάδη, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, σας προ-
καλώ στη λαϊκή να έρθετε να δείτε ότι θα ανακαλύψετε πολλά
πράγµατα, ειδικά όταν οι σύµβουλοί σας και οι συνεργάτες σας
δεν έχουν προετοιµάσει τη λαϊκή να σας υποδεχτεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα πάµε ως εξής: Η κ.
Αλεξοπούλου από την Ελληνική Λύση...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο λεπτά
για µια τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν µπορείτε να περιµέ-
νετε µετά την κ. Αλεξοπούλου, γιατί έχει συγκέντρωση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μπορώ να έχω τον λόγο τώρα, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία, εντάξει, κύριε
Σκρέκα.

Μετά την κ. Αλεξοπούλου είναι ο κ. Αρσένης.
Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.
Καταθέτω την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1461 και ειδικό

477. Περιλαµβάνει πέντε, έξι άρθρα.
Το πρώτο άρθρο ουσιαστικά αφορά την επέκταση του µηχανι-

σµού φορολόγησης υπερκερδών τώρα στον κλάδο της προµή-
θειας. Όπως γνωρίζετε, ήδη η Ελλάδα από τον Ιούλιο έχει
δηµιουργήσει, έχει συστήσει και έχει εφαρµόσει έναν µηχανισµό
φορολόγησης των υπερκερδών στον κλάδο της παραγωγής που
µέχρι τώρα έχει αποδώσει περίπου 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα
οποία έχουν επιστρέψει σε λογαριασµούς ρεύµατος. Τώρα,
επειδή έχουµε υποχρεώσει για πρώτη φορά µετά την κατάργηση
της ρήτρας αναπροσαρµογής τους προµηθευτές κάθε 20 του
µηνός να δηλώνουν ποια είναι η τιµή ηλεκτρικής ενέργειας του
επόµενου µήνα και επειδή είχαµε πολύ έντονες και παραµένουν
πολύ έντονες οι µεταβολές στις τιµές χονδρικής ηλεκτρικής
ενέργειας εξαιτίας, βεβαίως, των µεταβολών στις τιµές του φυ-
σικού αερίου, υπάρχει πιθανότητα δηµιουργίας υπερεσόδων,
υπερκερδών και στον κλάδο της προµήθειας.

Ερχόµαστε, λοιπόν, µε αυτόν τον µηχανισµό, τον νέο µηχανι-
σµό -δεν αλλάζουµε τον παλιό, που είπε η προηγούµενη συνά-
δελφος- ιδρύουµε έναν νέο µηχανισµό, όπου και στον κλάδο της
προµήθειας ερχόµαστε και υπολογίζουµε µια εύλογη τιµή λιανι-
κής βάσει της τιµής χονδρικής -της πραγµατικής τιµής χονδρι-
κής- υπολογίζουµε ποια είναι η τιµή χρέωσης από τους
προµηθευτές και αν υπάρχει διαφορά µεταξύ εύλογης τιµής και
τιµής χρέωσης, δηλαδή υπάρχει µια θετική διαφορά, αυτή την
ανακτούµε, την ανακτούµε σε ποσοστό κατ’ αρχήν 60% φέτος
και αφήνουµε ένα υπολειπόµενο 40% το οποίο θα συµψηφιστεί
µε πιθανές διαφορές στα επόµενα τρίµηνα. Άρα κλείνουµε την
πόρτα και σε παραγωγούς και σε προµηθευτές στη δηµιουργία
υπερεσόδων, δηλαδή υπερκερδών. Όλα αυτά τα χρήµατα τα ει-
σπράττουµε πίσω και τα οδηγούµε στους λογαριασµούς ρεύµα-
τος των νοικοκυριών και µε αυτόν τον τρόπο επιδοτούµε τους
λογαριασµούς, διατηρώντας προσιτές τιµές.

Το δεύτερο άρθρο έχει να κάνει µε µία νέα υπηρεσία που θα
τη λειτουργήσει ο ΑΔΜΗΕ, ώστε συγκεκριµένοι µεγάλοι ενεργο-
βόροι καταναλωτές που έχουν «έξυπνους» µετρητές, όπως για
παράδειγµα βιοµηχανικοί χρήστες, βιοµηχανίες δηλαδή είτε της
µέσης είτε της υψηλής τάσης, θα µπορούν, εφόσον µειώσουν

την κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας σε συγκεκριµένες ώρες
της ηµέρας να έχουν ένα κίνητρο, ένα αντίτιµο δηλαδή, το οποίο
θα προέρχεται µετά από διαφανείς διαγωνιστικές διαδικασίες.
Είναι µία νέα καινοτοµία που εφαρµόζουµε, ένας µηχανισµός µεί-
ωσης ηλεκτρικής ζήτησης που θα λειτουργήσει από τον Δεκέµ-
βριο και µετά για να πετύχουµε τον εθνικό µας στόχο.

Το άρθρο 3 αφορά τη δυνατότητα από το Ταµείο Ενεργειακής
Μετάβασης να καλύψει, να πληρώσει δηλαδή, το κόστος. Το κί-
νητρο αυτό θα το έχουν αυτοί οι ενεργοβόροι καταναλωτές που
θα µειώσουν την κατανάλωση ενέργειας, άρα το Ταµείο Ενεργει-
ακής Μετάβασης θα αναλάβει αυτό το κόστος.

Το άρθρο 4 αφορά ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ένα πρόγραµµα µε τίτλο
«Ετοιµότητα υποδοµών για έξυπνα κτήρια». Είναι ένα voucher
που θα παίρνουν οι ιδιοκτήτες ιδιώτες διαµερισµάτων, κτηρίων,
ώστε να προχωρήσουν σε εγκαταστάσεις αναβάθµισης και εκ-
συγχρονισµού του κτηρίου µε δίκτυα για παράδειγµα οπτικών
ινών ή µε εγκαταστάσεις υποδοµών, ώστε να µπορούν να τοπο-
θετηθούν «έξυπνοι» µετρητές οργανισµών κοινής ωφελείας και
µε αυτό τον τρόπο να προχωρήσουµε στον εκσυγχρονισµό των
κτηρίων και να υλοποιήσουµε επιτέλους τα «έξυπνα» σπίτια και
τα «έξυπνα» κτήρια στην πατρίδα µας. Αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό, καταλαβαίνετε πώς θα βοηθήσει ακόµα και στη µείωση
της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας.

Το άρθρο 5 και το άρθρο 6 αφορούν τη δυνατότητα που τώρα
δίνουµε, µέσα από το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ» επεκτείνουµε τη
δυνατότητα να προχωρεί ο δικαιούχος, οι νέοι ουσιαστικά στο
πρόγραµµα «Εξοικονοµώ για τους νέους» όχι µόνο σε επενδύ-
σεις εξοικονόµησης ενέργειας, ενεργειακής αναβάθµισης του
σπιτιού τους αλλά και ανακαίνισης. Είναι µία νέα δυνατότητα που
δίνουµε για νέους, µε την οποία θα µπορούν ένα παλιό σπίτι, µια
πατρογονική κατοικία που µπορεί να έχουν κληρονοµήσει, ένα
παλιό σπίτι το οποίο έχουν και το οποίο δεν είναι κατοικήσιµο, να
το αναβαθµίσουν ενεργειακά, αλλά και να το ανακαινίσουν, ώστε
να µπορέσουν να φτιάξουν, επιτέλους να δηµιουργήσουν τη δική
τους οικογένεια µέσα σε ένα αξιοπρεπές σπίτι.

Το άρθρο 6 απλά δίνει τη δυνατότητα στο Τεχνικό Επιµελητή-
ριο να είναι φορέας υλοποίησης και αυτού του ζητήµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,
κύριε Σκρέκα.

Η κ. Αλεξοπούλου από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο και
ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, ο κ.
Αρσένης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οπωσδήποτε η
ενσωµάτωση στο Εθνικό Δίκαιο παρόµοιων κοινοτικών οδηγιών,
όπως είναι η οδηγία του 2019/882 αποτελεί θεωρητικά θετικό
βήµα για µία χώρα όπως είναι η δική µας, της οποίας οι κυβερ-
νήσεις διαχρονικά καθυστέρησαν να κατανοήσουν και να εφαρ-
µόσουν κάθε µορφής προσβασιµότητα.

Από εκεί και πέρα, όµως, θα µου επιτρέψετε για µία φορά
ακόµα να γίνω η φωνή των συνανθρώπων µας µε αναπηρίες, για
να θέσω ενώπιον του Σώµατος διαρκείς προβληµατισµούς τους
που απασχολούν τα ΑΜΕΑ ως προς την προσβασιµότητά τους,
ειδικά µάλιστα σε συνδυασµό µε το σηµερινό µας θέµα, που είναι
η ανάπτυξη. Και αυτό το κάνω, επειδή, δυστυχώς, ελάχιστα
πράγµατα ή και καθόλου έχουν ειπωθεί κατά καιρούς εδώ µέσα
γύρω από το µείζον πρόβληµα της προσβασιµότητος των ατό-
µων µε αναπηρία.

Ως γνωστόν, η χώρα µας µε τον ν.4074/2012 κύρωσε τη Σύµ-
βαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των ΑΜΕΑ. Σύµ-
φωνα µε αυτή, οι συµπολίτες µας µε αναπηρίες δεν αντιµετω-
πίζονται πλέον ως υποκείµενα φιλανθρωπίας, αλλά ως άτοµα µε
πλήρη δικαιώµατα και ελευθερίες, µε πλήρη συµµετοχή σε κάθε
σφαίρα της κοινωνικής και πολιτικής ζωής.

Η ίδια δε η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, που τη σύστησε
και λειτουργεί από το 2021 η σηµερινή Κυβέρνηση, στη γνωµο-
δότησή της µε θέµα «Προσβασιµότητα και ασφάλεια», ενσωµά-
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τωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2019/882 στο
Εθνικό Δίκαιο, πριν από έναν χρόνο αφιέρωσε µια ολόκληρη ενό-
τητα για την προσβασιµότητα και ασφάλεια και για µία ακόµη,
για τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών.

Και διερωτώµαι τώρα εγώ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης: Για ποια προσβασιµότητα και ποια ισότητα
συµµετοχής των ατόµων µε αναπηρίες µιλάµε, όταν ούτε και
αυτή εδώ η Κυβέρνηση προώθησε δυναµικά τα θέµατα των
ΑΜΕΑ; Για ποια πρόσβαση σε βασικά προϊόντα και υπηρεσίες
που µε τον αρχικό τους σχεδιασµό ή µε τη µεταγενέστερη προ-
σαρµογή τους καλύπτουν τις ιδιαίτερες ανάγκες αυτών των συ-
νανθρώπων µας, όπως λέει ρητά η οδηγία; Αλλά και για ποια
γνωµοδότηση της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας µιλάµε,
όταν δεν έχουν γίνει ακόµα τα αυτονόητα και τα βασικά, που τα-
λαιπωρούν αφάνταστα και επί µια ολόκληρη ζωή τα ΑΜΕΑ;

Το έχω ξαναπεί και άλλοτε µέσα σε αυτή εδώ την Αίθουσα ότι
πολύ φοβάµαι πως πολλές φορές και παρά τις ενδεχόµενες
καλές προθέσεις της Κυβέρνησης εξαντλούνται οι αρµόδιοι των
κυβερνήσεων και της τωρινής και των προηγούµενων, για να εί-
µαστε δίκαιοι, σε θεωρητικά ωραία σχήµατα, αλλά έµπρακτα,
στην ίδια δηλαδή τη ζωή, ελάχιστα τελικά γίνονται ή ακόµα και
τίποτα. 

Δεν θα έπρεπε άραγε το νοµοσχέδιο να προβλέπει ρητά για
τα άτοµα µε προβλήµατα στην όραση ή τύφλωση; Γιατί και αυτό
έλλειψη προσβασιµότητας είναι. Πρέπει να υπάρχουν ελάχιστες
απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών, όπως:
Πρώτον, ανάγλυφος QR κωδικός, ώστε να µπορεί ο χρήστης µε
το κινητό του να διαβάζει τα συστατικά του προϊόντος. Δεύτερον,
ενσωµάτωση ελληνικής φωνής σε κάθε τεχνικό ιατρικό βοήθηµα,
ώστε να εξυπηρετούνται άρτια οι συνάνθρωποί µας αυτοί. Τρί-
τον, ύπαρξη στις ταµειακές µηχανές και τα τερµατικά POS λογι-
σµικού ανάγνωσης οθόνης και υποδοχής ακουστικών για χρήση
από ανθρώπους µε προβλήµατα όρασης. Τέταρτον, διάθεση
όλων των εγχειριδίων χρήσης προϊόντων σε προσβάσιµη µορφή
για τους τυφλούς. Πέµπτον, σε χώρους µουσείων ύπαρξη µέρι-
µνας ακουστικής περιγραφής και διά ειδικής σήµανσης, όπως
άλλωστε είχαµε προτείνει και εµείς παλιότερα. 

Επίσης στο άρθρο 5 του νοµοσχεδίου, περί απαιτήσεων προ-
σβασιµότητας και ελεύθερης κυκλοφορίας, δεν θα έπρεπε πα-
γίως το δοµηµένο περιβάλλον να συµµορφώνεται µε τις ανάγκες
των ΑΜΕΑ, ειδικά µάλιστα οι επιχειρήσεις που παρέχουν προ-
σβάσιµα προϊόντα να πιστοποιούνται µε ειδικό σήµα προσβασι-
µότητας; Όσες δε µικρές επιχειρήσεις αδυνατούν εκ των
πραγµάτων να ανταποκριθούν στα παραπάνω για αντικειµενι-
κούς λόγους, δεν θα έπρεπε κατ’ ελάχιστον να συµµορφώνονται
και αυτές τουλάχιστον µε τις τεχνικές οδηγίες προσαρµογής
υποδοµών που έχει θέσει το Υπουργείο Περιβάλλοντος; 

Και επί της παραγράφου 5 του ίδιου άρθρου, γιατί στον ενιαίο
αριθµό έκτακτης ανάγκης να µη συµπεριληφθούν υπηρεσίες εξ
αποστάσεως διερµηνείας για τους κωφούς ή τους βαρήκοους
συµπολίτες µας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρόγραµµά της η Ελληνική
Λύση αφιερώνει πολλές σελίδες για µια προσβασιµότητα και
προσαρµογή των ΑΜΕΑ σε κάθε έκφανση της κοινωνικής και οι-
κονοµικής ζωής, που περιλαµβάνει όχι µόνο δοµηµένα, αλλά και
τα εικονικά ή ψηφιακά περιβάλλοντα για τις νέες τεχνολογίες
πληροφοριών και επικοινωνιών, τοµείς δηλαδή όπου τα άτοµα µε
αναπηρίες πρέπει και µπορούν να συµµετέχουν µε ίση βάση µε
τους άλλους. Έχουν πολλά ακόµα να γίνουν, αλλά θεωρούµε ότι
η Κυβέρνηση, αν και είχε την ευκαιρία, δεν τόλµησε µε την εν-
σωµάτωση της οδηγίας να περάσει τα εσκαµµένα και να κάνει
την υπέρβαση. Γιατί για τα ΑΜΕΑ έχουν πολλά ακόµα να γίνουν
σε θέµατα προσβασιµότητας και όχι µόνο, κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Αρσένης. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργέ, είναι πλέον κοινός τόπος

ότι η ακρίβεια έχει ρίξει την αγοραστική δύναµη των νοικοκυριών
κατά 40%. Δεν είναι τα νούµερα που έχουν σηµασία. Σηµασία

έχει ότι αυτό το νούµερο σηµαίνει πόση δυσκολία αντιµετωπί-
ζουν οι πολίτες αυτή τη στιγµή σε αυτή τη χώρα να φέρουν ένα
πιάτο φαΐ µπροστά στα παιδιά τους, να πληρώσουν λογαρια-
σµούς, να ζεσταθούν. 

Και ξέρετε τα νούµερα αυτά, οι µέσοι όροι, κρύβουν ακόµη
τραγικότερες ιστορίες. Στη Φλώρινα πριν από λίγες µέρες, στις
5 Οκτωβρίου, έγινε ένα µεγάλο συλλαλητήριο διαµαρτυρίας και
συµµετείχαν όλοι οι εκλεγµένοι, οι περισσότεροι από τους οποί-
ους προέρχονται από τη Νέα Δηµοκρατία. Και τι είπαν; Ότι η Κυ-
βέρνηση αντιµετωπίζει τους πολίτες της Φλώρινας ως πολίτες
ενός κατώτερου Θεού. 

Τι συµβαίνει, λοιπόν, εκεί πέρα στη Φλώρινα; Στη Φλώρινα, που
από Σεπτέµβρη µέχρι Μάη αντιµετωπίζει θερµοκρασίες µονοψή-
φιες και πολλές φορές και κάτω από το µηδέν και πολύ κάτω από
το µηδέν, στη Φλώρινα, που το κόστος θέρµανσης είναι τερά-
στιο, που κατά µέσο όρο ένας πολίτης στην Ελλάδα χρειάζεται
πεντακόσια λίτρα πετρέλαιο για να θερµανθεί, εκεί χρειάζεται
δυόµισι χιλιάδες λίτρα και τελικά η ακρίβεια δεν τρώει δύο µι-
σθούς. Εκεί πέρα η ανάγκη να θερµανθούν τρώει άλλους τέσσε-
ρις. 

Έτσι ήδη έχουµε 12,4% µείωση πληθυσµού στη Φλώρινα το
τελευταίο διάστηµα, υψηλή ανεργία, που ξεπερνά το 23% ακόµα
και από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Έχουµε, λόγω της απολιγνιτο-
ποίησης, ετήσιο κόστος τις 4.500 ευρώ στην περιοχή της δυτικής
Μακεδονίας όπου είναι και η Φλώρινα. Ο κίνδυνος φτώχιας είναι
21% και ούτω καθεξής. Είναι µια κατάσταση πραγµατικά έκτα-
κτης ανάγκης. 

Τι επιλογή έχουν αυτοί οι άνθρωποι για να θερµανθούν; Το πε-
τρέλαιο και τα πέλετ, που τριπλασιάστηκαν οι τιµές τους. Από
230 έως 255 ευρώ τον τόνο πέρυσι φέτος είναι 600 µε 750 ευρώ.
Επίσης η τιµή της καύσιµης ξυλείας έχει αυξηθεί κατά 20% και
αυτό εάν βρουν. Γιατί, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, τόσο στη
Φλώρινα όσο στα Γρεβενά µε αντίστοιχα προβλήµατα, όσο στην
ιδιαίτερη πατρίδα µου, τα Ζαγοροχώρια, και στο Ανατολικό Ζα-
γόρι, έχουν πάει έµποροι και έχουν αγοράσει όλη την ξυλεία. Και
αυτές είναι οι τρεις περιπτώσεις που έχω µάθει. Φαντάζοµαι να
είναι η ίδια κατάσταση σε όλες τις ακριτικές και βόρειες περιο-
χές. 

Αυτοί οι άνθρωποι ζητάνε τα αυτονόητα. Ζητάνε να φορολο-
γούνται όπως όλοι οι άλλοι για τα πεντακόσια λίτρα καύσιµο. Τα
υπόλοιπα να µην έχουν φορολογία, ώστε να υπάρχει ίση επιβά-
ρυνση στη φορολογία. Γιατί οι άνθρωποι θα χρειαστεί να αγορά-
σουν τους επιπλέον τόνους. Πρέπει να υπάρχει ίση επιβάρυνση.
Ζητούν να προσαρµοστούν τα επιδόµατα. Το επίδοµα θέρµαν-
σης να αλλάξει όσον αφορά τα εισοδηµατικά κριτήρια γι’ αυτές
τις περιοχές. Ζητάνε τα αυτονόητα. 

Ο κόσµος δεν αντέχει άλλο και ο κόσµος βγαίνει στον δρόµο.
Είχαµε τη µεγαλύτερη κινητοποίηση σε όλα αυτά τα χρόνια της
διακυβέρνησης Μητσοτάκη στις 9 Νοέµβρη, όπου µια λαοθά-
λασσα πληµµύρισε το κέντρο της Αθήνας. Και δεν είναι µόνο
αυτή η κινητοποίηση. Για την υπόθεση του παιδοβιασµού στον
Κολωνό έγινε µεγάλη πορεία και επαναλαµβανόµενες πορείες
από το κίνηµα. Για την υπόθεση του βιασµού στο ΑΤ Οµόνοιας
έγιναν µεγάλες κινητοποιήσεις. Έγινε µαζική αντιφασιστική δια-
δήλωση στο Νέο Ηράκλειο. Κλιµακώνονται παντού οι κινητοποι-
ήσεις. 

Αύριο θα έχουµε µια γιγάντια κινητοποίηση στην επέτειο της
εξέγερσης του Πολυτεχνείου στις 16:30’ στην πλατεία Κλαυθµώ-
νος, απέναντι σε µια Κυβέρνηση που έχει καταφέρει πραγµατικά
να κάνει επίκαιρο το σύνθηµα του Πολυτεχνείου «Ψωµί - Παιδεία
- Ελευθερία». «Ψωµί», για τα τρόφιµα που δεν µπορεί να αγορά-
σει ο κόσµος, τα νοικοκυριά. «Παιδεία», για όλα τα αγαθά που
ιδιωτικοποιείτε και τα κάνετε προνόµια, παιδεία, υγεία, νερό,
ρεύµα, στέγαση. «Ελευθερία», για όλη την ελευθερία που στε-
ρείτε, από τις υποκλοπές µέχρι την ελευθερία του Τύπου και, βέ-
βαια, την καταστολή. 

Μη διανοηθείτε να πλήξετε την αυριανή συγκέντρωση στην κα-
ταστολή, στα δακρυγόνα και στη βία. Μην την κάνετε Νέα
Σµύρνη. Θυµάστε τι πάθατε εκεί πέρα; Γιατί είχατε µια εκτροπή
δηµοκρατική που κλιµακώθηκε και φτάσατε να εγκλωβίζετε Βου-
λευτές του ΜέΡΑ25 στις 17 Νοέµβρη του 2020, µην επιτρέπον-
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τας να γίνει πορεία προς την Αµερικανική Πρεσβεία. Και στη συ-
νέχεια για έξι-επτά ώρες εµένα και την κ. Σακοράφα, Αντιπρό-
εδρο του Κοινοβουλίου, δύο Βουλευτές ήµασταν εγκλωβισµένοι
σε άτυπη κράτηση -και άτιµη- από δύο διµοιρίες ΜΑΤ. Πόσο πιο
επιστροφή σε χουντικές µεθόδους µπορούσατε να κάνετε; Απα-
σχολήσατε δύο διµοιρίες ΜΑΤ για να κρατήσουν δύο Βουλευτές.
Δεν αντέξατε την κατακραυγή γι’ αυτή την υποτροπή και χρει-
αστήκατε να αποσύρετε στις δώδεκα το βράδυ τις διµοιρίες. Και
στις δώδεκα το βράδυ µαζί µε τη Σοφία Σακοράφα συνεχίσαµε
την πορεία µέχρι την Αµερικάνικη Πρεσβεία. Και θα παραµέναµε
στον δρόµο εγκλωβισµένοι από τα ΜΑΤ για όση ώρα χρειαζόταν
για να αποκατασταθεί η δηµοκρατική τάξη. Για όσες µέρες χρει-
αζόταν. 

Εσείς, όµως, θεωρήσατε ότι, αφού µπορείτε να κάνετε αυτή
τη δηµοκρατική εκτροπή σε δύο Βουλευτές, µπορείτε να κάνετε
ό,τι θέλετε στους πολίτες. Και φτάσατε στη Νέα Σµύρνη. Φτά-
σατε να χτυπάτε οικογένειες µε παιδιά στη γειτονιά, στην πλατεία
της Νέας Σµύρνης. Νοµίσατε ότι είστε υπεράνω Συντάγµατος.
Και πάθατε αυτά που πάθατε στη Νέα Σµύρνη µε την κατα-
κραυγή του κόσµου. Μη διανοηθείτε να κάνετε το ίδιο αύριο στην
πορεία του Πολυτεχνείου. Αν θέλετε να µάθετε τι πάθατε στη
Νέα Σµύρνη, ρωτήστε τον κ. Χρυσοχοΐδη, που είναι σήµερα
εκτός κυβέρνησης, ακριβώς για τα γεγονότα της Νέας Σµύρνης. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο που συζητάµε, Βουλεύτριες και
Βουλευτές, είναι ώρα να γίνει κατανοητό ότι δεν υπάρχουν ανά-
πηρα άτοµα. Υπάρχουν ανάπηρες κοινωνίες, κοινωνίες που δεν
µπορούν να εξασφαλίσουν την ισότιµη πρόσβαση όλων των πο-
λιτών τους στην κοινωνική ζωή. Υπάρχει µια πραγµατικότητα
στην Ελλάδα, όπου κάθε οικογένεια µε ανάπηρο άτοµο τρέµει το
φυλλοκάρδι της τι θα γίνει όταν οι γονείς δεν είναι στη ζωή.
Χωρίς δοµές για ανεξάρτητη διαβίωση, χωρίς ουσιαστικά βοή-
θεια στο σπίτι, χωρίς ενίσχυση του εισοδήµατος, χωρίς καµµία
δυνατότητα για να συµµετέχει στην κοινωνική ζωή, παρά µόνο
για όσο µπορεί να είναι εκεί πέρα ήρωες, οι γονείς και οι συγγε-
νείς. Είναι σε πλήρη αποκλεισµό.

Και τώρα τι µας φέρνετε; Την υποχρέωση τα πολύ µεγάλα κα-
ταστήµατα να έχουν υποδοµές προσβασιµότητας. Στην ουσία,
δηλαδή, αν θέλει να έχει κάποιος προσβασιµότητα θα πρέπει να
πάει και αυτός στις µεγάλες αλυσίδες, στις πολύ µεγάλες επιχει-
ρήσεις. Αν θέλετε να δείτε την προσβασιµότητα, δώστε χρήµατα
από το Ταµείο Ανάκαµψης, που τα δίνετε για να τα ξεκοκκαλίσει
η παρασιτική ολιγαρχία. Δώστε στις µικρές και µεσαίες επιχειρή-
σεις, για να κάνουν προσβασιµότητα. 

Αλλά ποια προσβασιµότητα, όταν αυτοί οι άνθρωποι δεν µπο-
ρούν να ζήσουν; Να αγοράσουν τι, όταν δεν µπορούν να βγουν
για να αγοράσουν, δεν έχουν χρήµατα να αγοράσουν; Κι όταν
όλες οι πολιτικές σας για τα άτοµα µε αναπηρία είναι πώς θα µοι-
ράσετε δικαιότερα τη φτώχεια και την εξαθλίωση και όχι πώς θα
την αντιµετωπίσετε. Ποια προσβασιµότητα; Και τι µας λέτε; 

Χθες που επισκέφθηκα το ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου είδα µια κα-
τάσταση πολέµου της Κυβέρνησής σας απέναντι σε αυτούς τους
µαθητές. Είναι το ειδικό αυτό επαγγελµατικό γυµνάσιο και λύκειο
στο οποίο υποχρεωτικά από τον νόµο οι τάξεις απαρτίζονται από
εννιά µαθητές, ακριβώς για να µπορούν να δώσουν τη δέουσα
προσοχή οι καθηγητές σε παιδιά που έχουν διάσπαση προσοχής,
διαφόρων ειδών αυτισµό, ακόµα και πολλών ειδών ψυχολογικά.
Και σε αυτά τα παιδιά ξέρετε τι κάνετε; Ξέρετε πώς τα καταστρέ-
φετε πλήρως; Έχετε τοποθετήσει αυτό το σχολείο σε τόσο ακα-
τάλληλο κτήριο, που η Α’ γυµνασίου κάνουν τέσσερις τάξεις,
τριάντα έξι παιδιά, στο αµφιθέατρο. Τέσσερα µαθήµατα, από
τέσσερις διαφορετικούς καθηγητές ταυτόχρονα. Και καλώ και
εσάς όλους και όλες να βρεθείτε τριάντα έξι άτοµα -όχι παιδιά
ειδικού σχολείου, οποιοδήποτε παιδί- να ακούτε τέσσερις οµιλίες
ταυτόχρονα, για έξι ώρες την ηµέρα, να δω σε τι κατάσταση θα
βγαίνατε. Αυτό κάνατε. Αυτή είναι η πολιτική σας για τα άτοµα
µε αναπηρία. Και σε αυτό το σχολείο έχετε µόλις πέντε µόνιµους
καθηγητές και καθηγήτριες. Όλοι οι άλλοι είναι αναπληρωτές και
αναπληρώτριες. Αλλάζετε το περιβάλλον αυτών των παιδιών
κάθε χρονιά. Αυτό λέγεται αναλγησία. 

Απέναντι σ’ αυτή την αναλγησία το ΜέΡΑ25 καλεί τον κόσµο
να συστρατευθεί στη ρήξη µε την κοινωνική λεηλασία. Γιατί σε

αυτή την αναλγησία οδηγεί, όταν θέλετε να προστατεύσετε σή-
µερα αυτούς που µηνύουν τον Κλέωνα Γρηγοριάδη και το
ΜέΡΑ25. Γιατί ξέρουν από ποιον και από ποιους κινδυνεύουν. Ξέ-
ρουν ότι Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ είναι ο κακός και καλός
µπροστινός του συστήµατος µε µπαλαντέρ το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. 

Δεν κινδυνεύουν οι ολιγάρχες από αυτούς. Οι ολιγάρχες, αφού
απέκλεισαν το ΜέΡΑ25 από τα µέσα ενηµέρωσής τους, αφού το
ψαλιδίζουν συστηµατικά στις δηµοσκοπήσεις, επειδή δεν φτάνει
αυτό, δεν βγαίνει, άρχισαν τις εκφοβιστικές µηνύσεις, γιατί το
ΜέΡΑ25 είναι ο µόνος κίνδυνος για την ανατροπή τους. Ανα-
τροπή σηµαίνει ανατροπή της κοινωνικής λεηλασίας, που σας
έχει φτάσει να καταστρέφετε ζωές µαθητών, όπως κάνετε στο
ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου. Και αυτό είναι µόνο ένα παράδειγµα
απλά, επειδή είναι στο θέµα µας. 

Στην ακραία φτωχοποίηση που έχετε οδηγήσει την κοινωνία
µας εδώ και δώδεκα χρόνια, στην ακραία αυτή στοχοποίηση,
έχετε φτιάξει µια ολιγαρχία η οποία όσο φτωχαίνουν οι πολίτες
τόσο αυξάνει η όρεξή της. Και εσείς τρέχετε µε κάθε τρόπο να
την ικανοποιήσετε αυτή την όρεξη µε τροπολογία πάνω στην
τροπολογία. Θέλετε να ταΐζετε τις αχόρταγες ορέξεις αυτών των
δεκαπέντε ολιγαρχών. 

Το ΜέΡΑ25 είναι εδώ πέρα για τη ρήξη απέναντι σε αυτή τη
µιζέρια που καταδικάζετε την κοινωνία. Αυτή την κοινωνία που
θα σας καταδικάσει στον δρόµο και στην αυριανή µεγάλη πορεία
της 17ης Νοέµβρη. Και πάλι επαναλαµβάνουµε, µην τολµήσετε
να πνίξετε και αυτή την πορεία στην καταστολή. Θα πάθετε ό,τι
πάθατε στη Νέα Σµύρνη. 

Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Ενέργειας για
τα υπερκέρδη των διανοµέων ενέργειας, εδώ πραγµατικά γε-
λάµε. Μόνο ο κ. Μυτιληναίος και οι επιχειρήσεις του µε το 7%
της ενέργειας εµφάνισαν κέρδη εννιαµήνου 300 εκατοµµύρια
ευρώ και η ΡΑΕ εκ µέρους σας υπολογίζει υπερκέρδη του συνό-
λου της αγοράς στα 300 εκατοµµύρια ευρώ. Πραγµατικά ως εδώ
η υποκρισία απέναντι σε έναν λαό που έχετε εξαθλιώσει, για να
ταΐζετε τις αχόρταγες ορέξεις των δεκαπέντε επιχειρηµατιών ολι-
γαρχών. 

Το ΜέΡΑ25 είναι εδώ για αυτή τη ρήξη. Το ΜέΡΑ25 είναι για
να φοβίσει αυτούς τους ολιγάρχες, για να τους πάρει από το
στόµα όλα αυτά τα κόκαλα της λεηλασίας που λαχταρούν να κα-
ταβροχθίσουν. Το ΜέΡΑ25 είναι εδώ για αυτή τη ρήξη και εδώ
στη Βουλή και στον δρόµο και στην κοινωνία. Προφανώς και κα-
ταψηφίζουµε ακόµα ένα νοµοσχέδιο λεηλασίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Λιού-

πης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανω-
λάκου και µετά η κ. Μάνη - Παπαδηµητρίου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δικαιώµατα

των ατόµων µε αναπηρία ήταν και παραµένουν στην κορυφή των
προτεραιοτήτων για αυτή την Κυβέρνηση. Έχουµε ήδη ψηφίσει
και εφαρµόσει σειρά από σηµαντικές διατάξεις που ικανοποιούν
πάγια και χρόνια αιτήµατα του αναπηρικού κινήµατος, όπως ο
Προσωπικός Βοηθός, η Κάρτα του Αναπήρου, το Εθνικό Σχέδιο
Δράσης για τα Δικαιώµατα των Αναπήρων, η Εθνική Αρχή Προ-
σβασιµότητας. 

Ήδη πριν από λίγες µόλις µέρες ο Πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης συναντήθηκε µε µέλη της Εθνικής Συνοµοσπονδίας
Ατόµων µε Αναπηρία. Αυτό και µόνο δείχνει το προσωπικό ενδια-
φέρον που δείχνει ο Πρωθυπουργός για τα ευαίσθητα ζητήµατα
των ΑΜΕΑ. Γι’ αυτό εξάλλου η πρόοδος που έχει σηµειωθεί σε
αυτό το επίπεδο αναγνωρίζεται και από τους εκπροσώπους των
ατόµων µε αναπηρία. 

Οι αρµόδιοι Υπουργοί αλλά και ολόκληρη η Κυβέρνηση, µε επι-
κεφαλής τον Πρωθυπουργό, έχουν στραµµένη την προσπάθειά
τους στο να βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο τις παροχές και
τις υποδοµές που αφορούν τα ΑΜΕΑ. Με βάση τον Χάρτη Θεµε-
λιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναγνωρίζεται το
δικαίωµα της ένταξης των ατόµων µε αναπηρία. Αντίστοιχα η
Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των Ατόµων
µε Αναπηρίες θεσπίζει υποχρέωση για λήψη των κατάλληλων µέ-
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τρων για τη διασφάλιση της προσβασιµότητας. 
Η προσβασιµότητα είναι το µεγάλο ζητούµενο, ειδικά για τη

χώρα µας, όπου τα τελευταία χρόνια καταβάλλονται σηµαντικές
προσπάθειες να βελτιωθούµε. Πριν από έναν περίπου χρόνο
είδαν το φως της δηµοσιότητας οι πρωτοβουλίες του κυβερνη-
τικού επιτελείου για τα ΑΜΕΑ, µε το σύνθηµα «Πρόσβαση Παν-
τού». Προτεραιότητα της προσπάθειας αυτής ήταν η
ηλεκτρονική καταγραφή όλων των δηµοσίων κτηρίων που δεν
είναι προσβάσιµα και στη διενέργεια στη συνέχεια εργασιών σε
αυτά τα κτήρια, ώστε να έχουν απρόσκοπτη πρόσβαση τα άτοµα
µε αναπηρία. Η προσπάθεια αυτή βρίσκεται σε εξέλιξη και είναι
φυσικά µία από τις πολλές αυτονόητες δράσεις που ως πολιτεία
οφείλουµε να κάνουµε. 

Και ερχόµαστε σήµερα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, που
αφορά σε ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας, η οποία κινείται
έτσι κι αλλιώς στην ίδια κατεύθυνση µε το κυβερνητικό έργο. Ενι-
σχύεται το πλαίσιο για την προσβασιµότητα προϊόντων και υπη-
ρεσιών. Αποκτούµε ενιαία αντιµετώπιση εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ώστε να έχουµε ελεύθερη κυκλοφορία προϊόντων και
υπηρεσιών που θα είναι προσβάσιµες σε άτοµα µε αναπηρία.
Γνώµονας είναι η αρχή της ίσης µεταχείρισης, στοχεύοντας σε
αγαθά και υπηρεσίες που µπορούν να κατανοούν και να χρησι-
µοποιούν απρόσκοπτα τα άτοµα µε αναπηρία, διευκολύνοντας
την αυτόνοµη διαβίωσή τους. 

Η οδηγία θα έχει εφαρµογή σε µεγάλο αριθµό περιπτώσεων.
Ενδεικτικά αναφέρω τα συστήµατα πληροφορικής γενικής χρή-
σης για τους καταναλωτές, τα τερµατικά πληρωµών, αυτόµατες
ταµειακές µηχανές, µηχανήµατα έκδοσης και ελέγχου εισιτη-
ρίων, τερµατικά αυτοεξυπηρέτησης που παρέχουν πληροφορίες,
συσκευές ανάγνωσης ηλεκτρονικών βιβλίων, υπηρεσίες ηλεκτρο-
νικού εµπορίου, τραπεζικές και χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες.
Με τις σηµερινές διατάξεις οι κατασκευαστές υποχρεούνται να
φροντίζουν ώστε τα προϊόντα αυτά να είναι κατασκευασµένα µε
τρόπο που να καθίστανται προσβάσιµα. Επιπλέον οφείλουν να
καταρτίζουν τεχνικό φάκελο, να διενεργούν αξιολόγηση της συµ-
µόρφωσης και να διατηρούν τις πληροφορίες για πέντε έτη. Οι
εισαγωγείς και οι διανοµείς πρέπει να εξασφαλίζουν ότι τα προ-
ϊόντα που διακινούν καλύπτουν τις απαιτήσεις. 

Οι πολύ µικρές επιχειρήσεις που παρέχουν υπηρεσίες εξαι-
ρούνται από τις νέες ρυθµίσεις, διότι αρχικώς θα είναι πολύ δύ-
σκολο να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις και γιατί ακριβώς αυτό
προβλέπει η ευρωπαϊκή οδηγία, χωρίς να έχουµε τη δυνατότητα
παρέµβασης. 

Βεβαίως καθορίζεται και όλο το πλαίσιο των ελέγχων και των
κυρώσεων που επιβάλλονται σε περίπτωση που δεν τηρείται η
νοµοθεσία. Αναλόγως µε την περίπτωση και τη σοβαρότητα, επι-
βάλλεται είτε σύσταση για διορθωτικές ενέργειες είτε προσω-
ρινή δέσµευση είτε ακόµα απαγόρευση κυκλοφορίας και διαθε-
σιµότητας.

Από τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου ενδιαφέρον έχει η
ρύθµιση παραχώρησης εδαφών στις ζώνες απολιγνιτοποίησης
στην εταιρεία «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.». Στόχος είναι η αξιοποίηση των
εδαφών αυτών, δηλαδή η µίσθωσή τους σε δραστηριότητες του
πρωτογενούς τοµέα, στη µεταποίηση, σε νεοφυείς και καινοτό-
µες επιχειρήσεις. 

Τέλος, επειδή η συζήτηση τις τελευταίες ηµέρες έχει επικεν-
τρωθεί γύρω από το νέο εργαλείο που εφαρµόζει το Υπουργείο
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, το «καλάθι του νοικοκυριού», που
πολύ λοιδορήθηκε από την Αντιπολίτευση, είναι µια πρωτότυπη
σε σύλληψη ιδέα που δοκιµάζεται και βρίσκεται ακόµα στην αρχή
της. Τα πρώτα δείγµατα, όµως, είναι πολύ ενθαρρυντικά. Δεν
είναι, λοιπόν, περίεργο που, όπως µας ενηµέρωσε ο κ. Γεωργιά-
δης, ήδη από άλλες ευρωπαϊκές χώρες έχουν ενδιαφερθεί για
τον τρόπο που λειτουργεί µηχανισµός αυτός. 

Οι Έλληνες πολίτες φαίνεται να ενδιαφέρονται και να προτιµούν
τα προϊόντα από το καλάθι και κυρίως βλέπουµε τις τιµές των προ-
ϊόντων αυτών είτε να πέφτουν είτε να µένουν στάσιµες. Αξίζει όλοι
µας να στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια, γιατί οι πολίτες έχουν
ανάγκη από πρόσβαση σε βασικά αγαθά και σε λογικές τιµές.
Αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο του φετινού χειµώνα.

Κάθε κίνηση που βοηθάει να µειωθούν τα έξοδα ενός νοικοκυ-

ριού είναι σίγουρα στη σωστή κατεύθυνση και πρέπει να την επι-
κροτούµε. Και για του λόγου το αληθές, ρωτώ το εξής. Ποια είναι
τα αποτελέσµατα στις τιµές των προϊόντων από τον ανταγωνισµό
που προέκυψε; Από σύνολο οκτακοσίων δεκαέξι προϊόντων: Αυ-
ξήθηκαν εβδοµήντα πέντε προϊόντα, δηλαδή µόλις το 9%. Εκα-
τόν ογδόντα έξι προϊόντα, δηλαδή το 22%, µειώθηκαν. Και τα
υπόλοιπα πεντακόσια πενήντα πέντε, δηλαδή το 69%, παρέµει-
ναν σταθερά. 

Άρα βλέπουµε ότι το «καλάθι του νοικοκυριού» οδήγησε σε
µειώσεις µέχρι και 22% σε ορισµένες επώνυµες εταιρείες. Πρό-
κειται για την τρίτη εβδοµάδα µε µειώσεις, γεγονός που καθιστά
µεσοσταθµικά το «καλάθι του νοικοκυριού» φθηνότερο. Αυτό λέ-
γεται επιτυχία, κύριε Υπουργέ! 

Όµως, µε βάση το σηµερινό νοµοσχέδιο, θα ήθελα να επα-
νέλθω στο ζήτηµα των ΑΜΕΑ. Οφείλουµε σήµερα η συζήτηση να
αφορά εκείνους. Περίπου ογδόντα επτά εκατοµµύρια άτοµα µε
αναπηρία υπάρχουν στην Ευρώπη, µε τον αντίστοιχο αριθµό
στην Ελλάδα να είναι περίπου στο 10% του πληθυσµού, δηλαδή
κοντά στο ένα εκατοµµύριο. Εποµένως είναι πολλοί οι συµπολί-
τες µας που ζουν µε κάποιας µορφής αναπηρία και που τη ζωή
των οποίων οφείλουµε να κάνουµε πιο εύκολη. 

Σίγουρα υπάρχουν πολλά ακόµα που µπορούν να γίνουν.
Όµως, δίαυλοι επικοινωνίας µεταξύ Κυβέρνησης και εκπροσώ-
πων των ατόµων µε αναπηρία είναι µόνιµα ανοιχτοί και βήµα-
βήµα χτίζουµε µια κοινωνία περισσότερο δίκαιη, περισσότερο
ισότιµη και περισσότερο προσβάσιµη για τα άτοµα µε αναπηρία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου. Μετά τον
λόγο θα πάρει η κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα ξεκινήσω από την ενσωµά-

τωση και αυτής της ευρωοδηγίας στο Ελληνικό Δίκαιο. Εµείς θέ-
τουµε το ερώτηµα: Θα αλλάξει την ήδη κακή κατάσταση των
αναγκών των ΑΜΕΑ και των ηλικιωµένων και θα βελτιώσει την κα-
τάστασή τους; Διότι οι οικογένειες µε ΑΜΕΑ αντιµετωπίζουν έναν
γολγοθά στις συναλλαγές τους µε τις υπηρεσίες, που ξεκινά από
το ζήτηµα των κριτηρίων υπολογισµού των ποσοστών αναπηρίας
από τα ΚΕΠΑ, τα οποία λειτουργούν σαν «κόφτης» δικαιωµάτων,
µέχρι τις µεγάλες καθυστερήσεις, τις «κουτσουρεµένες» αποζη-
µιώσεις και τις ειδικές θεραπείες. Και τι ζητούν από το κράτος;
Ζητούν το αυτονόητο, το λογικό, το δίκαιο: στον 21ο αιώνα να κα-
λύπτεται όλο εκείνο το αναγκαίο κόστος που προκύπτει από τις
ανάγκες της αναπηρίας, από τις αναγκαίες θεραπείες που οι επι-
στήµονες συνιστούν για την αντιµετώπιση των αναπήρων και των
χρονίως πασχόντων, τα τεχνολογικά βοηθήµατα που είναι ανα-
γκαία για την καθηµερινή τους ζωή, την εκπαίδευση, την ένταξη
στην παραγωγή, όπως είναι το ασφαλές αµαξίδιο, οι ειδικοί
φακοί ή τα ειδικά γυαλιά για αυτόν που έχει µερική όραση. Και
όµως, αυτό το πέρα για πέρα λογικό και δίκαιο, το κράτος αρ-
νείται να το εξασφαλίσει. Το κάνει η ενσωµάτωση της οδηγίας;
Όχι, βέβαια! 

Το άγρια ταξικό, εκµεταλλευτικό, αστικό κράτος ενδιαφέρεται
για την καπιταλιστική κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων
από την εµπορευµατοποίηση και των αναγκών των ευπαθών οµά-
δων. Εξάλλου, αυτό φαίνεται καθαρά στο περιεχόµενο και µε την
αναφορά στον τίτλο του νοµοσχεδίου «…προσβασιµότητας προ-
ϊόντων και υπηρεσιών…», υπονοώντας, όπως εξηγεί στα άρθρα
του, την εξάλειψη στα όποια εµπόδια υπάρχουν, βελτιώνοντας
τη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς, εξασφαλίζοντας την ελεύ-
θερη κυκλοφορία βασικών προϊόντων και υπηρεσιών που χρησι-
µοποιούν άτοµα µε αναπηρίες µεταξύ των κρατών-µελών.
Συνεπώς τους ενδιαφέρει η ανεµπόδιστη προσβασιµότητα στην
αγορά των εκατόν είκοσι και πλέον εκατοµµυρίων ατόµων µε ει-
δικές ανάγκες.

Στη χώρα µας µόνο οι βαριά ανάπηροι ξεπερνούν τις πεντα-
κόσιες χιλιάδες άτοµα. Δηλαδή δεν εξετάζει την προσβασιµό-
τητα από τη σκοπιά τού εάν έχουν τα ΑΜΕΑ να αγοράσουν αυτά
τα προϊόντα και τις υπηρεσίες που έχουν ανάγκη. Πότε θα είχαν
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τη δυνατότητα πραγµατικής πρόσβασης; Εάν ήταν δωρεάν από
το κράτος ή από τον ασφαλιστικό φορέα. Μπορεί να γίνει στο
καπιταλιστικό σύστηµα; Όχι, αφού θεωρεί εµπόρευµα τα φάρ-
µακα και την ιατρική φροντίδα, που τα απολαµβάνει µόνο όποιος
έχει λεφτά. Έτσι κερδίζουν οι όµιλοι που τα παράγουν και τα πα-
ρέχουν. 

Με λίγα λόγια και αυτό το νοµοθέτηµα είναι για τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους, για να κερδίζουν χωρίς εµπόδια. Για αυτό στα
περισσότερα άρθρα οι αναφορές είναι για υποχρεώσεις των ει-
σαγωγέων, για διανοµείς που πρέπει να εξασφαλίζουν τον τρόπο
µε τον οποίο χειρίζονται το προϊόν, τη σήµανση των προϊόντων
και ούτω καθεξής. 

Λένε ότι αν θέλει κανείς να κρίνει ένα πολιτικό σύστηµα, δεν
έχει παρά να δει την πολιτική του στον τοµέα της πρόνοιας. Τι
έχετε να δείξετε εσείς ως κοινωνική προστασία; Τη µείωση των
κρατικών δαπανών για την πρόνοια κατά 50% για το 2022; Το
κλείσιµο ειδικών σχολείων και ιδρυµάτων πρόνοιας; Περικοπές
σε επιδόµατα, σε θεραπείες, σε συντάξεις, µε εργαλείο τη λει-
τουργικότητα και πολλά άλλα; Τα κάνετε αυτά, ενώ ξέρετε ότι τα
ΑΜΕΑ χτυπήθηκαν πολλαπλά από την πανδηµία και τώρα από
την ακρίβεια και την ενεργειακή φτώχεια, όταν τα σχολικά γεύ-
µατα δίνονται µόνο στο 20% των µαθητών στην πρωτοβάθµια εκ-
παίδευση και ταυτόχρονα εξαιρούνται από το πρόγραµµα τα
παιδιά στα ειδικά σχολεία. Είναι ντροπή! Να γιατί είναι απάν-
θρωπο αυτό το σύστηµα!

Τώρα έρχεται και µια τροπολογία δίπλα στο «καλάθι της κο-
ροϊδίας», που λέει ότι θα υπάρχει έκτακτη εισφορά στους προ-
µηθευτές ενέργειας, µε βάση τα υπερβάλλοντα έσοδά τους, που
θα πάνε στο Ταµείο της Πράσινης Μετάβασης. Δηλαδή θα επι-
στραφούν πάλι στη χρηµατοδότηση των επιχειρηµατικών οµίλων
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας! Δηλαδή, όχι µόνο δεν αντιµετω-
πίζεται η αιτία της ενεργειακής κρίσης και της φτώχειας -που
είναι η απελευθέρωση, το Χρηµατιστήριο και το ακριβό ενεργει-
ακό µείγµα σε βάρος της αξιοποίησης των εγχώριων ενεργει-
ακών πηγών ενέργειας που υλοποιήσατε µαζί, Νέα Δηµοκρατία
και ΣΥΡΙΖΑ- µε τα µέτρα κοροϊδίας, αλλά ταυτόχρονα εξασφαλί-
ζεται η χρηµατοδότηση των εταιρειών ενέργειας σε περιόδους
κρίσης, µέσα από ένα κυµαινόµενο χαράτσι µέσω των λογαρια-
σµών του ρεύµατος. Το έχει πρωτοσέλιδο σήµερα η εφηµερίδα
«ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ». Δηλαδή ο εκάστοτε Υπουργός θα αποφασίζει
το ύψος της νέας επιβάρυνσης που θα πληρώνουν τα λαϊκά νοι-
κοκυριά στις χρεώσεις για τις υπηρεσίες κοινής ωφέλειας. Αυτό
σηµαίνει ότι έρχεται νέο µέτρο, που αναµένεται να επιβαρύνει
τους καταναλωτές µε περισσότερα από 300 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο. 

Δίκαια, λοιπόν, ξεσηκώθηκε ο λαϊκός κόσµος, µαζί τους και το
Γονεϊκό Αναπηρικό Κίνηµα, που στις 9 Νοέµβρη έστειλαν το µή-
νυµα ότι ο λαός δεν θα µείνει απαθής και φοβισµένος. Η αγωνι-
στική αυτή παρακαταθήκη δείχνει ότι ο δρόµος είναι ανοιχτός
για την οργάνωση της πάλης και της αντεπίθεσης, για να βγει ο
λαός στο προσκήνιο, διεκδικώντας τις ανάγκες του. Ο επόµενος
σταθµός είναι ο αγωνιστικός εορτασµός της εξέγερσης του Πο-
λυτεχνείου, στην Αθήνα και σε όλη την Ελλάδα, και θα σταλεί δυ-
νατό µήνυµα ενάντια στην εµπλοκή στον πόλεµο, ενάντια στις
επιπτώσεις του στους λαούς και στον ελληνικό λαό. Διότι εξελί-
ξεις όπως οι χθεσινές, δηλαδή ο πύραυλος που έπληξε χωριό
της Πολωνίας, δείχνουν τη µεγάλη απειλή κλιµάκωσης και γενί-
κευσης του πολέµου, που κρέµεται πάνω από τα κεφάλια των
λαών. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα των ανταγωνισµών, µε δολο-
φονικά όπλα, για την ενεργειακή «λεία» που χειροτερεύει τη ζωή
των λαών σε όλα τα επίπεδα. 

Συνεπώς και αυτό το νοµοσχέδιο δεν µπορεί να είναι φιλολαϊκό
ούτε να αποτελεί παροχή υψηλότερης ποιότητας ζωής στα
άτοµα µε αναπηρία. Δεν τους διασφαλίζουν καλύτερη ποιότητα
ζωής και πολύ περισσότερο αυτό δεν πρόκειται να γίνει από την
αγορά και το αστικό κράτος που Θεό έχουν το κέρδος και όχι τις
ανάγκες των ανθρώπων. Το βλέπουµε και µε το µοίρασµα των δι-
σεκατοµµυρίων του Ταµείου Ανάκαµψης, το οποίο «ξεκοκαλίζε-
ται» από τους επιχειρηµατικούς οµίλους, που ανταγωνίζονται
µεταξύ τους ποιος θα αρπάξει το µεγαλύτερο κοµµάτι. Και φυ-
σικά ούτε κόκκος για κοινωνική πολιτική. Κυρίως, όµως, τσιµου-

διά δεν λέτε ούτε εσείς ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ για τα προαπαιτούµενα
του Ταµείου Ανάκαµψης, που είναι σφαγιασµός και στο βιοτικό
επίπεδο των εργαζοµένων καθώς και σε ατοµικά και κοινωνικά
δικαιώµατα. 

Γι’ αυτό είναι σάπιο και απάνθρωπο αυτό το σύστηµα και ας
έρχεται σήµερα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
να λέει «κρίση δηµοκρατίας». Σαπίλα έχουµε του καπιταλιστικού
συστήµατος. Δεν πάει άλλο. Αρχίζουν να το καταλαβαίνουν πε-
ρισσότερες λαϊκές µάζες και βγαίνουν στους δρόµους στην Ελ-
λάδα και στην Ευρώπη και αυτό είναι ελπιδοφόρο. Βεβαίως,
ανησυχεί το αστικό σύστηµα -το ξέρουµε-, όµως λύση και υγιές
είναι η ανατροπή αυτής της σαπίλας και όχι να το σώσετε, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Δείτε πώς στις χώρες του σοσιαλισµού ήταν η πολιτική για τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Οι ανάπηροι ήταν το µικρότερο ποσο-
στό έναντι του πληθυσµού, λόγω του βασικού προσανατολισµού
του συστήµατος υγείας και της υγιεινής και ασφάλειας των ερ-
γαζοµένων, αφού είχε βασικό χαρακτηριστικό την πρόληψη από
τον γενικευµένο δωρεάν και καθολικό προγενετικό έλεγχο, τη
συγκεκριµένη παρακολούθηση της εγκύου από οργανωµένα κέν-
τρα, από το εκτεταµένο δίκτυο πρώιµης διάγνωσης και έγκαιρης
παρέµβασης από το 1960, που εξασφάλιζε την καθολική εξέταση
όλων των παιδιών από δώδεκα διαφορετικές επιστηµονικές ειδι-
κότητες για παιδιά από ενός µέχρι δυόµισι ετών. Μάλιστα, όταν
διαπίστωναν το πρόβληµα, στηριζόταν η οικογένεια και το παιδί
εντασσόταν ανάλογα µε το πρόβληµα σε εξειδικευµένο κέντρο
για τις ανάλογες θεραπείες και παρεµβάσεις. Τα πάντα ήταν δω-
ρεάν. 

Επίσης, τα παιδιά, ανάλογα µε το πρόβληµά τους -µε νοητική
στέρηση, προβλήµατα όρασης, κώφωσης κ.λπ.- ήταν ενταγµένα
σε ειδικά σχολεία, µε εξειδικευµένα προγράµµατα και επιστήµο-
νες για κάθε ειδικότητα. Αυτά που µπορούσαν εντάσσονταν στη
γενική εκπαίδευση, µε εξειδικευµένη στήριξη. Οι µαθητές και οι
φοιτητές µε αναπηρία έξι µήνες πριν από την αποφοίτησή τους
από την εκπαίδευση -γενική, επαγγελµατική, πανεπιστηµιακή-
επέλεγαν µέσα από µία λίστα εκατοντάδων θέσεων εργασίας για
το πού θα δουλέψουν και προετοιµάζονταν γι’ αυτό: από εργάτες
και στελέχη σε εργοστάσια που είχαν σχεδιαστεί γι’ αυτή τη δου-
λειά, µέχρι επιστηµονικά στελέχη και καθηγητές πανεπιστηµίου. 

Μια σειρά από προϊόντα στα µαγαζιά, παραδείγµατος χάριν
στην πρώην Σοβιετική Ένωση και σε άλλες σοσιαλιστικές χώρες,
είχαν παραχθεί -και το γνώριζε ο κόσµος- από εργοστάσια όπου
δούλευαν ανάπηροι. Ένα µεγάλο ποσοστό του ηλεκτρολογικού
υλικού στη γειτονική µας Βουλγαρία παραγόταν σε εργοστάσια
όπου δούλευαν τυφλοί, ενώ ολόκληρο υδροηλεκτρικό εργοστά-
σιο στην Τσεχία ήταν σχεδιασµένο και δούλευαν από τον εργάτη
µέχρι τον διευθυντή άνθρωποι σε αµαξίδιο. Έτσι ήταν στον σο-
σιαλισµό. 

Δεν είχαν, λοιπόν, αγωνία ούτε στο πόσο κοστίζει ένα αµαξίδιο
ή ένα ζευγάρι ειδικά γυαλιά ή θεραπείες, γιατί ήταν όλα δωρεάν
και ευθύνη του σοσιαλιστικού κράτους, γιατί στο επίκεντρο ήταν
ο άνθρωπος και η ικανοποίηση των αναγκών του και όχι το κέρ-
δος των καπιταλιστικών επιχειρήσεων. 

Σήµερα, λοιπόν, πού ζούµε; Μέσα στην ανασφάλεια και στην
αβεβαιότητα, στην αγωνία της ακρίβειας, της ενεργειακής φτώ-
χειας, του ιµπεριαλιστικού πολέµου. Και τι βλέπουµε ότι κάνετε;
Τσακωµός µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ για την
ενεργειακή φτώχεια. Όµως είναι ένας τσακωµός υποκριτικός.
Είστε ένοχοι, αφού όλες οι αστικές κυβερνήσεις προπαγανδί-
σατε την απελευθέρωση της ενέργειας και την πράσινη µετά-
βαση, όπου λέγατε ότι θα υπάρχει ανταγωνισµός οµίλων και έτσι
θα πέφτουν οι τιµές, θα έχουµε φθηνό ρεύµα. 

Τι έγινε στην πραγµατικότητα; Η λειτουργία του Χρηµατιστη-
ρίου Ενέργειας, ακριβή ενέργεια και ενεργειακή φτώχεια για τον
λαό. Αυτό ήταν το αποτέλεσµα. Η εγχώρια παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας από λιγνίτη -που έχουµε σε αφθονία- έγινε τεχνητά πιο
ακριβή αφ’ ενός και βεβαίως και από την αλλαγή σε ακριβό
µείγµα για ενέργεια, µε κερδισµένους τους οµίλους των ΑΠΕ και
τους εισαγωγείς φυσικού αερίου. 

Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ είστε, επίσης, συνένοχοι
για τη βαριά έµµεση φορολογία στα καύσιµα. Η εκτίναξη των
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κρατικών εσόδων από έµµεσους ειδικούς φόρους στην ενέργεια
σαν ποσοστό του ΑΕΠ υλοποιήθηκε µε ευθύνη όλων των αστικών
κυβερνήσεων. Έτσι φτάσαµε σήµερα το 50% της τιµής που πλη-
ρώνουµε για το πετρέλαιο, για τα καύσιµα, να είναι κρατικοί
φόροι που καταλήγουν, σε µεγάλο βαθµό, πάλι στην ενίσχυση
των µονοπωλιακών οµίλων. 

Με άλλα λόγια, αν δεν υπήρχαν οι κρατικοί φόροι και δεν
έπρεπε να διασφαλιστεί το κέρδος των εισαγωγών, των οµίλων
διύλισης και της χονδρικής εµπορίας, οι τιµές θα µπορούσαν να
ήταν µικρότερες από το ένα πέµπτο των σηµερινών. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και αυτή είναι η αλήθεια. 

Γι’ αυτό και η διαµάχη Νέας Δηµοκρατίας - ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ
για το ποιος θα είναι ο επόµενος «µηχανοδηγός» του «τρένου»
της πράσινης µετάβασης και των τροπολογιών που βάζετε, δεν
αφορά τον λαό. Όποιο κυβερνητικό σχήµα και αν προκύψει την
επόµενη ηµέρα θα έχουµε τα ίδια και χειρότερα. 

Γι’ αυτό ο λαός τη δύναµη που έχει δεν αρκεί να τη δείχνει
µόνο -που πρέπει να το κάνει-, αλλά και να τη χρησιµοποιήσει,
για να ανατρέψει τους εκµεταλλευτές του και το σάπιο σύστηµά
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Μάνη
- Παπαδηµητρίου και ακολουθεί ο κ. Μαµουλάκης. 

Ορίστε, κυρία Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε δηµοκρα-

τική πολιτεία οφείλει να έχει στο επίκεντρο των πολιτικών και των
προτεραιοτήτων της όλα τα ζητήµατα που αφορούν τη ζωή και
τα δικαιώµατα των συµπολιτών µας µε αναπηρία, ένας τοµέας
στον οποίο τα τελευταία χρόνια πραγµατοποιείται από την Κυ-
βέρνηση και υπό την καθοδήγηση του Πρωθυπουργού ένα εξαι-
ρετικό έργο. 

Το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε
Αναπηρία είναι πλέον πράξη. Πρόκειται για µία οριζόντια δράση
η οποία υλοποιείται για πρώτη φορά από τη σύσταση του ελλη-
νικού κράτους υπό την ευθύνη και τον συντονισµό του Υπουργού
Επικρατείας κ. Γεωργίου Γεραπετρίτη. Είναι ένα φιλόδοξο, ολι-
στικό σχέδιο, στο οποίο ενσωµατώνονται δράσεις από όλα τα
Υπουργεία που υλοποιούν την ιδιαίτερη µέριµνα που το κράτος
οφείλει στα άτοµα µε αναπηρία. 

Στο πλαίσιο αυτού συστάθηκε, για πρώτη φορά πριν από έναν,
περίπου, χρόνο η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, αρχή που απο-
τελεί το σύµβολο της πολιτείας σε όλα τα θέµατα που αφορούν
την αναπηρία, ενώ παράλληλα προχωρούν και µία σειρά εµβλη-
µατικών δράσεων, όπως ο Προσωπικός Βοηθός, που µπορεί να
βοηθήσει σηµαντικά τους συµπολίτες µας µε βαριά αναπηρία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Μέρος του Εθνικού Σχεδίου Δράσης και συγκεκριµένα του
Στόχου 22 είναι και η ενσωµάτωση της οδηγίας 882/2019 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τις απαιτήσεις προσβασιµότητας
των ατόµων µε αναπηρία σε αγαθά και υπηρεσίες, που έρχεται
σήµερα προς ψήφιση µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων. 

Πρόκειται για ένα σηµαντικό νοµοθέτηµα, το οποίο εντάσσεται
στο πλαίσιο των δεσµεύσεων που έχει αναλάβει η χώρα µας από
τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των Ατόµων
µε Αναπηρίες, της οποίας βασική αρχή αποτελεί η διασφάλιση
της προσβασιµότητας, αρχή η οποία διατρέχει τόσο το Εθνικό
Σχέδιο Δράσης όσο και τον Χάρτη των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασικό αντικείµενο του παρόν-
τος νοµοσχεδίου είναι η εφαρµογή ειδικών απαιτήσεων προσβα-
σιµότητας σε µια σειρά προϊόντων και υπηρεσιών, µε στόχο τη
διευκόλυνση της καθηµερινότητας και της εξυπηρέτησης των
συµπολιτών µας µε αναπηρία, απαιτήσεις που επιβάλλονται
στους κατασκευαστές και τους εισαγωγείς των προϊόντων, αλλά
και στους παρόχους των υπηρεσιών, υπό τη βασική προϋπόθεση
ότι δεν συνιστούν δυσανάλογη επιβάρυνση, καθώς και ότι δεν
προκαλούν µεταβολή του βασικού χαρακτήρα των προϊόντων και
των υπηρεσιών.

Προϊόντα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του σχεδίου
νόµου είναι ενδεικτικά τα τερµατικά πληρωµών, οι αυτόµατες τα-
µειακές µηχανές, τα µηχανήµατα έκδοσης ή ελέγχου εισιτηρίων,
οι συσκευές ανάγνωσης ηλεκτρονικών βιβλίων και άλλα. Τα προ-
ϊόντα αυτά -σύµφωνα µε την οδηγία- θα πρέπει να φέρουν ειδική
σήµανση, να σχεδιάζονται και να κατασκευάζονται µε τέτοιον
τρόπο ώστε να διευκολύνεται η µέγιστη δυνατή χρήση τους από
άτοµα µε αναπηρίες.

Επιπλέον, προβλέπονται ειδικές υποχρεώσεις για τους κατα-
σκευαστές, οι οποίοι θα πρέπει να σχεδιάζουν και να κατασκευά-
ζουν τα προϊόντα τους σύµφωνα µε τις προδιαγραφές που
ορίζονται και να τα συνοδεύουν µε εύκολα κατανοητές οδηγίες
και πληροφορίες ασφαλείας, αλλά και για τους εισαγωγείς, οι
οποίοι οφείλουν αφ’ ενός να διασφαλίζουν ότι τα προϊόντα έχουν
περάσει τη διαδικασία αξιολόγησης συµµόρφωσης και αφ’ ετέ-
ρου να αρνούνται την κυκλοφορία στην αγορά όσων δεν πλη-
ρούν τις απαιτήσεις προσβασιµότητας, ενηµερώνοντας τον
κατασκευαστή και τις αρµόδιες εποπτικές αρχές.

Πέρα από τα προϊόντα, η οδηγία προβλέπει ειδικές απαιτήσεις
προσβασιµότητας και για συγκεκριµένες υπηρεσίες, όπως ενδει-
κτικά είναι οι υπηρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, το ηλεκτρο-
νικό εµπόριο, οι τραπεζικές υπηρεσίες, τα ηλεκτρονικά βιβλία,
καθώς και υπηρεσίες επιβατικών µεταφορών µε αεροπορικά
µέσα, λεωφορεία, σιδηροδροµικά και πλωτά µέσα.

Αντίστοιχες συνεπώς υποχρεώσεις προβλέπονται και για τους
παρόχους όλων αυτών των υπηρεσιών, οι οποίοι θα πρέπει να τις
σχεδιάζουν και να τις διαθέτουν κατά τέτοιον τρόπο, ώστε να κα-
λύπτονται πλήρως οι ανάγκες των ατόµων µε αναπηρία.

Επιπλέον, οι πάροχοι είναι υποχρεωµένοι να διαθέτουν στο
κοινό γραπτές και προφορικές πληροφορίες, εύκολα προσβάσι-
µες σε άτοµα µε αναπηρίες, αλλά και να διασφαλίζουν την τή-
ρηση των διαδικασιών, ώστε να συνεχίζεται η συµµόρφωσή τους
µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας.

Όλες οι παραπάνω ρυθµίσεις είναι βέβαιο ότι θα έχουν θετικά
αποτελέσµατα για τους συµπολίτες µας µε αναπηρία, διευκολύ-
νοντας την πρόσβασή τους σε βασικές υπηρεσίες, στις οποίες
ενδεχοµένως έως σήµερα αντιµετώπιζαν δυσκολίες ή περιορι-
σµούς. Οι τραπεζικές συναλλαγές, η έκδοση των εισιτηρίων, η
ανάγνωση ηλεκτρονικών βιβλίων, οι διαδικτυακές υπηρεσίες γί-
νονται πλέον προσβάσιµες από όλους, συνεισφέροντας έτσι
ακόµα περισσότερο στην ανεξάρτητη διαβίωση των συµπολιτών
µας µε αναπηρία.

Υπό την έννοια αυτή, αξίζουν συγχαρητήρια στον Υπουργό
Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Άδωνη Γεωργιάδη και στους συ-
νεργάτες του για την προετοιµασία ενός σχεδίου το οποίο προ-
άγει την προσβασιµότητα και τα βασικά δικαιώµατα των ατόµων
µε αναπηρία, όπως αυτά προβλέπονται στις διεθνείς συµβάσεις
στις οποίες έχει προσχωρήσει και η χώρα µας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω και εγώ µια αναφορά στην
πρόσφατη καινοτόµα πρωτοβουλία του Υπουργείου και αναφέ-
ροµαι στο «καλάθι του νοικοκυριού», µια δράση η οποία, αν και
αµφισβητήθηκε ότι θα λειτουργήσει, όπως αποδεικνύεται στην
πράξη θα είναι µια πετυχηµένη δράση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το άρθρο 21 παράγραφος 6 του Συν-
τάγµατος ορίζει ότι τα άτοµα µε αναπηρίες έχουν δικαίωµα να
απολαµβάνουν µέτρων που εξασφαλίζουν την αυτονοµία, την
επαγγελµατική ένταξη και τη συµµετοχή τους στην κοινωνική, οι-
κονοµική και πολιτική ζωή της χώρας. Η συνταγµατική αυτή επι-
ταγή µετουσιώνεται σε πράξη και µε το σηµερινό σηµαντικό
νοµοσχέδιο, που εξασφαλίζει την προσβασιµότητα των συµπο-
λιτών µας µε αναπηρία σε µια σειρά βασικών προϊόντων και υπη-
ρεσιών.

Κλείνω δανειζόµενη τα λόγια του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη, ο οποίος στο πλαίσιο της επίσκεψής του πριν από
λίγες ηµέρες στον τόπο µου, την Πιερία, εγκαινίασε τις Στέγες
Υποστηριζόµενης Διαβίωσης στη Μέριµνα Παιδιού Κατερίνης: «Η
πραγµατική πρόοδος µιας αληθινά συµπεριληπτικής κοινωνίας
τελικά φαίνεται και αξιολογείται από τον τρόπο µε τον οποίο αν-
τιµετωπίζουµε τους συµπολίτες µας, τα άτοµα µε αναπηρία.».

Υπερψηφίζω µε θέρµη το παρόν νοµοσχέδιο, που απλώνει χέρι
βοηθείας στους συµπολίτες µας µε αναπηρία και αποτελεί µια
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ακόµα σηµαντική κατάκτηση για τη συµπεριληπτική κοινωνία την
οποία οραµατιζόµαστε και υλοποιούµε, κοινωνία στην οποία οι
συµπολίτες µας, τα άτοµα µε αναπηρία, έχουν τον πρώτο λόγο,
ίσα δικαιώµατα και ίση πρόσβαση στα πάντα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μαµουλάκης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οδηγία που καλούµαστε σή-
µερα να ενσωµατώσουµε στην εθνική έννοµη τάξη αποτελεί,
όπως γνωρίζετε, τµήµα της συµµόρφωσης της χώρας µε τη Σύµ-
βαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των Ανθρώπων µε
Αναπηρίες. Επί της ουσίας η οδηγία εµπλουτίζει την υφιστάµενη
νοµοθεσία για την προσβασιµότητα σε διάφορα προϊόντα και
υπηρεσίες, σε κλάδους επίσης µε υψηλή διείσδυση των νέων τε-
χνολογιών.

Όλοι γνωρίζουµε ότι τα τελευταία χρόνια αυξήθηκαν οι ηλε-
κτρονικές διατραπεζικές συναλλαγές, αυξήθηκε η χρήση ψηφια-
κών πλατφορµών για υπηρεσίες διασκέδασης και ψυχαγωγίας,
εκτοξεύθηκε το ηλεκτρονικό εµπόριο, ειδικά εν µέσω χρονικά της
πανδηµίας, και εσχάτως αυξήθηκε και η παρακολούθηση των πο-
λιτών από την ίδια την Κυβέρνηση µέσα από ηλεκτρονικά µέσα
επικοινωνίας. Αυτό υποθέτω ότι ο κύριος Υπουργός θα θεωρήσει
ότι είναι άσχετο µε τη σηµερινή µας συζήτηση, αλλά εκτιµώ ότι
είναι εξόχως επίκαιρο και θα διατηρηθεί η επικαιρότητα του εν
λόγω ζητήµατος, όσο κι αν δεν επιθυµεί η Κυβέρνηση, διότι
πραγµατικά συνιστά, κύριοι συνάδελφοι, κρίση δηµοκρατίας.

Και δράττοµαι της ευκαιρίας να απαντήσω στον κύριο
Υπουργό. Οφείλω να απαντήσω, γιατί τον άκουσα προηγουµέ-
νως να επιχειρηµατολογεί περί του αντιθέτου, ότι δεν υφίσταται
ζήτηµα κρίσης της δηµοκρατίας. Ακροτελεύτια θα αναφέρω
πέντε διακριτούς τοµείς που νοµίζω ότι καταδεικνύουν -κατά την
άποψή µου- αυτό ακριβώς, ότι υπάρχει κρίση δηµοκρατίας. Η ση-
µερινή -πριν από λίγες ώρες δηµοσιεύτηκε- έκθεση της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων, που είναι πραγµατικά µια έκθεση κόλα-
φος για την Κυβέρνηση γύρω απ’ τις πράξεις και τις παραλείψεις
της, νοµίζω ότι ξεκαθαρίζει το τοπίο. Να πούµε απλώς ότι απε-
καλύφθη, κύριοι συνάδελφοι, ότι η Εθνική Υπηρεσία Πληροφο-
ριών έσπευσε να διαγράψει όλα τα στοιχεία που αφορούν την
παρακολούθηση Κουκάκη λίγο µετά την επισηµοποίηση και δη-
µοσιοποίηση των καταγγελιών του ίδιου του δηµοσιογράφου.
Αυτό νοµίζω ότι αποτελεί µια κρίση δηµοκρατίας.

Δεύτερον, διαρκής επίκληση του απορρήτου από την Κυβέρ-
νηση και µάλιστα στον ναό όχι απλά της δηµοκρατίας που φυ-
σικά βρισκόµαστε, αλλά στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας,
που ξέρουµε ότι εκ του Κανονισµού της Βουλής των Ελλήνων
είναι ακριβώς αυτό που λέει η λέξη, «διαφανής επιτροπή». Δεν
υφίσταται απόρρητο. Αυτό το ζήτηµα, αν µη τι άλλο, η διαρκής
επίκλησή του από την πλευρά της Κυβέρνησης και κυβερνητικών
στελεχών, ναι, κύριοι, συνιστά µια κρίση δηµοκρατίας.

Τρίτον, η έκθεση της PEGA, της ίδιας της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, που νοµίζω ότι εξέθεσε ανεπανόρθωτα τους κυβερνητικούς
χειρισµούς, λέει ουσιαστικά ότι όλες οι ενδείξεις συνιστούν ότι
υπάρχει κυβερνητική συγκάλυψη και ευθύνη. Και, αν δεν συµβαί-
νει αυτό, ιδού η Ρόδος για την Κυβέρνηση να αποδείξει το αντί-
θετο.

Τέταρτο επιχείρηµα, πρόσφατο. Είναι δεκάδες, άλλα θα ανα-
φέρω µόλις πέντε, ακροθιγώς. Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγε-
λέων, µε πρόσφατη ανακοίνωσή της µιλάει για συνταγµατική
εκτροπή και παραβίαση νοµιµότητας. Αν αυτό δεν είναι κρίση δη-
µοκρατίας, κύριοι συνάδελφοι, τότε τι είναι;

Και πέµπτον, ο διαρκής νοµοθετικός εµπαιγµός, όπου εδώ
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο το κόλπο το κάνουµε νόµο και
εξηγούµαι: Είναι δυνατόν να φέρνει η Κυβέρνηση -µιλάω για το
κυοφορούµενο, σε µορφή δηµόσιας διαβούλευσης- νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης που λέει ότι τρία χρόνια µετά το
τέλος της ολοκλήρωσης της παρακολούθησης θα µπορείτε
εσείς, εγώ, οποιοσδήποτε παρακολουθείται να το διαπιστώσει,
να το µάθει και ίσως µάθει και το περιεχόµενο της παρακολού-

θησης, αν το επιτρέψει ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου; Γιατί
τρία χρόνια; Δηλαδή τι µας λέτε; Ότι ούτε στις επόµενες εκλογές
ούτε η επόµενη κυβέρνηση ούτε καν η µεθεπόµενη, ενδεχοµέ-
νως, να µη µάθει και να µη µάθουν τα στελέχη αυτής το περιεχό-
µενο των παρακολουθήσεων.

Αυτό είναι κρίση δηµοκρατίας. Αυτή η προσπάθεια, αυτός ο
νοµοθετικός εµπαιγµός, αυτό το κόλπο που προτίθεστε να κά-
νετε νόµο νοµίζω ότι είναι κρίση δηµοκρατίας. Και το γεγονός ότι
έξι µήνες καταστροφή των προϊόντων παρακολούθησης, αντί για
δύο χρόνια ή νωρίτερα, και αυτό νοµίζω ότι είναι κάτι που προ-
βληµατίζει πάρα, µα πάρα, πολύ.

Επιστρέφω στο ζήτηµα του νοµοσχεδίου, που αν µη τι άλλο
είναι κοµβικό και σηµαντικό, γιατί αφορά συµπολίτες µας µε ανα-
πηρία, όπως πράγµατι επιτάσσει το άρθρο 21 του Συντάγµατος
περί ισότητας των πολιτών και δη αυτών που έχουν κινητικές και
όχι µόνο δυσκολίες. 

Ας δούµε όµως τι συµβαίνει στη χώρα µας, κύριοι συνάδελφοι.
Δυστυχώς η χώρα µας απέχει παρασάγγας από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο γύρω από τα ζητήµατα κινητικότητας. Όταν σχεδιάζε-
ται, µια πόλη, ένας χώρος, ένας δηµόσιος χώρος, πρέπει να σχε-
διάζουµε µε τη λογική ότι θα αφορά µικρά παιδιά, άτοµα µε
αναπηρία ή ηλικιωµένους. Αυτή δυστυχώς η σκέψη, αυτή η αντί-
ληψη δεν υπήρχε στον χωροταξικό σχεδιασµό των προηγούµε-
νων ετών. Το αποτέλεσµα είναι να έχουµε µια αναιµική εφαρµογή
των µέτρων για την προσβασιµότητα στα δηµόσια κτήρια, να
έχουµε φοβερές ελλείψεις σε ζητήµατα προσβασιµότητας στις
δηµόσιες µεταφορές και φυσικά αύξηση του κόστους διαβίωσης
µέσα από τις καθηµερινές ανατιµήσεις, που επηρεάζει δυσανά-
λογα τους πολίτες µε προβλήµατα αναπηρίας. 

Θα πρέπει πάση θυσία και το συντοµότερο δυνατό να εντοπί-
σουµε, να ανιχνεύσουµε και να στοχοποιήσουµε, στοχοπροση-
λωθούµε γύρω στο εξής: πώς θα µπορέσουµε µε απλές κινήσεις,
πρακτικές κινήσεις να βελτιώσουµε την προσβασιµότητα. Όσοι
έχουν υπηρετήσει την τοπική αυτοδιοίκηση γνωρίζουν ότι τα
προβλήµατα αυτά είναι πολλά. Ποιος δεν έχει περάσει από ένα
πεζοδρόµιο της χώρας µας να δει δυσκολίες. Άλλωστε το πρα-
κτικό αυτό παράδειγµα που πολλοί συµπολίτες µας µε αναπηρίες
λένε είναι ένας από εµάς να χρησιµοποιήσει ένα αναπηρικό κα-
ροτσάκι µία µέρα, να δοκιµάσει τις συνθήκες που επικρατούν.
Πραγµατικά είναι µια πολύ δύσκολη πίστα, κύριε Γεωργιάδη, η
χώρα µας, η Ελλάδα. Και σας το λέω έχοντας εµπειρίες από το
εξωτερικό. 

Άρα, λοιπόν, αφού κατανοήσουµε, αποδεχτούµε καθολικά, το
σύνολο του πολιτικού συστήµατος, ότι πρέπει να καταβάλουµε
δυνάµεις και να επιταχύνουµε το σχέδιό µας και τις κινήσεις
αυτές, θα πω ότι ναι, έτσι θα είναι σαφές ότι πολλές ανάλογες
δράσεις για τη βελτίωση των συνθηκών ζωής των ατόµων µε ανα-
πηρίες θα µπορούσαν σήµερα να χρηµατοδοτούνται πιο στοχευ-
µένα από το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάπτυξης. Βεβαίως και
υπάρχουν πόροι. Δεν βλέπουµε όµως τους στόχους, το πλάνο,
σε αντίθεση µε άλλα ζητήµατα, όπως τα ενεργειακά ζητήµατα,
που βλέπουµε ότι υπάρχει επιτάχυνση της ωρίµανσης των έργων
από το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάπτυξης. Στο ζήτηµα των
ανθρώπων µε αναπηρίες υπάρχουν οι πόροι, αλλά δεν υπάρχουν
οι δράσεις. Υπάρχει δοµική αβελτηρία γύρω από την εφαρµογή
των δράσεων και αυτό προβληµατίζει. 

Έτσι, λοιπόν, κλείνοντας, είναι βέβαιο ότι όλες και όλοι σε αυτή
την Αίθουσα -και όχι µόνο- µπορούµε και θα µπορούσαµε να
έχουµε κάνει πολλά περισσότερα για τους συµπολίτες µας µε ει-
δικές ανάγκες. Αυτό είναι το χρέος µας. Αυτή είναι η οφειλή µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όντως µε τα δύο µνηµόνια η χώρα απώλεσε

το 25% από το ΑΕΠ της. Η δυτική Μακεδονία σε τρία χρόνια θα
απολέσει το 50% του ΑΕΠ της. Οι λιγνιτικές περιοχές σβήνουν,
η ανεργία αυξάνεται, η έλλειψη προοπτικής δηµιουργεί από-
γνωση.
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Οι λιγνιτικές περιοχές που στήριξαν το µεγαλύτερο εκβιοµη-
χανιστικό εγχείρηµα της χώρας, το µεγαλύτερο λιγνιτικό κέντρο
στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, αυτές που ανέλαβαν το πιο υψηλό
περιφερειακό ρίσκο, διαχρονικά υστερούν σε όλους τους δεί-
κτες.

Για τη διαφοροποίηση του παραγωγικού προφίλ µιας περιοχής
χρειάζεται εικοσαετία, σηµαντικούς πόρους -έχουµε διεθνή πα-
ραδείγµατα-, σταδιακό σχεδιασµό, πολυετή υλοποίηση, πολλα-
πλά χρηµατοδοτικά εργαλεία και διαρκή διαβούλευση όχι µόνο
σε επίπεδο φορέων, αλλά και µε τους ίδιους τους πολίτες. 

Αυτή, λοιπόν, η διαφοροποίηση απαιτεί εργαλεία σχεδιασµού,
συµµετοχής, χρηµατοδότησης, συνδιαµόρφωσης, ώστε να µη
µείνει κανείς πίσω και οι περιοχές να λάβουν αντισταθµιστικά
αυτά που τους οφείλει η χώρα. 

Τίποτα από όλα αυτά δεν εξασφαλίζει η πολιτική της Κυβέρ-
νησης και αυτό επιβεβαιώνεται και µε το άρθρο 31 του νοµοσχε-
δίου που συζητάµε και σε αυτό θα µείνω. 

Πρώτον, είναι προβληµατικό το γεγονός ότι δεν προβλέπεται
πουθενά η έκφραση γνώµης των τοπικών κοινωνιών. Κατά τη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου της απολιγνιτοποίησης είχαµε καταθέσει
τις προτάσεις µας για το όχηµα ειδικού σκοπού, τη «ΜΕΤΑΒΑΣΗ
Α.Ε.», η οποία τελεί υπό τον πλήρη έλεγχο της εκάστοτε κυβέρνη-
σης και δεν υπάρχει ο απαραίτητος κοινωνικός έλεγχος. Επιµεί-
ναµε πως στο σχήµα θα έπρεπε να συµµετέχει και η τοπική
κοινωνία, τόσο στο διοικητικό συµβούλιο όσο και στη γενική συ-
νέλευση, µε µετοχική σύσταση. Δυστυχώς αυτό δεν έγινε αποδε-
κτό και σήµερα µε το άρθρο 31 φαίνεται ότι η «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.»
θα αποδίδει εδάφη κατά το δοκούν, χωρίς η τοπική κοινωνία, οι
δήµοι, οι αγροτικοί συνεταιρισµοί κ.λπ. να έχουν λόγο ούτε καν
ενηµέρωση. 

Δεύτερον, πολύ προβληµατική είναι η µεγάλη καθυστέρηση
του χωροταξικού σχεδιασµού. Είναι τουλάχιστον αντιεπιστηµο-
νικό να δίνεται η δυνατότητα να υλοποιούνται νέες χρήσεις, να
γίνεται δηλαδή χωροταξία, πέρα και έξω από τις τοπικές κοινω-
νίες. Η ορθή διαδικασία βάσει της επιστήµης και της διεθνούς
πρακτικής θα ήταν πρώτα να εκδοθεί το περιφερειακό χωροτα-
ξικό πλαίσιο που θα δώσει τις κατευθύνσεις και στη συνέχεια, για
να έχουν εφαρµοστικό χαρακτήρα, τα τοπικά πολεοδοµικά σχέ-
δια και τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια να προβλέψουν τις ζώνες
και τις χρήσεις γης. 

Αυτά τα τέσσερα πολεοδοµικά σχέδια -της Μεγαλόπολης, της
Πτολεµαΐδας, του Αµυνταίου και του Κλειδίου Βεύης- αποτελούν
ουσιαστικά τα θεµέλια για την υλοποίηση του σχεδιασµού της
δίκαιης µετάβασης, καθώς µέσω του καθορισµού χρήσεων γης
θα ξεκαθαρίσει το τοπίο σχετικά µε το ποιες επενδύσεις και επι-
χειρηµατικές δραστηριότητες µπορούν να αναπτυχθούν και µε
ποιους όρους. Τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια είναι το πιο κρίσιµο
σηµείο για την επαναπόδοση εδαφών στον πρωτογενή τοµέα,
στις τοπικές µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Γι’ αυτό προτείναµε να
προστεθούν και οι περιφέρειες και οι ενεργειακοί δήµοι ως συµ-
βαλλόµενα µέρη στις προγραµµατικές συµβάσεις για τα ειδικά
πολεοδοµικά. Βεβαίως, ούτε αυτό το κάνατε αποδεκτό. 

Είδαµε κατά την κύρωση της προγραµµατικής σύµβασης ΔΕΗ,
«ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» και δηµοσίου ότι δεν τηρήθηκαν οι υποσχέ-
σεις της Κυβέρνησης που έλεγε ότι το ένα τρίτο των εδαφών θα
πάει στη ΔΕΗ και τα δύο τρίτα θα µείνουν στις τοπικές κοινωνίες,
αλλά βλέπουµε ότι η ΔΕΗ πήρε το 50%, σε διαδικτυακές ηµερί-
δες είδαµε ότι παίρνει και τα φιλέτα και επίσης όλες αυτές οι
χρήσεις που προτείνονται δεν συνάδουν και µε την πρόταση της
Παγκόσµιας Τράπεζας. Είναι η µέθοδος LURA, που έχει διάφο-
ρους συντελεστές. Παράδειγµα για το Αµύνταιο αυτή η µέθοδος
έδειξε ότι έπρεπε το 47% αυτών των εδαφών να έχει αγροτική
χρήση, ενώ η πρώτη επιλογή της Κυβέρνησης είναι φωτοβολ-
ταϊκά. 

Τρίτον, φοβόµαστε ότι µιλάµε πια µόνο για πολύ µεγάλες επεν-
δύσεις και όχι για µικρά και µικροµεσαία έργα, που θα έδιναν
πνοή στην τοπική οικονοµία. Όχι για ενεργειακές κοινότητες,
έργα ΑΠΕ των δήµων, αγροβολταϊκά κ.λπ.. Η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έθεσε τις βάσεις για τη σύσταση και διάδοση των ενεργει-
ακών κοινοτήτων, προωθώντας την ενεργειακή δηµοκρατία και
την αποκεντρωµένη παραγωγή ενέργειας. Αντίθετα µε την

απαρχή της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία
ακολουθήθηκε µια συστηµατική προσπάθεια αποδόµησης του
θεσµού των ενεργειακών κοινοτήτων. 

Αυτή η πολιτική οπισθοδρόµηση, εκτός από επιζήµια για τον
θεσµό της ενεργειακής δηµοκρατίας, είναι εντελώς απέναντι από
το ευρωπαϊκό θεσµικό πλαίσιο. Η ευρωπαϊκή στρατηγική για την
ηλιακή ενέργεια προτείνει την ίδρυση τουλάχιστον µιας ενεργει-
ακής κοινότητας σε κάθε δήµο µε πληθυσµό άνω των δέκα χιλιά-
δων κατοίκων έως το 2025, τη διευκόλυνση της πρόσβασης για
τους ενεργειακά φτωχούς και ευάλωτους σε ηλιακή ενέργεια.
Αλλά για τι πράγµα µιλάµε τώρα, όταν, ενώ οι δήµοι κάνουν ενερ-
γειακές κοινότητες, δεν βρίσκουν ηλεκτρικό χώρο για να συνδε-
θούν. Και αυτό έχει γίνει ακόµη χειρότερο, µε µια υπουργική
απόφαση εν µέσω Δεκαπενταύγουστου, που αυτό είναι ένα φω-
τογραφικό µοίρασµα στα µεγάλα έργα. Αρκεί να πούµε ότι η
πρώτη οµάδα καταλαµβάνει πάνω από 10GW και για τις ενεργει-
ακές κοινότητες σε όλη τη χώρα µένει 1,2GW.

Κύριε Υπουργέ, ο Δήµαρχος Αµυνταίου κατά την ακρόαση των
φορέων αναφέρθηκε στην τηλεθέρµανση του Αµυνταίου που
δουλεύει µε βιοµάζα. Ήταν µια πρόταση από τη δική µας κυβέρ-
νηση και µάλιστα βραβεύτηκε στις 2 Νοεµβρίου, γιατί ενσωµά-
τωσε την κυκλική οικονοµία και αξιοποιεί τα αγροτικά
υπολείµµατα της περιοχής. Τα δηµοτικά τέλη όµως αυξήθηκαν
κατά 42% και αυτή την περίοδο είναι τεράστια αυτή η αύξηση.
Δεν µπορεί να τη σηκώσει ο κόσµος. Άρα ζητάει -και είναι πολύ
κρίσιµο αυτό και θέλω να το δείτε- ότι στο άρθρο 31 έπρεπε να
προβλεφθεί η παραχώρηση κατά προτεραιότητα εκτάσεων στο
δίκτυο ενεργειακών δήµων ή στη νεοσύστατη εταιρεία τηλεθερ-
µάνσεων, µια έκταση έστω χιλίων στρεµµάτων από τα πολλά χι-
λιάδες στρέµµατα που πάνε στη «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.», ούτως ώστε
να αναπτυχθεί ένα φωτοβολταϊκό πάρκο και να λειτουργήσει ως
αµορτισέρ, για να ανακουφίσουν το τιµολόγιο για τη θέρµανση
των κατοίκων. 

Δεν νοµίζω ότι είναι κάτι τροµερό. Αλλά, βέβαια, δεν υπάρχει
κάποιο σηµείο να µπορούν οι τοπικοί φορείς να εκφράσουν
αυτές τις απόψεις. 

Και µια και µιλάµε για τηλεθέρµανση, θα αναφέρω µόνο το
«State of the art», το έργο της τηλεθέρµανσης στη Φλώρινα, που
όλη η Ευρώπη επενδύει σε τηλεθέρµανση και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας την έκοψε. Σήµερα, τα είπε και ο κ. Αρσένης,
οι πολίτες στη Φλώρινα, στην πιο κρύα περιοχή, δεν µπορούν να
θερµανθούν. Και για να πάει το φυσικό αέριο στα σπίτια, πετά-
χτηκε επενδεδυµένο κεφάλαιο, περίπου, 40 εκατοµµυρίων, για
να κάνουµε νέα έργα για φυσικό αέριο. Ποιος θα τα βάλει στη
Φλώρινα, κύριε Υπουργέ;

Θα αναφερθώ, όµως, λίγο και στην τροπολογία. Ακούστε
τώρα, λίγο. Τα έχουµε πει και τα έχουµε ξαναπεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η δήθεν κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρµογής -εδώ ήµα-
σταν- και ένας περιβόητος κόφτης υπερκερδών είχαν ως αποτέ-
λεσµα τη δηµιουργία νέας γενιάς υπερκερδών, στη λιανική αυτή
τη φορά. Θα έλεγα ότι έχουµε παραδοχή µε την τροπολογία,
αλλά άκουσα τον κύριο Υπουργό, τον κ. Σκρέκα, να λέει ότι «η
πιθανότητα, αν υπάρχουν υπερέσοδα». Μα τα µετρήσαµε, 500
εκατοµµύρια τον Σεπτέµβρη και άλλα τόσα τον Οκτώβρη, έναντι
σε δύο µήνες. 

Ακούστε λίγο. Εκ των υστέρων εξαγγελία και εκ των προτέρων
µη εξαγγελία για επιδοτήσεις. Και το έχω πει πάρα πολλές φορές
σε συνθήκες ελεύθερης αγοράς, όταν εκ των προτέρων εξαγ-
γέλλεις ότι θα καλύψεις την όποια αύξηση, επιταχύνεις τις αυξή-
σεις και εποµένως την αισχροκέρδεια. Οι πολίτες πληρώνουν
υπέρογκους λογαριασµούς, πληρώνουν και έµµεσους φόρους
και ένα µέρος αυτών -αφού τα στερούνται, στερούνται ρευστό-
τητας και οι επιχειρήσεις και οι πολίτες για ένα µεγάλο διάστηµα-
επιστρέφονται ως επιδότηση. 

Η τελευταία, όµως, φορά …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, ολοκληρώστε, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Την τελευταία φορά, που προβλέφθηκαν σε υπουργική από-
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φαση, πώς θα φορολογηθούν και πώς θα υπολογιστούν τα υπερ-
κέρδη, είδαµε ότι τα 2,2 δισεκατοµµύρια που υπολογίσαµε εµείς,
έγιναν 415 εκατοµµύρια και δεν µας έχετε υποδείξει ποτέ πού
κάναµε λάθος. Ήταν τα στοιχεία ΡΑΕ και ΑΔΜΗΕ: 1,8 δισεκατοµ-
µύρια δώρο στους καθετοποιηµένους παραγωγούς. Έχουµε και
330 εκατοµµύρια από τη ΔΕΠΑ Εµπορίας, που περιµένουν να φο-
ρολογηθούν και έχουµε και 1,79 από τα διυλιστήρια. Τι θα γίνει
µε όλα αυτά; 

Εν πάση περιπτώσει, κλείνω, λέγοντας το εξής. Κύριε
Υπουργέ, εγώ θα συµφωνήσω µε την πολιτική εκτίµηση του κ.
Τσακαλώτου. Για το καλό της κοινωνίας και της οικονοµίας, αυτή
η Κυβέρνηση πρέπει να πέσει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, να σας πω την αλήθεια, νόµιζα ότι σας αδίκησα έτσι
όπως µου είπατε ότι δεν έχετε µιλήσει αλλά έχετε µιλήσει µέχρι
τώρα δεκαοχτώ λεπτά. Αυτές είναι οι παρεµβάσεις. Τώρα θα

γίνει πραγµατική οµιλία. Νόµιζα ότι σας είχα αδικήσει κατάφωρα,
όπως σας είπα, αλλά το ανακαλώ. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, για τα δικά µου µέτρα, νοµίζω
ότι έχω µιλήσει λιγότερο από κάθε άλλο νοµοσχέδιο. Και εκεί
απλώς είχαµε µία πιστεύω ενδιαφέρουσα αντιπαράθεση µε τον
κ. Τσακαλώτο. 

Ξεκινάω µε τα του νοµοσχεδίου, για να µπορείτε να τα µελε-
τήσετε. 

Καταθέτω πρώτον, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που σας έχω
υποσχεθεί. Να µοιραστούν, παρακαλώ πολύ, στους συναδέλ-
φους για να τα δούνε αναλυτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ως προς την ΕΣΑΜΕΑ, που µε ρωτήσατε,
κύριε συνάδελφε, θα σας τα πω άρθρο - άρθρο, τι δεν κάνουµε
δεκτό και τι κάνουµε, για να το ξέρετε, ώστε να το πάρετε και να
τα βρείτε, κιόλας. 

Στο άρθρο 3, µας ζητήσαν τροποποίηση του πεδίου εφαρµο-
γής της οδηγίας. Αυτό δεν µπορεί να γίνει δεκτό. Δεν µας αφήνει
περιθώριο η οδηγία.

Άρθρο 5, ζητούν να βάλουµε υποχρεωτικό το σήµα «ΕΛΟΤ
1439». Το εν λόγω πρότυπο αφορά τρόπο κατασκευής κτηρίων
και καλύπτεται ήδη από την πολεοδοµική νοµοθεσία και έχουν
εκδοθεί σχετικές υπουργικές αποφάσεις. Άρα, περιττεύουν.

Ζητούν να µην εξαιρούνται οι πολύ µικρές επιχειρήσεις. Το εί-
πατε και εσείς και διάφοροι άλλοι συνάδελφοι. Αυτό δεν µπορεί
να γίνει, γιατί η εξαίρεση των πολύ µικρών επιχειρήσεων είναι
µέσα στην οδηγία, άρα δεν µπορεί να αλλάξει. Επαναλαµβάνω,
δεν µπορούµε αλλάξουµε τίποτα που είναι ο πυρήνας της οδη-
γίας. Το ξέρετε, ήσασταν Υπουργός. Δεν αντιδικούµε.

Ζητούν αναγραφή στοιχείων και µε γλώσσα Μπράιγ στα στοι-
χεία του κατασκευαστή. Αυτή η παροχή γίνεται δεκτή, δεν είναι
νοµοτεχνική, στο άρθρο 7.

Ζητούν αναγραφή στοιχείων και µε γλώσσα Μπράιγ στα στοι-
χεία του εισαγωγέα. Η πρόταση γίνεται δεκτή, είναι νοµοτεχνική,
στο άρθρο 9.

Ζητήθηκε από την ΕΣΑΜΕΑ η δυνατότητα των αρχών επο-
πτείας της αγοράς να συνεργάζονται µε την αντιπροσωπευτική
οργάνωση των ατόµων µε αναπηρία. Έγινε δεκτό, µπήκε νοµο-
τεχνική βελτίωση στο άρθρο 19.

Ζητήθηκε να διαγραφεί ο όγκος των προϊόντων και το εύρος
των υπηρεσιών ως κριτήριο επιµέτρησης προστίµου για τις επι-
χειρήσεις που δεν συµµορφώνονται. Έγινε δεκτό αυτό που µας
είπαν, διαγράφηκε στο άρθρο 26, νοµοτεχνική στο άρθρο 26.

Ζητούν να προβλεφθεί η συµµετοχή εκπροσώπων της ΕΣΑ-
ΜΕΑ µεικτά κλιµάκια ελέγχων. Δεν µπορεί να γίνει δεκτό αυτό,
γιατί δεν προβλέπεται από τη νοµοθεσία µας η συµµετοχή ιδιω-
τών στην άσκηση δηµοσίου καθήκοντος. Μπορεί όµως να ζητεί-
ται εν γένει συνεργασία της ΕΣΑΜΕΑ από τις αρχές εποπτείας
και αυτό το γράφουµε στο άρθρο 19. 

Ζητούν να γίνει υποχρεωτικό το πρότυπο για τις απαιτήσεις
των ιστοτόπων. Δεν µπορεί να γίνει, καθώς αποτελεί αντικείµενο
άλλης οδηγίας και άλλης ενσωµάτωσης στην εθνική έννοµη
τάξη. Μάλιστα και η ίδια η ΕΣΑΜΕΑ αναφέρει ότι είναι αντικεί-
µενο άλλης οδηγίας και συγκεκριµένα της οδηγίας 2016/2102.

Τέλος, έγιναν όλες οι συµπληρώσεις που προτείνονται στα πα-
ραρτήµατα, ώστε να είναι σαφές ότι τα προϊόντα και οι υπηρε-
σίες εκτός από αντιληπτά, εύχρηστα και κατανοητά πρέπει να
είναι και προσβάσιµα, όπως µας ζητήθηκε. Ως αποτέλεσµα πάνω
από τα µισά τους αιτήµατα έγιναν δεκτά. Δεν έγιναν δεκτά µόνο
όσα απαγορεύει ο κανονισµός. Μπορείτε να τα δείτε στις νοµο-
τεχνικές τις οποίες έχω καταθέσει.

Θα αναφερθώ στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει. Αυτό
που αφορά και έχει ενδιαφέρον είναι ότι -άλλωστε έφυγε ο κ. Αρ-
σένης, δεν είναι εδώ που µίλησε λίγο για την ξυλεία- νοµοθε-
τούµε προσωρινή απαγόρευση αποστολής προϊόντων υλοτοµίας
σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και προσωρινή
απαγόρευση εξαγωγής προϊόντων υλοτοµίας σε τρία κράτη συγ-
κεκριµένα έως την 1η Μαρτίου του 2023. Υπάρχει και µια νοµοτε-
χνική εδώ, µιλάµε πάντα για την καύσιµη ξυλεία και όχι γενικώς
την ξυλεία. Ο λόγος που γίνεται αυτό είναι προφανής. Το έχουν
κάνει ήδη και άλλες ευρωπαϊκές χώρες γειτονικές σε εµάς. Η ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία επιτρέπει για περιορισµένο χρονικό διά-
στηµα και για σπουδαίο λόγο να το κάνεις. Το κάνουµε για ποιο
λόγο; Διότι έχοντας απαγορεύσει την εξαγωγή σε χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και τρίτες χώρες γειτονικά µας κράτη, εάν
εµείς επιτρέπουµε την εξαγωγή της καύσιµης ξυλείας δηµιουρ-
γούµε µεγαλύτερο έλλειµµα καύσιµης ξυλείας στην Ελλάδα, άρα
µεγαλύτερη πίεση για την άνοδο της τιµής της καύσιµης ξυλείας
φέτος το χειµώνα. Ένα, λοιπόν, επιπλέον µέτρο πέραν της διατί-
µησης στο κέρδος που έχουµε ήδη βάλει, κάνουµε και εµείς αυτό
που κάνουν οι γείτονές µας, απαγορεύουµε την εξαγωγή µε
στόχο να αυξήσουµε τα αποθέµατα της καύσιµης ξυλείας και να

συγκρατήσουµε την αύξηση των τιµών όσο γίνεται περισσότερο.
Λέω ποιος είναι ο λόγος και έχει προταθεί η σχετική απαγό-
ρευση. Κύριε συνάδελφε, µετά µπορείτε να µου πείτε τη γνώµη
σας και αν θα το ψηφίσετε ή όχι. Πρέπει να πω ότι αυτό αποτέ-
λεσε αίτηµα όλου του χώρου της ξυλείας και της βιοµηχανίας
της ξυλείας στη χώρα, καθόσον η εξαγωγή δηµιουργούσε µε-
γάλο έλλειµµα του φορτίου της ξυλείας στην Ελλάδα και τερά-
στιο πρόβληµα στη λειτουργία ακόµα και της βιοµηχανίας.

Έρχοµαι τώρα λίγο στη µεγάλη κουβέντα που κάναµε περί του
πληθωρισµού. Και ξεκινάω µε τον φίλο µου, τον κ. Πάνα, ο οποίος
έθεσε το θέµα στην οµιλία του µε πολύ µεγάλη ένταση. Τι είπε ο
συµπαθέστατος κ. Πάνας; Αφού ανέφερε την ΕΛΣΤΑΤ και την
άνοδο των τιµών στα τρόφιµα για τον µήνα Οκτώβριο 25%, 19%,
18% -λέω αυτά που αναφέρατε- είπε πώς µπορεί και αυτό ταυ-
τόχρονα να συµβαίνει και ταυτόχρονα να λειτουργεί, όπως λέει
ο Υπουργός, το καλάθι του νοικοκυριού; Γίνεται, είπε ο κ. Πάνας,
τον Οκτώβριο να έχουµε αυτή τη µεγάλη αύξηση των τιµών και
ταυτόχρονα να δουλεύει το καλάθι του νοικοκυριού;

Καλόπιστα, ήρεµα και πολιτισµένα θα απαντήσω. Πρώτον, το
καλάθι του νοικοκυριού ξεκίνησε τον Νοέµβριο. Άρα, την όποια
επίπτωση του στις αυξήσεις δεν θα την δούµε τον Οκτώβριο, γιατί
δεν µπορεί να έχει λειτουργήσει το καλάθι στα στατιστικά στοιχεία
πριν ξεκινήσει να λειτουργεί το καλάθι. Άρα, είναι απολύτως προ-
φανές ότι το ότι µπλέξατε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ του Οκτωβρίου
για τον πληθωρισµό και την ακρίβεια µε την λειτουργία του καλα-
θιού που ξεκίνησε το Νοέµβριο είναι λίγο µικρόψυχο και όχι ται-
ριαστό στον συµπαθέστατο κατά τα άλλα κ. Πάνα, εκτός εάν
απλώς σας διέφυγε ότι το καλάθι ξεκίνησε τον Νοέµβριο.

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά δύο σηµερινά δηµοσιεύµατα.
Το πρώτο είναι από το «iefimerida», είναι είδηση προ δύο ωρών.
Ακούστε, κύριε Πάνα. «Μεγάλη Βρετανία: ρεκόρ σαράντα ενός
ετών «έσπασε» ο πληθωρισµός στο συν 11,1% για τον Οκτώβριο
του 2022 στο Ηνωµένο Βασίλειο». 

Ξαναλέω, το µήνα που η Ελλάδα είχε µείωση πληθωρισµού
στο 9,1%, το Ηνωµένο Βασίλειο έχει ρεκόρ πληθωρισµού σα-
ράντα ενός ετών στο 11,1%. 

Όσον αφορά στα προϊόντα που αναφέρατε -γιατί έχει κάποιο
ενδιαφέρον να καταλάβουµε, µήπως µπορέσουµε και συνεννοη-
θούµε- λέει το δηµοσίευµα: «Επισηµαίνεται πως αυτοί που υπο-
φέρουν περισσότερο είναι τα φτωχότερα νοικοκυριά καθώς οι
µεγαλύτερες αυξήσεις στο Ηνωµένο Βασίλειο έχουν σηµειωθεί
σε βασικά προϊόντα διατροφής. Είναι χαρακτηριστικό πως µε-
ταξύ άλλων µέσα σε ένα χρόνο το γάλα έχει ακριβύνει κατά
47,9% -σε εµάς κάτω από 30%- τα ζυµαρικά κατά 34% και το λάδι
κατά 33%». Δεν λέω περισσότερα, µόνο από αυτά καταλαβαί-
νετε. 

Υπάρχει και ένα προηγούµενο δηµοσίευµα για τον µήνα Σε-
πτέµβριο από τη Γερµανία. «Στο 10,9% ο πληθωρισµός» στη Γερ-
µανία που έχει συνταγµατική απαγόρευση να µην είναι ο
πληθωρισµός πάνω από 3%, λόγω της Δηµοκρατίας της Βαϊµά-
ρης. Το δηµοσίευµα λέει «Ρεκόρ εβδοµήντα ενός ετών»!

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Μου λέτε όλοι ότι η Ελλάδα έχει ρεκόρ τριάντα ετών. Το Ηνω-
µένο Βασίλειο έχει ρεκόρ σαράντα ενός ετών, η Γερµανία εβδο-
µήντα ενός ετών. Αυτό, κύριε Πάνα, ή κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, είναι ακρίβεια Μητσοτάκη; Είναι δυνατόν να έχουν όλα
τα κράτη της Ευρώπης και της Βόρειας Αµερικής ρεκόρ σα-
ράντα, πενήντα, εξήντα, εβδοµήντα ετών και εσείς ακόµα εδώ να
µιλάτε για ακρίβεια Μητσοτάκη; 

Ο κόσµος ευτυχώς σήµερα λόγω του διαδικτύου και των µίντια
έχει επαρκή πληροφόρηση για το τι συµβαίνει στον υπόλοιπο
κόσµο. Στενοχωριέται για τις τιµές. Δεν λέει κανείς ότι είναι χα-
ρούµενος που ανεβαίνουν οι τιµές. Προφανώς στενοχωριέται,
αλλά ο κάθε καλόπιστος καταλαβαίνει ότι αυτή είναι µια αύξηση
που, δυστυχώς, συµβαίνει στον πλανήτη, κυρίως λόγω του πο-
λέµου και εν µέρει λόγω της πανδηµίας. 
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Πάµε να δούµε τώρα πως η Ελλάδα αντιµετωπίζει τον πληθω-
ρισµό. Και εσείς, κύριε Πάνα, από το ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ιδιαίτερα σε όλες τις ανακοινώσεις από τον Ιανουάριο µέχρι
τον Σεπτέµβριο, σε κάθε σας ανακοίνωση κλείνατε λέγοντας ότι
και µόνο το γεγονός ότι η Ελλάδα έχει άλλοτε 3%, 4%, 2% πάνω
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο πληθωρισµού, δείχνει το µέγεθος
της κυβερνητικής αποτυχίας. 

Απαντώ: Εάν για όλους τους µήνες, κύριοι συνάδελφοι, που
είχαµε µεγαλύτερο πληθωρισµό από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο,
αυτό ήταν η απόδειξη της κυβερνητικής αποτυχίας, το ότι πλέον
είµαστε δύο µονάδες κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο από
τον Οκτώβριο και µετά, δεν θα έπρεπε να είναι απόδειξη κυβερ-
νητικής επιτυχίας; 

Εγώ αντιθέτως δεν πανηγυρίζω ούτε για το -2%, όπως δεν είχα
πανικοβληθεί και για το +4%. Για ποιον λόγο; Διότι είχα πει από
την αρχή ότι ο κεντρικός στόχος της πολιτικής µας, είναι να κλεί-
σουµε στο τέλος του έτους περίπου στον ευρωπαϊκό µέσο όρο
και αυτό θα γίνει. Αυτό δεν ήταν καθόλου αυτονόητο ούτε εύ-
κολο. Όσοι δε υπόσχονται πως υπάρχει τρόπος να πάνε πολύ
κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, απλώς λένε ψέµατα. Διότι ο
λόγος που έχουµε την Κοινή Ευρωπαϊκή Αγορά είναι γιατί θέ-
λουµε να ενώσουµε τις οικονοµίες µας και όταν ενώνουµε την οι-
κονοµία µας ενώνουµε και τον πληθωρισµό µας. 

Άρα και αυτά που είπε ο κ. Φάµελλος για την ενέργεια δεν απο-
δεικνύονται από τον πληθωρισµό. Εάν είχαµε τόσο µεγάλη δια-
φορά στο ηλεκτρικό ρεύµα, όσο ισχυρίσθηκε ο συνάδελφος του
ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα είχαµε 2% λιγότερο πληθωρισµό στην Ελλάδα
από το µέσο όρο της Ευρωζώνης. Άρα, στην πραγµατικότητα εί-
µαστε στο µέσο όρο -εγώ θα επιµείνω, είµαστε λίγο πιο κάτω-
και αυτό δεν ήταν εύκολο. Είναι αποτέλεσµα πολλών και συντο-
νισµένων κυβερνητικών ενεργειών, ελέγχων, των πλαφόν στο πε-
ριθώριο κέρδους της ΔΙΜΕΑ, των προστίµων και της αγοράς η
οποία συγκρατήθηκε στο µέτρο που µπορούσε. 

Και πάω λίγο στο «καλάθι του νοικοκυριού» για να δώσω και
τα σηµερινά στατιστικά, για να τα ξέρει και το Σώµα και κυρίως
ο ελληνικός λαός. Πρώτα από όλα, καταθέτω στα Πρακτικά το
σηµερινό άρθρο ενός πολύ γνωστού οικονοµικού αρθρογράφου
από το γνωστό, ίσως από τα πιο έγκυρα οικονοµικά σάιτ της
χώρας, capital.gr, του κ. Πέτρου Λάζου. «Επιτέλους ανταγωνι-
σµός». 

Διαβάζω από το άρθρο, που θα καταθέσω στα Πρακτικά,
µήπως καταλάβετε τι είναι το καλάθι. «Με όλες τις δυσµενείς
συνθήκες, όµως, τις τελευταίες εβδοµάδες παρατηρείται µια ση-
µαντική µείωση τιµών σε κάποιο µικρό αριθµό προϊόντων, τα
οποία αποτελούν βασικά είδη διαβίωσης. Να σηµειωθεί δε ότι
δεν πρόκειται µόνο για προϊόντα που έχουν συµπεριληφθεί στο
λεγόµενο «καλάθι νοικοκυριού». Πρόκειται για οµοειδή µε αυτά
που συµπεριλαµβάνονται, τα οποία είτε λόγω φίρµας είτε λόγω
µη επιθυµίας της παραγωγού εταιρείας είτε απλά λόγω µη επι-
λογής από το λιανεµπόριο, δεν ακολούθησαν τον ανταγωνισµό
τους και γνώρισαν σηµαντικότατη πτώση ζήτησης και αντίστοιχη
απώλεια µεριδίων αγοράς, µε αποτέλεσµα οι παραγωγοί να οδη-
γηθούν σε αυτονόητα οικονοµικά µείωση της τιµής, ώστε να πα-
ραµείνουν ανταγωνιστικά και να ανακτήσουν κατά το δυνατόν τα
µερίδια που έχασαν». Δηλαδή λόγω του ότι έχασαν µερίδιο από
το καλάθι, µείωσαν τις τιµές έξω από το καλάθι. 

«Το καλάθι», γράφει ο κ. Λάζος, «υπάρχει µόλις τρεις εβδοµά-
δες, οι οποίες απέχουν έτη φωτός από το να µπορούν να θεωρη-
θούν ικανό διάστηµα για την εξαγωγή αξιόπιστων συµπερασµάτων
ως προς τη µονιµότητα ή το προσωρινό της κατάστασης, την
έκταση που έχει λάβει πραγµατικά ή αυτή που θα µπορούσε να
λάβει. Το φαινόµενο, όµως, είναι εδώ και είναι αδιαµφισβήτητη
πραγµατικότητα. Οφείλουµε όλοι να δώσουµε το καλύτερο που
µπορούµε, ώστε να βρει γόνιµο έδαφος για να αναπτυχθεί, να αν-
θίσει και να εξαπλωθεί µε πρώτο και κυριότερο το Υπουργείο Ανά-
πτυξης, που µετά τα εύσηµα που λαµβάνει για το µέτρο, έχει
ακόµα µεγαλύτερη υποχρέωση να συνεχίσει την πολύ καλή δου-
λειά που ξεκίνησε µε το καλάθι. Πρέπει όλοι να προσπαθήσουµε
για τη συνέχεια του φαινοµένου. Το οφείλουµε στους εαυτούς
µας, τις οικογένειές µας και στα παιδιά µας».

Καταθέτω το άρθρο, όχι από ένα στέλεχος της Νέας Δηµοκρα-

τίας, όχι από ένα φίλο του Άδωνι Γεωργιάδη αλλά από έναν οι-
κονοµικό συντάκτη, από τους πιο γνωστούς στην Ελλάδα, που
έκανε τον κόπο -αυτό που δεν έκανε ο κ. Πάνας και µίλησε µι-
κρόψυχα και αυτό που δεν έκανε κανένας από τον ΣΥΡΙΖΑ και
όλη την ώρα µιλάνε για επικοινωνιακό σόου- και πήγε σε ένα σου-
περµάρκετ ή άνοιξε ενδεχοµένως τον e-Καταναλωτή και είδε
µόνος του τη διαφορά στις τιµές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αντί να µε υβρίζετε, να µε κατηγορείτε και να µε ειρωνεύεστε,
δεν βάζετε λίγο «πλάτη» να ενταθεί ο ανταγωνισµός και να πέ-
σουν ακόµη περισσότερο οι τιµές; Αυτό σηµαίνει ότι ενδιαφέρε-
στε, πράγµατι, για τον καταναλωτή και όχι για τις ψήφους ή την
επόµενη δηµοσκόπηση.

Και δίνω τα στοιχεία της σηµερινής τρίτης εβδοµάδας του «κα-
λαθιού». Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό πίνακα. Δεν θα πω
µία µία τις αλυσίδες εδώ µέσα στη Βουλή, για να µη φανεί ότι
θέλω να το πω για λόγους διαφήµισης. Τα έχω αναρτήσει στο
twitter, θα βγουν σε επίσηµο δελτίο Τύπου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης που είναι αναρτηµένο ούτως ή άλλως στον e-κατανα-
λωτή. Θα δείτε όµως ότι από εβδοµάδα σε εβδοµάδα έχουµε σε
όλες σχεδόν τις αλυσίδες -µόνο σε τρεις υπάρχει µια µικρή αύ-
ξηση- πολύ µεγάλη µείωση στο σύνολο της αξίας του «καλα-
θιού». 

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Κατέθεσα πριν σε µορφή excel δύο πίνακες. Είναι πολλά τα
προϊόντα. Διαβάζω µόνο τα ακριβή στοιχεία για να µη φανεί ότι
το ξέχασα ή ότι θέλω µε κάποιο τρόπο να πω τα µισά. 

Λέω λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, τρίτη εβδοµάδα εφαρµογής
του «καλαθιού» και τα συµπεράσµατα είναι τα εξής. Στο σύνολο
οκτακοσίων δεκαέξι προϊόντων, τα εβδοµήντα πέντε, δηλαδή το
9% αυξήθηκαν, τα εκατόν ογδόντα έξι, δηλαδή το 22% µειώθη-
καν και τα υπόλοιπα πεντακόσια πενήντα πέντε, δηλαδή το 69%
παρέµειναν σταθερά. Όλες οι αλυσίδες, είτε µείωσαν ή διατήρη-
σαν σταθερό το «καλάθι» µε µειώσεις που έφτασαν έως και 20%
σε προϊόντα. Επιτυγχάνουµε να µειώσουµε την τιµή του «καλα-
θιού» µεσοσταθµικά για τρίτη συνεχόµενη εβδοµάδα. 

Με συγχωρείτε από αυτά που µόλις σας διάβασα, αντί να τσα-
κωνόµαστε, δεν είδατε την έκθεση του ΙΝΚΑ που είπε ότι όσοι
προτίµησαν το «καλάθι» από την πρώτη, δεύτερη εβδοµάδα κέρ-
δισαν, αν έκαναν τα ψώνια τους εκτός «καλαθιού», 12%; Και αυτό
είναι χωρίς τις σηµερινές µειώσεις. 

Το να κερδίζει ο καταναλωτής 12%, είναι µικρό πράγµα για τον
ΣΥΡΙΖΑ ή είναι µικρό πράγµα και για το ΚΙΝΑΛ; Δεν σας ενδιαφέ-
ρει να κερδίσουν οι καταναλωτές λίγο παραπάνω; Αντί να υπο-
στηρίζετε και να βάλετε πλάτη, έρχεστε εδώ και φωνάζετε και
ειρωνεύεστε, χωρίς, φυσικά, να έχετε να πείτε κάποια καλύτερη
ιδέα. 

Ποια είναι η µεγάλη ιδέα που είπατε και οι δύο; Να µειώσουµε,
λέει, τον ΦΠΑ! Μάλιστα, φανταστική ιδέα! Δεν είχε σκεφτεί κα-
νένας στην οικονοµία του πλανήτη ότι µπορεί να γίνει αυτό. Και
δεν γνωρίζετε τον αντίλογο, όταν και οι δυο έχετε κυβερνήσει και
οι δύο έχετε αυξήσει ΦΠΑ στις θητείες σας. Άρα, λοιπόν, κατα-
λαβαίνουµε ότι εύκολες λύσεις από την Αντιπολίτευση µπορεί να
λέτε όλοι. 

Εγώ θέλω να το πω αυτό στον ελληνικό λαό. Είµαι πάρα πολύ
περήφανος που ένα εργαλείο, που δεν υπάρχει πουθενά αλλού
στην Ευρώπη, το σκεφτήκαµε στο γραφείο µου µε τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό, τον Νίκο Παπαθανάση, το επιβάλαµε διά νόµου
στην αγορά και παρακολουθούµε την εφαρµογή του µε ηλεκτρο-
νικό τρόπο, µε τον e-καταναλωτή, τους ελεγκτικούς µηχανισµούς
της ΔΙΜΕΑ και εµάς που κάνουµε φασαρία στα µίντια, αυτό το
περίφηµο σόου που µου λέτε.
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Αύριο να πω ότι στις οκτώ θα είµαι σε ένα σουπερµάρκετ «My
Market». Και γιατί στο «My Market»; Γιατί είχε τη µεγαλύτερη µε-
σοσταθµική µείωση από εβδοµάδα σε εβδοµάδα και θέλω να το
επικροτήσω. Επίσης, θα πάω και σε ένα «LIDL». Και γιατί στο
«LIDL»; Γιατί είχε συνολικά τη µικρότερη αξία στο «καλάθι» από
εβδοµάδα σε εβδοµάδα. Όποιος µειώνει την τιµή και βοηθά τον
καταναλωτή να γλιτώνει λεφτά, θα παίρνει από εµένα τα εύσηµα. 

Όµως θέλω µε αυτό να είµαι δίκαιος. Θέλω να συγχαρώ όλες
τις αλυσίδες, και τον «Σκλαβενίτη» που έχει κάνει πολύ µεγάλη
µείωση και τον «Βασιλόπουλο» και όλες τις αλυσίδες. Να δείτε
τους πίνακες στον e-καταναλωτή και στον πίνακα που κατέθεσα,
γιατί όλες οι αλυσίδες, πραγµατικά, έχουν προσπαθήσει να µει-
ώσουν πολύ τις τιµές.

Και µε αυτό το καλό πνεύµα και µε τη βιοµηχανία πίσω -που
ήδη συναντηθήκαµε αυτή την εβδοµάδα και θα συναντηθούµε
και µε τους πολυεθνικούς τις επόµενες µέρες- θα µειώσουµε έτι
περαιτέρω τις τιµές για τον καταναλωτή και θα πάµε κόντρα στο
µεγάλο ρεύµα του πληθωρισµού που υπάρχει σε όλη την Ευ-
ρώπη ,και οι άλλοι θα ανεβαίνουν κι εµείς θα πέφτουµε.

Και όσο εµείς θα πέφτουµε και οι άλλοι θα ανεβαίνουν, εσείς
θα µε βρίζετε αλλά δεν πειράζει, θα κερδίσουν οι καταναλωτές
λεφτά, γιατί αυτό εµένα τελικά µε ενδιαφέρει, αυτό µου δίνει
χαρά και αυτό µου δίνει ευχαρίστηση.

Άρα, συγκεφαλαιώνοντας ναι, κύριε Πάνα, κάνατε λάθος και
ασκήσατε πολύ µικρόψυχη κριτική και σε εµένα και στο «καλάθι»,
αλλά άµα θέλετε, αύριο µπορείτε να έρθετε µαζί µου στο «My
Market» και να πάµε εκεί να δούµε τα προϊόντα, να τα δείτε µε
τα µατάκια σας, και να µην έχετε αµφιβολία για το ότι, πραγµα-
τικά, µειώνονται οι τιµές. Στο τέλος, αντί να γκρινιάζουµε ο ένας
στον άλλο, καλό είναι να πούµε και ένα «µπράβο», όταν κάτι αρ-
χίζει να λειτουργεί.

Τώρα, επειδή πριν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
όταν ο κ. Τσακαλώτος έκανε εκείνη τη στρεψοδικία µε το -25%
του ΑΕΠ το 2013 - 2014, πολλοί από τον ΣΥΡΙΖΑ κουνήσατε το
κεφάλι και περίπου επικροτήσατε τον Τσακαλώτο, ανέβασα µία
ανάρτηση –θα την καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής- κάθισα
και βρήκα από την ΕΛΣΤΑΤ όλα τα στοιχεία του ΑΕΠ, της εξελί-
ξεως του ΑΕΠ από το 2010 έως και το 2022.

Προσέξτε τώρα, για να ξέρει ο ελληνικός λαός και εσείς τα
πραγµατικά στοιχεία: Το 2010, είχαµε -5,5%, κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ
µε όλους τους Υπουργούς που σήµερα είναι στον ΣΥΡΙΖΑ. Το
2011, είχαµε -10,1%, κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, µε όλους τους συνα-
δέλφους που σήµερα είναι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, πρώην
Υπουργοί. Το 2012 –η µισή χρονιά ήταν ήδη κυβέρνηση Παπα-
δήµου, γιατί οι εκλογές που κέρδισε ο Αντώνης Σαµαράς ήταν
τον Ιούνιο, όπως ενθυµείστε, του 2012- είχαµε -7,1%. Άρα, όχι
2013 - 2014 που είπε ψευδώς ο κ. Τσακαλώτος, αλλά 2010 – 2011
- 2012, όπως το έλεγα εγώ, είχαµε µείωση -22,8%. Το 2013, εί-
χαµε -2,5%, αλλά προσέξτε, από -5,5%, -10%, -7%, -2,5% το
2013! Έχει η οικονοµία ήδη αρχίσει να στρίβει. Και το 2014, εί-
χαµε +0,5%, η πρώτη χρονιά µε ανάπτυξη της ελληνικής οικο-
νοµίας. Στρίβει το καράβι, η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου
σταµατάει την ύφεση, γυρνάει η οικονοµία σε θετικούς ρυθµούς
και µετά έρχεται η κυβέρνηση Τσίπρα.

Αθροίστε τώρα, κύριε συνάδελφε, έτσι λίγο για να γελάσουµε
και να κλάψουµε, από όποια πλευρά θέλει να το δει καθένας. Πα-
ραλαµβάνετε θετικό ρυθµό ανάπτυξης από την κυβέρνηση Σα-
µαρά - Βενιζέλου. Πρώτος σας χρόνος ήταν -0,2%. Να κάνω µια
µικρή παρένθεση, γιατί πολύς κόσµος δεν το θυµάται, θα ήταν
πολύ µεγαλύτερο, απλώς το 2015 ήσασταν τυχεροί, το πετρέλαιο
έπεσε κάτω από τα 30 δολάρια, αν θυµάστε και αυτό προκάλεσε
µια πολύ µεγάλη αναπτυξιακή ένεση στην ελληνική οικονοµία,
καθ’ όσον γλιτώσαµε τα χρήµατα που πληρώναµε για τα καύ-
σιµα. Το 2016, ήταν -0,5%, το 2017, ήταν +1,1%, το 2018, ήταν
+1,7% και το 2019, ήταν +1,9%. Το 2019, το αθροίζω ακριβώς
στη µέση, µισό σε σας, µισό σε µας, καθ’ όσον κυβερνήσαµε
µισό-µισό χρόνο.

Νέα Δηµοκρατία τώρα: Εσείς στο σύνολο όλο αυτό, δηλαδή
τα πέντε χρόνια Τσίπρα στο σύνολο ανέβασαν το ΑΕΠ της χώρας
+3,05%. Κρατήστε το νούµερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
+3,05% σε πέντε χρόνια, πέντε χρόνια χωρίς πανδηµία, χωρίς

πόλεµο, µε το πετρέλαιο στα 30 δολάρια, µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση να ανεβαίνει 3,5% τον χρόνο, µε τον άνεµο στην οικονο-
µία ούριο, όλοι κέρδιζαν λεφτά, εµείς στην πενταετία +3,05%.

Έρχεται τώρα ο Κυριάκος Μητσοτάκης και ο υποφαινόµενος
Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Το 2019, ήταν στο 1,9%,
το βάζω µισό-µισό. Το 2020, η χρόνια της πανδηµίας, ήταν -9%.
Με πανδηµία -9% το 2020! Το 2021 ήταν +8,4% και το 2022 λέω
+6%, µπορώ να σας το πω, θα είναι παραπάνω από 6%, πλέον
είµαστε απολύτως βέβαιοι. Σύνολο των τριών και µισό ετών της
Νέας Δηµοκρατίας µε πανδηµία και πόλεµο και το πετρέλαιο εκεί
που είναι σήµερα και το φυσικό αέριο εκεί που είναι σήµερα,
+6,35%, πάνω από double score, που είπα πριν στον κ. Τσακα-
λώτο. Πάρτε, λοιπόν, και τα νούµερα απλώς για να τα θυµάστε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα του ΣΥΡΙΖΑ που
κουνάγατε και το κεφάλι σας στον αγαπηµένο µας Ευκλείδη Τσα-
καλώτο, η πολιτική είναι εφαρµοσµένη τέχνη και εγώ σας είπα
από την πρώτη µέρα που ανέλαβα τη θητεία µου σε αυτό το
Υπουργείο στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβερνήσεως του
Κυριάκου Μητσοτάκη, ότι εγώ είµαι σε ένα πόστο όπου δεν
µπορώ να κρύψω την επιτυχία ή την αποτυχία, διότι ό,τι κάνω µε-
τριέται από την ΕΛΣΤΑΤ και την EUROSTAT. Οι επενδύσεις-
ρεκόρ όλων των εποχών, άµεσες ξένες επενδύσεις το 2021 FDI,
από όσο µετρούσαµε τον δείκτη, ρεκόρ είκοσι οκτώ ετών στο σύ-
νολο των επενδύσεων το 2021. FDI, άµεσες ξένες επενδύσεις
(ΑΞΕ), αν βλέπετε τον δείκτη στην ΕΛΣΤΑΤ, το 2022 ήδη πάνω
από το 2021, ρεκόρ όλων των εποχών και στο σύνολο των επεν-
δύσεων το 2022 ρεκόρ όλων των εποχών. Αυτό είναι µετρήσιµο.
Δεν έχει να κάνει µε το αν µε συµπαθείτε ή µε αντιπαθείτε. Δύο
χρόνια θητείας Αδώνιδος Γεωργιάδου, τα δύο µεγαλύτερα ρεκόρ
επενδύσεων. Τελεία, σας αρέσει, δεν σας αρέσει!

Και πάµε, λοιπόν, τώρα στον πληθωρισµό. Τα εξηγήσαµε, µην
τα ξαναπούµε από την αρχή. Ανάπτυξη, τα εξηγήσαµε, µην τα
ξαναπούµε από την αρχή. Γιατί τα λέω όλα αυτά; Όχι φυσικά για
να πω ότι ζούµε σε κανέναν παράδεισο, όχι! Πληθωρισµό µεγάλο
έχουµε, το 9% είναι µεγάλος πληθωρισµός, τεράστιος, µεγάλη
πίεση στην κοινωνία και στα λαϊκά στρώµατα από τον πληθωρι-
σµό. Μεγάλη πίεση στην άνοδο της ενέργειας αλλά για αυτά δεν
ευθύνεται η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Γι’ αυτά ευθύνεται η πανδη-
µία και η εισβολή του Προέδρου Πούτιν στην Ουκρανία, µε ό,τι
αυτός έφερε στον πληθωρισµό σε όλη την Ευρώπη. Σε αυτά που
πάλι ήρθαν απέξω, χωρίς να ευθύνεται η δικιά µας Κυβέρνηση,
φέρνουµε τα αποτελέσµατα που µόλις προηγουµένως σας είπα.

Και για το «καλάθι», για να το κλείσω, θα σας πω και το εξής
απλώς για την ιστορία για να το ξέρετε: Το «καλάθι του νοικοκυ-
ριού» θα το παρακολουθώ, όπως έχετε καταλάβει, κάθε βδοµάδα.
Δεν πρόκειται να µου ξεφύγει ούτε µία αλυσίδα σουπερµάρκετ
που θα ανεβάσει υπέρογκα τις τιµές. Αυτά τα εβδοµήντα πέντε
προϊόντα που έχουν αυξηθεί τα είδα ένα-ένα, είναι κυρίως νωπά
προϊόντα, σε συσκευασίες έχουν όλα µειώσεις, κανένα δεν έχει
κάνει αύξηση. Και είναι λογικό στα νωπά προϊόντα -το ξέρουµε
όσοι είµαστε στην αγορά- να υπάρχουν αυξοµειώσεις στην τιµή,
γιατί εξαρτάσαι από τον προµηθευτή σου και από τα συµβόλαια
που έχεις κλείσει. Όπως και οι πολύ µεγάλες µειώσεις που έχουν
παρατηρηθεί από βδοµάδα σε βδοµάδα, είναι πάλι σε νωπά προ-
ϊόντα, σε συσκευασµένα οι µειώσεις είναι µικρές, 4%, 5%, ακριβώς
διότι στα νωπά προϊόντα είναι οι µεγάλες µεταβολές και είναι λο-
γικό λόγω της φύσεως αυτών των προϊόντων. Όµως, στο σύνολό
τους οι αλυσίδες δίνουν µια µεγάλη προσπάθεια τώρα, ανταγωνί-
ζονται µεταξύ τους και µειώνουν τις τιµές.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι πάρα πολύ περή-
φανος. Ναι, για τρίτη συνεχόµενη εβδοµάδα το «καλάθι» ρίχνει
τις τιµές. Αυτό σηµαίνει ότι θα δουλέψει για όλο το διάστηµα;
Όχι! Αν όλοι βάλουµε πλάτη, αν αντί να βρίζετε τους καταναλω-
τές όταν επιλέγουν προϊόντα από το «καλάθι» πρώτον, τους λέτε
ότι γλιτώνουν χρήµατα από εβδοµάδα σε εβδοµάδα, δεύτερον,
ότι πιέζουν τους προµηθευτές να µειώσουν τις τιµές στα υπό-
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λοιπα προϊόντα και αν εξηγήσουµε στον κόσµο πώς λειτουργεί
αυτός ο µηχανισµός, τότε προφανώς οι τιµές θα συνεχίσουν να
πέφτουν και ο πληθωρισµός σε έναν µεγάλο βαθµό θα αντιµετω-
πιστεί.

Το µόνο που κάνετε είναι να κάνετε ακύρωση του µέτρου, για
το οποίο –επαναλαµβάνω- ούτε ποτέ είπα ότι θα λύσει τον πλη-
θωρισµό ούτε ποτέ είπα ότι λύνει το πρόβληµα του πολέµου ούτε
ποτέ είπα ότι είναι η πανάκεια στην ακρίβεια, ούτε τίποτα. Είπα
ότι είναι ένα επιπλέον εργαλείο για να δώσουµε στους φτωχότε-
ρους και πιο ευάλωτους από τους συµπολίτες µας µία διέξοδο
έστω κάποιων µηνών πάνω στην τεράστια πίεση που ασκείται στο
εισόδηµά τους. Και δεν καταλαβαίνω γιατί το γεγονός ότι κάποιοι
συµπολίτες µας κερδίζουν έστω αυτά τα λίγα, 10%, 12%, 15%
από βδοµάδα σε βδοµάδα δεν είναι λόγος για να πείτε και ένα
«µπράβο», και πρέπει µόνο να υβρίζετε και να κατηγορείτε.

Τώρα ένα τελευταίο από όσα άκουσα, για να πάω λίγο και στο
νοµοσχέδιο για τρία λεπτά, αφού τα έχουµε πει ήδη πάρα πολύ
και στην επιτροπή. Έφυγε η αγαπητή κ. Πέρκα, οπότε θα της µε-
ταφέρετε εσείς αυτό που θα πω. Άκουσα µε προσοχή όσα είπε,
υπάρχει πολύ µεγάλος αντίλογος και για το αν θα µειωθεί το ΑΕΠ
στη δυτική Μακεδονία, δεν θα µειωθεί θα αυξηθεί. Τα χρήµατα
που έχουµε συγκεντρώσει για την απολιγνιτοποίηση είναι πάρα
πολλά, είναι περίπου 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η µερίδα του λέ-
οντος θα πάει στη δυτική Μακεδονία. Άρα µην ανησυχείτε, εγώ
δυτικοµακεδόνας είµαι από το Αµύνταιο, µε νοιάζει η περιοχή
µου και το χωριό µου, θα πάει καλά η περιοχή αυτή.

Ήθελα, όµως, για να µην µπλέκουµε τώρα στα νούµερα πάλι
και αυτά που έχουµε πει στην απολιγνιτοποίηση, να πω µόνο ένα
πράγµα που µου έκανε µεγάλη εντύπωση όταν την άκουσα: Αφιέ-
ρωσε τα τελευταία τρία λεπτά της οµιλίας της για να πει πόσο
λάθος είναι η επιλογή µας ως προς τον διαµοιρασµό της γης,
όπου το 50% παίρνει τελικώς η ΔΕΗ και όχι το 1/3, όπως είχαµε
υποσχεθεί. Και ανέφερε γιατί αυτό είναι λάθος, γιατί δεν πρέπει
να µείνει στη ΔΕΗ και ότι πρέπει να γίνουν αγροτικές γαίες, όλα
αυτά που είπε, να µην τα επαναλάβω, φαντάζοµαι ότι τα ακού-
σατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Την ώρα που τα έλεγε σκεφτόµουν το εξής: Μα, γιατί ανησυχεί
η κ. Πέρκα για το αν θα µείνουν τα εδάφη στη ΔΕΗ; Αφού σε
οκτώ µήνες το πολύ θα έχουµε εθνικές εκλογές, θα κερδίσει ο κ.
Τσίπρας, θα γίνει προοδευτική διακυβέρνηση, θα εθνικοποιήσει
τη ΔΕΗ όπως µας είπε και στη ΔΕΘ και σε δυο, τρεις του συνεν-
τεύξεις, µόλις εθνικοποιήσει τη ΔΕΗ τα εδάφη θα είναι του κρά-
τους και θα µπορεί να τα δώσει το κράτος όπου θέλει. Έτσι δεν
είναι; Δεν θα κερδίσετε; Αυτό δεν λέτε; Δεν θα εθνικοποιήσετε
τη ΔΕΗ όπως είπατε ή τα λέτε ψέµατα; Ωραία, εφόσον και θα
κερδίσετε και θα εθνικοποιήσετε τη ΔΕΗ, γιατί ανησυχεί η κ.
Πέρκα για το ότι µένουν τα εδάφη στη ΔΕΗ; Δεν το καταλαβαίνω.
Μπορείτε να µου το εξηγήσετε; Θέλω πολύ να µου δώσετε µία
εξήγηση. Εκτός εάν δεν ισχύει κάτι από τα δύο, ή ότι δεν θα κερ-
δίσετε, ή ότι δεν θα εθνικοποιήσετε τη ΔΕΗ και λέτε ψέµατα. Αν
ισχύουν και τα δύο που λέτε, ότι θα κερδίσετε και θα εθνικοποι-
ήσετε τη ΔΕΗ και το 100% των εδαφών να µείνει στη ΔΕΗ, του
κράτους θα είναι θα τα κάνετε ό,τι θέλετε. Πού είναι το πρό-
βληµα; Άρα, κάτι από όλα δεν πιστεύετε από όσα λέτε, για να
ανησυχείτε τόσο τελικά για τη ΔΕΗ.

Δεν κολλάνε όλα µαζί, κύριε συνάδελφε και παρακαλώ πολύ,
αν η κ. Πέρκα είναι εντός του Κοινοβουλίου, να έρθει να µου το
εξηγήσει, θέλω πάρα πολύ να το καταλάβω.

Το λέω απλώς, για να µη χάνουµε χρόνο, γιατί ούτε η κ. Πέρκα
πιστεύει ότι θα κερδίσετε -έξυπνη γυναίκα είναι- ούτε πιστεύει
κανείς ότι θα εθνικοποιήσετε τη ΔΕΗ. Αυτό είναι παράνοµο από
το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και θα πληρώναµε δισεκατοµµύρια αποζη-
µιώσεις. Άρα, λοιπόν, ξέρει η κ. Πέρκα ότι δουλεύετε τον κόσµο
κι επειδή ξέρει ότι δουλεύετε τον κόσµο και ότι η ΔΕΗ θα παρα-
µείνει ως έχει γι’ αυτό ανησυχεί για τα εδάφη που θα µείνουν στη
ΔΕΗ. Υπό την έννοια αυτή έχει κάποιο δίκιο. Θα ήταν, όµως, πιο
τίµιο να πει δουλεύουµε τον κόσµο γι’ αυτό ανησυχούµε για τη
ΔΕΗ, να πάµε λίγο παρακάτω και να γίνει µια κανονική συζήτηση.

Τώρα ως προς το νοµοσχέδιο λίγα λόγια. Δεν πιστεύω ότι το
νοµοσχέδιο αυτό αφήνει, πραγµατικό, περιθώριο στα κόµµατα
που πιστεύουν στην ευρωπαϊκή πορεία της χώρας να το κατα-

ψηφίσουν. Ειλικρινά σας το λέω. Διότι όποια κριτική ασκήσατε
στο νοµοσχέδιο, δεν είναι κριτική ως προς το νοµοσχέδιο που
φέρνει η Κυβέρνηση. Είναι κριτική ως προς την οδηγία. 

Αν πιστεύετε στην ευρωπαϊκή πορεία της χώρας και άρα αντι-
λαµβάνεστε ότι η ενσωµάτωση µιας οδηγίας στο Εθνικό Δίκαιο
είναι υποχρεωτική και αν αργήσουµε να την ενσωµατώσουµε κιν-
δυνεύουµε µε παραποµπή στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, δεν µπο-
ρείτε να καταψηφίσετε. 

Εάν πιστεύετε ότι είναι λάθος η οδηγία, µπορείτε να πάτε στην
ευρωκοινοβουλευτική σας οµάδα και να θέσετε θέµα στο Ευρω-
κοινοβούλιο για αλλαγή της οδηγίας. Ιδιαίτερα ο Προέδρος του
ΠΑΣΟΚ που είναι και Ευρωβουλευτής –ένας λόγος παραπάνω,
µε τη δύναµη του αρχηγικού του στάτους- να πάει στην Ευρω-
βουλή και να αιτηθεί αλλαγή της οδηγίας. 

Μπορεί ο Υπουργός Ανάπτυξης της Κυβερνήσεως Μητσοτάκη
να αλλάξει την οδηγία; Το ξέρετε, όχι. Άρα, αν χρησιµοποιήσετε
ως πρόσχηµα ότι δεν σας ικανοποιεί η οδηγία για να την κατα-
ψηφίσετε, κι εσείς απλώς κοροϊδεύετε και τα ΑΜΕΑ και τον
κόσµο. 

Πιστεύω ότι στη Βουλή πρέπει να κατακτήσουµε ένα έδαφος
ελάχιστης κοινής συνεννόησης. Είµαστε τα τρία κόµµατα -δεν
λέω για τους άλλους- κόµµατα που πιστεύουν στην ευρωπαϊκή
πορεία της χώρας. Αυτή είναι µια οδηγία. Την ενσωµατώνουµε
ως έχει. Μας αρέσει δεν µας αρέσει, είναι υποχρεωτικό. Την ψη-
φίζουµε πάµε παρακάτω. Αν διαφωνούµε µε αυτή, πάµε στα ευ-
ρωπαϊκά όργανα στα οποία όλοι πιστεύουµε, και δίνουµε τη µάχη
για να την αλλάξουµε. Τα υπόλοιπα είναι απλή υποκρισία. 

Τα λέω λίγο γρήγορα. Η προσβασιµότητα βρίσκεται στο επί-
κεντρο της σχετικής οδηγίας. Το άρθρο 9 της συµβάσεως προ-
βλέπει υποχρέωση των συµβαλλοµένων µερών για λήψη των
κατάλληλων µέτρων για διασφάλιση προσβασιµότητας. Στο
άρθρο 3 η προσβασιµότητα αναφέρεται ως γενική αρχή της σύµ-
βασης η οποία θα πρέπει να εξετάζεται σε σχέση µε την απώλεια
των δικαιωµάτων και των θεµελιωδών ελευθεριών που αναφέ-
ρονται στη σύµβαση. Η προσβασιµότητα προλαµβάνει-εξαλείφει
τα εµπόδια στη χρήση βασικών προϊόντων και υπηρεσιών, επι-
τρέποντας τη χρήση και την κατανόησή τους από άτοµα µε ανα-
πηρίες και άτοµα µε λειτουργικούς περιορισµούς σε ισότιµη
βάση µε τα άλλα άτοµα. 

Επιπλέον, ο Χάρτης των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης αναγνωρίζει και σέβεται το δικαιώµατα των ατό-
µων µε αναπηρίες να επωφελούνται µέτρων που έχουν σχεδια-
στεί για να τους εξασφαλίζουν αυτονοµία, κοινωνική και επαγ-
γελµατική ένταξη και συµµετοχή στη ζωή της κοινότητας. 

Το σχέδιο νόµου έχει ως στόχο να συµβάλλει στη βελτίωση
της λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς και στην άρση και απο-
τροπή των φραγµών στην ελεύθερη κυκλοφορία προσβάσιµων
προϊόντων και υπηρεσιών µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, φραγµοί οι οποίοι προκύπτουν από µη εναρµο-
νισµένες εθνικές προσεγγίσεις όσον αφορά το ζήτηµα της
προσβασιµότητας. 

Προσέξτε, εδώ έχει µεγάλη σηµασία. Διότι η όποια αλλαγή
στην οδηγία τι κάνει; Δεν εναρµονίζει τις πρακτικές. Ενώ η οδη-
γία τι στόχο έχει; Έχει στόχο να εναρµονίσει τις πρακτικές, δη-
λαδή να µην κάνει ο καθένας το δικό του. Αυτή είναι η φύση
αυτής της οδηγίας. 

Στοχεύει επίσης στην προώθηση της ανεξάρτητης διαβίωσης
και της αυτόνοµης επιλογής των ατόµων µε αναπηρίες, καθώς
και στην ενίσχυση της προσπάθειας πλήρους και ισότιµης συµ-
περίληψης των ατόµων αυτών στην οικονοµική και κοινωνική ζωή,
έκφανση της οποίας είναι και η εφαρµογή της αρχής της ίσης
µεταχείρισης αναφορικά µε τις δυνατότητες πρόσβασης σε
αγαθά και υπηρεσίες. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου (Μέρος Β’) εφαρµόζονται ειδικές
απαιτήσεις προσβασιµότητας σε όλα τα προϊόντα και τις υπηρε-
σίες που καλύπτονται από αυτό, υπό την προϋπόθεση ότι οι εν
λόγω απαιτήσεις δεν προκαλούν µεταβολή του βασικού χαρα-
κτήρα τους ή ότι δεν επιβάλλουν δυσανάλογη επιβάρυνση στους
φορείς κ.λπ.. Τα έχουµε πει τα περισσότερα εδώ. 

Απλώς να πω κάτι που θέλω να το πω έτσι από καρδιάς στους
ανθρώπους συµπολίτες µας που αντιµετωπίζουν τα διάφορα
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προβλήµατα κινητικά ή άλλης φύσεως και ανήκουν σε αυτή την
κατηγορία. Δεν θέλω, αγαπητοί συµπολίτες µου, να σας κοροϊ-
δέψω και να σας πω ότι µε την ψήφιση αυτής της οδηγίας αυτο-
µάτως η ζωή σας θα γίνει καλύτερη, γιατί αυτό δεν είναι αλήθεια. 

Η προσπάθεια για να γίνει η κοινωνία µας καλύτερη και να δώ-
σουµε στους ΑΜΕΑ συµπολίτες µας το επίπεδο της ζωής που
τους αξίζει και που οφείλουµε να τους δώσουµε, είναι µια πολύ
δύσκολη προσπάθεια, συνολική προσπάθεια. Εκφεύγει πολύ του
ρόλου ενός κοινοβουλίου κι ενός νόµου. Είναι µια συλλογική
προσπάθεια που πρέπει να τονίζεται σε κάθε µας βήµα, σε κάθε
µας οµιλία, σε κάθε µας δραστηριότητα. Βεβαίως, το κράτος,
συµφωνώ, πρέπει να έχει τους ελεγκτικούς µηχανισµούς για να
τιµωρεί εκείνους οι οποίοι µε κάποιον τρόπο προσπαθούν να ξε-
φύγουν από την προσπάθεια αυτή. 

Πάνω απ’ όλα όµως δεν είναι ούτε ζήτηµα προστίµων ούτε ζή-
τηµα ελέγχων. Είναι θέµα ανθρώπινης αξιοπρέπειας. Αν αυτό το
κατανοήσουµε, το διαδώσουµε και το ενστερνιστούµε, η κοινω-
νία µας θα γίνει καλύτερη γι’ αυτούς τους συµπολίτες µας. Κι
όταν η κοινωνία µας θα γίνει καλύτερη γι’ αυτούς τους συµπολί-

τες µας, µας θα γίνει καλύτερη και για µας, γιατί θα είναι δικαιό-
τερη και θα είναι πιο ανθρώπινη. 

Αυτή τη µάχη πιστεύω ότι πρέπει τα κόµµατα της Βουλής στο
σύνολό τους να την υποστηρίξουν. Γιατί αυτό, τελικά, αντιπρο-
σωπεύει αυτή η οδηγία, µε τα όποια µειονεκτήµατα µπορεί να
έχει. Πολλά από αυτά που είπατε εγώ τα συµµερίζοµαι, αλλά, δυ-
στυχώς, δεν έχω καµµία απολύτως δικαιοδοσία να τα αλλάξω.

Να αναφέρω για τα Πρακτικά ότι γίνεται δεκτή η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1459 και ειδικό αριθµό 145. 

Να καταθέσω άλλη µία νοµοτεχνική που µου ήρθε τώρα. Είναι
τελείως τυπικές. Είναι στην τροπολογία υπ’ αριθµό 1461 του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, γι’ αυτό δεν την είχα καταθέσει πριν
εγώ. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνης Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τους αγορητές. Ο κ. Λογιάδης έχει τον λόγο για τρία
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δύο θέµατα. Μιλήσατε προηγουµένως για το

2015, για το 2009, για όλα αυτά. Γιατί δε συµφωνούµε όλοι µαζί
να φέρουµε εδώ τον φάκελο της χρεοκοπίας της χώρας από το
2009, το 2010, το 2015, για να το µάθουµε όλοι, παρά να κάνουµε
τέτοιες συζητήσεις στον αέρα ουσιαστικά; Να ανοίξει ο φάκελος
επιτέλους. Αυτό ζητάµε και ως ΜέΡΑ25.

Η  δεύτερη ερώτηση είναι γι’ αυτές τις δύο εξαιρέσεις που δη-
µιουργεί το άρθρο 5 παράγραφος 2 και παράγραφος 4, για τις
πολύ µικρές επιχειρήσεις και για τις αστικές, προαστικές και πε-
ριφερειακές υπηρεσίες. Επειδή όπως λέει η οδηγία είναι δεσµευ-
τικές, αυτές τις επιχειρήσεις θα τις στηρίξει η πολιτεία και µε
ποιον τρόπο, για να µπορέσουν να επιβιώσουν και να µείνουν αν-
ταγωνιστικές απέναντι στις µεγάλες που θα προσφέρουν τις υπη-
ρεσίες αυτές στα άτοµα ειδικών αναγκών; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για τις τροπολογίες συγκεκριµένα θέλουµε να πούµε δυο

λόγια. Σε ό,τι αφορά την υπουργική τροπολογία του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, εµείς την καταψηφίζουµε. Και την
καταψηφίζουµε στη βάση, άσχετα αν η Κυβέρνηση, οι Υπουργοί,
µπορεί να υπερθεµατίζουν ή να πανηγυρίζουν κ.λπ.. Στην ουσία
δεν απαντά στα προβλήµατα της ακρίβειας, της ενεργειακής
φτώχειας που βυθίστηκε και βυθίζεται ο λαός µας. 

Το ζήτηµα δεν είναι το υπερκέρδος, όπως πάνε τώρα εδώ να
φορολογήσουν και να πάρουν µέρος κ.λπ.. Το ζήτηµα είναι η τε-
ράστια κερδοφορία που εδώ και τόσους µήνες, τόσα χρόνια οι
πάροχοι, οι παραγωγοί ηλεκτρικής ενέργειας θησαυρίζουν σε
βάρος των λαϊκών στρωµάτων, των λαϊκών οικογενειών, της πλει-
οψηφίας του λαού µας. Και αυτό οφείλεται, φυσικά, λόγω µιας
συγκεκριµένης πολιτικής για την οποία ευθύνονται όλα τα κόµ-
µατα όχι µόνο η σηµερινή Κυβέρνηση. Ευθύνεται και ο ΣΥΡΙΖΑ.
Γιατί καλά ακούσαµε τον κ. Φάµελλο προηγουµένως, αλλά αυτή
η πολιτική στο πλαίσιο της κοινής στρατηγικής που συναποδέ-
χεστε Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, της απελευθέρωσης
της αγοράς ενέργειας, του Χρηµατιστηρίου της Ενέργειας, τα
τέλη και πάει λέγοντας, δεν πρόκειται να αντιµετωπίσει το κύµα
ακρίβειας στο κοµµάτι της ενέργειας. Και, βέβαια, το Χρηµατι-
στήριο Ενέργειας µην ξεχνάµε ότι αποτελεί βασική µορφή απε-
λευθέρωσης. Είναι το βασίλειο της κερδοσκοπίας. 

Έτσι, λοιπόν, η όποια επιστροφή από αυτό το υπερκέρδος πού
θα πηγαίνει; Θα πηγαίνει στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης.
Πού πηγαίνουν τα χρήµατα του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβα-
σης; Μέρος, υποτίθεται, επιστρέφεται στους λογαριασµούς
µέσω των λογαριασµών των καταναλωτών -άρα τα παίρνουν πάλι
οι εταιρείες- και ένα άλλο κοµµάτι πηγαίνει στις επενδύσεις
αυτών οι οποίοι υπερκερδοφορούν για να επενδύουν στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, τις λεγόµενες πράσινες επενδύσεις.

Και, φυσικά, για αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε όπως και
τα υπόλοιπα άρθρα που αναφέρονται στη συγκεκριµένη τροπο-
λογία και το άρθρο 2, που βάζει το ζήτηµα για την υπηρεσία µεί-
ωσης της ζήτησης ηλεκτρικής ενέργειας. Δηλαδή στην ουσία
θεσµοθετείτε ένα όργανο, µια υπηρεσία η οποία θα λειτουργεί
ως κόφτης στα νοικοκυριά, είτε να κόβουν -να το πω έτσι- την
κατανάλωση της ενέργειας ή σε διαφορετική περίπτωση αν δεν
συµµορφώνονται, να τους επιβάλλουν άγρια χαράτσια. Αυτό
είναι. Και φυσικά τα άρθρα 3, 4 και τα λοιπά, έχουν να κάνουν µε
την υλοποίηση αυτής της κεντρικής στρατηγικής, της κεντρικής
πολιτικής που συνοµολογείτε όλοι σας, δηλαδή, της απελευθέ-
ρωσης της ενέργειας, της ενεργειακής µετάβασης.

Και εδώ να θυµίσουµε, κύριε Πρόεδρε, πως πριν από µία εβδο-
µάδα η Κυβέρνηση ψήφισε ένα µέτρο που αναµένεται να επιβα-
ρύνει τους καταναλωτές µε περισσότερα από 300 εκατοµµύρια
τον χρόνο µε τη θέσπιση αύξησης των χρεώσεων στις υπηρεσίες
κοινής ωφέλειας, µε τον Υπουργό, φυσικά, όπως αναφερόταν

στην τροπολογία, να αποφασίζει κατά το δοκούν το ύψος της
νέας επιβάρυνσης. Και όλα αυτά την ίδια ώρα που τα λαϊκά νοι-
κοκυριά εκτός από τη φορολεηλασία µέσω της οποίας δίνονται
οι επιδοτήσεις στους οµίλους, θα κληθούν να καταβάλλουν ένα
πρόσθετο κόστος µέσω των λογαριασµών ρεύµατος. Άρα, λοι-
πόν, καταψηφίζουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, τα άρθρα 3 και 4 εµείς θα τα καταψηφί-
σουµε, εκτός εάν το αλλάξετε έστω τελευταία στιγµή. Η ένστασή
µας και η καταψήφιση των συγκεκριµένων άρθρων αν ήταν ξε-
χωριστά, αφορά στο ότι εξαιρείτε από τη διάθεση των προϊόντων
υλοτοµίας το δασαρχείο! Τα δασαρχεία ήταν αυτά που µοίραζαν
στον κόσµο. 

Βεβαίως καταψηφίζουµε το άρθρο 5, που αφορά τη λειτουργία
των καταστηµάτων την Κυριακή. Αυτό δεν πρόκειται να ευνοήσει
τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους ή τα µαγαζιά αλλά τις µε-
γάλες αλυσίδες και τα µεγάλα εµπορικά κέντρα που υπάρχουν
και εδώ αλλά και σε διάφορες πόλεις στην Ελλάδα και µε τους
εργαζόµενους στο χώρο, τους εµποροϋπαλλήλους, να αναγκά-
ζονται να δουλεύουν και τις Κυριακές. 

Φυσικά στο άρθρο 2, προβλέπεται η παράταση ισχύος απο-
γευµατινής υπερωρίας. Επιβάλλονται στην ουσία εντός ή εκτός
εισαγωγικών υπερωρίες, διότι δεν υπάρχει προσωπικό. Πάρτε
προσωπικό για να καλύψει τις ανάγκες! Και φυσικά το άρθρο 1
θα το καταψηφίζαµε.

Στο σύνολο, λοιπόν, αυτής της τροπολογίας τοποθετούµαστε
αρνητικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Πάνας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, έχουµε
το κλασικό φαινόµενο να έχουµε πολλά και διάφορα θέµατα εν-
ταγµένα σε µία τροπολογία. Είναι µια τροπολογία δηλαδή για τη
ΔΙΜΕΑ, για τους υλοτόµους, για την υπερωριακή εργασία, για το
τι θα κάνουν τα καταστήµατα. Κάποια στιγµή αυτό το φαινόµενο
θα πρέπει να σταµατήσει, γιατί προφανώς δηµιουργεί ζητήµατα
ορθής νοµοθέτησης. 

Τώρα η τροπολογία 1461 και ειδικότερα το πρώτο άρθρο, νο-
µίζω ότι αποτελεί µια παραδοχή αποτυχίας της Κυβέρνησης στη
φορολογία των υπερεσόδων, καθώς θεσπίζει νέο µηχανισµό επι-
στροφής µέρους των κερδών των προµηθευτών ηλεκτρικής
ενέργειας για να καλύψει στην ουσία τις αστοχίες του προηγού-
µενου. Στην πράξη -θα το δείτε- και αυτό θα αποδειχθεί ανεπαρ-
κές. Η απάντηση είναι αυτό που έχουµε καταθέσει από την
πρώτη στιγµή ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, δηλαδή, το πλαφόν
στη λιανική τιµή το οποίο θα δηµιουργήσει άλλες προϋποθέσεις.
Αντ’ αυτού η Κυβέρνηση και ο Υπουργός κ. Σκρέκας φτιάχνει
άλλον ένα µηχανισµό ανάκτησης υπερεσόδων, στον οποίο κατά
τα γνωστά απουσιάζει η ΚΥΑ που θα ορίσει τις λεπτοµέρειες
στον τρόπο υπολογισµού των ποσών. Και στην ουσία η µπάλα
πάει στην κερκίδα και πάλι στη ΡΑΕ. 

Για το άρθρο 2 τώρα και την υπηρεσία µείωσης ζήτησης της
ηλεκτρικής ενέργειας, διαπιστώνουµε ότι για την Κυβέρνηση η
εξοικονόµηση ενέργειας αποτελεί την τελευταία προτεραιότητα
καθώς βασικά στοιχεία υπολογισµού, όπως η µέτρηση σε πραγ-
µατικό χρόνο µέσω έξυπνων µετρητών, δεν προδιαγράφονται για
άλλη µια φορά. Ταυτόχρονα καλό θα ήταν η Κυβέρνηση πριν κοι-
τάξει τους άλλους, να µας ενηµερώσει επίσης για τα κτήρια του
δηµοσίου και πώς πάει το περίφηµο σχέδιο «ΘΕΡΜΟΣΤΑΤΗΣ»,
τα αποτελέσµατα του οποίου είναι πενιχρά. 

Τώρα για τα χρηµατοδοτικά και άλλα χρήµατα για την ενερ-
γειακή απόδοση των κτηρίων που µας βρίσκει σύµφωνους, δεν
µπορούµε να µη σχολιάσουµε ότι οι ρυθµίσεις παραµένουν γενι-
κόλογες.

Και να πω δυο λόγια σε αυτά που αναφέρθηκε πριν ο Υπουρ-
γός. Κύριε Υπουργέ, εµείς ποτέ δεν σας βρίσαµε. Πάντοτε κά-
νουµε πολιτική κριτική και αξιολογούµε γεγονότα και δεδοµένα.
Και επειδή έχετε πάρα πολύ καλή µνήµη, θυµάστε καλά ότι από
τον Σεπτέµβριο του 2021 είχαµε µιλήσει για την ακρίβεια. Τότε,
λοιπόν, από το ίδιο Βήµα εδώ, τι λέγατε; «Θα αυτορυθµιστεί η
αγορά». Αυτή ήταν µια τοποθέτηση δική σας. Δεν ήταν άλλου.
Ήταν δική σας η τοποθέτηση. 

2522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πέρασε καιρός. Εµείς κάναµε όλες αυτές τις προτάσεις. Και
ξέρετε αυτές τις προτάσεις δεν τις κάνουµε µόνο εµείς. Γιατί στις
συζητήσεις φορέων αρκετές φορές λέτε ότι οι φορείς πρότειναν
τα κάτωθι. Τη µείωση της φορολογίας στα βασικά τρόφιµα δεν
τη λέµε µόνο εµείς. Τη λένε όλοι οι φορείς, αυτή τη στιγµή, της
αγοράς µε τους οποίους συζητάτε καθηµερινά. Δεν τη λέει η
ΓΣΕΒΕ; Δεν το λένε τα  επιχειρηµατικά επιµελητήρια; Δεν το λένε
τα ινστιτούτα καταναλωτών; Δεν το λένε οι αρτοποιοί; Το λένε
όλοι. Εκτός κι αν όλοι έχουµε λάθος και υπάρχει κάτι το οποίο
ξέρετε, να µας το φέρετε. Και να ξέρετε ότι εγώ πρώτος θα το
παραδεχθώ. 

Τώρα σε ό,τι αφορά το καλάθι του νοικοκυριού. Εγώ βλέπω
την προσπάθεια την οποία κάνετε και, πραγµατικά, είµαι εντυπω-
σιασµένος. Και µάλιστα έχω πει το εξής: Εάν το «καλάθι του νοι-
κοκυριού» ήταν ένα µέτρο το οποίο θα έρθει να συνδυαστεί µε
θεσµικές κινήσεις οι οποίες θα µπορούσαν να γίνουν -όπως ενερ-
γοποίηση Παρατηρητηρίου Τιµών, ενίσχυση Επιτροπής Ανταγω-
νισµού, υποστήριξη καταναλωτικών οργανώσεων- αλλά και µε
οικονοµικές κινήσεις τις οποίες προτείναµε εδώ -και προφανώς
πάντοτε τις ρίχνετε στον καιάδα- τότε θα µπορούσε εν πάση πε-
ριπτώσει να είναι ένα µικρό υποστηρικτικό µέτρο. Αλλά µόνο του
αυτή τη στιγµή µπορεί να κάνει κάτι; 

Και ποιος είναι ο στόχος του; Εγώ ρωτώ να µου πείτε ποια είναι
η στόχευση του «καλαθιού του νοικοκυριού» για πέντε µήνες, τι
θα προσπαθήσει να κάνει. Και εν πάση περιπτώσει πάλι θα σας
πω το εξής. Το ΙΝΚΑ -γιατί το αναφέρατε πιο πριν- συµφωνεί µε
το «καλάθι του νοικοκυριού»; Οι καταναλωτικές οργανώσεις συµ-
φωνούν; Γιατί αναφέρεστε στον καταναλωτή. Αν οι καταναλωτι-
κές οργανώσεις οι ίδιες έχουν διαφορετική άποψη µε το «καλάθι
του νοικοκυριού», γιατί έχουν;

Επίσης τι γίνεται µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Ενισχύον-
ται πάνω σε αυτό; Δηλαδή το θέµα της οικονοµίας και της ανά-
πτυξης -πράγµατι εγώ θα συµφωνήσω µε τις επενδύσεις όπως
τις είπατε- δεν είναι ένα µεµονωµένο θέµα το οποίο το ανα-
λύουµε ως µια πραγµατικότητα. Έχει µια συνολική εικόνα. Άρα,
στη συνολική εικόνα αυτή τη στιγµή παίρνουµε ένα µέτρο, το
οποίο καλώς ή κακώς -εµείς δώσαµε και µια κοινοβουλευτική ευ-
καιρία στο µέτρο, µην το ξεχνάτε- έχει πάρα πολλά κενά. 

Πραγµατικά η υποστήριξη από την πλευρά σας στο µέτρο είναι
µεγάλη, η προσωπική υποστήριξη σας. Αλλά ξέρετε καλά ότι δεν
φτάνει µόνο αυτό, γιατί υπάρχουν δοµικά προβλήµατα αυτή τη
στιγµή στην αγορά τα οποία δεν έχουν αντιµετωπιστεί. Κι όταν
λέµε δοµικά προβλήµατα, τα δοµικά προβλήµατα έχουν και ονο-
µατεπώνυµο, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, να δούµε λίγο ποιος κοροϊδεύει ποιον. Και σας

το λέω γιατί, θυµάστε, όταν τελείωσε η τελευταία συνεδρίαση
της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, είπατε ότι στην Ολο-
µέλεια θα φέρετε όλα όλα τα αιτήµατα του συνδέσµου αναπή-
ρων και θα ενταχθούν στο νοµοσχέδιο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όσα γίνεται.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θυµάµαι ακριβώς και κράτησα το
«όλα». Αυτό είπατε. Βεβαίως τώρα το µετατρέπετε σε «όσα µπο-
ρούν να γίνουν». 

Έχω εδώ µπροστά µου την πρώτη νοµοθετική βελτίωση που
δώσατε, στην όποια νοµοθετική απλώς το ένα κόµµα αλλάζει το
άλλο διορθώνεται. Δεν πρόκειται για προσθήκη από τα αιτήµατα
που είχαν οι ανάπηροι.

Το λέω αυτό ιδιαίτερα όταν, ξέρετε, σε εκείνο το κοµµάτι που
αφορά τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, που ουσιαστικά είναι
οι επιχειρήσεις αυτές που µπαίνουν µέσα στη διαδικασία της
πρόσβασης από πλευράς των αναπήρων, θα υπάρχει µεγάλο
πρόβληµα. Άρα, λοιπόν, εκεί οπωσδήποτε πρέπει να βρείτε λύση.
Μη µου λέτε τώρα ότι δεν είναι δυνατόν. Υπάρχει δυνατότητα. 

Και επειδή µιλώντας ειδικά για την ακρίβεια κάπου αρχίσατε
να µας δουλεύετε και εµάς εδώ, δεν τα λέµε εµείς. Τα περί ακρί-
βειας δεν τα λέµε εµείς. Πανηγυρίζατε για τον πληθωρισµό ότι

από το 12% πήγε στο 10%. Δηλαδή ο πληθωρισµός 10% δεν είναι
τροµακτικά υψηλός, δεν είναι αυτός ο οποίος συµβάλλει στην
ακρίβεια; Δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. Αυτό µπορείτε να
το καταλάβετε, ότι δεν µπορούν οι Έλληνες πολίτες να τα βγά-
λουν πέρα; Είναι στοιχεία του Ινστιτούτου της ΓΣΕΕ, δεν τα λέµε
εµείς. Είναι, πραγµατικά, σοκαριστικά αυτά που δόθηκαν πρό-
σφατα στη δηµοσιότητα. Απώλεια έως και 40% της αγοραστικής
δύναµης των νοικοκυριών µε µηνιαίο εισόδηµα χαµηλότερο από
τα 750 ευρώ. Υπάρχει αυτή η απώλεια. Το πρώτο εξάµηνο του
2022, η Ελλάδα είχε τη δεύτερη χειρότερη επίδοση στην Ευρω-
παϊκή Ένωση στην επιβάρυνση των νοικοκυριών από τους λογα-
ριασµούς ρεύµατος και την τρίτη χειρότερη επίδοση στην
επιβάρυνση στους λογαριασµούς φυσικού αερίου. Ο ίδιος ο
ΙΟΒΕ καταγράφει ραγδαία επιδείνωση του οικονοµικού κλίµατος
για τον Οκτώβριο του 2022 µε χαµηλό είκοσι µηνών. Άρα δεν κα-
ταλήγουν όλα αυτά στην ακρίβεια;

Φέρατε το καλάθι του νοικοκυριού, από την πρώτη µέρα φιέ-
στα στη φιέστα. Δεν µπορούµε και εσείς και εµείς να έχουµε συµ-
περάσµατα µε µια λειτουργία δύο - τριών εβδοµάδων. Αυτό
οπωσδήποτε θα χρειαστεί ένα βάθος χρόνου και ιδιαίτερα,
επειδή υπάρχουν συνιστώσες αυτής της διαδικασίας και αναφέ-
ροµαι -εγώ εκεί, θα επιµένω- στους αγρότες και κτηνοτρόφους,
οι οποίοι τελικά είναι αυτοί που πληρώνουν, αυτοί που ουσια-
στικά στηρίζουν τη µείωση της τιµής, η όποια µείωση έρχεται ως
αποτέλεσµα, ειδικά για αυτούς, δυσβάστακτο γιατί έχουν επι-
πλέον κόστη ζωοτροφών, αντιλαµβάνεστε ότι βρίσκονται σε µία
κατάσταση όπου δεν µπορούν να λειτουργήσουν. Πόσω µάλλον
όταν σας είπα δύο περιπτώσεις, που είναι χαρακτηριστικές. Όταν
µιλάµε για εξήντα µέρες πληρωµές τους, που είναι ρύθµιση νο-
µοθετική που υπάρχει, τα γράφουν στα παλιά τους τα παπούτσια
οι µεσάζοντες και τα σουπερµάρκετ. Όπως γράφουν στα παπού-
τσια τους και αυτή την υποχρέωση που πρέπει να έχουν τα γα-
λακτοκοµικά και τα ζωικά προϊόντα, γενικά το κρέας, ότι αυτό
είναι ελληνικό. Πηγαίνετε να δείτε στα µεγάλα σουπερµάρκετ και
αν υπάρχει στα ψιλά. Γιατί; Γιατί µε αυτή τη διαδικασία αποφεύ-
γεται η παραπλάνηση του καταναλωτή πόσο µάλλον όταν ο Έλ-
ληνας θέλει όχι µόνο λόγω ποιότητας, αλλά είναι πραγµατικά η
θέλησή του, να βοηθήσει την κατάσταση. Άρα, λοιπόν, προσέξτε
ειδικά το θέµα της ακρίβειας. Μη βαυκαλίζεστε ότι τα αντιµετω-
πίσαµε τέρµα, ήρθε το καλάθι, τέλειωσαν όλα. Έχουµε µπροστά
µας δύσκολο δρόµο, κύριε Γεωργιάδη. Έρχεται ένας χειµώνας
που θα είναι πάρα πολύ δύσκολος για τους Έλληνες πολίτες και
εκεί πρέπει να βοηθήσουµε. 

Θέλω να σταθώ σε δύο τροπολογίες, ξεκινώντας από τη µε γε-
νικό αριθµό 145, όπου εκείνο που θέλω να σας πω ιδιαίτερα είναι
να προσέξετε αυτό το κοµµάτι που αφορά την εξαγωγή προϊόν-
των υλοτοµίας σε τρίτα κράτη και σε κράτη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Δεν µπορεί µε την υψηλή τιµή διάθεσης των προϊόντων
και τον κίνδυνο λόγω φαινοµένων, που ενδέχεται να υπάρξουν,
λαθροϋλοτοµίας να παίρνονται αποφάσεις χωρίς ουσιαστικά να
έχουµε εκ των προτέρων εξετάσει τι επιπτώσεις θα υπάρχουν.
Πρέπει να το προσέξετε αυτό το ζήτηµα. 

Εγώ έχω την άποψη ότι µπορεί και σε επίπεδο ιδιαίτερα Ευρω-
παϊκής Ένωσης να υπάρξουν και άλλα προβλήµατα κυρίως φυ-
τοϋγειονοµικά. Είναι ένα κοµµάτι πάρα πολύ σοβαρό. 

Όσον αφορά στη λειτουργία των καταστηµάτων την Κυριακή
µε αυτό που κάνατε συνέχεια, κάθε βδοµάδα άντε µια Κυριακή
πίσω, άντε την άλλη εβδοµάδα άλλη µια Κυριακή πίσω ιδιαίτερα
ξέρετε ποιοι πλήττονται; Οι µικροεπαγγελµατίες, τα µικρά µαγα-
ζιά. Καθιερώστε το να είναι τελικό, οριστικό. Και από την άλλη
πλευρά να σεβαστούµε και τους εργαζόµενους. 

Και κλείνω µε την τροπολογία που αφορά στον προσωρινό µη-
χανισµό επιστροφής µέρους των εσόδων. Ειπώθηκε ότι µε τη
συγκεκριµένη τροπολογία αποδέχεστε για πρώτη φορά ουσια-
στικά ότι υπάρχουν υπερκέρδη στους παρόχους ηλεκτρικής
ενέργειας, γιατί µας λέγατε εδώ και καιρό ότι είµαστε η χώρα µε
την πιο φθηνή ενέργεια στην Ευρώπη. Τελικά -εσείς δεν µπορείτε
να το πείτε ούτε και ο Υπουργός που ήταν πρωτύτερα και στή-
ριξε την τροπολογία- πόσα είναι αυτά τα υπερκέρδη; Κάπου µι-
λάγαµε για 2,5 µε 2 δισεκατοµµύρια. Τώρα εσείς το έχετε
κατεβάσει στα 415 εκατοµµύρια. Καταλαβαίνετε, αν το νούµερο
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αυτό που το λέγαµε όλοι στην αρχή και ουσιαστικά φαίνεται ούτε
και εσείς το λέτε τώρα είναι έτσι, τι έχετε χαρίσει απέναντι σε αυ-
τούς που έχετε δεσµευτεί και αυτά που δείχνουν τα στοιχεία;

Θα τελειώσω κλείνοντας µε αφορµή και αυτή την τροπολογία.
Τελικά από την τσέπη του Έλληνα πολίτη τα πήρατε και αυτά που
πήραν οι πάροχοι προµηθευτές δεν τα επιστρέφουν όλα. Και,
όπως καταλαβαίνετε, η ακρίβεια καλά κρατεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ως προς το ΚΚΕ και την αντίρρησή του για
την απαγόρευση της εξαγωγής ξυλείας το δασαρχείο δεν που-
λάει ξυλεία ούτε κάνει εξαγωγές. Το δασαρχείο κάνει µόνο τις
δηµοπρασίες στους συνεταιρισµούς και οι συνεταιρισµοί παίρ-
νουν την ξυλεία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν είπαµε αυτό. Διέθετε ως τώρα -θα αλλάξει τώρα αυτό- τη δυ-
νατότητα να διαθέτει στον κόσµο ξυλεία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ναι, αλλά δεν κάνει εξαγωγή. Εδώ µιλάµε για
απαγόρευση εξαγωγής, αυτό εξηγώ. Η απαγόρευση της εξαγω-
γής υπάρχει. Για µέσα στη χώρα ό,τι είχε το δασαρχείο έχει το
δασαρχείο. Δεν αλλάζει για µέσα στη χώρα. Μιλάµε µόνο για την
εξαγωγή τώρα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είναι υποχρεωµένο τις ατοµικές
ανάγκες των κατοίκων ευρύτερα της περιοχής να τις καλύπτει
µε ξυλεία την οποία παρέχει στους κατοίκους. Αυτό θα δηµιουρ-
γήσει κάποιο πρόβληµα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ξαναλέω ότι ως προς την εσωτερική µας
αγορά είναι ό,τι ισχύει µέχρι σήµερα, όπως στην εξαγωγή που
µέχρι 1η Μαρτίου απαγορεύεται. Το ψηφίζετε ή δεν το ψηφίζετε;
Ποιος είναι ο λόγος που το φέρνουµε; Είναι για να υπάρχει µε-
γαλύτερο απόθεµα στη χώρα και να πιεστούν οι τιµές προς τα
κάτω. Όποιος θέλει το ψηφίζει. Όποιος δεν θέλει δεν το ψηφί-
ζει.

Έρχοµαι τώρα στο πιο εύκολο. Κύριε συνάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ,
πραγµατικά γιατί θέλετε να µε αδικείτε µονίµως τόσο; Με κατη-
γορείτε γιατί αλλάζουµε διαρκώς την Κυριακή. Το λέτε λες και
ζούµε σε άλλη χώρα! Ήρθα εδώ και νοµοθέτησα προ δύο εβδο-
µάδων για την Κυριακή, η οποία ήταν ούτως ή άλλως και στον
δικό σας το νοµό και η οποία θα έκλεινε λόγω της καταργήσεως
των προσωρινών εκπτώσεων. Μην κάνουµε την ίδια συζήτηση,
την κάναµε εκείνη την ηµέρα πολύ έντονα µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Πολύ
ωραία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος):…(Δεν
ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Σωστά, η κ. Καφαντάρη!

Αυτή η Κυριακή, όπως νοµοθετήσαµε, θα ήταν ανοιχτά. Ο
Υπουργός Ανάπτυξης φταίει που την προηγούµενη ηµέρα οι µε-
τεωρολόγοι έβγαλαν δελτίο και είπαν «επικίνδυνα καιρικά φαινό-
µενα την Κυριακή 6 Νοεµβρίου και παρακαλώ πολύ ο κόσµος να
µην µετακινηθεί από τα σπίτια του»; Δηλαδή αυτό είναι ευθύνη
του Υπουργείου Ανάπτυξης; Ωραία! Μας είπαν οι µετεωρολόγοι
ότι ήρθε η «Eva» και πρέπει να κλειστεί ο κόσµος στα σπίτια του.
Τι να κάνω εγώ; Να αφήσω να ανοίξουν τα µαγαζιά και άµα ερ-
χόταν η καταιγίδα και πνιγόταν κανένας χριστιανός να µου λέ-
γατε «καλά, ρε Γεωργιάδη, σου έβγαλαν οι µετεωρολόγοι ότι
πρέπει να κλείσεις τον κόσµο στα σπίτια τους και εσύ άνοιξες τα
µαγαζιά;»; Άρα λογικά τα κλείσαµε.

Τι κάνουµε τώρα; Αυτή την Κυριακή, αφού δεν λειτούργησε
την προηγούµενη λόγω της «Eva», την ανοίγουµε, για να µην
χαθεί η Κυριακή. Πού τη βάζουµε; Μόνοι µας τη σκαρφιστήκαµε
αυτή την Κυριακή; Όχι, µιλήσαµε µε όλη την αγορά και µας είπαν
ότι το καλύτερο είναι να πάει την Κυριακή που είναι η «Black Fri-
day» για να γίνει ένα ωραίο τριήµερο και να δουλέψει ωραία η

αγορά. Ωραία, αυτό κάναµε. Μα, και για αυτό θα µε κατηγορή-
σετε, κύριε συνάδελφε; Δηλαδή θα µε κατηγορήσετε και για την
«Eva» και για το ότι έπεσαν έξω οι µετεωρολόγοι; Εντάξει! Φταίει
και για αυτό ο Γεωργιάδης! Κανένα πρόβληµα! Φταίω και για
αυτό! Ό,τι θέλετε!

Πάµε τώρα λίγο στο «καλάθι του νοικοκυριού». Λέω δική σας
φράση: «Δεν µπορούµε να σχηµατίσουµε σε δυο και τρεις εβδο-
µάδες κρίση για το εάν λειτουργεί το καλάθι». Συµφωνώ. Είπα
ότι είναι πολύ νωρίς. Θα το «κυνηγάµε» βδοµάδα τη βδοµάδα και
θα το βλέπουµε πώς πάει. Αλλά κάθε φορά που γίνεται κάτι µε
το καλάθι βγάζει το κόµµα σας ανακοίνωση και λέει: «show το
καλάθι», «άδειο το καλάθι», «µηδέν το καλάθι»! 

Ερώτηση: Αφού τώρα µόνος σας οµολογήσατε ότι δεν µπο-
ρείτε σε δύο και τρεις εβδοµάδες να κρίνετε αν δουλεύει ή αν
δεν δουλεύει -θα το δεχθώ, είναι σωστό αυτό που λέτε- τότε γιατί
µε βρίζετε από το κόµµα σας κάθε εβδοµάδα; Ο ίδιος ο Τσίπρας
µε έβριζε. Ο Τσίπρας έχει κάνει ανακοίνωση στο Twitter και λέει:
«κοροϊδεύει τον κόσµο ο Γεωργιάδης µε το καλάθι». Δεν παίρ-
νετε τηλέφωνο τον Αρχηγό σας να του πείτε «Αρχηγέ µου πολυ-
χρονεµένε, µην βγάλεις ακόµα twitt γιατί σε τρεις εβδοµάδες δεν
ξέρουµε αν λειτουργεί ή όχι το καλάθι». Αν το κάνατε αυτό, δεν
θα διαµαρτυρόµουν τώρα, γιατί εγώ συµφωνώ µε αυτό που εί-
πατε, είναι πολύ νωρίς για να κρίνουµε αν λειτουργεί το καλάθι.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δηλαδή, σταµατήστε τις φιέστες;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Καθόλου. Γιατί το µίντια που κάνω και η φα-
σαρία στα κανάλια είναι τµήµα του καλαθιού. Αυτό δεν έχετε κα-
ταλάβει ακόµα. Τι προσπαθώ να κάνω; Ο κύριος Πρόεδρος,
βέβαια, που είναι της αγοράς το καταλαβαίνει, γιατί ξέρει πώς
δουλεύει η αγορά. Πηγαίνω εγώ. Επειδή πηγαίνω εγώ που είµαι
ο Υπουργός και τα κανάλια αναγκαστικά έρχονται και µε βλέ-
πουν, παίζουν το θέµα. Επειδή παίζουν το θέµα, φοβούνται τα
σουπερµάρκετ ότι θα φανεί ποιος έχει αυξήσει την τιµή. Επειδή
φοβούνται ότι θα φανεί ποιος έχει αυξήσει την τιµή, την κατεβά-
ζουν την τιµή. Άρα να γιατί κάνω τη φασαρία! 

Εσείς τι πιστεύετε; Πιστεύετε ότι µου λείπουν οι τηλεοπτικές
προσκλήσεις; Δηλαδή πιστεύετε ότι το κάνω γιατί θέλω να βγω
στην τηλεόραση επειδή κανείς δεν µε καλεί; Το πιστεύετε αυτό!
Εγώ αντιθέτως, χρησιµοποιώ ως όπλο τα µίντια υπέρ του κατα-
ναλωτή. Και για αυτό, πάλι µε βρίζετε. Ε, βρίστε µε ελεύθερα!
Κανένα πρόβληµα! Όσο εγώ εργάζοµαι και πέφτουν οι τιµές και
γλιτώνουν οι συµπολίτες µας λεφτά στο ράφι, εσείς να µε βρίζετε
ελεύθερα! 

Σας λέω, όµως, κάτι. Τι στόχο έχει το καλάθι; Το έχω πει τρια-
κόσιες φορές, αλλά θα το πω άλλη µία φορά καλόπιστα. Είπα
εγώ ποτέ ότι το καλάθι θα σβήσει τον πληθωρισµό; Ακούσατε
κάτι τέτοιο; Είπα ποτέ ότι είναι η απάντηση στον πόλεµο του Πού-
τιν και στη µεγάλη ακρίβεια; Βεβαίως και όχι. Είπαµε από την
αρχή ότι ο στόχος µας είναι να φτιάξουµε έναν χώρο µέσα στα
σουπερµάρκετ όπου εκεί ο πληθωρισµός θα τρέχει µε µικρότερη
ταχύτητα. Προς το παρόν για την τρίτη εβδοµάδα είναι αρνητι-
κός ο πληθωρισµός στο καλάθι. Αλλά να πω ότι ο στόχος µου
δεν είναι να είναι αρνητικός µέχρι τον Μάρτιο -γιατί φαντάζοµαι
ότι αυτό θα είναι δύσκολο- αλλά να τρέχει µε µικρότερη ταχύ-
τητα από ό,τι έξω από το καλάθι, ώστε οι ευάλωτοι συµπολίτες
µας να µπορούν να προµηθευτούν τα βασικά είδη του νοικοκυ-
ριού. 

Το καλάθι φτιάχτηκε µε ποιο τρόπο; Δεν φτιάχτηκε από εµένα.
Φτιάχτηκε από τις υπηρεσίες µας. Τι κάνουν οι υπηρεσίες µας;
Πήραν τις πενήντα κατηγορίες που έχουν τη µεγαλύτερη κατα-
νάλωση στα σουπερµάρκετ και έβαλαν την κάθε κατηγορία µε
τη µεγαλύτερη κατανάλωση µέσα στο καλάθι και είπαν «αυτά σε
τα πράγµατα που ο κόσµος ήδη αγοράζει -γιατί αυτά χρειάζεται-
φτιάχνουµε έναν χώρο όπου ο πληθωρισµός θα τρέχει µε µικρό-
τερη ταχύτητα». Με ποιον στόχο; Με στόχο να µπορεί ο ευάλω-
τος συµπολίτης µας να ανακουφιστεί. 

Σας ρώτησα και πριν. Βγαίνει ο ΙΕΛΚΑ και λέει «από βδοµάδα
σε βδοµάδα, όποιος επέλεξε το καλάθι γλίτωσε 12% και κάτι».
Λίγο είναι να γλιτώνεις 12%; Είναι κάπου στα 25 ευρώ το καλάθι.
Πολύ ωραία! Τα 25 ευρώ την εβδοµάδα, µπορεί για εσάς να είναι
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λίγα, αλλά για τους συµπολίτες µας που έχουν 600 ευρώ και 500
ευρώ, είναι πολλά. Ε, για αυτούς δουλεύουµε και για αυτούς ερ-
γαζόµαστε και για αυτούς τρέχουµε και για αυτούς πάµε στα κα-
νάλια και γίνεται όλη η φασαρία. Πολύ ωραία! Αυτός ήταν ο
αρχικός µου στόχος και έτσι το σκέφτηκα στο γραφείο µου και
έτσι φώναξα τα σουπερµάρκετ και έτσι κάναµε όλο τον µηχανι-
σµό. 

Τώρα είµαστε στην τρίτη εβδοµάδα. Σας διάβασα το άρθρο του
κ. Λάζου από το «CAPITAL» που έχει τα στοιχεία των δύο εβδοµά-
δων. Αυτή που διανύουµε τώρα είναι η τρίτη εβδοµάδα. Είναι λίγο
το διάστηµα, συµφωνούµε. Θα δούµε την έκτη εβδοµάδα, την
όγδοη εβδοµάδα. Αλλά πάντως είναι η τρίτη βδοµάδα και δεν είναι
µία ηµέρα! Τι απεδείχθη; Και αυτό θα έχει πολύ ενδιαφέρον να το
δούµε σε βάθος χρόνου. Απεδείχθη ότι δεν πιέζει τις τιµές µόνο
στο καλάθι, πιέζει τις τιµές και γύρω από το καλάθι. Για ποιον
λόγο; Πάλι δείτε και εδώ λίγο τη µικροψυχία σας. Βγαίνει ο ΙΕΛΚΑ
και λέει ότι τέσσερις στους δέκα καταναλωτές αγόρασαν από το
καλάθι. Ποια ήταν η αντίδραση της Αντιπολίτευσης; Είπαν: «απέ-
τυχε το καλάθι, οι έξι στους δέκα δεν αγόρασαν». 

Ποιος ξέρει από σουπερµάρκετ; Όλος ο κόσµος ψωνίζει, όλη
η Ελλάδα. Το να καταφέρεις σε δύο εβδοµάδες το 40% των κα-
ταναλωτών να πάει σε µια κατηγορία, πιστεύετε ότι είναι λίγο;
Ξέρετε πόσες δεκάδες εκατοµµύρια σε διαφήµιση θα ξόδευε κά-
ποιος για να πετύχει αυτό το πράγµα; Στην πραγµατικότητα είναι
τεράστιο το νούµερο, είναι περισσότερο από ό,τι πίστευα και εγώ
στην αρχή. Επειδή είναι µεγάλο το νούµερο, όµως, τι δηµιούρ-
γησε στην αγορά; Δηµιούργησε µετακινήσεις για καταναλωτές
σε προϊόντα προς το καλάθι, και τα επώνυµα προϊόντα που δεν
ήταν στο καλάθι, όχι µόνο δεν προχώρησαν σε αυξήσεις τιµών,
όπως έκαναν από βδοµάδα σε βδοµάδα όλο τον χρόνο, αλλά
προχώρησαν και σε µειώσεις τιµών. Γιατί; Επειδή, φοβούµενοι
ότι θα φύγει ο καταναλωτής προς το καλάθι, ήθελαν να µειώσουν
την απόσταση για την τιµή για να παραµείνει ανταγωνιστική. Άρα
τελικά το καλάθι αυτές τις πρώτες τρεις εβδοµάδες -και επανα-
λαµβάνω, µε την επιφύλαξη των τριών εβδοµάδων, που σωστά
είπε ο κύριος συνάδελφος- φαίνεται ότι λειτουργεί και έξω από
το καλάθι. Αυτό δεν ήταν στον αρχικό µας σχεδιασµό. Είναι κάτι
που έγινε από µόνο του. 

Αν πραγµατικά λειτουργήσει -το είχα πει ότι ήδη µια ευρω-
παϊκή χώρα σχεδιάζει να το ανακοινώσει τις επόµενες ηµέρες και
νοµίζω και άλλη µία- πιστεύω ότι στο τέλος θα το αντιγράψουν
όλοι, αφού φαίνεται ότι λειτουργεί πάρα πολύ. Ξέρετε γιατί λει-
τουργεί περισσότερο από όλα; Λόγω των µίντια. Ξέρετε για ποιον
λόγο; Διότι για πρώτη φορά ο ανταγωνισµός µεταξύ των αλυσί-
δων είναι ακέραιος, δηµοσίως και χωρίς συζήτηση. Και τώρα οι
αλυσίδες ανταγωνίζονται η µία την άλλη και καµµία δεν θέλει να
βγάλει τη φήµη ότι είναι ακριβή. Αυτός είναι ο λόγος. Για αυτό
τα µίντια βοηθάνε. Για αυτό το σόου βοηθάει. Για αυτό δεν έχει
καταλάβει τίποτα ο Τσίπρας που δεν έχει δουλέψει µία µέρα στη
ζωή του και δεν ξέρει πώς βγαίνουν τα λεφτά. Αυτή είναι η δια-
φορά. Εσείς έχετε δουλέψει και το καταλαβαίνετε, για αυτό χα-
µογελάτε. Ο Τσίπρας, ανεπάγγελτος τεµπέλης, πού να ξέρει πώς
βγαίνουν τα λεφτά; Λογικό είναι! Ο Πρόεδρος, που δουλεύει, το
καταλαβαίνει. Άρα, λοιπόν, είναι τι αντίληψη έχει ο καθένας. Αν
έχεις κάνει εµπόριο, όπως εγώ από µικρός, και αν έχεις δουλέψει
και καταλαβαίνεις πώς βγαίνουν τα λεφτά, καταλαβαίνεις γιατί
τα µίντια και το σόου, που λέτε, είναι οργανικό στοιχείο του κα-
λαθιού για να πετύχει.

Τώρα µού λέτε για τον ΙΝΚΑ και µου βάλατε ως θεσµικές αλ-
λαγές, το Παρατηρητήριο, είπατε, να ενεργοποιηθεί και η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού να ενισχυθεί -λέω τις φράσεις που είπατε
πριν στην οµιλία σας- και τι γνώµη έχει ο ΙΝΚΑ και οι καταναλω-
τές. Πάµε τώρα µε τη σειρά. 

Πάµε στο Παρατηρητήριο. Μα, τι να ενεργοποιηθεί; Αφού
έχουµε φτιάξει το e-Καταναλωτής. Το e-Καταναλωτής είναι πα-
ρατηρητήριο επί χίλια! Το Παρατηρητήριο που είχαµε φτιάξει
στο παρελθόν, έπαιρνε τιµές έναν µήνα, δεκαπέντε ηµέρες και
εικοσιπέντε ηµέρες πριν. Ξέρετε τι κάνει το e-Καταναλωτής που
δεν έχετε καταλάβει; Είναι συνδεδεµένο κάθε πρωί µε ταµειακές
µηχανές στο σουπερµάρκετ και ανεβαίνουν αυτόµατα οι τιµές,
αυτόµατα µόλις ανοίγεις το κινητό σου. 

Άρα αυτό είναι το e-Καταναλωτής που δουλεύει και που το
φτιάξαµε εµείς και είµαι περήφανος για αυτό. Σήµερα το χρησι-
µοποιούν περίπου τριακόσιες πενήντα χιλιάδες άνθρωποι την
ηµέρα. Κοίταζαν ποτέ πάνω από δέκα άνθρωποι το Παρατηρη-
τήριο; Δεν µιλώ για δέκα χιλιάδες. Σας λέω αν κοίταζαν ποτέ
δέκα άνθρωποι το Παρατηρητήριο. Ενώ το e-Καταναλωτής το
χρησιµοποιούν τριακόσιες πενήντα χιλιάδες άνθρωποι την
ηµέρα. Και επειδή το χρησιµοποιούν κερδίζουν λεφτά, επειδή το
φτιάξαµε. Και είναι παρατηρητήριο και δουλεύει. Τι παραπάνω
να ενεργοποιήσουµε; 

Επιτροπή Ανταγωνισµού. Συγγνώµη, δεν ξέρετε ότι έχουν γίνει
έλεγχοι από την Επιτροπή Ανταγωνισµού και στα σουπερµάρκετ
και στην χονδροεµπορική αλυσίδα; Δεν έχουν ξαναγίνει στο πα-
ρελθόν. Πρώτη φορά τώρα γίνεται. Τι παραπάνω να κάνει η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού; Έχει ξεκινήσει την έρευνα µε τον τρόπο που
το κάνει η Επιτροπή Ανταγωνισµού και θα βγάλει το πόρισµά της.

ΔΙΜΕΑ. Φτιάξαµε µε νόµο ειδική υπηρεσία που κάνει ελέγχους.
Ένα λεπτό, γιατί όλη την ώρα µου λέτε για τους ελέγχους. Σήµερα
εσείς το είπατε, σοφά ποιήσατε. Ο κ. Κατρίνης το λέει συνεχώς,
αυτό είναι το αγαπηµένο του ρεπερτόριο. Ερωτώ, όµως: Είχατε
εσείς φτιάξει στο παρελθόν µία ΔΙΜΕΑ, και δεν το ήξερα, µε άλλο
όνοµα; Όχι. Πήγα εγώ στο Υπουργείο Ανάπτυξης και τις πρώτες
ηµέρες είπα: «Παιδιά, πάµε να κάνουµε έναν έλεγχο εκεί να δούµε
τι γίνεται». Και µου απάντησαν: «Να πάµε, κύριε Υπουργέ». Ποιος
να πάει; Δεν είχαν ούτε αυτοκίνητο. Ήταν τέσσερις υπάλληλοι. Με
ποιους να ελέγξουµε;

Φτιάξαµε τη ΔΙΜΕΑ, πήραµε υπαλλήλους, τους βάλαµε στο
Ταµείο Ανάκαµψης τώρα για να πάρουν και µηχανήµατα, υπολο-
γιστές και ειδικούς -γιατί τώρα στη ΔΙΜΕΑ υπάρχουν τριάντα, σα-
ράντα άτοµα- σε διάφορες ειδικότητες τεχνικές, για να γίνονται
οι έλεγχοι. Μπαίνουν και κάνουν τον έλεγχο ηλεκτρονικά από τον
υπολογιστή τους, µε ειδικά συστήµατα στα σουπερµάρκετ real
time ή στην αγορά. Έχουµε βάλει πρόσβαση στο χονδρεµπόριο
για πρώτη φορά στην ιστορία, στα σουπερµάρκετ για πρώτη
φορά στην ιστορία για την αισχροκέρδεια. 

Έγιναν όλα ιδανικά; Όχι. Και εγώ θα ήθελα να µπορώ να κάνω
περισσότερα. Αλλά θα φέρουµε και τροπολογία τις επόµενες
ηµέρες -µάλλον την επόµενη εβδοµάδα- για να συντοµεύσουµε
λίγο τη διαδικασία του ελέγχου, γιατί αργεί ο έλεγχος. Αργεί γιατί
είναι έτσι φτιαγµένος ο µηχανισµός και οι προθεσµίες που δίνει
και από την ώρα που γίνεται ο έλεγχος, µέχρι να έρθει το πρό-
βληµα, µπορεί να περάσουν και δύο µήνες. Εγώ θα ήθελα να
έρθει πιο γρήγορα και θα το φέρουµε και θα θέλαµε να το υπο-
στηρίξετε. 

Άρα δεν µπορεί κανείς να πει ότι έχουµε αδιαφορήσει. Και
πρόστιµα έχουµε βάλει και ελέγχους κάνουµε. Θέλετε να κά-
νουµε περισσότερους; Συµφωνώ µαζί σας. Όταν έρθει η τροπο-
λογία και το µειώσουµε να το κάνουµε. Αλλά όχι ότι δεν έχουµε
κάνει και τίποτε. Έχουµε κάνει σίγουρα περισσότερα από όλους
εσάς µαζί.

Ο κύριος συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ µου είπε ότι ο πληθωρισµός
10% είναι φρικτά µεγάλος και ότι ο κόσµος υποφέρει. Μα, είπε
κανείς το αντίθετο; Θα καθόµουν τώρα εγώ να κάνω το «καλάθι
του νοικοκυριού», να κάνω τη ΔΙΜΕΑ, να βάζω πρόστιµα, να κάνω
ελέγχους, να κάνω όσα κάνω εάν πίστευα ότι δεν υπάρχει ακρί-
βεια; Συζητάµε ότι υπάρχει µεγάλος πληθωρισµός; Προφανώς
υπάρχει µεγάλος πληθωρισµός. 

Σας είπα, όµως, άλλο. Ο µεγάλος πληθωρισµός, κύριε συνά-
δελφε, είναι ακρίβεια Μητσοτάκη, όπως το γράφει η κ. Αχτσιό-
γλου, ο κ. Τσακαλώτος και ο κ. Χαρίτσης; Και εάν είναι ακρίβεια
Μητσοτάκη, στο Λονδίνο ο Μητσοτάκης κυβερνάει; Στο Βερολίνο
ο Μητσοτάκης κυβερνάει; Στο Παρίσι ο Μητσοτάκης κυβερνάει;
Στην Ρώµη ο Μητσοτάκης κυβερνάει; Στην Ουάσιγκτον ο Μητσο-
τάκης κυβερνάει; Μα, ποιος είναι πια αυτός ο Μητσοτάκης; Ο
πλανητάρχης; 

Άρα είναι προφανές ότι δεν είναι ακρίβεια Μητσοτάκη. Είναι
ακρίβεια Πούτιν. Εάν θέλετε να κατηγορήσετε κάποιον ονοµα-
στικά, κατηγορείστε τουλάχιστον τον πραγµατικό υπεύθυνο,
αυτόν που εισέβαλε στην Ουκρανία, εκβίαζε ενεργειακά την Ευ-
ρώπη, ανέβαζε τον πληθωρισµό, γιατί νόµιζε ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα πέσουν οι κυβερνήσεις. 
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Τον Μητσοτάκη γιατί κατηγορείτε; Τον Μητσοτάκη δεν πρέπει
να τον κατηγορείτε, γιατί εάν ήταν ακρίβεια Μητσοτάκη, θα εί-
χαµε σηµαντικά υψηλότερο πληθωρισµό στην Ελλάδα απ’ ότι οι
υπόλοιποι Ευρωπαίοι. Εµείς πια είµαστε και δύο µονάδες κάτω.
Άρα πώς γίνεται να είµαστε δύο µονάδες κάτω από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο και ταυτόχρονα η ακρίβεια να οφείλεται στον
Μητσοτάκη; Μπορείτε να µου το εξηγήσετε; Εάν δεν δώσετε
απάντηση σε αυτό, απλώς είστε χαιρέκακοι.

Να απαντήσω στον κ. Πάνα. Είπατε δεν µε βρίζετε. Σωστά. Το
«βρίζετε» πήγαινε προς τον ΣΥΡΙΖΑ, όχι προς εσάς, για να είµαι
ειλικρινής. Είπα ότι ήσασταν µικρόψυχος. Είπα κάτι άλλο, ότι η
κριτική σας ήταν µικρόψυχη. Και πού το τεκµηρίωσα και δεν το
απαντήσατε; Ότι συνδυάσατε τα στοιχεία του πληθωρισµού της
ΕΛΣΤΑΤ του Οκτωβρίου µε το «καλάθι του νοικοκυριού» που ξε-
κίνησε τον Νοέµβριο…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Περιµένουµε τον Νοέµβριο τον τιµά-
ριθµο και θα δούµε…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Αυτό είναι σωστό που λέτε. Όταν θα είµαστε
εδώ τον Δεκέµβριο και θα µιλήσουµε για το καλάθι και τα στοι-
χεία του Νοεµβρίου, θα είναι σωστό και καλόπιστο να τα δια-
βάσω εγώ, να τα διαβάσετε και εσείς και να βγάλουµε τα
συµπεράσµατά µας. Αλλά όταν µου λέτε ότι το καλάθι φταίει για
τον Οκτώβριο, που δεν λειτουργούσε το καλάθι, µε συγχωρείτε,
να µη σας πω ότι είναι µικρόψυχο; Σας θίγει; Το έχω πει πολλές
φορές. Μου είστε και εξαιρετικά συµπαθής.

Τέλος, θα αναφερθώ στο ΙΝΚΑ και τις ενώσεις καταναλωτών.
Εγώ δεν παραχωρώ στον κ. Λεχουρίτη την εκπροσώπηση των κα-
ταναλωτών. Καταλαβαίνω ότι ο κ. Λεχουρίτης -όπως κάθε ένας
κ. Λεχουρίτης- θέλει να λέει τη γνώµη του. Θέλει κάποιος να εκ-
προσωπήσει τους συµπολίτες του; Δηµοκρατία έχουµε, κατεβαί-
νει στις εκλογές, εκλέγεται, γίνεται αντιπρόσωπος του έθνους
-όπως είµαστε εµείς- και εκπροσωπεί τους συµπολίτες του. Ο κ.
Λεχουρίτης είναι πρόεδρος ενός οργανισµού, εάν διάβασα καλά
το βιογραφικό του από το 2004. Είναι σταλινικό λίγο, είκοσι χρό-
νια πρόεδρος. Δεν πρέπει να έχει και πολύ δηµοκρατική διαδικα-
σία ο οργανισµός αυτός, για να έχει είκοσι χρόνια τον ίδιο
πρόεδρο. Δεν πειράζει, όµως, καλή καρδιά, δικαίωµά του. Του
αρέσει να ασχολείται, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν εκπροσω-
πεί τους καταναλωτές, σε καµµία απολύτως. Εµένα, κύριε συνά-
δελφε, µε έχουν ψηφίσει εβδοµήντα χιλιάδες άνθρωποι στη
βόρεια Αθήνα, µόνο στη βόρεια Αθήνα. Δεν ξέρω εάν ο κ. Λεχου-
ρίτης είχε εβδοµήντα χιλιάδες ψήφους στην επικράτεια. Ψυχραι-
µία. Έχει την άποψή του και είναι σεβαστή στη δηµοκρατία, όπως
είναι σεβαστή η άποψη όλων.

Είπε επίσης ο κ. Πάνας: Μα, γιατί δεν ενισχύουµε οικονοµικά
τις ενώσεις καταναλωτών; Είναι το τρίτο που είπατε. Είπατε πρώ-
τον για το Παρατηρητήριο Τιµών, την ενεργοποίηση, δεύτερον
για την ενίσχυση, τρίτον για την οικονοµική ενίσχυση των ενώ-
σεων καταναλωτών. Γιατί να τις ενισχύσουµε; Για ποιον λόγο; 

Εάν οι ενώσεις καταναλωτών εκφράζουν πράγµατι τους κατα-
ναλωτές, οι καταναλωτές που κερδίζουν χρήµατα από τις ενώ-
σεις, ας πληρώσουν τη συνδροµή τους σε αυτές τις ενώσεις,
στον ΙΝΚΑ, στις ενώσεις καταναλωτών. Αφού θα έχουν δισεκα-
τοµµύρια από το όφελος που έχουν δώσει στους καταναλωτές,
θα προοδεύουν και θα κυβερνούν και την αγορά µε καλό τρόπο. 

Εάν ο ΙΝΚΑ και οι ενώσεις καταναλωτών για να υπάρχουν θέ-
λουν την κρατική συνδροµή, αυτό σηµαίνει ότι εκπροσωπούν
µόνο τον εαυτό τους. Γιατί όποιος δεν πάει να βάλει το χέρι του
στη τσέπη για να υπάρχει ο ΙΝΚΑ και να είναι δυνατός, σηµαίνει
αυτό ότι δεν πολυπιστεύει και στον ΙΝΚΑ. Εάν δεν πολυπιστεύει
και στον ΙΝΚΑ ή σε άλλες ενώσεις, πάει να πει ότι δεν κάνει και
κάποια σπουδαία δουλειά. Γιατί εάν έκανε κάποια σπουδαία δου-
λειά, θα πλήρωνε. Έτσι δουλεύει ο ελεύθερος κόσµος. Εάν θέ-
λεις να έχεις ανεξάρτητες οργανώσεις, τα λεφτά τα βάζεις µόνος
σου και µε αυτά τα λεφτά γίνεσαι και σπουδαίος, γίνεσαι και µε-
γάλος, επηρεάζεις την αγορά, είναι σεβαστή και η γνώµη σου.
Εάν περιµένεις για να γίνεις σπουδαίος να σου δώσει λεφτά η
Κυβέρνηση, καταλαβαίνετε ότι εκεί…

Άρα η πρότασή σας είναι ανεδαφική. Δεν λέω ότι οι άνθρωποι
µού ζήτησαν λεφτά -το ξεκαθαρίζω- αναφέροµαι στη δική σας

πρόταση και µόνο. Συνεπώς, ο κ. Λεχουρίτης και ο ΙΝΚΑ θα κάνει
τη δουλειά του, η Κυβέρνηση θα κάνει τη δική της, οι καταναλω-
τές θα πηγαίνουν στα ράφια και θα βλέπουν µε τα µάτια τους τις
τιµές από εβδοµάδα σε εβδοµάδα και στο πορτοφόλι τους, θα
µε κατακρίνουν δηµοκρατικά, θα µε επικροτήσουν δηµοκρατικά,
θα πουν ό,τι θέλουν, στο τέλος θα γίνουν εκλογές και εκεί θα
φανεί τι πιστεύει στα αλήθεια ο κόσµος.

Κλείνοντας, να ξαναπώ για άλλη µία φορά: Εάν έστω και ένας
συµπολίτης µας έχει γλιτώσει από όλη αυτή τη φασαρία έστω
και ένα ευρώ -απ’ ότι λένε τα στοιχεία του ΕΛΚΑ χιλιάδες συµ-
πολίτες µας έχουν γλιτώσει πολλά παραπάνω από ένα ευρώ-
τότε καλώς το έκανα, και δεν πειράζει που έχω κοπιάσει τόσο και
δεν πειράζει που τρέχω τόσο, γιατί στο τέλος της ηµέρας αυτό
που µετράει είναι ότι κάποιοι συµπολίτες µας που έχουν πραγ-
µατικά ανάγκη αυτά τα χρήµατα, τελικά κατάφεραν να τα εξοι-
κονοµήσουν αυτές τις εβδοµάδες. Και εάν δουλέψει τις επόµενες
εβδοµάδες και εξοικονοµήσουν ακόµη περισσότερα, θα είµαι
ακόµη πιο ευτυχισµένος. Δεν έχει σηµασία εάν στις δηµοσκοπή-
σεις οι περισσότεροι λένε όχι, γιατί στα περισσότερα µέτρα στις
δηµοσκοπήσεις οι περισσότεροι λένε όχι.

Αναφέρω µόνο το τελευταίο παράδειγµα όταν έκανα το click
away. Πώς έγινε το click away; Ήρθαν οι γιατροί και µου είπαν:
«Δεκέµβριο του 2020 κλείνει το λιανικό εµπόριο». Θέλω να είµαι
ειλικρινής, µου ήρθε ταµπλάς. 

Έχω ζήσει στο εµπόριο, ξέρω τι θα πει για έναν µικροµεσαίο
έµπορο η εορταστική αγορά των Χριστουγέννων, οι επιταγές οι
µεταχρονολογηµένες που έχεις κόψει, οι υποχρεώσεις που έχεις
δηµιουργήσει και η αγωνία σου εάν θα πας καλά στις γιορτές για
να πληρώσεις έξοδα µιας ολόκληρης χρονιάς. Και ξαφνικά συ-
νειδητοποιώ ότι θα είµαι ο Υπουργός που θα κλείσει το λιανικό
εµπόριο στις γιορτές. Οµολογώ ότι βρέθηκα σε πάρα πολύ δύ-
σκολη θέση γιατί δεν µπορούσα να πω όχι και στους γιατρούς.

Έτσι σκέφτηκα το click away, καλή ώρα όπως τώρα το «καλάθι
του νοικοκυριού». Θυµάστε τι άκουσα για το click away; Είχα πάει
και είχα αγοράσει ένα κουστούµι -θυµάµαι- από ένα κατάστηµα
για να δείξω ότι δουλεύει το click away ακόµη και για τα ρούχα,
γιατί τότε η αντίρρηση ήταν ότι τα ρούχα δεν µπορούν να δου-
λέψουν µε click away. Και επειδή µε πήραν φωτογραφία στο κα-
τάστηµα που πήγα, µετά µε κατηγορούσε ο Βαξεβάνης ότι πήρα
λεφτά από το κατάστηµα και του έκανα διαφήµιση. Άντε βγάλε
άκρη. 

Τελείωσαν οι γιορτές. Είχαν βγει οι πρόεδροι, τα επιµελητήρια,
η ΓΣΒΕΕ, ο ΙΝΚΑ, όλοι. Και έβριζαν. Η πρώτη δηµοσκόπηση λέει
ότι δεν δουλεύει το click away, περίπου όπως το «καλάθι του νοι-
κοκυριού». Δεύτερη δηµοσκόπηση βγήκε ποτέ στα κανάλια για
το click away; Όχι. Ξέρετε γιατί; Γιατί πια ο κόσµος το ήθελε το
click away. 

Η καλύτερη δηµοσκόπηση ήταν όταν στην αρχή του 2021
ήρθαν οι γιατροί και απαγόρευσαν για δεκαπέντε ηµέρες και το
click away, εάν θυµάστε. Και όταν απαγόρευσαν το click away
έβγαιναν οι ίδιοι οι πρόεδροι οι οποίοι είκοσι ηµέρες πριν µε έβρι-
ζαν για το click away και έλεγαν: αφήστε το click away, δουλεύει.
Είπε κάποιος άραγε µήπως σε αδικήσαµε; Όχι, δεν πειράζει.
Είµαι συνηθισµένος εγώ σε αυτά. Και στη µικροψυχία είµαι συ-
νηθισµένος και στις ύβρεις είµαι συνηθισµένος και στις συκοφαν-
τίες είµαι συνηθισµένος. Εδώ πήγαν να µε κλείσουν φυλακή. Τα
είπε πριν ο κ. Τσακαλώτος, όταν έγινε µία κουβέντα για τον κ.
Πολάκη, γι’ αυτά που έλεγε. Στο τέλος, όµως, -και πιστεύω ότι
αυτό ισχύει για τους περισσότερους από εµάς εδώ στην Αί-
θουσα- στην πολιτική µπαίνεις, για να κάνεις καλό στους συµπο-
λίτες σου. Κάνω καλό σε µερικούς µε αυτά; Είµαι ευτυχισµένος
και ας φωνάζουν. Δεν πειράζει. Να είστε καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, επειδή γνωρίζω λίγο από αγορά, όπως είπατε,
θέλω να σας πω µία στρέβλωση που θα γίνει και θα πρέπει να τη
δείτε. Καλά κάνετε, δεν θέλω να σχολιάσω σε αυτό. Όταν πάµε,
όµως, στην Τρίπολη ή σε µία άλλη επαρχιακή πόλη, υπάρχουν
εκεί και µικρά σουπερµάρκετ. Πρέπει σε αυτό να πιέσετε τη βιο-
µηχανία, γιατί φοβάµαι το εξής. Η µία δύσκολη περίπτωση που
θα έρθει τώρα, αν καταλήξουµε στο τέλος να υπάρχουν δέκα
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σουπερµάρκετ πανελλαδικά, που χρησιµοποιούν πολλά από τα
αγαθά -και το ξέρουµε εµείς που είµαστε στην αγορά- να πλη-
ρώσουν σε ενενήντα ηµέρες, µε διάφορους τρόπους…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όχι τώρα, πάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, δεν
σας κατηγορώ.

Άρα το µεγάλο πρόβληµα µετά από όλη αυτή τη διαδικασία
είναι να µην πάµε σε µια στρέβλωση όπου θα πάµε -κατανοώντας
όλα αυτά- σε λογική δέκα ανθρώπων οι οποίοι θα ελέγχουν όλο
το λιανικό εµπόριο στη χώρα. Αυτό θέλει µια προσοχή, ώστε να
πιέσετε τους βιοµηχάνους να δώσουν τις ίδιες εκπτώσεις στους
ανθρώπους που έχουν µικρά σουπερµάρκετ στις τοπικές αγορές
και προς τα κάτω στους πιο µικρούς. Έτσι θα βοηθήσετε πραγ-
µατικά. Έχω πράγµατα να πω, αλλά επειδή είµαι στο Προεδρείο
πραγµατικά δεν θέλω να πω κάτι άλλο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, να σας ευχαριστήσω. Να µια
ωραία κριτική στο καλάθι, πραγµατική. Όλα αυτά που ακούω
περί σόου κ.λπ. είναι χαζοµάρες. Αυτή η κριτική είναι σωστή.

Μπορεί το καλάθι να οδηγήσει σε στρέβλωση, που θα οδηγή-
σει σε ολιγοπώλια; Η απάντηση είναι ότι µπορεί. Επειδή µπορεί,
πήγαµε πρώτα στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, συµφωνήσαµε
τους όρους και είπαµε ότι είναι για περιορισµένο χρονικό διά-
στηµα. Γι’ αυτό έχουµε βάλει µέχρι τον Μάρτιο, ακριβώς για να
µην προλάβει να γίνει αυτό το πράγµα στην αγορά που λέµε. Θα
µου πείτε, όταν λήξει το περιορισµένο διάστηµα, αν δεν έχει τε-
λειώσει ο πόλεµος, θα γυρίσουν οι τιµές στα επίπεδα προ καλα-
θιού; Θα δούµε πώς θα το χειριστούµε τότε. Σε κάθε περίπτωση
είναι περιορισµένης χρονικής διάρκειας µέτρο για να αποφύ-
γουµε αυτό που µόλις είπα.

Οφείλω να σας πω µια σκέψη που κάπως µε ανακουφίζει ότι
αυτό δεν είναι κάτι που θα γίνει πολύ εύκολα και πολύ γρήγορα.
Γιατί να πάω µε νόµο και να πω ότι θα πουλάτε στην ίδια τιµή,
δεν γίνεται. Για να είµαστε τώρα ειλικρινείς. Είναι παραβίαση
όλης της νοµοθεσίας του εµπορίου. Όµως, πιστεύω ότι τα µικρά
µίνι - µάρκετ, κύριε Πρόεδρε -γιατί γι’ αυτά µιλάµε, γιατί οι αλυ-
σίδες σουπερµάρκετ είναι όλες µέσα, ακόµα και µικρές αλυσίδες
σουπερµάρκετ είναι µέσα στο καλάθι, όλες- δεν ανταγωνίζεται
το σουπερµάρκετ µε την τιµή, γιατί κατά κανόνα τα µίνι - µάρκετ
είναι ακριβότερα από τα σουπερµάρκετ. Δεν έχουν τις ίδιες προ-
σφορές. Ποιο πλεονέκτηµα έχει το µίνι - µάρκετ; Είναι στη γειτο-
νιά σου, άρα έχει µια προσωπική επαφή, αυτό δεν χάνεται µε το
καλάθι, είναι σε ωράριο πιο διευρυµένο από τα σουπερµάρκετ,
άρα µπορείς και ψωνίζεις προϊόντα όταν είναι κλειστά. Ούτε αυτό
χάνεται µε το καλάθι. Άρα τα βασικά πλεονεκτήµατα παραµένουν
εν ισχύει.

Επαναλαµβάνω και θέλω να είµαι ειλικρινής, παρακολουθώ
όπως τις τιµές και το πώς πάνε οι τζίροι των µίνι µάρκετ και πώς
πάει αυτή η κατηγορία των ανθρώπων. Καθόλου δεν τους υπο-
τιµώ. Αν δω ότι αρχίζει να υπάρχει πρόβληµα σίγουρα θα προ-
σπαθήσω να βρω έναν τρόπο για να τους βοηθήσω, διότι δέχοµαι

ότι εκεί υπάρχει ένας κίνδυνος στην αγορά. Πιστεύω ότι το πε-
ριορισµένο διάστηµα του καλαθιού θα τους προστατεύσει και
αυτά που είπα πριν.

Τέλος, για να δείτε πόσο µε ανησυχεί η στρέβλωση και που
δεν θέλω να υπάρξει, θα σας πω το εξής. Θα δείτε στον πίνακα
που έχω αναρτήσει στο Twitter και στο δελτίο Τύπου που βγά-
λαµε σήµερα και την περασµένη εβδοµάδα, δεν έχω βάλει απλώς
την τιµή του καλαθιού, την αξία του καλαθιού κάθε της αλυσίδας,
αλλά έχω βάλει µια παρένθεση δίπλα που δείχνει πόσο % είναι
επώνυµα και πόσα είναι private label, ιδιωτικής ετικέτας προ-
ϊόντα, ακριβώς για να δείξω ότι δεν µας ενδιαφέρει µόνο η τιµή,
αλλά µας ενδιαφέρει και η σύνθεση του καλαθιού.

Πρέπει να σας πω και κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Τώρα όπως
παρουσιάζουµε τις αλυσίδες και την κατάταξη, δεν βάζουµε
άθροισµα της αξίας του καλαθιού όπως κάναµε την περασµένη
εβδοµάδα, αλλά έχουµε φτιάξει έναν αλγόριθµο που εξηγήσαµε
σε όλη την αγορά και την καταλάβανε όπου µετράει και η ανα-
λογία επώνυµου και private label προϊόντος, ότι όταν βάζεις πιο
πολλά επώνυµα παίρνεις πόντους, ανεβαίνει στην αλυσίδα, έτσι
ώστε -προσέξτε- να µην ωθήσουµε τελικά να γίνει το καλάθι µόνο
µε τα private label προϊόντα, αλλά να έχει µίξη και από τα επώ-
νυµα.

Άρα, ναι, το δέχοµαι, όµως, η κριτική που κάνατε είναι πραγ-
µατική και η ανησυχία που θέσατε είναι πραγµατική και µας απα-
σχολεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-
θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απρι-
λίου 2019 σχετικά µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων
και υπηρεσιών και άλλες επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση
της ανάπτυξης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα τέσσερα άρθρα, δύο τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου 2019 σχε-
τικά µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρε-

σιών και άλλες επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της
ανάπτυξης

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 26 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. τροπ.1459/145 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ.1461/147 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων:
«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου 2019 σχετικά
µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών
και άλλες επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων, και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου 2019 σχε-
τικά µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπη-
ρεσιών και άλλες επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της
ανάπτυξης

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο (άρθρο 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
ΜΕΡΟΣ Β’: ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/882 ΤΟΥ

ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΤΗΣ
17ΗΣ ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΙΣ ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΠΡΟΣΒΑΣΙ-
ΜΟΤΗΤΑΣ ΠΡΟΪΌΝΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ A’: Εισαγωγικές διατάξεις
Άρθρο 3 Πεδίο εφαρµογής (άρθρο 2 και παρ. 2 άρθρου 31

Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 4 Ορισµοί (άρθρο 3 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: Απαιτήσεις προσβασιµότητας και ελεύθερη κυ-

κλοφορία
Άρθρο 5 Απαιτήσεις προσβασιµότητας (άρθρο 4 Οδηγίας (ΕΕ)

2019/882)
Άρθρο 6 Ισχύουσα νοµοθεσία της Ένωσης στον τοµέα των επι-

βατικών µεταφορών (άρθρο 5 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ : Υποχρεώσεις των οικονοµικών φορέων που δια-

χειρίζονται προϊόντα και υπηρεσίες
Άρθρο 7 Υποχρεώσεις των κατασκευαστών (άρθρο 7 Οδηγίας

(ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 8 Εξουσιοδοτηµένοι αντιπρόσωποι (άρθρο 8 Οδηγίας

(ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 9 Υποχρεώσεις των εισαγωγέων (άρθρο 9 Οδηγίας (ΕΕ)

2019/882)
Άρθρο 10 Υποχρεώσεις των διανοµέων (άρθρο 10 Οδηγίας

(ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 11 Περιπτώσεις στις οποίες οι υποχρεώσεις των κατα-

σκευαστών εφαρµόζονται στους εισαγωγείς και στους διανοµείς
(άρθρο 11 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)

Άρθρο 12 Ταυτοποίηση των οικονοµικών φορέων που διαχει-
ρίζονται προϊόντα (άρθρο 12 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)

Άρθρο 13 Υποχρεώσεις των παρόχων υπηρεσιών (άρθρο 13
Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: Τεκµήριο συµµόρφωσης και παρεκκλίσεις
Άρθρο 14 Θεµελιώδης µεταβολή και δυσανάλογη επιβάρυνση

(άρθρο 14 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 15 Τεκµήριο συµµόρφωσης (άρθρο 15 Οδηγίας (ΕΕ)

2019/882)
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: Σήµανση «CE»
Άρθρο 16 Δήλωση ΕΕ για τη συµµόρφωση των προϊόντων

(άρθρο 16 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 17 Γενικές αρχές της σήµανσης «CE» των προϊόντων

(άρθρο 17 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 18 Κανόνες και όροι για την τοποθέτηση της σήµανσης

«CE» (άρθρο 18 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: Εποπτεία της αγοράς προϊόντων και υπηρε-

σιών και προσβασιµότητα
Άρθρο 19 Εποπτεία της αγοράς προϊόντων (άρθρο 19 Οδηγίας

(ΕΕ) 2019/882)
Άρθρο 20 Διαδικασία για τη µεταχείριση των προϊόντων που

δεν συµµορφώνονται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασι-
µότητας (άρθρο 20 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)

Άρθρο 21 Τυπική µη συµµόρφωση (άρθρο 22 Οδηγίας (ΕΕ)
2019/882)

Άρθρο 22 Συµµόρφωση των υπηρεσιών που παρέχονται από
ιδιωτικούς και δηµόσιους φορείς (άρθρο 23 Οδηγίας (ΕΕ)
2019/882)

Άρθρο 23 Προσβασιµότητα τραπεζικών και χρηµατοπιστωτι-
κών υπηρεσιών

Άρθρο 24 Πρόσβαση και προστασία των καταναλωτών από
άµεσες και έµµεσες πολιτικές διακριτικής τιµολόγησης

Άρθρο 25 Προσβασιµότητα δυνάµει ενωσιακών πράξεων
(άρθρα 24 και 25 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)

Άρθρο 26 Διοικητικές κυρώσεις (άρθρο 30 Οδηγίας (ΕΕ)
2019/882)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: Εξουσιοδοτικές και µεταβατικές διατάξεις 
Άρθρο 27 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 28 Μεταβατικές διατάξεις (παρ. 3 άρθρου 31 και άρ-

θρου 32 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΧΑΡΑΚΤΗΡΑ
Άρθρο 29 Αρµοδιότητα ελέγχου διάθεσης πλαστικών προϊόν-

των µιας χρήσης στις επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου, µαζικής
εστίασης και τροφοδοσίας (catering) - Τροποποίηση περ. γ) παρ.
1 άρθρου 17 ν. 4736/2020

Άρθρο 30 Ορισµός Προέδρου εφορευτικής επιτροπής κατά
τις εκλογικές διαδικασίες επαγγελµατικών οργανώσεων - Τροπο-
ποίηση παρ. 20 άρθρου 7 ν. 1712/1987

Άρθρο 31 Παραχώρηση ακινήτων ευρισκοµένων εντός των
Ζωνών Απολιγνιτοποίησης - Προσθήκη παρ. 12 στο άρθρο 4 του
ν. 4061/2012

Άρθρο 32 Παράταση προθεσµίας αποµάκρυνσης λόγω αλλα-
γής χρήσης γης των µεταποιητικών δραστηριοτήτων - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 75 ν. 3982/2011

Άρθρο 33 Υποστηρικτικές δράσεις προς τη Γενική Διεύθυνση
Αναπτυξιακών Νόµων και Άµεσων Ξένων Επενδύσεων - Εξουσιο-
δοτική διάταξη - Τροποποποίηση παρ. 4 άρθρου 129 ν.
4887/2022

Άρθρο 34 Μη υποχρέωση υποβολής βεβαιώσεων υλοποίησης
από µέλη του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Ελεγκτών - Με-
ταβατική διάταξη

Άρθρο 35 Οργανικές µονάδες Διεύθυνσης Διοικητικής Υπο-
στήριξης της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβα-
σης - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 7                 ν. 4872/2021

Άρθρο 36 Παράταση ισχύος απογευµατινής υπερωριακής ερ-
γασίας - Τροποποίηση περ. α’ παρ. 2 Μέρους Α’ άρθρου 20 ν.
4354/2015

Άρθρο 37 Προσωρινή απαγόρευση αποστολής προϊόντων υλο-
τοµίας σε άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης

Άρθρο 38 Προσωρινή απαγόρευση εξαγωγής προϊόντων υλο-
τοµίας σε τρίτα κράτη

Άρθρο 39 Λειτουργία καταστηµάτων την τελευταία Κυριακή
του Νοεµβρίου του 2022 - Εξουσιοδοτική διάταξη

Άρθρο 40 Προσωρινός Μηχανισµός Επιστροφής Μέρους Εσό-
δων από τους Προµηθευτές Ηλεκτρικής Ενέργειας

Άρθρο 41 Υπηρεσία Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής Ενέργειας
- Προσθήκη άρθρου 143Ζ στον ν. 4001/2011

Άρθρο 42 Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης - Προσθήκη παρ.
15, 16 και 17 στο εξηκοστό πρώτο άρθρο του            ν. 4839/2021

Άρθρο 43 Πρόγραµµα «Ετοιµότητα Υποδοµών για Έξυπνα Κτί-
ρια» («Smart Readiness»)

Άρθρο 44 Χρηµατοδοτικά και άλλα κίνητρα για τη βελτίωση
της ενεργειακής απόδοσης νέων και υφιστάµενων κτιρίων - Εξου-
σιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 10 ν. 4122/2013

Άρθρο 45 Ορισµός του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας ως
φορέα υλοποίησης προγραµµάτων του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας - Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση παρ.
1 άρθρου 102 ν. 4821/2021

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 46 Έναρξη ισχύος (παρ. 2 άρθρου 31 Οδηγίας (ΕΕ)

2019/882
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ
Παράρτηµα Ι Απαιτήσεις προσβασιµότητας για τα προϊόντα

και τις υπηρεσίες
Παράρτηµα ΙΙ Ενδεικτικά µη δεσµευτικά παραδείγµατα δυνη-

τικών λύσεων που συµβάλλουν στην εκπλήρωση των απαιτήσεων
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προσβασιµοτητας του Παραρτήµατος I
Παράρτηµα ΙΙΙ Απαιτήσεις προσβασιµότητας για τον σκοπό της

παρ. 3 του άρθρου 5 σχετικά µε το δοµηµένο περιβάλλον όπου
παρέχονται υπηρεσίες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του
παρόντος

Παράρτηµα ΙV Διαδικασία αξιολόγησης της συµµόρφωσης -
Προϊόντα

Παράρτηµα V Πληροφορίες σχετικά µε υπηρεσίες που πλη-
ρούν τις απαιτήσεις προσβασιµότητας

Παράρτηµα VΙ Κριτήρια για την εκτίµηση της δυσανάλογης
επιβάρυνσης

Παράρτηµα VΙI Δήλωση συµµόρφωσης ΕΕ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του παρόντος είναι η ενσω�άτωση στην ελληνική έν-
νο�η τάξη της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου, της 17ης Απριλίου 2019 σχετικά µε τις
απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών (L 151).
Ειδικότερα σκοπούνται η ενίσχυση της λειτουργίας της εσωτε-
ρικής αγοράς, όσον αφορά στις απαιτήσεις προσβασιµότητας
σε ορισµένα προϊόντα και υπηρεσίες, η αύξηση της διαθεσιµό-
τητας των προσβάσιµων προϊόντων και υπηρεσιών, η βελτίωση
της προσβασιµότητάς τους σε άτοµα µε αναπηρία, η δηµιουργία
οικονοµιών κλίµακας, η διευκόλυνση του διασυνοριακού εµπο-
ρίου και της κινητικότητας και η ενίσχυση της καινοτοµίας. 

2. Παράλληλα, αντιµετώπιζεται µια σειρά ζητητηµάτων που
έχουν ανακύψει ως προσκόµµατα στην λειτουργία της αγοράς
και στην ανάπτυξη εν γένει.   

Άρθρο 2 
Αντικείµενο 

(άρθρο 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Αντικείµενο του παρόντος είναι η ρύθµιση της λειτουργίας
της εσωτερικής αγοράς, όσον αφορά τις απαιτήσεις προσβασι-
µότητας, µέσω της εξάλειψης και πρόληψης φραγµών στην ελεύ-
θερη κυκλοφορία, οι οποίοι προκύπτουν από αποκλίνουσες
απαιτήσεις προσβασιµότητας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
των προϊόντων και υποστηρικτικών υπηρεσιών που καλύπτονται
από τον παρόντα. 

2. Παράλληλα, διευκρινίζονται ζητήµατα και απλοποιούνται
διαδικασίες, προς ενίσχυση της οικονοµικής ανάπτυξης. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/882 
ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ 

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΤΗΣ 17ΗΣ ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 ΣΧΕΤΙΚΑ 
ΜΕ ΤΙΣ ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑΣ

ΠΡΟΪΌΝΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ A’
ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 2 και παρ. 2 άρθρου 31 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Ο παρών εφαρµόζεται στα ακόλουθα προϊόντα:
α) τα υλικά συστήµατα πληροφορικής γενικής χρήσης από

τους καταναλωτές και τα λειτουργικά συστήµατα για τα εν λόγω
υλικά συστήµατα,

β) τα ακόλουθα τερµατικά αυτοεξυπηρέτησης:
βα) τερµατικά πληρωµών,
ββ) τα ακόλουθα τερµατικά αυτοεξυπηρέτησης που προορί-

ζονται ειδικά για την παροχή υπηρεσιών που καλύπτονται από
τον παρόντα:

i) αυτόµατες ταµειακές µηχανές,
ii) µηχανήµατα έκδοσης εισιτηρίων,
iii) µηχανήµατα ελέγχου εισιτηρίων,
iv) διαδραστικά τερµατικά αυτοεξυπηρέτησης που παρέχουν

πληροφορίες, εκτός από τα τερµατικά που εγκαθίστανται ως
αναπόσπαστα τµήµατα οχηµάτων, αεροσκαφών, πλοίων ή τρο-
χαίου υλικού,

γ) τον τερµατικό εξοπλισµό καταναλωτών µε διαδραστικές
υπολογιστικές δυνατότητες που χρησιµοποιείται για την παροχή
υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών,

δ) τον τερµατικό εξοπλισµό καταναλωτών µε διαδραστική υπο-
λογιστική δυνατότητα που χρησιµοποιείται για την πρόσβαση σε
υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων, και

ε) τις συσκευές ανάγνωσης ηλεκτρονικών βιβλίων.
2. Με την επιφύλαξη του άρθρου 28, ο παρών εφαρµόζεται

στις ακόλουθες υπηρεσίες:
α) τις υπηρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών πλην των υπηρε-

σιών µετάδοσης, οι οποίες χρησιµοποιούνται για την παροχή
υπηρεσιών µεταξύ µηχανών,

β) τις υπηρεσίες που παρέχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες οπτι-
κοακουστικών µέσων,

γ) τα ακόλουθα στοιχεία των υπηρεσιών επιβατικών µεταφο-
ρών µε αεροπορικά µέσα, λεωφορεία, σιδηροδροµικά και πλωτά
µέσα, µε εξαίρεση τις υπηρεσίες αστικών, προαστιακών και πε-
ριφερειακών υπηρεσιών µεταφορών για τις οποίες ισχύει µόνο η
υποπερ. γε):

γα) δικτυακούς τόπους. Ειδικότερα για τους δικτυακούς τό-
πους των οργανισµών του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτοί ορίζονται
στην περ. 1 του άρθρου 38 του                  ν. 4727/2020 (Α’ 184),
ισχύουν τα οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 22 του παρόντος.

γβ) υπηρεσίες για φορητές συσκευές, συµπεριλαµβανοµένων
των φορητών εφαρµογών. Ειδικότερα για τις εφαρµογές για φο-
ρητές συσκευές των οργανισµών του δηµόσιου τοµέα, όπως
αυτοί ορίζονται στην περ. 1 του άρθρου 38 του ν. 4727/2020,
ισχύουν τα οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 22 του παρόντος.

γγ) ηλεκτρονικά εισιτήρια και υπηρεσίες ηλεκτρονικής έκδο-
σης εισιτηρίων,

γδ) µετάδοση πληροφοριών σχετικά µε υπηρεσίες µεταφορών,
συµπεριλαµβανοµένων των ταξιδιωτικών πληροφοριών σε πραγ-
µατικό χρόνο. Ειδικά ως προς τις οθόνες πληροφοριών, αφορά
µόνον στις διαδραστικές οθόνες που βρίσκονται εντός της ελλη-
νικής επικράτειας, 

και 
γε) διαδραστικά αυτοεξυπηρέτησης που βρίσκονται εντός της

Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), πλην όσων είναι εγκατεστηµένα ως
αναπόσπαστα τµήµατα οχηµάτων, αεροσκαφών, πλοίων ή τρο-
χαίου υλικού που χρησιµοποιείται στην παροχή οποιουδήποτε
τµήµατος των εν λόγω υπηρεσιών επιβατικών µεταφορών,

δ) τραπεζικές υπηρεσίες για καταναλωτές,
ε) ηλεκτρονικά βιβλία και υλικό εξοπλισµό που προορίζεται ει-

δικά για αυτά, και 
στ) υπηρεσίες ηλεκτρονικού εµπορίου.
3. Ο παρών εφαρµόζεται στη διαχείριση των εισερχόµενων και

εξερχόµενων επικοινωνιών έκτακτης ανάγκης προς και από τον
ενιαίο ευρωπαϊκό αριθµό έκτακτης ανάγκης «112», µετά την 28η
Ιουνίου 2027.

4. Ο παρών δεν εφαρµόζεται στο ακόλουθο περιεχόµενο δι-
κτυακών τόπων και φορητών εφαρµογών:

α) στα προεγγεγραµµένα µέσα µε διάσταση χρόνου που θα
δηµοσιευθούν µέχρι την 28η Ιουνίου 2025,

β) στους µορφότυπους αρχείου γραφείου που θα δηµοσιευ-
θούν µέχρι την 28η Ιουνίου 2025,

γ) στους επιγραµµικούς χάρτες και υπηρεσίες χαρτογράφη-
σης, εφόσον παρέχονται αναγκαίες πληροφορίες µε προσβάσιµο
ψηφιακό τρόπο και προορίζονται για χρήσεις πλοήγησης,

δ) στο περιεχόµενο τρίτου µέρους το οποίο ούτε χρηµατοδο-
τείται, ούτε αναπτύσσεται από τον οικονοµικό φορέα, ούτε είναι
υπό τον έλεγχό του,

ε) στο περιεχόµενο των δικτυακών τόπων και των φορητών
εφαρµογών που χαρακτηρίζονται ως αρχεία, και περιέχουν απο-
κλειστικά περιεχόµενο που δεν επικαιροποιείται ή τίθεται υπό δη-
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µοσίευση µετά την 28η Ιουνίου 2025.
5. Ο παρών εφαρµόζεται µε την επιφύλαξη του   ν. 4672/2020

(Α’ 48), περί επιτρεπόµενων χρήσεων προστατευόµενων έργων
και άλλων αντικειµένων προστασίας, δυνάµει δικαιωµάτων πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, προς όφελος
των τυφλών, αµβλυώπων και των ατόµων µε προβλήµατα ανά-
γνωσης εντύπων, καθώς και του Κανονισµού (ΕΕ) 2017/1563 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµ-
βρίου 2017 «για τη διασυνοριακή ανταλλαγή µεταξύ της Ένωσης
και τρίτων χωρών αντιγράφων σε προσβάσιµο µορφότυπο ορι-
σµένων προστατευόµενων έργων και άλλων αντικειµένων προ-
στασίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και
συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των τυφλών, των αµβλυώ-
πων ή ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων» (L
242).

Άρθρο 4
Ορισµοί

(άρθρο 3 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

Για τους σκοπούς του παρόντος ισχύουν οι ακόλουθοι ορι-
σµοί:

1) «Άτοµα µε αναπηρία»: τα άτοµα µε µακροχρόνιες σωµατι-
κές, ψυχικές, νοητικές ή αισθητηριακές διαταραχές, οι οποίες,
σε αλληλεπίδραση µε διάφορα εµπόδια, δύνανται να παρεµπο-
δίσουν την πλήρη και αποτελεσµατική συµµετοχή τους στην κοι-
νωνία σε ίση βάση µε τους άλλους.

2) «Προϊόν»: η ουσία, παρασκεύασµα ή αγαθό που παράγεται
µέσω µεταποιητικής διεργασίας, εκτός από τα τρόφιµα, τις ζωο-
τροφές, τα ζώντα φυτά και ζώα, τα προϊόντα ανθρώπινης προ-
έλευσης και τα προϊόντα φυτών και ζώων που σχετίζονται άµεσα
µε τη µελλοντική αναπαραγωγή τους.

3) «Υπηρεσία»: η υπηρεσία κατά την περ. 1 του άρθρου 2 του
ν. 3844/2010 (Α’ 63). 

4) «Πάροχος υπηρεσιών»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που
παρέχει µια υπηρεσία ή προβαίνει σε προσφορές για την παροχή
τέτοιας υπηρεσίας στους καταναλωτές.

5) «Υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων»: οι υπηρεσίες της
περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 2 του   ν. 4779/2021 (Α’ 27).

6) «Υπηρεσίες που παρέχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες οπτι-
κοακουστικών µέσων»: οι υπηρεσίες που µεταδίδονται µέσω δι-
κτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών, οι οποίες χρησιµοποιούνται
για την ταυτοποίηση, την επιλογή, τη λήψη πληροφοριών και την
παρακολούθηση υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων και όλων
των παρεχόµενων χαρακτηριστικών, όπως η εµφάνιση υποτίτλων
για τα κωφά και βαρήκοα άτοµα, η ακουστική περιγραφή, οι εκ-
φωνούµενοι υπότιτλοι και η διερµηνεία στη νοηµατική γλώσσα,
σύµφωνα µε το άρθρο 10 του ν. 4779/2021 και τον παρόντα και
περιλαµβάνουν ηλεκτρονικούς οδηγούς προγραµµάτων («EPG»).

7) «Καταναλωτικός τερµατικός εξοπλισµός µε διαδραστική
υπολογιστική ικανότητα που χρησιµοποιείται για την παροχή
πρόσβασης σε υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων»: κάθε εί-
δους εξοπλισµός του οποίου κύριος σκοπός είναι να παρέχει
πρόσβαση σε υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων.

8) «Υπηρεσία ηλεκτρονικών επικοινωνιών»: η υπηρεσία ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών της περ. 39 της παρ. Α’ του άρθρου 110
του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

9) «Υπηρεσίες πλήρους συνοµιλίας»: οι υπηρεσίες πλήρους
συνοµιλίας της περ. 40 της παρ. Α’ του άρθρου 110 του ν.
4727/2020.

10) «Κέντρο λήψης κλήσεων έκτακτης ανάγκης»: το κέντρο
λήψης κλήσεων έκτακτης ανάγκης ή «PSAP» της περ. 16 της
παρ. Α’ του άρθρου 110 του ν. 4727/2020.

11) «Πλέον κατάλληλο PSAP»: το πλέον κατάλληλο «PSAP»
της περ. 21 της παρ. Α’ του άρθρου 110 του          ν. 4727/2020.

12) «Επικοινωνίες έκτακτης ανάγκης»: οι επικοινωνίες έκτα-
κτης ανάγκης της περ. 13 της παρ. Α’ του άρθρου 110 του ν.
4727/2020.

13) «Υπηρεσία έκτακτης ανάγκης»: η υπηρεσία έκτακτης ανάγ-
κης της περ. 35 της παρ. Α’ του άρθρου 110 του ν. 4727/2020.

14) «Κείµενο σε πραγµατικό χρόνο»: η συνοµιλία µέσω κειµέ-

νου από ένα σηµείο σε άλλο ή τηλεδιασκέψεις πολλαπλών ση-
µείων όπου το κείµενο που εισάγεται αποστέλλεται το ένα στοι-
χείο µετά το άλλο κατά τέτοιον τρόπον ώστε η επικοινωνία να
γίνεται αντιληπτή από τον χρήστη ως συνεχής διεργασία.

15) «Διαθεσιµότητα στην αγορά»: κάθε προσφορά προϊόντος
για διανοµή, κατανάλωση ή χρήση στην ενωσιακή αγορά στο
πλαίσιο εµπορικής δραστηριότητας, έναντι αντιτίµου ή δωρεάν.

16) «Διάθεση στην αγορά»: η πρώτη φορά κατά την οποία προ-
ϊόν καθίσταται διαθέσιµο στην ενωσιακή αγορά.

17) «Κατασκευαστής»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που κα-
τασκευάζει ένα προϊόν ή αναθέτει σε άλλους τον σχεδιασµό ή
την κατασκευή ενός προϊόντος και το προωθεί στην αγορά υπό
την επωνυµία ή το εµπορικό σήµα του.

18) «Εξουσιοδοτηµένος αντιπρόσωπος»: κάθε φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο, εγκατεστηµένο στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), που έχει
λάβει γραπτή εντολή από κατασκευαστή να ενεργεί εξ ονόµατός
του για την εκτέλεση συγκεκριµένων καθηκόντων.

19) «Εισαγωγέας»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο εγκατεστη-
µένο στην ΕΕ που διαθέτει προϊόν τρίτης χώρας στην αγορά της
ΕΕ.

20) «Διανοµέας»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο στην αλυ-
σίδα εφοδιασµού, άλλο από τον κατασκευαστή ή τον εισαγωγέα,
το οποίο καθιστά ένα προϊόν διαθέσιµο στην αγορά.

21) «Οικονοµικός φορέας»: ο κατασκευαστής, ο εξουσιοδοτη-
µένος αντιπρόσωπος, ο εισαγωγέας, ο διανοµέας ή ο πάροχος
υπηρεσιών.

22) «Καταναλωτής»: κάθε φυσικό πρόσωπο που αγοράζει το
σχετικό προϊόν ή είναι αποδέκτης της σχετικής υπηρεσίας για
σκοπούς άσχετους µε τις εµπορικές, επιχειρηµατικές, βιοτεχνι-
κές δραστηριότητές του ή το επάγγελµά του.

23) «Πολύ µικρή επιχείρηση»: η επιχείρηση η οποία απασχολεί
λιγότερους από δέκα (10) εργαζοµένους και της οποίας ο ετή-
σιος κύκλος εργασιών δεν υπερβαίνει τα δύο εκατοµµύρια
(2.000.000) ευρώ ή µε συνολικό ετήσιο ισολογισµό που δεν υπερ-
βαίνει τα δύο εκατοµµύρια (2.000.000) ευρώ.

24) «Μικρές και µεσαίες επιχειρήσεις (ΜΜΕ)»: οι επιχειρήσεις
που απασχολούν λιγότερους από διακόσιους πενήντα (250) ερ-
γαζοµένους και των οποίων ο ετήσιος κύκλος εργασιών δεν
υπερβαίνει τα πενήντα εκατοµµύρια (50.000.000) ευρώ ή το σύ-
νολο του ετήσιου ισολογισµού δεν υπερβαίνει τα σαράντα τρία
εκατοµµύρια (43.000.000) ευρώ, εξαιρουµένων των πολύ µικρών
επιχειρήσεων.

25) «Εναρµονισµένο πρότυπο»: εναρµονισµένο πρότυπο της
περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΕ) 1025/2012
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης
Οκτωβρίου 2012 «σχετικά µε την ευρωπαϊκή τυποποίηση, την
τροποποίηση των οδηγιών του Συµβουλίου 89/686/ΕΟΚ και
93/15/ΕΟΚ και των οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου 94/9/ΕΚ, 94/25/ΕΚ, 95/16/ΕΚ, 97/23/ΕΚ,
98/34/ΕΚ, 2004/22/ΕΚ, 2007/23/ΕΚ, 2009/23/ΕΚ και 2009/105/ΕΚ
και την κατάργηση της απόφασης 87/95/ΕΟΚ του Συµβουλίου
και της απόφασης αριθµ. 1673/2006/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου» (L 316).

26) «Κοινή τεχνική προδιαγραφή»: τεχνική προδιαγραφή της
παρ. 4 του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΕ) 1025/2012, το οποίο
παρέχει ένα µέσο συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις προσβασιµό-
τητας που ισχύουν για ένα προϊόν ή µια υπηρεσία.

27) «Απόσυρση»: κάθε µέτρο που αποσκοπεί να αποτρέψει τη
διαθεσιµότητα στην αγορά προϊόντος από την αλυσίδα εφοδια-
σµού.

28) «Τραπεζικές υπηρεσίες για καταναλωτές»: η παροχή στους
καταναλωτές των ακόλουθων τραπεζικών και χρηµατοπιστωτι-
κών υπηρεσιών:

α) συµβάσεις πίστωσης που ρυθµίζονται στην υπό στοιχεία Ζ1-
699/23.6.2010 κοινή απόφαση των υπουργών Οικονοµικών, Οι-
κονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων (Β’ 917) ή στον ν.
4438/2016 (Α’ 220),

β) υπηρεσίες των παρ. 1, 2, 4 και 5 του τµήµατος Α’ και των
παρ. 1, 2, 4 και 5 του τµήµατος Β’ του Παραρτήµατος I του ν.
4514/2018 (Α’ 14),
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γ) υπηρεσίες πληρωµών της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν.
4537/2018 (Α’ 84),

δ) υπηρεσίες που συνδέονται µε λογαριασµούς πληρωµών της
παρ. 6 του άρθρου 2 του ν. 4465/2017           (Α’ 47),

ε) ηλεκτρονικό χρήµα της παρ. 1 του άρθρου 10 του       ν.
4021/2011 (Α’ 218). 

29) «Τερµατικό πληρωµών»: η συσκευή της οποίας κύριος σκο-
πός είναι να επιτρέπει τη διενέργεια πληρωµών µε τη χρήση
µέσων πληρωµών της παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 4537/2018 σε
υλικό σηµείο πώλησης, αλλά όχι σε εικονικό περιβάλλον.

30) «Υπηρεσίες ηλεκτρονικού εµπορίου»: οι υπηρεσίες που πα-
ρέχονται εξ αποστάσεως µέσω δικτυακών τόπων και υπηρεσιών
που βασίζονται σε φορητές συσκευές, µε ηλεκτρονικά µέσα και
κατόπιν ατοµικού αιτήµατος καταναλωτή, µε σκοπό τη σύναψη
συµβάσεως καταναλωτών.

31) «Υπηρεσίες αεροπορικών µεταφορών επιβατών»: οι εµπο-
ρικές υπηρεσίες αεροπορικών µεταφορών επιβατών της περ. ιβ)
του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΚ) 1107/2006 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 5ης Ιουλίου 2006 «σχετικά
µε τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία και των ατόµων µε
µειωµένη κινητικότητα όταν ταξιδεύουν αεροπορικώς» (L 204),
σε περίπτωση αναχώρησης ή διέλευσης ή άφιξης σε αερολιµένα
ευρισκόµενο στην Επικράτεια κράτους µέλους, στις οποίες συµ-
περιλαµβάνονται πτήσεις που αναχωρούν από αερολιµένα ευρι-
σκόµενο σε τρίτη χώρα προς αερολιµένα ευρισκόµενο στην
Επικράτεια κράτους µέλους, όταν οι υπηρεσίες παρέχονται από
ενωσιακούς αεροµεταφορείς.

32) «Υπηρεσίες µεταφορών επιβατών µε λεωφορεία»: οι υπη-
ρεσίες που καλύπτονται από τις παρ. 1 και 2 του άρθρου 2 του
Κανονισµού (ΕΕ) 181/2011 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 16ης Φεβρουαρίου 2011 «για τα δικαιώµατα
των επιβατών λεωφορείων και πούλµαν και για την τροποποίηση
του κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 2006/2004» (L 55).

33) «Υπηρεσίες σιδηροδροµικών µεταφορών επιβατών»: όλες
οι υπηρεσίες σιδηροδροµικών µεταφορών επιβατών της παρ. 1
του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΚ) 1371/2007 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2007
«σχετικά µε τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των επιβατών σι-
δηροδροµικών γραµµών» (L 315), εξαιρουµένων των υπηρεσιών
που αναφέρονται στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ίδιου Κανονι-
σµού.

34) «Υπηρεσίες πλωτών µεταφορών επιβατών»: οι επιβατικές
υπηρεσίες που καλύπτονται από την παρ. 1 του άρθρου 2 του
Κανονισµού (ΕΕ) 1177/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 24ης Νοεµβρίου 2010 «για τα δικαιώµατα
των επιβατών στις θαλάσσιες και εσωτερικές πλωτές µεταφορές
και για την τροποποίηση του κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 2006/2004»
(L 334), µε εξαίρεση τις υπηρεσίες που ρυθµίζονται στην παρ. 2
του άρθρου 2 του εν λόγω Κανονισµού.

35) «Υπηρεσίες αστικών και προαστιακών µεταφορών»: οι αστι-
κές και προαστιακές υπηρεσίες της παρ. 6 του άρθρου 3 του ν.
4408/2016 (Α’ 135), οι οποίες, για τους σκοπούς του παρόντος,
περιλαµβάνουν µόνο: τρένο, λεωφορείο και πούλµαν, µετρό,
τραµ και τρόλεϊ.

36) «Υπηρεσίες περιφερειακών µεταφορών»: οι περιφερειακές
υπηρεσίες της παρ. 7 του άρθρου 3 του            ν. 4408/2016, οι
οποίες, για τους σκοπούς του παρόντος, περιλαµβάνουν µόνο:
τρένο, λεωφορείο και πούλµαν, µετρό, τραµ και τρόλεϊ.

37) «Υποστηρικτική τεχνολογία»: κάθε στοιχείο, τµήµα εξοπλι-
σµού, υπηρεσία ή προϊόν συστήµατος που περιλαµβάνει λογι-
σµικό το οποίο χρησιµοποιείται για να αυξηθούν, να
διατηρηθούν, να υποκατασταθούν ή να βελτιωθούν οι λειτουργι-
κές δυνατότητες των ατόµων µε αναπηρία ή για την ανακούφιση
και αντιστάθµιση της αναπηρίας και των περιορισµών δραστη-
ριότητας ή συµµετοχής.

38) «Λειτουργικό σύστηµα»: το λογισµικό, το οποίο, µεταξύ
άλλων, υποστηρίζει τη διασύνδεση του περιφερειακού υλικού
εξοπλισµού, προγραµµατίζει καθήκοντα, κατανέµει αποθήκευση,
και παρουσιάζει στον χρήστη µια προεπιλεγµένη διεπαφή, όταν
δεν βρίσκεται σε λειτουργία κανένα πρόγραµµα εφαρµογής,
συµπεριλαµβανοµένων των διεπαφών γραφικών των χρηστών,

είτε το εν λόγω λογισµικό αποτελεί αναπόσπαστο µέρος υλικού
συστήµατος πληροφορικής γενικής χρήσης από τους καταναλω-
τές, είτε αποτελεί άλλου είδους αυτοτελές λογισµικό που προ-
ορίζεται να λειτουργεί σε υλικό σύστηµα πληροφορικής γενικής
χρήσης από τους καταναλωτές. Εξαιρούνται οι φορτωτές λει-
τουργικού συστήµατος, τα βασικά συστήµατα εισροής/εκροής ή
το λοιπό υλικό λογισµικού που απαιτείται κατά την εκκίνηση ή
την εγκατάσταση του λειτουργικού συστήµατος.

39) «Υλικό σύστηµα πληροφορικής για γενική χρήση από τους
καταναλωτές»: ο συνδυασµός υλικού εξοπλισµού που συνιστά
έναν πλήρη υπολογιστή και χαρακτηρίζεται από την πολυλει-
τουργική του φύση, την ικανότητά του να εκτελεί, µε το κατάλ-
ληλο λογισµικό, τις περισσότερες κοινές υπολογιστικές εργασίες
που ζητούν οι καταναλωτές και προορίζεται για χρήση από αυ-
τούς, στον οποίο συµπεριλαµβάνονται οι προσωπικοί υπολογι-
στές, ιδίως οι επιτραπέζιοι υπολογιστές, οι φορητοί υπολογιστές,
τα έξυπνα τηλέφωνα και οι ταµπλέτες.

40) «Διαδραστική υπολογιστική ικανότητα»: η λειτουργία που
υποστηρίζει την αλληλεπίδραση ανθρώπου - συσκευής και επι-
τρέπει την επεξεργασία και τη µετάδοση δεδοµένων, φωνής ή
βίντεο ή οποιονδήποτε συνδυασµό των ανωτέρω.

41) «Ηλεκτρονικό βιβλίο και ειδικό λογισµικό»: η υπηρεσία, που
συνίσταται στην παροχή ψηφιακών αρχείων που φέρουν ηλε-
κτρονική εκδοχή αρχείου βιβλίου, η οποία προσφέρει δυνατότη-
τες πρόσβασης, πλοήγησης, ανάγνωσης και χρήσης και το
λογισµικό στο οποίο συµπεριλαµβάνονται οι υπηρεσίες και οι
εφαρµογές για φορητές συσκευές, που προορίζονται ειδικά για
την πρόσβαση, πλοήγηση, ανάγνωση και χρήση αυτών των ψη-
φιακών αρχείων και δεν περιλαµβάνει λογισµικό που καλύπτεται
από τον ορισµό της περ. 42.

42) «Συσκευή ανάγνωσης ηλεκτρονικών βιβλίων»: ο ειδικός
εξοπλισµός, στον οποίο συµπεριλαµβάνονται τόσο ο υλικός εξο-
πλισµός, όσο και το λογισµικό που χρησιµοποιείται για πρό-
σβαση, πλοήγηση, ανάγνωση και χρήση αρχείων ηλεκτρονικών
βιβλίων.

43) «Ηλεκτρονικά εισιτήρια»: κάθε σύστηµα στο οποίο αποθη-
κεύεται ηλεκτρονικά σε υλική κάρτα µετακινήσεων ή σε άλλη συ-
σκευή, αντί να εκτυπώνεται σε έντυπο εισιτήριο, το δικαίωµα
ταξιδίου, υπό µορφή µεµονωµένων ή πολλαπλών εισιτηρίων τα-
ξιδίου, ταξιδιωτικών συνδροµών, ή ταξιδιωτικής πίστωσης.

44) «Υπηρεσίες ηλεκτρονικής έκδοσης εισιτηρίων»: κάθε σύ-
στηµα στο οποίο αγοράζονται, µεταξύ άλλων σε επιγραµµικό (on
line) περιβάλλον, εισιτήρια επιβατικών µεταφορών µε τη χρήση
συσκευής µε διαδραστική υπολογιστική ικανότητα, και παραδί-
δονται στον αγοραστή σε ηλεκτρονική µορφή, προκειµένου να
µπορούν να τυπωθούν σε χαρτί ή να εµφανιστούν µε τη χρήση
φορητής συσκευής µε διαδραστική υπολογιστική ικανότητα στη
διάρκεια του ταξιδιού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑΣ 

ΚΑΙ ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ

Άρθρο 5
Απαιτήσεις προσβασιµότητας

(άρθρο 4 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Όλα τα προϊόντα τηρούν τις απαιτήσεις προσβασιµότητας
των Τµήµατων I και ΙΙ του Παραρτήµατος I, εξαιρουµένων των
τερµατικών αυτοεξυπηρέτησης, ως προς το Τµήµα ΙΙ του ως άνω
Παρατήµατος.

2. Με την επιφύλαξη της παρ. 4, όλες οι υπηρεσίες τηρούν τις
απαιτήσεις προσβασιµότητας των Τµηµάτων ΙΙΙ και IV του Παραρ-
τήµατος I, εξαιρουµένων των αστικών και προαστιακών υπηρε-
σιών µεταφορών και περιφερειακών υπηρεσιών µεταφορών, ως
προς το Τµήµα III του ως άνω Παραρτήµατος.

3. Το δοµηµένο περιβάλλον που χρησιµοποιούν οι πελάτες των
υπηρεσιών που καλύπτονται από τον παρόντα, συµµορφώνεται
µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας, σύµφωνα µε την κείµενη πο-
λεοδοµική νοµοθεσία και τη νοµοθεσία που διέπει τις περιπτώ-
σεις προσβασιµότητας εντός χερσαίας ζώνης λιµένα.
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4. Οι πολύ µικρές επιχειρήσεις που παρέχουν υπηρεσίες απαλ-
λάσσονται από την τήρηση των απαιτήσεων προσβασιµότητας
της παρ. 2, καθώς και από οποιαδήποτε υποχρέωση σχετικά µε
την τήρηση των εν λόγω απαιτήσεων.

5. Οι αρµόδιες υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας εξασφαλίζουν ότι η απάντηση στις επικοινωνίες
έκτακτης ανάγκης προς τον ενιαίο ευρωπαϊκό αριθµό έκτακτης
ανάγκης «112» από το κέντρο λήψης κλήσεων έκτακτης ανάγκης
«PSAP» τηρεί τις ειδικές απαιτήσεις προσβασιµότητας του Τµή-
µατος V του Παραρτήµατος I.

Άρθρο 6
Ισχύουσα νοµοθεσία της Ένωσης στον τοµέα 

των επιβατικών µεταφορών
(άρθρο 5 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

Υπηρεσίες που τηρούν τις απαιτήσεις σχετικά µε την παροχή
προσβάσιµων πληροφοριών και πληροφοριών σχετικά µε την
προσβασιµότητα που καθορίζονται στους Κανονισµούς α) (ΕΚ)
261/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
11ης Φεβρουαρίου του 2004 «για τη θέσπιση κοινών κανόνων
αποζηµίωσης των επιβατών αεροπορικών µεταφορών και παρο-
χής βοήθειας σε αυτούς σε περίπτωση άρνησης επιβίβασης και
µαταίωσης ή µεγάλης καθυστέρησης της πτήσης και για την κα-
τάργηση του κανονισµού (ΕΟΚ) αριθµ. 295/91» (L 46), β)
1107/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 5ης Ιουλίου 2006 «σχετικά µε τα δικαιώµατα των ατόµων µε
αναπηρία και των ατόµων µε µειωµένη κινητικότητα όταν ταξι-
δεύουν αεροπορικώς»         (L 204), γ) 1371/2007 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2007
«σχετικά µε τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των επιβατών σι-
δηροδροµικών γραµµών» (L 315), δ) 1177/2010 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 24ης Νοεµβρίου 2010 «για
τα δικαιώµατα των επιβατών στις θαλάσσιες και εσωτερικές πλω-
τές µεταφορές και για την τροποποίηση του κανονισµού (ΕΚ)
αριθµ. 2006/2004»       (L 334), και ε) 181/2011 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Φεβρουαρίου 2021
«για τα δικαιώµατα των επιβατών λεωφορείων και πούλµαν και
για την τροποποίηση του κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 2006/2004» (L
55) και στις σχετικές κανονιστικές πράξεις που εκδόθηκαν βάσει
του π.δ. 104/2010 (Α’ 181), θεωρείται ότι συµµορφώνονται µε τις
αντίστοιχες απαιτήσεις του παρόντος. Σε περιπτώσεις στις
οποίες ο παρών προβλέπει πρόσθετες απαιτήσεις πέρα από εκεί-
νες που προβλέπονται στους εν λόγω Κανονισµούς και στις εν
λόγω πράξεις, οι πρόσθετες απαιτήσεις εφαρµόζονται πλήρως.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΦΟΡΕΩΝ 
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Άρθρο 7
Υποχρεώσεις των κατασκευαστών
(άρθρο 7 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Οι κατασκευαστές εξασφαλίζουν ότι τα προϊόντα που δια-
θέτουν στην αγορά είναι σχεδιασµένα και κατασκευασµένα σύµ-
φωνα µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας του
παρόντος.

2. Οι κατασκευαστές καταρτίζουν τον τεχνικό φάκελο σύµ-
φωνα µε το Παράρτηµα IV και διενεργούν τη διαδικασία αξιολό-
γησης της συµµόρφωσης που ορίζεται στο εν λόγω Παράρτηµα
ή αναθέτουν τη διενέργειά της σε τρίτο για λογαριασµό τους.

Όταν η συµµόρφωση προϊόντος µε τις εφαρµοστέες απαιτή-
σεις προσβασιµότητας αποδεικνύεται µε αυτήν τη διαδικασία, οι
κατασκευαστές καταρτίζουν δήλωση συµµόρφωσης ΕΕ και θέ-
τουν τη σήµανση «CE».

3. Οι κατασκευαστές διατηρούν τον τεχνικό φάκελο και τη δή-
λωση συµµόρφωσης ΕΕ επί πέντε (5) έτη από τη διάθεση του
προϊόντος στην αγορά.

4. Οι κατασκευαστές εξασφαλίζουν τη συµµόρφωση των σει-
ρών παραγωγής προς τον παρόντα. Οι αλλαγές στον σχεδιασµό
ή τα χαρακτηριστικά του προϊόντος και οι αλλαγές στα εναρµο-
νισµένα πρότυπα ή τις τεχνικές προδιαγραφές, µε βάση τις
οποίες δηλώνεται η συµµόρφωση προϊόντος, λαµβάνονται, δε-
όντως, υπόψη.

5. Οι κατασκευαστές εξασφαλίζουν ότι τα προϊόντα τους φέ-
ρουν αριθµό τύπου, παρτίδας ή σειράς ή άλλο στοιχείο που επι-
τρέπει την ταύτισή τους ή, όταν δεν το επιτρέπει το µέγεθος ή η
φύση του προϊόντος, εξασφαλίζουν ότι οι απαραίτητες πληρο-
φορίες αναγράφονται στη συσκευασία ή σε έγγραφο που συνο-
δεύει το προϊόν.

6. Οι κατασκευαστές σηµειώνουν το όνοµά τους, την καταχω-
ρισµένη εµπορική επωνυµία τους ή το καταχωρισµένο εµπορικό
σήµα τους και τη διεύθυνση επικοινωνίας τους στο προϊόν ή,
όταν δεν είναι δυνατόν, στη συσκευασία του ή σε έγγραφο που
συνοδεύει το προϊόν. Η διεύθυνση υποδεικνύει ένα µοναδικό
στοιχείο επικοινωνίας µε τον κατασκευαστή. Τα στοιχεία επικοι-
νωνίας διατυπώνονται στην ελληνική γλώσσα, σε γραφή µπράιγ
ή σε άλλες προσβάσιµες µορφές.

7. Οι κατασκευαστές εξασφαλίζουν ότι το προϊόν συνοδεύεται
από οδηγίες και πληροφορίες ασφάλειας στην ελληνική γλώσσα.
Οι ανωτέρω οδηγίες και πληροφορίες, καθώς και κάθε επισή-
µανση είναι σαφείς, κατανοητές και εύληπτες και είναι δυνατόν
να παρασχεθούν σε προσβάσιµη µορφή εφόσον ζητηθεί από τον
πελάτη.

8. Οι κατασκευαστές που θεωρούν ότι προϊόν που έχουν δια-
θέσει στην αγορά δεν συµµορφώνεται µε τον παρόντα λαµβά-
νουν αµέσως τα διορθωτικά µέτρα που είναι αναγκαία για να
εξασφαλίσουν τη συµµόρφωσή του ή, κατά περίπτωση, να το
αποσύρουν. Επιπλέον, όταν το προϊόν δεν συµµορφώνεται µε τις
απαιτήσεις προσβασιµότητας του παρόντος, οι κατασκευαστές
ενηµερώνουν αµέσως τις αρµόδιες αρχές εποπτείας της αγοράς
και παραθέτουν λεπτοµέρειες, ιδίως, για τη µη συµµόρφωση και
τα διορθωτικά µέτρα που έλαβαν. Σε αυτές τις περιπτώσεις, οι
κατασκευαστές διατηρούν µητρώο προϊόντων τα οποία δεν συµ-
µορφώνονται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας,
καθώς και σχετικών καταγγελιών. 

9. Οι κατασκευαστές παρέχουν, στην ελληνική γλώσσα, στην
αρχή εποπτείας της αγοράς, κατόπιν αιτιολογηµένου αιτήµατός
της, όλες τις πληροφορίες και την τεκµηρίωση που απαιτούνται
για να αποδειχθεί η συµµόρφωση του προϊόντος. Αν προκύπτει
η µη συµµόρφωση του προϊόντος σύµφωνα µε τον παρόντα, οι
κατασκευαστές συνεργάζονται µε την αρχή, κατόπιν αιτήµατός
της, για την εξασφάλιση της συµµόρφωσης των προϊόντων µε
τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας. 

Άρθρο 8
Εξουσιοδοτηµένοι αντιπρόσωποι
(άρθρο 8 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Οι κατασκευαστές µπορούν να διορίζουν, µε γραπτή εντολή,
εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπο.

2. Οι υποχρεώσεις που ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 7
και η κατάρτιση του τεχνικού φακέλου δεν ανατίθενται σε εξου-
σιοδοτηµένο αντιπρόσωπο.

Η εντολή προς τον εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπο επιτρέπει
τουλάχιστον:

α) τη διατήρηση της δήλωσης συµµόρφωσης Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τον τεχνικό φάκελο στη διάθεση των εποπτικών
αρχών της αγοράς επί πέντε (5) έτη,

β) την παροχή στην αρχή εποπτείας της αγοράς, κατόπιν αι-
τιολογηµένου αιτήµατός της, όλων των πληροφοριών και της
τεκµηρίωσης που απαιτούνται για να αποδειχθεί η συµµόρφωση
ενός προϊόντος,

γ) τη συνεργασία µε την αρχή εποπτείας της αγοράς, κατόπιν
αιτήµατός της, για τις ενέργειες για την εξασφάλιση της συµ-
µόρφωσης µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας
προϊόντων που καλύπτει η εντολή του.
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Άρθρο 9
Υποχρεώσεις των εισαγωγέων

(άρθρο 9 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Οι εισαγωγείς διαθέτουν στην αγορά µόνο συµµορφούµενα
προϊόντα.

2. Πριν διαθέσουν προϊόν στην αγορά, οι εισαγωγείς διασφα-
λίζουν ότι ο κατασκευαστής έχει διενεργήσει την κατάλληλη δια-
δικασία αξιολόγησης της συµµόρφωσης του Παραρτήµατος IV.
Επίσης, οι εισαγωγές εξασφαλίζουν α) ότι ο κατασκευαστής έχει
καταρτίσει τον τεχνικό φάκελο που απαιτεί το εν λόγω Παράρ-
τηµα, β) ότι το προϊόν φέρει τη σήµανση «CE» και συνοδεύεται
από τα απαιτούµενα έγγραφα και γ) ότι ο κατασκευαστής έχει
τηρήσει τις απαιτήσεις των παρ. 5 και 6 του άρθρου 7.

3. Εφόσον ένας εισαγωγέας θεωρεί ότι κάποιο προϊόν δεν συµ-
µορφώνεται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας
του παρόντος, δεν διαθέτει το προϊόν στην αγορά µέχρις ότου
αυτό συµµορφωθεί. Επίσης, ο εισαγωγέας ενηµερώνει σχετικά
τον κατασκευαστή, καθώς και την αρχή εποπτείας της αγοράς,
όταν το προϊόν δεν συµµορφώνεται µε τις εφαρµοστέες απαιτή-
σεις προσβασιµότητας.

4. Οι εισαγωγείς σηµειώνουν το όνοµα, την καταχωρισµένη εµ-
πορική επωνυµία τους ή το καταχωρισµένο εµπορικό σήµα τους
και τη διεύθυνση επικοινωνίας τους στο προϊόν ή, όταν δεν είναι
δυνατόν, στη συσκευασία του ή σε έγγραφο που συνοδεύει το
προϊόν. Τα στοιχεία επικοινωνίας διατυπώνονται στην ελληνική
γλώσσα, σε γραφή µπράιγ ή σε άλλες προσβάσιµες µορφές . 

5. Οι εισαγωγείς εξασφαλίζουν ότι το προϊόν συνοδεύεται από
οδηγίες και πληροφορίες ασφαλείας στην ελληνική γλώσσα και
είναι δυνατόν να παρασχεθούν σε προσβάσιµη µορφή εφόσον
ζητηθεί από τον πελάτη.

6. Οι εισαγωγείς µεριµνούν ώστε, ενόσω είναι υπεύθυνοι για
κάποιο προϊόν, οι συνθήκες αποθήκευσης ή µεταφοράς να µη
θέτουν σε κίνδυνο τη συµµόρφωσή του µε τις εφαρµοστέες
απαιτήσεις προσβασιµότητας.

7. Οι εισαγωγείς θέτουν, για περίοδο πέντε (5) ετών, αντί-
γραφο της δήλωσης συµµόρφωσης ΕΕ στη διάθεση της αρχής
εποπτείας της αγοράς και εξασφαλίζουν ότι ο τεχνικός φάκελος
µπορεί να καταστεί διαθέσιµος, κατόπιν αιτήµατός της.

8. Οι εισαγωγείς που θεωρούν ότι προϊόν που έχουν διαθέσει
στην αγορά δεν συµµορφώνεται µε τον παρόντα λαµβάνουν αµέ-
σως τα διορθωτικά µέτρα που είναι αναγκαία για να εξασφαλί-
σουν τη συµµόρφωσή του ή να το αποσύρουν. Επιπλέον, όταν
το προϊόν δεν συµµορφώνεται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις
προσβασιµότητας, οι εισαγωγείς ενηµερώνουν αµέσως σχετικά
µε το θέµα αυτό την αρχή εποπτείας της αγοράς και παραθέτουν
λεπτοµέρειες ιδίως για τη µη συµµόρφωση και τα διορθωτικά
µέτρα που έλαβαν. Σε αυτές τις περιπτώσεις, οι εισαγωγείς δια-
τηρούν µητρώο προϊόντων τα οποία δεν συµµορφώνονται µε τις
εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας, καθώς και σχετικών
καταγγελιών. 

9. Οι εισαγωγείς παρέχουν, στην ελληνική γλώσσα, στην αρχή
εποπτείας της αγοράς, κατόπιν αιτιολογηµένου αιτήµατός της,
όλες τις πληροφορίες και την τεκµηρίωση που απαιτούνται για
να αποδειχθεί η συµµόρφωση του προϊόντος. Επίσης, συνεργά-
ζονται µε την αρχή αυτή, κατόπιν αιτήµατός της, για τις απαιτού-
µενες ενέργειες προς εξασφάλιση της συµµόρφωσης µε τις
εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας των προϊόντων που
έχουν διαθέσει στην αγορά.

Άρθρο 10
Υποχρεώσεις των διανοµέων

(άρθρο 10 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Όταν οι διανοµείς καθιστούν ένα προϊόν διαθέσιµο στην
αγορά, ενεργούν µε τη δέουσα προσοχή σε σχέση µε τις απαι-
τήσεις του παρόντος.

2. Οι διανοµείς, προτού καταστήσουν ένα προϊόν διαθέσιµο
στην αγορά, επαληθεύουν: α) ότι το προϊόν φέρει τη σήµανση
«CE», β) ότι συνοδεύεται από τα απαιτούµενα έγγραφα, τις οδη-
γίες και τις πληροφορίες ασφαλείας στην ελληνική γλώσσα, και

γ) ότι ο κατασκευαστής και ο εισαγωγέας έχουν τηρήσει τις απαι-
τήσεις των παρ. 5 και 6 του άρθρου 7 και της παρ. 4 του άρθρου
9 αντίστοιχα.

3. Εφόσον ένας διανοµέας θεωρεί ότι κάποιο προϊόν δεν συµ-
µορφώνεται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας
του παρόντος, ο διανοµέας δεν καθιστά το προϊόν διαθέσιµο
στην αγορά, µέχρις ότου αυτό συµµορφωθεί. Επίσης, ο διανο-
µέας ενηµερώνει σχετικά τον κατασκευαστή ή τον εισαγωγέα,
καθώς και την αρχή εποπτείας της αγοράς, όταν το προϊόν δεν
συµµορφώνεται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότη-
τας.

4. Οι διανοµείς µεριµνούν ώστε, ενόσω είναι υπεύθυνοι για κά-
ποιο προϊόν, οι συνθήκες αποθήκευσης ή µεταφοράς να µην θέ-
τουν σε κίνδυνο τη συµµόρφωσή του µε τις εφαρµοστέες
απαιτήσεις προσβασιµότητας.

5. Οι διανοµείς που θεωρούν ή έχουν λόγους να πιστεύουν ότι
προϊόν που έχουν καταστήσει διαθέσιµο στην αγορά δεν συµ-
µορφώνεται µε τον παρόντα διασφαλίζουν ότι λαµβάνονται τα
διορθωτικά µέτρα που είναι αναγκαία για να εξασφαλίσουν τη
συµµόρφωση του προϊόντος ή, κατά περίπτωση, την απόσυρσή
του. Επιπλέον, όταν το προϊόν δεν συµµορφώνεται µε τις εφαρ-
µοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας, οι διανοµείς ενηµερώ-
νουν αµέσως την αρχή εποπτείας της αγοράς και παραθέτουν
λεπτοµέρειες ιδίως για τη µη συµµόρφωση και τα διορθωτικά
µέτρα που έλαβαν. 

6. Οι διανοµείς παρέχουν στην αρχή εποπτείας της αγοράς,
κατόπιν αιτιολογηµένου αιτήµατός της, όλες τις πληροφορίες και
την τεκµηρίωση που απαιτούνται για να αποδειχθεί η συµµόρ-
φωση του προϊόντος. Επίσης, συνεργάζονται µε την αρχή αυτή,
κατόπιν αιτήµατός της, για την εξάλειψη της µη συµµόρφωσης
µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας προϊόντων
που έχουν διαθέσει στην αγορά.

Άρθρο 11
Περιπτώσεις στις οποίες οι υποχρεώσεις 

των κατασκευαστών εφαρµόζονται 
στους εισαγωγείς και στους διανοµείς

(άρθρο 11 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

Για τους σκοπούς του παρόντος, ο εισαγωγέας ή ο διανοµέας
θεωρείται κατασκευαστής και υπόκειται στις υποχρεώσεις του
κατασκευαστή σύµφωνα µε το άρθρο 7, όταν διαθέτει προϊόν
στην αγορά µε την επωνυµία ή το εµπορικό σήµα του ή τροπο-
ποιεί προϊόν που διατίθεται ήδη στην αγορά κατά τρόπο που
είναι δυνατόν να επηρεάσει τη συµµόρφωση µε τις απαιτήσεις
του παρόντος.

Άρθρο 12
Ταυτοποίηση των οικονοµικών φορέων 

που διαχειρίζονται προϊόντα
(άρθρο 12 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Οι οικονοµικοί φορείς που αναφέρονται στα άρθρα 7 έως
10 προσδιορίζουν στις αρχές εποπτείας της αγοράς τα ακό-
λουθα:

α) κάθε άλλον οικονοµικό φορέα ο οποίος τους έχει προµη-
θεύσει προϊόν,

β) κάθε άλλον οικονοµικό φορέα στον οποίον έχουν προµη-
θεύσει προϊόν.

2. Οι οικονοµικοί φορείς των άρθρων 7 έως 10 οφείλουν να
είναι σε θέση να παρέχουν τις πληροφορίες της παρ. 1 επί πέντε
(5) έτη αφότου έχουν προµηθευτεί το προϊόν και επί πέντε (5)
έτη αφότου έχουν προµηθεύσει το προϊόν.

Άρθρο 13
Υποχρεώσεις των παρόχων υπηρεσιών

(άρθρο 13 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Οι πάροχοι υπηρεσιών σχεδιάζουν και παρέχουν υπηρεσίες
σύµφωνα µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας του παρόντος.

2. α) Οι πάροχοι υπηρεσιών συντάσσουν τις πληροφορίες που
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απαιτούνται σύµφωνα µε το Παράρτηµα V και παραθέτουν πώς οι
υπηρεσίες ικανοποιούν τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµό-
τητας. Οι πληροφορίες διατίθενται στο κοινό σε γραπτή και προ-
φορική µορφή, µεταξύ άλλων, µε τρόπο ώστε να είναι
προσβάσιµες σε άτοµα µε αναπηρία. Οι πάροχοι υπηρεσιών δια-
τηρούν τις πληροφορίες για όσο χρονικό διάστηµα η υπηρεσία
είναι σε λειτουργία.

β) Οι ειδικές απαιτήσεις προσβασιµότητας του Τµήµατος V του
Παραρτήµατος Ι προσφέρονται από τους παρόχους υπηρεσιών
ατελώς στο σύνολό τους και χωρίς υποχρέωση χρήσης οποιου-
δήποτε µέσου πληρωµής, σύµφωνα µε το άρθρο 217 του ν.
4727/2020 (Α’ 184).

3. Με την επιφύλαξη του άρθρου 28  του παρόντος, οι πάροχοι
υπηρεσιών εξασφαλίζουν ότι προβλέπονται διαδικασίες, ώστε η
παροχή υπηρεσιών να συµµορφώνεται µε τις εφαρµοστέες απαι-
τήσεις προσβασιµότητας. Οι αλλαγές στα χαρακτηριστικά της πα-
ροχής της υπηρεσίας, οι αλλαγές στις εφαρµοστέες απαιτήσεις
προσβασιµότητας και οι αλλαγές στα εναρµονισµένα πρότυπα ή
τις τεχνικές προδιαγραφές µε βάση τις οποίες δηλώνεται η συµ-
µόρφωση της υπηρεσίας µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας λαµ-
βάνονται δεόντως υπόψη από τους παρόχους υπηρεσιών.

4. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης, οι πάροχοι υπηρεσιών λαµ-
βάνουν τα διορθωτικά µέτρα που είναι αναγκαία για να εξασφαλί-
σουν τη συµµόρφωση της υπηρεσίας, σύµφωνα µε τις
εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας. 

Επιπλέον, όταν η υπηρεσία δεν συµµορφώνεται µε τις εφαρµο-
στέες απαιτήσεις προσβασιµότητας, οι πάροχοι υπηρεσιών ενη-
µερώνουν αµέσως σχετικά µε το θέµα αυτό την αρµόδια αρχή
εποπτείας της αγοράς και παραθέτουν λεπτοµέρειες ιδίως για τη
µη συµµόρφωση και τα διορθωτικά µέτρα που έλαβαν. 

5. Οι πάροχοι υπηρεσιών παρέχουν στην αρµόδια αρχή, κατόπιν
αιτιολογηµένου αιτήµατός της, όλες τις πληροφορίες που απαι-
τούνται για να αποδειχθεί η συµµόρφωση της υπηρεσίας µε τις
εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας. Επίσης, συνεργάζον-
ται µε την αρχή αυτή, κατόπιν αιτήµατός της, για τη συµµόρφωση
της υπηρεσίας µε τις εν λόγω απαιτήσεις.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΤΕΚΜΗΡΙΟ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗΣ ΚΑΙ ΠΑΡΕΚΚΛΙΣΕΙΣ 

Άρθρο 14
Θεµελιώδης µεταβολή και δυσανάλογη επιβάρυνση

(άρθρο 14 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Οι απαιτήσεις προσβασιµότητας που αναφέρονται στο άρθρο
5 εφαρµόζονται στον βαθµό που η συµµόρφωση:

α) δεν απαιτεί σηµαντική αλλαγή στα προϊόντα ή τις υπηρεσίες
µε αποτέλεσµα τη θεµελιώδη µεταβολή του βασικού χαρακτήρα
τους, και

β) δεν συνεπάγεται την επιβολή δυσανάλογης επιβάρυνσης για
τους ενδιαφερόµενους οικονοµικούς φορείς.

2. Οι οικονοµικοί φορείς διενεργούν τεκµηριωµένη εκτίµηση ως
προς το κατά πόσον η συµµόρφωση µε τις απαιτήσεις προσβασι-
µότητας του άρθρου 5 προκαλεί σηµαντική αλλαγή ή, µε βάση τα
σχετικά κριτήρια που προσδιορίζονται στο Παράρτηµα VI, συνε-
πάγεται δυσανάλογη επιβάρυνση κατά την περ. β) της παρ. 1.

3. Οι οικονοµικοί φορείς διατηρούν όλα τα σχετικά αποτελέ-
σµατα για περίοδο πέντε (5) ετών, η οποία υπολογίζεται από την
ηµεροµηνία της τελευταίας διάθεσης προϊόντος στην αγορά ή της
τελευταίας παροχής υπηρεσίας, κατά περίπτωση. Κατόπιν αιτή-
µατος της αρχής εποπτείας της αγοράς ή της αρχής ελέγχου της
συµµόρφωσης των υπηρεσιών, κατά περίπτωση, οι οικονοµικοί
φορείς παρέχουν στις αρχές αντίγραφο της εκτίµησης που ανα-
φέρεται στην παρ. 2.

4. Κατά παρέκκλιση της παρ. 2, οι πολύ µικρές επιχειρήσεις
στον τοµέα των προϊόντων απαλλάσσονται από την απαίτηση να
τεκµηριώνουν την εκτίµησή τους. Ωστόσο, εάν η αρχή εποπτείας
της αγοράς το ζητήσει, οι πολύ µικρές επιχειρήσεις στον τοµέα
των προϊόντων για τα οποία έχουν επιλέξει να επικαλεστούν την
παρ. 1, παρέχουν στην αρχή τα τεκµήρια που αφορούν στην εκτί-
µηση που αναφέρεται στην παρ. 2.

5. Οι πάροχοι υπηρεσιών που επικαλούνται την περ. β) της παρ.
1, ανανεώνουν, τουλάχιστον για πέντε (5) έτη, για κάθε κατηγορία
ή είδος υπηρεσίας, την εκτίµησή τους για το κατά πόσον η επιβά-
ρυνση είναι δυσανάλογη:

α) όταν µεταβάλλεται η προσφερόµενη υπηρεσία, ή
β) όταν ζητείται από τις αρχές εποπτείας της συµµόρφωσης των

υπηρεσιών.
6. Όταν οι οικονοµικοί φορείς, είτε του δηµόσιου, είτε του ιδιω-

τικού τοµέα, λαµβάνουν χρηµατοδότηση από άλλες πηγές, πλην
των ιδίων πόρων του οικονοµικού φορέα, που παρέχεται για τον
σκοπό της βελτίωσης της προσβασιµότητας, δεν µπορούν να επι-
καλούνται την περ. β) της παρ. 1.

7. Όταν οι οικονοµικοί φορείς επικαλούνται την παρ. 1 για συγ-
κεκριµένο προϊόν ή συγκεκριµένη υπηρεσία, ενηµερώνουν σχετικά
την αρχή εποπτείας της αγοράς ή την υπηρεσία που είναι αρµόδια
για τον έλεγχο της συµµόρφωσης των υπηρεσιών. Το πρώτο εδά-
φιο δεν εφαρµόζεται στις πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Άρθρο 15
Τεκµήριο συµµόρφωσης

(άρθρο 15 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Τα προϊόντα και οι υπηρεσίες που συµµορφώνονται µε τα
εναρµονισµένα πρότυπα ή µε µέρη αυτών, τα στοιχεία των
οποίων έχουν δηµοσιευθεί στην Επίσηµη Εφηµερίδα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, τεκµαίρεται ότι συµµορφώνονται µε τις απαιτή-
σεις προσβασιµότητας του παρόντος, εφόσον τα εν λόγω
πρότυπα ή τα µέρη τους καλύπτουν τις απαιτήσεις αυτές.

2. Τα προϊόντα και οι υπηρεσίες που συµµορφώνονται µε τις
τεχνικές προδιαγραφές ή µε µέρη αυτών τεκµαίρεται ότι συµ-
µορφώνονται µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας του παρόντος,
εφόσον οι εν λόγω τεχνικές προδιαγραφές ή τα µέρη τους κα-
λύπτουν τις απαιτήσεις αυτές.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΣΗΜΑΝΣΗ «CE»

Άρθρο 16
Δήλωση ΕΕ για τη συµµόρφωση των προϊόντων

(άρθρο 16 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Με τη δήλωση συµµόρφωσης ΕΕ δηλώνεται ότι πληρούνται
αποδεδειγµένα οι εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας.
Όταν κατ’ εξαίρεση γίνεται χρήση του άρθρου 14, η δήλωση
συµµόρφωσης ΕΕ αναφέρει ποιες απαιτήσεις προσβασιµότητας
υπάγονται σε αυτή την εξαίρεση.

2. Η δήλωση συµµόρφωσης ΕΕ συντάσσεται ή µεταφράζεται
στην ελληνική γλώσσα και έχει τη δοµή που ορίζεται στο Παράρ-
τηµα VII. Επίσης, περιέχει τα στοιχεία που ορίζονται στο Παράρ-
τηµα IV και επικαιροποιείται συνεχώς. Οι απαιτήσεις σχετικά µε
την τεχνική τεκµηρίωση δεν επιβάλλουν αδικαιολόγητη επιβά-
ρυνση στις πολύ µικρές, τις µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις.

3. Όταν ένα προϊόν διέπεται από περισσότερες από µία ενω-
σιακές πράξεις βάσει των οποίων απαιτείται δήλωση συµµόρφω-
σης ΕΕ, καταρτίζεται µια και µόνο δήλωση συµµόρφωσης ΕΕ για
όλες τις εν λόγω ενωσιακές πράξεις. Η δήλωση αυτή περιέχει τα
στοιχεία των οικείων πράξεων, συµπεριλαµβανοµένων των στοι-
χείων δηµοσίευσής τους.

4. Με την κατάρτιση της δήλωσης συµµόρφωσης ΕΕ, ο κατα-
σκευαστής αναλαµβάνει την ευθύνη για τη συµµόρφωση του
προϊόντος προς τις απαιτήσεις του παρόντος.

Άρθρο 17
Γενικές αρχές της σήµανσης «CE» των προϊόντων

(άρθρο 17 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

Η σήµανση «CE» υπόκειται στις γενικές αρχές του άρθρου 30
του Κανονισµού (ΕΚ) 765/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 9ης Ιουλίου 2008 «για τον καθορισµό των
απαιτήσεων διαπίστευσης και για την κατάργηση του κανονισµού
(ΕΟΚ) αριθµ. 339/93 του Συµβουλίου» (L 218).
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Άρθρο 18
Κανόνες και όροι για την τοποθέτηση

της σήµανσης «CE»
(άρθρο 18 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Η σήµανση «CE» τοποθετείται κατά τρόπο εµφανή, ευανά-
γνωστο και ανεξίτηλο στο προϊόν ή στην πινακίδα µε τα στοιχεία
του. Όταν η φύση του προϊόντος δεν το επιτρέπει ή δεν το δικαιο-
λογεί, η σήµανση «CE» τοποθετείται στη συσκευασία του προϊόν-
τος και στα συνοδευτικά έγγραφα.

2. Η σήµανση «CE» τοποθετείται προτού διατεθεί το προϊόν
στην αγορά.

3. Η αρχή εποπτείας της αγοράς λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα
σύµφωνα µε το Κεφάλαιο ΣΤ’ και το άρθρο 26 για την εξασφάλιση
της αποτελεσµατικής εφαρµογής του καθεστώτος που διέπει τη
σήµανση «CE» και την αντιµετώπιση της αθέµιτης χρήσης της εν
λόγω σήµανσης αντίστοιχα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΚΑΙ 

ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑ

Άρθρο 19
Εποπτεία της αγοράς προϊόντων

(άρθρο 19 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Η παρ. 3 του άρθρου 2, οι παρ. 1, 2, 5 και 6 του άρθρου 10,
τα άρθρα 11, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 22, 24, 25, 26 και 27, οι παρ. 2
και 3 του άρθρου 28 του Κανονισµού (ΕE) 2019/1020 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019
«για την εποπτεία της αγοράς και τη συµµόρφωση των προϊόντων
και για την κατάργηση της Οδηγίας 2004/42/ΕΚ και των κανονι-
σµών (ΕΚ) αριθµ. 765/2008 και (ΕΕ) αριθµ. 305/2011» (L 169)
ισχύουν για τα προϊόντα του παρόντος.

2. Ως αρµόδια αρχή εποπτείας της αγοράς για τα προϊόντα ως
προς τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας του παρόν-
τος ορίζεται:

α) η Διεύθυνση Ασφάλειας και Συµµόρφωσης Βιοµηχανικών
Προϊόντων της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων για τα προϊόντα των περ. α) και ε) της
παρ. 1 του άρθρου 3 και για τα τερµατικά πληρωµών και τις αυτό-
µατες ταµειακές µηχανές,

β) η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων για τα
προϊόντα της περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 3,

γ) η Γενική Γραµµατεία Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών από κοινού µε τη Διεύθυνση Ασφάλειας και Συµ-
µόρφωσης Βιοµηχανικών Προϊόντων της Γενικής Γραµµατείας
Βιοµηχανίας του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων για τα
προϊόντα των στοιχείων ii), iii) και iv) της υποπερ. ββ) της περ. β)
της παρ. 1 του άρθρου 3,

δ) το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης από κοινού µε τη Δι-
εύθυνση Ασφάλειας και Συµµόρφωσης Βιοµηχανικών Προϊόντων
της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων για τα προϊόντα της περ. δ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3.

3. Για την άσκηση εποπτείας της αγοράς των προϊόντων ως
προς τις απαιτήσεις του παρόντος συγκροτούνται κλιµάκια ελέγ-
χου κατά τον ετήσιο τακτικό προγραµµατισµό, καθώς και  µετά
από καταγγελία.

4. Κατά την άσκηση της εποπτείας της αγοράς για προϊόντα, η
αρχή εποπτείας της αγοράς, εφόσον ο οικονοµικός φορέας έχει
επικαλεσθεί το άρθρο 14:

α) ελέγχει ότι η εκτίµηση που αναφέρεται στο άρθρο 14 έχει
διενεργηθεί από τον οικονοµικό φορέα,

β) επανεξετάζει την εκτίµηση και τα αποτελέσµατά της, καθώς
και την ορθή χρήση των κριτηρίων που καθορίζονται στο Παράρ-
τηµα VI, και

γ) ελέγχει τη συµµόρφωση µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προ-
σβασιµότητας.

5. Οι πληροφορίες που κατέχει η αρχή εποπτείας της αγοράς
σχετικά µε τη συµµόρφωση των οικονοµικών φορέων προς τις

εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας του παρόντος και µε
την εκτίµηση που προβλέπεται στο άρθρο 14 διατίθενται στους
καταναλωτές κατόπιν αιτήµατος και σε προσβάσιµη µορφή, εκτός
αν οι πληροφορίες αυτές δεν είναι δυνατόν να παρέχονται για λό-
γους εµπιστευτικότητας, όπως προβλέπεται στο άρθρο 17 του Κα-
νονισµού (ΕE) 2019/1020 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 20ής Ιουνίου 2019 «για την εποπτεία της αγοράς
και τη συµµόρφωση των προϊόντων και για την κατάργηση της
Οδηγίας 2004/42/ΕΚ και των κανονισµών (ΕΚ) αριθµ. 765/2008 και
(ΕΕ) αριθµ. 305/2011» (L 169).

6. Κατά την άσκηση της εποπτείας της αγοράς, η αρχή επο-
πτείας συνεργάζεται µε την αντιπροσωπευτικότερη οργάνωση των
ατόµων µε αναπηρία.

Άρθρο 20
Διαδικασία για τη µεταχείριση των προϊόντων 
που δεν συµµορφώνονται µε τις εφαρµοστέες

απαιτήσεις προσβασιµότητας
(άρθρο 20 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Εάν η αρχή εποπτείας της αγοράς έχει επαρκείς λόγους να
πιστεύει ότι ένα προϊόν που καλύπτεται από τον παρόντα δεν συµ-
µορφώνεται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβασιµότητας,
τότε διενεργεί αξιολόγηση για το εν λόγω προϊόν. Για τον σκοπό
αυτόν, οι σχετικοί οικονοµικοί φορείς συνεργάζονται πλήρως µε
την αρχή εποπτείας της αγοράς. Εάν, κατά την αξιολόγηση του
πρώτου εδαφίου, η αρχή εποπτείας της αγοράς διαπιστώσει ότι
το προϊόν δεν συµµορφώνεται προς τις απαιτήσεις που καθορί-
ζονται στον παρόντα, τότε ζητά χωρίς καθυστέρηση από τον σχε-
τικό οικονοµικό φορέα να λάβει όλα τα αναγκαία διορθωτικά
µέτρα για να φέρει το προϊόν σε συµµόρφωση µε τις απαιτήσεις
εντός προθεσµίας που ορίζει, ανάλογα προς τη φύση της µη συµ-
µόρφωσης.

Επίσης, απαιτεί από τον σχετικό οικονοµικό φορέα να αποσύρει
το προϊόν από την αγορά εντός ευλόγου διαστήµατος, µόνον εάν
ο σχετικός οικονοµικός φορέας δεν λάβει τα κατάλληλα διορθω-
τικά µέτρα εντός της προθεσµίας του τρίτου εδαφίου.

Το άρθρο 16 του Κανονισµού (ΕE) 2019/1020 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 «για την
εποπτεία της αγοράς και τη συµµόρφωση των προϊόντων και για
την κατάργηση της Οδηγίας 2004/42/ΕΚ και των κανονισµών (ΕΚ)
αριθµ. 765/2008 και (ΕΕ) αριθµ. 305/2011» (L 169) ισχύει για τα
µέτρα του τρίτου και του τέταρτου εδαφίου.

2. Εάν η αρχή εποπτείας της αγοράς διαπιστώνει ότι η µη συµ-
µόρφωση δεν περιορίζεται στην ελληνική επικράτεια, ενηµερώνει
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης και για τα µέτρα
που ζήτησε να λάβει ο οικονοµικός φορέας.

3. Ο οικονοµικός φορέας διασφαλίζει ότι λαµβάνονται όλα τα
ενδεικνυόµενα διορθωτικά µέτρα για όλα τα προϊόντα που έχει
θέσει σε κυκλοφορία στην αγορά σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

4. Εάν ο σχετικός οικονοµικός φορέας, εντός του χρονικού δια-
στήµατος του τρίτου εδαφίου της παρ. 1, δεν λάβει τα αναγκαία
διορθωτικά µέτρα, τότε η αρχή εποπτείας της αγοράς λαµβάνει
όλα τα κατάλληλα προσωρινά µέτρα για να απαγορεύσει ή να πε-
ριορίσει τη διαθεσιµότητα του προϊόντος στην αγορά ή να απο-
σύρει το προϊόν από την αγορά.

Η αρχή εποπτείας της αγοράς ενηµερώνει αµέσως την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και τα άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τα µέτρα αυτά.

5. Οι πληροφορίες που αναφέρονται στο δεύτερο εδάφιο της
παρ. 4 περιλαµβάνουν όλες τις διαθέσιµες λεπτοµέρειες, ιδίως τα
στοιχεία που απαιτούνται για την ταυτοποίηση του µη συµµορφού-
µενου προϊόντος, την καταγωγή του, τη φύση της εικαζόµενης µη
συµµόρφωσης και τις απαιτήσεις προσβασιµότητας µε τις οποίες
δεν συµµορφώνεται το προϊόν, τη φύση και τη διάρκεια των µέ-
τρων που ελήφθησαν, καθώς και τα επιχειρήµατα που προβάλλει
ο σχετικός οικονοµικός φορέας. Ειδικότερα, η αρχή εποπτείας
αναφέρει εάν η έλλειψη συµµόρφωσης οφείλεται στο ότι:

α) το προϊόν δεν πληροί τις εφαρµοστέες απαιτήσεις προσβα-
σιµότητας, ή

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 2537



β) υπάρχουν ελλείψεις στα εναρµονισµένα πρότυπα ή στις τε-
χνικές προδιαγραφές που αναφέρονται στο άρθρο 15 όπου βασί-
ζεται το τεκµήριο της συµµόρφωσης.

6. Η αρχή εποπτείας της αγοράς ενηµερώνει αµέσως την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και τα άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τα µέτρα που έλαβε και παρέχει άλλες πρόσθετες
πληροφορίες που ενδεχοµένως έχει όσον αφορά στη µη συµµόρ-
φωση του προϊόντος, και, σε περίπτωση διαφωνίας µε το κοινο-
ποιηθέν µέτρο, για τις τυχόν αντιρρήσεις της.

7. Εάν, εντός τριών (3) µηνών από τη λήψη των πληροφοριών
του δεύτερου εδαφίου της παρ. 4, δεν έχει διατυπωθεί αντίρρηση
από άλλο κράτος µέλος ή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε σχέση
µε προσωρινό µέτρο που έχει λάβει η αρµόδια αρχή, το µέτρο θε-
ωρείται δικαιολογηµένο.

Άρθρο 21
Τυπική µη συµµόρφωση

(άρθρο 22 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Με την επιφύλαξη του άρθρου 20, απαιτείται από τον σχετικό
οικονοµικό φορέα να θέσει τέλος στη µη συµµόρφωση, όταν δια-
πιστωθεί ένα από τα ακόλουθα:

α) η σήµανση «CE» έχει τεθεί κατά παράβαση του άρθρου 30
του Κανονισµού (ΕΚ) 765/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 9ης Ιουλίου 2008 «για τον καθορισµό των
απαιτήσεων διαπίστευσης και εποπτείας της αγοράς όσον αφορά
την εµπορία των προϊόντων και για την κατάργηση του κανονισµού
(ΕΟΚ) αριθµ. 339/93 του Συµβουλίου» (L 218) ή του άρθρου 18
του παρόντος,

β) η σήµανση «CE» δεν έχει τοποθετηθεί,
γ) η δήλωση συµµόρφωσης ΕΕ δεν έχει καταρτιστεί ή δεν έχει

καταρτιστεί σωστά,
δ) ο τεχνικός φάκελος είτε δεν είναι διαθέσιµος, είτε δεν είναι

πλήρης,
ε) οι πληροφορίες που αναφέρονται στην παρ. 6 του άρθρου 7

ή στην παρ. 4 του άρθρου 9 απουσιάζουν, είναι λανθασµένες ή ελ-
λιπείς,

στ) δεν πληρούται οποιαδήποτε άλλη από τις διοικητικές απαι-
τήσεις που προβλέπονται στο άρθρο 7 ή στο άρθρο 9.

2. Εάν η µη συµµόρφωση της παρ. 1 εξακολουθήσει να υφίστα-
ται, λαµβάνονται όλα τα δέοντα µέτρα για τον περιορισµό ή την
απαγόρευση της διαθεσιµότητας στην αγορά του προϊόντος ή για
την εξασφάλιση της απόσυρσής του από την αγορά.

Άρθρο 22
Συµµόρφωση των υπηρεσιών που παρέχονται

από ιδιωτικούς και δηµόσιους φορείς
(άρθρο 23 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 193 και την παρ. 1 του
άρθρου 219 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), θεσπίζονται, υλοποιούνται
και επικαιροποιούνται τακτικά επαρκείς διαδικασίες προκειµένου:

α) να ελέγχεται η συµµόρφωση των υπηρεσιών µε τις απαιτή-
σεις του παρόντος, καθώς και η εκτίµηση που αναφέρεται στο
άρθρο 14 και για την οποία εφαρµόζεται αναλογικά η παρ. 2 του
άρθρου 19,

β) να δίνεται συνέχεια στις καταγγελίες ή τις εκθέσεις που υπο-
βάλλονται σχετικά µε θέµατα που αφορούν στη µη συµµόρφωση
των υπηρεσιών µε τις απαιτήσεις προσβασιµότητας του παρόν-
τος,

γ) να επαληθεύεται ότι ο οικονοµικός φορέας έχει λάβει τα ανα-
γκαία διορθωτικά µέτρα.

2. Αρµόδια αρχή για την παρακολούθηση και τον έλεγχο της
συµµόρφωσης των υπηρεσιών στον τοµέα των ηλεκτρονικών επι-
κοινωνιών είναι η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων (ΕΕΤΤ), σύµφωνα µε το άρθρο 113 του ν. 4727/2020.

Η ΕΕΤΤ εξασφαλίζει ότι το κοινό είναι ενήµερο για την ύπαρξη,
τις αρµοδιότητες, την ταυτότητα, το έργο και τις αποφάσεις της
και καθιστά αυτές τις πληροφορίες διαθέσιµες σε προσβάσιµη
µορφή, εφόσον ζητηθεί.

3. Σε ό,τι αφορά την παροχή υπηρεσιών που διατίθενται µέσω

των ιστοτόπων και των εφαρµογών για φορητές συσκευές των
οργανισµών του δηµόσιου τοµέα, εφαρµόζεται το Κεφάλαιο Η’
του ν. 4727/2020 και συγκεκριµένα:

α) ως προς τη συµµόρφωση των υπηρεσιών µε τις απαιτήσεις
του παρόντος νόµου, ισχύει το τεκµήριο συµµόρφωσης µε τις
απαιτήσεις προσβασιµότητας, κατ’εφαρµογή του άρθρου 41 του
ν. 4727/2020,

β) ως προς το σκέλος υποβολής των καταγγελιών, ισχύει η δυ-
νατότητα υποβολής παρατηρήσεων, αιτηµάτων για παροχή πλη-
ροφοριών και αναφορών, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 45 του ν.
4727/2020,

γ) ως προς την παρακολούθηση και την υποβολή εκθέσεων
αναφορικά µε τη συµµόρφωση, εφαρµόζεται το άρθρο 47 του ν.
4727/2020,

δ) ως προς την επιµόρφωση υπαλλήλων και την ευαισθητοποί-
ηση του κοινού, εφαρµόζεται το άρθρο 46 του ν. 4727/2020.

Άρθρο 23
Προσβασιµότητα τραπεζικών

και χρηµατοπιστωτικών υπηρεσιών

Τα τραπεζικά και χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα και όσες επιχει-
ρήσεις παρέχουν τραπεζικές και χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες
προσαρµόζουν τις διαδικασίες και τα έγγραφά τους για τις υπη-
ρεσίες της περ. 28 του άρθρου 4, ώστε να ικανοποιούν πλήρως
τις απαιτήσεις προσβασιµότητας των Τµηµάτων ΙΙΙ και ΙV του Πα-
ραρτήµατος Ι και τα κριτήρια λειτουργικής απόδοσης του Τµή-
µατος VIII του ίδιου Παραρτήµατος.

Άρθρο 24
Πρόσβαση και προστασία των καταναλωτών

από άµεσες και έµµεσες πολιτικές
διακριτικής τιµολόγησης

Δεν επιτρέπεται η εφαρµογή δυσµενούς διακριτικής τιµολο-
γιακής πολιτικής ή η πάσης φύσεως επιλεκτική οικονοµική επι-
βάρυνση, έναντι όσων καταναλωτών η πρόσβαση βελτιώνεται ή
µεγιστοποιείται, ως αποτέλεσµα της συµµόρφωσης των επιχει-
ρήσεων και των τραπεζικών και χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων
στις προβλέψεις του παρόντος. 

Άρθρο 25
Προσβασιµότητα δυνάµει ενωσιακών πράξεων

(άρθρα 24 και 25 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Όσον αφορά στα προϊόντα και τις υπηρεσίες που αναφέ-
ρονται στο άρθρο 3, οι απαιτήσεις προσβασιµότητας που ορί-
ζονται στο Παράρτηµα I συνιστούν υποχρεωτικές απαιτήσεις
προσβασιµότητας σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 54 και την
παρ. 1 του άρθρου 282 του           ν. 4412/2016 (Α’ 149).

2. Κάθε προϊόν ή υπηρεσία, των οποίων τα χαρακτηριστικά, τα
στοιχεία ή οι λειτουργίες συµµορφώνονται µε τις απαιτήσεις
προσβασιµότητας που ορίζονται στο Παράρτηµα I, σύµφωνα µε
το Τµήµα VI αυτού, τεκµαίρεται ότι πληροί τις σχετικές υποχρε-
ώσεις που ορίζονται σε άλλες ενωσιακές πράξεις, εκτός από τον
παρόντα, όσον αφορά την προσβασιµότητα, για τα εν λόγω χα-
ρακτηριστικά, στοιχεία ή λειτουργίες εκτός αν προβλέπεται δια-
φορετικά στις εν λόγω άλλες πράξεις.

3. Η συµµόρφωση µε εναρµονισµένα πρότυπα και τεχνικές
προδιαγραφές ή τµήµατα αυτών που θεσπίζονται σύµφωνα µε
το άρθρο 15 δηµιουργεί το τεκµήριο συµµόρφωσης της παρ. 2,
στο µέτρο που τα εν λόγω πρότυπα και οι τεχνικές προδιαγρα-
φές ή τα τµήµατά τους πληρούν τις απαιτήσεις προσβασιµότη-
τας του παρόντος.

Άρθρο 26
Διοικητικές κυρώσεις

(άρθρο 30 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Στους παραβάτες του παρόντος, επιβάλλονται διοικητικές κυ-
ρώσεις, µε βάση την αρχή της αναλογικότητας.

2. Για την επιβολή κυρώσεων λαµβάνονται ιδίως υπόψη η
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έκταση της µη συµµόρφωσης, η ιδιότητα του οικονοµικού φορέα
(κατασκευαστής, εξουσιοδοτηµένος αντιπρόσωπος, εισαγωγέας,
διανοµέας) και το µέγεθος της επιχείρησης, οι συνθήκες κάτω από
τις οποίες τελέσθηκε ή εξακολουθεί να τελείται η παράβαση, οι
ιδιαιτερότητες των ευρηµάτων και οι επιπτώσεις αυτών, οι τυχόν
διορθωτικές ενέργειες και η εκ των υστέρων συµµόρφωση του οι-
κονοµικού φορέα, καθώς και ο βαθµός της συνεργασίας του ελεγ-
χόµενου µε τα κλιµάκια ελέγχου και την αρµόδια υπηρεσία. 

3. Εάν διαπιστωθεί ότι το ελεγχόµενο προϊόν δεν συµµορφώνε-
ται προς τις απαιτήσεις του παρόντος, η αρχή εποπτείας της αγο-
ράς δύναται να λαµβάνει, µεταξύ άλλων, αναλόγως τα ακόλουθα
διοικητικά µέτρα:

α) σύσταση για διορθωτικές ενέργειες,
β) προσωρινή δέσµευση,
γ) απαγόρευση κυκλοφορίας και διαθεσιµότητας.
4. Για την επιβολή κυρώσεων στο πλαίσιο των υπηρεσιών στον

τοµέα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, όπως αυτές ορίζονται στο
άρθρο 138 του ν. 4727/2020  (Α’ 184), αρµόδια αρχή είναι η Εθνική
Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, σύµφωνα µε το
άρθρο 113 του ν. 4727/2020.

5. Σε περίπτωση παράβασης των υποχρεώσεων του παρόντος
εκ µέρους των παρόχων υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας, το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης επιβάλλει στον πάροχο της υπηρε-
σίας τις προβλεπόµενες στην παρ. 3 του άρθρου 36 του ν.
4779/2021 (Α’ 27) ή στο άρθρο 4 του ν. 2328/1995 (Α’ 159) κυρώ-
σεις.

6. Σε περίπτωση παράβασης των υποχρεώσεων ως προς το δο-
µηµένο περιβάλλον κατά την παρ. 3 του άρθρου 5, εφαρµόζονται
οι κυρώσεις που προβλέπονται στην κείµενη πολεοδοµική νοµο-
θεσία και τη νοµοθεσία που διέπει τις περιπτώσεις προσβασιµό-
τητας εντός χερσαίας ζώνης λιµένα.

7. Το παρόν άρθρο δεν εφαρµόζεται σε διαδικασίες σύναψης
συµβάσεων του ν. 4412/2016 (Α’ 147).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 27
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Kατ’ εφαρµογή του άρθρου 19, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και Υποδοµών και Μεταφορών εξειδικεύονται,
ύστερα από εισήγηση της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας, η ορ-
γανωτική και υλικοτεχνική υποδοµή για την άσκηση της εποπτείας
της αγοράς, οι απαιτούµενες διοικητικές διαδικασίες για τη συγ-
κρότηση µικτών κλιµακίων ελέγχου και καθορίζονται οι αποζηµιώ-
σεις και λοιπές δαπάνες των ελεγκτών. 

2. Κατ’ εφαρµογή του άρθρου 26, µε προεδρικό διάταγµα, κα-
τόπιν πρότασης των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικο-
νοµικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Υποδοµών και Μεταφορών
εξειδικεύονται για τα προϊόντα: α) οι περιπτώσεις επιβολής κυρώ-
σεων, β) το ύψος των διοικητικών προστίµων για κάθε παράβαση,
γ) η διαδικασία και τα όργανα επιβολής αυτών, δ) η διαδικασία εί-
σπραξης των διοικητικών προστίµων, καθώς και ε) κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια ως προς τα προϊόντα που υπάγονται σε αυτόν.

Άρθρο 28
Μεταβατικές διατάξεις

(παρ. 3 άρθρου 31 και άρθρου 32 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882) 

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, έως την 28η Ιουνίου 2030, οι
πάροχοι υπηρεσιών δύνανται να παρέχουν τις υπηρεσίες τους µε
προϊόντα που χρησιµοποιούν νόµιµα για την παροχή παρόµοιων
υπηρεσιών πριν από την ως άνω ηµεροµηνία. Οι συµβάσεις υπη-
ρεσιών που έχουν συναφθεί πριν από την 28η Ιουνίου 2025 µπο-
ρούν να παραµείνουν σε ισχύ χωρίς µεταβολή έως τη λήξη τους,
έως πέντε (5) έτη από την παραπάνω ηµεροµηνία.

2. Ο παρών εφαρµόζεται µόνο σε διαδικασίες σύναψης συµβά-
σεων για τις οποίες η αναθέτουσα αρχή έχει κινήσει τη διαδικασία
σύναψης της σύµβασης, κατά τα άρθρα 61, 120, 290 και 330 του

ν. 4412/2016 (Α’ 147) µετά την 28η Ιουνίου 2025.
3. Τερµατικά αυτοεξυπηρέτησης που χρησιµοποιούνται νοµί-

µως από παρόχους υπηρεσιών για την παροχή υπηρεσιών, πριν
την 28η Ιουνίου 2025, µπορούν να χρησιµοποιούνται για την πα-
ροχή παρόµοιων υπηρεσιών, µέχρι το τέλος της οικονοµικά ωφέ-
λιµης ζωής τους, για ανώτατο διάστηµα έως είκοσι (20) ετών από
την έναρξη της χρήσης τους.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΧΑΡΑΚΤΗΡΑ

Άρθρο 29
Αρµοδιότητα ελέγχου διάθεσης πλαστικών προϊόντων µιας

χρήσης στις επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου, 
µαζικής εστίασης και τροφοδοσίας (catering) -

Τροποποίηση περ. γ) παρ. 1 άρθρου 17 ν. 4736/2020

Η περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4736/2020 (Α’ 200),
περί ελέγχου και αρµοδίων αρχών ελέγχου, τροποποιείται ως
προς τη διεύρυνση της αρµοδιότητας ελέγχου της Διυπηρεσια-
κής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς σχετικά µε τη διάθεση πλαστικών
προϊόντων µίας χρήσης στις επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου, µα-
ζικής εστίασης και τροφοδοσίας (catering), και η περ. γ’ διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«γ) η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς (ΔΙ.Μ.Ε.Α.) του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων για τον έλεγχο της
εφαρµογής των υποχρεώσεων των παρ. 4 έως 6 του άρθρου 4
και της παρ. 1 του άρθρου 5 στις επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου,
µαζικής εστίασης και τροφοδοσίας (catering).»

Άρθρο 30
Ορισµός Προέδρου εφορευτικής επιτροπής 

κατά τις εκλογικές διαδικασίες επαγγελµατικών οργανώσεων
- Τροποποίηση παρ. 20 άρθρου 7 ν. 1712/1987

Η παρ. 20 του άρθρου 7 του ν. 1712/1987 (Α’ 115), περί εκλο-
γικών διαδικασιών επαγγελµατικών οργανώσεων, τροποποιείται
ως προς την ιδιότητα του προεδρεύοντος της εφορευτικής επι-
τροπής, επικαιροποιούνται οι νοµοθετικές παραποµπές, και η
παρ. 20 διαµορφώνεται ως εξής: 

«20. Στην εφορευτική επιτροπή προεδρεύει δικηγόρος του οι-
κείου Δικηγορικού Συλλόγου, που ορίζεται κατά τις παρ. 3, 4 και
6 του άρθρου 11 του ν. 1264/1982         (Α’ 79).»

Άρθρο 31
Παραχώρηση ακινήτων ευρισκοµένων εντός 
των Ζωνών Απολιγνιτοποίησης - Προσθήκη 

παρ. 12 στο άρθρο 4 του ν. 4061/2012

Στο άρθρο 4 του ν. 4061/2012 (Α’ � 66), περί παραχωρήσεων
ακινήτων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
προστίθεται παρ. 12 ως εξής:

«12. Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µετά από αίτηση της Ελλη-
νικής Εταιρείας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης Α.Ε.
(ΕΛΕ.Δ.Α.Μ.) µε τον διακριτικό τίτλο «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» δύνανται
να παραχωρούνται, κατά χρήση, έναντι τιµήµατος, χωρίς δηµο-
πρασία, ακίνητα της περ. α) της παρ. 1, ανεξαρτήτως έκτασης,
εφόσον τα ακίνητα βρίσκονται εντός των Ζωνών Απολιγνιτοποί-
ησης της παρ. 1 του άρθρου 155 του ν. 4759/2020 (Α’ 245), για
δραστηριότητες του πρωτογενή τοµέα, του τοµέα µεταποίησης
και εφοδιαστικής αλυσίδας, για καινοτόµες και νεοφυείς δραστη-
ριότητες, καθώς και για επενδύσεις, όπως ίδρυση ή επέκταση
βιοτεχνικών, βιοµηχανικών και λοιπών εγκαταστάσεων, ίδρυση ή
επέκταση ξενοδοχειακών µονάδων και επενδύσεις σε ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας ή και συστήµατα αποθήκευσης. Η παραχώ-
ρηση γίνεται κατά ανώτατο όριο για σαράντα (40) έτη, µε
δυνατότητα παράτασης για επιπλέον είκοσι (20) έτη.

Στη σχετική αίτηση περιγράφεται το ακίνητο, κατά εµβαδόν,
θέση και συντεταγµένες στο ελληνικό γεωδαιτικό σύστηµα ανα-
φοράς. Στην ίδια απόφαση αναγράφονται επίσης οι όροι και οι
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προϋποθέσεις της παραχώρησης, η χρονική διάρκειά της, το τί-
µηµα, ο τρόπος και η έναρξη καταβολής του, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. 

Η «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» υπεκµισθώνει, είτε κατά τµήµατα, είτε στο
σύνολό τους, τα ακίνητα που της παραχωρήθηκαν. Το τίµηµα της
παραχώρησης ανέρχεται σε ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%), επί
του εισπραττόµενου µισθώµατος, για την υλοποίηση των ανω-
τέρω επενδυτικών σκοπών, εφαρµοζόµενου του άρθρου 9. Η
«ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» εντός προθεσµίας: α) έξι (6) ετών από την πα-
ραχώρηση, υπεκµισθώνει τα παραχωρούµενα ακίνητα, και β)
εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός από την υπογραφή της σύµ-
βασης υπεκµίσθωσης, ενηµερώνει το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων που εξέδωσε
την απόφαση της παραχώρησης για την υπεκµίσθωσή τους,
άλλως ανακαλείται η παραχώρηση.»

Άρθρο 32
Παράταση προθεσµίας αποµάκρυνσης λόγω αλλαγής 

χρήσης γης των µεταποιητικών δραστηριοτήτων - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 75 ν. 3982/2011

Στην παρ. 1 του άρθρου 75 του ν. 3982/2011 (Α’ 143), περί της
προθεσµίας αποµάκρυνσης λόγω αλλαγής χρήσης γης των νο-
µίµως υφιστάµενων µεταποιητικών δραστηριοτήτων, παρατείνε-
ται η προθεσµία του πρώτου και του τετάρτου εδαφίου και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η προθεσµία αποµάκρυνσης λόγω αλλαγής χρήσης γης των
νοµίµως υφιστάµενων µεταποιητικών δραστηριοτήτων παρατείνε-
ται µέχρι τις 31.12.2027. Προκειµένου να ισχύσει το προηγούµενο
εδάφιο, οι επιχειρήσεις οφείλουν να λειτουργούν µέχρι τότε µε εγ-
κεκριµένους περιβαλλοντικούς όρους. Μετά την ηµεροµηνία
αυτήν µε ευθύνη της Αδειοδοτούσας Αρχής διακόπτεται η λει-
τουργία των δραστηριοτήτων και σφραγίζονται όσα µηχανήµατα
εξακολουθούν να υπάρχουν στους χώρους της εγκατάστασης.
Διαδικασίες διακοπής λειτουργίας λόγω αλλαγής χρήσης γης, οι
οποίες για τον λόγο αυτόν βρίσκονται σε εκκρεµότητα, αναστέλ-
λονται σύµφωνα µε τα παραπάνω εδάφια µέχρι 31.12.2027. Ως
«νόµιµα υφιστάµενες» νοούνται οι δραστηριότητες, οι οποίες δια-
θέτουν τον απαιτούµενο διοικητικό τύπο λειτουργίας τους σε ισχύ,
καθώς και εκείνες, οι οποίες πληρούν όλες τις προϋποθέσεις για
ανανέωση της διοικητικής διαδικασίας για τη λειτουργία τους,
εκτός από την προϋπόθεση περί χρήσης γης. Τα προηγούµενα
εδάφια δεν εφαρµόζονται σε επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµέ-
νες σε περιοχή, η οποία καθορίζεται, σύµφωνα µε τα άρθρα 11
και 12 του ν. 3481/2006 (Α’ 162).»

Άρθρο 33
Υποστηρικτικές δράσεις προς τη Γενική Διεύθυνση 

Αναπτυξιακών Νόµων και Άµεσων Ξένων Επενδύσεων -
Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποποίηση παρ. 4 

άρθρου 129 ν. 4887/2022

Στην παρ. 4 του άρθρου 129 του ν. 4887/2022 (Α’ 16), περί
εξουσιοδοτικών διατάξεων, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η
παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
δύναται να ανατίθεται στον Ενδιάµεσο Φορέα του Επιχειρησια-
κού Προγράµµατος «ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑ ΚΑΙ ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙ-
ΚΟΤΗΤΑ» (ΕΦΕΠΑΕ) ή σε χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα η
αξιολόγηση των επενδυτικών σχεδίων υπό όρους και προϋποθέ-
σεις που προβλέπονται σε αυτήν. 

Με όµοια απόφαση δύναται να ανατίθενται στον ΕΦΕΠΑΕ υπο-
στηρικτικές δράσεις προς τη Γενική Διεύθυνση Αναπτυξιακών
Νόµων και Άµεσων Ξένων Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων για την πληρέστερη ενηµέρωση του επεν-
δυτικού κοινού, τη συστηµατική εκπαίδευση των µελών των
Εθνικών Μητρώων Πιστοποιηµένων Αξιολογητών και Ελεγκτών,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα.»

Άρθρο 34
Μη υποχρέωση υποβολής βεβαιώσεων υλοποίησης από
µέλη του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Ελεγκτών - 

Μεταβατική διάταξη 

1. Η υποχρέωση του δεύτερου εδαφίου της περ. β’ της παρ. 1
του άρθρου 120 του ν. 4887/2022 (Α’ 16) για την προέλευση από
το Εθνικό Μητρώο Πιστοποιηµένων Ελεγκτών (Ε.Μ.Π.Ε.) των πο-
λιτικών µηχανικών και των λοιπών επαγγελµατικών ειδικοτήτων
προσώπων που εκδίδουν βεβαιώσεις υλοποίησης της επένδυσης
και συνυποβάλλονται µε τις εκθέσεις ελέγχου των ορκωτών ελεγ-
κτών - λογιστών ή ελεγκτικών εταιρειών, έχει εφαρµογή από την
1η Ιανουαρίου 2023.  

2. Εκθέσεις ελέγχου επενδύσεων που έχουν υποβληθεί ή θα
υποβληθούν µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2022 στις αρµόδιες υπη-
ρεσίες των αναπτυξιακών νόµων από ορκωτούς ελεγκτές - λογι-
στές ή ελεγκτικές εταιρείες, και οι συνυποβαλλόµενες βεβαιώσεις
που έχουν εκδοθεί από πρόσωπα των προβλεπόµενων επαγγελ-
µατικών ειδικοτήτων, µη µέλη του Ε.Μ.Π.Ε., εξετάζονται σύµφωνα
µε τον οικείο αναπτυξιακό νόµο.

Άρθρο 35
Οργανικές µονάδες Διεύθυνσης Διοικητικής Υποστήριξης 

της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης -
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 7 ν. 4872/2021

Η περ. β) της παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 4872/2021    (Α’ 247),
περί διάρθρωσης της Διεύθυνσης Διοικητικής Υποστήριξης της
Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, τροποποι-
είται αναφορικά µε τον τίτλο του Τµήµατος Ανθρώπινου Δυναµι-
κού και το άρθρο 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7
Σύσταση Διεύθυνσης Διοικητικής Υποστήριξης

1. Συστήνεται Διεύθυνση Διοικητικής Υποστήριξης, η οποία λει-
τουργεί εντός της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Με-
τάβασης (ΔΑΜ).

2. Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Διοικητικής Υποστήριξης
είναι:

α) Ο σχεδιασµός των απαραίτητων διαδικασιών για τη λειτουρ-
γία της Ειδικής Υπηρεσίας ΔΑΜ, πλην της Διαχειριστικής Αρχής
ΕΣΠΑ-ΔΑΜ, και

β) η τεχνολογική και ψηφιακή υποστήριξη της Ειδικής Υπηρε-
σίας ΔΑΜ.

3. Η Διεύθυνση Διοικητικής Υποστήριξης αποτελείται από τα
ακόλουθα Τµήµατα:

α) Το Τµήµα Οργάνωσης και Ψηφιακής Υποστήριξης και
β) το Τµήµα Διοικητικού - Οικονοµικού.»

Άρθρο 36
Παράταση ισχύος απογευµατινής υπερωριακής εργασίας -

Τροποποίηση περ. α’ παρ. 2 Μέρους Α’ άρθρου 20 
ν. 4354/2015

Το τελευταίο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 2 του Μέρους Α’ του
άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’ 176) ως προς την απογευµατινή
υπερωριακή εργασία του προσωπικού των οργάνων ελέγχου της
Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς (ΔΙ.Μ.Ε.Α.) τροποποι-
είται ως προς τον χρόνο εφαρµογής, και η περ. α’ διαµορφώνεται
ως εξής:

«α. Απογευµατινή υπερωριακή εργασία
Για απογευµατινή υπερωριακή εργασία µέχρι εκατόν είκοσι

(120) ανά υπάλληλο.
Για τα πληρώµατα ασθενοφόρων του Ε.Κ.Α.Β. οι ως άνω ώρες

ορίζονται µέχρι διακόσιες (200) ανά υπάλληλο. Για το προσωπικό
των οργάνων ελέγχου της Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγο-
ράς (ΔΙ.Μ.Ε.Α.) του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, η
οποία λειτουργεί, βάσει νόµου, σε εικοσιτετράωρη βάση, οι ως
άνω ώρες ορίζονται, ειδικά για τα έτη 2022 και 2023, µέχρι εκατόν
ογδόντα (180) ώρες ανά υπάλληλο.»
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Άρθρο 37
Προσωρινή απαγόρευση αποστολής προϊόντων υλοτοµίας

σε άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος έως και την 1η Μαρτίου
2023 απαγορεύεται η αποστολή σε άλλο κράτος µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης (ΕΕ) επεξεργασµένων ή ανεπεξέργαστων προϊόν-
των υλοτοµίας που προορίζονται για καύση (καυσόξυλα,
µπρικέτες, πέλλετ, προσάναµµα) από την Επικράτεια.

2. Αρµόδιες αρχές για την απαγόρευση της αποστολής των εµ-
πορευµάτων της παρ. 1 είναι οι κατά τόπον αρµόδιες  αστυνοµι-
κές, λιµενικές και τελωνειακές αρχές. 

3. Το σύνολο των προϊόντων υλοτοµίας που επιχειρείται να απο-
σταλούν σε άλλο κράτος µέλος της ΕΕ κατάσχεται. Τα κατασχε-
µένα παραδίδονται άµεσα στην κατά τόπον αρµόδια Διεύθυνση
Ανάπτυξης της οικείας Περιφέρειας, προκειµένου αυτά να διατί-
θενται για τη θεραπεία άµεσης κοινωνικής ανάγκης ή την εκπλή-
ρωση κοινωφελούς σκοπού ή τη διενέργεια δράσεων φιλανθρω-
πικού χαρακτήρα.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Οικονοµικών, Προστασίας του Πολίτη, Εσωτερικών, Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής και του Διοικητή της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων εξειδικεύονται ζητήµατα που αφορούν
στη διαδικασία ελέγχου και συντονισµού των συναρµόδιων αρχών,
τη διάθεση των κατασχεµένων προϊόντων υλοτοµίας και κάθε ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας.

Άρθρο 38
Προσωρινή απαγόρευση εξαγωγής προϊόντων 

υλοτοµίας σε τρίτα κράτη

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος έως και την 1η Μαρτίου
2023 απαγορεύεται η εξαγωγή επεξεργασµένων ή ανεπεξέργα-
στων προϊόντων υλοτοµίας που προορίζονται για καύση (καυσό-
ξυλα, µπρικέτες, πέλλετ, προσάναµµα) από την Επικράτεια σε
τρίτα κράτη.

2. Αρµόδιες αρχές για την απαγόρευση της εξαγωγής των εµ-
πορευµάτων της παρ. 1 είναι οι τελωνειακές αρχές. 

3. Η παραβίαση της απαγόρευσης της παρ. 1 ως προς τις εξα-
γωγές συνιστά λαθρεµπορία, σύµφωνα µε την περ. β) της παρ. 2
του άρθρου 155 του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα (ν. 2960/2001,
Α’ 265), για την οποία επιβάλλονται σωρευτικά:

α) ως διοικητική κύρωση πρόστιµο ύψους διακοσίων (200) ευρώ
ανά κυβικό µέτρο προϊόντων υλοτοµίας που επιχειρείται να εξαχ-
θεί ή αποδεικνύεται ότι έχει εξαχθεί από την Επικράτεια, το οποίο
επιβάλλεται µε τη διαδικασία του Κεφαλαίου Α’ του Πέµπτου Μέ-
ρους του  ν. 2960/2001, και

β) ποινή φυλάκισης ενός (1) τουλάχιστον έτους.
4. Το διοικητικό πρόστιµο της παρ. 3 αποτελεί έσοδο του Κρα-

τικού Προϋπολογισµού. 
5. Το σύνολο των προϊόντων υλοτοµίας που επιχειρείται να

εξαχθούν κατάσχεται,  εφαρµοζοµένης της παρ. 2 του άρθρου
158 του ν. 2960/2001. Τα κατασχεµένα παραδίδονται άµεσα στην
κατά τόπον αρµόδια Διεύθυνση Ανάπτυξης της οικείας Περιφέ-
ρειας, ώστε να διατίθενται για τη θεραπεία άµεσης κοινωνικής
ανάγκης ή την εκπλήρωση κοινωφελούς σκοπού ή τη διενέργεια
δράσεων φιλανθρωπικού χαρακτήρα.  

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Οικονοµικών, Εσωτερικών και του Διοικητή της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων µπορούν να εξειδικεύονται ζητήµατα
που αφορούν στη διαδικασία ελέγχου για την εφαρµογή του πα-
ρόντος, στη διαδικασία είσπραξης των προστίµων και στη διάθεση
των κατασχεµένων προϊόντων υλοτοµίας.

Άρθρο 39
Λειτουργία καταστηµάτων την τελευταία Κυριακή 
του Νοεµβρίου του 2022 - Εξουσιοδοτική διάταξη

Επιτρέπεται η λειτουργία των εµπορικών καταστηµάτων την Κυ-
ριακή, 27 Νοεµβρίου 2022, σε ολόκληρη την Επικράτεια, από ώρα
11:00 έως ώρα 20:00. Η ηµεροµηνία της προαιρετικής λειτουργίας
του πρώτου εδαφίου µπορεί να µετατεθεί µε απόφαση του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

Άρθρο 40
Προσωρινός Μηχανισµός Επιστροφής Μέρους Εσόδων 

από τους Προµηθευτές Ηλεκτρικής Ενέργειας

1. Θεσπίζεται Προσωρινός Μηχανισµός Επιστροφής Μέρους
Εσόδων Λιανικής Αγοράς, ο οποίος εφαρµόζεται για το χρονικό
διάστηµα ισχύος της παρ. 1 του άρθρου 138 του ν. 4951/2022 (Α’
129). Κατ’ εφαρµογή του Προσωρινού Μηχανισµού, επιβάλλεται
στους Προµηθευτές Ηλεκτρικής Ενέργειας έκτακτη εισφορά,
βάσει των υπερβαλλόντων εσόδων τους από τη δραστηριοποίηση
εκάστου στην εγχώρια λιανική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας κατά
την περίοδο του πρώτου εδαφίου. 

2. Για τον υπολογισµό των υπερβαλλόντων εσόδων, ορίζεται
ανά µήνα (εφεξής µήνας εξέτασης) Εύλογη Μέγιστη Τιµή Λιανικής
(Ε.Μ.Τ.Λ.), µε βάση το µέσο κόστος προµήθειας ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, προσαυξηµένο µε εύλογο µέγιστο περιθώριο κέρδους και
λαµβάνοντας υπόψη εύλογο ποσοστό για απώλειες συστήµατος,
λειτουργικό κόστος και επισφάλειες, όπως καθορίζεται µε την
κοινή απόφαση της παρ. 12.

Επιπλέον, υπολογίζεται η Μέση Τιµή Χρέωσης (Μ.Τ.Χ.) ανά µήνα
εξέτασης, ως η µεσοσταθµική τιµή χρέωσης επί των τιµολογίων
που παρέχονται από τον Προµηθευτή, επί τη βάσει των κατανα-
λώσεων ανά τιµολόγιο, εξαιρουµένης κάθε κρατικής επιδότησης.
Για τον υπολογισµό της Μ.Τ.Χ. ανά µήνα εξέτασης, δύναται να συ-
νυπολογίζονται και τύποι τιµολογίων σταθερής χρέωσης των κα-
ταναλωτών, κατά προτεραιότητα, χαµηλής τάσης, καθώς και
εκπτώσεις που παρέχουν οι Προµηθευτές, όπως καθορίζεται µε
την κοινή απόφαση της παρ. 12.

3. Τα υπερβάλλοντα έσοδα ανά µήνα για κάθε Προµηθευτή υπο-
λογίζονται ως το γινόµενο της διαφοράς της Μ.Τ.Χ. και της αντί-
στοιχης Ε.Μ.Τ.Λ., επί την ποσότητα της προµηθευόµενης ανά
µήνα ηλεκτρικής ενέργειας, αφαιρουµένων των ποσών που ο υπό-
χρεος έχει καταβάλει στο πλαίσιο εκκαθάρισης µηνιαίων συµβά-
σεων αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας και µηνιαίων πράξεων
αντιστάθµισης κινδύνου, όπως καθορίζεται µε την κοινή απόφαση
της παρ. 12. 

4. Η εισφορά της παρ. 1 ισούται µε τα συνολικά υπερβάλλοντα
έσοδα του µήνα εξέτασης για κάθε Προµηθευτή, εφόσον αυτά
έχουν θετική τιµή. Αν τα υπερβάλλοντα έσοδα του µήνα εξέτασης
λάβουν αρνητική τιµή, η εισφορά µήνα για τον Προµηθευτή λογί-
ζεται ως µηδενική και το εν λόγω αρνητικό ποσό αποµειώνει την
έκτακτη εισφορά των αµέσως επόµενων µηνών, µέχρι το πέρας
εφαρµογής του παρόντος Προσωρινού Μηχανισµού. 

5. Αν κατά τον χρόνο υπολογισµού της εισφοράς, οι µετρήσεις
ορισµένων καταναλώσεων επί λογαριασµών κατανάλωσης δεν
είναι διαθέσιµες, υπολογίζεται και επιβάλλεται προσωρινό ποσό
εισφοράς µε βάση την ενέργεια που χρεώθηκε σε έκαστο λογα-
ριασµό κατανάλωσης. Με το πέρας ισχύος του παρόντος Προσω-
ρινού Μηχανισµού υπολογίζεται το οριστικό ποσό της εισφοράς
βάσει των διαθέσιµων µετρήσεων κατανάλωσης του µήνα εξέτα-
σης και πραγµατοποιείται η τελική εκκαθάριση.

6. Μέχρι  το πέρας του χρονικού διαστήµατος ισχύος του πα-
ρόντος Προσωρινού Μηχανισµού επιβάλλεται και εισπράττεται σε
τριµηνιαία βάση το εξήντα τοις εκατό (60%) της έκτακτης εισφο-
ράς που υπολογίζεται κατά τις παρ. 2 έως 5 και το υπολειπόµενο
σαράντα τοις εκατό (40%) µε το πέρας του χρονικού διαστήµατος
ισχύος αυτού. Μετά  το πέρας ισχύος του παρόντος Προσωρινού
Μηχανισµού πραγµατοποιείται συνολική εκκαθάριση της εισφο-
ράς που αντιστοιχεί στα τυχόν υπερβάλλοντα έσοδα του συνόλου
της περιόδου. Αν η συνολικώς αντιστοιχούσα έκτακτη εισφορά
υπολείπεται αυτής που αρχικά υπολογίσθηκε βάσει των περιοδι-
κών τριµηνιαίων εκκαθαρίσεων, λαµβάνοντας υπόψη την εκκαθά-
ριση της παρ. 5, τότε αποµειώνεται αναλόγως το υπολειπόµενο
σαράντα τοις εκατό (40%) της εισφοράς που δεν είχε επιβληθεί
και βεβαιωθεί ακόµη και µέχρι του ύψους αυτού. Σε κάθε περί-
πτωση δεν επιστρέφονται ούτε αναζητούνται νοµίµως συµψηφι-
σθέντα ή εισπραχθέντα ποσά.

7. Ειδικά για την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, το εξήντα τοις
εκατό (60%) της από 1ης Αυγούστου 2022 έως 31ης Οκτωβρίου
2022 έκτακτης εισφοράς που υπολογίζεται επί των υπερβαλλόν-
των εσόδων της περιόδου αυτής  επιβάλλεται έως την 23η Δεκεµ-
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βρίου 2022. Κατόπιν η έκτακτη εισφορά επιβάλλεται σε τριµηνιαία
βάση και αφορά περιοδικά τους αµέσως επόµενους τρεις (3)
µήνες.

8. Το ποσό της εισφοράς της παρ. 1 υπολογίζεται από τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας (Ρ.Α.Ε.), ανά προµηθευτή, και επιβάλλεται
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Η πράξη προσ-
διορισµού του ανωτέρω ποσού κοινοποιείται επ’ αποδείξει αµελ-
λητί στον υπόχρεο.

Στη συνέχεια: α) εφόσον εκκρεµούν αιτήµατα πληρωµής από
τον ειδικό λογαριασµό «Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης» (Τ.Ε.Μ.)
προς τον Προµηθευτή, κατά τον χρόνο που βεβαιώνεται η ει-
σφορά, ο Διαχειριστής Α.Π.Ε. και Εγγυήσεων Προέλευσης
(Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. A.E.), ως διαχειριστής του ανωτέρω ειδικού λογα-
ριασµού, συµψηφίζει απαιτήσεις σύµφωνα µε την παρ. 17 του άρ-
θρου 61 του ν. 4839/2022, και β) εφόσον υπάρχει υπολειπόµενο
ποσό, η Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. αποστέλλει τα σχετικά στοιχεία στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, το οποίο αποστέλλει τα
σχετικά δεδοµένα µαζί µε τον οικείο χρηµατικό κατάλογο ανά προ-
µηθευτή στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και το υπολει-
πόµενο ποσό βεβαιώνεται ταµειακά και εισπράττεται, ως δηµόσιο
έσοδο, σύµφωνα µε τον Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων
(ν. 4978/2022, Α’ 190).  

Τα έσοδα από την εισφορά αποδίδονται στη Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε.
ως διαχειριστή του Τ.Ε.Μ. για την επιδότηση λογαριασµών ηλε-
κτρικής ενέργειας σε καταναλωτές.

9. Οι διαφορές που γεννώνται στο πλαίσιο εφαρµογής του πα-
ρόντος υπόκεινται αποκλειστικώς στη δικαιοδοσία των διοικητικών
δικαστηρίων. Η προθεσµία και η άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων
κατά των πράξεων προσδιορισµού και ταµειακής βεβαιώσεως δεν
αναστέλλουν την εκτέλεση αυτών.

10. Οι υπόχρεοι δύνανται, κατά τον προσδιορισµό των φορολο-
γητέων κερδών για σκοπούς επιβολής φόρου εισοδήµατος, να εκ-
πίπτουν το ποσό της εισφοράς της παρ. 1, ως δαπάνη, σύµφωνα
µε τον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167).

11. Ο Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. A.E., ο Διαχειριστής του Ελληνικού Δικτύου
Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας και ο Ανεξάρτητος Διαχειριστής
Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας, καθώς και οι Προµηθευτές
Ηλεκτρικής Ενέργειας, παρέχουν στη Ρ.Α.Ε. και το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας όλα τα απαιτούµενα στοιχεία για τις
ανάγκες εφαρµογής και εποπτείας του παρόντος.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Οικονοµικών καθορίζονται ή µεταβάλλονται:

α) παραδοχές, ζητήµατα εφαρµογής της µεθοδολογίας, παρά-
µετροι, κριτήρια συνυπολογισµού τύπων τιµολογίων και κάθε ει-
δικότερο θέµα για τον υπολογισµό της εισφοράς, κατόπιν
πρότασης της Ρ.Α.Ε.,

β) η διαδικασία και ο χρόνος επιβολής, βεβαίωσης, είσπραξης
και απόδοσης της εισφοράς στο Τ.Ε.Μ., ο τύπος και το περιεχό-
µενο της πράξης επιβολής, τα αρµόδια όργανα για την έκδοσή
της, και

γ) κάθε σχετική λεπτοµέρεια και διαδικασία.

Άρθρο 41
Υπηρεσία Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής Ενέργειας - 

Προσθήκη άρθρου 143Ζ στον ν. 4001/2011

Στον ν. 4001/2011 (Α’ 179) προστίθεται άρθρο 143Z ως εξής:

«Άρθρο 143Z
Υπηρεσία Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής Ενέργειας

1. Συστήνεται Υπηρεσία Μείωσης Ηλεκτρικής Ενέργειας, ως
υποχρέωση των καταναλωτών ηλεκτρικής ενέργειας ή των φο-
ρέων σωρευτικής εκπροσώπησης φορτίου, για τον περιορισµό
της ενεργού ισχύος που καταναλίσκουν ή εκπροσωπούν κατά τις
ώρες αιχµής, τουλάχιστον κατά µια ποσότητα, όπως αυτή ορίζε-
ται στην απόφαση της παρ. 4, έναντι οικονοµικού αντισταθµίσµα-
τος.

2. Το οικονοµικό αντιστάθµισµα που δικαιούνται οι πάροχοι της
Υπηρεσίας Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής Ενέργειας, καταβάλ-
λεται από τα έσοδα του ειδικού λογαριασµού «Ταµείο Ενεργει-
ακής Μετάβασης (Τ.Ε.Μ.)». Για τον σκοπό αυτόν, οι αρµόδιοι

διαχειριστές κοινοποιούν στον Διαχειριστή Α.Π.Ε. και Εγγυήσεων
Προέλευσης (Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε.), ως διαχειρίστρια εταιρεία του
Τ.Ε.Μ., σε µηνιαία βάση, κατάσταση µε την αποζηµίωση που δι-
καιούται κάθε πάροχος της υπηρεσίας, προκειµένου η
Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. να προβαίνει στις σχετικές πιστώσεις.

3. Αν οι πάροχοι της Υπηρεσίας Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής
Ενέργειας δεν εξασφαλίσουν τον περιορισµό της ενεργού
ισχύος που καταναλίσκουν ή εκπροσωπούν κατά τις ώρες αιχ-
µής, τουλάχιστον κατά τη συµπεφωνηµένη ποσότητα, επιβάλλον-
ται χρεώσεις µη συµµορφώσεως, οι οποίες αποτελούν έσοδα
του Τ.Ε.Μ..

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Οικονοµικών καθορίζονται η περιγραφή της Υπηρεσίας
Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής Ενέργειας, ο τρόπος συµµετοχής
και επιλογής των καταναλωτών, οι κατηγορίες καταναλωτών που
δικαιούνται να συµµετέχουν και να παρέχουν την υπηρεσία αυτή
και οι υποχρεώσεις των αρµοδίων διαχειριστών, ιδίως της
Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε., καθώς και των συµµετεχόντων καταναλωτών
για την εφαρµογή της.

Με την απόφαση καθορίζονται, επίσης, οι προϋποθέσεις πα-
ροχής της υπηρεσίας, οι ώρες αιχµής κατά τις οποίες παρέχεται,
ο τρόπος προσδιορισµού της ποσότητας µείωσης της καταναλι-
σκόµενης ή εκπροσωπούµενης ενέργειας, ο τρόπος προσδιορι-
σµού, ο τρόπος, ο χρόνος και οι προϋποθέσεις καταβολής του
οικονοµικού αντισταθµίσµατος των επιλεγοµένων συµµετεχόν-
των για παροχή της υπηρεσίας και το ύψος των χρεώσεων µη
συµµορφώσεως της παρ. 3, καθώς και κάθε σχετική λεπτοµέ-
ρεια.

5. Στην κοινή απόφαση της παρ. 4 δύναται, µετά από σχετική
εισήγηση του αρµόδιου Διαχειριστή Συστήµατος και Δικτύου και
γνώµη της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, να καθορίζονται ιδίως
η µέθοδος και τα κριτήρια επιλογής, οι κατηγορίες καταναλωτών
που υποχρεούνται να παρέχουν την Υπηρεσία Μείωσης Ζήτησης
Ηλεκτρικής Ενέργειας, καθώς και η εύλογη αποζηµίωσή τους, σε
περίπτωση που η συµµετοχή τους στην υπηρεσία δεν κρίνεται
επαρκής για την κάλυψη του στόχου του άρθρου 4 του Κανονι-
σµού (ΕΕ) 2022/1854 του Συµβουλίου της 6ης Οκτωβρίου 2022
«σχετικά µε την παρέµβαση έκτακτης ανάγκης για την αντιµετώ-
πιση των υψηλών τιµών ενέργειας» (LI 261).

6. Η Υπηρεσία Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής Ενέργειας του
παρόντος δύναται να παρέχεται για το χρονικό διάστηµα από
1ης Δεκεµβρίου 2022 έως 31 Μαρτίου 2023.»

Άρθρο 42
Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης - Προσθήκη παρ. 15, 16 

και 17 στο εξηκοστό πρώτο άρθρο του ν. 4839/2021

Στο εξηκοστό πρώτο άρθρο του ν. 4839/2021 (Α’ 181), περί συ-
στάσεως ειδικού λογαριασµού µε την ονοµασία «Ταµείο Ενερ-
γειακής Μετάβασης (Τ.Ε.Μ.)», προστίθενται παρ. 15, 16 και 17
ως εξής:

«15. Από τα έσοδα του ειδικού λογαριασµού της παρ. 1 χρη-
µατοδοτείται το οικονοµικό αντιστάθµισµα που καταβάλλεται
στους παρόχους Υπηρεσίας Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας για τις υπηρεσίες που παρέχουν, σύµφωνα µε το άρθρο
143Ζ του ν. 4001/2011.

16. Οι χρεώσεις που επιβάλλονται λόγω µη συµµόρφωσης, στο
πλαίσιο της παροχής της Υπηρεσίας Μείωσης Ζήτησης Ηλεκτρι-
κής Ενέργειας, του άρθρου 143Ζ του ν. 4001/2011, αποτελούν
έσοδα του ειδικού λογαριασµού της παρ. 1.

17. H Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. A.E., ως διαχειριστής του ειδικού λογαρια-
σµού της παρ. 1, δύναται να συµψηφίζει απαιτήσεις µεταξύ του
Υπολογαριασµού Εσόδων και του Υπολογιαριασµού Εξόδων του
ειδικού λογαριασµού της παρ. 1, αν είναι καταχωρισµένες στον
ίδιο διακριτό λογιστικό λογαριασµό και αφορούν τον ίδιο δι-
καιούχο ή υπόχρεο. Το πρώτο εδάφιο εφαρµόζεται και σε περί-
πτωση γεγενηµένων προκαταβολών στους προµηθευτές
ηλεκτρικής ενέργειας προ της 18ης Νοεµβρίου 2022, για τη χο-
ρήγηση των επιδοτήσεων στους τελικούς καταναλωτές, σύµ-
φωνα µε τις αποφάσεις που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση των
παρ. 3 και 4. Ως προς τη διαδικασία εφαρµόζεται η υπό στοιχεία

2542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΥΠΕΝ/ΔΗΕ/73978/911/28.7.2020     (Β’ 3149) απόφαση του Υφυ-
πουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.»

Άρθρο 43
Πρόγραµµα «Ετοιµότητα Υποδοµών για Έξυπνα

Κτίρια» («Smart Readiness»)

1. Θεσπίζεται πρόγραµµα µε τίτλο «Ετοιµότητα Υποδοµών για
Έξυπνα Κτίρια» («Smart Readiness») από το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, το οποίο χρηµατοδοτείται από το Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας Ελλάδα 2.0., και υλοποιείται από
την ανώνυµη εταιρεία του ελληνικού Δηµοσίου «Κοινωνία της Πλη-
ροφορίας Μονοπρόσωπη Α.Ε.» (ΚτΠ Μ.Α.Ε.). Σκοπός του προ-
γράµµατος είναι η ενίσχυση κτιρίων µέσω συστήµατος επιταγών
(voucher), που διατίθενται στους δικαιούχους για την αντιστάθ-
µιση του κόστους εγκατάστασης υποδοµών, προκειµένου τα κτί-
ρια να καταστούν «έξυπνα».

2. Επιλέξιµα είναι όλα τα κτίρια εντός των περιοχών παρέµβα-
σης, όπως νοµίµως εκπροσωπούνται από τους διαχειριστές τους.
Ως διαχειριστής νοείται ο ιδιοκτήτης µονοκατοικίας ή ο εκπρόσω-
πος των ιδιοκτητών πολυκατοικίας. Δεν είναι επιλέξιµα και εξαι-
ρούνται του προγράµµατος τα κτίρια ιδιοκτησίας των φορέων
γενικής κυβέρνησης της περ. (β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143). 

3. Οι διαχειριστές δύνανται να επιλέξουν τον εγκαταστάτη που
θα αναλάβει την υλοποίηση των εργασιών από το Μητρώο Εγκα-
ταστατών. Οι επιλεχθέντες εγκαταστάτες υποβάλλουν αίτηση χρη-
µατοδότησης για λογαριασµό των δικαιούχων της ενίσχυσης της
παρ. 1, στην ηλεκτρονική πλατφόρµα του προγράµµατος, την
οποία αναπτύσσει, τηρεί και διαχειρίζεται η ΚτΠ Μ.Α.Ε.. 

4. Κάθε εγκαταστάτης, αφότου αυθεντικοποιηθεί µε τους προ-
σωπικούς κωδικούς του και τα διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet), σύµφωνα µε το
άρθρο 24 του            ν. 4727/2020 (Α’ 184), εισέρχεται στην ηλε-
κτρονική πλατφόρµα και αιτείται την έκδοση της επιταγής για λο-
γαριασµό των δικαιούχων, που τον έχουν εξουσιοδοτήσει. Η ΚτΠ
Μ.Α.Ε. διενεργεί έλεγχο της τήρησης των προϋποθέσεων συµµε-
τοχής στο πρόγραµµα και, εφόσον επιβεβαιώσει την επιλεξιµό-
τητα των τελικών δικαιούχων, αυτοί λαµβάνουν την επιχορήγηση.

5. Η ΚτΠ Μ.Α.Ε., ως υπεύθυνη επεξεργασίας, διασφαλίζει την
προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της ιδιωτικής ζωής
και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε το ενω-
σιακό και εθνικό δίκαιο, βάσει του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου
2016 (L 119) [Γενικού Κανονισµού για την Προστασία Δεδοµένων
και του ν. 4624/2019 (Α’ 137)].

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθορίζονται οι προϋποθέσεις, η διαδικασία, οι
όροι, ο ειδικότερος χρόνος υλοποίησης του προγράµµατος, τα
αρµόδια για την υλοποίηση όργανα και κάθε άλλο ζήτηµα σχε-
τικό µε τη διαχείριση, παρακολούθηση, χρηµατοδότηση, υλοποί-
ηση, λειτουργία και εκτέλεση του προγράµµατος, η σύσταση και
οι λεπτοµέρειες λειτουργίας του Μητρώου Εγκαταστατών, τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία της ηλεκτρονικής
πλατφόρµας του προγράµµατος, οι απαραίτητες διαλειτουργι-
κότητες και ρυθµίζεται κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 44
Χρηµατοδοτικά και άλλα κίνητρα για τη βελτίωση
της ενεργειακής απόδοσης νέων και υφιστάµενων

κτιρίων - Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση
παρ. 4 άρθρου 10 ν. 4122/2013

Στην παρ. 4 του άρθρου 10 του ν. 4122/2013 (Α’ 42), περί βελ-
τίωσης της ενεργειακής απόδοσης κτιρίων, προστίθεται νέο δεύ-
τερο εδάφιο και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών προκηρύσ-

σονται προγράµµατα που αφορούν παρεµβάσεις στον κτιριακό
τοµέα για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης κτιρίων, περι-
λαµβανοµένων και κτιρίων κατοικιών, λαµβάνοντας υπόψη τα
βέλτιστα από πλευράς κόστους επίπεδα ενεργειακής απόδοσης.
Στο πλαίσιο των ανωτέρω προγραµµάτων δύνανται να περιλαµ-
βάνονται, ως συµπληρωµατικές, και ευρύτερες παρεµβάσεις
ανακαίνισης για την αισθητική και λειτουργική ανακαίνιση και
αναβάθµιση των κτιρίων και κτιριακών µονάδων. 

Με την ίδια απόφαση καθορίζονται ο προϋπολογισµός του
σχετικού προγράµµατος, οι επιλέξιµες κατηγορίες κτιρίων και οι
επιλέξιµες κτιριακές παρεµβάσεις, το είδος της χρηµατοδότησης
και το ποσοστό αυτής, τα κριτήρια επιλογής των έργων για την
καθεµία, οι ωφελούµενοι από το πρόγραµµα, ο τρόπος πληρο-
φόρησης του κοινού για το πρόγραµµα, η διαδικασία υποβολής
αιτήσεων υπαγωγής σε αυτό, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η
προθεσµία υποβολής τους, η διαδικασία παραλαβής, ελέγχου,
αξιολόγησης και έγκρισης των αιτήσεων, η διαδικασία παρακο-
λούθησης της υλοποίησης των επί µέρους έργων που έχουν εγ-
κριθεί και πιστοποίησης των εργασιών που έχουν εκτελεσθεί, ο
τρόπος καταβολής της χρηµατοδότησης, οι υποχρεώσεις αυτών
που έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα και οι συνέπειες µη τήρησης
των όρων και των προϋποθέσεων του προγράµµατος, καθώς και
κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του προγράµµατος.»

Άρθρο 45
Ορισµός του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας 

ως φορέα υλοποίησης προγραµµάτων του Υπουργείου 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας - Εξουσιοδοτική διάταξη - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 102 ν. 4821/2021

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 102 του   ν.
4821/2021 (Α’ 134), περί δράσεων που ανατίθενται στο Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδας (ΤΕΕ), διευρύνεται το αντικείµενο της
εξουσιοδότησης και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων δύναται
να ανατίθενται στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας (ΤΕΕ), για τις
δράσεις της εξοικονόµησης ενέργειας στον οικιακό κτιριακό
τοµέα, της ενεργειακής απόδοσης και αναβάθµισης κατοικιών µε
τη χρήση Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ), της µείωσης εκ-
ποµπών ρύπων που συµβάλλουν στην επιδείνωση του φαινοµέ-
νου του θερµοκηπίου και της επίτευξης καθαρότερου
περιβάλλοντος, καθώς και της αισθητικής και λειτουργικής ανα-
καίνισης και αναβάθµισης των κατοικιών σε συνδυασµό µε τις
ανωτέρω παρεµβάσεις, καθήκοντα υλοποίησης και διαχείρισης
του εκάστοτε σχετικού προγράµµατος, ιδίως δε η διαχείριση και
υποστήριξη του πληροφοριακού συστήµατος, η διαχείριση και
αξιολόγηση των αιτήσεων, ο έλεγχος των δικαιολογητικών, η συ-
νεργασία µε τις αρµόδιες αρχές, η εισήγηση προς τον φορέα
του προγράµµατος για επίλυση τυχόν προβληµάτων που ανακύ-
πτουν κατά τη διαδικασία και η ενηµέρωση για την εξέλιξη του
προγράµµατος, σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις
του. Τα παραπάνω καθήκοντα ασκούνται σε συνεργασία µε τις
αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και τους συναρµόδιους φορείς. Με την ίδια απόφαση,
µέρος των καθηκόντων υλοποίησης και διαχείρισης του εκά-
στοτε σχετικού προγράµµατος δύναται να ανατίθεται στην Ελ-
ληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα A.E.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  46
Έναρξη ισχύος

(παρ. 2 άρθρου 31 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882)

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται άλλως.

2. Η εφαρµογή του Μέρους Β’αρχίζει από την 28η Ιου-
νίου 2025, εκτός αν ορίζεται άλλως.
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Αθήνα,..............................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.21’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 17 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο:
αναφορά στην επέτειο της 17ης Νοεµβρίου για την εξέγερση του
Πολυτεχνείου και τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των αγω-
νιστών και θυµάτων της εξεγέρσεως του Πολυτεχνείου και της
Δηµοκρατίας και β) νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψή-
φιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενσωµάτωση στην εθνική
έννοµη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απρίλιου 2019 για την τρο-
ποποίηση της απόφασης - πλαισίου 2009/315/ΔΕΥ του
Συµβουλίου όσον αφορά την ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά
µε υπηκόους τρίτων χωρών και όσον αφορά το Ευρωπαϊκό Σύ-
στηµα Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου (ECRIS), και για την αν-
τικατάσταση της απόφασης 2009/316/ΔΕΥ του Συµβουλίου (L
151) και λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης», σύµ-
φωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµη-
θεί.
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

9. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ

ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ

ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΥΓΕΙΑΣ

6. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ

ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

12. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

14. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ

ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ

ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ

ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

20. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».


